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στον πρώην Υπουργό Αθλητισµού και Τουρισµού Ελευθέριο
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ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ Μ.  , σελ. 1396, 1398
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ΓΙΑΤΣΙΟΣ Ι. , σελ. 1395
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ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ Χ.  , σελ. 1323, 1325
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ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ Μ. , σελ. 1350
ΤΖΑΚΡΗ  Θ. , σελ. 1373
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 1377, 1390, 1392
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 1340
ΤΣΙΑΡΑΣ Κ. , σελ. 1375, 1378, 1385
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 1384, 1385, 1386, 1387
ΦΛΩΡΙΔΗΣ Γ.  , σελ. 1382, 1386, 1387
ΦΛΩΡΟΣ Κ. , σελ. 1398
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Αθήνα, σήµερα στις 7 Ιουλίου 2023, ηµέρα Παρασκευή και ώρα
9.06’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΙΩΑΝΝΗ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Επιτρέψτε µου, κατ’ αρχάς, να µοιραστώ µαζί σας την τιµή και
τη συγκίνηση προεδρεύοντας για πρώτη φορά στην Ολοµέλεια
του Κοινοβουλίου. Με κανόνα την πιστή τήρηση του Κανονισµού,
σεβασµό προς τις και τους συναδέλφους και διάθεση συνεργα-
σίας, ελπίζω να συµβάλλω, στο µέτρο που µου αναλογεί, στη δια-
µόρφωση όρων εποικοδοµητικού διαλόγου και στην παραγωγική
λειτουργία όλων µας.

Εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συνέχιση της συζήτησης επί των Προγραµµατικών Δηλώσεων
της Κυβερνήσεως.

Προχωρούµε στον κατάλογο των οµιλητών της δεύτερης ηµέ-
ρας. Σας υπενθυµίζω, µόνο, ότι η τήρηση του χρόνου οµιλίας απ’
όλους, Βουλευτές, Υπουργούς και Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώ-
πους, αποτελεί απαραίτητη προϋπόθεση για να µιλήσουν όσο το
δυνατόν περισσότεροι από τους Βουλευτές του καταλόγου. 

Τον λόγο έχει ο κ. Θεόδωρος Σκυλακάκης, Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας και εν συνεχεία, οι Βουλευτές κ. Χρήστος
Μπουκώρος από τη Νέα Δηµοκρατία, ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπου-
λος από το ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, ο κ. Στυλιανός Πέ-
τσας από τη Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Παύλος Γερουλάνος από
το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΣΚΥΛΑΚΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Καληµέρα, κύριε Πρόεδρε! Καληµέρα, κύριοι συνά-
δελφοι! 

Είναι µεγάλη τιµή η ανάληψη αυτού του καίριου χαρτοφυλα-
κίου στη δεύτερη Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, που
είµαι πεπεισµένος ότι θα επιτελέσει ιστορικό έργο για τον εκσυγ-
χρονισµό και την πρόοδο προς Ελλάδος στην τρίτη δεκαετία του
21ου αιώνα. 

Θα δουλέψουµε σκληρά µαζί µε τους Υφυπουργούς, τον Νίκο
Ταγαρά και την Αλεξάνδρα Σδούκου, για να υλοποιήσουµε το φι-
λόδοξο πρόγραµµά µας για την πράσινη µετάβαση και να αντα-
ποκριθούµε στις πολλαπλές υποχρεώσεις της χώρας στα πεδία
της ενέργειας και του περιβάλλοντος. Η δουλειά µας στηρίζεται
στο πολύ σηµαντικό έργο που υλοποίησε η Νέα Δηµοκρατία στην
πρώτη τετραετία, µε Υπουργούς τον Κωστή Χατζηδάκη και τον

Κώστα Σκρέκα. 
Στον τοµέα αυτό, πολυτέλεια αδράνειας δεν υπάρχει. Παντού

έχουµε αυστηρούς στόχους, ορόσηµα και χρονοδιαγράµµατα,
τόσο σε ό,τι αφορά τις ευρωπαϊκές υποχρεώσεις της χώρας όσο
και την αξιοποίηση των πόρων του Ταµείου Ανάκαµψης και του
ΕΣΠΑ. Το πιο σηµαντικό, όµως, είναι ότι η χώρα αντιµετωπίζει
στα πεδία του περιβάλλοντος και της ενέργειας την κλιµατική
κρίση που βρίσκεται στην πρώτη της φάση. Στη διάρκεια των επό-
µενων δεκαετιών θα χειροτερεύει διαρκώς και απαιτεί εξαιρετικά
φιλόδοξες και αποτελεσµατικές πολιτικές προσαρµογής, τόσο
σε ό,τι αφορά το φυσικό όσο και στο ανθρωπογενές περιβάλλον
και τη µετάβαση προς την πράσινη οικονοµία που έχει πολλαπλές
προκλήσεις καθώς θα συντελείται σε ένα ενεργειακό περιβάλλον
ασταθές και µεταβαλλόµενο. 

Ο χρόνος είναι περιορισµένος στην οµιλία σήµερα και θα είµαι
αναγκαστικά συνοπτικός: Απόλυτη προτεραιότητα είναι το πρό-
γραµµα της Νέας Δηµοκρατίας. Για την εφαρµογή του, θα κινη-
θούµε µε βάση πέντε αρχές που θα αποτελούν οδηγό της
δουλειάς µας τα επόµενα χρόνια. 

Πρώτη αρχή: Προσεκτικό µέτρηµα, µέγιστη διαφάνεια και απο-
τελεσµατική λειτουργία των θεσµών σε ό,τι αφορά τις τιµές των
ενεργειακών υπηρεσιών. Η πολυπλοκότητα της σύγχρονης αγο-
ράς ενέργειας, ιδίως όταν διαχειριζόµαστε ταυτόχρονα µια θε-
µελιώδη ενεργειακή µετάβαση προς την πράσινη ενέργεια και
ένα πολύπλοκο γεωπολιτικό περιβάλλον που είναι και ασταθές,
κρύβει κινδύνους και δυνητικά τεράστιο κόστος που λειτουργεί
σε βάρος του τελικού καταναλωτή.

Ελλοχεύει, κατ’ αρχάς, ο κίνδυνος του ανεπαρκούς ανταγωνι-
σµού. Το είδαµε µε την κρίση της ευρωπαϊκής αγοράς φυσικού
αερίου το 2022. Ελλοχεύει ο κίνδυνος των αποτυχηµένων ενερ-
γειακών επενδύσεων για λόγους υπερσχεδιασµού, υπερκοστο-
λόγησης, πρόωρης ή όψιµης υιοθέτησης νέων τεχνολογιών ή
ακόµη και απλής αλλαγής των συνθηκών. Η µεγάλη αύξηση των
ρύπων, για παράδειγµα, καθιστά µη ανταγωνιστική τη χρήση του
λιγνίτη σε κανονικό ενεργειακό περιβάλλον και επιβαρύνει τον
καταναλωτή µε τεράστιο κόστος απόσβεσης αναποτελεσµατικών
-όπως η ζωή αποδεικνύει- επενδύσεων που έγιναν στο πρόσφατο
παρελθόν.

Χρειαζόµαστε, συνεπώς, ταυτόχρονα ισχυρές, από πλευράς
ανθρώπινων πόρων και καλής θεσµικής λειτουργίας, ανεξάρτη-
τες αρχές και διασφάλιση της αποτελεσµατικής εταιρικής διακυ-
βέρνησης, όπου το κράτος είναι µέτοχος επιχειρήσεων και φο-
ρέων που προσφέρουν ενεργειακές υπηρεσίες. 

Δεύτερη αρχή: Αποτελεσµατική χρήση των πολύ σηµαντικών
πόρων -ευρωπαϊκών προπαντός- που διαθέτει η χώρα. Είναι
πόροι πολύ µεγάλοι που δεν θα τους ξαναβρούµε πάλι και θα
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πρέπει να εξασφαλίσουµε ότι θα απορροφηθούν µέχρι κεραίας
και θα πιάσουν τόπο πραγµατικά, περιβαλλοντικά, ενεργειακά,
αναπτυξιακά. Παράδειγµα θα σας πω τα προγράµµατα εξοικονό-
µησης ενέργειας: Πρέπει να τα στηρίζουµε και να κάνουµε πολι-
τικές µε βάση την πραγµατικότητα των διαφορετικών µετεω-
ρολογικών συνθηκών. Η χώρα έχει διαφορετικές ανάγκες θέρ-
µανσης που µπορεί να είναι σε δυο πολύ κοντινά σηµεία, από τον
Πειραιά µέχρι τους Θρακοµακεδόνες, διπλάσιες από τη µία στην
άλλη περιοχή. Και αν δεν τα λαµβάνουµε αυτά υπ’ όψιν όταν σχε-
διάζουµε τα προγράµµατα εξοικονόµησης, δεν θα πετύχουµε κα-
νέναν από τους στόχους µας, περιβαλλοντικούς και οικονο-
µικούς.

Τρίτη αρχή, πάρα πολύ σηµαντική: Ταχύτητα, ταχύτητα, ταχύ-
τητα. Η κλιµατική κρίση και η αναγκαιότητα της πράσινης µετά-
βασης δεν µας αφήνουν την πολυτέλεια του χαµένου χρόνου.
Ούτε µια µέρα δεν πρέπει να πηγαίνει θυσία σε γραφειοκρατικές
δοµές, ελλείψεις προσωπικού, ιδιοκτησιακές νοοτροπίες και ρά-
θυµες συνήθειες. Τίποτε δεν πρέπει να διαρκεί περισσότερο, απ’
ό,τι είναι αναγκαίο, µε βάση την ευρωπαϊκή και εθνική νοµοθεσία,
γιατί το οικονοµικό, το περιβαλλοντικό προπαντός κόστος ευκαι-
ρίας, είναι τεράστιο. 

Οι διαγωνισµοί πρέπει να τελειώνουν. Οι διαβουλεύσεις να γί-
νονται ουσιαστικά και µε ταχύτητα. Οι περιβαλλοντικές µελέτες
να υλοποιούνται. Τα προεδρικά διατάγµατα να θεσµοθετούνται.
Οι ενστάσεις να κρίνονται. Κάθε δηµόσιος λειτουργός, κάθε
εµπλεκόµενος φορέας, να λαµβάνει υπ’ όψιν του το τεράστιο κό-
στος ευκαιρίας, που συνεπάγεται για το κοινωνικό σύνολο η κα-
θυστέρηση, χωρίς επαρκή αιτιολόγηση, που να αφορά την
εξυπηρέτηση κάποιου υπέρτερου της καθυστέρησης δηµοσίου
συµφέροντος. 

Τέταρτη αρχή: Η χρήση της σύγχρονης τεχνολογίας και των
νέων εργαλείων. Παράδειγµα, ο έλεγχος της αυθαίρετης δόµη-
σης, που πρέπει να γίνεται µε σύγχρονα µέσα και παράλληλη κε-
ντρική και τοπική παρακολούθηση, έτσι ώστε τα αυθαίρετα -µας
δίνει αυτή τη δυνατότητα η τεχνολογία σήµερα και θα το κά-
νουµε- απλώς να µη χτίζονται και να κλείσουµε αυτή τη χαίνουσα
πληγή, που είναι προϋπόθεση το κλείσιµό της, για να κάνουµε
µια σύγχρονη και προοδευτική, πολεοδοµική πολιτική.

Πέµπτη αρχή: Οι κοινωνικά ευάλωτοι και οι συνεπείς έχουν
πάντα προτεραιότητα στις πολιτικές µας. Θα χτίσουµε πάνω στο
σχέδιο δράσης, που ήδη προετοιµάστηκε στην προηγούµενη θη-
τεία, για την ενίσχυση των ενεργειακά ευάλωτων νοικοκυριών.
Θα δώσουµε πρόσθετα κίνητρα για δράσεις εξοικονόµησης από
ενεργειακά ευάλωτους, θα βελτιστοποιήσουµε το κοινωνικό οι-
κιακό τιµολόγιο και θα προχωρήσουµε στην παραγωγή πράσινης
ενέργειας από ΟΤΑ, µέσα από τις ενεργειακές κοινότητες. Επί-
σης, θα προχωρήσει το ειδικό τιµολόγιο του ηλεκτρικού ρεύµα-
τος για τις πολύτεκνες οικογένειες -είναι απόφαση του Σ.τ.Ε.
αυτό. Αλλά, θα φροντίζουµε ταυτόχρονα οι πόροι από την απο-
τελεσµατικότερη αντιµετώπιση όσων υιοθετούν την ασυνέπεια,
σε σχέση µε το νόµο ή τις πληρωµές, να πηγαίνουν στους συνε-
πείς, αποζηµιώνοντάς τους κάπως για τη διαχρονική κακοµετα-
χείριση που το ελληνικό κράτος για πολλές δεκαετίες επιφύ-
λασσε στους συνεπείς συµπολίτες µας.

Με βάση αυτές τις αρχές, θα προωθήσουµε παντού έργα και
µεταρρυθµίσεις. Αναφέρω ενδεικτικά πρώτα απ’ όλα την περαι-
τέρω επιτάχυνση της εισαγωγής των ανανεώσιµων πηγών ενέρ-
γειας στο ενεργειακό κόστος. Αυτό απεικονίζεται και στους
φιλόδοξους στόχους τού αναθεωρηµένου ΕΣΕΚ που θα κατατε-
θεί, αλλά θα µας φέρει και χαµηλότερες τιµές ηλεκτρικού ρεύ-
µατος, αφού οι ανανεώσιµες είναι πάντα φθηνότερες σήµερα στο
ενεργειακό µείγµα. Εδώ θα χρησιµοποιήσουµε και αναγκαία έργα
στο δίκτυο και νέα εργαλεία αγοράς, όπως τα διµερή συµβόλαια
µεταξύ παραγωγών ΑΠΕ και καταναλωτών. Επίσης, θα προχωρή-
σουµε ταχύτατα τον σχεδιασµό και την ανάπτυξη των διαδικα-
σιών για το µεγάλο υπεράκτιο αιολικό µας δυναµικό.

Δεύτερη µεταρρύθµιση και πακέτο µεγάλα έργα, εµβληµατικές
διασυνδέσεις στο σύστηµα ηλεκτρισµού. Θα προωθηθούν ταχύ-
τατα. Ολοκληρώνονται Κρήτη, Κυκλάδες, ανατολικός διάδροµος
Πελοποννήσου κέντρο Κουµουνδούρου, δροµολογούνται οι δια-
συνδέσεις σε βορειοανατολικό Αιγαίο και Δωδεκάνησα και προ-

χωρούν ή δροµολογούνται και οι σηµαντικές διεθνείς διασυνδέ-
σεις προς τον βορρά και προς τον νότο. Στόχος είναι να εξασφα-
λίσουµε όχι µόνο την ενεργειακή ασφάλεια, αλλά και τη µετα-
τροπή της χώρας σε εξαγωγέα πράσινης ενέργειας στην ευρύ-
τερη περιοχή µας, ενεργειακό κόµβο και για το µεταβατικό καύ-
σιµο που είναι το φυσικό αέριο και πιθανόν στο µέλλον και παρα-
γωγό αερίου για κάποιες δεκαετίες, αν ευδοκιµήσουν οι σχετικές
έρευνες που θα επιταχυνθούν.

Θα έχουµε τα µεγάλα έργα ενεργειακής µετάβασης µέσω του
«RePowerEU» -είναι 795 εκατοµµύρια ευρώ- και θα µας βοηθή-
σουν και αυτά προς αυτή την κατεύθυνση, όπως και τα πολύ µε-
γάλα έργα του Ταµείου Ανάκαµψης για εξοικονόµηση ενέργειας
σε νοικοκυριά, επιχειρήσεις και παραγωγή ενέργειας και αποθή-
κευση.

Έχουµε επίσης την επιτάχυνση της µετάβασης στην ψηφιακή
ενεργειακή εποχή στα δίκτυα και στις υποδοµές µας. Βασικός
στόχος είναι οι έξυπνοι µετρητές που δίνουν στους πολίτες και
στις επιχειρήσεις τη δυνατότητα να είναι ενεργειακά ενεργοί και
να προγραµµατίζουν µε έξυπνα συστήµατα τη διαχείριση ενέρ-
γειας που καταναλώνουν.

Ένα άλλο πολύ µεγάλο πρόγραµµα είναι αυτό για τα πράσινα
και έξυπνα νησιά. Εκεί υπάρχουν πόροι πάνω από 1,5 δισεκατοµ-
µύριο ευρώ µόνο από το ταµείο απανθρακοποίησης των νησιών
και θα προχωρήσουµε στα έργα αυτά µε πολύ µεγάλη ταχύτητα.
Αυτό το πρόγραµµα τώρα ξεκινάει.

Πάµε στην προστασία των δασών. Εκεί είναι σε εξέλιξη το πρό-
γραµµα έργων αναδάσωσης και πρόληψης µε φυτεύσεις σε εκα-
τόν εξήντα πέντε χιλιάδες στρέµµατα ως το 2025 µε έµφαση στα
ανθεκτικά είδη και στο ίδιο πλαίσιο το πρόγραµµα δασοπροστα-
σίας µε διάνοιξη δασικών δρόµων σαράντα χιλιάδες χιλιόµετρα
και δέκα χιλιάδες χιλιόµετρα αντιπυρικές ζώνες, χτίζοντας αντι-
πυρικές γραµµές άµυνας στρατηγικού χαρακτήρα που µπορούν
να είναι χρήσιµες και σε περιπτώσεις υπερπυρκαγιών που δυστυ-
χώς τις ζήσαµε και ποτέ δεν µπορούµε να αποκλείσουµε ότι θα
τις ξαναζήσουµε.

Πολύ σηµαντική είναι η ολοκλήρωση του βασικού χωροταξικού
και πολεοδοµικού σχεδιασµού της χώρας που αποτελεί ανεκπλή-
ρωτο ζητούµενο σε όλη τη σύγχρονη ιστορία του νεοελληνικού
κράτους. Εδώ είναι ένα πολύ µεγάλο έργο το οποίο ολοκληρώ-
νεται µε τα επιµέρους χωροταξικά πλαίσια σε τουρισµό, βιοµη-
χανία, υδροκαλλιέργειες κ.λπ., τον καθορισµό των ορίων των
οικισµών, την πολεοδοµική αναγνώριση του οδικού δικτύου. Ταυ-
τόχρονα θα προχωρήσουµε στην προσαρµογή του χωροταξικού
σχεδιασµού και των πολεοδοµικών κανόνων στις προκλήσεις της
κλιµατικής αλλαγής και των νέων τεχνολογιών µε έµφαση στην
αύξηση των κοινόχρηστων χώρων και του πρασίνου στις πυκνο-
κατοικηµένες περιοχές.

Δεν θα µπω σε µεγαλύτερη λεπτοµέρεια για να είµαι µέσα στον
χρόνο όσο γίνεται, κύριε Πρόεδρε. Θα χρειαστώ ένα, δύο λεπτά
παραπάνω.

Θα αναφέρω κωδικοποιηµένα µόνο τις ειδικές πολεοδοµικές
µελέτες και την ψηφιακή τράπεζα γης για τη µεταφορά συντελε-
στή δόµησης, το µεγάλο πρόγραµµα αστικών αναπλάσεων και
την επικαιροποίηση του νοµικού πλαισίου για τις ρυµοτοµικές
απαλλοτριώσεις.

Έχουµε επίσης τη µεταρρύθµιση για την ορθολογική διαχεί-
ριση των υδάτων ως δηµόσιου αγαθού. Εδώ είναι η µεταρρύθ-
µιση που αφορά τη µεταφορά ΕΥΔΑΠ και ΕΥΑΘ πίσω στο
δηµόσιο, αλλά και η µεταρρύθµιση για τις ΔΕΥΑ, τους ΤΟΕΒ και
ΓΟΕΒ και πάρα πολλά µεγάλα έργα σε ύδρευση, αποχέτευση και
αντιπληµµυρικά έργα.

Δύο τελευταία θέµατα και κλείνω. Στον τοµέα των αποβλήτων
πρέπει να κερδίσουµε το χαµένο έδαφος και να προσεγγίσουµε
τους στόχους για την ανακύκλωση και τις δεσµεύσεις µας για τη
διαχείριση των αποβλήτων. Εδώ θα χρειαστούµε κίνητρα και µια
απλοποίηση του συστήµατος για να µπορέσουµε να εισάγουµε
και καινούργια ρεύµατα και να είµαστε προπαντός αποτελεσµα-
τικοί. Ο καφέ κάδος πρέπει να προωθηθεί και πρέπει να εφαρµό-
σουµε µαζικά το «πληρώνω όσο πετάω» για να µειωθούν τα
δηµοτικά τέλη και να αποκτήσουµε πιο καθαρές πόλεις.

Τέλος, θα συνεχίσουµε το σηµαντικό έργο για την προστασία
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των ευαίσθητων οικοσυστηµάτων που ξεκίνησε την πρώτη τετρα-
ετία, αναφέρω ενδεικτικά πρωτοβουλίες όπως «τα απάτητα
βουνά» και αυτό θα γίνει µε πολλαπλές πρωτοβουλίες, όπως το
εθνικό σύστηµα µόνιµης παρακολούθησης ειδών και οικοτόπων,
τα προεδρικά διατάγµατα για τις «NATURA» κ.λπ..

Οι στόχοι είναι φιλόδοξοι. Απαιτούν πολλαπλή δουλειά και
κάθε άλλο παρά εξαντλούν την προσπάθειά µας. Έχουµε άλλω-
στε µπροστά µας και την πρόσθετη πρόκληση για το νέο τρόπο
λειτουργίας της αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας, καθώς θα τελει-
ώνει σταδιακά -µε βάση την ευρωπαϊκή κατεύθυνση- η δυνατό-
τητα για επιδοτήσεις. Αυτό, όµως, που πρέπει να σκεφτόµαστε
πάντα είναι ότι το µέλλον στα θέµατα του περιβάλλοντος και της
ενέργειας είναι εδώ. Οι προκλήσεις είναι πολύ µεγάλες και χρει-
αζόµαστε να κινηθούµε µε τεράστια ταχύτητα. Δεν υπάρχει ούτε
µια µέρα για χάσιµο και αυτή είναι η εγγύηση και η προσπάθεια
που θα κάνουµε σε αυτό το Υπουργείο.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα κάποιες συγκεκριµένες
δικογραφίες στο διάστηµα που η Βουλή ήταν κλειστή. 

Ο Υπουργός Δικαιοσύνης διαβίβασε στη Βουλή, σύµφωνα µε
το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003, «Ποινική ευ-
θύνη των Υπουργών», όπως ισχύουν, ποινική δικογραφία που
αφορά στον πρώην Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών Κωνστα-
ντίνο Αχιλλέα Καραµανλή, ποινική δικογραφία που αφορά στον
πρώην Υπουργό Υγείας Αθανάσιο Πλεύρη, ποινική δικογραφία
που αφορά στον πρώην Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας
Κωνσταντίνο Σκρέκα και στον πρώην Υπουργό Υγείας Αθανάσιο
Πλεύρη και τέλος, ποινική δικογραφία που αφορά στον πρώην
Υπουργό Αθλητισµού και Τουρισµού Ελευθέριο Αυγενάκη, στον
πρώην Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµικών Θεόδωρο Σκυλακάκη
και στον πρώην Υφυπουργό Οικονοµικών Απόστολο Βεσυρό-
πουλο.

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Χρήστος Μπουκώρος, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καληµέρα σας, καλή αρχή!

Απευθύνω ευχές σε όλα τα µέλη της Εθνικής Αντιπροσωπείας για
υγεία και αποδοτική κοινοβουλευτική εργασία επ’ ωφελεία του
έθνους, της πατρίδας και των Ελλήνων πολιτών.

Πράγµατι, κύριε Πρόεδρε, η αφαίρεση του προστατευτικού
προσφέρει µια αίσθηση ελευθερίας και µια δυνατότητα απρόσκο-
πτης επαφής και επικοινωνίας µε την Αίθουσα της Ολοµέλειας
και σηµειολογικά συνιστά ακόµα και αυτό τη µετάβασή µας σε
µια νέα εποχή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι τελευταίες εκλογές έστειλαν
ξεκάθαρα µηνύµατα, έδωσαν µια αδιαµφισβήτητη εντολή στον
Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη και στη Νέα Δηµοκρατία να
κυβερνήσει τη χώρα. 

Θα µπορούσαµε, σχολιάζοντας τα αποτελέσµατα, να πούµε κι
άλλα πράγµατα συµπερασµατικά, ότι οι παλιές κλασικές διαχω-
ριστικές γραµµές υποχώρησαν σε µεγάλο βαθµό, στον νοητό
άξονα µεταξύ Αριστεράς και Δεξιάς καταγράφηκαν µεγάλες µε-
τακινήσεις ψηφοφόρων αλλά και µετατοπίσεις πολιτικών κοµµά-
των, για να φτάσουµε σε αυτό που λένε κάποιοι αναλυτές της
εποχής µας ότι ξεπερνιούνται αυτές οι διαχωριστικές γραµµές
και πάµε σε ένα νέο είδος διαχωριστικών γραµµών ανάµεσα σε
συστηµικά και αντισυστηµικά πολιτικά κόµµατα και στην Ελλάδα,
όπως συµβαίνει σε πολλές χώρες της Ευρώπης. 

Και αν τα συστηµικά κόµµατα εργάζονται για τη βελτίωση του
συστήµατος και την καλύτερη απόδοσή του, µε στόχο τη βελ-
τίωση του βιοτικού επιπέδου των πολιτών και την ενίσχυση της
χώρας, τα αντισυστηµικά κόµµατα, προς το παρόν, εργάζονται
για την καταστροφή του συστήµατος, χωρίς να προτείνουν όµως
κάποιο άλλο σύστηµα που θα το αντικαταστήσει. Δεν ξέρω αν
αυτή είναι δόκιµη και παραγωγική λογική. 

Με όχηµα, λοιπόν, το εκλογικό αποτέλεσµα, φτάνουµε στην
ανάγνωση των προγραµµατικών δηλώσεων. Και πράγµατι, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, για έναν Πρωθυπουργό, ο οποίος εννοεί

αυτά που λέει, και για µια Κυβέρνηση που υλοποιεί αυτά για τα
οποία δεσµεύεται, αποτελεί κορυφαία κοινοβουλευτική διαδικα-
σία η ανάγνωση των προγραµµατικών δηλώσεων.

Μίλησε χθες ο Πρωθυπουργός και περιέγραψε µε ενάργεια
τον στόχο που δεν είναι τίποτε άλλο από έναν πολυδιάστατο εκ-
συγχρονισµό, ο οποίος αφορά το σύνολο του ελληνικού λαού και
όλες τις εκφάνσεις της κοινωνικής, οικονοµικής και πολιτικής
ζωής της χώρας. Πώς θα φτάσουµε άραγε σε έναν τόσο φιλό-
δοξο στόχο;

Νοµίζω ότι έχει περιγραφεί και στην προεκλογική εκστρατεία,
αλλά και από την χθεσινή τοποθέτηση του Πρωθυπουργού πλή-
ρως ο οδικός χάρτης. Πέντε είναι οι πυλώνες: Παραγωγική, κοι-
νωνική, ψηφιακή, «πράσινη», δίκαιη και ισχυρή Ελλάδα. Και τι
σηµαίνουν όλα αυτά; Είναι µήπως κάποια συνθήµατα κενά περιε-
χοµένου; 

Παραγωγική Ελλάδα: Για να µπορέσουµε να εξυπηρετήσουµε
τους στόχους που έχουµε θέσει και να µπορέσουµε να βελτιώ-
σουµε την καθηµερινότητα και το βιοτικό επίπεδο των Ελλήνων
πολιτών, είµαστε υποχρεωµένοι να διατηρήσουµε τους ρυθµούς
ανάπτυξης που πέτυχε η χώρα και σίγουρα αυτοί να είναι µεγα-
λύτεροι από τον µέσο όρο των ρυθµών ανάπτυξης των ευρωπαϊ-
κών χωρών. 

Πρέπει να διατηρήσουµε τη βιωσιµότητα της οικονοµίας. Και
πώς γίνεται αυτό; Την τελευταία τετραετία είχαµε αύξηση των
άµεσων ξένων επενδύσεων κατά 30%. Την ίδια ώρα για πρώτη
φορά οι εξαγωγές µας αντιπροσωπεύουν το 40% του ΑΕΠ, ενώ
ο νέος στόχος που θέτει ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτά-
κης και η Κυβέρνηση είναι στο τέλος της τετραετίας, το 2027, οι
εξαγωγές µας να αντιπροσωπεύουν το 60% του ΑΕΠ. Αυτό προσ-
δίδει δυναµισµό, εξωστρέφεια και βιωσιµότητα στην ελληνική οι-
κονοµία, για να µπορέσει να υπηρετηθεί η στόχευση της αύξησης
των απολαβών είτε µιλάµε για µισθούς του ιδιωτικού και του δη-
µοσίου τοµέα είτε µιλάµε για συντάξεις.

Έγιναν σχετικές ανακοινώσεις για τη συγκεκριµένη στόχευση
που οδηγεί την αύξηση των αποδοχών σε ένα 25% µεσοσταθµικά
στο τέλος της τετραετίας και οδηγεί σε διαρκή αύξηση των συ-
ντάξεων, καθώς οι Έλληνες συνταξιούχοι για δώδεκα χρόνια δεν
είχαν λάβει καµµία αύξηση. Ήδη χθες ο Πρωθυπουργός ανακοί-
νωσε από 1/1/2020 νέα αύξηση της τάξεως του 3,4%. Άρα η πα-
ραγωγική Ελλάδα αφορά όλους. 

Και ακούµε βεβαίως την κριτική: «Μα, καλά, µπορεί να διατάξει
η Κυβέρνηση την αύξηση των µισθών;». Η Κυβέρνηση µπορεί να
θεσµοθετήσει τον κατώτατο µισθό που αποτελεί τη βάση των µι-
σθών, αλλά υπηρετώντας τους αναπτυξιακούς στόχους και αυ-
ξάνοντας τη ζήτηση των θέσεων εργασίας, αντιλαµβάνεστε ότι
οδηγούµαστε και σε αύξηση µισθών. Αυτός είναι ο µηχανισµός.
Ούτε «λεφτόδεντρα» υπάρχουν ούτε νοµοθετείτε καµµία αύξηση.
Βεβαίως µπορεί να νοµοθετήσει τις αυξήσεις στους µισθούς του
δηµοσίου τοµέα, πράγµα το οποίο ανακοινώθηκε.

Ψηφιακή µετάβαση στην υγεία, στην παιδεία, στη δικαιοσύνη:
Στόχος µεγάλος στο τέλος της τετραετίας οι συναλλαγές των Ελ-
λήνων πολιτών, στη συντριπτική τους πλειοψηφία, µε τις υπηρε-
σίες του δηµοσίου να γίνονται οποτεδήποτε από οπουδήποτε και
για οποιονδήποτε λόγο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω σε λίγα δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε.
Αλλά ταυτόχρονα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και ισχυρή

Ελλάδα µε ενίσχυση της άµυνάς µας. Η απόκτηση των Ραφάλ, ο
εκσυγχρονισµός των F-16, η απόκτηση των φρεγατών Μπελαρά,
το πρόγραµµα των F-35, η ενίσχυση και η ολοκλήρωση του φρά-
χτη του Έβρου, το γεγονός ότι η φωνή της Ελλάδος ακούγεται
πλέον παντού, από το Κογκρέσο και από τον ΟΗΕ µέχρι τα fora
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, τις συµµαχίες της Μεσογείου και των
Βαλκανίων. Αυτό συνιστά µια ενίσχυση της χώρας όχι µόνο στην
αποτρεπτική ισχύ, αλλά και πώς η Ελλάδα συµµετέχει ως συν-
διαµορφωτής στα εθνικά πράγµατα. 

Είναι πλέον σαφές, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ότι η χώρα αλλάζει επίπεδο, αλλάζει πίστα και εισερχόµαστε
σε µια νέα εποχή.

Υπερψηφίζουµε µε όλη τη δύναµη της ψυχής µας τις Προγραµ-
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µατικές Δηλώσεις, τις οποίες παρουσίασε χθες ο Πρωθυπουρ-
γός.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο.

Τον λόγο έχει ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος από την Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ. 

ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Καληµέρα σε όλες και όλους! 
Εύχοµαι σε όλους µας καλή και παραγωγική θητεία, γιατί είναι

µια πολύ κρίσιµη περίοδος της ελληνικής ιστορίας. 
Συζητάµε σήµερα τις Προγραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρ-

νησης και ουσιαστικά ξέρουµε πολύ καλά ότι είναι η αφετηρία
της νέας τετραετίας, είναι το στίγµα που δίνει η Κυβέρνηση για
το πώς σκοπεύει να πολιτευθεί και είναι προφανές ότι αποτελεί
µια µείζονα κοινοβουλευτική διαδικασία. 

Άκουσα εχθές τον Πρωθυπουργό να αναφέρεται στο παρελ-
θόν, στους σηµαντικούς σταθµούς του ελληνικού έθνους και να
προσπαθεί να σηµατοδοτήσει το µέλλον. Αναφέρθηκε στον Ελευ-
θέριο Βενιζέλο, αναφέρθηκε στις δεκαετίες ’50 και ’60 και την οι-
κονοµική άνθηση που σηµειώθηκε τότε και βεβαίως, αναφέρθηκε
στη Μεταπολίτευση. 

Είναι ενδεικτικό το πώς προσλαµβάνουν τη σύγχρονη ιστορία
οι νεοφιλελεύθεροι. Το γεγονός ότι στη δεκαετία του ’50 και του
’60, που σηµειώθηκε κατά τον Πρωθυπουργό, η οικονοµική ανά-
πτυξη υπήρχε µια καχεκτική δηµοκρατία και οι µισοί Έλληνες πο-
λίτες ζούσαν σε καθεστώς µετεµφυλιακού κράτους αυτό για τον
Πρωθυπουργό δεν άξιζε καµµιάς αναφοράς και έµεινε µόνο στα
στατιστικά στοιχεία και στα λογιστικά στοιχεία της οικονοµικής
ανάπτυξης. Αντίθετα, στην περίοδο της Μεταπολίτευσης ο Πρω-
θυπουργός εξήρε το έργο της θεµελίωσης της σύγχρονης δηµο-
κρατίας και άφησε απ’ έξω τα οικονοµικά µεγέθη. Δύο µέτρα και
δύο σταθµά στην προσέγγιση του κυρίου Πρωθυπουργού. 

Μου έκανε εντύπωση ότι ο κ. Μητσοτάκης χρησιµοποίησε το
νέο σύνθηµα, αυτό που συµπυκνώνει την πολιτική του πρόταση,
αναφερόµενος στον πολυδύναµο εκσυγχρονισµό. Αφού, λοιπόν,
κατόρθωσε και ενσωµάτωσε όλα τα στελέχη που υπηρέτησαν τον
σηµιτικό εκσυγχρονισµό, σήµερα εκφωνεί το νέο σύνθηµα που
αναφέρεται σε έναν πολυδύναµο εκσυγχρονισµό, δίνοντας το
δικό του πλαίσιο.

Θα ήθελα να πω όµως ότι αυτού του τύπου ο εκσυγχρονισµός
της περιόδου Σηµίτη που ακολούθησε ο Κώστας Καραµανλής
είχε ως αποτέλεσµα την πτώχευση της χώρας, την κατάρρευση
της χώρας και την ένταξη στο οδυνηρό καθεστώς των µνηµονίων,
από το οποίο µε πρωτοβουλία και µε κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ κα-
τόρθωσε να βγει η χώρα.

Έρχοµαι σε αυτό καθαυτό το περιεχόµενο των προγραµµατι-
κών δηλώσεων του κυρίου Πρωθυπουργού, ο οποίος ανέλαβε
προσωπικά την επίβλεψη αναµόρφωσης του ΕΣΥ, ένα ΕΣΥ στο
οποίο µπαίνουν πυροσβέστες στο ΕΚΑΒ, όπου δυναµιτίζεται ο
πυρήνας του Εθνικού Συστήµατος Υγείας που είναι η πλήρης και
αποκλειστική απασχόληση των γιατρών και έτσι οι γιατροί αφ’
ενός µεν θα µπορούν να διατηρούν ιατρείο εκτός ΕΣΥ και οι για-
τροί εκτός ΕΣΥ θα µπορούν να ασκούν ιατρική στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας.

Σας έχω νέα, κύριε Πρωθυπουργέ. Εχθές παραιτήθηκαν δύο
γιατροί παθολόγοι από την Παθολογική Κλινική του Νοσοκοµείου
Δράµας µε αποτέλεσµα η κλινική ουσιαστικά να κλείσει. Και κα-
ταλαβαίνω, βεβαίως, ότι είστε µία νέα κυβέρνηση, δεν έχετε ευ-
θύνη για αυτό που συµβαίνει στο Νοσοκοµείο της Δράµας, ατυ-
χώς όµως η πανουργία της ιστορίας µερίµνησε ώστε και η προ-
ηγούµενη κυβέρνηση να είναι κυβέρνηση Κυριάκου Μητσοτάκη
και φέρετε ακέραια την ευθύνη για αυτή την εξέλιξη. 

Στον αντίποδα των προγραµµατικών δηλώσεων του κυρίου
Πρωθυπουργού έχουµε το συνεκτικό όραµα, την πρωτοβουλία
και την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ. Αντιτάσσουµε στο επιτελικό κράτος
τη σύγχρονη πολιτεία. Μεριµνούµε για την αλλαγή της παραγω-
γικής βάσης.

Επαίρεστε, κύριοι της Πλειοψηφίας, για τους θετικούς ρυθµούς,
αγνοείτε όµως ότι στηρίζονται σε ένα σαθρό οικοδόµηµα, ότι µόνο
µε υπηρεσίες δεν µπορεί να αναπτυχθεί µία χώρα επαρκώς. 

Θεωρούµε ως κορυφαίο στοιχείο δηµοκρατίας την πρόσβαση
όλων στα δηµόσια αγαθά, επαναλαµβάνω πρόσβαση όλων στα
δηµόσια αγαθά. 

Τέλος, τέταρτος πυλώνας είναι ο πυλώνας της δηµοκρατίας
και κυρίως της δικαιοσύνης. Ολοκληρώνω, λοιπόν, και ως τοµε-
άρχης δικαιοσύνης µε µια αναφορά στον επιµέρους τοµέα. Είναι
γνωστό ότι οι καθυστερήσεις στην απονοµή της δικαιοσύνης βάλ-
λουν ουσιαστικά κατά του δικαιώµατος των πολιτών να έχουν πε-
ριφρούρηση, αξιοποίηση, προστασία των δικαιωµάτων τους σε
έναν εύλογο χρόνο. Η ψηφιοποίηση της δικαιοσύνης ξεκίνησε επί
ΣΥΡΙΖΑ και περίπου έµεινε εκεί που ήταν. Ούτε τα ηλεκτρονικά
πινάκια κατόρθωσε η Κυβέρνηση να επεκτείνει σε όλη τη χώρα.
Είναι δραµατικές οι συνθήκες που υπάρχουν στην ψηφιοποίηση
του εθνικού κτηµατολογίου. Οι υποδοµές, οι τεχνολογικές και
κτηριακές, στα δικαστήρια είναι πίσω από τις απαιτήσεις. Τέλος,
στο νοµοθετικό πεδίο -και υπάρχει εδώ ένα στίγµα για την Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας- η Κυβέρνηση θέσπισε τις ποινι-
κές ασυλίες σε τραπεζίτες για θαλασσοδάνεια και ύποπτες χορη-
γήσεις. 

Υπάρχει ένα θέµα αρχής το οποίο δεν θα σταµατήσουµε να
επαναφέρουµε. Το σωφρονιστικό σύστηµα πρέπει να επανέλθει
στην αρµοδιότητα του Υπουργείου Δικαιοσύνης και όχι στην αρ-
µοδιότητα του Προστασίας του Πολίτη, γιατί ακριβώς η επανέ-
νταξη και ο σωφρονισµός δεν είναι ζήτηµα καταστολής. 

Κλείνω µε το θέµα των υποκλοπών και της υπονόµευσης του
κράτους δικαίου. Στην περασµένη κοινοβουλευτική περίοδο η
χώρα έγινε πρωταγωνίστρια, δυστυχώς, σε ένα αδιανόητο σκάν-
δαλο, αυτό των υποκλοπών. Μία χώρα στον πυρήνα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης έζησε την οδυνηρή εµπειρία το Πρωθυπουργικό
Γραφείο να ενορχηστρώσει και να υλοποιήσει υποκλοπές σε
βάρος κορυφαίων Υπουργών, στελεχών της δηµόσιας ζωής, στε-
λεχών του στρατεύµατος. Αυτό το σκάνδαλο το ακολούθησε το
δίδυµο σκάνδαλο της συγκάλυψης. Καταλαβαίνετε ότι δεν µπο-
ρούµε να έχουµε βηµατισµό ευρωπαϊκής χώρας ούτε να µιλάµε
για πολυδύναµο εκσυγχρονισµό εφόσον µέσα στον σκληρό, τον
βαθύ πυρήνα του κράτους υπάρχουν αυτού του είδους οι δρα-
στηριότητες, τις οποίες µάλιστα καλύπτετε µε την επίκληση του
απορρήτου και εσκεµµένα δηµιουργείτε αδιαφανείς και γκρίζες
ζώνες εκτός κοινοβουλευτικής διαδικασίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είµαι στον επίλογο, κύριε Πρόεδρε.
Υπέστηµεν τη σφοδρή κριτική της Επιτροπής του Ευρωπαϊκού

Κοινοβουλίου της LIBE για τις ελευθερίες και τη δικαιοσύνη στην
Ευρώπη. Επίσης στο θέµα της διαφάνειας και της διαφθοράς µο-
λονότι έχουµε κατακτήσει είναι αλήθεια ελάχιστες θέσεις στον
κατάλογο, υπάρχει µία έκθεση που µιλάει για την αδυναµία επαρ-
κούς προστασίας των δηµοσιογράφων, που µιλάει για την υπό-
θεση των υποκλοπών, αλλά και στη µειωµένη διαφάνεια στα
εξοπλιστικά προγράµµατα.

Τέλος, σε ό,τι αφορά τους λειτουργούς της δικαιοσύνης, τους
δικηγόρους, παραµένουν άλυτα προβλήµατα λειτουργίας του δι-
κηγορικού λειτουργήµατος. Θεωρούµε ότι πρέπει η Κυβέρνηση
να δει το ενδεχόµενο µείωσης του ΦΠΑ στις δικηγορικές υπηρε-
σίες και µε τον τρόπο αυτό να παρέµβει σε ένα πολύ σηµαντικό
πρόβληµα που ταλανίζει µια µεγάλη επαγγελµατική κατηγορία. 

Είναι προφανές πλέον ότι µιλάµε για Προγραµµατικές Δηλώ-
σεις µιας Κυβέρνησης, η οποία δεν αντιλαµβάνεται τις ανισότη-
τες στη χώρα, θεωρεί ότι οι ανισότητες είναι φυσικό φαινόµενο
και µέσα σε αυτή τη λογική και µε αυτές τις απόψεις είµαστε ρι-
ζικά αντίθετοι. Θα παλέψουµε και στο Κοινοβούλιο και στην κοι-
νωνία έτσι ώστε να αλλάξουν οι συσχετισµοί. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστώ πολύ. 
Τον λόγο έχει από τη Νέα Δηµοκρατία ο κ. Στυλιανός Πέτσας. 
ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ (ΣΤΕΛΙΟΣ) ΠΕΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι πραγµατικά µεγάλη τιµή να

εκπροσωπούµε τον ελληνικό λαό ως µέλη της Βουλής των Ελλή-
νων και µεγάλη ευθύνη να είµαστε η ισχυρή φωνή των συµπολι-
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τών µας. Προσωπικά εκφράζω την ευγνωµοσύνη µου στους τριά-
ντα έξι χιλιάδες συµπολίτες µου στην Ανατολική Αττική που µου
εµπιστεύτηκαν την ψήφο τους στις εκλογές της 25ης Ιουνίου 2023
για ένα καλύτερο αύριο.

Στα τέσσερα χρόνια που πέρασαν, υλοποιώντας το µεταρρυθ-
µιστικό σχέδιό µας, αφήσαµε οριστικά πίσω τη µακρά δηµοσιο-
νοµική κρίση της περασµένης δεκαετίας και κάναµε πράξη όσα
υποσχεθήκαµε στον ελληνικό λαό, διασφαλίζοντας νέα προ-
οπτική για όλους. Η Ελλάδα βρίσκεται σήµερα αυτοδύναµη,
απαλλαγµένη από την ενισχυµένη εποπτεία, µισό βήµα από τη
δυναµική επάνοδο στην επενδυτική βαθµίδα, που απελευθερώνει
νέες αναπτυξιακές δυνάµεις προς όφελος όλων των πολιτών. Το
ανεξίτηλο αυτό δείγµα γραφής πιστοποιεί την πρόοδο του τόπου,
επιβραβεύει τους µεγάλους κόπους και τις ελπίδες κάθε Ελληνί-
δας και κάθε Έλληνα και αποτυπώνει την εµπιστοσύνη που έχει
θεµελιώσει από τον Ιούλιο του 2019 µε το έργο της η κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη. Η λέξη εµπιστοσύνη είναι το άλφα και
το ωµέγα και αποδεικνύεται στην πράξη καθώς από πολύτιµο
άυλο κεφάλαιο για την οικονοµία µετουσιώνεται σε έµπρακτη
στήριξη για την κοινωνία. 

Οι επιτυχίες που ζήσαµε την πρώτη τετραετία, και οι οποίες
αναγνωρίζονται από το σύνολο της διεθνούς κοινότητας, αναφο-
ρικά µε την οικονοµική αναγέννηση της χώρας µας, την προσέλ-
κυση επενδύσεων, τον µετασχηµατισµό της δηµόσιας διοίκησης
και την επιτάχυνση δοµικών µεταρρυθµίσεων, που είναι εξαιρε-
τικά σηµαντικές για να πετύχουµε το αύριο που όλοι θέλουµε,
συνιστούν την κινητήρια δύναµη για όλα όσα πρέπει ακόµη πιο
τολµηρά να κάνουµε τη δεύτερη τετραετία. 

Οι τέσσερις γενικές κατευθύνσεις, όπως τις έχει θέσει ο Πρω-
θυπουργός µας Κυριάκος Μητσοτάκης, είναι σαφείς: Καλύτεροι
µισθοί, καλύτερη δηµόσια υγεία, ένα καλύτερο κράτος, µια κα-
λύτερη ζωή σε µια ισχυρή Ελλάδα. Οι Προγραµµατικές Δηλώσεις
της Κυβέρνησης που συζητούνται αυτό το τριήµερο αποτυπώ-
νουν το όραµά µας, µια παραγωγική, κοινωνική, πράσινη και ψη-
φιακή δίκαιη και ισχυρή Ελλάδα. Σε αυτούς του τίτλους δεν
εσωκλείονται απλά συνθήµατα, αλλά εµπεριέχονται λέξεις και
φράσεις µε βαθύ περιεχόµενο καθώς δείχνουν τι να περιµένουµε
από τη νέα Κυβέρνηση την τετραετία 2023-2027. 

Πρώτον, περιµένουµε ευηµερία: Αυτή θα έρθει µέσα από υψη-
λότερη, βιώσιµη οικονοµική ανάπτυξη και κοινωνική συνοχή. Σε
αυτό θα συµβάλλουν οι υψηλότεροι µισθοί σε δηµόσιο και ιδιω-
τικό τοµέα µε συνέχιση της µείωσης των φόρων και των εισφο-
ρών πρωτίστως στην εργασία, οι αυξήσεις στις συντάξεις, η
συνέχιση της έκρηξης των ιδιωτικών και δηµόσιων επενδύσεων
σε συνδυασµό µε την ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας, που
αποτελεί και το διαβατήριο για χαµηλότερα επιτόκια, περισσότε-
ρες επενδύσεις και δουλειές χωρίς πισωγυρίσµατα, η βιώσιµη
αύξηση των µισθών, το φρένο στη γήρανση του πληθυσµού και
στη δηµογραφική συρρίκνωση, η αύξηση των δοµών κοινωνικής
φροντίδας παιδιών και ηλικιωµένων, η αύξηση της ενίσχυσης των
επιδοµάτων πρόνοιας και του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµα-
τος, η αύξηση της απασχόλησης ιδίως των γυναικών και των
νέων. 

Δεύτερον, σχετικά µε το κράτος: Το ελληνικό δηµόσιο συρρι-
κνώθηκε τα χρόνια της δηµοσιονοµικής κρίσης σε δοµές, προ-
σωπικό και µισθολογική δαπάνη. Ακόµη και το 2021 η µισθολο-
γική δαπάνη της γενικής κυβέρνησης ήταν περίπου 10 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ µικρότερη ετησίως από ό,τι ήταν το 2009, ενώ ο
αριθµός των µισθοδοτούµενων από το δηµόσιο έχει περιοριστεί
στις περίπου εξακόσιες χιλιάδες φέρνοντάς τους σηµαντικά κάτω
από το µέσο όρο του ΟΟΣΑ. Σήµερα απαιτείται να προχωρή-
σουµε σε ανασχεδιασµό δοµών, σε ανακατανοµή των προσλή-
ψεων υπέρ των τοµέων υψηλής πολιτικής προτεραιότητας, όπως
η υγεία, η ασφάλεια, η τοπική αυτοδιοίκηση. Απαιτείται όµως, επί-
σης, η συνέχιση του ψηφιακού µετασχηµατισµού, η ενίσχυση της
διαφάνειας και της λογοδοσίας.

Τρίτον, υγεία: Το Εθνικό Σύστηµα Υγείας στάθηκε όρθιο χάρη
και στην αυταπάρνηση του ιατρικού, νοσηλευτικού και διοικητι-
κού προσωπικού στα χρόνια της πανδηµίας, αλλά έχει δρόµο να
κάνει για να καλύψει τις σηµερινές ανάγκες των Ελλήνων. Σε
αυτό θα συµβάλει η πρόσληψη δέκα χιλιάδων γιατρών, νοσηλευ-

τών και διασωστών του ΕΚΑΒ, ο νέος νοσοκοµειακός χάρτης µε
δύο νέα νοσοκοµεία συµπεριλαµβανοµένου του νοσοκοµείου
ανατολικής Αττικής, η αναβάθµιση όλων των κέντρων υγείας και
φυσικά η συνέχιση της άυλης συνταγογράφησης και του ιατρικού
φακέλου, η ενίσχυση της πρωτοβάθµιας υγείας. 

Τέταρτον: Ισχυρή Ελλάδα, ως χώρα που διαδραµατίζει κε-
ντρικό ρόλο στην Ευρωπαϊκή Ένωση και συµµετέχει ενεργά στη
διαµόρφωση των αποφάσεων που αφορούν την ειρήνη και την
ασφάλεια στην Ευρώπη και στον υπόλοιπο κόσµο µε συνέχιση
του εξοπλιστικού µας προγράµµατος και περαιτέρω ενίσχυση
των διεθνών συµµαχιών µας. 

Πέµπτον: Σύγχρονη Ελλάδα µε εκκίνηση της διαδικασίας για
µια γενναία συνταγµατική Αναθεώρηση που θα απελευθερώσει
κοινωνικές δυνάµεις και θα εκσυγχρονίσει αναχρονιστικές διατά-
ξεις, όπως για παράδειγµα το άρθρο 16 για τη λειτουργία µη κρα-
τικών ΑΕΙ. Δεν έχουµε δικαίωµα να επιδεικνύουµε πολιτική µυω-
πία και αδράνεια, προκαλώντας υστέρηση αντί να συµβάλουµε
στην πρόοδο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και από τους πέντε αυτούς άξο-
νες προάγεται ο µετασχηµατισµός του οικονοµικού µοντέλου της
χώρας µας σε ένα µοντέλο το οποίο θα είναι πιο παραγωγικό, πιο
εξωστρεφές, πιο καινοτόµο, µε στόχο την ευηµερία και την ασφά-
λεια για κάθε Έλληνα πολίτη, ώστε να κλειδώσουµε τη θέση µας
στην πρώτη γραµµή της Ευρώπης. 

Και µε αυτόν τον προγραµµατικό λόγο η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη θα κατευθύνει τις δράσεις της την επόµενη
τετραετία. Λόγος που περιέχει έννοιες όπως ευηµερία, βιώσιµη
ανάπτυξη, εκσυγχρονισµό, αλληλεγγύη, κοινωνική συνοχή, συ-
µπόνοια και εµφορείται από την αγάπη, αγάπη για την πατρίδα
και αγάπη για την ευθύνη να την υπηρετείς. Και να λες, όπως ο
µεγάλος Νίκος Καζαντζάκης: «Να αγαπάς την ευθύνη, να λες
εγώ, εγώ µοναχός µου, έχω χρέος να σώσω τη γη. Αν δεν σωθεί
εγώ φταίω». 

Αν όλοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δείξουµε την ίδια στάση
από όποια πτέρυγα της Βουλής κι αν προερχόµαστε στο τέλος
αυτής της τετραετίας θα µπορούµε να είµαστε περήφανοι ότι
γράψαµε µια ακόµη σελίδα στο βιβλίο της Ελλάδας µας, χωρίς
ανορθογραφίες και µουτζούρες. Αυτό είναι κάτι που δεν είναι εύ-
κολο σε ένα περιβάλλον τροµερής εξωγενής κρίσης, ορισµένες
και υπαρξιακές, όπως η κλιµατική αλλαγή και η ορθή διαχείριση
της τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης και της τεχνητής νοη-
µοσύνης ή διαλυτικές της κοινωνικής συνοχής, όπως για παρά-
δειγµα τα θέµατα κρίσης ταυτότητας που αντιµετωπίζουν µεγάλα
τµήµατα των δυτικών κοινωνιών, καθώς νιώθουν απογοήτευση
και αποµόνωση από την αναπτυξιακή δυναµική αλλά και βιώνουν
κρίση θεµελιωδών θεσµών παράλληλα µε την ενίσχυση του λαϊ-
κισµού και της τοξικότητας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι βέβαιος ότι απέναντι σε
οποιαδήποτε εξωγενή κρίση οι Έλληνες µονιασµένοι µπορούµε
να πάµε το καράβι της χώρας σταθερά τολµηρά, µόνο µπροστά.
Σας καλώ, λοιπόν, να υπερψηφίσετε τις Προγραµµατικές Δηλώ-
σεις της Κυβέρνησης για την πατρίδα και τα παιδιά µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης):Ευχαριστώ τον κ. συ-
νάδελφο και για την τήρηση του χρόνου. 

Τον λόγο έχει ο κ. Παύλος Γερουλάνος από το ΠΑΣΟΚ Κίνηµα
- Αλλαγής. 

ΠΑΥΛΟΣ ΓΕΡΟΥΛΑΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αν υπάρχει ένας στόχος που οφείλουµε να αντιµετω-
πίσουµε όλοι µαζί σε αυτή την Αίθουσα είναι η πάταξη των
ανισοτήτων στην Ελλάδα. Για εµάς το Πανελλήνιο Σοσιαλιστικό
Κίνηµα -και υποπτεύοµαι για τις περισσότερες προοδευτικές δυ-
νάµεις της χώρας- είναι θέµα αρχής και υπαρξιακή πολιτική προ-
τεραιότητα. 

Οι ανισότητες βάζουν τους ευάλωτους συµπολίτες µας στο πε-
ριθώριο, καταστρέφουν την κοινωνική συνοχή και αφήνουν µε-
σαία και χαµηλά στρώµατα εξαιρετικά ευάλωτα σε οποιαδήποτε
διεθνή κρίση. Το υπογράµµισε άλλωστε χθες και ο Πρόεδρός
µας, Νίκος Ανδρουλάκης. 

Όµως οι ανισότητες κάνουν κάτι ακόµα, ανατρέπουν βασικούς
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κανόνες λειτουργίας της ελεύθερης αγοράς και αυτό θα έπρεπε
να κινητοποιεί και εσάς στη Νέα Δηµοκρατία. Πίστευα ότι αυτό
έκανε ο Πρωθυπουργός όταν αναβάθµισε το θέµα στην προεκλο-
γική του εκστρατεία. Προφανώς, έκανα λάθος. Χθες σε οµιλία
οχτώ χιλιάδων τετρακοσίων λέξεων ανέφερε τις ανισότητες µια
φορά, αναδεικνύοντας και πάλι την ιστορική διαφορά µεταξύ
προεκλογικής και µετεκλογικής Νέας Δηµοκρατίας. 

Θα εξηγήσω, λοιπόν, τι θα έκανε µια δική µας προοδευτική δια-
κυβέρνηση για το θέµα των ανισοτήτων, ελπίζοντας να σας δείξω
γιατί αυτή η µία πολιτική προτεραιότητα µπορεί να παρασύρει
την πραγµατική αναβάθµιση και της ελληνικής οικονοµίας και της
ελληνικής κοινωνίας. 

Ξεκινώ λέγοντας ότι για µας οι ανισότητες στην Ελλάδα δεν
είναι µία, είναι τρεις, σε εισόδηµα, σε πλούτο και σε πρόσβαση
στην εξουσία. Ενώ οι δύο πρώτες είναι προφανείς και διεθνώς
αναγνωρισµένες, η τρίτη έχει εγχώρια χαρακτηριστικά σε κάθε
χώρα βέβαια που έχει ελλειµµατικούς θεσµούς. Διότι όπου δεν
έχεις λειτουργικούς θεσµούς, χρειάζεσαι πρόσβαση στην εξου-
σία για βασικές κοινωνικές και οικονοµικές λειτουργίες, όπως για
παράδειγµα να πάρεις µια άδεια ή να εισπράξεις την επιστροφή
του ΦΠΑ ή να φτάσεις έγκαιρα σε ένα νοσοκοµείο. Η πάταξη της
ανισότητας στην πρόσβαση στην εξουσία είναι για εµάς προτε-
ραιότητα. 

Πώς αντιµετωπίζεται όµως; Με δύο τρόπους. Πρώτον µε ενί-
σχυση των θεσµών και δεύτερον µε αλλαγή του διοικητικού µο-
ντέλου της χώρας. 

Το πρώτο παίρνει πολύ χρόνο και απαιτεί αλλαγή της νοοτρο-
πίας του πολιτικού συστήµατος. Η αποσυγκέντρωση της εξου-
σίας όµως είναι και άµεσα εφικτή και επίκαιρη εν όψει των αυτο-
διοικητικών εκλογών. Μεταφέροντας εξουσία µε διαφάνεια και
λογοδοσία κοντά στην κοινωνία και συγκεκριµένα σε θεσµούς και
κοινωνικές συλλογικότητες, όπως η τοπική αυτοδιοίκηση, τα επι-
µελητήρια, οι συλλογικοί φορείς και τα πανεπιστήµια, αναβαθµί-
ζεις την πρόσβαση του πολίτη στην εξουσία και διασφαλίζεις ότι
λύνονται τα θέµατα του πιο γρήγορα και άµεσα. Κανείς όµως και
κάτι άλλο. Αναβαθµίζεις την ποιότητα της δηµοκρατίας, ενισχύεις
τις συνεργασίες και εµβαθύνεις την κοινωνική συνοχή. Αντέχετε
όµως το πολιτικό κόστος, να χάσετε τα προνόµια της εξουσίας
σας; Πολύ αµφιβάλω, διότι δεν το έχετε κάνει ποτέ. 

Από την άλλη οι ανισότητες στον πλούτο απαιτούν διεύρυνση
της παραγωγικής βάσης κι ένα φορολογικό σύστηµα που την
υποστηρίζει. Για να βάλεις περισσότερες Ελληνίδες και περισσό-
τερους Έλληνες στο παιχνίδι, χρειάζεται να χτίσεις µια οικονοµία
πατριωτική, που ενισχύει την εγχώρια παραγωγή, που ενεργά δη-
µιουργεί αγορές τόσο για τα ελληνικά προϊόντα στο εξωτερικό
όσο και για τις ελληνικές υπηρεσίες εδώ. Αυτές τις αγορές εµείς
τις ονοµάζουµε παραγωγικά οικοσυστήµατα και θα τις βρείτε στο
πρόγραµµά µας. 

Πόσο δύσκολο σας είναι, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης,
µετά από τέσσερα χρόνια διακυβέρνησης να προσθέσετε δέκα
ελληνικά προϊόντα, δέκα προϊόντα της ελληνικής γης στα έξι που
ήδη έχουν κατακτήσει, µε ιδιωτική πρωτοβουλία, τα καλύτερα
ράφια και τα καλύτερα εστιατόρια του κόσµου; Πόσο δύσκολο
σας είναι να ανοίξετε τον δρόµο για µικροµεσαίες επιχειρήσεις
που ενισχύουν και στηρίζουν τις τοπικές κοινωνίες; Για να το κά-
νετε όµως, πρέπει να αλλάξετε νοοτροπία και για το κράτος και
τον ρόλο του και για τις τράπεζες και για το φορολογικό σύ-
στηµα. 

Εσείς χρησιµοποιείτε το κράτος µόνο για να λύνει ευκαιριακά
προβλήµατα, συνήθως δικών σας παιδιών, όχι για να χτίζει αγο-
ρές ενεργά και για όλους. Χρησιµοποιείτε µειώσεις στο φορολο-
γικό σύστηµα για να παρακινήσετε κάποιους Έλληνες, αγνοώ-
ντας πόσες Ελληνίδες και Έλληνες είναι στο περιθώριο από την
αντιµετώπισή τους από την εφορία. 

Κι έχετε εµπιστευτεί ένα άρρωστο τραπεζικό σύστηµα, όχι
µόνο για την ανάπτυξη της χώρας αλλά και για τις ιδιωτικές πτω-
χεύσεις. Πάρτε για παράδειγµα τα παιδιά των «κόκκινων» δανείων
που µένουν έξω από τις παραγωγικές διαδικασίες, νέοι άνθρωποι
σε οµηρία των τραπεζών για τις αµαρτίες των γονέων τους, που
δεν ήταν τελικά και τόσο αµαρτωλοί πάντα. Αντί να αντιλαµβάνο-
νται και το κράτος και οι τράπεζες ότι ακριβώς αυτά τα παιδιά

είναι που έχουν γαλουχηθεί στην ιδιωτική πρωτοβουλία και είναι
αυτά τα οποία θα έπρεπε να απελευθερώνετε. 

Τρίτον, οι ανισότητες στο εισόδηµα, η µόνη ανισότητα στην
οποία αναφέρεται η Νέα Δηµοκρατία. Εξηγείστε µου σας παρα-
καλώ, πώς µειώνεται η ανισότητα όταν αυξάνετε τον µισθό του
εργαζόµενου, όταν η αύξηση αυτή υπολείπεται του πληθωρισµού
και της αύξησης των εισοδηµάτων των προνοµιούχων; Οι ανισό-
τητες στο εισόδηµα αντιµετωπίζονται µε πάταξη της φοροδιαφυ-
γής, ένα δίκαιο φορολογικό σύστηµα που διασφαλίζει ότι κάθε
Ελληνίδα και κάθε Έλληνας ξεκινάει τη ζωή του µε κοινά κίνητρα
κι ένα εκπαιδευτικό σύστηµα που ανοίγει πόρτες σε όλους. 

Πολύ φοβάµαι όµως ότι η σχέση της παιδείας µε τις ανισότη-
τες είναι για εσάς ψιλά γράµµατα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Δύο λεπτά ακόµη, κύριε Πρόεδρε. 
Ο κ. Μητσοτάκης αναφέρθηκε στην τεχνητή νοηµοσύνη το

2021 και τι είπε; Θα φτιάξω µια επιτροπή να κοιτάξει το θέµα. 
Κλείνω λέγοντας ότι οι πολιτικές για την ισότητα έχουν µία

αντικειµενική δυσκολία. Πώς µετράς την αποτελεσµατικότητα
τους; Εσείς χάνεστε σε στατιστικές, διότι αντιµετωπίζετε την πο-
λιτική ως διαχείριση και τους ανθρώπους ως αριθµούς. 

Εµείς προτιµάµε να κοιτάµε τους πολίτες στα µάτια, γιατί εκεί
βλέπεις αν πας καλά. Στα µάτια του γονιού που έχασε το παιδί
του στο εξωτερικό, στα µάτια ενός δανειζόµενου που µιλάει µε
την τράπεζα για το δάνειό του ή µιας γιαγιάς που περιµένει να
πέσουν οι τιµές στη λαϊκή. Όχι µόνο για λόγους συναισθηµατι-
κούς αλλά κυρίως για λόγους πολιτικούς. 

Διότι εκεί βλέπεις και αναγνωρίζεις το ένα συναίσθηµα που
αδρανοποιεί και την κοινωνία και την οικονοµία, τον φόβο. Αν έχει
νόηµα η πάταξη των ανισοτήτων σήµερα στην Ελλάδα, είναι ακρι-
βώς για να εξαλείψει τον φόβο από την ελληνική κοινωνία. Διότι
εκτός των άλλων, ο φόβος κολλάει, περνάει από τον ένα πολίτη
στον άλλον, ακόµα και την ώρα που οι αριθµοί ευηµερούν. Και
εκεί που δεν το περιµένεις γίνονται βόµβα στα θεµέλια του κοι-
νωνικού και οικονοµικού οικοδοµήµατος. 

Αυτόν τον φόβο αγνόησε το κόµµα σας το 2008 και οδήγησε
την ελληνική οικονοµία σε διάλυση. Τον ίδιο φόβο αξιοποιήσατε
για να κερδίσετε αυτές τις εκλογές, αυτό που βλέπουµε σήµερα,
περπατώντας στους δρόµους κάθε περιφέρειας και ειδικά της
Αθήνας. Μη κάνετε, λοιπόν, πάλι το λάθος να αγνοήσετε µετε-
κλογικά, ζητωκραυγάζοντας για τις πολλαπλές φούσκες που µε-
γαλώνουν γύρω µας. Σκύψτε πάνω από την κοινωνία, αποσυ-
γκεντρώστε την εξουσία, διευρύνετε την παραγωγική βάση, αλ-
λάξτε φορολογικές προτεραιότητες και χτίστε ένα σύστηµα παι-
δείας, που αναγνωρίζει αξία σε κάθε Ελληνίδα και κάθε Έλληνα.

Εµείς από αυτά θα σας κρίνουµε και αυτά τα θέµατα θα ανα-
δείξουµε, εξασκώντας ένα είδος αντιπολίτευσης, που εσείς ποτέ
δεν ασκήσατε, ελπίζοντας να αντιληφθείτε έστω και τώρα πόσο
απαραίτητη είναι για το σήµερα και το µέλλον της πατρίδας µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ- Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον

κύριο συνάδελφο.
Τον λόγο έχει ο κ. Αθανάσιος Δαβάκης από τη Νέα Δηµοκρα-

τία. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφού

συγχαρώ και ευχηθώ στους νέους συναδέλφους για µια εξαιρε-
τικά παραγωγική και καλή θητεία σε αυτή τη Βουλή, στην εικοστή
περίοδο της ελληνικής δηµοκρατίας, του Ελληνικού Κοινοβου-
λίου, θα ήθελα εν τάχει να πω ορισµένες σκέψεις σχετικά µε την
χθεσινή ηµέρα.

Παρακολουθώντας τις οµιλίες των κ.κ. Αρχηγών χθες το από-
γευµα, φάνηκε ξεκάθαρα ο λόγος που οι Έλληνες πολίτες εµπι-
στεύτηκαν αυτή τη λαϊκή παράταξη, τη Νέα Δηµοκρατία και τον
Κυριάκο Μητσοτάκη. Φάνηκε γιατί η πλειοψηφία των όσων ψήφι-
σαν αποφάσισαν για δεύτερη συνεχόµενη φορά, µετά το 2019,
ότι η χώρα µας πρέπει να προχωρήσει µε γοργά και σταθερά βή-
µατα µπροστά.

Οι πολίτες έδωσαν πλήρη νοµιµοποίηση στον Κυριάκο Μητσο-

1316 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τάκη, για να κάνει πράξη τον βασικό µας στόχο, που είναι η σύ-
γκλιση µε την Ευρώπη σε όλα τα επίπεδα. Η παράταξη του Κων-
σταντίνου Καραµανλή, που ενέταξε τη χώρα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, έχει και σήµερα µε νωπή λαϊκή εντολή την ευθύνη της
συµπόρευσης µε τις προηγµένες χώρες της Ευρώπης για καλύ-
τερο βιοτικό επίπεδο, µε υψηλότερους µισθούς, καλύτερη δηµό-
σια υγεία και δικαιοσύνη και µείωση των ανισοτήτων σε όλα τα
επίπεδα, όπως παρουσιάζονται σήµερα στην ελληνική κοινωνία. 

Η εκπλήρωση αυτών των στόχων πιστεύω πως είναι το αποτε-
λεσµατικότερο µέσο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, της αποδυ-
νάµωσης των άκρων. Όταν το πολιτικό µας σύστηµα παράγει
αποτελέσµατα για τους πολλούς, δεν έχουν έδαφος να αναπτυ-
χθούν οι δυνάµεις της άρνησης, της τυφλής καταγγελίας και της
µισαλλοδοξίας, κάτι που οφείλει να σκεφθεί ιδιαιτέρως η Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση, η οποία, όσα χρόνια τη γνωρίζω ως κυβερ-
νώσα παράταξη αλλά και ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση προη-
γουµένως, χαρακτηριζόταν από µηδενιστικό και διχαστικό λόγο
σε όλα τα επίπεδα.

Στα τέσσερα χρόνια που έχουµε µπροστά µας πρέπει να προ-
χωρήσει µε ακόµα ταχύτερους ρυθµούς, προς όλες τις κατευ-
θύνσεις και ελπίζω χωρίς νέα εµπόδια από εξωγενείς και
απρόβλεπτες κρίσεις, όπως είχαµε την προηγούµενη τετραετία,
το έργο που χαράχτηκε την προηγούµενη περίοδο.

Διετέλεσα πρόσφατα Πρόεδρος της Επιτροπής Εξοπλιστικών
Προγραµµάτων της Βουλής και οφείλω να πω ότι την προηγού-
µενη περίοδο ακολουθήσαµε στον τοµέα της Εθνικής µας Άµυ-
νας µια στρατηγική δύο πυλώνων.

Πρώτον, καλύφθηκαν κενά που είχαν δηµιουργηθεί στο οπλο-
στάσιό µας τα τελευταία δέκα χρόνια και λόγω της οικονοµικής
κρίσης και λόγω της έλλειψης κυρίως συµβάσεων εν συνεχεία
υποστήριξης και διοικητικής µέριµνας.

Δεύτερον, προχώρησε στον τοµέα της εθνικής άµυνας -επα-
ναλαµβάνω- η ταχεία µετεξέλιξη των Ενόπλων µας Δυνάµεων σε
µια δικτυοκεντρική στρατιωτική δύναµη, µε δυνατότητα υπερά-
σπισης των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων και των εθνικών συµ-
φερόντων της χώρας µας σε ακόµα µεγαλύτερες γεωγραφικές
αποστάσεις και ακόµα δυσκολότερες επιχειρησιακές συνθήκες.
Η τεχνολογική αυτή αναβάθµιση του αµυντικού µας συστήµατος
πρέπει να συνεχιστεί. Είναι αναγκαίο και απαραίτητο να συνεχι-
στεί µε ακόµα µεγαλύτερη έµφαση στον κανόνα της σύµµετρης
ανάπτυξης και των τριών κλάδων των Ενόπλων µας Δυνάµεων. 

Έµφαση, όµως, τώρα πρέπει να δώσουµε και στο έµψυχο δυ-
ναµικό, στα στελέχη µας. Να τους προσφέρουµε ένα νέο πλαίσιο
αµοιβών, ένα σταθερό περιβάλλον και ένα σύνολο κανόνων και
επιλογών, τα οποία θα τους εξασφαλίζουν µια βιώσιµη και προ-
βλέψιµη πορεία για το σύνολο της καριέρας τους, ώστε να τους
επιτρέψουν να επενδύσουν σε αυτή αλλά και στον εαυτό τους.
Να γίνει, επιτέλους, πράξη η περίφηµη «µέριµνα στελεχών» που
πολλές φορές λέµε και σε αυτή την Αίθουσα.

Κρίσιµος παράγοντας της αµυντικής µας πολιτικής πρέπει να
είναι και η ανάπτυξη της εγχώριας αµυντικής µας βιοµηχανίας,
προσδίδοντας µέσα στο πλαίσιο που επιβάλλει η υπαρκτή απειλή
έναν αναπτυξιακό χαρακτήρα στον εξοπλιστικό µας προϋπολο-
γισµό.

Αφού, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ευχαριστήσω τους Λάκω-
νες συµπολίτες µου που για µία ακόµα φορά µε τίµησαν µε την
ψήφο τους και µε έφεραν πάλι στο ελληνικό Κοινοβούλιο να µιλώ
ενώπιόν σας από αυτό το Βήµα και µε την παρουσία του Υπουρ-
γού Υποδοµών, θέλω να αναφερθώ και σε ορισµένα ζητήµατα
της Λακωνίας, τα οποία χρονίζουν και τα οποία αντιλαµβάνεστε
ότι πρέπει όλοι οι συνάδελφοι εν όψει των προγραµµατικών δη-
λώσεων της Κυβερνήσεως να εντοπίζουµε, να τα θέτουµε και
έστω να τα ακούει η Κυβέρνηση, την οποία, όπως γνωρίζετε όλοι,
δεν εκπροσωπούµε. Εκπροσωπούµε την εκλογική µας περιφέ-
ρεια, εκπροσωπούµε το έθνος, εκπροσωπούµε τον ελληνικό λαό
που µας στηρίζει. Στηρίζουµε την Κυβέρνηση και εµείς της Νέας
Δηµοκρατίας τη στηρίζουµε ενσυνείδητα και σταθερά, προκειµέ-
νου να παράξει το έργο το οποίο παράγει και θα το παράγει.

Λοιπόν, στη Λακωνία σε αυτή την απαρχή του εκλογικού κύ-
κλου, του πολιτικού κύκλου, θεωρώ ότι πρέπει να επαναφέρω τα
βασικά ανοικτά ζητήµατα που µας απασχολούν και που πρέπει

να επιλυθούν. Τα προβληµατικά οδικά µας σηµεία. Η οδική πα-
ράκαµψη της Σκάλας και του Βλαχιώτη, όπως εξαγγέλθηκε πρό-
σφατα και από τον νυν Περιφερειάρχη, τον κ. Νίκα. Η βελτίωση
ενός δρόµου, µιας νέας χάραξης δεκαέξι χιλιοµέτρων, της
οποίας η µελέτη αργεί, εκκρεµεί από το 2014, δέκα χρόνια πριν
και πρέπει να βρεθούν και οι πόροι της χρηµατοδότησής της. Η
αναγκαία συνδροµή της ελληνικής πολιτείας στο Ίδρυµα Σταύ-
ρος Νιάρχος, εάν χρειαστεί, για την κατασκευή του νέου Νοσο-
κοµείου της Σπάρτης, όπως δεσµεύτηκε ο πρώην Υπουργός
Υγείας στις 17 Φεβρουαρίου 2023 σε αυτή την Αίθουσα. Η ολο-
κλήρωση του µελετητικού σταδίου, ούτως ώστε να προκηρυχθεί
και να βρεθεί ο ανάδοχος για το νέο µουσείο της Σπάρτης, ένα
έργο ύψους περίπου 40 εκατοµµυρίων ευρώ. Οι πόροι έχουν βρε-
θεί, αλλά πρέπει µε ταχύτερους ρυθµούς -απευθύνοµαι στην κ.
Μενδώνη, θα δει τα πρακτικά-, προκειµένου να γίνει επιτέλους
αυτό πραγµατικότητα. Η έναρξη λειτουργίας του Κέντρου Εκπαί-
δευσης Εφοδιασµού και Μεταφορών, του ΚΕΕΜ, του Στρατού
Ξηράς στις αρχές του φθινοπώρου, όπως ήδη έχει δροµολογηθεί
και µε πρόσφατη απόφαση του Ανώτατου Στρατιωτικού Συµβου-
λίου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η σηµερινή εικόνα των σπηλαίων Διρού και χαίροµαι που βρί-
σκεται στην Αίθουσα ο νυν Υπουργός Υποδοµών -ένα λεπτό,
κύριε Πρόεδρε, και τελειώνω-, ο κ. Σταϊκούρας, ο οποίος είχε την
πολιτική ευθύνη της Εταιρείας Ακινήτων Δηµοσίου στην οποία
υπάγονται τα σπήλαια Διρού. Κύριε Υπουργέ, είναι θλιβερή η ει-
κόνα που παρουσιάζουν τα σπήλαια Διρού, τα οποία είναι ένας
πόλος τουριστικής έλξης τεράστιος για τον τόπο µας, για την Ελ-
λάδα, το καλύτερο σπήλαιο του κόσµου. Πιστεύω, παρά την εξαι-
ρετική συνεργασία που έχουµε µε τον νυν διευθύνοντα σύµ-
βουλο, τον οποίο γνωρίζετε, ότι πρέπει µε εργώδεις ρυθµούς και
µε πολιτική απόφαση επιτέλους να λυθεί η εκκρεµότητα µεταξύ
του αναδόχου και της Εταιρείας Ακινήτων Δηµοσίου, προκειµέ-
νου να προχωρήσει αυτή η διαδικασία. Εδώ είµαστε και θα το πα-
ρακολουθούµε.

Επίσης, να προχωρήσουν µε ταχύτερους ρυθµούς -ήδη ολο-
κληρώθηκε και ανακοινώθηκε ο χρόνος χρηµατοδότησης- τα δύο
µεγάλα αρδευτικά έργα της Λακωνίας, τα οποία αυτή η Κυβέρ-
νηση υλοποίησε σε παρελθόντα χρόνο και προχώρησε και ωρί-
µασε τις µελέτες, όπως είναι το φράγµα της Κελεφίνας και το
κλειστό δίκτυο Τρινάσου.

Νοµίζω ότι, όπως είπε και ο Πρωθυπουργός χθες το βράδυ
όσον αφορά στην πράσινη ανάπτυξη, η διαχείριση των νερών και
οι σηµαντικές παρεµβάσεις που είναι ανάγκη ακόµα να γίνουν και
δεν έχουν γίνει είναι ένα στοίχηµα αυτής της Κυβέρνησης και
καλώ τους αρµόδιους Υπουργούς να επισκεφθούν τη Διεύθυνση
Υδάτων της Περιφέρειας Πελοποννήσου για να δουν ποια είναι
η κατάσταση όσον αφορά και το στελεχιακό δυναµικό, αλλά και
τη γενικότερη υποδοµή στην οποία βρίσκεται η Υπηρεσία Υδάτων
της Περιφέρειας Πελοποννήσου, που φαντάζοµαι, αγαπητέ συ-
νάδελφε, κύριε Κυριαζίδη, ότι θα είναι και σε άλλες περιοχές της
ελληνικής περιφέρειας.

Κάτι για το οποίο δεσµεύτηκε ο κύριος Πρωθυπουργός στην
πλατεία του Γυθείου είναι η ολοκλήρωση της αποζηµίωσης όλων
των πυροπλήκτων από την πυρκαγιά του 2021.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριοι συνάδελφοι, από τις χίλιες εκατό περίπου αιτήσεις απο-
ζηµίωσης που έχουν υποβληθεί έχουν πληρωθεί οι µισοί. Αυτοί
που έχουν πληρωθεί, έχουν αποζηµιωθεί δεν είναι φωνασκού-
ντες. Εν πάση περιπτώσει, οι άνθρωποι αυτοί έχουν ικανοποιηθεί
κατά τι. Αυτοί, όµως, που δεν έχουν πληρωθεί και µε έναν κοινω-
νικό αυτοµατισµό που έχει δηµιουργηθεί, αντιλαµβάνεστε τι λένε
και πώς εκφράζονται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, αν µπο-
ρείτε, ολοκληρώστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΔΑΒΑΚΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Θεωρώ ότι αυτό είναι ένα σηµαντικό θέµα. Έχουµε καλή συ-

νεργασία µε τον κ. Τριαντόπουλο. Πρέπει επιτέλους και αυτό να
λυθεί.
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Επίσης, η ολοκλήρωση και η λειτουργία ενός σηµαντικού ανα-
πτυξιακού έργου, που, σεβόµενο και την ναυτική παράδοση της
Νεάπολης Βοιών, υλοποιήθηκε από αυτή την Κυβέρνηση, η ολο-
κλήρωση της Ακαδηµίας Εµπορικού Ναυτικού στη Νεάπολη είναι
ένα πολύ σηµαντικό, θα έλεγα το σηµαντικότερο αυτή την τετρα-
ετία έργο της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη.

Η στήριξη της Λακωνίας διαχρονικά σε αυτή την παράταξη
είναι δεδοµένη. Περιµένουµε µε έργα, πράξεις και αποτελέ-
σµατα. Να µη θεωρούµεθα δεδοµένοι όσον αφορά στην πολιτική
στήριξη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει η κ.
Θεοπίστη Πέρκα από τον ΣΥΡΙΖΑ.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Καληµέρα, αγαπητές και αγαπη-
τοί συνάδελφοι και εύχοµαι σε όλες και όλους καλή θητεία να
έχουµε!

Ακούσαµε χθες τον Πρωθυπουργό να υπόσχεται ξανά πράσινη
και ψηφιακή Ελλάδα και ακούσαµε και το πρωί τον αρµόδιο
Υπουργό να οµνύει πάλι στην πράσινη µετάβαση, στην ατζέντα
80% ΑΠΕ, προγράµµατα εξοικονόµησης. Επαναλαµβάνονται, δη-
λαδή, οι ίδιοι ακριβώς φιλόδοξοι στόχοι που ακούσαµε και στις
προγραµµατικές του 2019. Και κυρίως ήρθε ο αρµόδιος Υπουρ-
γός και πρότεινε λύσεις για προβλήµατα που η ίδια η προηγού-
µενη κυβέρνηση δηµιούργησε.

Όταν µιλάει για αποτυχηµένες ενεργειακές επενδύσεις, φαντά-
ζοµαι ότι εννοεί αυτά που λέει για αδρανή κεφάλαια η Ευρώπη
τα 8 δισεκατοµµύρια επιπλέον έργα φυσικού αερίου που έγιναν
στην χώρα. Φαντάζοµαι ότι εννοεί την κατάργηση του έργου της
τηλεθέρµανσης και την είσοδο φυσικού αερίου για θέρµανση στα
σπίτια στη Φλώρινα και έναν σωρό άλλες τέτοιες αποτυχηµένες
ενέργειες που θα τις δούµε σιγά-σιγά.

Κατά τα άλλα, έχουµε εκκωφαντική απουσία ενεργειών αντιµε-
τώπισης της ενεργειακής κρίσης -κουβέντα!- καθώς και φορολό-
γηση των υπερκερδών στη χονδρική-λιανική και στα διυλιστήρια.
Εκκωφαντική, επίσης, είναι και η έλλειψη αναφοράς στην απολι-
γνιτοποίηση, το πρώτο παράδειγµα µετάβασης. Κουβέντα! Αντί-
θετα, σηµειώσαµε εµµονή στο φυσικό αέριο και στις εξορύξεις.

Ο κ. Μητσοτάκης στις προγραµµατικές δηλώσεις το 2019 δή-
λωνε ότι θα κάνουµε ό,τι χρειάζεται για να σώσουµε τη ΔΕΗ από
βέβαιη καταστροφή κ.λπ.. Με αυτό το πρόσχηµα όλοι παρακο-
λουθήσαµε να χάνεται το «Δ» της ΔΕΗ, παραδόθηκε το 17%. Ακο-
λούθησε, όµως και η ιδιωτικοποίηση του ΔΕΔΔΗΕ κατά 49% και
100% της ΔΕΠΑ Υποδοµών.

Σηµειώνουµε ότι πρόκειται για φυσικά µονοπώλια, µε σταθερό
εγγυηµένο έσοδο και εργαλεία άσκησης ενεργειακής πολιτικής,
που τόσο πολύ φάνηκε ότι τα έχει ανάγκη η χώρα στην πρόσφατη
ενεργειακή κρίση. Και δώρο στην πλειοψηφία του δηµοσίου στο
Διοικητικό Συµβούλιο των ΕΛΠΕ! Και τώρα µαθαίνουµε ότι το δη-
µόσιο και ο Όµιλος Λάτση απεργάζονται σχέδιο πώλησης µετο-
χών της «HELLENIC ENERGY».

Οφείλουµε να δηλώσουµε ότι αυτό δεν θα το επιτρέψουµε.
Πρόκειται για επιστροφή µιας µνηµονιακής απαίτησης χωρίς µνη-
µόνιο και βεβαίως, είναι ένας όµιλος που παρουσιάζει συνεχώς
αυξανόµενα κέρδη.

Στη συνέχεια των δηλώσεών του το 2019 ο κ. Μητσοτάκης είχε
πει ότι αυτό θα γίνει χωρίς να επιβαρύνουµε άλλο τους κατανα-
λωτές ηλεκτρικού ρεύµατος. Η αλήθεια είναι ότι µια από τις πρώ-
τες πράξεις της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας το 2019
ήταν η αύξηση των τιµολογίων κατά περίπου 20%. Ακολούθησε
η λειτουργία «Target Model», χωρίς εποπτεία, ρυθµιστικά εργα-
λεία. Βέβαια, τότε, δήλωνε η Κυβέρνηση ότι ο ανταγωνισµός και
η αγορά θα ρίξει τις τιµές. Τα αποτελέσµατα τα ζήσαµε όλοι, τα
έζησε και η κοινωνία και µε την εφαρµογή της ληστρικής ρήτρας
αναπροσαρµογής τον Αύγουστο του 2021, πριν δηλαδή τον πό-
λεµο της Ουκρανίας.

Στη συνέχεια, η ανοδική πορεία των τιµών και τα υπερκέρδη
µεταφέρθηκαν στη λιανική. Οι καταναλωτές συνέχιζαν να πληρώ-
νουν άδικες χρεώσεις και οι εταιρείες να σωρεύουν υπερκέρδη.

Εδώ θέλω να κάνω και µια αναφορά, γιατί είπε ο κ. Σκυλακάκης
ότι θα προσέξουµε τους ευάλωτους.

Του υπενθυµίζω, λοιπόν, αν δεν το ξέρει, ότι οι ευάλωτοι κατα-
ναλωτές λόγω της ληστρικής ρήτρας αναπροσαρµογής έχουν
ρευµατοκοπές. Φέραµε διάταξη και δεν έγινε αποδεκτή. Ας το
φροντίσει.

Με λίγα λόγια, η Κυβέρνηση, αντί να παρέµβει στην πηγή δη-
µιουργίας των υπερκερδών, επιδοτεί την αισχροκέρδεια µε λεφτά
των καταναλωτών, δεσµεύοντας τη χώρα σε έναν φαύλο κύκλο
υπερχρεώσεων και επιδοτήσεων. Μας υποσχέθηκαν 90% υπερ-
φορολόγηση των κερδών. Πρόκειται για απάτη. Τα 2,2 δισεκα-
τοµµύρια «µαγειρεύτηκαν» κατ’ εντολή Μαξίµου και έγιναν 416
εκατοµµύρια. Μόνο 350 περίπου εκατοµµύρια εισπράχθηκαν.
Ούτε ευρώ από τα υπερκέρδη στη λιανική, ούτε ευρώ από τα διυ-
λιστήρια.

Εµείς λέµε, λοιπόν -αυτό ήταν το πρόγραµµά µας και σε αυτό
θα επιµείνουµε- ότι χρειάζεται ανώτατος συντελεστής κέρδους
στον ενεργειακό τοµέα έως 5%, άµεση φορολόγηση των υπερ-
κερδών που έχουν συσσωρευτεί στα ταµεία των ενεργειακών
εταιρειών και των διυλιστηρίων, που είναι περίπου 6 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ, µείωση του Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης στα καύ-
σιµα, κατάργηση του Ειδικού Φόρου Κατανάλωσης στο αγροτικό
πετρέλαιο, ανάκτηση του δηµοσίου ελέγχου στη ΔΕΗ, ούτως
ώστε να µπορεί να αξιοποιηθεί και για τη µείωση του κόστους
ρεύµατος, για την αλλαγή του ενεργειακού µείγµατος, για το
σπάσιµο των καρτέλ ενέργειας και την προστασία των κατανα-
λωτών, αναθεώρηση της λειτουργίας της αγοράς ενέργειας, ανα-
θεώρηση του κλιµατικού νόµου, νέο ΕΣΕΚ, µε στόχο την απε-
ξάρτηση από όλα τα καύσιµα -δεν µπορεί να αντικαθιστάς τον λι-
γνίτη µε άλλο ορυκτό καύσιµο, όπως είναι το φυσικό αέριο- και
βεβαίως, απεµπλοκή από την πολιτική εξόρυξης υδρογονανθρά-
κων µε τη µη ανανέωση αδειών έρευνας και εκµετάλλευσης και
µη παραχώρηση νέων αδειών, νέων περιοχών.

Πάµε λίγο στο περιβάλλον. Το περιβάλλον αντιµετωπίστηκε
από τη Νέα Δηµοκρατία -και από ό,τι κατάλαβα συνεχίζει- ως
εµπόδιο στην ανάπτυξη. Μας είπε ο κ. Σκυλακάκης για την προ-
στασία ευαίσθητων οικοσυστηµάτων. Και ρωτάω εγώ: Πώς; Όταν
έχουν καταργηθεί οι φορείς διαχείρισης των προστατευόµενων
περιοχών, αφού προηγουµένως είχαν απαξιωθεί επικοινωνιακά;
Με τη µεγάλη καθυστέρηση τριών χρόνων στην κύρωση των δα-
σικών χαρτών; Με την ανακύκλωση από σκάνδαλα διασπάθισης
εκατοντάδων εκατοµµυρίων ευρώ; Η δε πρόληψη και επαναχρη-
σιµοποίηση παραµένουν στόχοι και ευχές στα χαρτιά. Δεν έχουµε
δει τίποτα εδώ και τέσσερα χρόνια.

Να µη µιλήσουµε τώρα για την υπερθέρµανση της αγοράς των
ΑΠΕ. Εδώ µας είπατε για το 80% ΑΠΕ. Εδώ έγινε υπερθέρµανση
µε ευθύνη και του κ. Χατζηδάκη και του κ. Σκρέκα, δεν αναπτύ-
χθηκαν τα δίκτυα, δεν υπάρχει ηλεκτρικός χώρος για σύνδεση
και µε θεσµικά και χρηµατοδοτικά εµπόδια υπονόµευσαν τις
ενεργειακές κοινότητες. Αυτά είχαν τροµερά αποτελέσµατα και
στην αγορά των ΑΠΕ, αλλά κυρίως στην ενεργειακή δηµοκρατία.

Μιλούν για ΑΠΕ και ενηµερώνω ξανά τον κ. Σκυλακάκη: Ξέρετε
ότι δηµιουργήθηκε µια φούσκα 100 γίγα, από την οποία µπορεί
να εξυπηρετεί µόνο το 10% από το δίκτυο που υπάρχει. Μιλάµε
για υπεράκτια αιολικά µε µια φωτογραφική διάταξη για κάποια
πιλοτικά και αποθήκευση. Θα δουλέψουν οι ΑΠΕ χωρίς αποθή-
κευση, που δεν έχει γίνει εδώ και τέσσερα χρόνια ούτε το θεσµικό
πλαίσιο;

«Κινούµαι ηλεκτρικά»: Αποτυχία του προγράµµατος. Ας το πα-
ραδεχτούµε, µόνο ποδήλατα αφορά. Έχουµε ζητήσει στοιχεία
επανειληµµένως. Και βεβαίως, δεν ξέρω αν είναι ενηµερωµένος,
αλλά προσφάτως το Ελεγκτικό Συνέδριο µπλόκαρε τον διαγωνι-
σµό ηλεκτρικών λεωφορείων για Αθήνα και Θεσσαλονίκη, κατα-
λογίζοντας µάλιστα ευθέως στην πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου, στον κ. Καραµανλή, ουσιώδη νοµική πληµµέλεια στη δια-
γωνιστική διαδικασία. Χωρίς ηλεκτρικά λεωφορεία, για ποια ηλε-
κτροκίνηση µιλάµε; Για ποδήλατα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Αποτυχηµένα και τα «Εξοικονοµώ». Το 2020 δεν πληρώθηκε,
το 2021 δεν έγινε ποτέ. Πήγε στο 2022. Δεν προχωράει το «Εξοι-
κονοµώ».

Πάµε τώρα στην αναθεώρηση της πολεοδοµικής χωροταξικής
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νοµοθεσίας. Νοµίζω ότι εδώ ξεπερνάµε την υποκρισία. Εδώ ήµα-
σταν όταν ερχόταν ο κ. Οικονόµου και µιλούσε και έφερε νόµο
για επτακόσια τοπικά πολεοδοµικά που θα γίνουν σε έναν χρόνο
και σε δύο χρόνια. Ξέρετε από αυτά τα επτακόσια τοπικά πολεο-
δοµικά ποσά έχουν συµβασιοποιηθεί; Ένα ή δύο. Πήγαν τέσσερα
χρόνια χαµένα. Έχουν βραχυκυκλώσει όλα. Κατά τα άλλα µιλάτε
για έλεγχο αυθαίρετης δόµησης. Με ποιες υπηρεσίες; Με υπη-
ρεσίες υποστελεχωµένες; Οι συνεχείς τακτικές παρατάσεις ανα-
στολής κατεδάφισης αυθαιρέτων στον αιγιαλό εκθέτουν τον κ.
Μητσοτάκη, ο οποίος κάνει επικοινωνιακά παιχνίδια στη Μύκονο
και στη Ρόδο. Όµως, ψηφίσατε τις συνεχείς παρατάσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Θα πω και δύο κουβέντες για την απολιγνιτοποίηση. Είµαι και
Βουλευτής Φλώρινας. Εδώ είναι φανερό ότι δεν υπήρχε η έγνοια,
δεν υπήρχε κανένας σχεδιασµός. Ήταν µια βίαιη εξαγγελία.
Έγινε µια προσφορά στο λόµπι του φυσικού αερίου, στο οποίο
δεσµεύτηκε η χώρα. Η απολιγνιτοποίηση δεν είναι µόνο θέµα
ενεργειακής µετάβασης, αλλά αλλαγής του παραγωγικού προ-
φίλ. Τα διαθέσιµα κονδύλια, το Ταµείο Ανάκαµψης και Ανθεκτι-
κότητας, το Ταµείο Ενεργειακής Μετάβασης, ο αναπτυξιακός
νόµος, το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων όχι µόνο δεν µοι-
ράζονται δίκαια και πηγαίνουν σε δυο, τρεις µεγάλους οµίλους,
αλλά δεν απορροφούνται καν. Δεν υπάρχει ανάσα σε αυτές τις
περιοχές που έδωσαν φως σε όλη τη χώρα, αλλά οι ίδιες σβή-
νουν!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, κυρία
συνάδελφε, ολοκληρώστε.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Πώς θα γίνει ανάπτυξη, χωρίς ει-
δικό χωροταξικό για τις ΑΠΕ, µε τις κοινωνίες απέναντι σε οποι-
οδήποτε έργο πάει να γίνει, µε την έλλειψη ηλεκτρικού χώρου και
µε τις ενεργειακές κοιλότητες που εννοείται ότι υπονοµεύονται
και µε τα ειδικά πολεοδοµικά τα οποία θα έρθουν εκ των υστέρων
να νοµιµοποιήσουν τις όποιες επιλογές; Πώς θα γίνει έτσι η ανά-
πτυξη; Η ζώνη καινοτοµίας της Φλώρινας ξεχάστηκε, όπως και
τα οφειλόµενα έργα υποδοµής, αλλά και τα συγκοινωνιακά και
τα αρδευτικά, και εκεί τίποτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ, ολοκλη-
ρώστε!

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγο-
ντας δύο ακόµη κουβέντες.

Εµείς προωθούµε τις ενεργειακές κοινότητες και την αυτοπα-
ραγωγή και αυτοκατανάλωση, µε στόχο τουλάχιστον το 50% των
νέων αδειών να αφορά αυτόνοµες ενεργειακές κοινότητες και
αυτοπαραγωγή. Έτσι καλύπτονται και οι ευάλωτοι. Έτσι έχουµε
ενεργειακή δηµοκρατία. Προωθούµε την ολοκλήρωση φυσικά
του ειδικού χωροταξικού για τις ΑΠΕ και των σχεδίων φόρτισης
ηλεκτρικών οχηµάτων. Θέτουµε δέκα συγκεκριµένες προτεραι-
ότητες µε κορυφαία τη θεσµοθέτηση ρήτρας µηδενικού ελλείµ-
µατος ρυθµών ανάπτυξης και θέσεων εργασίας στις λιγνιτικές
περιοχές, µε εµβληµατικές παρεµβάσεις στην εξοικονόµηση µε
1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ τον χρόνο. Προωθούµε την ολοκλή-
ρωση των δασικών χαρτών και όλων αυτών των εργαλείων που
θα µας κάνουν ευρωπαϊκή χώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ πολύ, ο-
λοκληρώστε!

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Η κλιµατική κρίση θέλει γενναίες
πολιτικές και σχεδιασµό. Δεν αντιµετωπίζεται µε επανάληψη
ευχών ή γενικών αναφορών.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει η Υ-
πουργός Εσωτερικών κ. Νίκη Κεραµέως.

ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε Πρόεδρε,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απευθύνοµαι σήµερα στην Εθνική
Αντιπροσωπεία υπό τη νέα µου ιδιότητα ως Υπουργός Εσωτερι-
κών για τις Προγραµµατικές Δηλώσεις σε έναν τοµέα κρίσιµο για
την καθηµερινότητα των πολιτών. 

Οι αλλαγές στο κράτος αποτελούν µέσο για να υπηρετήσουµε
τους πολίτες µε σεβασµό και µε προτεραιότητα στις ανάγκες
τους. Με την έννοια αυτή το Υπουργείο Εσωτερικών µάς αφορά

όλες και όλους. Αφορά τον σεβασµό. Αφορά την αξιοπρέπεια.
Αφορά την ταχύτητα, την αποτελεσµατικότητα, την ποιότητα που
αξίζει κάθε συναλλασσόµενος µε το δηµόσιο. Αφορά το πώς οι
πολίτες θα απολαµβάνουν καλύτερες και πιο ποιοτικές υπηρε-
σίες. 

Θα ήθελα κατ’ αρχάς να ευχαριστήσω θερµά τον Πρωθυ-
πουργό κ. Κυριάκο Μητσοτάκη που µε τίµησε, αναθέτοντάς µου
να φέρω εις πέρας µία από τις καίριες προτεραιότητες της νέας
Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, µια καλύτερη ζωή σε ένα
καλύτερο κράτος. Θερµές ευχαριστίες και στους προκατόχους
µου Υπουργούς, Υφυπουργούς, Γενικούς Γραµµατείς, αλλά και
στα στελέχη του Υπουργείου Εσωτερικών και του Δηµοσίου
Τοµέα ευρύτερα για όσα έχουν έως τώρα καταφέρει. 

Δεσµεύοµαι να προσπαθήσω µε όλες µου τις δυνάµεις, µαζί µε
τον Αναπληρωτή Υπουργό τον κ. Λιβάνιο, τους Υφυπουργούς την
κ. Χαραλαµπογιάννη, τον κ. Κωνσταντινίδη, τους Γενικούς Γραµ-
µατείς, τους συνεργάτες µας, τα στελέχη του Υπουργείου, ώστε
να κάνουµε ακόµη περισσότερα βήµατα µε επίκεντρο τον πολίτη
και την καλύτερη εξυπηρέτησή του. Από τον συνολικό σχεδιασµό
του έργου µας θα ήθελα να επικεντρωθώ σε τέσσερις βασικές
προτεραιότητες για ένα καλύτερο δηµόσιο µε πιο ποιοτικές υπη-
ρεσίες. 

Προτεραιότητα πρώτη: ο κατάλληλος άνθρωπος στην κατάλ-
ληλη θέση. Πώς θα το επιτύχουµε αυτό; Με επιτάχυνση προσλή-
ψεων τακτικού προσωπικού στο δηµόσιο µέσω ΑΣΕΠ. Σχεδιά-
ζουµε νοµοθετικές και επιχειρησιακές παρεµβάσεις, όπως µια
νέα διαδικασία προσλήψεων σε κρίσιµες ειδικότητες, όπως οι εκ-
παιδευτικοί, όπως οι νοσηλευτές, µε εκσυγχρονισµό των πληρο-
φοριακών συστηµάτων του ΑΣΕΠ, µε ανάπτυξη διαλειτουρ-
γικοτήτων για την αυτόµατη επιβεβαίωση στοιχείων, ενίσχυση
του ΑΣΕΠ σε ανθρώπινους και σε υλικούς πόρους, έµφαση στην
εξέλιξη των δοµών του, σύγχρονα εργαλεία τεχνητής νοηµοσύ-
νης που θα προβλέπουν τις ανάγκες του δηµοσίου και θα λαµ-
βάνουν υπ’ όψιν τον αντίκτυπο που έχουν τεχνολογικές και
οικονοµικές αλλαγές. Όλα αυτά µε έναν στόχο. Ποιον; Την πιο
αποτελεσµατική στελέχωση του δηµοσίου. 

Στην ίδια κατεύθυνση δροµολογούµε ένα νέο εκσυγχρονι-
σµένο και απλοποιηµένο σύστηµα επιλογής προϊσταµένων, όπως
επίσης ένα νέο σύστηµα επιλογής διοικήσεων φορέων του δηµο-
σίου µε συµβόλαια απόδοσης, στη βάση ετήσιας αξιολόγησης
επίτευξης στόχων και δυνατότητα εφαρµογής µπόνους παραγω-
γικότητας. Επιπροσθέτως, οι διοικήσεις των φορέων του δηµο-
σίου θα µπορούν να παύονται σε περίπτωση µη ικανοποιητικής
απόδοσης. Τοποθετώντας τον κατάλληλο άνθρωπο στην κατάλ-
ληλη θέση επιτυγχάνουµε µέγιστη αξιοποίηση του πολύτιµου αν-
θρώπινου δυναµικού µας και βέλτιστη ποιότητα παροχής
υπηρεσιών στον πολίτη που συναλλάσσεται µε το δηµόσιο. Προ-
τεραιότητα πρώτη, λοιπόν, ο κατάλληλος άνθρωπος στην κατάλ-
ληλη θέση. 

Προτεραιότητα δεύτερη: µια αποτελεσµατικότερη δηµόσια δι-
οίκηση µε αξιολόγηση και στοχοθεσία, µε νέο σύστηµα παρακί-
νησης και επιβράβευσης, το λεγόµενο «µπόνους παραγωγικό-
τητας», µε επιτάχυνση της πειθαρχικής δικαιοσύνης. Για πρώτη
φορά φέτος εφαρµόζεται το νέο σύστηµα αξιολόγησης της στο-
χοθεσίας µε επικέντρωση στη συνεχή ανάπτυξη και βελτίωση των
απαραίτητων δεξιοτήτων των υπαλλήλων και των προϊσταµένων
για την εκπλήρωση των στόχων της οργανικής µονάδας. Άµεσα
θα εκκινήσει η διαδικασία πιστοποίησης των συµβούλων ανάπτυ-
ξης ανθρώπινου δυναµικού. Τι είναι αυτό; Είναι ένας νέος θεσµός
που θα λειτουργεί ως σηµείο επαφής στα Υπουργεία, στους λοι-
πούς φορείς του δηµοσίου για την εφαρµογή της αξιολόγησης
σε αυτούς τους φορείς. Και προβλέπεται η επέκταση του νόµου
για την στοχοθεσία και αξιολόγηση σε Νοµικά Πρόσωπα Ιδιωτι-
κού Δικαίου, σε Α.Ε. του Δηµοσίου Τοµέα. Αξιολόγηση, λοιπόν,
παντού. Προβλέπεται και µια νέα παράµετρος, ένας νέος µηχα-
νισµός αποτύπωσης δεικτών ικανοποίησης των πολιτών για τις
υπηρεσίες που παρέχει το δηµόσιο. Με αυτόν τον τρόπο η δηµό-
σια διοίκηση αποκτά εξωστρεφή προσανατολισµό, ανατροφοδο-
τείται από τον πολίτη, καθοδηγείται από τις ανάγκες του πολίτη.
Ο πολίτης στο επίκεντρο όλων των διαδικασιών. 

Προτεραιότητά µας, όµως, είναι και η ανέλιξη των δηµοσίων
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υπαλλήλων µε καλύτερους όρους και πρώτα από όλα σ’ ό,τι
αφορά τις απολαβές τους. Κάνουµε ήδη πράξη τη δέσµευσή µας
για αύξηση µισθών στον δηµόσιο τοµέα µετά από δεκατέσσερα
ολόκληρα χρόνια, όπως ακούσατε από τον ίδιο τον Πρωθυ-
πουργό. Αυξήσεις σηµαντικές για όλους τους δηµοσίους υπαλ-
λήλους, µε πρόσθετη αύξηση του επιδόµατος παιδιού και του
επιδόµατος για θέσεις ευθύνης. Θα αποδώσουµε ακόµη µεγαλύ-
τερη βαρύτητα σε όσους υπηρετούν σε θέσεις ευθύνης. Γιατί;
Διότι ο ρόλος τους είναι καταλυτικός στην αποτελεσµατική λει-
τουργία της διοίκησης και θεωρούµε ότι πρέπει να αµείβονται κα-
λύτερα. 

Αναπτύσσουµε ένα νέο πάγιο σύστηµα επιβράβευσης και πα-
ρακίνησης των υπαλλήλων του Δηµοσίου, στη βάση επίτευξης
συγκεκριµένων στόχων. Είναι το λεγόµενο «µπόνους παραγωγι-
κότητας». Αλλά µας ενδιαφέρει πολύ και η συνεχής επιµόρφωση
των δηµοσίων υπαλλήλων µας. Για αυτό δροµολογούµε πλούσια
προγράµµατα επιµόρφωσης δηµοσίων υπαλλήλων µε την πολύ-
τιµη συνδροµή του Εθνικού Κέντρου Δηµόσιας Διοίκησης και Αυ-
τοδιοίκησης, του λεγόµενου ΕΚΔΔΑ, αλλά και µε στοχευµένο
πρόγραµµα ενίσχυσης δεξιοτήτων διακοσίων πενήντα χιλιάδων
δηµοσίων υπαλλήλων. 

Τέλος, για να εµπεδωθεί το αίσθηµα ασφάλειας και δίκαιης κρί-
σης, αλλά και η εµπιστοσύνη των πολιτών προς τη δηµόσια διοί-
κηση δροµολογούµε παρεµβάσεις για την ταχύτερη και
αποτελεσµατική απονοµή της πειθαρχικής δικαιοσύνης, µεταξύ
άλλων µε τη σύσταση ειδικής µονάδας στο Νοµικό Συµβούλιο
του Κράτους, µε την ενεργοποίηση ειδικής ηλεκτρονικής εφαρ-
µογής και άλλες πρωτοβουλίες. Δεύτερη προτεραιότητα, λοιπόν,
µια αποτελεσµατικότερη δηµόσια διοίκηση. 

Τρίτη προτεραιότητα: η περαιτέρω µείωση της γραφειοκρα-
τίας. Κορωνίδα στην πολιτική διευκόλυνσης του πολίτη είναι η
άρση των γραφειοκρατικών βαρών. Νέο σύγχρονο πλαίσιο απλο-
ποίησης των διαδικασιών. Νέοι εναλλακτικοί τρόποι εξυπηρέτη-
σης που θα αλλάξουν ριζικά τη σηµερινή εικόνα. Θα εξυπηρε-
τούνται καλύτερα οι πολίτες. Η απλοποίηση θα συµβάλλει και
στην απελευθέρωση των παραγωγικών δυνάµεων της χώρας. 

Παραλλήλως, τα ΚΕΠ αλλάζουν. Αναβαθµίζονται σταδιακά αι-
σθητικά και λειτουργικά, ώστε να µετεξελιχθούν στα φυσικά ση-
µεία παροχής υπηρεσιών που µας αξίζουν. 

Ταυτόχρονα δροµολογούµε τον βέλτιστο συντονισµό των δια-
φορετικών επιπέδων διακυβέρνησης µέσω της αποφυγής τυχόν
αλληλοαποκαλύψεων αρµοδιοτήτων και της άρσης ενδεχόµενων
ασαφειών. Για να το πω απλά, ποιος είναι αρµόδιος για τα κλαδιά
στον δρόµο; Ποιος είναι αρµόδιος για τα ύδατα; Γι’ αυτόν ακρι-
βώς τον λόγο, τον πολίτη τον ενδιαφέρει το πρόβληµά του να
λυθεί. Γι’ αυτό, για πρώτη φορά καταγράφεται το σύνολο των αρ-
µοδιοτήτων των φορέων του δηµοσίου και µε συστηµατικό τρόπο
εξετάζονται συγκεκριµένες παράµετροι για τη βέλτιστη επιλογή
επιπέδου φορέων για την άσκησή τους. Εποµένως, ενεργοποι-
είται πλήρως ένας, θα έλεγα, γεφυροποιός µηχανισµός τόσο συ-
στηµικά, όσο και επιχειρησιακά, µεταξύ αφ’ ενός του επιτελικού
κράτους και αφ’ ετέρου της τοπικής αυτοδιοίκησης. 

Προτεραιότητα τρίτη, λοιπόν, είναι η περαιτέρω µείωση της
γραφειοκρατίας.

Προτεραιότητα τέταρτη αποτελεί ένα νέο πλαίσιο εποπτείας
των ΟΤΑ. Δροµολογούµε ένα νέο πλαίσιο εποπτείας των ΟΤΑ, τη
στελέχωση και απλοποίηση του θεσµού των Αυτοτελών Υπηρε-
σιών Εποπτείας ΟΤΑ για τον αποτελεσµατικό έλεγχο πράξεων και
παραλείψεων των ΟΤΑ πρώτου και δευτέρου βαθµού. Σχεδιά-
ζουµε τη βελτίωση του µηχανισµού παρακολούθησης των έργων
και των δεδοµένων των ΟΤΑ µε την αναβάθµιση του Κόµβου Δια-
λειτουργικότητας, την ενοποίηση δεδοµένων επιµέρους µη-
τρώων, την εισαγωγή δεικτών απόδοσης σε όλους τους ΟΤΑ
πρώτου και δεύτερου βαθµού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές είναι οι τέσσερις βασικές
µας προτεραιότητες για ένα καλύτερο δηµόσιο µε πιο ποιοτικές
υπηρεσίες. Θα ήθελα, όµως, να αναφερθώ διακριτά και σε τέσ-
σερις επιµέρους στόχους που αφορούν τη Μακεδονία-Θράκη, τα
ζώα συντροφιάς, την ιθαγένεια και τις οργανώσεις της Κοινωνίας
των Πολιτών. 

Πρώτον, µιλάµε για την ενίσχυση της βόρειας Ελλάδας µέσω

του τοµέα Μακεδονίας-Θράκης. Δροµολογούµε σηµαντικά έργα
υποδοµών στη Μακεδονία και τη Θράκη, όπως αυτά αποτυπώθη-
καν στα αναπτυξιακά σχέδια της κάθε περιφέρειας, τα οποία πε-
ριλαµβάνουν πάνω από τριακόσια εξήντα έργα για την ανατολική
Μακεδονία και Θράκη το 2030, πάνω από τριάντα σηµαντικά έργα
που αλλάζουν την πόλη της Θεσσαλονίκης, πάνω από τριακόσια
ογδόντα έργα για τη δυτική Μακεδονία το 2030 η οποία διέρχεται
την περίοδο της απολιγνιτοποίησης και δίκαιης αναπτυξιακής µε-
τάβασης. 

Όλα αυτά τα έργα σας θυµίζω ότι παρουσιάστηκαν πρόσφατα
από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό στις επιµέρους επισκέψεις του
στις περιοχές αυτές. Πρόκειται για δράσεις και έργα σε όλους
τους τοµείς που στοχεύουν να εκσυγχρονίσουν το παραγωγικό
πρότυπο, να δώσουν αναπτυξιακή ώθηση, να δηµιουργήσουν
πολλές νέες θέσεις εργασίας και να αναβαθµίσουν τελικά το βιο-
τικό επίπεδο των κατοίκων στη βόρεια Ελλάδα. 

Δεύτερος στόχος είναι η προώθηση της προστασίας των ζώων
συντροφιάς. Στη χώρα µας υπάρχουν, δυστυχώς ακόµη, αµέ-
τρητα αδέσποτα ζώα συντροφιάς που πασχίζουν καθηµερινά να
επιβιώσουν σε δύσκολες συνθήκες, καθώς και δεσποζόµενα ζώα
συντροφιάς που ζουν σε κακοποιητικές συνθήκες. Εφαρµόζουµε
το νέο νοµοθετικό πλαίσιο που ψηφίσαµε το 2021 µε αρχή τον
σεβασµό των πέντε ελευθεριών, δηλαδή ελευθερία από την πείνα
και τη δίψα, ελευθερία από την άσκοπη ταλαιπωρία και καταπό-
νηση, ελευθερία από τον πόνο, ελευθερία από τον φόβο, ελευ-
θερία φυσιολογικής συµπεριφοράς µε κατάλληλες συνθήκες
διαβίωσης. 

Στις προτεραιότητες, λοιπόν, του Υπουργείου Εσωτερικών πε-
ριλαµβάνονται η λειτουργία του Εθνικού Μητρώου Ζώων Συντρο-
φιάς και των υποµητρώων του, η επιχορήγηση των δήµων για τη
δηµιουργία και στελέχωση δηµοτικών κτηνιατρείων, η ενηµέρωση
και εκπαιδευτικά προγράµµατα για την προαγωγή της ευζωίας
των ζώων συντροφιάς.

Τρίτος στόχος είναι η ψηφιοποίηση της Γενικής Γραµµατείας
Ιθαγένειας. Σχεδιάζουµε τη δηµιουργία ενός νέου πληροφορια-
κού συστήµατος που θα περιλαµβάνει ψηφιακό φάκελο αιτού-
ντος και ασφαλές δίκτυο µεταφοράς του σε όλους τους ενερ-
γούς εισηγητές της Γενικής Γραµµατείας Ιθαγένειας, ανεξαρτή-
τως περιοχής, µε χρήση και εργαλείων τεχνητής νοηµοσύνης και
µε πλήρη διαλειτουργικότητα στο σύνολο των πληροφοριακών
βάσεων του δηµοσίου. Έτσι, η Υπηρεσία αποδεσµεύεται από τα
χωρικά όρια αρµοδιότητας και γίνεται αξιοποίηση του συνόλου
του προσωπικού.

Ο τέταρτος επιµέρους στόχος αφορά την ενεργοποίηση του
νέου πλαισίου για τις οργανώσεις της Κοινωνίας των Πολιτών.
Δροµολογούµε την ενεργοποίηση και λειτουργία της Δηµόσιας
Βάσης Δεδοµένων και του Ειδικού Μητρώου για τη συνολική κα-
ταγραφή όλων των οργανώσεων που λαµβάνουν κρατική χρηµα-
τοδότηση και την εφαρµογή για πρώτη φορά στη χώρα µας ενός
ενιαίου πλαισίου ρύθµισης που διασφαλίζει την ακεραιότητα, τη
διαφάνεια, τη χρηστή δηµοσιονοµική διαχείριση και περιλαµβάνει
και φορολογικά κίνητρα για την ενίσχυση του σηµαντικού κοινω-
νικού έργου που επιτελούν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Υπουργού)

Ταυτόχρονα, σε συνεργασία µε το Υπουργείο Εργασίας σχε-
διάζουµε την προσαρµογή του συστήµατος «ΕΡΓΑΝΗ» προκει-
µένου να δέχεται την εγγραφή εθελοντικής εργασίας άνευ οικο-
νοµικού ή άλλου υλικού ανταλλάγµατος για την παροχή ασφαλι-
στικής κάλυψης, επίσης για πρώτη φορά στην ιστορία της χώρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι αλλαγές στο κράτος αποτε-
λούν µέσο για να υπηρετήσουµε τους πολίτες µε σεβασµό και
προτεραιότητα στις ανάγκες τους, οικοδοµώντας σε όσα σηµα-
ντικά βήµατα ήδη έγιναν τα τέσσερα προηγούµενα χρόνια. Τώρα
οφείλουµε να δροµολογήσουµε ένα σηµαντικό άλµα, να περά-
σουµε από το κράτος που διαρκώς βελτιώνεται για να καλύψει
τις προτεραιότητες του πολίτη, στο κράτος το οποίο σχεδιάζει
εξαρχής βάσει των προτεραιοτήτων του πολίτη. Πρέπει να πάµε,
δηλαδή, από το κράτος για τον πολίτη, στο κράτος µε επίκεντρο
τον πολίτη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
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λίας της κυρίας Υπουργού)
Και σε αυτή την προσπάθεια θα πορευτούµε µε τη συνεργασία

τού πιο πολύτιµου στοιχείου του δηµοσίου τοµέα, του ανθρώπι-
νου δυναµικού του. Η διαρκής αναβάθµιση γνώσεων και δεξιοτή-
των των δηµοσίων υπαλλήλων, οι καλύτερες αποδοχές, η κα-
θιέρωση επιβραβεύσεων συνδεδεµένων µε την επίτευξη στόχων,
η αντικειµενική και δίκαιη αντιµετώπιση, η ηθική και υλική αντα-
µοιβή για θέσεις ευθύνης, η δυνατότητα κατάθεσης προτάσεων
αποτελούν βασικά συστατικά αυτής της συνεργασίας. Στόχος
µας είναι οι πολίτες σε κάθε γωνιά της πατρίδας µας να απολαµ-
βάνουν ποιοτική και σύγχρονη δηµόσια διοίκηση σε ένα φιλικό
και αποτελεσµατικό κράτος. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό. 

Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Δερµεντζόπουλος από τη Νέα Δη-
µοκρατία. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΔΕΡΜΕΝΤΖΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ευχηθώ κι εγώ µε τη σειρά

µου σε όλες και όλους καλή αρχή και καλή δύναµη στο έργο µας.
Να είναι η Βουλή της εικοστής Περιόδου της Προεδρευοµένης
Δηµοκρατίας παραγωγική και ωφέλιµη και να ικανοποιήσει κυ-
ρίως τις προσδοκίες των πολιτών που εναπόθεσαν σε εµάς τις
ελπίδες τους για το σήµερα και το αύριο της πατρίδας µας. Πρέ-
πει να συνεχίσουµε να δίνουµε λύσεις στα προβλήµατά τους,
απαντήσεις στις αγωνίες τους, συνεχίζοντας µια διαδροµή της
οποίας τα θεµέλια ήδη τα έχουµε βάλει. 

Είµαι περήφανος που ήµουν µέλος της προηγούµενης κοινο-
βουλευτικής σύνθεσης που υπό αντίξοες συνθήκες ψηφίστηκαν
περισσότεροι από τετρακόσιοι νόµοι. Όπως ανέφερε και ο Πρό-
εδρος της Βουλής, ήταν το παραγωγικότερο Κοινοβούλιο των τε-
λευταίων σαράντα ετών. Ας συνεχίσουµε, λοιπόν, έτσι και ας
αφήσουµε τις συγκρούσεις, την τοξικότητα και τις µικροκοµµα-
τικές σκοπιµότητες. Οφείλουµε να αντιµετωπίσουµε τις όποιες
προκλήσεις από κοινού. 

Η ελληνική κοινωνία έδωσε την εντολή σχηµατισµού Κυβέρνη-
σης στην παράταξή µας, τη Νέα Δηµοκρατία. Παράλληλα όµως,
η εντολή αυτή είχε και πολλαπλά µηνύµατα. Επιβράβευσε τη συ-
νέπεια λόγων και έργων, καθώς εµείς αυτά για τα οποία είχαµε
δεσµευτεί, τα τηρήσαµε. Επιζήτησε σταθερότητα, ώστε να είµα-
στε σε θέση να αντιµετωπίζουµε τις όποιες προκλήσεις, όπως το
κάναµε άµεσα και αποφασιστικά. Επιβεβαίωσε ότι βαδίζουµε
στον σωστό δρόµο, παρά την πλασµατική εικόνα κατάρρευσης
που προσπάθησε να µεταφέρει η Αντιπολίτευση. Απαίτησε να συ-
νεχίσουµε πιο τολµηρά, µε ξεκάθαρο σχέδιο, χωρίς φωνές, χωρίς
ακρότητες µε βάση τις δυνατότητές µας, µε µια σχέση εµπιστο-
σύνης και αλήθειας, µε ένα κράτος δίπλα στον πολίτη, δίπλα στις
αγωνίες του, στις αναζητήσεις του για ένα καλύτερο αύριο, µε
ένα πολιτικό προσωπικό που παραδέχεται τα λάθη του, τα αξιο-
ποιεί και γίνεται καλύτερο. 

Η ελληνική κοινωνία, λοιπόν, οι Ελληνίδες και οι Έλληνες, έµα-
θαν πως η χώρα για να κυβερνηθεί χρειάζεται ικανή κυβέρνηση
και για να έχει µέλλον χρειάζεται ένα σχέδιο. Εµπιστεύτηκαν τη
Νέα Δηµοκρατία στη διακυβέρνηση της χώρας και Πρωθυ-
πουργό τον Κυριάκο Μητσοτάκη να ξεδιπλώσει το σχέδιό του, το
όραµά του για το µέλλον της χώρας. Είναι ένα σχέδιο που αφορά
όλες τις Ελληνίδες και όλους τους Έλληνες, ένα σχέδιο για µια
Ελλάδα παραγωγική, µε καλύτερους µισθούς στον δηµόσιο και
ιδιωτικό τοµέα, µε λιγότερες εισφορές, µε αυξήσεις στις συντά-
ξεις, µε κίνητρα για οικογένειες και παιδιά, µε την ανεργία να µει-
ώνεται ακόµα περισσότερο δίνοντας κίνητρα για τη δηµιουργία
νέων θέσεων εργασίας, µε εµβληµατικά έργα υποδοµών εθνικής
εµβέλειας. 

Το σχέδιό µας αφορά µια Ελλάδα κοινωνική, µε τον εκσυγχρο-
νισµό και την ανακαίνιση των νοσοκοµείων και των Κέντρων
Υγείας µας, µε τον ψηφιακό µετασχηµατισµό της υγείας, µία Ελ-
λάδα όπου οι διοικήσεις των νοσοκοµείων και η ποιότητα των πα-
ρεχόµενων υπηρεσιών θα αξιολογούνται µε αντικειµενικούς
δείκτες, µε δέκα χιλιάδες περισσότερους νοσηλευτές και προ-
σωπικό στο ΕΚΑΒ.

Ένα σχέδιο, λοιπόν, για µια Ελλάδα µε περισσότερα πρότυπα
και πειραµατικά σχολεία, µε εκπαιδευτικούς µε καλύτερες απο-
λαβές, µε γονείς που θα µπορούν να επιλέξουν ελεύθερα τη σχο-
λική µονάδα φοίτησης των παιδιών τους, µε µαθητές που θα
απολαµβάνουν διαδραστικών συστηµάτων µάθησης στις αίθου-
σες διδασκαλίας τους. Μία Ελλάδα µε πανεπιστήµια αριστείας,
µε βιοµηχανικά διδακτορικά, µε νέες φοιτητικές εστίες για τη στέ-
γαση των φοιτητών. Μια Ελλάδα κοινωνική, µε την αύξηση του
επιδόµατος µητρότητας στους ελεύθερους επαγγελµατίες και
αγρότες, µε περισσότερες θέσεις για βρέφη και νήπια στους βρε-
φονηπιακούς σταθµούς, µε εκατόν πενήντα νέα Κέντρα Δηµιουρ-
γικής Απασχόλησης για τα παιδιά και µε εκατόν τριάντα επτά
χιλιάδες νέους έως τριάντα εννέα ετών µε φτηνά στεγαστικά δά-
νεια, προσιτά ρυθµιζόµενα ενοίκια. Μια Ελλάδα πράσινη και ψη-
φιακή που τα συγκριτικά της πλεονεκτήµατα αναδύονται και
αξιοποιούνται, που θα απολαµβάνουµε νέους σταθµούς εισαγω-
γής LNG και αναβαθµισµένα συστήµατα µεταφοράς φυσικού αε-
ρίου, µε πλήρη ψηφιοποίηση των κεντρικών αρχείων του κράτους
-υποθηκοφυλακείων, δικαιοσύνης, πολεοδοµιών και νοσοκο-
µείων- µε το µεγαλύτερο µέρος των συναλλαγών του πολίτη µε
την πολιτεία να πραγµατοποιείται ηλεκτρονικά, βάζοντας ουσια-
στικά τέλος σε ουρές και στην ταλαιπωρία των συµπολιτών µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Ελληνίδες και οι Έλληνες
εµπιστεύτηκαν αυτή την Κυβέρνηση για να απολαµβάνουν µια Ελ-
λάδα δίκαιη, µε περισσότερη λογοδοσία και διαφάνεια, για να
γνωρίζουν πως ο κατάλληλος άνθρωπος είναι στην κατάλληλη
θέση και να µπορούν να αξιολογούν οι ίδιοι τις παρεχόµενες υπη-
ρεσίες, για να σταµατήσουν να παρατηρούν αδικαιολόγητες κα-
θυστερήσεις στην απονοµή δικαίου µέσω ενός νέου δικαστικού
χάρτη στη διοικητική, αστική και ποινική δικαιοσύνη. Και τέλος,
για µια ισχυρή Ελλάδα, µια Ελλάδα µε συνεκτική εξωτερική πο-
λιτική, πυλώνα σταθερότητας στην καρδιά της Ευρώπης, µε δυ-
νατή φωνή στο εξωτερικό. Μια Ελλάδα που συµµετέχει ενεργά
και διαµορφώνει αποφάσεις που αφορούν την ειρήνη και την
ασφάλεια, που ενισχύει τις συµµαχίες της και θωρακίζει τις Ένο-
πλες Δυνάµεις. Μία Ελλάδα που θα συνεχίσει να φυλάει τα σύ-
νορά της αυστηρά, αλλά δίκαια και θα ολοκληρώσει την επέ-
κταση του φράχτη στον Έβρο.

Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι το σχέδιό µας για τα
επόµενα τέσσερα χρόνια. Διορθώνει παθογένειες που έρχονται
από το παρελθόν, απαντά στις προκλήσεις της εποχής και δίνει
προοπτική για το µέλλον όλων των Ελλήνων είτε αυτοί κατοικούν
στα αστικά κέντρα, στα ακριτικά µας νησιά, είτε στον ακριτικό
µας Έβρο. Στον Έβρο όπου, όπως και στην υπόλοιπη χώρα, ξε-
διπλώνεται και εκεί ένα µεγάλο σχέδιο τα τελευταία τέσσερα χρό-
νια, µε την αναβάθµιση του λιµένα και του αεροδροµίου της
Αλεξανδρούπολης, µε την ίδρυση Σχολής Ψυχολογίας στο Διδυ-
µότειχο και θεµατικών ΙΕΚ στο Σουφλί, µε την ενίσχυση της φύ-
λαξης των συνόρων µέσω της επέκτασης του φράχτη, της πρόσ-
βασης συνοριοφυλάκων και τη συνεργασία στρατού και αστυνο-
µίας, µε την εξασφάλιση χρηµατοδότησης για την ολοκλήρωση
του προαστιακού ηλεκτρικού σιδηροδρόµου, µε την ιδιαίτερη
πρόβλεψη για τον νοµό µας στον τελευταίο αναπτυξιακό νόµο. 

Για όλα αυτά και για πολλά περισσότερα δεν µείναµε στα
λόγια. Σίγουρα βέβαια απαιτούνται πολλά περισσότερα. Απαιτεί-
ται η εφαρµογή του επιτυχηµένου αναπτυξιακού υποδείγµατος
της Αλεξανδρούπολης και στον υπόλοιπο νοµό, να βελτιώσουµε
τις υποδοµές µας, να εκσυγχρονίσουµε τις δοµές υγείας µας, να
δώσουµε κι άλλα κίνητρα στις επιχειρήσεις που αντιµετωπίζουν
προβλήµατα µε τη γειτνίαση µε Βουλγαρία και Τουρκία. Να ενι-
σχύσουµε ακόµη περισσότερο τον πρωτογενή τοµέα, να συνεχί-
σουµε να εφαρµόσουµε το πόρισµα της διακοµµατικής επιτρο-
πής για την ανάπτυξη της Θράκης, ένας οδικός χάρτης που θα
οδηγήσει στην ανάπτυξη της περιοχής µας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οι Προγραµµατικές Δηλώσεις
αποτελούν το κυβερνητικό µας σχέδιο, µια αποστολή που εκτυ-
λίσσεται σε όλη την Ελλάδα. Μια εθνική αποστολή που θα πρέπει
να σταθούµε όλοι στο ύψος των περιστάσεων. Αναµφίβολα ο
ρόλος της Αντιπολίτευσης είναι αρκετά σηµαντικός για τη δηµο-
κρατία µας. Δεν έχω, όµως, καµµία αµφιβολία πως θα υπάρξουν
στιγµές που θα γίνουµε µάρτυρες φαινοµένων ισοπεδωτικής κρι-
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τικής, τοξικού κλίµατος και διχαστικού λόγου, οµιλίες, τοποθετή-
σεις γεµάτες διαπιστώσεις, χωρίς προτάσεις, απλά ευχολόγια και
συνθήµατα. 

Η έλλειψη εποικοδοµητικού αντιπολιτευτικού έργου ήταν µία
από τις αιτίες που κάποιοι πολιτικοί σχηµατισµοί γνώρισαν απο-
γοητευτικά αποτελέσµατα στις τελευταίες εκλογές. Άλλοι, που ο
Αρχηγός τους συνεχίζει να παρουσιάζει µια διαφορετική πραγµα-
τικότητα, να µένουν στάσιµοι και κενού περιεχοµένου. Οδηγός
δικός µας θα είναι το αίσθηµα ευθύνης, η εντολή των πολιτών να
πάµε µπροστά και η σχέση εµπιστοσύνης που έχουµε χτίσει µαζί
τους. Και, όπως είπε ο Πρωθυπουργός, µε σχέδιο, µε όραµα και
µε πολλή δουλειά. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Χρήστος Κατσώτης από το Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η Κυβέρνηση, µε τις Προγραµµατικές Δηλώσεις θέτει ένα

µέρος των δεσµεύσεων µε τις εκατόν είκοσι µεταρρυθµίσεις, τα
εβδοµήντα εννέα ορόσηµα του Ταµείου Ανάκαµψης και τις εννια-
κόσιες πενήντα εννέα επιχειρησιακές δράσεις ως προτεραι-
ότητες του κυβερνητικού προγράµµατος, προτεραιότητες την
καπιταλιστική ανάπτυξη η διευκόλυνση της επιχειρηµατικής δρά-
σης. Γι’ αυτό δεν µπορεί παρά οι Προγραµµατικές Δηλώσεις να
υπηρετούν αυτόν τον στόχο. 

Δεν µπορεί παρά να ενισχύει µε επιπλέον µέτρα το φιλικό πε-
ριβάλλον για τις επενδύσεις, σε συνέχεια -βέβαια- όπως µε τις
απολύσεις των εξακοσίων εργαζοµένων στα Ναυπηγεία Σκαρα-
µαγκά, το ξεπούληµα της «ΛΑΡΚΟ» που οι εργαζόµενοι δίνουν
σκληρή µάχη για το δικαίωµα στη δουλειά, τις ελεύθερες οικο-
νοµικές ζώνες όπως τα Ναυπηγεία Ελευσίνας. 

Τα µέτρα για µείωση του λεγόµενου κόστους εργασίας συνε-
χίζονται: Κατάργηση όσων ρυθµίσεων ισχύουν ακόµα και εµπο-
δίζουν την ευέλικτη αξιοποίηση των εργαζοµένων για να αυξά-
νουν το βαθµό εκµετάλλευσης και να αυξηθεί το κέρδος των επι-
χειρηµατικών οµίλων. Το κέρδος του κεφαλαίου, που υπηρετείτε,
τσακίζει τις ζωές των εργαζοµένων και του λαού. 

Έτσι, ο κατώτατος µισθός µετά από έντεκα ολόκληρα χρόνια
βρίσκεται, µόλις, 29 ευρώ πάνω από τα 751 ευρώ που ήταν το
2012 και 667 ευρώ καθαρά, ενώ η ακρίβεια οδηγεί την εργατική
λαϊκή οικογένεια σε απόγνωση. Ο συνδυασµός µε την αύξηση
των τιµών, κύρια σε βασικά αγαθά όπως είναι η ενέργεια και τα
τρόφιµα, εκτινάσσουν την απώλεια αγοραστικής δύναµης των
νοικοκυριών µε µηνιαίο εισόδηµα χαµηλότερο των 780 ευρώ έως
και 40%. Συνολικά οι απώλειες για τους εργαζόµενους υπερβαί-
νουν το 25%. Το 80% του µισθού πηγαίνει για ενοίκιο και τρόφιµα,
55% είναι η µείωση των τροφίµων και 65% άλλων βασικών ανα-
γκών του ίδιου του λαού µας. Αυτά ζει ο λαός. Παραµένει σε ισχύ
το πάγωµα των τριετιών, µέχρι η ανεργία να υποχωρήσει κάτω
του 10% σε ετήσια βάση και όχι περιστασιακά, όπως δήλωσε ο
νέος Υπουργός Εργασίας. Έτσι, αφαιρεί για κάθε µήνα 78 ευρώ
από εργαζόµενους µε µία τριετία, 156 ευρώ µε δύο τριετίες και
234 ευρώ µε τρεις τριετίες. 

Η Κυβέρνηση εξαγγέλλει, επίσης, ότι ο µέσος µισθός θα φτά-
σει τα 1.500 ευρώ το 2027. Να σηµειώσουµε ότι όπου υπήρχαν
αυτοί οι µισθοί, τους τσακίσατε, εργοδοσία και Κυβέρνηση, µαζί
µε τον κατασταλτικό µηχανισµό που σταθήκατε απέναντι από τον
αγώνα των εργαζοµένων, όπως στη «ΛΑΡΚΟ», τη «Μαλαµατίνα»,
στα «Πετρέλαια», στα «Λιπάσµατα Καβάλας», αλλά και µε τη µη
υπογραφή συλλογικών συµβάσεων στην πλειοψηφία των κλάδων.
Τα στοιχεία του «ΕΡΓΑΝΗ» µέχρι τώρα για το µέσο µισθό είναι
αποκαλυπτικά. Σύµφωνα µε αυτά, ένας στους πέντε µισθωτούς
µε σχέση εργασίας ιδιωτικού δικαίου είχε µισθό κάτω ή ίσο µε
τον ισχύοντα κατώτατο µισθό. Κάτω από το όριο των 1000 ευρώ
µεικτά ήταν έξι στους δέκα µισθωτούς, 60,5%. Ένα εκατοµµύριο
τριακόσιες εξήντα µία χιλιάδες εκατόν τριάντα δύο εργαζόµενοι.
Αυτή είναι η σκληρή πραγµατικότητα για τους µισθωτούς.

Το νοµοθετικό πλαίσιο των Κυβερνήσεων Νέας Δηµοκρατίας,
ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ παραµένει σε ισχύ και έχει διαλύσει τις συλ-

λογικές συµβάσεις εργασίας. Το 2004 είχαν υπογραφεί διακόσιες
είκοσι τρεις κλαδικές συµβάσεις. Το 2020 µπορεί να έφταναν,
µόλις, τις δεκαεννέα. Σήµερα, το 80% µε 85% των µισθωτών δεν
καλύπτονται από καµµία συλλογική σύµβαση εργασίας. Οι αµοι-
βές επιβάλλονται από την εργοδοσία µε ατοµικές συµβάσεις και
εκεί γίνεται η µεγάλη σφαγή. 

Οι δηµόσιοι υπάλληλοι έχουν να πάρουν αύξηση δεκατέσσερα
χρόνια. Η αύξηση δεν καλύπτει τις τεράστιες απώλειες που είχαν.
Είναι στα όρια των αντοχών της οικονοµίας. Καµία αναφορά δεν
γίνεται για την επαναφορά του δώρου ούτε βέβαια για την επα-
ναφορά της δέκατης τρίτης και δέκατης τέταρτης σύνταξης και
τις µεγάλες απώλειες που είχαν οι συνταξιούχοι. Οι αυξήσεις που
προβλέπονται για τους συνταξιούχους δεν φτάνουν να καλύψουν
ούτε µικρό µέρος των φαρµάκων τους. 

Η µεγάλη πλειοψηφία είναι συνταξιούχοι των 500 έως 700
ευρώ. Με τα προαπαιτούµενα του Ταµείου Ανάκαµψης ακόµα και
αυτά θα τα πάρετε πίσω διπλάσια και τριπλάσια µε τη µεγάλη φο-
ροληστεία, την εµπορευµατοποίηση της υγείας, της παιδείας, την
ιδιωτικοποίηση του νερού, τις ανατροπές στο ασφαλιστικό, την
εκτίναξη των επιτοκίων που αυξάνουν τις δόσεις των δανείων.

Ψηφιακή κάρτα. Πολλά έχετε πει γι’ αυτή. Δεν έχει καµµία
σχέση µε την αλήθεια ο ισχυρισµός σας ότι θα αντιµετωπίσει την
ανασφάλιστη εργασία, θα διασφαλίζονται τα δικαιώµατα των ερ-
γαζοµένων. Η ψηφιακή κάρτα είναι το κατάλληλο εργαλείο για
να εφαρµοστεί η λεγόµενη διευθέτηση του χρόνου εργασίας, δη-
λαδή η δεκάωρη δουλειά χωρίς υπερωριακή αµοιβή. Στα χέρια
του κεφαλαίου γίνεται εργαλείο ακόµα µεγαλύτερης εκµετάλλευ-
σης. Με τη χρήση της ανοίγει διάπλατα ο δρόµος για την εφαρ-
µογή των κατευθύνσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης σχετικά µε τον
διαχωρισµό του εργάσιµου χρόνου σε ενεργό και µη ενεργό, δη-
λαδή η γνήσια ετοιµότητα εργασίας να µην θεωρείται εργάσιµος
χρόνος. Γι’ αυτό άλλωστε και χρηµατοδοτείται αδρά από το Τα-
µείο Ανάκαµψης, προετοιµάζει το έδαφος για να εισαχθούν συ-
στήµατα παρακολούθησης της αποδοτικότητας της εργασίας,
κάτι που συνεπάγεται ασφυκτική ψηφιακή επιτήρηση των εργα-
ζοµένων.

Οι εργασιακές σχέσεις που υλοποιούνται διαµορφώνουν µε-
σαιωνικές συνθήκες εργασίας. Η σταθερή δουλειά αποτελεί µει-
οψηφία. Υπερτερούν οι ελαστικές µορφές εργασίας, µε την
πλειοψηφία των εργαζοµένων να ζει στην ανασφάλεια, στην αβε-
βαιότητα και το άγχος της επιβίωσης. Στο θαύµα του τουρισµού
η αγριότητα εντείνεται. Δεκατέσσερις µορφές εργασίας, ατελεί-
ωτα ωράρια, δωδεκάωρα και δεκατετράωρα, διαµονή των εργα-
ζοµένων σε φαβέλες ενώ εργάζονται σε πεντάστερα ξενοδοχεία,
συλλογικές συµβάσεις που δεν τηρούνται, δουλειά µέχρι λιποθυ-
µίας, εργατικά ατυχήµατα που καλύπτονται όπως το πρόσφατο
παράδειγµα µε τον µάγειρα που κάηκε µε λάδι και αντί να τον
πάνε στο νοσοκοµείο τον έβαλαν στο ψυγείο µε κρέατα γιατί ήταν
ανασφάλιστος.

Στην επιφάνεια έρχονται οι απαιτήσεις για προσφορά υπηρε-
σιών στους πελάτες που εξευτελίζει την προσωπικότητα των ερ-
γαζοµένων. Ζητούν από τις νέες κοπέλες να ντύνονται µε τρόπο
ώστε να είναι ευχάριστες στον πελάτη, να σερβίρουν γυµνοί οι
εργαζόµενοι στην καυτή άµµο και να παθαίνουν εγκαύµατα, να
σερβίρουν κολυµπώντας τους πελάτες στις εξέδρες στη θά-
λασσα. Αλήθεια, τι άλλο θα ζητήσουν από τους εργαζόµενους;
Κι όµως ζητούν να υπογράψουν συµβόλαιο ότι αν δεν αντέχεις
αυτούς τους όρους και φύγεις πριν λήξει η σεζόν 5.000 ευρώ
ποινή. Ναι, µιλάµε για ζούγκλα, κύριοι και κυρίες κι όλα αυτά είναι
έργα όλων όσων κυβέρνησαν και στηρίζουν την καπιταλιστική
ανάπτυξη. Και σας ρωτάµε: Είστε περήφανοι για όλα αυτά;

Οι εργαζόµενοι και το κίνηµά τους µπορούν να τσακίσουν και
να ανατρέψουν αυτήν την κατάσταση κι αυτό θα γίνει αργά ή
γρήγορα. Εµείς προσπαθούµε να γίνει όσο γίνεται πιο γρήγορα.
Κι ενώ οι εποχιακά εργαζόµενοι στον τουρισµό µε έξι µήνες δου-
λειά και το αντίστοιχο εισόδηµα πρέπει να ζήσουν δώδεκα µήνες,
η Κυβέρνηση αρνείται να επιδοτεί τους εργαζόµενους την πε-
ρίοδο της ανεργίας µε επίδοµα που θα επιτρέπει την αξιοπρεπή
διαβίωση. Η καπιταλιστική ανάπτυξη είναι εκ διαµέτρου αντίθετη
µε τα δικαιώµατα και την ευηµερία των εργαζοµένων συνολικά
του λαού της χώρας µας.

1322 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Το ΚΚΕ έχει καταθέσει τις προγραµµατικές δηλώσεις στους
εργαζόµενους. Αυτές αφορούν τις ανάγκες τους, αυτές διεκδικεί
πρωτοστατώντας στους αγώνες για κατάργηση των αντεργατι-
κών νόµων, για υπογραφή συλλογικών συµβάσεων εργασίας, για
σταθερή δουλειά, για σταθερό ηµερήσιο χρόνο δουλειάς µε τρια-
νταπεντάωρο πενθήµερο, για κατώτερο µισθό πάνω από 850
ευρώ ως βάση διαπραγµατεύσεων, άµεσο ξεπάγωµα των τριε-
τιών, ενσωµάτωση της προσωπικής διαφοράς στις συντάξεις και
πάνω σε αυτό ουσιαστικές αυξήσεις που να καλύπτουν τις απώ-
λειες, επαναφορά της δέκατης τρίτης και δέκατης τέταρτης σύ-
νταξης.

Η ισχυροποίηση του εργατικού λαϊκού κινήµατος είναι αυτή
που µε τον αγώνα θα κατακτήσουν δικαιώµατα, θα σταθούν απο-
τελεσµατικά απέναντι στην αντεργατική κυβερνητική πολιτική,
την εργοδοσία, την Ευρωπαϊκή Ένωση. Οι Βουλευτές του ΚΚΕ
θα είναι µπροστά σε αυτόν τον αγώνα.

Ψηφίζουµε κατά των Προγραµµατικών Δηλώσεων της Κυβέρ-
νησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο.

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ. Χρή-
στος Σταϊκούρας.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά τη δεύτερη συνεχή
εκλογική επικράτηση της Νέας Δηµοκρατίας υπό την ηγεσία του
Κυριάκου Μητσοτάκη µπαίνουµε στη νέα τετραετία διακυβέρνη-
σης. Από το Βήµα της Εθνικής Αντιπροσωπείας ευχαριστώ τους
συµπατριώτες µου, τους Φθιωτείς, για τη συνεχή, την αδιάλειπτη
εµπιστοσύνη τους. Ευχαριστώ τον Πρωθυπουργό της χώρας κ.
Κυριάκο Μητσοτάκη για την ανάθεση της πολιτικής ηγεσίας του
Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών, τοµέα της διακυβέρνη-
σης στον οποίο η παράταξή µας, η Νέα Δηµοκρατία, διαχρονικά
έχει παράξει σηµαντικό έργο.

Η πρόταση του Πρωθυπουργού αποτελεί µεγάλη τιµή. Συνιστά
όµως και µεγάλη ευθύνη. Έχω συνείδηση του βάρους αυτής. Δε-
σµεύοµαι ότι θα εργαστώ έντιµα και σκληρά για να τιµήσω αυτή
την εµπιστοσύνη. Θα συνεργαστώ µε δηµιουργική διάθεση και
αίσθηµα δικαίου µε όλους τους εµπλεκόµενους στον τοµέα από
τη δηµόσια και την ιδιωτική σφαίρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζουµε τον δυνητικό ρόλο
των υποδοµών και των µεταφορών στη µεγέθυνση και τη βιώσιµη
ανάπτυξη της οικονοµίας, στη δηµιουργία θέσεων απασχόλησης,
στην ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής, στην ολόπλευρη ισχύ της
χώρας. Είναι αλήθεια ότι στη χώρα εδώ και χρόνια -και κυρίως
τα τελευταία- έχουν γίνει αρκετά. Γι’ αυτά θέλω να συγχαρώ την
προηγούµενη πολιτική ηγεσία του Υπουργείου υπό την ηγεσία
του κ. Κώστα Καραµανλή. Θα κρατήσουµε τα πολλά θετικά και
θα οικοδοµήσουµε πάνω σε αυτά. Είναι, όµως, γεγονός ότι υπάρ-
χουν και αρκετά σηµαντικά ανοικτά ζητήµατα. Θα επιδιώξουµε
να τα αντιµετωπίσουµε κατά τον καλύτερο δυνατό τρόπο. Στον
πυρήνα της στρατηγικής στόχευσης µας είναι η αποτελεσµατική
προώθηση των εν εξελίξει έργων και ο ρεαλιστικός σχεδιασµός
µιας νέας δέσµης έργων.

Η ενίσχυση της ασφάλειας των υποδοµών και των µεταφορών,
η βελτίωση της ποιότητας των έργων και των υπηρεσιών, η βελ-
τίωση της αποδοτικότητας των χρησιµοποιούµενων πόρων -εθνι-
κών και κοινοτικών-, η προώθηση της παραγωγικότητας και της
αποτελεσµατικότητας όλων των δοµών του τοµέα, η ενίσχυση
των πράσινων υποδοµών και µεταφορών και η ορθολογική αξιο-
ποίηση των πολύτιµων υδάτινων πόρων, η βέλτιστη προσέγγιση
αυτών των στόχων θα επιδιωχθεί σε περιβάλλον δηµιουργικής
συνεργασίας όλων των εµπλεκοµένων. 

Υιοθετούµε στη λειτουργία µας την αρχή της συµπληρωµατι-
κότητας και απορρίπτουµε αυτή της υποκατάστασης. Η πατρίδα
έχει ανάγκη τις διαφανείς, τις έντιµες συνεργασίες όλων µας.
Γνωρίζουµε ότι ο ισχυρός δηµόσιος τοµέας αποτελεί αναγκαία
συνθήκη για τη βιώσιµη ανάπτυξη ανταγωνιστικού ιδιωτικού
τοµέα, ενώ ο ισχυρός ιδιωτικός τοµέας αποτελεί αναγκαία συν-
θήκη για τη δυναµική ανάπτυξη παραγωγικού δηµόσιου τοµέα
και µιας παραγωγικής Ελλάδος.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτές τις αρχές και µε αυ-

τούς τους στόχους η νέα πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Υπο-
δοµών και Μεταφορών, δηλαδή ο οµιλών και οι εξαιρετικοί συνά-
δελφοι κ. Αλεξοπούλου και κ. Ταχιάος θέτουµε δέκα προτεραιό-
τητες. 

Πρώτη προτεραιότητα είναι η υλοποίηση εµβληµατικών έργων
υποδοµής ώστε η Ελλάδα να συνδέει και να ενώνει, να µην απο-
κλείει, ούτε να αποµακρύνει. Μεταξύ άλλων πρώτο εµβληµατικό
έργο είναι το µετρό Θεσσαλονίκης. Το µετρό προϋπολογισµού 2
δισεκατοµµυρίων ευρώ αναµένεται να εξυπηρετεί εντός του 2024
περίπου τριακόσιες χιλιάδες µετακινούµενους συµπατριώτες µας
ηµερησίως. Εκτιµάται ότι µέχρι το τέλος του 2023 θα έχει οριστι-
κοποιηθεί και η τελική χάραξη των νέων επεκτάσεών του ώστε η
ωρίµανση της δηµοπράτησης της κατά προτεραιότητα επέκτα-
σης προς τα βορειοδυτικά να προχωρήσει µέσα στην τετραετία
που ξεκινάει. Σύντοµα µετά την παράδοση του βασικού έργου θα
παραδοθεί σε λειτουργία και η επέκταση προς Καλαµαριά.

Δεύτερο εµβληµατικό έργο είναι ο αυτοκινητόδροµος Κεντρι-
κής Ελλάδος Ε65. Στο σύνολό του αναµένεται να έχει ολοκληρω-
θεί µέσα στην τετραετία. Το τµήµα Λαµία – Ξυνιάδα εκτιµάται ότι
θα παραδοθεί ως τις αρχές του 2024.

Τρίτο εµβληµατικό έργο: αυτοκινητόδροµος Πάτρα - Πύργος.
Οι εργασίες ξεκίνησαν τον Μάρτιο του 2022 και έχει σηµειωθεί
πρόοδος υλοποίησης άνω του 15%. Το έργο αναµένεται να ολο-
κληρωθεί το 2025. 

Τέταρτο εµβληµατικό έργο: οδική σύνδεση Άκτιο - Αµβρακία.
Αναµένεται να ολοκληρωθεί εντός του 2023. 

Πέµπτο εµβληµατικό έργο: βόρειος οδικός άξονας Κρήτης. Τα
πρώτα εργοτάξια εγκαταστάθηκαν µέσα στο 2022, όλα τα µέ-
τωπα εκτιµάται ότι θα ανοίξουν εντός του 2024, το τµήµα Νεά-
πολη - Άγιος Νικόλαος και Χερσόνησος - Νεάπολη έχουν συµ-
βασιοποιηθεί. Εντός της τετραετίας αναµένεται να ολοκληρωθεί
η κατασκευή τους. Στο µεταξύ θα δροµολογηθεί και η κατασκευή
του τµήµατος Χανιά - Χερσόνησος.

Έκτο εµβληµατικό έργο: Γραµµή 4 του Μετρό της Αθήνας.
Είναι σε εξέλιξη οι πρόδροµες εργασίες και η πρόοδος είναι σχε-
δόν στο 50%. Ο πρώτος µετροπόντικας έχει ήδη διανύσει τα
πρώτα τριάντα µέτρα, είναι σε φάση συστηµατοποίησης εκσκα-
φής, ενώ ο δεύτερος είναι ήδη στην Ελλάδα. Αναµένεται να ξεκι-
νήσει το φθινόπωρο. 

Αυτά είναι η πρώτη προτεραιότητα, είναι βασικά εµβληµατικά
έργα υποδοµής, είναι τα µεγάλα, υπάρχουν και πολλά εκατοντά-
δες µικρότερα.

Δεύτερη προτεραιότητα η ανανέωση του στόλου των λεωφο-
ρείων. Υλοποιείται η ανανέωση του υφιστάµενου γερασµένο στό-
λου των λεωφορείων µε την προµήθεια εξακοσίων πενήντα νέων
οχηµάτων µηδενικών ρύπων, ηλεκτρικών και φυσικού αερίου σε
Αθήνα και Θεσσαλονίκη. Τα πρώτα νέα λεωφορεία αναµένεται να
ενταχθούν στους στόλους των δύο πόλεων στις αρχές του 2024. 

Επίσης, θα ξεκινήσουν, όπως εκτιµάται, εντός του 2023 οι δια-
δικασίες για τη δεύτερη φάση του διαγωνισµού προµήθειας επι-
πλέον εξακοσίων πενήντα λεωφορείων αντιρρυπαντικής τεχνο-
λογίας, κυρίως ηλεκτρικών, αργής και ταχείας φόρτισης που
προγραµµατίζεται να συγχρηµατοδοτηθεί από το ΕΣΠΑ. 

Τρίτη προτεραιότητα: η αναβάθµιση και αναδιάταξη του συ-
στήµατος των υποδοµών και της οργάνωσης του σιδηροδροµι-
κού δικτύου µε τον βέλτιστο συντονισµό όλων των εµπλεκόµενων
φορέων. 

Τέταρτη προτεραιότητα: η αναβάθµιση του συστήµατος ελέγ-
χου εναέριας κυκλοφορίας και η αναδιοργάνωση της υπηρεσίας
πολιτικής αεροπορίας. Το σύστηµα ελέγχου εναέριας κυκλοφο-
ρίας αναβαθµίζεται. Η σύµβαση αναµένεται να υπογραφεί το δεύ-
τερο εξάµηνο του 2023 και ο χρόνος υλοποίησης είναι τα δύο
έτη. 

Επίσης, θα εισαχθεί µέσα στο δεύτερο εξάµηνο του 2023 νο-
µοσχέδιο για τον νέο κανονισµό της ΥΠΑ. Στόχος είναι η δηµι-
ουργία ενός ευέλικτου οργανισµού, ο οποίος θα έχει τα εφόδια
να αντιµετωπίζει τις προκλήσεις άµεσα και αποτελεσµατικά. Επί-
σης, θα δροµολογηθούν πρωτοβουλίες για την ενίσχυση της λει-
τουργίας της αρχής πολιτικής αεροπορίας. 

Πέµπτη προτεραιότητα: η ενίσχυση της οδικής ασφάλειας.
Προωθείται η κύρωση ενός εθνικού στρατηγικού σχεδίου µε
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όραµα εναρµονισµένο προς τις στρατηγικές και τις δράσεις της
Ευρωπαϊκής Ένωσης και του ΟΗΕ και µε κεντρικό στόχο τη µεί-
ωση των ατυχηµάτων κατά 30% ως το 2025 και κατά 50% έως το
2030. Το στρατηγικό σχέδιο περιλαµβάνει σαράντα τέσσερις
δράσεις και διακόσια µέτρα οδικής ασφάλειας, µεταξύ άλλων τη
σύσταση εθνικού παρατηρητηρίου οδικής ασφάλειας, την υλο-
ποίηση εθνικής επικοινωνιακής πολιτικής οδικής ασφάλειας, την
ανάπτυξη συστήµατος διαχείρισης παραβάσεων για την ψηφιακή
καταγραφή των οδικών παραβάσεων, την ανάπτυξη ψηφιακής
υποδοµής ταυτοποίησης οχηµάτων.

Έκτη προτεραιότητα: η ενίσχυση της αεριοκίνησης, της ηλε-
κτροκίνησης και της υδρογονοκίνησης. Ανάµεσα σε άλλες πρω-
τοβουλίες, έχει ολοκληρωθεί η σύνταξη του εθνικού σχεδίου
ηλεκτροκίνησης, το οποίο αναµένεται να κατατεθεί στη Βουλή,
και δροµολογείται το νέο θεσµικό πλαίσιο για την υδρογονοκί-
νηση. Στόχος είναι να τεθούν σε λειτουργία έντεκα χιλιάδες δη-
µόσια προσβάσιµοι φορτιστές σε κοινόχρηστους χώρους αστι-
κών κέντρων έως τις αρχές του 2026.

Έβδοµη προτεραιότητα: η υλοποίηση επενδύσεων σε αρδευ-
τικά δίκτυα. Η αύξηση της ζήτησης για νερό, σε συνδυασµό µε
τη µείωση της διαθεσιµότητάς του, λόγω παρατεταµένων περιό-
δων ξηρασίας, καθιστούν επιτακτική την ανάγκη επένδυσης σε
εγγειοβελτιωτικές και αρδευτικές υποδοµές. 

Τα µεγάλα αρδευτικά έργα του Υπουργείου και τα οποία έχουν
ήδη δηµοπρατηθεί είναι αυτά του Βάλτου και της Αµφιλοχίας,
ένα στην Ιεράπετρα, το Φράγµα του Ενιπέα και το Φράγµα του
Ταυρωνίτη. Σε αυτά προστίθενται εξήντα τρία µεγάλα αρδευτικά
έργα προϋπολογισµού 784 εκατοµµυρίων ευρώ που βρίσκονται
σε διαφορετικές φάσεις ωρίµανσης, η υλοποίηση των οποίων θα
επιταχυνθεί.

Όγδοη προτεραιότητα: η υποστήριξη ανέπαφων πληρωµών.
Το έργο αφορά στην εισαγωγή της χρήσης τραπεζικών καρτών
και κινητών τηλεφώνων για µετακινήσεις µε µέσα µαζικής µετα-
φοράς. Μέσο κοµίστρου θα αποτελεί η ίδια η τραπεζική κάρτα
είτε σε µορφή πλαστικού είτε ενσωµατωµένη στο κινητό τηλέ-
φωνο. Το σύστηµα, µέσω τακτικών εκκαθαρίσεων που θα πρα-
γµατοποιεί, θα είναι σε θέση να χρεώνει τους επιβάτες το φθη-
νότερο οικονοµικό πακέτο που είναι διαθέσιµο, βάσει της πολιτι-
κής κοµίστρου του ΟΑΣΑ. 

Ένατη προτεραιότητα: η ψηφιοποίηση εργασιών µε χρηµατο-
δότηση από εθνικούς και ευρωπαϊκούς πόρους. Θα αναβαθµιστεί
το ΕΣΗΔΗΣ δηµοσίων έργων, θα δηµιουργηθεί νέο πληροφο-
ριακό σύστηµα απλούστευσης των διαδικασιών διαχείρισης των
µητρώων συντελεστών παραγωγής δηµόσιων και ιδιωτικών
έργων, θα δηµιουργηθεί εθνικός ψηφιακός χάρτης απαλλοτριώ-
σεων, καθώς και ολοκληρωµένο πληροφοριακό σύστηµα για την
κεντρική και ενιαία παρακολούθηση και διαχείριση όλων των
απαλλοτριώσεων του Υπουργείου, ολοκληρωµένο πληροφοριακό
ψηφιακό σύστηµα διαχείρισης τεχνικών έργων και πόρων του
Υπουργείου, καθώς και το µητρώο υποδοµών φορέων αγοράς
ηλεκτροκίνησης για τη διαχείριση όλων των σηµείων φόρτισης
στην επικράτεια.

Και τέλος, δέκατη προτεραιότητα η ανάπτυξη στρατηγικού
σχεδίου για την εφαρµογή της τεχνολογίας µοντελοποίησης στην
Ελλάδα. Αυτή αποτελεί σηµαντικό παράγοντα για τη δηµιουργία
ανθεκτικών και βιώσιµων έργων, µε στόχο τη βελτίωση των δια-
δικασιών ανάθεσης µελετών, κατασκευών και συντήρησης έρ-
γων, αποτρέποντας λάθη, υπερβάσεις χρόνου και κόστους σε
ολόκληρο τον κύκλο ζωής αυτών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές είναι δέκα από τις προτε-
ραιότητες της νέας πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Υποδοµών
και Μεταφορών. Για την υλοποίηση αυτών θα εργαστούµε σκλη-
ρά µε συνοχή, εντιµότητα, ταχύτητα, αποφασιστικότητα και απο-
τελεσµατικότητα. 

Σήµερα από αυτό το Βήµα σάς καλώ όλες και όλους να συµ-
βάλουµε στο µέγιστο δυνατό βαθµό στη βιώσιµη ανάπτυξη όλης
της επικράτειας στη βελτίωση των συνθηκών ζωής και της καθη-
µερινότητας όλων των πολιτών της χώρας και σε τελική ανάλυση,
στην ολόπλευρη ισχυροποίηση της πατρίδας µας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Σταϊκούρα.

Ο κ. Παππάς έχει ζητήσει τον λόγο για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Πολύ φοβάµαι ότι υπάρχει µια εκκωφαντική σιωπή από τη

µεριά της Κυβέρνησης. Ελπίζαµε να ακούσουµε µισή κουβέντα
εχθές κατά την ανάγνωση των προγραµµατικών δηλώσεων και
την τοποθέτηση του κ. Μητσοτάκη. Δεν ακούσαµε ούτε µισή κου-
βέντα. Ελπίζαµε να ακούσουµε κάτι από τον αρµόδιο Υπουργό.
Ακούσαµε µισή κουβέντα.

Μιλώ για το µείζον ζήτηµα του σιδηροδρόµου, κύριε Πρόεδρε. 
Η Ελλάδα τη χρονιά που πέρασε έζησε τη µεγαλύτερη σιδη-

ροδροµική τραγωδία και αναρωτιόµαστε πώς είναι δυνατόν να
µην πει µια κουβέντα απολογισµού, µια κουβέντα σχεδιασµού,
µια συγγνώµη, µία αναγνώριση ότι κάτι δεν πάει καλά µε τον σι-
δηρόδροµο. Δεν υπήρχε τίποτα. 

Κύριε Σταϊκούρα, εσείς αναλαµβάνετε τώρα το χαρτοφυλάκιο.
Θα περιµέναµε να µας εξηγήσετε εάν θεωρείτε εαυτόν συνεχιστή
του έργου Καραµανλή, διότι ο κ. Καραµανλής τον σιδηρόδροµο
τον εγκατέλειψε και τον εγκατέλειψε για να προχωρήσει το σχέ-
διο µε τα ΣΔΙΤ για τη συντήρηση του δικτύου. Είναι πάρα πολύ
απλά τα πράγµατα. 

Η Ξάνθη δεν έχει δει τρένο εδώ και τρία - τέσσερα χρόνια, δεν
ακούσαµε κουβέντα. Το τρένο δεν βλέπουµε να πηγαίνει στην
Πάτρα ούτε αυτή την τετραετία, δεν ακούσαµε κουβέντα. Στον
Πύργο υπάρχει τεχνική βάση και δεν υπάρχουν δροµολόγια, δεν
ακούσαµε κουβέντα. Τώρα που µιλάµε εντός Αττικής υπάρχει
πρόβληµα µε την τηλεδιοίκηση και τη σηµατοδότηση, δεν ακού-
σαµε κουβέντα. Δεν καταλαβαίνω γιατί υπάρχει αυτή η εκκωφα-
ντική σιωπή. Μήπως υπάρχει κάποιο σχέδιο να κλείσει ως µέσο
µεταφοράς και να ασχολείται µόνο µε τις εµπορευµατικές µετα-
φορές; 

Είχατε ένα σχέδιο να ιδιωτικοποιήσετε τη συντήρηση του δι-
κτύου. Είναι στο τραπέζι αυτό το σχέδιο, κύριε Σταϊκούρα; Είχε
χωριστεί η Ελλάδα στα τρία και µε ταρατατζούµ το ανακοινώ-
νατε, εν χορδαίς και οργάνοις, ότι θα ιδιωτικοποιήσετε τη συντή-
ρηση του δικτύου, αλλά σιωπή. Είναι ένοχη σιωπή; Υπάρχει
ατζέντα την οποία έχετε και δεν πρέπει να ξέρει η εθνική αντι-
προσωπεία; Κάνετε Προγραµµατικές Δηλώσεις, σας µιλώ ειλι-
κρινά και ανθρώπινα, περίµενα από εσάς αναλυτική αναφορά στο
ζήτηµα. Άρα εδώ νοµίζω ότι υπάρχει ένα µείζον ζήτηµα στο οποίο
οφείλονται απαντήσεις. 

Για τα περί γενικού σχεδίου επιτρέψτε µου να σας κάνουµε την
εξής κριτική: Παραλάβατε από µας έναν εθνικό σχεδιασµό για τις
µεταφορές και τις υποδοµές, έναν σχεδιασµό ο οποίος έδινε
βάρος στις συνδυασµένες µεταφορές, στα µέσα σταθερής τρο-
χιάς, στα µέσα µαζικής µεταφοράς και βεβαίως ήταν συµφωνη-
µένο και µε τους ευρωπαϊκούς θεσµούς και εξασφαλισµένη η
χρηµατοδότησή του. Το πετάξατε στον κάλαθο των αχρήστων
κατά την τετραετία 2019 - 2023 και κάνατε διάφορες εφευρέσεις
περί πρωτότυπων ιδεών και έργων τα οποία προφανέστατα δεν
έχουν καµµία διασύνδεση µεταξύ τους. Έχω να πω πολλά για τα
έργα τα οποία επιλέξατε να προσδιορίσετε ως εµβληµατικά και
τα οποία βεβαίως στην τετραετία σας τα καθυστερήσατε. 

Ζήτηµα δεύτερο: Ακούσαµε µόνο µία κουβέντα από τον κ. Μη-
τσοτάκη για το ζήτηµα της ΕΥΔΑΠ, ο οποίος επαίρεται ότι θα
έρθει µετά από ενάµιση χρόνο -να κάνει τι;- να εφαρµόσει την
απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας που λέει ότι πρέπει
να φύγουν οι µετοχές της ΕΥΔΑΠ από το Υπερταµείο. Και για να
σας προλάβω, η συνήθης κριτική σας απέναντί µας είναι ότι εµείς
βάλαµε την ΕΥΔΑΠ στο Υπερταµείο, αλλά εµείς δεν πουλήσαµε
ούτε µία µετοχή, κύριε Σταϊκούρα. Η κυβέρνηση Σαµαρά είχε δε-
σµευτεί να πουλήσει το 61% της ΕΥΔΑΠ και πάνω από το 50%
ΕΥΑΘ. Έχει αλλάξει αυτή η στρατηγική σας;

Το Συµβούλιο της Επικρατείας σας υποχρέωσε εδώ και ενά-
µιση χρόνο, και ήσασταν εσείς προσωπικά ως Υπουργός Οικονο-
µικών αρµόδιος, να φέρετε τη ρύθµιση που βγάζει τις µετοχές
της ΕΥΔΑΠ από το Υπερταµείο. Φέρατε µία ρύθµιση η οποία προ-
σπαθούσε να παρακάµψει αυτή την απόφαση και χθες ο κ. Μη-
τσοτάκης αποζητούσε το χειροκρότηµα της κοινοβουλευτικής
Πλειοψηφίας όταν είπε επιτέλους ότι θα κάνει αυτό που τον υπο-
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χρεώνει -ποιος;- όχι απλά το Σ.τ.Ε., αλλά η Επιτροπή Συµµόρφω-
σης του Συµβουλίου της Επικρατείας. Διότι είχαµε απόφαση του
Συµβουλίου της Επικρατείας, µη συµµόρφωση της διοίκησης της
Κυβέρνησής σας και απόφαση της Επιτροπής Συµµόρφωσης,
που σας καλούσε να βγάλετε την ΕΥΔΑΠ και την ΕΥΑΘ από το
Υπερταµείο.

Και κλείνοντας, και ευχαριστώ για την ανοχή, κύριε Πρόεδρε,
υπάρχει µία λεπτή κόκκινη γραµµή που ενώνει αυτά τα δύο ζητή-
µατα, το ζήτηµα του σιδηροδρόµου και το ζήτηµα της ύδρευσης.
Είναι η ιδέα ότι µπορεί να ιδιωτικοποιηθεί η συντήρηση στις µε-
γάλες υποδοµές. Είναι µία ιδέα καταστροφική και η πρακτική σας
έχει οδηγήσει σε µεγάλο κίνδυνο και την ύδρευση της πρωτεύου-
σας. Δεν είναι λόγια δικά µας, δεν είναι ισχυρισµός του ΣΥΡΙΖΑ.
Είναι λόγια τα οποία κατέγραψε ο διευθύνων σύµβουλος της
ΕΥΔΑΠ σε επιστολή που έστειλε το Μάρτιο που µας πέρασε, ο
οποίος είπε τα εξής: «Προς Θεού, αφήστε την ΕΥΔΑΠ να συντη-
ρήσει το δίκτυό της αλλιώς έως το 30% µε 40% της πρωτεύουσας
θα έχει πρόβληµα ύδρευσης». 

Αυτή είναι δυστυχώς η πολιτεία σας και δεν ακούσαµε µία κου-
βέντα ότι σκέφτεστε να µετακινηθείτε από αυτή τη στρατηγική.
Να καταλάβει ο κόσµος τι σηµαίνει εξωτερικό δίκτυο της ΕΥΔΑΠ,
που θέλετε να το δώσετε σε ιδιώτες για συντήρηση. Μιλάµε για
όλους τους µεγάλους ταµιευτήρες, τον Μόρνο, την Υλίκη και τον
Μαραθώνα, τα µεγάλα διυλιστήρια, τα δίκτυα. Έχει έρθει το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας να σας απαγορεύσει και αυτή την κίνηση,
διότι το νερό δεν είναι απλά δηµόσιο αγαθό, είναι ανθρώπινο δι-
καίωµα και ζωτικής σηµασίας αγαθό για την υγεία του πληθυ-
σµού. Περιµένουµε απαντήσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Τον λόγο έχει ο κ.
Χήτας από την Ελληνική Λύση.

Απλά να θυµίσω ότι υπάρχει ένας ξεχωριστός κύκλος οµιλητών
για τους κοινοβουλευτικούς εκπροσώπους µετά τον τρίτο κύκλο
οµιλητών. Προφανώς έχετε δικαίωµα παρεµβάσεως.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Επειδή παρακολουθώ µε πολύ µεγάλο ενδιαφέρον τη συζή-

τηση εδώ και η ουσία είναι να υπάρξει και ουσία, θέλω µια τοπο-
θέτηση και από τον αρµόδιο Υπουργό, αλλά και από τα υπόλοιπα
κόµµατα γιατί, όπως είναι γνωστό, από προχθές η Ελληνική Λύση
έχει καταθέσει µία αίτηση σύστασης εξεταστικής επιτροπής για
τα Τέµπη. Και µιας και είναι ο αρµόδιος πλέον από δω και πέρα
Υπουργός και µιλάµε για ανθρώπινες ψυχές, για πενήντα επτά
ανθρώπους οι οποίοι έχασαν τη ζωή τους και ήταν ένα από τα
πιο συγκλονιστικά δυστυχήµατα-εγκλήµατα στη σύγχρονη ιστο-
ρία της Ελλάδος, θέλω µια τοποθέτηση απ’ όλα τα κόµµατα. 

Εδώ δεν έχει να κάνει, για παράδειγµα, λέω εγώ τώρα, µε τις
Πρέσπες που µπορεί ο ΣΥΡΙΖΑ να καταψήφιζε ή οτιδήποτε άλλο.
Εδώ µιλάµε για ένα έγκληµα των Τεµπών. Μιλάµε για τις διαχρο-
νικές ευθύνες του κράτους µέχρι και την αποφράδα εκείνη µέρα
και θέλουµε µια τοποθέτηση. Όχι απαραίτητα να υπερψηφίσετε
το αίτηµα εξεταστικής επιτροπής που κατέθεσε η Ελληνική Λύση,
αλλά να τοποθετηθείτε τα κόµµατα και να πείτε αν συµφωνείτε.
Γιατί όλη η Ελλάδα, όλοι οι Έλληνες πολίτες συµφωνούν. Τι θέ-
λουν; Άπλετο φως να χυθεί στην υπόθεση αυτή και να πληρώ-
σουν οι υπεύθυνοι. 

Εµείς λοιπόν κάναµε το χρέος µας, γιατί αυτό ορίζει η συνεί-
δησή µας, να καταθέσουµε αίτηση εξεταστικής επιτροπής. Θέ-
λουµε λοιπόν µια τοποθέτηση αν το κρίνετε απαραίτητο ή όχι, αν
είναι σωστή κίνηση ή λάθος. Δεν θέλετε να αποδοθούν ευθύνες;
Αυτό είναι το ερώτηµα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Παρακαλώ πολύ,
κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Υποδοµών και Μεταφο-
ρών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Να ξεκινήσω λέγοντας ότι υπάρχουν δύο σχολές σκέψης. Τη
µία την εκπροσωπείτε εσείς, είναι η σχολή σκέψης που εδράζεται
στις αυταπάτες, τις ψευδαισθήσεις και τους µουσαµάδες. Εµάς
θα µας επιτρέψετε να µιλάµε µε έργα, µε υπευθυνότητα, µε σο-

βαρότητα και µε ρεαλιστικά χρονοδιαγράµµατα. 
Δεύτερη παρατήρηση, αν δεν παρατηρήσατε, τρίτη προτεραι-

ότητα της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Υποδοµών και Με-
ταφορών είναι η αναβάθµιση και η αναδιάταξη, το επαναλαµ-
βάνω, του συστήµατος των υποδοµών και της οργάνωσης σιδη-
ροδροµικού δικτύου µε τον βέλτιστο συντονισµό όλων των εµπλε-
κόµενων φορέων. Προς αυτή την κατεύθυνση ήδη εργαζόµαστε.
Εδώ έθεσα σε δώδεκα λεπτά τις προτεραιότητες της πολιτικής
ηγεσίας. 

Σε συστηµατική βάση όλοι µας θα λογοδοτούµε εντός και
εκτός Βουλής για την υλοποίηση αυτής της προτεραιότητας. Για
παράδειγµα τις επόµενες ώρες και ηµέρες θα ολοκληρωθεί η
υπογραφή της σύµβασης µεταξύ του Ελληνικού Δηµοσίου και
του ΟΣΕ, έτσι ώστε να ενισχύσουµε µε χρηµατοδότηση τον ΟΣΕ
σηµαντικά σε σχέση µε το παρελθόν, για να ενισχυθεί κατά συ-
νέπεια η ασφάλεια, η συντήρηση και η βελτίωση της ποιότητας
εξυπηρέτησης των υποδοµών και των σιδηροδροµικών δικτύων.
Θα απαιτηθεί όµως από τη διοίκηση του ΟΣΕ η αντίστοιχη λογο-
δοσία, δηλαδή πού πηγαίνουν οι πόροι, τι συντηρήσεις έργων γί-
νονται όλο το επόµενο χρονικό διάστηµα, για να µπορέσουµε έτσι
να κρατήσουµε και να ενισχύσουµε αυτή τη χρηµατοδότηση για
την επόµενη τετραετία. Είναι µία πρώτη πρωτοβουλία που ανα-
λαµβάνουµε τις επόµενες ώρες. Θα ενηµερωθείτε πλήρως για
την υλοποίηση των συµβάσεων το επόµενο χρονικό διάστηµα.
Άρα ναι, σε τακτική, συστηµατική βάση θα υπάρχει ενηµέρωση
της πολιτικής ηγεσίας για ένα θέµα το οποίο συγκλόνισε την ελ-
ληνική κοινωνία. 

Τρίτη παρατήρηση για την ΕΥΔΑΠ. Στο Υπερταµείο πήγε από
την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Έχω µιλήσει από αυτό το Βήµα µε την
προηγούµενη ιδιότητά µου του Υπουργού Οικονοµικών πώς προ-
σπαθήσαµε να ισορροπήσουµε µε την απόφαση του Σ.τ.Ε..

Διότι θα έπρεπε να γνωρίζατε -ο κ. Τσακαλώτος το ήξερε πάρα
πολύ καλά- ότι αυτή η δέσµευση συνδεόταν µε την δανειακή σύµ-
βαση που υπογράψατε εσείς στο τρίτο µνηµόνιο. Άρα θα έπρεπε
να υπάρχει συνεννόηση µε τον Ευρωπαϊκό Μηχανισµό Σταθερό-
τητας, γιατί έπρεπε να περάσει από το αντίστοιχο διοικητικό συµ-
βούλιο και θα κατέρρεε όλη η δανειακή σύµβαση. 

Συνεπώς προσπαθούσαµε να διορθώσουµε σφάλµατα της
δικής σας κυβέρνησης που µας οδηγήσατε στο τρίτο αχρείαστο
µνηµόνιο που δηµιούργησε το Υπερταµείο, στο οποίο επί ηµερών
σας πήγε η ΕΥΔΑΠ. Μη µιλάτε για αυτά. Όταν βγήκαµε από την
ενισχυµένη εποπτεία -υπενθυµίζω ότι η Ελλάδα ήταν η µόνη χώρα
η οποία ήταν σε καθεστώς ενισχυµένης εποπτείας, καµία άλλη
χώρα που µπήκε σε µνηµόνια δεν πέρασε από καθεστώς ενισχυ-
µένης εποπτείας, µόνο η Ελλάδα και εξήλθε το καλοκαίρι του
2022- ενισχύθηκαν οι βαθµοί ελευθερίας που είχε η ελληνική πο-
λιτεία, γι’ αυτό και συµφωνήσαµε πριν τις εκλογές να µπορέσει
να γίνει µεταβίβαση αυτών των περιουσιακών στοιχείων στο Ελ-
ληνικό Δηµόσιο. Όµως, συµφωνήσαµε µε τους θεσµούς, έτσι
ώστε να µην καταρρεύσει η δανειακή σύµβαση που εσείς δηµι-
ουργήσατε, στέλνοντας την ΕΥΔΑΠ στο Υπερταµείο. 

Άρα θέλει πολύ µεγάλη προσοχή όταν µιλάτε για το παρελθόν,
ειδικά για θέµατα τα οποία βαραίνουν πολύ την παράταξή σας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Επανερχόµενοι στον
κατάλογο των οµιλητών, καλώ στο Βήµα τον κ. Θεόδωρο Ρουσό-
πουλο από την Νέα Δηµοκρατία. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΡΟΥΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Δεν µου αρέσουν οι παραδοξολογίες και θα ήταν παράδοξο να
ξεκινήσω µιλώντας για την Αντιπολίτευση, εφόσον ως κυβερνη-
τικός Βουλευτής οφείλω να αναφερθώ στο έργο της Κυβέρνησης
για την τετραετία. Όµως, είναι αλήθεια ότι µου έδωσε µια πάρα
πολύ καλή αφορµή ο κ. Παππάς.

Επιτρέψτε µου, αγαπητέ κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε
του ΣΥΡΙΖΑ, να σας πω ότι αυτή η πολιτική εσχατολογία, τελολο-
γικά οδηγεί σε ακόµη µεγαλύτερη συρρίκνωση τον πολιτικό σας
χώρο. 

Δεν αναφέροµαι σε αριθµητική συρρίκνωση µόνο, αλλά κυρίως
σε ιδεολογική συρρίκνωση, διότι αυτό το οποίο διαπιστώνω, αυτό
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που θα έπρεπε να κάνετε, δηλαδή µια επίπονη διαδικασία εσω-
τερικής αναζήτησης, να βρείτε µια πραγµατική ταυτότητα που να
ανταποκρίνεται στις ανάγκες του λαού και να µην συνοµιλεί µε
το φαντασιακό εκείνο που ο πρώην Αρχηγός σας χαρακτήρισε
ως αυταπάτη πριν από µερικά χρόνια, δεν βλέπω να γίνεται. 

Θα µου πείτε και τι σε νοιάζει εσένα; Με νοιάζει γιατί θυµάµαι
ιστορικά µια περίφηµη φράση του Γεωργίου Παπανδρέου. Είχε
πει πολλά ο Γεώργιος Παπανδρέου και αυτό νοµίζω ήταν από τα
πιο πετυχηµένα. Είχε πει ότι καλές αντιπολιτεύσεις κάνουν ακόµα
καλύτερες κυβερνήσεις. Μην ανησυχείτε δεν θα σας ρίξω την ευ-
θύνη. Πιστεύω ότι θα είµαστε καλύτεροι και δεν θα χρειαστεί να
έχετε εσείς την ευθύνη αν κάποια λάθη τα κάνουµε εµείς. 

Άλλωστε κι εδώ κάνετε µια ακόµα παράδοξη προσέγγιση.
Όποτε κάναµε λάθος το παραδεχθήκαµε. Είναι ένα από τα στοι-
χεία εκείνα, τα οποία πιστεύω ότι εκτίµησε ο λαός. 

Και αγαπητέ µου Θεόφιλε Ξανθόπουλε -που συνοµιλούσαµε
συχνά σε εκείνη την Επιτροπή του Συντάγµατος που είχαµε και
οι δύο την τιµή να συµµετέχουµε- ο Πρωθυπουργός χθες ανα-
φέρθηκε και στη δηµοκρατία τις δεκαετίες εκείνες του ’50 του
’60 και τα προβλήµατά της ειρήσθω εν παρόδω. Όµως, αντιλαµ-
βάνεστε ότι στα εβδοµήντα λεπτά συζήτησης που έπρεπε να ανα-
πτύξει όλο το Πρόγραµµα δεν έκανε επιστηµονική προσέγγιση.
Έχουµε, λοιπόν, µιλήσει πολλές φορές και για το δικό µας πα-
ρελθόν και για το παρελθόν της πολιτικής ζωής του τόπου, ανα-
γνωρίζοντας και τα στραβά και τα καλά. 

Χθες ο Πρωθυπουργός κατέληξε την οµιλία του µε την εξής
φράση: Να γίνουµε οι ίδιοι οι αρχιτέκτονες του µέλλοντός µας.
Και µίλησε ακριβώς νωρίτερα για µια κοινωνία αξιοπρέπειας και
υπερηφάνειας. Και θέλω να σταθώ σε αυτό κυρίως στην οµιλία
µου. 

Η αξιοπρέπεια και η υπερηφάνεια δεν χαρίζονται, αλλά κατα-
κτώνται µε πολύ κόπο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κατακτώνται µε τον κόπο όλων των κυβερνώντων και κυβερ-

νωµένων. Δεν είναι ίση η αξία, δεν είναι ίση η ευθύνη, αλλά είναι
ο κόπος όλων. Κερδίζονται µέσα από τη διαµόρφωση του χαρα-
κτήρα του καθενός από το σπίτι και από την παιδεία του. Κερδί-
ζονται µέσα από τον αγώνα για καλύτερες συνθήκες ζωής. 

Θα ήθελα να σας πω δυο παραδείγµατα, τα οποία νοµίζω ανα-
δεικνύουν το θέµα της αξιοπρέπειας εναργώς και είναι πρόσφατα
παραδείγµατα. Εγώ ως επαγγελµατίας είχα δεχτεί πολλές φορές
αιτήµατα από γνωστούς ή λιγότερο γνωστούς -όπως και πολλοί
από εσάς στο παρελθόν, όχι το πολύ απώτερο παρελθόν- για να
βοηθήσω να εισαχθεί ένα συγγενικό τους πρόσωπο σε µονάδα
εντατικής θεραπείας. Αυτό ήταν το πλέον αναξιοπρεπές περιβάλ-
λον στο οποίο θα µπορούσε να ζήσει ένας πολίτης. 

Η Κυβέρνηση που ολοκλήρωσε τη θητεία της και η Κυβέρνηση
που αρχίζει τη νέα της θητεία πήρε πεντακόσιες ογδόντα πέντε
µονάδες εντατικής θεραπείας και παρέδωσε πάνω από χίλιες δια-
κόσιες. Θέλω να πιστεύω ότι αυτό το αναξιοπρεπές έχει οριστικά
τελειώσει. 

Πριν από λίγες ηµέρες άκουσα στο ραδιόφωνο την πληροφο-
ρία ότι ένας αναισθησιολόγος πηγαίνει να κάνει διακοπές στη Σα-
ντορίνη και πηγαίνοντας, έχοντας ο ίδιος µια συναίσθηση ευθύ-
νης, που δεν του την επιβάλλει κανένας νόµος, οδηγείται στο Νο-
σοκοµείο της Σαντορίνης και λέει «είµαι εδώ, κάνω διακοπές, αν
µε χρειαστείτε φωνάξτε µε». Δεν πέρασαν τρεις µέρες και στις
03.00’ τα ξηµερώµατα του τηλεφωνούν και µετέχει σε έκτακτη
επέµβαση και σώζει µια ζωή. 

Πριν από λίγο καιρό το κόµµα µού ζήτησε να περιοδεύσω σε
κάποιες περιοχές της χώρας. Πήγα σε ακριτική περιοχή -δεν θα
πω σε ποια- και µαθαίνω ότι ο αναισθησιολόγος λείπει. Ρωτώ τον
διοικητή του νοσοκοµείου -αφού του είπα ότι εχθές περιδιάβηκα
όλη την αγορά και δέκα άνθρωποι µού είπαν ότι κινδυνεύουν κά-
ποιων οι ζωές, γιατί λείπει ο αναισθησιολόγος- γιατί δεν έχουµε
αναισθησιολόγο; Και µου απαντά ότι έχει πάρει άδεια αναρρω-
τική. Λέω, πόσο καιρό; Εφτά µήνες. Έχει σοβαρή ασθένεια, είναι
κάτι ανίατο; Όχι, µου λέει, έσπασε τον γοφό του, αν θυµάµαι
καλά. Μα δεν είµαι γιατρός, αλλά δεν πιστεύω ότι χρειάζονται
εφτά µήνες, είχε διαρκείς ανανεώσεις. 

Αναφέροµαι, λοιπόν, στην συναίσθηση ευθύνης, στην παιδεία,

την οποία µόλις είπα προηγουµένως και την αξιοπρέπεια που νιώ-
θει κάθε πολίτης συνειδητά συµµετέχοντας στην καλυτέρευση
µιας πολιτείας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι µόνο τα οικονοµικά
στοιχεία. Αν ήθελα να αναφερθώ στα οικονοµικά στοιχεία, θα σας
έλεγα ότι παραλάβαµε µια υγεία των 3,8 δισεκατοµµυρίων και πα-
ραδώσαµε µια υγεία των 5,2 δισεκατοµµυρίων, σχεδόν 1,5 δισε-
κατοµµύριο εκατοµµύριο παραπάνω, µια υγεία που έχει περισ-
σότερους ανθρώπους, που έχει περισσότερες αµοιβές και καλύ-
τερες αµοιβές. Δεν φτάσαµε στο ιδεατό, δεν φτάσαµε εκεί που
θέλουµε. 

Αναφέρθηκα περισσότερο στην υγεία, γιατί εκεί νοµίζω ότι συ-
ναντώνται η παιδεία και ο πολιτισµός ενός λαού. Έχουµε δρόµο
να κάνουµε, αλλά ο δρόµος αυτός περνάει µέσα από τις ιδέες,
τις προτάσεις, τα όσα ήδη έχει αποδείξει ότι µπορεί να κάνει η
Κυβέρνηση που παρήλθε και τι µπορεί να κάνει η Κυβέρνηση που
έρχεται. 

Ιστορικά αναφέροµαι πάντοτε σε µία πολύ ωραία συνοµιλία,
που έγινε πριν από πολλά-πολλά χρόνια στη Β’ Εθνοσυνέλευση,
µεταξύ του Κωλέττη και του Μαυροκορδάτου, όταν ο πρώτος
είχε τη Μεγάλη Ιδέα και ο δεύτερος του είπε καλή η Μεγάλη Ιδέα,
αλλά πρέπει πρώτα να ενισχύσουµε την οικονοµία της χώρας για
να µπορέσουµε να οδηγήσουµε τους αδελφούς µας, που είναι
υπόδουλοι, στην ελευθερία. 

Αυτή η Κυβέρνηση που κατηγορήθηκε πολλές φορές ότι βλέ-
πει αριθµούς και δεν βλέπει ανθρώπους πίσω από τους αριθµούς,
οδήγησε την χώρα, την οικονοµία της χώρας, σε πολλές αναβαθ-
µίσεις, δώδεκα τον αριθµό και φέτος επιδιώκουµε και πιστεύουµε
ότι θα επιτύχουµε την οριστική, την επενδυτική βαθµίδα. Αυτό
συµπαρασύρει αυτό που σας είπα προηγουµένως, δηλαδή πε-
ρισσότερες δαπάνες για την υγεία, περισσότερες δαπάνες για
την υγεία, περισσότερες ευκαιρίες στους νέους, λιγότερη ανερ-
γία, δυνατότητες για τα παιδιά µας να µένουν στη χώρα και να
µην φεύγουν στο εξωτερικό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι νέες προκλήσεις ήρθαν και
θα µείνουν. Μεταξύ αυτών είναι και η τεχνητή νοηµοσύνη που
αναφέρθηκε και ο Πρωθυπουργός και είναι και σίγουρα το µετα-
ναστευτικό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε τριάντα δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε. 
Υπάρχει, άραγε, συνεκτικός κρίκος σε όλα αυτά που σας είπα;

Υπάρχει και είναι ένας. Είναι η επιβεβαίωση ότι οι πολίτες εµπι-
στεύτηκαν την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και µάλιστα
µε υψηλότερα ποσοστά απ’ ό,τι προηγουµένως, διότι, ακριβώς,
έκανε αυτό που δεν κάνατε εσείς στην αντιπολίτευση. Και όταν
έκανε λάθος το αναγνώρισε και ζήτησε συγγνώµη, αλλά και προ-
σπάθησε. Και ήταν πολύ πιο κοντά στον πολίτη από τα ρητορικά
σχήµατα, που ωραία ακούγονται, αλλά πόρρω απέχουν από την
πράξη στην οποία αυτή η Κυβέρνηση απέδειξε ότι µπορεί µε τις
αλλαγές που έκανε, να φέρει πραγµατικά τον πολίτη σε κατά-
σταση αξιοπρέπειας και υπερηφάνειας. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο.

Τον λόγο έχει ο κ. Πέτρος Δηµητριάδης από τους Σπαρτιάτες. 
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, εύχοµαι σε όλους µας καλή µας αρχή στα καθήκο-
ντά µας.

Νιώθω ιδιαίτερη τιµή και υπερηφάνεια που µιλάω για πρώτη
φορά ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου ως Βουλευτής Β’ Θεσσαλονίκης µε τους Σπαρτιάτες,
ένα κόµµα το οποίο επετέλεσε έναν πρωτοφανή άθλο στα ελλη-
νικά πολιτικά χρονικά, καθώς µέσα σε µόλις δεκαπέντε ηµέρες
χωρίς καµία στήριξη, χωρίς χορούς, χωρίς προβολή και παρά την
πολεµική, πετύχαµε να εισέλθουµε στο ελληνικό Κοινοβούλιο και
να µας τιµήσουν µε την ψήφο τους διακόσιες πενήντα χιλιάδες
Έλληνες και Ελληνίδες, τους οποίους και ευχαριστούµε. Να ξέ-
ρουν όλοι πως θα γίνουµε η φωνή τους και δεν θα τους προδώ-
σουµε. 
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Θα ήθελα να πω και το εξής. Το παράδειγµα των Σπαρτιατών
αποδεικνύει πως όσο και αν θέλει κάποιος να καταπιέζει τις εθνι-
κές φωνές, αυτές θα γίνονται ολοένα και πιο δυνατές. 

Θα ήθελα να ξεκινήσω λέγοντας τα εξής. Ο Πρωθυπουργός
χθες µίλησε για δίκαιη Ελλάδα. Διερωτώµαι, είναι δίκαιη Ελλάδα,
όταν ακόµη και σήµερα εφαρµόζεται ο κατάπτυστος νόµος περί
ευθύνης Υπουργών, τον οποίο κανένας δεν τόλµησε να καταργή-
σει; Είναι δίκαιη Ελλάδα, όταν ακόµη και σήµερα τα υψηλόβαθµα
στελέχη των τραπεζών έχουν ασυλία για τα θαλασσοδάνεια που
δόθηκαν σε κόµµατα; Είναι δίκαιη Ελλάδα, όταν τον Μάρτιο του
2023 ένας ανώτατος δικαστικός, ένας τέως Αντιπρόεδρος του
Αρείου Πάγου, ο κ. Τζανερίκος, κατήγγειλε δηµόσια και επωνύ-
µως ότι τον προσέγγισαν στελέχη της Κυβέρνησης και µε ανταλ-
λάγµατα του πρότειναν να κόψει αντισυνταγµατικά έναν συγκεκ-
ριµένο πολιτικό φορέα;

Εµείς δεν πρόκειται να πάρουµε θέση σε αυτό. Δεν ξέρουµε τι
συνέβη. Θα θέλαµε, όµως, να συσταθεί µια εξεταστική επιτροπή
και να µάθει επιτέλους ο ελληνικός λαός τι πραγµατικά συνέβη.
Διότι όταν ένας ανώτατος δικαστικός, κάνει µια τέτοια καταγγε-
λία, η οποία να πω ότι συνιστά και απόπειρα τέλεσης κακουργή-
µατος, θα πρέπει όλοι µας να γνωρίζουµε τι συνέβη και να γνω-
ρίζουµε λεπτοµέρειες. 

Θέλω να πω και κάτι ακόµα. Ο Πρωθυπουργός µίλησε για
ισχυρή Ελλάδα, η οποία καθίσταται ισχυρή γεωπολιτικά στον
κόσµο. Να υπενθυµίσω πως η ισχυρή Ελλάδα του κ. Μητσοτάκη
άφηνε το «Όρουτς Ρέιτς» να κόβει βόλτες στην υφαλοκρηπίδα
µας και δεν έκανε τίποτα.

Η ισχυρή Ελλάδα του κ. Μητσοτάκη ακόµη και σήµερα δεν πέ-
τυχε την αποφυλάκιση του Δηµάρχου Χιµάρας Φρέντι Μπελέρη,
ο οποίος παραµένει µέχρι σήµερα φυλακισµένος από το καθε-
στώς του Έντι Ράµα, στον οποίο Έντι Ράµα το Υπουργείο Εξω-
τερικών είχε δώσει χώρο στο Ζάππειο, για να κάνει έκθεση
ζωγραφικής. Βλέπετε είχε καλλιτεχνικές ανησυχίες ο κ. Ράµα και
έως και σήµερα, παρά τις θριαµβολογίες, δεν έχει πετύχει τίποτα
για την αποφυλάκιση του συγκεκριµένου δηµάρχου. 

Επίσης η ισχυρή Ελλάδα, δεν τολµάει ακόµη και σήµερα να
ανακηρύξει ΑΟΖ στο Αιγαίο και να επεκτείνει τα εθνικά µας χω-
ρικά ύδατα από τα έξι στα δώδεκα ναυτικά µίλια. Για ποιον λόγο
δεν γίνεται; Το Διεθνές Δίκαιο, το Δίκαιο της Θαλάσσης µάς δίνει
το δικαίωµα να το κάνουµε. Γιατί δεν το πράττουµε; Ισχυρός είναι
αυτός ο οποίος εφαρµόζει τη βούλησή του και όχι αυτός ο
οποίος φοβάται να εφαρµόσει αυτά τα οποία του ανήκουν από
το Διεθνές Δίκαιο.

Επίσης, θα ήθελα να τονίσω και κάτι ακόµα. Στείλαµε όπλα
στην Ουκρανία, µία χώρα που είναι σύµµαχος της Τουρκίας. Πή-
ραµε κάτι σε αντάλλαγµα; Μας είπαν οι Ουκρανοί ότι θα µας στη-
ρίξουν σε κάποιο διεθνές ζήτηµα; Ότι θα µας στηρίξουν στο
κυπριακό; Θα µας στηρίξουν σε οτιδήποτε; Όχι. Αντιθέτως, γί-
ναµε οι καλοί, και οι πιστοί και δεδοµένοι σύµµαχοι, χωρίς ουσια-
στικά να πάρουµε τίποτα. Στην εξωτερική πολιτική δεν υπάρχει
συναισθηµατισµός. Υπάρχει δούναι και λαβείν, υπάρχουν συµ-
φωνίες. Εµείς δεν πράξαµε τίποτα απ’ όλα αυτά.

Τέλος, θα ήθελα να πω και κάτι. Το 2019 οι κύριοι συνάδελφοι
της Νέας Δηµοκρατίας -πολλοί από αυτούς είναι σήµερα στο
εθνικό Κοινοβούλιο- πήγαιναν σε συλλαλητήρια για το Μακεδο-
νικό κατά της Συµφωνίας των Πρεσπών και τότε έλεγαν εναντίον
της συµφωνίας «προδοτική συµφωνία», «επαίσχυντη συµφωνία»,
«ντροπή και αίσχος». Συµφωνώ. Όταν, όµως, γίνατε Κυβέρνηση,
µας είπατε πως θα εφαρµόσετε τη συµφωνία και θα τηρήσετε τα
συµφωνηθέντα και πως θα επιβλέπετε την πιστή τήρηση της συµ-
φωνίας. 

Να υπενθυµίσω, λοιπόν, πως η συµφωνία έχει γίνει κουρελό-
χαρτο από τους ψευτοµακεδόνες, οι οποίοι την έχουν παραβιάσει
όχι µία, όχι δύο αλλά διακόσιες εξήντα τρεις φορές. Και θέλω να
ρωτήσω, γιατί δεν ασκείτε το δικαίωµα που µας δίνει το Διεθνές
Δίκαιο περί υπαναχώρησης και καταγγελίας από τη συµφωνία;
Για ποιον λόγο ακόµη και σήµερα δεν θεωρείτε άκυρη τη Συµφω-
νία των Πρεσπών, την οποία το γειτονικό κράτος δεν έχει τηρήσει
καθόλου και µας εµπαίζει; 

Εµείς, λοιπόν, ως Σπαρτιάτες θα καταθέσουµε πρόταση νόµου,
µε την οποία θα ζητούµε την de facto ακύρωση της Συµφωνίας

των Πρεσπών και κυρίως να αναγνωριστούν οι παραβιάσεις των
Σκοπίων.

Διότι εµείς δεν µένουµε στα λόγια, αλλά πράττουµε έργα. Ως
Σπαρτιάτες θα είµαστε στις επάλξεις του εθνικού αγώνα από
αυτό το ελληνικό Κοινοβούλιο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Πλακιωτάκης): Ευχαριστούµε τον
κύριο συνάδελφο και για την τήρηση του χρόνου.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριοι του Υπουργείου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ανατέλ-
λει τώρα µια νέα κοινοβουλευτική περίοδος, όπου είθισται να εί-
µαστε εκπρόσωποι της κοινωνίας και του λαού και όχι απλά
αντιπρόσωποι, γιατί σε πολλά ζητήµατα, δυστυχώς, το Κοινοβού-
λιο κινήθηκε ως µια αντιπροσωπεία και όχι ως µια εκπροσώπηση
του λαϊκού αισθήµατος.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΩΡΓΑΝΤΑΣ)

Ξέρετε, στη Νέα Δηµοκρατία δεν λέτε ψέµατα, αλλά καθυστε-
ρείτε την αλήθεια σε πάρα πολλά ζητήµατα. Να σταχυολογήσω
τον Πρωθυπουργό σε πάρα πολλά ζητήµατα που αφορούν την
κοινωνία. Λέµε µείωση της ανεργίας 8%. Για ποια ανεργία µιλάµε;
Την επιδερµική; Γιατί η ουσιαστική ανεργία του ελαστικού ωρα-
ρίου των τεσσάρων ωρών την εβδοµάδα, που ο άλλος θεωρείται
εργαζόµενος, έτσι µειώνεται ο αριθµός. Με την ψηφιακή κάρτα
που κάνατε, πρέπει να θυµίσουµε ότι οι απολύσεις από τον ερ-
γοδότη είναι πανεύκολες και µάλιστα, παρακρατείται το 10% της
αποζηµίωσης και πρέπει να το διεκδικήσει ο εργαζόµενος αργό-
τερα µε κάποιες ενδεδειγµένες ενέργειες, που ενδεχοµένως να
είναι και δικαστικής φύσεως. Ποιος θα το κάνει; Οι απολύσεις
πλέον µε την ψηφιακή κάρτα εργασίας είναι πανεύκολες. Εσείς
για τα εξιµισάρια στα σουπερµάρκετ δεν τα ξέρετε, που αναγκά-
ζει τον άλλον να µην δουλεύει οκτάωρο, αλλά εξίµισι ώρες καθη-
µερινά και έχει µόνο µία Κυριακή και αυτή αν καθίσει και αν
βολεύει, λόγω της όλης κατάστασης, τον εργοδότη. Σήµερα οι
αναπηρικές συντάξεις συνεχίζουν να καθυστερούν. Οι αγρότες
περιµένουν να πάρουν σύνταξη µέσω του ΟΓΑ σε µια ηλικία εξή-
ντα επτά ετών. Άντε βγες στο χωράφι σε αυτή την ηλικία.

Έγιναν πολλά την προηγούµενη χρονική περίοδο. Η Ελληνική
Λύση σας τα είπε και τα αποκάλυψε. Άκουσα για το ξεπούληµα
της «ΛΑΡΚΟ». Από το 2013 µαγειρευόταν αυτό µε τον κ. Δασκα-
λάκη και τον κ. Εµίρη και πήγε στον Steinmetz στα Σκόπια η
«ΛΑΡΚΟ» για τους λατερίτες και το κοβάλτιο.

Μιλήσαµε για το σκάνδαλο της «ELDORADO», που κρύβεται
από πίσω ό,τι καταστροφή έγινε στην Μπάια Μάρε στη Ρουµανία
ή στην Alamos Gold στην Τουρκία µε µεγάλες φοροαπαλλαγές.

Σήµερα µίλησε ο Πρωθυπουργός για την αµυντική θωράκιση
της χώρας και κανείς δεν µιλάει για αυτό το πυρηνικό πρόγραµµα
της Τουρκίας, το οποίο θα παράγει τριάντα τέσσερα δισεκατοµ-
µύρια KWh τον χρόνο, παραβιάζοντας τη Φιλανδική Συνθήκη
ESPOO. Θα το θέσει θέµα ο Υπουργός Εξωτερικών αυτό στο
ΝΑΤΟ ή στον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών;

Παρεξηγηθήκατε, γιατί ο επικεφαλής µας, ο Κυριάκος Βελό-
πουλος, έκανε αναφορά στον ιδρυτή Κωνσταντίνο Καραµανλή, ο
οποίος από τη δεκαετία του ’50 πήγαινε κόντρα στο ΝΑΤΟ, όπου
κάλεσε τότε τον Σεµπανόφ από τη Σοβιετική Ένωση και αργό-
τερα µε τον Μπρέζνιεφ, γιατί έβλεπε πρώτα τη γειτονιά και όχι
κάποια συµφέροντα της βορειοατλαντικής συµµαχίας, που µπο-
ρεί να είναι επιζήµια για τη χώρα και δεν το έπραξε. Άρα, λοιπόν,
δεν ακολουθείτε την πορεία του ιδρυτή µετά τον Λαϊκό Συνα-
γερµό της ΕΡΕ και της Νέας Δηµοκρατίας Κωνσταντίνου Καρα-
µανλή, µε βάση τα ιστορικά στοιχεία.

Όταν σήµερα µε το άρθρο 68 παρ. 2 σας ζητάει η Ελληνική
Λύση εξεταστικές επιτροπές, γιατί είναι η πεµπτουσία της δηµο-
κρατίας, γιατί δεν συµφωνείτε; Ξέρετε τι συµβαίνει µε τον Ντέλ-
τσεφ που οι Σκοπιανοί και οι Βούλγαροι µαζί για αυτόν τον
κοµιτατζή κάνουν κοινή γιορτή, για έναν σιδηρόδροµο ανάµεσα
σε Σόφια και Σκόπια, σύγχρονο σιδηρόδροµο; Τι έχει γίνει τους
τελευταίους µήνες στις δύο πόλεις των Σκοπίων, όπου αριστερά
και δεξιά είναι ενωµένοι στη λεγόµενη Δηµοκρατία του Ίλιντεν ή
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Δηµοκρατία της Μακεδονίας, όταν εσείς -και αντιδράσαµε ως Ελ-
ληνική Λύση- στη Φλώρινα αναγνωρίσατε το περίεργο ιδίωµα
αυτής της περίεργης µακεδονικής γλώσσας;

Και πρέπει να λογοδοτήσουµε στις επόµενες γενεές για το τι
γίνεται αυτή τη στιγµή στο γειτονικό κράτος των Σκοπίων. Θέ-
σαµε επίκαιρη ερώτηση, ως Ελληνική Λύση, για την απογραφή
των Ελλήνων στα Σκόπια, οι οποίοι περιέργως από τη δεκαετία
του 1980 όπου σε µια τσέχικη εφηµερίδα έλεγε τότε ο Γκλιγκό-
ροφ ότι είναι εκατό χιλιάδες, έγιναν τετρακόσιες είκοσι τέσσερις
ψυχές.

Θέλω να εστιάσω, όµως, τώρα στον πρωτογενή τοµέα, διότι,
ως Ελληνική Λύση, αποκωδικοποιούµε, κοστολογούµε και στα-
χυολογούµε στο πρόγραµµά µας, που χαίροµαι να λέει ο Πρω-
θυπουργός ότι θα είναι κοστολογηµένο, γιατί το πρόγραµµα της
Ελληνικής Λύσης είναι κοστολογηµένο. Πού είναι η αναδιάρ-
θρωση του ΕΛΓΑ; Δεν έκανε νύξη καθόλου ο Πρωθυπουργός για
τον πρωτογενή τοµέα παρά µόνο στη λελογισµένη διαχείριση του
νερού στην ΕΥΔΑΠ.

Για ποια ΕΥΔΑΠ µιλάµε, κύριοι του Υπουργείου; Μόνο το
πρώτο εξάµηνο του 2022 έχουµε ενενήντα πέντε χιλιάδες εννια-
κόσιες δέκα απευθείας αναθέσεις, µε µια ακτινογραφία οικονο-
µικής φύσεως 5,2 δισεκατοµµυρίων, όπου η ΕΥΔΑΠ έχει πάρει
253,7 εκατοµµύρια ευρώ και βρίσκεται στην τρίτη θέση. Για δείτε
τα λίγο!

Αποζηµιώνει ο ΕΛΓΑ από έντονη βροχόπτωση; Μπορεί να
ακούγεται περίεργο, αλλά δεν αποζηµιώνει και τρέχουν οι αγρό-
τες µε το de minimis για να βάλουν οι Έλληνες αγρότες τα προ-
ϊόντα τους µέσα, όπως έγινε και στις Σέρρες αυτή τη στιγµή µε
τα µήλα, αλλά και στον Νοµό Ηµαθίας µε τα κεράσια, όπου µετά
από προτροπή και ενέργειες της Ελληνικής Λύσης, εντάχθηκαν
στο de minimis.

Πού είναι ο ΟΠΕΚΕΠΕ, ο οποίος είναι µια ανεξάρτητη αρχή,
αλλά οι δηλώσεις φέτος των αγροτών ακόµα δεν έχουν πληρω-
θεί; Βγήκαν για να κάνουν εκτίµηση για τα ψυχανθή του 2022
τώρα, το 2023. Ποια ψυχανθή να βρουν εκεί; Άλλες φορές οι
αγρότες πληρώνονταν τέλη Ιουνίου. Πάµε στα µέσα Ιουλίου και
δεν γίνεται τίποτα για το θέµα του ΟΠΕΚΕΠΕ.

Με τις δηλώσεις ΟΣΔΕ δεν υπάρχουν σταθερές χρήσεις γης,
για να µπορεί να γίνει αναδασµός επιτέλους, να µπορέσουν οι
αγρότες να πάνε σε αγροκτήµατα και σε µια παραγωγή µε νέες
καλλιέργειες, αρώνια, µύρτιλα, ιπποφαές, κράνα, το «λουλούδι
του Δαρβίνου», που έκανε λόγο ο Κυριάκος Βελόπουλος και η
Ελληνική Λύση και ο κ. Καχριµάνης το πήρε, έστω και πιλοτικά,
στην Ήπειρο.

Έχουµε πάρα πολλά ζητήµατα: Δηµιουργία Αγροτικών Σχο-
λείων Μαθητείας. Πού πήγαν όλα αυτά; Μόνο τους λαθροεισβο-
λείς εκεί στεγάζετε και αυτά τα κτήρια είναι εγκαταλελειµµένα
και δεν υπάρχουν αυτή τη στιγµή τα λεγόµενα αγροτικά σχολεία,
όπως χάσαµε και τις αυτόχθονες φυλές. Πού είναι η Τράπεζα
Σπόρων; Διαλύσατε τους συνεταιρισµούς.

Στη Νέα Δηµοκρατία, µάλιστα, δώσατε το δικαίωµα σε ιδιώτη
να µπορεί να συµµετέχει ως µέλος σε ΔΣ συνεταιρισµού. Είναι
δυνατόν ο ιδιώτης στο συνεταιρίζεσθαι και στο ισχύς εν τη ενώσει
να εκπροσωπήσει τα συµφέροντα ενός συνεταιρισµού; Έγιναν
τραγικά λάθη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Μικρό µέγεθος, λοιπόν, αγροτικών εκµεταλλεύσεων. Έχουµε

οκτακόσιες χιλιάδες στρέµµατα. Αυτή τη στιγµή ο µέσος όρος
ηλικίας του Έλληνα αγρότη είναι πενήντα πέντε χρόνων. Άρα,
λοιπόν, ο πρωτογενής τοµέας, όπου δεν δίνουµε βαρύτητα, αυτή
τη στιγµή έχει πάρει την κατιούσα.

Είναι πάρα πολλά τα ζητήµατα. Να πούµε για την κτηνοτροφία.
µε την πάχυνση ζώων από το εξωτερικό που θέλετε να επιδοτή-
σετε; Τι θα γίνουν οι ελληνικές φυλές;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
Μπούµπα, ολοκληρώστε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Άκουσα πέρυσι τον Πρωθυπουργό να λέει ότι δίνουµε αρκετά

εκατοµµύρια σε πενήντα πέντε χιλιάδες κτηνοτρόφους. Μα, οι

κτηνοτρόφοι είναι εκατόν είκοσι χιλιάδες; Οι υπόλοιποι δεν θα
πάρουν;

Ακούστε λίγο. Ολοκληρώνω µε κάτι και θέλω την προσοχή σας.
Επειδή βλέπω πολλά κροκοδείλια δάκρυα για την πρώτη κατοι-
κία, όταν η Ελληνική Λύση έφερε αυτό το θέµα στη Βουλή τον
Ιούλιο του 2020, κανένα κόµµα δεν πήρε θέση.

Εδώ, κύριοι, όσοι είστε νοµικοί πρέπει να το δείτε πιο ευαί-
σθητα. Υπήρχε γραπτή εντολή, «scripta manent», από τους νέους
δικαστές να στηριχθούν οι τράπεζες και να βγει ενδεχόµενος
δόλος στα υποκείµενα, δηλαδή τους δανειολήπτες. Και εµείς σή-
µερα εκπροσωπούµε τον ελληνικό λαό; «Το δίκαιον ουκ άλλο τι
ή του κρείττονος συµφέρον», έλεγε ο Πλάτωνας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
παρακαλώ!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Δηλαδή, µπορεί να µας εµπι-
στευτεί σήµερα ο ελληνικός λαός ότι εκπροσωπούµε τα συµφέ-
ροντά του, όταν υπάρχει αυτή η εντολή;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
δεν θέλω να σας κόψω.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Είναι η τέταρτη φο-

ρά που λέτε ότι ολοκληρώνετε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΠΟΥΜΠΑΣ: Πρέπει να ενηµερωθεί ο ελλη-

νικός λαός. Αυτό είναι ντροπή µας! Πρέπει να πάρετε θέση.
Σας ευχαριστώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριοι συνάδελφοι,

µε την πρώτη µου παρουσία εδώ να σας ευχαριστήσω όλους για
τη στήριξή σας στην εκλογή µου στην τιµητική θέση του Αντιπρο-
έδρου και να ευχηθώ σε όλους µια καλή και παραγωγική θητεία.

Παρακαλώ, ο κ. Αποστολάκης έχει τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το αντικείµενο της οµιλίας µου

θα είναι για την ανεξαρτησία της Δικαιοσύνης και την ποιότητά
της.

Πολλοί µέχρι τώρα µίλησαν για την ανεξαρτησία της δικαιοσύ-
νης, τον βασικό αυτόν πυλώνα της δηµοκρατίας, όλοι όµως επι-
φανειακά και επιδερµικά. Εγώ θα επιχειρήσω να σας προβλη-
µατίσω επί της ουσίας. Θα ήθελα οι σκέψεις µου αυτές να φτά-
σουν στα αυτιά του Υπουργού Δικαιοσύνης.

Ήδη η αναθεώρηση του Συντάγµατος εξαγγέλθηκε. Καµµία
σοβαρή αναφορά, όµως, δεν έγινε από τον κύριο Πρωθυπουργό
για εξασφάλιση των αναγκαίων προϋποθέσεων για µια πραγµα-
τικά ανεξάρτητη δικαιοσύνη. Δεν δεσµεύτηκε για αναθεώρηση
του άρθρου 90 παράγραφος 5 του Συντάγµατος, βάσει του
οποίου η ηγεσία της δικαιοσύνης επιλέγεται και διορίζεται από
το Υπουργικό Συµβούλιο, στην ουσία από τον Πρωθυπουργό.
Εκεί εντοπίζεται η ώσµωση της πολιτικής µε τη δικαστική εξου-
σία.

Για να γίνει κατανοητό πόσο επηρεάζει τη δικαιοσύνη ο τρόπος
αυτός επιλογής, σας αναφέρω ότι στον Άρειο Πάγο το Υπουργικό
Συµβούλιο εµπλέκεται στην επιλογή έντεκα δικαστών σε θέσεις
ηγεσίας, δηλαδή σε ποσοστό 15% περίπου των µελών του Αρείου
Πάγου, ποσοστό καθόλου ευκαταφρόνητο, αν λάβουµε υπ’ όψιν
ότι πρόκειται για Πρόεδρο και προεδρεύοντες τµηµάτων που µε
τη σειρά τους µπορούν αναµφίβολα να ασκήσουν επιρροή στους
ιεραρχικά κατώτερους.

Ο τρόπος αυτός επιλογής είναι και η αδυναµία του συστήµα-
τος. Εκ των πραγµάτων, υποθάλπει τις ανθρώπινες αδυναµίες
των δικαστών, κυρίως τη φιλοδοξία για διάκριση και ανέλιξη σε
δεσπόζουσες θέσεις. Η άγρα τέτοιων διακρίσεων είναι µια εν δυ-
νάµει εσωτερική πληγή της δικαιοσύνης. Όταν για τις θέσεις ηγε-
σίας τον αποκλειστικό λόγο έχει η εκάστοτε κυβέρνηση, τέτοιες
φιλοδοξίες όχι πάντα, αλλά συχνά εξωθούν και πειθαναγκάζουν
σε κατάλληλες διασυνδέσεις.

Δεν αναφέροµαι σε συγκεκριµένα πρόσωπα και καταστάσεις.
Δεν προσωποποιώ την παθογένεια. Επισηµαίνω τον τρόπο επιλο-
γής της ηγεσίας της δικαιοσύνης ως τη βασικότερη εν δυνάµει
αιτία δηµιουργίας εξάρτησης της ίδιας της ηγεσίας από την πο-
λιτική εξουσία.

Η παθογένεια αυτή θα εξέλιπε οριστικά, αν κατά την επικείµενη
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αναθεώρηση αφαιρούνταν η αρµοδιότητα επιλογής από το
Υπουργικό Συµβούλιο και αν ετίθετο σε άλλο συλλογικό φορέα
που θα µελετηθεί στον κατάλληλο χρόνο.

Η τρέχουσα ειδησεογραφία µε επιβεβαιώνει. Η επικείµενη έκ-
θεση της Κοµισιόν για το κράτος δικαίου θεωρεί την Ελληνική Δη-
µοκρατία χώρα υψηλού κινδύνου, πλην άλλων και για τον τρόπο
επιλογής της ηγεσίας της δικαιοσύνης. Συνιστά στην Κυβέρνηση
να λάβει µέτρα για την αντιµετώπιση της ανάγκης συµµετοχής
των δικαστικών λειτουργών στον διορισµό της ηγεσίας των δικα-
στηρίων, λαµβάνοντας, όπως λέει, υπ’ όψιν τα ευρωπαϊκά πρό-
τυπα για τους διορισµούς δικαστικών λειτουργών.

Δεύτερο ζήτηµα. Δεν άκουσα να υπάρχει πρόθεση καταργή-
σεως και µιας άλλης εξίσου σοβαρής απειλής για την ανεξαρτη-
σία της δικαιοσύνης. Πρόκειται για τη δυνατότητα διορισµού
δικαστών που αφυπηρέτησαν σε θέσεις προέδρων και µελών δι-
οικητικών συµβουλίων ανεξάρτητων αρχών, οργανισµών ή άλλων
δηµοσίων εταιρειών, που και πολλές είναι και παχυλούς µισθούς
παρέχουν.

Η εκτελεστική εξουσία χειρίζεται τους διορισµούς αυτούς ως
ένα ακόµα µέσο διείσδυσης στο Δικαστικό Σώµα. Επιλέγει κάποι-
ους εκ των ανώτατων δικαστών µε κριτήρια που εκείνη ορίζει και
αµέσως µετά τη συνταξιοδότησή τους, τούς προσφέρει αυτή την
ποθητή απασχόληση.

Αναρωτηθήκαµε, όµως, γιατί η κάθε κυβέρνηση επιλέγει τον
ένα ή τον άλλο ανώτατο δικαστή για τις περιζήτητες αυτές θέσεις
και όχι έναν άλλον; Μεσολάβησαν κάποιες διαβεβαιώσεις ή
άλλου είδους αθέµιτες συναλλαγές;

Έχω τη γνώµη ότι πρέπει να κλείσει αυτή η πόρτα µε µία από-
λυτη απαγόρευση. Αν αυτό φανεί αυστηρό, θα µπορούσε να επι-
τραπεί µετά την παρέλευση ικανού από την αφυπηρέτηση
χρόνου, λόγου χάρη µία τριετία, οπότε οι τυχόν διασυνδέσεις θα
έχουν αποδυναµωθεί. Ένας απλός νόµος χρειάζεται. 

Πάµε στο τρίτο ζήτηµα, και ας το προσέξει ο κύριος Υπουργός.
Δεν άκουσα πάλι να υπάρχει πρόθεση να τερµατιστεί, επιτέλους,
η παγιωµένη τακτική να διορίζονται εν ενεργεία δικαστές και των
δύο βαθµών ως σύµβουλοι Υπουργών και ιδιαιτέρως του Υπουρ-
γού Δικαιοσύνης. Κοινό µυστικό είναι ότι οι επιλεγόµενοι δικα-
στές διάκεινται πολιτικά στην Κυβέρνηση και η παρουσία τους
στο Υπουργείο γεννά υποψίες ότι εξασφαλίζουν, µαζί µε ενδεχό-
µενες διασυνδέσεις τους στον δικαστικό συνδικαλιστικό χώρο,
δυνατότητα πρόσβασης του Υπουργείου σε δικαστικές συνθέ-
σεις. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Υπάρχουν τόσοι πολλοί και καλοί επιστήµονες του ιδιωτικού
χώρου που µπορούν να δίνουν τη συµβουλή τους. Προς τι η επι-
µονή πρόσληψης ως συµβούλων δικαστών; Θέλω καλόπιστα να
πιστεύω ότι νέος Υπουργός Δικαιοσύνης θα σταµατήσει την τα-
κτική αυτή, τουλάχιστον για το Υπουργείο του, και γιατί όχι να
αναλάβει νοµοθετική πρωτοβουλία καταργήσεως της δυνατότη-
τας διορισµού εν ενεργεία δικαστών σε όλα τα Υπουργεία. Αν το
πράξει, θα έχει κάνει τη διαφορά και εµείς πρώτοι θα τον χειρο-
κροτήσουµε. 

Τέταρτον, οµοίως κανένα σοβαρό µέτρο δεν άκουσα για την
θεραπεία της χρονίζουσας και ολοένα αυξανόµενης ασθένειας
της δικαιοσύνης που ακούει στο όνοµα «καθυστέρηση εκδόσεως
αποφάσεων». Πάσχουν από την ασθένεια αυτή όλοι ανεξαίρετα
οι δικαστικοί σχηµατισµοί και δικαιοδοσίες. Μοναδική εξαίρεση
είναι η απόφαση της πρόσφατης ολοµέλειας του Αρείου Πάγου
για τη νοµιµοποίηση των funds, η οποία εκδόθηκε σε χρόνο «ντε
τε» και µε προφητευµένο από τον κ. Στουρνάρα αποτέλεσµα. 

Το µείζον αυτό πρόβληµα τραυµατίζει το κύρος της δικαιοσύ-
νης και αποφλοιώνει το δικαίωµα στη δικαστική προστασία των
πολιτών, στο όνοµα των οποίων και µόνο απονέµεται κατά το Σύ-
νταγµα. Ποιος πάλι δεν γνωρίζει ότι η παθογένεια αυτή επηρεάζει
αρνητικά τη διάθεση ξένων επενδυτών να επενδύσουν και να επι-
χειρήσουν στην Ελλάδα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχετε ένα λεπτό ακ-

ριβώς, αλλά όχι παραπάνω.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Σύµφωνα µε τα στοιχεία της Πα-

γκόσµιας Τράπεζας, ο µέσος χρόνος επίλυσης αστικής διαφοράς
στην Ελλάδα ανέρχεται σε χίλες επτακόσιες έντεκα ηµέρες, τη
στιγµή που στην Αυστρία ανέρχεται σε τριακόσιες ενενήντα επτά
ηµέρες, στο Βέλγιο σε πεντακόσιες πέντε ηµέρες και στην Πορ-
τογαλία σε επτακόσιες πενήντα πέντε ηµέρες -για να περιορι-
στούµε σε χώρες µε συγκρίσιµα µεγέθη- ενώ ο µέσος όρος της
Ευρωπαϊκής Ένωσης είναι τετρακόσιες πενήντα πέντε ηµέρες.
Έχουµε τόσο µεγάλη καθυστέρηση καίτοι η αναλογία δικαστών
και πληθυσµού είναι η τρίτη υψηλότερη στην Ευρώπη. Η Ελλάδα
έχει 36 δικαστές ανά εκατό χιλιάδες κατοίκους, όπως και το Λου-
ξεµβούργο, τη στιγµή που η Γαλλία έχει 11,2 και η Κύπρος 14,1.
Πλέον αυτών, τα στατιστικά στοιχεία φωτογραφίζουν µια επιλε-
κτική απονοµή δικαιοσύνης, µια δικαιοσύνη πολλαπλών ταχυτή-
των. Με βάση τα τελευταία διαθέσιµα στοιχεία του Υπουργείου
Δικαιοσύνης, ο ρυθµός απονοµής είναι αρνητικός. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε! Είµαστε στα οκτώµισι λεπτά. Πρέπει να ολοκληρώ-
σετε, µε σεβασµό στους άλλους συναδέλφους.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Θα πω πολύ γρήγορα ότι ο θε-
σµός της διαµεσολάβησης θα παρείχε µια λύση, αλλά έχει απο-
τύχει. Θα πρέπει το Υπουργείο, σε συνεργασία µε το δικηγορικό
σώµα, να ξαναδεί τον θεσµό. Επίσης, καίριο είναι το πρόβληµα
να πληρωθούν τα υπόλοιπα οργανικά κενά των δικαστικών υπαλ-
λήλων. Επί τροχάδην, υπενθυµίζω για τη µη ολοκλήρωση της ψη-
φιοποίησης που παραµένει αποσπασµατική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,
παρακαλώ!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Τονίζω και την υποχρεωτική…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε συνάδελφε,

µην µε υποχρεώνετε να σας αφαιρέσω τον λόγο. Είστε στα εννέα
λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Με αδικήσατε. Δώσατε πριν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Όχι, δεν σας αδί-

κησα καθόλου. Είστε στα εννέα λεπτά. Παρακαλώ, κύριε συνά-
δελφε, ολοκληρώστε, µε σεβασµό στους άλλους συναδέλφους.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ολοκλήρωσα, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
ο κ. Γεώργιος Στύλιος από τη Νέα Δηµοκρατία.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δύο φορές σε δύο κάλπες οι πο-

λίτες επιβεβαίωσαν πως η Ελλάδα δεν γυρνάει πίσω. Αναγνώρι-
σαν την πολιτική συνέπεια, τη συνέχεια και τη σταθερότητα µε
την οποία η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας στήριξε την κοι-
νωνία. Αναγνώρισαν ότι ασκήθηκε µια αποτελεσµατική διακυβέρ-
νηση, πως οι προεκλογικές εξαγγελίες του 2019 πραγµατο-
ποιήθηκαν. Με απλά λόγια όσα είπαµε τα κάναµε. Και µας έδω-
σαν σαφή εντολή να συνεχίσουµε στον δρόµο της ανάπτυξης,
της δηµιουργίας και της προόδου, να οδηγήσουµε τη χώρα στο
µέλλον. 

Την προηγούµενη τετραετία θέσαµε τις βάσεις για µια πιο ευ-
ρωπαϊκή χώρα. Τώρα θα την οικοδοµήσουµε. Χθες ο Πρωθυ-
πουργός ήταν σαφής, έχουµε µπροστά µας πολλή και σκληρή
δουλειά, να προχωρήσουµε σε µεγάλες τοµές και θεσµικές αλ-
λαγές σταθερά, τολµηρά, µπροστά. Η Κοινοβουλευτική Οµάδα
της Νέας Δηµοκρατίας στηρίζει αυτή την πολιτική. 

Θέλω να αναφερθώ στην παραγωγική Ελλάδα, στην ψηφιακή
και «πράσινη», αλλά και στην ισχυρή Ελλάδα. Βρισκόµαστε στην
εποχή της τέταρτης βιοµηχανικής επανάστασης, του ψηφιακού
µετασχηµατισµού της οικονοµίας και της κλιµατικής κρίσης, πα-
ράγοντες που οδηγούν σε ένα νέο παραγωγικό µοντέλο. Ανοίγε-
ται µπροστά µας ένας νέος κόσµος µε ευκαιρίες, αλλά και
προκλήσεις. Ευκαιρίες που θέλουµε να αξιοποιήσουµε για να δη-
µιουργήσουµε µια χώρα πραγµατικά παραγωγική και µια κοινω-
νία σύγχρονη. Αυτό απαιτεί σχέδιο που βασίζεται στα εξής
σηµεία: 

Πρώτον, στο να προσελκύσουµε νέες επενδύσεις και να στη-
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ρίξουµε την έρευνα και την καινοτοµία. Δεύτερον, να αξιοποι-
ήσουµε το εξαιρετικό ανθρώπινο δυναµικό της χώρας µας, τους
επιστήµονες, τους νέους µας που διακρίνονται σε όλο τον κόσµο
σε τοµείς όπως η πληροφορική, η βιοτεχνολογία, ο κλάδος των
τροφίµων και αλλού. Τρίτον, να απελευθερώσουµε τη δυναµική
των πανεπιστηµίων µας, να ανοίξουµε πραγµατικούς διαύλους
εξωστρέφειας και συνεργασίας. Τέταρτον, να εφαρµόσουµε µια
φιλελεύθερη οικονοµική πολιτική µε λιγότερους φόρους που βλέ-
πει την επιχειρηµατικότητα ως σύµµαχο. Πέµπτον, να αγκαλιά-
σουµε τις νέες τεχνολογίες και τα νέα µοντέλα παραγωγής, όπως
πράξαµε στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων.
Υλοποιήσαµε την ψηφιακή µετάβαση των υπηρεσιών του Υπουρ-
γείου. Δηµιουργήσαµε τον ψηφιακό φάκελο. Μειώσαµε τον χρό-
νο έκδοσης των αποτελεσµάτων στα προγράµµατα. Πετάξαµε
στην κυριολεξία τα χαρτιά. Και διπλασιάσαµε την απορρόφηση
των κονδυλίων. 

Θα µου επιτρέψετε να πω ότι είµαι περήφανος γιατί η ψηφιο-
ποίηση ήταν ένα προσωπικό στοίχηµα της θητείας µου στο
Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων. Εκεί επενδύσαµε,
στην προώθηση νέων ανθεκτικών καλλιεργειών, σε ασφαλή και
υγιεινά τρόφιµα, σε νέες µεθόδους της ευφυούς γεωργίας και της
γεωργίας ακριβείας, στην «αποντιζελοποίηση» και στις επενδύ-
σεις σε ΑΠΕ, δηλαδή σε νέες καθαρές πηγές ενέργειας που µει-
ώνουν το κόστος για τους παραγωγούς, που βάζουν τις βάσεις
για τη δηµιουργία οικονοµιών κλίµακας. Στόχος µας είναι να δη-
µιουργήσουµε έναν ανθεκτικό, βιώσιµο, καινοτόµο, ψηφιακό και
ανταγωνιστικό πρωτογενή τοµέα που στηρίζεται στην ανάδειξη
της αγροδιατροφής και στη σύνδεση της βιοµηχανίας τροφίµων
µε τον τουρισµό, δηλαδή έναν πυλώνα οικονοµικής ανάπτυξης.

Κυρίες και κύριοι, η «πράσινη» και η ψηφιακή Ελλάδα, τα πρώ-
τα βήµατα για να µετατρέψουµε την Ελλάδα σε κόµβο τεχνολο-
γίας έγιναν. Συνεχίζουµε µε µεγαλύτερη ταχύτητα και τόλµη. Η
Κυβέρνηση θέτει τέσσερις βασικούς στόχους: Την ενίσχυση της
Ψηφιακής Πύλης «gov.gr». Την Ολοκλήρωση του ψηφιακού Κτη-
µατολογίου. Την ψηφιοποίηση όλων των πολεοδοµικών διαδικα-
σιών και πράξεων. Την ολοκλήρωση του χωροταξικού σχεδιασ-
µού για τις ΑΠΕ, τη βιοµηχανία, τις θάλασσές µας. Θέλουµε ένα
κράτος ψηφιακό, φιλικό στον πολίτη και την επιχειρηµατικότητα,
µε διαφάνεια σε όλους τους τοµείς και λογοδοσία. 

Η παραγωγική, η «πράσινη», η ψηφιακή Ελλάδα είναι η ισχυρή
Ελλάδα, η Ελλάδα που δεν φοβάται, η Ελλάδα που υπερασπίζε-
ται µε σθένος και σοβαρότητα τα εξωτερικά της σύνορα και την
εδαφική της ακεραιότητα, γιατί τα έθνη-κράτη έχουν σύνορα, πά-
ντοτε βέβαια µε σεβασµό και σύµφωνα µε το διεθνές δίκαιο. 

Η Ελλάδα σήµερα είναι πηγή σταθερότητας για τα Βαλκάνια
και την ανατολική Μεσόγειο. Είναι µια χώρα µε ισχυρή οικονοµία
που αποτελεί και ενεργειακό κόµβο για την ευρύτερη περιοχή.
Είναι µια χώρα που πρωταγωνιστεί στην Ευρώπη. 

Κυρίες και κύριοι, οι νέες µας δεσµεύσεις θα γίνουν πράξη.
Αυτό το γνωρίζουν οι πολίτες, δηλαδή ό,τι λέµε το εννοούµε.
Αυτή είναι άλλωστε και η συνεισφορά του Κυριάκου Μητσοτάκη
στην πατρίδα, µία νέα πολιτική κουλτούρα ειλικρίνειας, σοβαρό-
τητας, συνέπειας και κυρίως σεβασµού των θεσµών. Είναι µία πο-
λιτική ορθολογική που έχει γνώµονα το συµφέρον των πολιτών. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, όλοι µας σε αυτή την Αί-
θουσα την ίδια κοινωνία υπηρετούµε και στον ίδιο λαό λογοδο-
τούµε. Πιστεύω ότι όλοι αγωνιζόµαστε για ένα καλύτερο µέλλον
για τη νέα γενιά, για τα παιδιά µας, για την πατρίδα µας. 

Οι πολίτες µας έδωσαν την εντολή. Σας καλώ, λοιπόν, να δώ-
σετε ψήφο εµπιστοσύνης και να οδηγήσουµε µαζί την Ελλάδα
µπροστά. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Να ευχαριστήσω τον
κ. Στύλιο και για την τήρηση του χρόνου.

Καλώ στο Βήµα τον κ. Χαράλαµπο Μαµουλάκη από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ευχηθώ κατ’ αρχάς µια καλή
κοινοβουλευτική θητεία σε όλα τα µέλη του ελληνικού Κοινοβου-
λίου εις τρόπον ώστε να είµαστε χρήσιµοι ως Εθνική Αντιπροσω-
πεία στις προκλήσεις που αναµφίβολα είναι µπροστά µας. 

Θα ήθελα επιπρόσθετα να ευχαριστήσω τις Ηρακλειώτισσες
και τους Ηρακλειώτες που για άλλη µια φορά µε τίµησαν µε την
εµπιστοσύνη τους, µία εµπιστοσύνη η οποία ουσιαστικά συνιστά
και µία βαριά τιµή για µένα προσωπικά. 

Είναι προφανές από τις δηλώσεις του Πρωθυπουργού εχθές
ότι οι εξαγγελίες του ουσιαστικά εδράζονται σε τρεις βασικούς
πυλώνες. Είναι η υγεία, η οικονοµία και βέβαια η παιδεία. Ουσια-
στικά, δηλαδή, µιλάµε για το κοινωνικό κράτος. Αυτό που διεφάνη
από την τοποθέτησή του είναι ότι η προσπάθεια περαιτέρω δι-
είσδυσης και ιδιωτικοποίησης σε αυτούς τους κοµβικούς φορείς
για το ελληνικό κράτος θα υπάρξει και θα έχει και συνέχεια.
Ποιος µπορεί να διαφωνήσει, βέβαια, µε τον στόχο για τη µείωση
της ανεργίας κατά από 8% που εξήγγειλε; Ποιος µπορεί να δια-
φωνήσει µε τον στόχο µείωσης του λόγου χρέους προς το ΑΕΠ
κάτω από 140% που όλως τυχαίως επεκτάθηκε και διογκώθηκε
επί των ηµερών του; Ποιος δεν θέλει την αύξηση των εξαγωγών,
ένα ισοζύγιο εισαγωγών-εξαγωγών που επίσης διογκώθηκε επί
Κυβέρνησης του κ. Μητσοτάκη στην προηγούµενη τετραετία; 

Όλα αυτά είναι εύηχα λόγια, τίτλοι, προσδοκίες που καλλιεργεί
η Κυβέρνηση και πραγµατικά όλα θα κριθούν στην πράξη, γιατί
επιτοµή του λόγου πάντοτε και ειδικά του πολιτικού λόγου είναι
οι πράξεις µας. 

Το βασικό µας πρόβληµα των χθεσινών εξαγγελιών είναι ο τρό-
πος µε τον οποίο αποκάλυψαν το τεράστιο έλλειµµα αξιοπιστίας,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, του κ. Μητσοτάκη. Πρόκειται για
µια σειρά από σκηνοθετηµένες ιστορίες που οµολογουµένως πε-
ριγράφουν ένα φωτεινό µέλλον για τη χώρα µας, αλλά δεν δεί-
χνουν καθόλου -µα, καθόλου- ρεαλιστικές στην πράξη, στην
υλοποίησή τους. 

Ας πάρουµε για παράδειγµα τις φοροαπαλλαγές ή τις αυξή-
σεις στους µισθούς στον δηµόσιο τοµέα. Είναι ενδιαφέρουσες
εξαγγελίες και εδώ θα είµαστε να ελέγξουµε την Κυβέρνηση για
την υλοποίησή τους. 

Σε αυτό το σηµείο να πούµε, ειρήσθω εν παρόδω, ότι διέπονται
από µεγάλη αναντιστοιχία αυτά που εξαγγέλθηκαν χθες και αυτά
που έχουν κατατεθεί από την ελληνική Κυβέρνηση στο µεσοπρό-
θεσµο που συνιστά -και είναι- ευαγγέλιο, όσον αφορά τις νόρµες
και τους κανόνες που θα πρέπει η ίδια η ελληνική Κυβέρνηση και
η πολιτεία να τηρεί. 

Όµως, ταυτόχρονα, ο Πρωθυπουργός µας ενηµέρωσε µέσα
σε όλες αυτές τις θετικές και ευοίωνες εξαγγελίες ότι τα πρωτο-
γενή πλεονάσµατα θα είναι, λέει, λογικά, καθώς η Κυβέρνηση δεν
έχει ακόµα έρθει σε συµφωνία µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για
αυτά. Νοµίζω ότι αυτό είναι η επιτοµή του οξύµωρου. Πώς είναι
δυνατόν να εξαγγέλλεις µέτρα -και µάλιστα πολύ αισιόδοξα- την
ώρα που δεν έχεις κλείσει για το κοµβικό, το θεµελιώδες, που
είναι η αναγκαιότητα, η υποχρέωση της χώρας µας να παράξει
πρωτογενή πλεονάσµατα, άρα και δηµοσιονοµική επίπτωση. 

Ας πάρουµε, όµως, για παράδειγµα -πάλι σ’ αυτή τη λογική της
πλήρους αναξιοπιστίας της Κυβέρνησης- τα δηµόσια έργα. Στις
προγραµµατικές δηλώσεις από αυτό εδώ το Βήµα, τέσσερα χρό-
νια και επτά µέρες πριν, ήταν Ιούλιος του 2019, ο κ. Μητσοτάκης
εξήγγειλε πέντε εµβληµατικά έργα και µάλιστα µε ιδιαίτερο
στόµφο και µε επικοινωνιακό «ντεµαράζ» µετέπειτα, ώστε να φτά-
σουν στην κοινωνία. Ποια εµβληµατικά έργα ήταν αυτά; Ήταν η
ενοποίηση του Εθνικού Αρχαιολογικού Μουσείου µε το Εθνικό
Μετσόβιο Πολυτεχνείο, η µεταφορά των φυλακών Κορυδαλλού,
η αξιοποίηση του Τατοΐου, το Μητροπολιτικό Κέντρο στο Κερα-
τσίνι και, βέβαια, η αναβάθµιση της Διεθνούς Εκθέσεως Θεσσα-
λονίκης.

Από τα παραπάνω, κύριοι συνάδελφοι, τι έλαβε χώρα; Τι έγινε;
Τίποτα, αν εξαιρέσουµε κάποιες δενδροφυτεύσεις πρασίνου στη
ΔΕΘ. Αυτό συνιστά αναξιοπιστία. 

Τώρα ας πούµε λίγο για την «πράσινη» Ελλάδα που εξήγγειλε
ο κ. Μητσοτάκης εχθές και προσπαθεί -οφείλω να πω µε έντεχνο
τρόπο, αλλά επίπλαστο- εδώ και τέσσερα χρόνια να µετατρέψει
εαυτόν σε έναν «πράσινο» Πρωθυπουργό. Είπαµε, όµως, ότι η
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επιτοµή του λόγου είναι οι πράξεις µας και νοµίζω ότι «πράττει
άλογα» για το ζήτηµα της «πράσινης» µετάβασης της χώρας. 

Ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι τα µέσα σταθερής τρο-
χιάς και οι συγκοινωνίες, όπως για παράδειγµα τα τρένα τα οποία
ξέρουµε ότι είναι µακράν το φιλικότερο µέσο που υπάρχει στον
κόσµο και ουσιαστικά εναντιώνεται στην εκποµπή ρύπων και
ισορροπεί το ισοζύγιο αυτό. Τι έγινε στη χώρα µας στα µέσα στα-
θερής τροχιάς και δη στα τρένα; Νοµίζω ότι τα Τέµπη έρχονται
εκκωφαντικά να απαντήσουν στον κ. Μητσοτάκη για το τι συνέβη. 

Πάµε στη χωροταξία. Η προ-προπροηγούµενη κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ κατέβαλε άοκνες προσπάθειες να συµµαζέψει αυτό το
αδιανόητο µπάχαλο, το οποίο οι προηγούµενες κυβερνήσεις για
δεκαετίες είχαν δηµιουργήσει στη χωροταξική υποδοµή και στο
υπόβαθρο της χώρας µας. Ξεκινήσαµε τα τοπικά σχέδια, τα
οποία είναι το ευαγγέλιο χωροταξικά για οποιονδήποτε αναπτυ-
ξιακό πυλώνα µπορεί να προχωρήσει περαιτέρω. Τι συνέβη; Τέσ-
σερα χρόνια απραξίας! Αυτός είναι ο «πράσινος» Πρωθυπουργός
και η «πράσινη» Ελλάδα που εξαγγέλλει τώρα, τέσσερα χρόνια
µετά;

Ας αναφερθούµε στον ΔΕΔΔΗΕ και στην αναγκαιότητα επέ-
κτασης του δικτύου για να µπορούν να παραχθούν ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας που είναι προαπαιτούµενο γι’ αυτό, γιατί οριο-
θέτησε έναν στόχο επίσης υπεραισιόδοξο παραγωγής µέσω ανα-
νεώσιµων πηγών ενέργειας άνω του 60% - 70%. Πώς; Και µιλάµε
την ώρα που ο ίδιος δεν πράττει τα αυτονόητα. Και ποια είναι τα
αυτονόητα; Είναι η επέκταση του δικτύου παντού, για να µπο-
ρούν να παράξουν όχι µόνο οι µεγάλες επιχειρήσεις, αλλά και η
µικροµεσαία επιχειρηµατικότητα, ακόµη και οι ιδιώτες στις κατοι-
κίες τους ανανεώσιµες πηγές ενέργειας.

Υπάρχει υποβάθµιση δε -για να µην πω πλήρης απόκρυψη- του
σηµαντικού εργαλείου της κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ που δεν είναι
άλλο από τις Ενεργειακές Κοινότητες. Σ’ αυτή τη λογική εδράζε-
ται, όχι σίγουρα στην «πράσινη». 

Και, βέβαια, υπάρχει και το ζήτηµα στις περιοχές «NATURA»
που το είχαµε θίξει την προηγούµενη κοινοβουλευτική περίοδο,
όπου οι επενδύσεις έρχονται ad hoc και µε περίεργο τρόπο µέσα
ακόµη και σε περιοχές «NATURA». Δεν νοµίζω ότι αυτό συνιστά
«πράσινη» Ελλάδα. Δεν νοµίζω ότι αυτό συνιστά όραµα για µια
«πράσινη» µετάβαση. 

Πάµε τώρα, όµως, στο µεγαλύτερο ζήτηµα αναξιοπιστίας του
Πρωθυπουργού κ. Μητσοτάκη που είναι η συνταγµατική Αναθε-
ώρηση. Από την εποµένη κιόλας της εκλογικής νίκης της Νέας
Δηµοκρατίας βγήκαν πολλά κυβερνητικά στελέχη να περιφέρουν
τη συνταγµατική Αναθεώρηση ως το µεγάλο λάφυρο της άνετης
εκλογικής τους επικράτησης. Αυτό, λέει, εξασφάλισαν. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τι περιεχόµενο, κύριοι συνάδελφοι, θα έχει η συνταγµατική
Αναθεώρηση; Δεν έχουµε να κάνουµε µε έναν δευτερεύοντα
νόµο που θα διεκπεραιώσει οποιοσδήποτε Υπουργός ευθύνης. Η
συνταγµατική Αναθεώρηση συνιστά κοµβικής σηµασίας πολιτική
κατεύθυνση. 

Και, βέβαια, για το άρθρο 16 που ανέφερε ο Πρωθυπουργός
και για την οιονεί τροποποίησή του που δροµολογεί η Κυβέρ-
νηση, είναι βέβαιο ότι θα µας βρει και πολιτικά και κινηµατικά απέ-
ναντί της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ, κύριε συνάδελφε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε.

Όµως, τι άλλο σκοπεύει να κάνει η Κυβέρνηση; Σκοπεύει να
θίξει τη µονιµότητα των δηµοσίων υπαλλήλων; Σκοπεύει να εισά-
γει προβλέψεις που να εξασφαλίζουν την αιώνια λιτότητα κατά
το γερµανικό Σύνταγµα; Τι άλλο; 

Πάνω από όλα, σας προειδοποιούµε να µη διανοηθείτε να α-
κουµπήσετε, να αγγίξετε τις προβλέψεις που προστατεύουν τον
φυσικό πλούτο και τα δασικά οικοσυστήµατα της χώρας µας.
Τότε είναι βέβαιο ότι θα βρείτε τον ΣΥΡΙΖΑ, αλλά και το σύνολο
της ελληνικής κοινωνίας, απέναντί σας.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει

η Υπουργός Τουρισµού, η κ. Κεφαλογιάννη, για δώδεκα λεπτά. 
ΟΛΓΑ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗ (Υπουργός Τουρισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να απευθύνοµαι

από το Βήµα της Ολοµέλειας παρουσιάζοντας το σχέδιο της Κυ-
βέρνησης για τον κρίσιµο τοµέα του ελληνικού τουρισµού. Ένα
σχέδιο συγκροτηµένο, ρεαλιστικό και εφαρµόσιµο, που απαντάει
σε όλες τις µικρές ή µεγάλες προκλήσεις που έχει να αντιµετω-
πίσει ο τουρισµός στο παρόν και στο µέλλον. Ένα σχέδιο που
αφορά και σχετίζεται άµεσα µε τις στρατηγικές επιδιώξεις της
Κυβέρνησής µας, γιατί ο ελληνικός τουρισµός αποτελεί ένα µε-
γάλο και κρίσιµο κοµµάτι µιας ευρύτερης στρατηγικής. Γιατί
πάντα αυτό που θα πρέπει να µας ενδιαφέρει, είναι να εφαρµό-
σουµε πολιτικές, όχι µόνο για το τώρα, αλλά κυρίως για το αύριο
του ελληνικού τουρισµού, για το µέλλον της ελληνικής οικονο-
µίας και το µέλλον της πατρίδας µας. Γιατί ο τουρισµός ήταν και
παραµένει ο βασικός αιµοδότης της οικονοµίας µας σε όλες τις
δύσκολες στιγµές που πέρασε η χώρα είτε στην οικονοµική κρίση
της δεκαετίας του 2010 είτε στην περίοδο της πανδηµίας. Γιατί
ο τουρισµός ήταν και είναι ένα αναπόσπαστο τµήµα της παρα-
γωγικής Ελλάδας. 

Και παραγωγική Ελλάδα σηµαίνει να πετύχουµε ρυθµούς ανά-
πτυξης διπλάσιους του ευρωπαϊκού µέσου όρου, να αυξήσουµε
τις επενδύσεις µας κατά τουλάχιστον 70% έως το 2027, να µει-
ώσουµε και να σταθεροποιήσουµε τον πληθωρισµό σε 2% σε
βάθος τετραετίας. Παραγωγική Ελλάδα σηµαίνει ότι η ανεργία
µπορεί να πέσει στο 8% το 2027, οι εξαγωγές να φτάσουν στο
60% του ΑΕΠ, η µεταποίηση, η παραγωγή, η βιοµηχανία να φτά-
σει στο 15% του ΑΕΠ. Σηµαίνει ακόµα ότι η Ελλάδα µπορεί να
γίνει ένας παγκόσµιος ελκυστικός προορισµός µε τουριστική πε-
ρίοδο που θα ξεπερνάει τους λίγους καλοκαιρινούς µήνες και θα
επεκτείνεται για περισσότερο χρόνο, αξιοποιώντας τον ανεξά-
ντλητο πλούτο που διαθέτει η χώρα µας, τα µεγάλα συγκριτικά
µας πλεονεκτήµατα. Και ποια είναι αυτά; Το ιστορικό πολιτιστικό
κεφάλαιο παγκόσµιας αναγνωρισιµότητας, το ήπιο κλίµα, ο φυ-
σικός πλούτος, η µικρή ανθρώπινη κλίµακα, ο ελκυστικός τρόπος
ζωής στην ύπαιθρο αλλά και στα αστικά κέντρα, οι σύγχρονες
τουριστικές υποδοµές, η επιχειρηµατικότητα που διακρίνεται από
ευελιξία, προσαρµοστικότητα, δυναµισµό, αλλά και παράδοση
και βεβαίως, κουλτούρα φιλοξενίας, έµπειρο και καταρτισµένο
προσωπικό µε υψηλά προσόντα. 

Η Αθήνα και η Θεσσαλονίκη έχουν αρχικά τις προϋποθέσεις να
κερδίσουν το στοίχηµα αυτό της επέκτασης της τουριστικής πε-
ριόδου, να προχωρήσουν στο δρόµο της ανάπτυξης, µε σεβα-
σµό, όµως, πάντα στις ιδιαιτερότητες του κάθε τόπου, της κάθε
πόλης, της κάθε γειτονιάς. Ακολουθούν κι άλλοι προορισµοί και
αυτό πρακτικά σηµαίνει περισσότερη δουλειά για περισσότερο
χρονικό διάστηµα για τους εργαζοµένους στον τουρισµό και βε-
βαίως περισσότερα έσοδα για το κράτος, που µπορούν να φτά-
σουν τα 30 δισεκατοµµύρια ευρώ ετησίως σε βάθος δεκαετίας.
Ο στόχος αυτός είναι εφικτός και µπορούµε να τον πετύχουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή την περίοδο κρατάµε στα
χέρια µας ένα µεγάλο πλεονέκτηµα, µια σπουδαία ευκαιρία που
πρέπει να την εκµεταλλευτούµε στο έπακρο: Τη δυνατότητα αξιο-
ποίησης των νέων σηµαντικών πηγών χρηµατοδότησης, ιδίως
µέσω του µηχανισµού ανάκαµψης και ανθεκτικότητας, αλλά και
άλλων χρηµατοδοτικών εργαλείων, όπως της τρέχουσας προ-
γραµµατικής περιόδου 2021 - 2027 και του αναπτυξιακού νόµου. 

Ξέρουµε, όµως, ότι οι προκλήσεις που έχουµε να αντιµετωπί-
σουµε, τα προβλήµατα που έχουµε να επιλύσουµε, είναι µεγάλα.
Ο ελληνικός τουρισµός έχει να αναµετρηθεί τα τελευταία χρόνια
µε µια σειρά σηµαντικών και πολλαπλών καταστάσεων έκτακτης
ανάγκης, µικρές ή µεγαλύτερες οικονοµικές κρίσεις, πανδηµία
που σταµάτησε τον κόσµο να ταξιδεύει, κρίση πληθωρισµού, γε-
ωπολιτική αστάθεια και πόλεµο στην ευρύτερη περιοχή µας. Σε
όλες αυτές τις δραµατικές περιπτώσεις, ο τουρισµός άντεξε.
Απέδειξε τις βαθιές ρίζες που έχει στην ελληνική κοινωνία. Ανέ-
δειξε τη διορατικότητα των επιχειρηµατιών, την ωριµότητα των
εργαζοµένων. Αξίζει ένα µεγάλο µπράβο, ένας δηµόσιος έπαινος,
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στους χιλιάδες εργαζοµένους, τους χιλιάδες µικρούς ή µεγάλους
επιχειρηµατίες που τόσα χρόνια κάτω από αντίξοες συνθήκες,
µέσα σε αλλεπάλληλες κρίσεις, κατάφεραν και κρατάνε τον ελ-
ληνικό τουρισµό ανταγωνιστικό και πρωτοπόρο. 

Πέρα, όµως, από τις εξωγενείς κρίσεις, υπάρχουν και οι διαρ-
κείς προκλήσεις που γεννιούνται καθηµερινά, γιατί ο τουρισµός
είναι ένας δυναµικός τοµέας που δεν σταµατάει να αλλάζει. Οφεί-
λει να εξελίσσεται, να µεταλλάσσεται, να προσαρµόζεται διαρ-
κώς. Έτσι, για να πρωταγωνιστήσουµε και στο µέλλον, µπροστά
µας έχουµε να αντιµετωπίσουµε επτά κεντρικές προκλήσεις. 

Πρώτα από όλα, την κλιµατική αλλαγή, γιατί κάθε χρόνος που
περνάει θα επηρεάζει το πού και το πώς θα ταξιδεύουµε. 

Δεύτερον, τον υπερτουρισµό και τα σηµαντικά προβλήµατα
που δηµιουργεί στη ζωή πολλών ανθρώπων, στη λειτουργία πολ-
λών προορισµών, αλλά και στο ίδιο το τουριστικό µας προϊόν. 

Τρίτον, τα κρίσιµα εργασιακά ζητήµατα που συσσωρεύονται
και αναζητούν επείγουσες λύσεις. 

Τέταρτον, τη ρύθµιση των βραχυχρόνιων µισθώσεων, που θα
πρέπει πολύ σύντοµα να βρεθεί ένας τρόπος να κρατηθεί το
µέτρο και η ισορροπία. 

Πέµπτον, την εναρµόνιση µε τις ψηφιακές εξελίξεις που είναι
ραγδαίες και που επηρεάζουν, ήδη, όλη την αλυσίδα του τουρι-
στικού προϊόντος. 

Έκτον, τη διαφοροποίηση τάσεων και προτιµήσεων ταξιδιω-
τών, ιδιαίτερα στην εποχή µετά την πανδηµία.

Και έβδοµον, τον έντονο ανταγωνισµό που επανακάµπτει. Γιατί
δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι η Ελλάδα είχε και θα έχει σηµαντικούς
ανταγωνιστές. Δεν είµαστε µόνοι µας. 

Όλες αυτές οι προκλήσεις θα πρέπει να βρουν τις κατάλληλες
απαντήσεις, τις κατάλληλες πολιτικές, µε βάση τις πυρηνικές µας
αρχές, την κεντρική µας φιλοσοφία για το παρόν και το µέλλον
του ελληνικού τουρισµού, τον κεντρικό µας στόχο για την επό-
µενη δεκαετία και αυτός είναι: Ισχυρός, ανταγωνιστικός και βιώ-
σιµος τουρισµός, γιατί αυτό σηµαίνει ισχυρή και ανταγωνιστική
οικονοµία. Σηµαίνει εισόδηµα, θέσεις εργασίας, κοινωνική συ-
νοχή. 

Όλα αυτά, όµως, πάντα µε το µυαλό στο µέτρο, που δεν πρέ-
πει να χαθεί, στις αναγκαίες ισορροπίες που πρέπει να ακολου-
θούν όλες τις πολιτικές µας. Η βιωσιµότητα, η αειφορία, είναι οι
κεντρικές µας προτεραιότητες. Αυτές θα καθορίζουν και τις απο-
φάσεις µας. Το µέτρο και η ισορροπία θα πρέπει να διατρέχουν
και να υπηρετούν όλες τις πολιτικές µας ως ο χρυσός κανόνας
ανάδειξης, προστασίας, ανάπτυξης και κοινωνικής συνοχής για
όλους, για τους επιχειρηµατίες, τους εργαζόµενους, τις τοπικές
κοινωνίες, την εθνική οικονοµία.

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, θέτουµε τέσσερις κεντρικές δεσµεύ-
σεις, τέσσερις στόχους µε συγκεκριµένες δράσεις για την εξέ-
λιξη του ελληνικού τουρισµού. Τέσσερις στόχους που θα
φέρουµε εις πέρας µαζί µε την Υφυπουργό, τη Βουλευτή Α’ Θεσ-
σαλονίκης, την κ. Έλενα Ράπτη, γιατί πάντα οι καλές οµάδες φέρ-
νουν τις µεγάλες νίκες. 

Στόχος πρώτος: Βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη µε την ολοκλή-
ρωση διασύνδεσης προορισµών και διάχυσης επισκεπτών στις
δεκατρείς περιφέρειες µε περαιτέρω χωρική και χρονική επέ-
κταση της τουριστικής περιόδου. Ενδεικτικές δράσεις για την επί-
τευξη του στόχου: Δράση Α, σύσταση οργανισµών διαχείρισης
και προώθησης προορισµών για τη βιώσιµη ανάπτυξή τους -η πε-
ρίφηµη DMMOs- µε χρηµατοδότηση του Ταµείου Ανάκαµψης και
Ανθεκτικότητας και τη σύσταση του Εθνικού Παρατηρητηρίου
Βιώσιµης Τουριστικής Ανάπτυξης µε παραµετροποίηση για τα
αντίστοιχα περιφερειακά τοπικά παρατηρητήρια. Δράση Β, εξει-
δίκευση του θεσµικού πλαισίου για τους πρότυπους τουριστικούς
προορισµούς ολοκληρωµένης διαχείρισης µε τον προσδιορισµό
ποσοτικών και ποιοτικών κριτηρίων, σε συνεργασία µε τα συναρ-
µόδια υπουργεία. Δράση Γ, ολοκλήρωση του ειδικού χωροταξι-
κού πλαισίου για τον τουρισµό. Εξορθολογισµός και εκσυγχρο-
νισµός του θεσµικού πλαισίου και του τρόπου στήριξης, ανάπτυ-
ξης και λειτουργίας του τουρισµού ως δυναµικής οικονοµικής
δραστηριότητας µε πολλαπλά οφέλη για την ελληνική κοινωνία
και τον τόπο. Δράση Δ, εξορθολογισµός του θεσµικού πλαισίου
που διέπει τη σύσταση και λειτουργία των τουριστικών επιχειρή-

σεων και εγκαταστάσεων, µε σκοπό την ενίσχυση της επιχειρη-
µατικότητας, την απλούστευση των διαδικασιών, τη διασφάλιση
της ποιότητας των παρεχόµενων τουριστικών υπηρεσιών, αλλά
και την προστασία του τουριστικού προϊόντος της χώρας. Δράση
Ε, παρεµβάσεις στη λειτουργία των βραχυχρόνιων µισθώσεων
στα αστικά κέντρα και σε προορισµούς µε φαινόµενα υπερτου-
ρισµού, µε γνώµονα τη διασφάλιση ίσων όρων ανταγωνισµού,
αλλά και την προστασία του δικαιώµατος της κατοικίας. Δράση
ΣΤ, λειτουργία κέντρου έρευνας για τη συλλογή και επεξεργασία
ποσοτικών και ποιοτικών δεδοµένων για τον θαλάσσιο και παρά-
κτιο τουρισµό στην περιοχή της Ανατολικής Μεσογείου. 

Στόχος δεύτερος: Εµπλουτισµός και διαφοροποίηση του του-
ριστικού προϊόντος, µε έµφαση στην ανάδειξη νέων προϊόντων,
νέων εµπειριών και προορισµών για τον εµπλουτισµό της ταυτό-
τητάς µας µε νέα χαρακτηριστικά. Βελτίωση της ανταγωνιστικό-
τητας µέσω της προώθησης των ειδικών µορφών τουρισµού,
ενίσχυση και εξειδίκευση του θεσµικού πλαισίου εφαρµογής επι-
χειρηµατικών δραστηριοτήτων σε θεµατικό τουρισµό και υλοποί-
ηση της στρατηγικής για την ανάπτυξη και την ανάδειξή τους. 

Οι ενδεικτικές δράσεις που ακολουθούν αφορούν την προ-
ώθηση ειδικών µορφών τουρισµού και την ανάδειξη σύγχρονων
υποδοµών µε έργα που έχουν ενταχθεί στο Ταµείο Ανάκαµψης:
Έργο καταδυτικού τουρισµού που περιλαµβάνει τη δηµιουργία
νέων και την αναβάθµιση υφιστάµενων καταδυτικών πάρκων,
έργο ορεινού τουρισµού που αφορά σε αναβάθµιση των εγκατα-
στάσεων χιονοδροµικών κέντρων και ορειβατικών καταφυγίων
αλλά και την ανάπτυξη υποδοµών µονοπατιών και τη χρηµατοδό-
τηση σχετικού εξοπλισµού, έργο για την ενίσχυση του τουρισµού
υγείας και ευεξίας µε την αξιοποίηση ιαµατικών πηγών που πε-
ριέχει την αναβάθµιση του υφιστάµενου ή υπό ίδρυση υποδοµών
ιαµατικού τουρισµού, έργο ανάδειξης της γαστρονοµικής παρά-
δοσης της χώρας, διαµόρφωση ρυθµιστικού πλαισίου εκεί που
χρειάζεται για θεµατικές µορφές τουρισµού και ανάπτυξη στο-
χευµένων στρατηγικών για την ενίσχυσή τους. Ενδεικτικά ανα-
φέρω «city breaks», τουρισµό πολυτελείας, θαλάσσιο τουρισµό,
κρουαζιέρα, πολιτιστικό τουρισµό, θρησκευτικό τουρισµό, συνε-
δριακό τουρισµό. Συνέργειες µε συναρµόδια υπουργεία για δρά-
σεις ενίσχυσης ειδικών τουριστικών προϊόντων, όπως η περαι-
τέρω ανάπτυξη του αγροτουρισµού, του οινοτουρισµού και
άλλων, σε συνεργασία µε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων. Ενίσχυση της ζήτησης του εγχώριου τουρισµού µε τη
συνέχιση και τη βελτίωση -στόχος µας είναι η πλήρης απορρό-
φηση- του προγράµµατος «Τουρισµός για όλους».

Τρίτος στόχος είναι η ενίσχυση της εικόνας και της ταυτότητας
του ελληνικού τουριστικού προϊόντος στο διεθνές περιβάλλον,
για να προβάλουµε µε ακόµη πιο σύγχρονο και επικοινωνιακά
άρτιο τρόπο τα χαρακτηριστικά που το διαφοροποιούν, να προ-
βάλλουµε και να προωθήσουµε τις ειδικές µορφές τουρισµού, να
προβάλλουµε και να ενισχύσουµε λιγότερο γνωστούς εγχώριους
προορισµούς, µε κεντρικό άξονα την ισόρροπη γεωγραφικά και
χρονικά διασπορά του εισερχόµενου τουρισµού.

Οι δράσεις αφορούν στην πλήρη αναβάθµιση του Ελληνικού
Οργανισµού Τουρισµού και µέσω του ψηφιακού εκσυγχρονισµού
του. Ο ΕΟΤ δυναµώνει, καταλαµβάνει τη θέση που του αξίζει, εκ-
συγχρονίζεται ψηφιακά µέσω της εφαρµογής ενός ψηφιακού
τουριστικού χάρτη, ψηφιακού αποθετηρίου των πολιτιστικών
πόρων της Ελλάδας και του ψηφιακού εκσυγχρονισµού των υπη-
ρεσιών εξωτερικού.

Τέταρτος στόχος είναι η αναβάθµιση της εθνικής τουριστικής
εκπαίδευσης και προγράµµατα σύγχρονης κατάρτισης για του-
λάχιστον εκατόν ογδόντα χιλιάδες εργαζόµενους στον τουρισµό
σε νέες ειδικότητες, σύµφωνα µε τις ανάγκες της αγοράς, χωρίς
γεωγραφικούς περιορισµούς και βεβαίως µε την ανάπτυξη δεξιο-
τήτων. Χρειάζεται εκπαίδευση που θα συµβαδίζει µε τη σύγχρονη
ταυτότητα του brand «Ελλάδα», δηλαδή ενός ώριµου και ελκυ-
στικού προορισµού παγκόσµιας αναγνωρισιµότητας και µε ποι-
κίλα χαρακτηριστικά, σύγχρονες τουριστικές υποδοµές και
υπηρεσίες υψηλού επιπέδου. Οι δράσεις αφορούν στην υλοποί-
ηση προγραµµάτων κατάρτισης για την αναβάθµιση δεξιοτήτων
στον τουρισµό και το έργο περιλαµβάνει τη δηµιουργία τεσσά-
ρων κύκλων επιµόρφωσης µε στόχο την απόκτηση νέων δεξιοτή-
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των και την επανακατάρτιση των απασχολούµενων στον τοµέα
του τουρισµού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός λαός στις δύο εκλο-
γικές αναµετρήσεις του Μαΐου και του Ιουνίου έδωσε στη Νέα
Δηµοκρατία µια ισχυρή εντολή αυτοδυναµίας, µια εντολή να προ-
χωρήσουµε µπροστά στις µεγάλες γενναίες και τολµηρές αλλα-
γές που έχει ανάγκη ο τόπος. Εµείς θα τιµήσουµε την εντολή του
και στον τουρισµό θα προχωρήσουµε σε µια τολµηρή µεταρρυθ-
µιστική πολιτική που θα ανταποκρίνεται στις νέες επιτακτικές
ανάγκες. Ας κινηθούµε δυναµικά, λοιπόν, ας εµπιστευθούµε το
πολύτιµο ανθρώπινο κεφάλαιο του ελληνικού τουρισµού, τους
επιχειρηµατίες του, τους εργαζοµένους του, την τεχνογνωσία
που παράγεται, τους νέους ανθρώπους που ξέρουν να δηµιουρ-
γούν, όλους και όλες που αποτελούν τους συνεχιστές µιας µε-
γάλης διαδροµής, µιας σπουδαίας τουριστικής παράδοσης. Ας
τους θωρακίσουµε µε την απαιτούµενη στρατηγική κατεύθυνση,
γιατί έτσι θα κερδίσει ο ελληνικός τουρισµός το επόµενο µεγάλο
στοίχηµα µιας βιώσιµης µακροχρόνιας ανάπτυξης που αποδίδει
τα µέγιστα στην ελληνική οικονοµία, στην ελληνική κοινωνία,
πάντα µε το µυαλό µας στο µέτρο, την ισορροπία, τον σεβασµό
των ανθρώπων και της φύσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το βλέµµα στραµµένο στο
µέλλον, στις προσδοκίες και στις απαιτήσεις του ελληνικού λαού
να προχωρήσουµε µπροστά και τολµηρά σας καλώ να υπερψη-
φίσετε τις Προγραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρνησης.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
από τη Νέα Δηµοκρατία ο συνάδελφος κ. Αναστάσιος Χατζηβα-
σιλείου.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Πρώτα απ’ όλα θα ήθελα να ευχηθώ µια καλή και δηµιουργική
θητεία σε όλους και να ευχαριστήσω τους συµπολίτες µου στις
Σέρρες που µε εµπιστεύτηκαν για ακόµα µια φορά και µε εξέλε-
ξαν αντιπρόσωπό τους στη Βουλή.

Στην κάλπη του περασµένου Ιουνίου οι πολίτες έδωσαν µια κα-
θαρή εντολή στη Νέα Δηµοκρατία για να συνεχίσει αταλάντευτα
την πορεία των µεγάλων µεταρρυθµίσεων που τόσο έχει ανάγκη
η χώρα µας. Η κοινωνία µίλησε ξεκάθαρα και έδωσε ψήφο εµπι-
στοσύνης σε µια κυβέρνηση που εν µέσω σφοδρών διεθνών κρί-
σεων την κράτησε όρθια, σε µια κυβέρνηση που υλοποίησε όλες
τις βασικές δεσµεύσεις του 2019 και παρουσίασε και φέτος ένα
ρεαλιστικό πρόγραµµα για την επόµενη µέρα. Η αξιοπιστία µας,
λοιπόν, κρίθηκε από τους Έλληνες πολίτες. Και αυτή τη φορά η
Κυβέρνηση Μητσοτάκη θα υλοποιήσει το προεκλογικό της σχέ-
διο, όπως ακριβώς το παρουσίασε στον ελληνικό λαό.

Αυτές τις ηµέρες, λοιπόν, εδώ στη Βουλή ξεδιπλώνεται σιγά-
σιγά το όραµά µας για την Ελλάδα του αύριο, µια Ελλάδα παρα-
γωγική, ισχυρή και πάνω απ’ όλα δίκαιη. Σήµερα βάζουµε τα
θεµέλια για την πατρίδα του 2027 µε ένα πραγµατικά αξιόπιστο
πρόγραµµα που δεν αφήνει καµµία και κανέναν πολίτη πίσω.

Όπως τόνισε και ο Πρωθυπουργός, η επόµενη τετραετία θα
είναι αυτή των καλύτερων µισθών για όλους και αυτό δεν πετυ-
χαίνεται ούτε µε το πάτηµα ενός κουµπιού ούτε µε ένα µαγικό
ραβδί. Πετυχαίνεται µέσα από στέρεη και ασφαλή ανάπτυξη και
µέσα από δίκαιη µοιρασιά των ευεργετηµάτων της σε όλη την
κοινωνία και σε αυτόν τον δρόµο βαδίζαµε και βαδίζουµε, σε
αυτόν τον δρόµο ξεπερνάµε όλοι µαζί τη µια πρόκληση µετά την
άλλη.

Οι Προγραµµατικές Δηλώσεις του Πρωθυπουργού στέλνουν
από χθες πολλαπλά µηνύµατα. Πρώτον, στέλνουµε µήνυµα στην
κοινωνία ότι αυτή η Κυβέρνηση θα συνεχίσει να στηρίζει όλες τις
κοινωνικές οµάδες, µε έµφαση βεβαίως στους πιο ευάλωτους συ-
µπολίτες µας. Δεύτερον, στέλνουµε µήνυµα στην Αντιπολίτευση
η οποία προεκλογικά κατηγορούσε σταθερά τη Νέα Δηµοκρατία
ότι δήθεν δεν πρόκειται να υλοποιήσει τις προεκλογικές εξαγγε-
λίες της.

Φίλοι της Αντιπολίτευσης, εµείς αφουγκραζόµαστε την κοινω-
νία και τις ανάγκες της. Αντίθετα εσείς αποκοπήκατε από την κοι-
νωνική πραγµατικότητα και ακούτε σταθερά µόνο τον αντίλαλο

της φωνής σας. Το να µιλάτε µε την ουτοπία δεν βοηθά ούτε
εσάς, ούτε το πολιτικό σύστηµα, ούτε την κοινωνία την ίδια.

Και τρίτον, στέλνουµε µήνυµα στις αγορές ότι η χώρα µας θα
συνεχίσει να βαδίζει αταλάντευτα στον δρόµο της διαφάνειας,
της λογοδοσίας και των αναγκαίων µεταρρυθµίσεων για τη χώρα.

Στο πρόγραµµά µας όλες και όλοι έχουν και προοπτική και
όφελος: οι ιδιωτικοί υπάλληλοι που θα ξαναδούν νέες αυξήσεις
στο εισόδηµά τους, οι δηµόσιοι υπάλληλοι που έχουν πληρώσει
εδώ και δεκαπέντε σχεδόν χρόνια πολύ ακριβά το µάρµαρο της
παλιάς οικονοµικής κρίσης, οι χαµηλοσυνταξιούχοι, οι οικογέ-
νειες µε χαµηλότερα εισοδήµατα και κυρίως τα νέα παιδιά που
ζητούν πρώτα καλά πανεπιστήµια και αργότερα το δικαίωµα να
αποκτήσουν µια φθηνή κατοικία.

Εδώ επιτρέψτε µου, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ανα-
φερθώ στην ανάγκη της γενναίας µεταρρύθµισης του άρθρου 16
στο Σύνταγµα και να ξεκαθαρίσω ότι προτεραιότητά µας ήταν και
είναι η στήριξη και η αναβάθµιση της δηµόσιας παιδείας µε ποι-
οτική εκπαίδευση που θα ανοίγει δρόµους και θα προσφέρει ευ-
καιρίες αποκατάστασης σε όλες και σε όλους. Παράλληλα, όµως,
οφείλουµε να ανοίξουµε τους ορίζοντες των προκλήσεων µας και
του ανταγωνισµού στη γνωσιακή διαδικασία µε περισσότερες
επιλογές, απαντώντας στις προκλήσεις των καιρών. Δεν µπορεί
η χώρα µας να είναι η µόνη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση που
δεν διαθέτει ιδιωτικά µη κερδοσκοπικά πανεπιστήµια.

Αν, λοιπόν, ήθελε κανείς να συµπυκνώνει το χθεσινό µήνυµα
του Κυριάκου Μητσοτάκη θα µπορούσε µε µία φράση να πει το
εξής: Το πλεόνασµα που δηµιουργείται από την αποτελεσµατική
διακυβέρνηση επιστρέφει ατόφιο στην ελληνική κοινωνία. Χάρη,
λοιπόν, στην ανάπτυξη θα συνεχίσουµε την πολιτική αύξησης των
εισοδηµάτων, µε στόχο -όπως γνωρίζετε όλοι- να φτάσουµε στα
950 ευρώ κατώτατο µισθό και τα 1.500 ευρώ στον µέσο µισθό.

Ακόµα µια σταθερή υπόσχεση της Νέας Δηµοκρατίας είναι να
παραδώσει στους πολίτες µια Ελλάδα αντάξια των προσδοκιών
τους. Έτσι, λοιπόν, η αναβάθµιση του ΕΣΥ, ο εκσυγχρονισµός
των νοσοκοµείων και κέντρων υγείας σε όλη τη χώρα, οι νέες
αναγκαίες προσλήψεις και στο ΕΣΥ και στο ΕΚΑΒ έρχονται ως
απόδειξη της ισχυρής βούλησης της Νέας Δηµοκρατίας να στη-
ριχθεί χωρίς εκπτώσεις η δηµόσια υγεία.

Παράλληλα, ένα σύγχρονο ευρωπαϊκό κράτος πρέπει να λει-
τουργεί εύρυθµα προς όφελος όλων των πολιτών του και αυτό
ακριβώς τον σκοπό εξυπηρετεί ο ψηφιακός µετασχηµατισµός.
Από το 2019 η χώρα µας έχει κάνει τεράστια ψηφιακά άλµατα και
θα συνεχίσουµε στην ίδια λογική µε περαιτέρω ψηφιοποίηση του
δηµοσίου, να βελτιωθεί ακόµη περισσότερο η καθηµερινή ζωή
εκατοµµυρίων Ελλήνων πολιτών.

Φυσικά συνεχίζουµε αταλάντευτοι στην οικοδόµηση µιας ισχυ-
ρής Ελλάδας. Η χώρα µας πλέον διαδραµατίζει και πάλι κεντρικό
ρόλο στην Ευρώπη, συνδιαµορφώνοντας τις πολιτικές που επη-
ρεάζουν την καθηµερινή ζωή εκατοµµυρίων Ευρωπαίων πολιτών
σε όλες τις χώρες της Ένωσης.

Ταυτόχρονα θωρακίζουµε σταθερά τις Ένοπλες Δυνάµεις.
Έχουµε δεκαεννέα προγράµµατα σε εξέλιξη ύψους 11,5 δισεκα-
τοµµυρίων ευρώ και στέλνουµε σε κάθε κατεύθυνση µηνύµατα
φιλίας και συνεργασίας, καθιστώντας όµως σαφές ότι δεν δεχό-
µαστε παιχνίδια µε τα εθνικά µας συµφέροντα. Δυναµώνουµε κα-
θηµερινά τη φωνή της Ελλάδας παντού, από την Αµερική ως τον
Ειρηνικό, και δίνουµε νόηµα στον σύγχρονο πατριωτισµό, ο ο-
ποίος κινείται πέρα και πάνω από κόµµατα και επιδιώξεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το αναπτυξιακό µοντέλο το
οποίο φέρνει η νέα Κυβέρνηση βασίζεται στην αύξηση των εξα-
γωγών, την προσέλκυση επενδύσεων νέων και περισσότερων και
την άνοδο της παραγωγικότητας. Παράλληλα, όµως, µε όλα
αυτά, προτεραιότητά µας είναι να ενισχύσουµε έτι περαιτέρω το
τείχος προστασίας των αδύναµων συµπολιτών µας. 

Πιστεύουµε στις πολιτικές της συµπερίληψης. Πιστεύουµε σε
αναπτυξιακές πολιτικές που προσδίδουν αίσθηµα ασφάλειας στις
Ελληνίδες και τους Έλληνες. Με απόδειξη λοιπόν το µεγάλο έργο
που έγινε κατά την προηγούµενη θητεία και µε το βλέµµα µας
στραµµένο στο µέλλον, είµαι βέβαιος ότι και πάλι θα δικαιώσουµε
τους Έλληνες για την εµπιστοσύνη που µας έδειξαν. Είµαι βέ-
βαιος ότι η χώρα µας θα βρεθεί σύντοµα στη θέση που της αξίζει. 
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Ο λαός λοιπόν έδωσε ισχυρή πλειοψηφία στη Νέα Δηµοκρατία,
πράγµα που µας γεµίζει µε µεγάλη ευθύνη. Θα τιµήσουµε την
εµπιστοσύνη αυτή και θα στηρίξουµε την Κυβέρνηση τη νέα τε-
τραετία. 

Οδηγούµε λοιπόν όλοι µαζί ενωµένοι την Ελλάδα αποφασι-
στικά, σταθερά και δηµιουργικά µπροστά. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Να ευχαριστήσω τον
κ. Χατζηβασιλείου για την ακριβή τήρηση του χρόνου και τον
λόγο τώρα έχει η κ. Μιλένα Αποστολάκη από το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής. 

ΜΙΛΕΝΑ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ασκώντας τον εκ του Συντάγµα-

τος ελεγκτικό µας ρόλο που συµπυκνώνει την ύψιστη αρµοδιό-
τητα της Βουλής, έχουµε χρέος να αναδείξουµε τα πολιτικά και
κοινωνικά επίµαχα που εµπεριέχονται στις Προγραµµατικές Δη-
λώσεις της Κυβέρνησης και θα το κάνουµε µε σοβαρότητα και
µε στόχο να δηµιουργήσουµε τις θεσµικές ισορροπίες, τα ανα-
γκαία αντίβαρα ως εγγύηση της δηµοκρατίας, του κράτους δι-
καίου και της διαφάνειας. 

Η κυβερνητική πλειοψηφία εξαγγέλλει τη δεύτερη πράξη ενός
πολιτικού αφηγήµατος που η πρώτη του πράξη περιείχε στοχευ-
µένες ταξικές προτεραιότητες, επιθέσεις στο κράτος δικαίου,
υστέρηση στην οικοδόµηση ενός σύγχρονου, ασφαλούς ευρω-
παϊκού κράτους που σφραγίστηκε από το δραµατικό για τη συλ-
λογική µας µνήµη βίωµα των Τεµπών, αδιαφάνεια, γιγάντωση του
πελατειακού κράτους, αλλά και την κατεδάφιση της πιο εµβλη-
µατικής µεταρρύθµισης της Μεταπολίτευσης, του Εθνικού Συ-
στήµατος Υγείας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις πρόσφατες εκλογές ηττή-
θηκε η ρηχή αντεπίθεση, το «όχι σε όλα», οι διχαστικές ακρότη-
τες. Δεν ηττήθηκε όµως το αίτηµα και η ανάγκη για κοινωνική
δικαιοσύνη, δεν ηττήθηκε η απαίτηση για κράτος δικαίου, όπως
αυτό εκφράζει τη σχέση του κράτους, δηλαδή της κρατικής εξου-
σίας µε το δίκαιο στην ιστορική εξέλιξη της κοινωνίας. Δεν ηττή-
θηκε η απαίτηση για κοινωνικό κράτος, το οποίο συνιστά την
ιστορική απάντηση στις δοµές του κράτους δικαίου µε όρους
αναδιανοµής, δηλαδή µε όρους κοινωνικής δικαιοσύνης. 

Το κοινωνικό κράτος συνιστά παρέµβαση δικαιοσύνης την
οποία καθιστούν αναγκαία οι ανεπάρκειες και η κρίση της σύγ-
χρονης φιλελεύθερης δηµοκρατίας. Οι εκτεταµένοι µηχανισµοί
υγείας και πρόνοιας είναι µοχλός αναδιανοµής που απαιτεί πολι-
τική παρέµβαση σε υφιστάµενες σχέσεις ισχύος. Το κοινωνικό
κράτος είναι την ίδια στιγµή έκφραση του εκσυγχρονισµού που
στις σηµερινές συνθήκες είναι αναγκαίος για το κράτος µας. 

Στον τοµέα της υγείας η αποτυχία της Κυβέρνησης έχει ήδη
οµολογηθεί από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό, όταν προεκλογικά
έθετε την υγεία ως προτεραιότητα της νέας του Κυβέρνησης.
Είχαν προηγηθεί γεγονότα αµείλικτα που διαρκώς δυστυχώς συ-
νεχίζονται. Θάνατοι αδιανόητοι συµπολιτών µας. 

Η Κυβέρνηση µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου αντιµε-
τωπίζει προσωρινά το θέµα των οδηγών των ασθενοφόρων. Έτσι
µας λέει. Ποιος όµως την εµπόδισε τέσσερα ολόκληρα χρόνια να
αντιµετωπίσει το πρόβληµα οριστικά µε τυπικό νόµο και µε χρη-
µατοδότηση από τον κρατικό προϋπολογισµό; 

Ανακοινώνεται από τον Πρωθυπουργό πάντα πρωτοβουλία για
διακόσια στελέχη της Πυροσβεστικής και των Ενόπλων Δυνά-
µεων, τα οποία θα χρησιµοποιηθούν σε πενήντα και παραπάνω
περιοχές που έχουν άµεση ανάγκη. Ποιος σας εµπόδισε τέσσερα
ολόκληρα χρόνια να στελεχώσετε ως οφείλατε το ΕΚΑΒ µε κίνη-
τρα για τη νησιωτική Ελλάδα και να οργανώσετε τον εκσυγχρο-
νισµό των διαδικασιών πρόσληψης που προσχηµατικά χρησιµο-
ποιείτε και επικαλείστε τις καθυστερήσεις τους.

Στις 28-08-2019, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κοινοβουλευ-
τική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ µε ερώτησή της έθετε τα µεγάλα προ-
βλήµατα και τους σοβαρούς κινδύνους από την έλλειψη πλη-
ρωµάτων ασθενοφόρων και διασωστών του ΕΚΑΒ. Τι κάνατε τέσ-
σερα ολόκληρα χρόνια;

Υπάρχει σήµερα πιο εκκωφαντική οµολογία αποτυχίας από την
επιστράτευση οδηγών οχηµάτων των Ενόπλων Δυνάµεων και της

Πυροσβεστικής; Πόση αξιοπιστία µπορεί να αναζητήσει κανείς
στις εξαγγελίες των προγραµµατικών δηλώσεων τουλάχιστον για
την υγεία και στο µπλε φάκελο που παραδόθηκε στον αρµόδιο
Υπουργό; 

Οδηγήσατε το ΕΣΥ στη χρεοκοπία και το ολοκληρώνετε µε
σταθερά και στοχευµένα βήµατα, γιατί έχετε στόχο να στηρίξετε
µε δηµόσιο χρήµα ιδιωτικά κεφάλαια που έχουν επενδυθεί στον
χώρο της υγείας. Επιχαίρετε για τα ράντζα µεταφέροντάς τα σε
ιδιωτικές κλινικές, τις οποίες χρηµατοδοτείτε µε δηµόσιο χρήµα.
Αυτό που βαφτίζετε συνεργασία ιδιωτικού και δηµόσιου τοµέα
είναι η στήριξη µε κρατικό χρήµα σε ιδιωτικά κεφάλαια που δρα-
στηριοποιούνται στον χώρο της υγείας, αντί αυτό το κρατικό
χρήµα να αιµοδοτήσει και να ενισχύσει το ΕΣΥ. 

Η Ελλάδα δαπανά µόλις το 7,8% του ΑΕΠ της για την υγεία,
όταν ο ευρωπαϊκός µέσος όρος βρίσκεται στο 9,9%. Η δηµόσια
χρηµατοδότηση καλύπτει µόλις το 60% των συνολικών δαπανών,
όταν ο ευρωπαϊκός µέσος όρος είναι στο 80%. Διαθέσατε µόλις
το 4% των πόρων του Ταµείου Ανάπτυξης και Ανθεκτικότητας,
όταν άλλες χώρες δεσµεύουν υπερδιπλάσιο ποσοστό. 

Σχετικά µε το προσωπικό που προσλάβατε, ήταν όλοι επικου-
ρικοί µε ετήσιες συµβάσεις. Συντηρήσατε σκόπιµα τις χρονοβό-
ρες διαδικασίες στο σύστηµα προσλήψεων γιατί έτσι πετυχαίνατε
διπλό στόχο, από τη µία πελατειακή οµηρία του επικουρικού προ-
σωπικού και ταυτόχρονα, διαλύατε και απαξιώνατε το ΕΣΥ, ώστε
να ανοίξετε την κερκόπορτα για την άρση του δηµόσιου χαρα-
κτήρα του.

Καταψηφίζουµε τις Προγραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρνη-
σης γιατί έχουµε πολιτική και ιδεολογική διαφωνία µε τον πυρήνα
τους. Εκπροσωπώντας την ευρωπαϊκή σοσιαλδηµοκρατία και τη
µεγάλη δηµοκρατική παράταξη της Κεντροαριστεράς, θα ασκή-
σουµε αντιπολίτευση, εκπροσωπώντας τη δηµιουργική και παρα-
γωγική Ελλάδα, εκπροσωπώντας τους µη προνοµιούχους. Διότι
δεν ξεκινούν όλοι στη ζωή από την ίδια αφετηρία κι αυτό η Κυ-
βέρνηση επιλέγει να το προσπερνά. 

Βασικό στοιχείο της αντιπολίτευσης που θα ασκήσουµε θα
είναι η πολιτική αξιοπιστία, η οποία αποτελεί προϋπόθεση και κρι-
τήριο επιτέλεσης της ιστορικής λειτουργίας του Συντάγµατος,
πολιτική αξιοπιστία που γεννά εµπιστοσύνη µέσα από την πολι-
τική και θεσµική πράξη, πολιτική αξιοπιστία που βασίζεται στη θε-
µελίωση και όχι την κατεδάφιση και τον διχασµό. Και είναι αυτή
η θεµελίωση που θα γεννήσει η ελπίδα και θα παράξει τη νοµιµο-
ποιητική συναίνεση για να καταστούν οι εναλλακτικές προτάσεις
µας επιλογή της ελληνικής κοινωνίας. 

Τελειώνοντας, θα ασκήσουµε αντιπολίτευση µε πάθος, µε αί-
σθηµα ευθύνης και µε µέτρο, έτσι ακριβώς όπως ο Μαξ Βέµπερ
περιέγραψε τις αρετές εκείνων των πολιτικών που πρέπει να τους
επιτραπεί να βάλουν το χέρι τους στον τροχό της ιστορίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε την κ.

Αποστολάκη. 
Τον λόγο τώρα έχει από τη Νέα Δηµοκρατία η κ. Σεβαστή Βο-

λουδάκη. 
ΣΕΒΑΣΤΗ (ΣΕΒΗ) ΒΟΛΟΥΔΑΚΗ: Κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, σήµερα, την πρώτη φορά που βρίσκοµαι ως οµιλήτρια στο
Βήµα της Βουλής των Ελλήνων, θα µου δικαιολογήσετε τη συ-
γκίνηση. 

Ως Βουλευτής Χανίων θα ήθελα να ευχαριστήσω τους συµπο-
λίτες µου, που µε τίµησαν µε την ψήφο τους, και να δηλώσω πως
είµαι πολύ περήφανη που στις Προγραµµατικές Δηλώσεις του
Πρωθυπουργού, αλλά και των Υπουργών βρίσκονται µέτρα ανα-
πτυξιακά, µέτρα που θα βοηθήσουν περαιτέρω τους νέους επαγ-
γελµατίες, τους νέους γονείς. Είµαι ευτυχής που η δουλειά για
το καλό των πολιτών, που µας εµπιστεύτηκαν τη διακυβέρνηση
του τόπου, έχει ήδη ξεκινήσει. Αυτή είναι και η κρίσιµη διαφορά
αυτής της Κυβέρνησης, ότι θέλει να κρίνεται από το έργο της. Οι
υποσχέσεις µας θέλουµε να είναι ο πήχης που εργαζόµαστε συ-
νεχώς και διαρκώς να ξεπεράσουµε µε πρωτοβουλίες στον τοµέα
της οικονοµίας, της υγείας και φυσικά µε τη θεσµοθέτηση ειδικού
Υπουργείου για τον ιερό θεσµό της οικογένειας, η οποία αποτελεί
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τον πρώτο και σηµαντικότερο πυρήνα γνώσης και κοινωνικοποί-
ησης του ανθρώπου. 

Όπως και το 2019 έτσι και τώρα οι Προγραµµατικές Δηλώσεις
αυτής της Κυβέρνησης δεν είναι κούφιες υποσχέσεις, αλλά βα-
σικές δεσµεύσεις προς την κοινωνία για µια Ελλάδα που αλλάζει
και προοδεύει µε δοµικές µεταρρυθµίσεις που θέτουν τον πολίτη
στο προσκήνιο και µε πολιτικές επιλογές που είναι ευέλικτες,
ώστε αν κάτι δεν λειτουργήσει για διάφορους λόγους, να επανα-
σχεδιαστεί για το καλό της κοινωνίας, όλης της κοινωνίας, όλων
των Ελλήνων, καθώς η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και
της Νέας Δηµοκρατίας είναι κυβέρνηση όλων των Ελλήνων. 

Με αυτή τη βασική αρχή της ολιστικής προσέγγισης των προ-
βληµάτων των πολιτών και τη διάθεση να λυθούν ζητήµατα που
µας βασανίζουν χρόνια είναι σίγουρο ότι, όπως και την προηγού-
µενη τετραετία, αυτά που λέµε σήµερα θα γίνουν πράξη. Όσα
λάθη ή παραλείψεις παρατηρήθηκαν στο πρόσφατο παρελθόν
αντιµετωπίστηκαν µε παρρησία και διαφάνεια, γιατί η πολιτική
είναι µια καθηµερινή αναµέτρηση µε νοοτροπίες, συµπεριφορές
και τελικά µε αποτελέσµατα. 

Δεν θα επαναλάβω θέµατα που ήδη έχετε ακούσει. Απλώς θα
προσπαθήσω να σταχυολογήσω τις πολιτικές επιλογές, τις µε-
ταρρυθµίσεις και τις δεσµεύσεις της νέας τετραετίας που θεωρώ
κοµβικές για το καλό της χώρας µας, για να ζουν οι πολίτες κα-
λύτερα, για να αναπτυχθεί η περιφέρεια και τελικά να γίνουµε µια
χώρα παράδειγµα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Γι’ αυτό στηρίζεται η ελληνική οικογένεια, η οποία παίρνει
ανάσα µε την αύξηση του µέσου µισθού πάνω από 25% µέσα
στην τετραετία 2023 - 2027 στα 1.500 ευρώ από 1.170 και την αύ-
ξηση του κατώτατου µισθού στα 950 από 780 ευρώ εντός της τε-
τραετίας, αύξηση των συντάξεων µεταξύ 3% και 4% και αύξηση
των µισθών στο δηµόσιο συγχρόνως µε την αύξηση του αφορο-
λογήτου από 1-1-2024, το αφορολόγητο κατά 1.000 ευρώ για οι-
κογένειες που έχουν παιδιά. Η στήριξη διευρύνεται. 

Πληρώνουµε τις διεθνείς υποχρεώσεις που προέκυψαν τη δύ-
σκολη εποχή των µνηµονίων νωρίτερα κατά δύο έτη και έτσι ερ-
χόµαστε πιο κοντά στην κατάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας.
Επανερχόµαστε κοντά στην προ µνηµονίων κατάσταση για την
οικονοµία. 

Στηρίζουµε το κοινωνικό κράτος από την υπεραπόδοση της οι-
κονοµίας. Αυξάνονται κατά πενήντα χιλιάδες οι θέσεις για βρέφη
και νήπια σε βρεφονηπιακούς σταθµούς. Συστήνονται εκατόν πε-
νήντα νέα κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης παιδιών. Διευρύ-
νεται το ωράριο λειτουργίας παιδικών σταθµών ως τις 17.30’.
Θεσµοθετούνται χώροι φύλαξης και φροντίδας παιδιών σε µεγά-
λες επιχειρήσεις, σαράντα χιλιάδες θέσεις φύλαξης νηπίων και
παιδιών µέσω του προγράµµατος «Νταντάδες της Γειτονιάς». Δη-
µιουργούνται φοιτητικές εστίες, που βοηθούν τους γονείς να
ανταπεξέλθουν στα έξοδα σπουδών των παιδιών τους, και δίνεται
η δυνατότητα στους νέους να κυνηγήσουν το όνειρό τους στη
χώρα τους. Προβλέπεται η στήριξη ευάλωτων δανειοληπτών µε
προστασία της πρώτης κατοικίας και η καταπολέµηση της φορο-
διαφυγής. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν υπάρχει πιο αντιλαϊκή πράξη
από τη φοροδιαφυγή καθώς πάντα πλήττει τους νοµιµόφρονες
πολίτες, τους νοικοκυραίους και γι’ αυτό κάθε µέτρο στήριξης
αυτών που είναι συνεπείς µε τις φορολογικές τους υποχρεώσεις
αποτελεί στοιχείο κοινωνικής δικαιοσύνης. 

Η ανεργία µειώνεται κάτω από το 10% το 2025 και κάτω από
8% το 2027 µε τη δηµιουργία νέων και καλά αµειβόµενων θέσεων
εργασίας. Τα παιδιά µας βρίσκουν δουλειά στον τόπο τους και
µένουν στον τόπο τους. 

Η Ελλάδα αλλάζει. Είναι σε εξέλιξη εκατόν εβδοµήντα σηµα-
ντικά έργα υποδοµών. Κατασκευάζονται χίλια εκατόν ογδόντα
τρία χιλιόµετρα νέοι δρόµοι και επτακόσια δεκαεννέα χιλιόµετρα
νέες σιδηροδροµικές γραµµές. Δηµιουργούνται εκατόν εβδοµή-
ντα οκτώ χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας. Ολοκληρώνονται δέκα
εµβληµατικά έργα εθνικής εµβέλειας και ανάµεσά τους και ένα
πολύπαθο έργο πνοής για την Κρήτη, ο Βόρειος Οδικός Άξονας
Κρήτης, ο ΒΟΑΚ. 

Επικαιροποιούµε το µείγµα του τουρισµού που θέλουµε για τη
χώρα µας µε τη βιώσιµη τουριστική ανάπτυξη και µε την ενίσχυση

της τουριστικής εκπαίδευσης µε την ίδρυση της Ακαδηµίας Του-
ρισµού. Ενισχύεται το ΕΣΥ µε την αύξηση του νοσηλευτικού προ-
σωπικού και το ίδιο ισχύει και για το ΕΚΑΒ. Εκσυγχρονίζεται το
νοµικό πλαίσιο της εποχικής εργασίας και της µετάκλησης εργα-
ζοµένων µέτρο σηµαντικό για αγροτικές και τουριστικές περιο-
χές, όπως η Κρήτη. Εφαρµόζονται κριτήρια και κανόνες χωρίς να
πλήττονται οι ντόπιοι εργαζόµενοι. 

Ως µητέρα είµαι πολύ περήφανη για το ειδικό πρόγραµµα για
τον σχολικό εκφοβισµό και την εθνική στρατηγική για την κατα-
πολέµηση της βίας κατά των ανηλίκων. Και ως Ελληνίδα χαίροµαι
που επιτέλους θα προχωρήσει η συνταγµατική Αναθεώρηση, που
θα απελευθερώσει κοινωνικές δυνάµεις και θα εκσυγχρονίσει
αναχρονιστικές διατάξεις, για το γεγονός ότι η χώρα µας είναι
ισχυρή στα σύνορα µε αποτρεπτική ισχύ και σηµαντικό ρόλο σε
Ευρωπαϊκή Ένωση και στον κόσµο, εξοπλίζεται και προχωράει
σε στρατηγικές συνεργασίες, συµµετέχει ενεργά στο ΝΑΤΟ και
αποτελεί διεθνή παράγοντα ειρήνης και οµαλότητας για την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και τον δυτικό κόσµο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν αφήσουµε λίγο την πολιτική
µας ιδιότητα και αναλογιστούµε όλα τα παραπάνω ως Έλληνες
πολίτες, είµαι σίγουρη πως θα νιώσουµε την ελπίδα και τη σιγου-
ριά ότι όλοι µαζί φτιάχνουµε την Ελλάδα που θέλουµε, την Ελ-
λάδα που µας αξίζει. Μια Ελλάδα που µαθαίνει από τα λάθη της,
έχει συναίσθηση των δυνατοτήτων της, δουλεύει ενωµένη για το
κοινό καλό και το µέλλον των παιδιών της, δεν φοβάται να γίνει
καλύτερη και ανταγωνιστικότερη, µια ευρωπαϊκή χώρα της ειρή-
νης και της ευηµερίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο τώρα έχει
από την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ η κ. Θεανώ Φωτίου. 

ΘΕΑΝΩ ΦΩΤΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο Πρωθυπουρ-
γός χθες εξήγγειλε την ίδρυση Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής
και Οικογένειας. Εκεί συγκεντρώνει λανθασµένα αντικείµενα δια-
φορετικών πεδίων και µεγεθών που µάλλον απαιτούν διυπουρ-
γικό και διατοµεακό συντονισµό και όχι µια ενιαία γραµµατεία.
Παράδειγµα είναι η Γενική Γραµµατεία Δηµογραφικής και Στεγα-
στικής Πολιτικής, που αναλαµβάνει και την εκπαιδευτική και
επαγγελµατική αποκατάσταση και κινητικότητα των νέων. Τρεις
δηλαδή ετερόκλητοι τοµείς είναι σε µία γραµµατεία. Υποτιµάται
έτσι η έκταση και το µέγεθος και του δηµογραφικού προβλήµα-
τος και της στεγαστικής κρίσης. 

Το δηµογραφικό πρόβληµα συναρτάται µε τρεις παραµέτρους.
Η πρώτη είναι το ισοζύγιο γεννήσεων και θανάτων, που κατά την
ΕΛΣΤΑΤ επιδεινώθηκε την τελευταία τετραετία. Η δεύτερη είναι
το ισοζύγιο µεταναστευτικών εισροών και εκροών, όπου συνεχί-
ζεται η µετανάστευση του πιο δυναµικού πληθυσµού της χώρας,
παραγωγικού και καταρτισµένου. Δεν θα συζητήσω τώρα για το
πώς διαχειρίζεται η Νέα Δηµοκρατία τις µεταναστευτικές εισ-
ροές. Τρίτον συναρτάται µε την εµπέδωση αισθήµατος ασφά-
λειας στους νέους, που δηµιουργείται µε κατοχυρωµένες εργα-
σιακές σχέσεις, τις οποίες η Νέα Δηµοκρατία κατεδάφισε, µε ικα-
νοποιητικό εισόδηµα, που σήµερα για τους νέους εξαντλείται
στις δύο µε τρεις πρώτες εβδοµάδες, και µε ισχυρό, δηµόσιο,
δωρεάν, κοινωνικό και προνοιακό κράτος-ασπίδα κατά των ανι-
σοτήτων και του κοινωνικού αποκλεισµού, της φτώχειας, της παι-
δικής φτώχειας, τρεις δείκτες που αυξήθηκαν επί Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Η Νέα Δηµοκρατία κατεδαφίζει και ιδιωτικοποιεί αυτό το κοι-
νωνικό και προνοιακό κράτος τέσσερα χρόνια τώρα, ενώ πλαγιο-
κοπεί και µειώνει τις δωρεάν παροχές, υπηρεσίες και τα επι-
δόµατα, αναγκάζοντας τους πολίτες να πληρώνουν από τα χα-
µηλά εισοδήµατά τους, από την τσέπη τους δηλαδή, όσα όφειλε
να τους παρέχει δωρεάν.

Στο νέο Υπουργείο µεταφέρονται και αρµοδιότητες που σα-
φώς ανήκουν αλλού, για παράδειγµα δηµιουργείται ενιαία Γενική
Γραµµατεία Ισότητας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων. Εδώ ταυτί-
ζεται ο ρόλος της γυναίκας µε τη µητρότητα και υποβαθµίζονται
οι έµφυλες ανισότητες. Αποσπώνται δε από το Υπουργείο Δικαιο-
σύνης κακώς, η παρακολούθηση της Ευρωπαϊκής Σύµβασης Δι-
καιωµάτων του Ανθρώπου και η συµµόρφωση µε τις αποφάσεις
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του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου. 
Ως προς τη στεγαστική πολιτική, η Κυβέρνηση υποτιµά την τε-

ράστια στεγαστική κρίση στη χώρα µας. Τα νούµερα είναι τρο-
µακτικά. Ένα στα τρία νοικοκυριά ξοδεύει πάνω από το 40% µε
50% του εισοδήµατός του για ενοίκιο ή δάνειο, ρεύµα, νερό,
ψύξη, θέρµανση. Στην Ευρώπη δε αυτός ο πληθυσµός είναι ένας
στα δέκα νοικοκυριά, αν καταλαβαίνετε πού βρισκόµαστε. Οι
εξαγγελθείσες δράσεις για τη στέγη των νέων είναι προσχηµατι-
κές όταν σήµερα τετρακόσιες χιλιάδες νέοι είκοσι τεσσάρων έως
σαράντα τεσσάρων χρονών δεν µπορούν να εγκαταλείψουν το
παιδικό τους δωµάτιο και τα νοίκια εκτινάσσονται. Δεν διαβάζετε;
Χορηγούνται πέντε χιλιάδες επιδοτούµενα δάνεια αγοράς για
νέους έως τριάντα εννέα ετών που θα γίνουν –λέει- και δέκα χι-
λιάδες, αποπληρωτέα σε τριάντα χρόνια, τα οποία πιθανόν αν δεν
έχεις πλάτες, να οδηγήσουν σε νέα κόκκινα δάνεια. 

Η δε λεγόµενη κοινωνική αναταραχή, µόνο αντιπαροχή δεν
είναι. Ευνοεί τους µεγαλοεργολάβους και τους επιτρέπει να χτί-
ζουν ακόµα και σε αγροτική γη, κατοικία.

Για την στεγαστική κρίση, απαιτούνται τρεις πολιτικές. 
Πρώτον, επειδή ένας στους τρεις νέους είναι άνεργος, ένας

στους δύο εργαζόµενους νέους είναι φτωχός διότι έχει µερική
απασχόληση, επτά στους δέκα νέους µένουν στο πατρικό τους
σπίτι, προτείνουµε διπλασιασµό της επιδότησης ενοικίου σε τε-
τρακόσιες χιλιάδες νέους από είκοσι πέντε έως σαράντα τεσσά-
ρων χρονών, 140 ευρώ το ένα άτοµο και έως 350 ευρώ το µήνα
για ζευγάρι µε δύο άτοµα. 

Δεύτερον, δεδοµένου ότι το ανεξέλεγκτο Airbnb δηµιουργεί
φούσκα ακινήτων, υπερτιµηµένες δηλαδή τιµές ενοικίασης και
αγοράς, προτείνουµε αποκλεισµό του για εταιρείες και να επι-
τρέπεται µόνο σε φυσικά πρόσωπα για δύο έως τρία ακίνητα. 

Τρίτον, χρειάζεται νέα κοινωνική πολιτική για την κατοικία, δη-
λαδή οικονοµική στέγη για όσους µε δικά τους µέσα αδυνατούν
να την εξασφαλίσουν. Προτείνουµε την τράπεζα στέγης, δηλαδή
απόθεµα υφιστάµενων κατοικιών και κτηρίων από το κράτος, από
νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου, αλλά και από ιδιώτες που θα
αποδίδονται µε κοινωνικούς όρους για ενοικίαση ή και αγορά. 

Βέβαια κεντρική αρµοδιότητα του Υπουργείου είναι η κοινω-
νική πρόνοια, φτώχεια, παιδί, οικογένεια, αναπηρία, ηλικιωµένοι,
άστεγοι, Ροµά -δεν ακούσαµε και γι’ αυτούς τίποτα, αυτοί είναι
αόρατοι- ΟΠΕΚΑ, δηµόσιοι και ιδιωτικοί φορείς κοινωνικής προ-
στασίας και κοινωνική και αλληλέγγυα οικονοµία για ευάλωτους
και γυναίκες. Δεν θα σταθώ εδώ, γιατί δεν έχω χρόνο. 

Να τονίσω όµως ότι µειώθηκαν οι ωφελούµενοι του ΚΕΑ, εσείς
το λέτε ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα από διακόσιες εξήντα τέσ-
σερις χιλιάδες που ήταν τα νοικοκυριά το 2019 σε διακόσιες µία
χιλιάδες το 2023, όταν η φτώχεια και η παιδική φτώχεια αυξήθηκε
επί των ηµερών σας. 

Πώς έγινε αυτό το θαύµα; Αποκλείστηκαν και αποκλείονται
λόγω αύξησης των αντικειµενικών αξιών. Αυτό πρέπει να λυθεί,
γιατί αποκλείονται και άλλοι, από το ΚΟΤ, από όλα τα επιδόµατα
στέγης κ.λπ., ανασφάλιστων υπερηλίκων και το παιδί που απο-
κλείεται από το ελάχιστο εγγυηµένο, γιατί συµψηφίζεται το επί-
δοµα παιδιού µε τα εισοδήµατα. Πρέπει να το λύσετε αυτό το
πράγµα. Σας καταθέσαµε τροπολογίες, δεν κάνατε καµµία δεκτή.

Να δοθεί γενναία αύξηση 20% των επιδοµάτων των αναπηρι-
κών και δωρεάν χορηγήσεις των εργαλείων αξιοπρέπειας, αµα-
ξίδια, τεχνητά µέλη κ.λπ.. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κάθε ενίσχυση για το παιδί είναι
καλοδεχούµενη.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε σε ελάχιστο χρόνο.
Όµως τα νέα ζευγάρια δεν βοηθιούνται αν δεν εξασφαλιστούν

δωρεάν voucher για βρεφονηπιακούς σταθµούς και ΚΔΑΠ και
ΚΔΑΠ - ΜΕΑ για όλα τα παιδιά µε πλήρεις φακέλους, που αφή-
σατε ογδόντα τέσσερις χιλιάδες παιδιά απ’ έξω, αλλά κι αν δεν
δώσετε εξακόσιες ογδόντα χιλιάδες γεύµατα σε όλα τα παιδιά
των δηµόσιων νηπιαγωγείων και δηµοτικών.

Την προηγούµενη τετραετία, επί διακυβέρνησης σας, παρακο-
λουθήσαµε µια πρωτοφανή έκρηξη παιδικής βίας ανηλίκων κατά
ανηλίκων και παράλληλα αύξηση της παιδικής κακοποίησης, σε-

ξουαλικής κακοποίησης και εκµετάλλευσης. Αυτά είναι τεράστια
θέµατα. Η Κυβέρνησή σας δεν τα αντιµετώπισε επί της ουσίας.
Συνεχίζονται και αυξάνονται. Είναι κατεπείγον να ληφθούν άµεσα
ουσιαστικά µέτρα. 

Τελειώνοντας, η λειτουργία του νέου υπερυπουργείου είναι αµ-
φίβολη, αφού δεν διαθέτει τους απαραίτητους ανθρώπινους και
τεχνικούς πόρους, ενώ οι οικονοµικοί του πόροι δεν εµφανίζονται
στο Μεσοπρόθεσµο. 

Καταψηφίζουµε τις προγραµµατικές εξαγγελίες της Κυβέρνη-
σης. 

Ευχαριστώ, κύριε πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ κι εγώ. 
Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Ανάπτυξης, κ. Κωνσταντίνος

Σκρέκας για δώδεκα λεπτά. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Ευχαρι-

στώ κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι ξεκινάει µια νέα περίοδος µε

όραµα και σχέδιο για τη διασφάλιση της βιώσιµης ανάπτυξης στη
χώρα µας. Και θα ήθελα σε αυτό το σηµείο, καταρχήν να ευχαρι-
στήσω τον Πρωθυπουργό της Ελλάδας, Κυριάκο Μητσοτάκη, για
τη µεγάλη τιµή που έκανε σε µένα και στους άξιους συναδέλφους
µου Μάξιµο Σενετάκη και Άννα - Μάνη Παπαδηµητρίου να µας
εµπιστευτεί το κρίσιµο Υπουργείο Ανάπτυξης. 

Πρέπει να σας πω ότι ως παράταξη αναλάβαµε µια µεγάλη ευ-
θύνη, µια ευθύνη που προκύπτει από την ισχυρή λαϊκή εντολή της
25ης Ιουνίου, µια ευθύνη να προχωρήσουµε σε βαθιές µεταρρυθ-
µίσεις που θα εξασφαλίσουν την ευηµερία και την πρόοδο στον
τόπο µας, µια λαϊκή εντολή για να χτίσουµε ένα µέλλον µε ένα
σύγχρονο κράτος στην υπηρεσία του πολίτη, µε καλύτερες δου-
λειές και αξιοπρεπείς µισθούς για όλες και όλους µε βιώσιµη ανά-
πτυξη που προϋποθέτει την προστασία του περιβάλλοντος και
θωρακίζει την κοινωνία µας απέναντι στις επιπτώσεις της κλιµα-
τικής κρίσης, για µια κοινωνία που προοδεύει διαρκώς, αλλά χω-
ρίς αποκλεισµούς για όλες και όλους τους Έλληνες. 

Και βέβαια, πρέπει να πω ότι η νέα τετραετία έρχεται σε συνέ-
χεια µιας τετραετίας που πετύχαµε πολλά: Ισχυρή ανάπτυξη, µε
συνολική αύξηση του ΑΕΠ τη χρονιά που πέρασε, που προσεγγί-
ζει το 7%. Να σηµειώσω ότι η Ελλάδα το 2022 ήταν µέσα στις
πέντε πρώτες ευρωπαϊκές χώρες από πλευράς ανάπτυξης του
ΑΕΠ της, όταν το 2019 ήταν προτελευταία σε ρυθµούς ανάπτυ-
ξης. Συνολική αύξηση κατά 15,6% του ΑΕΠ από το 2018 ως το
2022. Το 2018 είχαµε 180 δισεκατοµµύρια ευρώ Ακαθάριστο
Εθνικό Προϊόν και το 2022 φτάσαµε τα 208 δισεκατοµµύρια ευρώ
και συνεχίζουµε. 

Η οικονοµία µας αναβαθµίστηκε δώδεκα φορές από διεθνείς
οίκους. Οι συνολικές επενδύσεις αυξήθηκαν κατά 45%, ενώ σύµ-
φωνα µε µια µελέτη του «ECONOMIST» η Ελλάδα ήταν πρώτη
στον κόσµο στον ρυθµό βελτίωσης του οικονοµικού περιβάλλο-
ντος, ανεβαίνοντας δεκαέξι θέσεις σε έναν χρόνο. 

Κι όλα αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα πετύχαµε σε ένα
διάστηµα που δεν ήταν ένας ανεύθυνος καιρός, ήταν ένα διά-
στηµα όπου αντιµετωπίσαµε παγκόσµιες πολλαπλές και αλλεπάλ-
ληλες κρίσεις. 

Έτσι, παράλληλα µε όλα αυτά που πετύχαµε, στηρίξαµε και θα
συνεχίσουµε να στηρίζουµε την κοινωνία απέναντι στις προκλή-
σεις που επιµένουν και δυστυχώς, δυσκολεύουν την ελληνική οι-
κογένεια. Αλλά δεν σταµατάµε την προσπάθεια. Όπως γνωρίζετε
πολύ καλά, οι επιπτώσεις της ακρίβειας αντιµετωπίζονται βε-
βαίως και πρωτίστως µε τη µεγέθυνση της οικονοµίας και µε αύ-
ξηση των θέσεων εργασίας, που τελικά αυξάνουν το διαθέσιµο
εισόδηµα του νοικοκυριού.

Επτά, λοιπόν, είναι οι βασικοί άξονες του Υπουργείου Ανάπτυ-
ξης, για να προχωρήσουµε και να πετύχουµε το όραµά µας. 

Πρώτος άξονας, η προστασία της ελληνικής οικογένειας από
την ακρίβεια και τον εισαγόµενο πληθωρισµό και η αντιµετώπιση
των αθέµιτων εµπορικών πρακτικών και της αισχροκέρδειας.
Αξιοποιούµε µέτρα, που έχουν ήδη αποδώσει καρπούς, όπως το
πλαφόν στο περιθώριο κέρδους και το καλάθι του νοικοκυριού.
Συνεχίζονται, όµως, και αυξάνονται οι έλεγχοι στο σύνολο της
εφοδιαστικής αλυσίδας. 
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Αναβαθµίζουµε την πλατφόρµα e-Καταναλωτής για να παρέχει
περισσότερες πληροφορίες στους Έλληνες καταναλωτές και
αυτοί να µπορούν να διαπιστώσουν σε ποια καταστήµατα θα
βρουν τα προϊόντα που επιθυµούν, στις φθηνότερες τιµές. 

Αντιµετωπίζουµε αποτελεσµατικά το φαινόµενο των παραπλα-
νητικών εκπτώσεων, ώστε κάποιοι πονηροί να µην µπορούν να
εκµεταλλευτούν τους καταναλωτές. Οι µόνιµες εκπτώσεις, δεν
είναι εκπτώσεις και αυτοί που τις εφαρµόζουν θα τιµωρηθούν.
Πολλαπλασιάζουµε και αυστηροποιούµε τους ελέγχους µε τη
ΔΙΜΕΑ, τη Διυπηρεσιακή Μονάδα Ελέγχου Αγοράς.

Δεύτερος άξονας προτεραιότητας είναι η υλοποίηση της κρί-
σιµης εθνικής στρατηγικής για την επέκταση και την ισχυροποί-
ηση της βιοµηχανικής βάσης της χώρας. Καµµία οικονοµία δεν
µπορεί να διασφαλίσει µακροχρόνια και βιώσιµη ανάπτυξη χωρίς
ισχυρή βιοµηχανία και αυτό αποτελεί βασικό πυλώνα του νέου οι-
κονοµικού υποδείγµατος της χώρας µας. Στόχος µας είναι να αυ-
ξηθεί η συµµετοχή της βιοµηχανικής παραγωγής από 10,7% στο
ΑΕΠ που είναι σήµερα, στο 15% µέχρι το 2030. Να αυξηθούν οι
εξαγωγές βιοµηχανικών προϊόντων ως ποσοστό του ΑΕΠ από
9,2%, σήµερα στο 20% το 2030 και να αυξηθούν οι θέσεις εργα-
σίας απασχόλησης από 8,2% του ενεργού πληθυσµού σήµερα
στο 14% το 2030. 

Η ελληνική βιοµηχανία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει
και µπορεί να διακριθεί στη νέα ψηφιακή εποχή του «Industry 4.0»
και είναι η µεγάλη ευκαιρία της Ελλάδας να αξιοποιήσει µέσα από
την ευρωπαϊκή στρατηγική αλλά και από το θετικό momentum,
τις σύγχρονες ανάγκες για reshoring και nearshoring, δηλαδή την
επιστροφή βιοµηχανικών µονάδων από τη µακρινή Ασία κοντά
στις µεγάλες αγορές της Ευρώπης. 

Τρίτος και πολύ σηµαντικός άξονας προτεραιότητας, είναι η
στήριξη και η προστασία των ελληνικών προϊόντων µε ισχυροποί-
ηση και εκσυγχρονισµό των ελληνικών σηµάτων.

Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να πούµε ότι δυ-
στυχώς συστηµατικά οι Έλληνες καταναλωτές ζητούν να αγορά-
σουν ελληνικά παραγόµενα προϊόντα, ΠΟΠ προϊόντα, όπως είναι
η φέτα και πολλές φορές δυστυχώς τους προσφέρουν µη ΠΟΠ
προϊόντα, παραπλανώντας τους. Αυτό πέρα από τη ζηµιά που
προκαλεί στον καταναλωτή, αφού τα υψηλής προστιθέµενης και
ποιοτικά ελληνικά προϊόντα προφανώς είναι και ακριβότερα, δυ-
στυχώς προκαλεί και τεράστια ζηµιά στην παραγωγική βάση της
χώρας, στους Έλληνες κτηνοτρόφους, στους αγρότες, στην ελ-
ληνική µεταποίηση. Εµείς αυτό θα το σταµατήσουµε. Ήδη από
σήµερα έχουν ξεκινήσει σαρωτικοί και συνδυαστικοί έλεγχοι σε
καταστήµατα µαζικής εστίασης και ξενοδοχεία µε βασικά προ-
ϊόντα προτεραιότητας τον έλεγχο της φέτας ΠΟΠ και του λαδιού.
Ήδη από το πρωί έχουµε τα πρώτα ευρήµατα: Ξενοδοχείο στο
κέντρο της Αθήνας διέθετε λάδι χύµα παράνοµα σε επαναγεµι-
ζόµενες φιάλες. Πρόστιµο 500 ευρώ. Εστιατόριο στο κέντρο της
Αθήνας διέθετε φέτα ως ΠΟΠ Παρνασσού, ενώ δεν ήταν. Παρα-
πλάνηση καταναλωτή, πρόστιµο 3.000 ευρώ. Ξενοδοχείο στην
Κυπαρισσία διέθετε στο πρωινό χύµα λάδι. Πρόστιµο 500 ευρώ.
Εστιατόριο στην Κυπαρισσία διέθετε χύµα λάδι. Πρόστιµο 500
ευρώ. Και συνεχίζουµε. Έχουν βρεθεί δύο ευρήµατα ακόµα, τα
οποία όλα θα ανακοινωθούν.

Αυτά τα οποία λέµε τα εφαρµόζουµε και τα κάνουµε, γιατί επι-
τέλους πρέπει να προστατέψουµε τα ελληνικά προϊόντα.

Επίσης, προχωρούµε σε υλοποίηση δράσεων για ενίσχυση και
υποστήριξη του ελληνικού σήµατος και την αξιοποίηση της ενι-
αίας και ανταγωνιστικής ταυτότητας των προϊόντων της Μακεδο-
νίας υπό το σήµα «M MACEDONIA THE GREAT». 

Τέταρτος άξονας προτεραιότητας. Περαιτέρω απλοποίηση και
τυποποίηση και πλήρη ψηφιοποίηση του συνόλου των αδειοδοτι-
κών διαδικασιών για τις οικονοµικές δραστηριότητες στη χώρα
µας. Αύξηση της ανταγωνιστικότητας της χώρας και προσέλκυση
ακόµα περισσότερων ξένων επενδύσεων, θα είναι το αποτέλεσµα
αυτής της πολιτικής.

Πέµπτος άξονας προτεραιότητας. Κεντρικοποίηση διαφάνεια
και λογοδοσία στις δηµόσιες συµβάσεις. Προχωρούµε σε κεντρι-
κοποιηµένους διαγωνισµούς συµβάσεων πλαισίου, για προµή-
θεια υλικών και υπηρεσιών στοn δηµόσιο τοµέα, ώστε να
πετύχουµε οικονοµίες κλίµακας αλλά και ευελιξία. Παραδείγµα-

τος χάριν, το 2022 προχωρήσαµε σε κεντρικοποιηµένο διαγωνι-
σµό για ταχυδροµικές υπηρεσίες. Πετύχαµε έκπτωση 47% και
εξοικονοµήσαµε 25 εκατοµµύρια ευρώ. Επίσης, είχαµε 25% εξοι-
κονόµηση µέσα από κεντρικό διαγωνισµό για την προµήθεια ηλε-
κτρονικών υπολογιστών, όπως πετύχαµε και 40% έκπτωση µέσα
από κεντρικό διαγωνισµό για αγορά φωτοτυπικού χαρτιού.

Εκτός άξονα προτεραιότητας. Συνδέουµε την έρευνα και την
καινοτοµία µε την αγορά και τη µεταποίηση. Είναι απαραίτητη η
αξιοποίηση των πόρων για έρευνα που οδηγεί σε πρακτικές
εφαρµογές και εµπορικά προϊόντα, που θα συµβάλουν τελικά
στην ανταγωνιστικότητα αλλά και στη βιωσιµότητα της ελληνικής
οικονοµίας. Προωθούµε το pρόγραµµα «Ερευνώ – Καινοτοµώ
2021-2027» για µικρές, µικροµεσαίες επιχειρήσεις και ερευνητικά
ιδρύµατα. Υλοποιούµε εµβληµατικά έργα, όπως η «Πολιτεία Και-
νοτοµίας» στο ΧΡΩΠΕΙ που είναι στην Αθήνα και το «Thess Intec»
στη Θεσσαλονίκη. Ενισχύουµε και αναβαθµίζουµε το πρόγραµµα
«Elevate Greece» έγκριση που υποστηρίζει επτακόσιες ογδόντα
start ups.

Έβδοµος άξονας προτεραιότητας. Αξιοποιούµε εθνικούς και
ενωσιακούς πόρους για την αύξηση των επενδύσεων, την ενί-
σχυση της εξωστρέφειας και την τόνωση της ανταγωνιστικότη-
τας. Πλέον η Ελλάδα είναι ένας από τους πιο ελκυστικούς
προορισµούς σε ευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο. Πετύχαµε ση-
µαντική αύξηση των συνολικών επενδύσεων κατά 32,5% το 2022
συγκριτικά µε το 2018. Εκτινάχθηκαν κατά 114%, διπλασιάστηκαν
δηλαδή οι ξένες άµεσες επενδύσεις σε ρεκόρ εικοσαετίας, από
3,36 δισεκατοµµύρια ευρώ το 2018 στα 7,23 δισεκατοµµύρια
ευρώ το 2022 και συνεχίζουµε. Οι εξαγωγές οδεύουν φέτος για
ένα νέο ιστορικό ρεκόρ µετά την εξαιρετική περσινή επίδοση,
όπου ανήλθαν σχεδόν στα 55 δισεκατοµµύρια ευρώ, αυξηµένες
κατά 66% σε σχέση µε πέντε χρόνια πριν.

Προχωρούµε στη δηµιουργία µιας ηλεκτρονικής πλατφόρµας
που θα περιλαµβάνει τις εγκαταλελειµµένες βιοµηχανικές εγκα-
ταστάσεις που είναι διάσπαρτες σε όλη τη χώρα. Θα περιλαµβά-
νει επίσης και τεχνικά στοιχεία αυτό των εγκαταστάσεων, όπως
είναι για παράδειγµα οι επιτρεπόµενες χρήσεις γης, όπως είναι
τα δίκτυα, οδικά και άλλα, τα οποία είναι κοντά σε αυτές τις εγκα-
ταστάσεις, ώστε αυτές να αξιοποιηθούν. Με ένα κλικ ο ενδιαφε-
ρόµενος να µπορεί να διαπιστώσει στην περιοχή ενδιαφέροντός
του ποιες εγκαταλελειµµένες εγκαταστάσεις υπάρχουν, ώστε να
προχωρήσει στην πιθανή αξιοποίησή τους. Αξιοποιούµε ευρω-
παϊκούς και εθνικούς πόρους στην τεχνητή νοηµοσύνη, στην τε-
χνολογία έξυπνης µεταποίησης και στη ροµποτική και βεβαίως
αναβαθµίζουµε και δηµιουργούµε νέα πράσινα και έξυπνα βιοµη-
χανικά πάρκα για να στηρίξουµε την ανάπτυξη της βιοµηχανικής
παραγωγής στη χώρα µας.

Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενθαρρύνουµε τη συνερ-
γασία πολύ µικρών και µικρών επιχειρήσεων µέσα από clusters.
Η συνεργασία και οι συνενώσεις είναι αυτά τα οποία θα αυξήσουν
τη δύναµη των µικρών και µικροµεσαίων ελληνικών επιχειρήσεων
και στην ελληνική αγορά και στην ευρωπαϊκή και στην παγκόσµια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Είναι αυτονόητο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ζούµε σε
µία περίοδο µεγάλων αλλαγών και παγκόσµιων προκλήσεων.
Οφείλουµε να ανταποκριθούµε, λοιπόν, σε αυτές µε αίσθηµα ευ-
θύνης αλλά και τη συναίσθηση του επείγοντος.

Για την Κυβέρνηση και τον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη
επίκεντρο των πολιτικών µας είναι ο άνθρωπος, το κοινό καλό.
Προχωρούµε, λοιπόν, µε συνέπεια λόγων και έργων, έτσι ώστε
να δηµιουργήσουµε ένα καλύτερο αύριο για όλες τις Ελληνίδες
και για όλους τους Έλληνες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Να ευχαριστήσω τον
κύριο Υπουργό και για την τήρηση του χρόνου.

Τον λόγο έχει ζητήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΠΑΣΟΚ –Κινήµατος Αλλαγής κ. Κατρίνης και βλέπω ότι τον ζητάει
τώρα και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης
κ. Χήτας.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
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Ακούσαµε τον Υπουργό, ο οποίος δεν είναι και πρωτάρης στο
συγκεκριµένο Υπουργείο, για δώδεκα λεπτά να µας κάνει µια
αδρή περιγραφή των αξόνων σε προτεραιότητα.

Είπατε, κύριε Υπουργέ, για την ακρίβεια. Ξέρετε πολύ καλά ότι
στα τρόφιµα εδώ και δύο χρόνια έχουµε 25% ανατιµήσεις. Είπατε
για τη ΔΙΜΕΑ, η δηµιουργία της οποίας αποτελεί πολιτική από-
φαση της Κυβέρνησής σας, αλλά η οποία στα τρόφιµα εδώ και
δύο χρόνια που καλπάζει όχι η ακρίβεια αλλά η αισχροκέρδεια,
έχει επιβάλει όλα και όλα πέντε πρόστιµα, µετρηµένα στα δά-
χτυλα του ενός χεριού. Έχει αυξηθεί 25% η τιµή στα τρόφιµα δύο
χρόνια. Και µόλις πέντε πρόστιµα επέβαλε η ΔΙΜΕΑ.

Εµείς, ως ΠΑΣΟΚ, έχουµε προτείνει νοµοθετική ρύθµιση µε σύ-
σταση Αρχής Προστασίας Καταναλωτή και θα επιµείνουµε σε
αυτό.

Ούτε µας είπατε κάτι, κύριε Υπουργέ, για τις χρεώσεις των
τραπεζών. Όλοι οι Έλληνες πολίτες πληρώνουν υπέρογκες χρε-
ώσεις. Ξέρετε πολύ καλά ότι η Επιτροπή Ανταγωνισµού έχει διε-
ξαγάγει έρευνα. Ξέρετε πολύ καλά ότι η Τράπεζα της Ελλάδος
απηύθυνε συστάσεις. Η ελληνική Κυβέρνηση και σήµερα, διά χει-
λέων του κ. Σκρέκα, αυτό το θέµα επέλεξε να το αγνοήσει. Προ-
φανώς, δεν την αφορά αυτό το θέµα.

Μας είπατε για τις άµεσες ξένες επενδύσεις. Πανηγυρίζατε ότι
έχουµε αύξηση 32%. Δεν ξέρω αν διαβάσατε προχθές την έκθεση
του ΟΗΕ, η οποία λέει ότι το 75%, τρεις στις τέσσερις από αυτές
τις επενδύσεις είναι εξαγορές και συγχωνεύσεις, real estate και
κόκκινα δάνεια. Αυτό είναι το όραµά σας για τις επενδύσεις στη
χώρα; Οι βίαιες εξαγορές και συγχωνεύσεις δανείων και το real
estate;

Μας είπατε για τις εξαγωγές, αλλά δεν µας είπατε ότι µαζί µε
την αύξηση των εξαγωγών έχουµε και ρεκόρ αύξησης των εισα-
γωγών, µε το έλλειµµα στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών το
2022 να ξεπερνάει τα 20 δισεκατοµµύρια, περίπου όσο ήταν και
το 2009, όταν και αφήσατε τη χώρα στο χείλος της χρεοκοπίας.

Δεν µας είπατε τίποτα για τα σαράντα έργα ΣΔΙΤ τα οποία
έχουν βαλτώσει επί Κυβέρνησής σας. Δεν µας είπατε τίποτα για
τον ρόλο της Αναπτυξιακής Τράπεζας, την οποία εσείς είχατε ψη-
φίσει -και όχι µόνο εσείς- να µπορεί να δίνει και απευθείας χορη-
γήσεις. Δεν ακούσαµε την λέξη Αναπτυξιακή Τράπεζα στις Προ-
γραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρνησης.

Δεν ακούσαµε τίποτα για τη ρευστότητα των επιχειρήσεων,
όταν το 90% των επιχειρήσεων είναι αποκλεισµένες από τον τρα-
πεζικό δανεισµό, από το Ταµείο Ανάκαµψης, από το ΕΣΠΑ -τρα-
πεζικό δανεισµό και αναπτυξιακό νόµο. Και βεβαίως, επειδή
είπατε για τη βιοµηχανία και τη στρατιωτική βιοµηχανία, λέτε ότι
έχετε εκπονήσει ένα σχέδιο από το 2020. Δεν ξέρω αν έχει ξεκι-
νήσει εργασίες αυτή η στρατιωτική βιοµηχανία αλλού νοµίζω πως
όχι. Μονίµως την εξαγγέλλετε, αλλά δεν έχετε υλοποιήσει τίποτα
για το κόστος ενέργειας, τίποτα για το κόστος δανεισµού, τίποτα
για το µη µισθολογικό κόστος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Μια µικρή ανοχή, κύριε Πρόεδρε.
Και µάλιστα, ως προς τη βιοµηχανία, θέλω να το συνδέσω µε

τη χθεσινή εξαγγελία του Πρωθυπουργού που µίλησε για τεχνητή
νοηµοσύνη, λέγοντας το εξής. Με βάση την έκθεση του ΣΕΒ, όχι
του ΠΑΣΟΚ, σε λύσεις τεχνητής νοηµοσύνης η Ελλάδα είναι τε-
λευταία στην Ευρωπαϊκή Ένωση όσον αφορά στην ψηφιοποίηση
των επιχειρήσεων και σε όλους τους δείκτες. Και στον δείκτη
DESI η Ελλάδα είναι προτελευταία στην Ευρωπαϊκή Ένωση.

Για όλα, λοιπόν, αυτά που αφορούν τις µικροµεσαίες επιχειρή-
σεις, για τις οποίες, κύριε Πρόεδρε, δεν ακούστηκε η παραµικρή
λέξη. Οκτακόσιες τριάντα χιλιάδες επαγγελµατικά ΑΦΜ, πάνω
από τετρακόσιες τριάντα χιλιάδες µικροµεσαίες επιχειρήσεις
ακούν την Κυβέρνηση, τον Υπουργό Ανάπτυξης να µη λέει την
παραµικρή κουβέντα για την τόνωσή τους, για τη ρευστότητα
που πρέπει να έχουν και βεβαίως, για τον ακατάσχετο επαγγελ-
µατικό λογαριασµό, που είναι πάγιο αίτηµα και δηµιουργεί προ-
βλήµατα βιωσιµότητας.

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Όλα αυτά εύλογα µας προκαλούν ανησυχία για το ποια είναι η

πραγµατική στόχευση της Κυβέρνησης όσον αφορά στη ραχο-

κοκαλιά της ελληνικής οικονοµίας. Μπορεί εσείς βέβαια να εν-
στερνίζεστε την έκθεση Πισσαρίδη, που έλεγε ότι αυτές οι επι-
χειρήσεις είναι πρόβληµα για την ανταγωνιστικότητα ελληνικής
οικονοµίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Κατρίνη, σας
παρακαλώ.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Εµείς, όµως, πίσω από τις εκατοντάδες
χιλιάδες µικροµεσαίες επιχειρήσεις βλέπουµε οικογενειακές επι-
χειρήσεις, εργαζόµενους και εργοδότες που παλεύουν νυχθηµε-
ρόν να επιβιώσουν και µια Κυβέρνηση που τους έχει αποστερήσει
κάθε πρόσβαση σε προγράµµατα και τραπεζικό δανεισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Έχει ζητήσει τον
λόγο ο κύριος Υπουργός.

Κύριε Υπουργέ, να τοποθετηθεί και ο Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος κ. Χήτας, από την Ελληνική Λύση και µετά θα πάρετε
τον λόγο να απαντήσετε συνολικά.

Κύριε Χήτα, παρακαλώ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. Είναι η
δεύτερη παρέµβασή σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σιδεροκέφαλος στα νέα σας καθήκοντα!

Έχετε ένα πολύ σηµαντικό Υπουργείο.
Θα θέλαµε ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας να τοποθε-

τηθείτε, ως Κυβέρνηση, για ένα πάρα πολύ σηµαντικό εθνικό
θέµα, κύριε Υπουργέ. Ο προκάτοχός σας, δυστυχώς, έγραψε µε
µελανά γράµµατα το όνοµά του σε µια εγκληµατική αµέλεια -θα
έλεγα εγώ- και αναφέροµαι στην περίπτωση του «Turkaegean».

Σε ένα τόσο σηµαντικό θέµα που αφορά στην πατρίδα µας, ο
ίδιος είπε ότι ήταν λάθος ενός υπαλλήλου, µια αµέλεια και µάλι-
στα, θα γινόταν και ΕΔΕ. Δεν ξέρουµε πού βρίσκεται η υπόθεση
αυτή.

Εµείς, ως Ελληνική Λύση, από το 2019 έως το 2023, µε τους
δέκα Βουλευτές που είχαµε τότε -τώρα έχουµε δώδεκα- και τον
έναν Ευρωβουλευτή µας, τον Μανώλη Φράγκο, κάναµε κάποιες
κινήσεις, κύριε Υπουργέ.

Για παράδειγµα, στην ετήσια έκθεση προόδου, κύριε Σκρέκα,
για την Τουρκία καταθέσαµε σειρά τροπολογιών στην Ευρώπη
για την Τουρκία. Τι κάναµε εµείς και τι ζητήσαµε; Ο Ευρωβουλευ-
τής µας, λοιπόν, ήταν ο µόνος -και αυτό έχει πολύ µεγάλη σηµα-
σία- ο µόνος Έλληνας Ευρωβουλευτής στο Ευρωκοινοβούλιο
που έθεσε το θέµα του «Turkaegean» εν τοις πράγµασι. Τι εννο-
ούµε;

Πρώτον, ζήτησε ο Ευρωπαίος Επίτροπος Εσωτερικής Αγοράς
να απαγορεύσει κάθε προϊόν που φέρει το σήµα «Turkaegean».
Δεύτερον, κάθε ευρωπαϊκό κράτος να απαγορεύσει τις διαφηµί-
σεις µε το σήµα της «Turkaegean».

Τρίτον, κύριε Σκρέκα, να υπάρχει ένας µόνιµος µηχανισµός κυ-
ρώσεων, ώστε η Ευρώπη να επιβάλλει κάθε φορά κυρώσεις στην
Τουρκία που χρησιµοποιεί το σήµα.

Αυτά τα κάναµε, γιατί οι Τούρκοι, κύριε Σκρέκα δεν καταλαβαί-
νουν από λόγια, µόνο από πράξεις.

Άρα, εµείς ρωτάµε το εξής και νοµίζω ότι ενδιαφέρει όλες τις
Ελληνίδες και τους Έλληνες. Είναι ένα θέµα εθνικό και ήταν µια
πραγµατικά εγκληµατική αµέλεια από την πλευρά της Νέας Δη-
µοκρατίας, της Κυβέρνησης. Τι έχετε κάνει; Έχουµε προσφύγει;
Πού βρίσκεται η υπόθεση. Είναι χαµένη ή όχι; Τι έγινε εκείνη η
έρµη ΕΔΕ για την αµέλεια του υπαλλήλου; Είναι ένα θέµα πολύ
σηµαντικό.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Κύριε Σκρέκα, έχετε

τον χρόνο για να απαντήσετε και στις δύο παρεµβάσεις. Θα σας
δώσω τα τρία λεπτά που προβλέπονται, αλλά θα έχετε την άνεση,
επειδή είναι δύο οι παρεµβάσεις, να έχετε τον χρόνο που απαι-
τείται.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΣΚΡΕΚΑΣ (Υπουργός Ανάπτυξης): Σύντο-
µα, κύριε Πρόεδρε.

Κατ’ αρχάς, θέλω να πω ότι θα απαντήσω σε θέµατα που αφο-
ρούν την ύλη του Υπουργείου µου. Κατά δεύτερον, πρέπει να πω,
κάνοντας µια παρατήρηση σε αυτά που είπε ο κ. Κατρίνης, τα
εξής.

Κύριε Κατρίνη, θεωρώ ότι καλύτερη απόδειξη για το αν έχουµε
στηρίξει την οικονοµία της χώρας και τις επαγγελµατικές τάξεις
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είναι η απόδοση που αυτές έχουν.
Θα σας πω, λοιπόν, χωρίς να ωραιοποιώ τα πράγµατα και

χωρίς να λέω ότι δεν πρέπει να κάνουµε ακόµα πολλά περισσό-
τερα για να τους στηρίξουµε και φυσικά και οι επτά άξονες προ-
τεραιότητας που ανέφερα ακριβώς σε αυτή την κατεύθυνση
βρίσκονται, δηλαδή το πώς θα στηρίξουµε ακόµα περισσότερο
τις επαγγελµατικές τάξεις, τους επαγγελµατίες, τις µικροµεσαίες
επιχειρήσεις να αναπτυχθούν και µεγαλύτερες επιχειρήσεις.

Θα πρέπει να σας πω, όµως, ότι τα αποτελέσµατα της λειτουρ-
γίας τους και της απόδοσής τους δείχνουν κάτι. Σας περιέγραψα,
λοιπόν, πριν ότι έχουµε αύξηση εξαγωγών κατά 60%. Έχουµε δι-
πλασιασµό σε ό,τι αφορά την απόδοσή τους και την παραγωγή
τους. Έχουµε αύξηση των νέων εταιρειών και νέων επιχειρήσεων,
των µικρών επιχειρήσεων, των ενάρξεων των επιχειρήσεων κάθε
µήνα. Κάθε µήνα έχουµε νέες ενάρξεις και έχουµε περισσότερες
ενάρξεις από κλεισίµατα επιχειρήσεων, που σηµαίνει ότι αυτοί οι
άνθρωποι, η ελληνική βιοµηχανία, η ελληνική µεταποίηση και οι
µικροµεσαίες επιχειρήσεις, παρ’ όλα τα προβλήµατα που είχαν
να αντιµετωπίσουν, από παγκόσµιες προκλήσεις, όπως είναι η
ενεργειακή κρίση, όπως είναι οι αυξήσεις των διεθνών εµπορεύ-
σιµων τιµών των πρώτων υλών, κατάφεραν να αντισταθούν, κα-
τάφεραν να επιβιώσουν και καταφέρνουν σήµερα να αποδώσουν.

Αυτό, βέβαια, δεν σηµαίνει ότι εµείς πρέπει να µείνουµε αµέ-
τοχοι. Γι’ αυτό ερχόµαστε και βοηθάµε την ελληνική παραγωγή.
Και πώς τη βοηθάµε; Σας είπα κάποια παραδείγµατα.

Πείτε µου τελευταία φορά και οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ όσο
κυβερνούσαν πότε µια τέτοια κυβέρνηση, όπως η δική µας, µε
τέτοια πολιτική βούληση αποφασίζει και κάνει ελέγχους, διενερ-
γεί ελέγχους στην αγορά για να προστατεύσει τα ελληνικά προ-
ϊόντα, τα ελληνικά ΠΟΠ προϊόντα, τη φέτα, το ελληνικό λάδι.

Αυτή τη στιγµή που µιλάµε έχουν ξεκινήσει σαρωτικοί έλεγχοι.
Πού; Στα καταστήµατα µαζικής εστίασης και θα προχωρήσει και
αλλού. Και ήδη έχουµε ευρήµατα.

Τι σηµαίνει αυτό; Έχουµε την πολιτική βούληση να προστατεύ-
σουµε την ελληνική παραγωγή και αυτό κάνουµε. Μέσα από αυτή
την προστασία επιτέλους και θα προστατευτεί και ο Έλληνας
κτηνοτρόφος και ο Έλληνας αγρότης και ο Έλληνας µεταποι-
ητής, που παίρνει τα αγροτικά προϊόντα και τα µεταποιεί, ώστε
στο τέλος να τα εµπορευθεί. Αυτά κάνουµε εµείς µε πράξεις και
τελικά, τα αποτελέσµατα δείχνουν ότι κάτι έχουµε πετύχει. Δεν
είµαστε ικανοποιηµένοι.

Σε ό,τι αφορά το θέµα της ακρίβειας, ανακοινώθηκε ο πληθω-
ρισµός. Αποκλιµακώνεται και στην Ελλάδα στο 1,8%. Έχουµε
από τους χαµηλότερους πληθωρισµούς στην Ευρώπη, αλλά δεν
πανηγυρίζουµε. Στα τρόφιµα συνεχίζει να επιµένει, δυστυχώς, ο
πληθωρισµός και γι’ αυτό θα συνεχίσουµε ακόµα πιο εντατικούς
ελέγχους και όπως είπα, στο σύνολο της εφοδιαστικής αλυσίδας,
όχι µόνο στα τελικά καταστήµατα λιανικής πώλησης, όχι µόνο
στα σουπερµάρκετ -που εκεί έχουµε κλειδώσει το πλαφόν- αλλά
στο σύνολο της εφοδιαστικής αλυσίδας και στον προµηθευτή
τους και τελικά, στον παραγωγό µε έναν τέτοιο τρόπο όπου τε-
λικά ο πληθωρισµός σιγά-σιγά θα αποκλιµακωθεί και θα αποτρέ-
ψουµε την αισχροκέρδεια, που µπορεί να υπάρχει, αλλά αυτό δεν
θα το επιτρέψουµε από εδώ και πέρα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Προχωράµε τώρα

στον κατάλογο των οµιλητών. 
Τον λόγο έχει από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δη-

µοκρατίας ο κ. Παναγιώτης Θεοδωρικάκος.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΘΕΟΔΩΡΙΚΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διπλή ισχυρή εκλογική επικρά-

τηση της Νέας Δηµοκρατίας τον Μάιο και τον Ιούνιο βασίστηκε
σε τρία κρίσιµα δεδοµένα. Το πρώτο δεδοµένο ήταν και είναι η
αξιοπιστία και η συνέπεια λόγων και έργων, καθώς η κυβέρνηση
της περιόδου 2019 - 2023 έκανε πράξη, παρά τις πολύ δυσµενείς
συνθήκες, τη συµφωνία αλήθειας που είχε προτείνει ο Πρωθυ-
πουργός Κυριάκος Μητσοτάκης στον ελληνικό λαό από το 2016.
Το δεύτερο δεδοµένο είναι ότι απέδειξε αυτή η Κυβέρνηση την
αποτελεσµατικότητά της στη διαχείριση κρίσεων και εκτάκτων
καταστάσεων από την πανδηµία έως την ασύµµετρη απειλή της

εργαλειοποίησης των παράνοµων µεταναστών στον Έβρο αλλά
και στο Αιγαίο. Και το τρίτο δεδοµένο, χωρίς καµµία αµφιβολία,
είναι η στρατηγική της υπέρβασης των ψευδεπίγραφων διαχωρι-
στικών γραµµών του χθες οι οποίες ασφαλώς δεν επαρκούν για
να ερµηνεύσουν τον σύγχρονο κόσµο, η διεύρυνση και η ανανέ-
ωση της Νέας Δηµοκρατίας, ώστε να αποτελεί στην πράξη πα-
ράταξη όλων των Ελλήνων, κρατώντας πάντα, ωστόσο, ισχυρές
τις θεµελιώδεις αξίες αυτής της παράταξης, που πιστεύω ότι
πλέον έχουν πολύ ισχυρή αποδοχή ευρύτατα στην ελληνική κοι-
νωνία, και είναι ο πατριωτισµός, η ελευθερία και η αλληλεγγύη. 

Το πολύ ενδιαφέρον σε αυτές τις εκλογές ήταν ότι αυτό που
ονοµάζουµε κοινωνική ατζέντα και ψήφος προσδοκίας υπήρξε
µόνο από τη Νέα Δηµοκρατία. Η κοινωνική ατζέντα σε αυτές τις
εκλογές ήταν κατ’ εξοχήν ατζέντα της Νέας Δηµοκρατίας και η
ψήφος προσδοκίας των Ελλήνων πολιτών κατευθύνθηκε ουσια-
στικά µόνο προς τη Νέα Δηµοκρατία. Αυτό είναι εξαιρετικά σπά-
νιο για τα ελληνικά µεταπολιτευτικά χρονικά, όταν, µάλιστα,
µιλάµε για δεύτερη κυβερνητική θητεία ενός κόµµατος, όπως
έχει συµβεί στις ηµέρες µας. Και ο ελληνικός λαός τίµησε µε
ισχυρή εντολή αυτοδυναµίας τον Πρωθυπουργό και την παρά-
ταξή µας να συνεχίσουµε πιο αποφασιστικά τις αλλαγές και τις
µεταρρυθµίσεις που ξεκίνησαν το 2019. 

Ασφαλώς στόχος όλων των µεταρρυθµίσεων και του εκσυγ-
χρονισµού της χώρας είναι η ανάπτυξη για όλους και η βελτίωση
της οικονοµικής κατάστασης των πολιτών, η ασφάλεια για όλους,
η ασφάλεια της πατρίδας και η µείωση των κοινωνικών ανισοτή-
των. Έχουµε αυτούς τους στόχους και οφείλουµε να κάνουµε τα
πάντα για να τους υλοποιήσουµε. Και δίπλα σε αυτά πρέπει να
συνεχίσουµε να εργαζόµαστε σκληρά µε πίστη και όραµα, για να
κάνουµε πράξη την ενότητα του παγκόσµιου ελληνισµού και την
ασφάλεια του ελληνισµού, όπως το κάναµε πράξη δίνοντας επι-
τέλους το δικαίωµα ψήφου από τον τόπο που κατοικούν στους
Έλληνες του εξωτερικού. Και τώρα είναι πατριωτική υποχρέωση
όλων µας -και το σχετικό νοµοσχέδιο πρέπει να πάρει τριακόσιες
ψήφους στη Βουλή- και πρέπει να στηρίξουν όλες οι πολιτικές
δυνάµεις την άρση κάθε περιορισµού και κάθε εξαίρεσης για
τους πολίτες του παγκόσµιου ελληνισµού, για τους Έλληνες σε
όλη τη γη, για τους Έλληνες που είναι εγγεγραµµένοι ήδη στους
εκλογικούς καταλόγους.

Και όπως κρατήσαµε όρθια τα σύνορα της Ελλάδας και της
Ευρώπης σε θάλασσα και στεριά µε αποφασιστικά χτυπήµατα
στα κυκλώµατα των διακινητών, µε διάσωση χιλιάδων ανθρώπων,
µε σεβασµό στο Διεθνές Δίκαιο, µε αποτροπή για παράνοµη εί-
σοδο διακοσίων εβδοµήντα χιλιάδων παράνοµων µεταναστών
µόνο το 2022, µε την επέκταση του φράχτη κατά τριάντα πέντε
χιλιόµετρα, που είχα την τιµή να υπογράψω ως Υπουργός Προ-
στασίας του Πολίτη, έτσι θα συνεχίσουµε να θωρακίζουµε τα σύ-
νορά µας, όπως και χθες παρουσίασε ο Πρωθυπουργός. Και
όπως προστατέψαµε την κοινωνική συνοχή την περίοδο της παν-
δηµίας, µειώνοντας µάλιστα την ανεργία, έτσι οφείλουµε να συ-
νεχίσουµε και συνεχίζουµε µε τη µείωση των φόρων, την προσέλ-
κυση νέων επενδύσεων, τη στήριξη της νέας γενιάς, τη στήριξη
των αδυνάµων, µε ισχυρούς σηµαντικούς αναπτυξιακούς ρυθ-
µούς που οδηγούν σε νέα δραστική µείωση της ανεργίας. 

Καθώς και στον τοµέα της εσωτερικής ασφάλειας, όπως σπά-
σαµε άβατα και φωτίσαµε γκρίζες ζώνες παντού σε όλη τη χώρα,
µακριά από τις ιδεοληψίες που επικρατούσαν για δεκαετίες, οφεί-
λουµε να συνεχίσουµε τις µεταρρυθµίσεις για µια Αστυνοµία σύγ-
χρονη, αποτελεσµατική, φιλική στους πολίτες µε σεβασµό στη
δηµοκρατική νοµιµότητα και διαφάνεια, για την υλοποίηση της
οργανωτικής αναδιάρθρωσης της ΕΛΑΣ, τον διπλασιασµό των
γραφείων ενδοοικογενειακής βίας, όπως είχαµε σχεδιάσει, την
τοποθέτηση καµερών σε επίµαχα σηµεία, ιδιαίτερα στην Αττική,
µε βάση σχεδιασµούς που έχει η Ελληνική Αστυνοµία, αλλά ιδίως
την ολόπλευρη στήριξη του ανθρώπινου δυναµικού της Ελληνι-
κής Αστυνοµίας, στήριξη ψυχική και υλική. Είµαι βέβαιος ότι το
Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη θα κινηθεί προς αυτές τις κα-
τευθύνσεις.

Συνεχίζουµε σταθερά και αποφασιστικά, όπως δεσµευτήκαµε
προεκλογικά, µε βάση το πρόγραµµά µας, που ενέκρινε ο ελλη-
νικός λαός, ενάντια στη δηµαγωγία, τον λαϊκισµό, την ισοπέδωση,
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την αδιέξοδη τοξικότητα, τις συκοφαντίες. Αυτοί ήταν οι λόγοι
που η Νέα Δηµοκρατία πήρε ισχυρή αυτοδυναµία και εντολή να
κάνει πράξη τις δεσµεύσεις της. Και πιστεύω ότι πολλά την επό-
µενη τετραετία µπορούν να γίνουν µε συναινέσεις και µε τη συ-
νεργασία όλων των πολιτικών δυνάµεων ή τουλάχιστον όσων
θέλουν να αυτοτοποθετούνται ως µεταρρυθµιστικές δυνάµεις,
όπως είναι η µεταρρύθµιση για να µπει τέλος στο κρατικό µονο-
πώλιο στην ανώτατη εκπαίδευση, να προχωρήσει παντού η αξιο-
λόγηση, να σπάσουν όσοι θύλακες γραφειοκρατίας και πελατεια-
κών σχέσεων έχουν αποµείνει, για µια Ελλάδα πιο ισχυρή στην
Ευρώπη και τη διεθνή σκηνή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την εµπιστοσύνη του ελληνι-
κού λαού, µε τη δύναµη της λαϊκής ψήφου, µε την αξιοπιστία και
την αποδεδειγµένη ικανότητα διακυβέρνησης του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη και της Νέας Δηµοκρατίας και µε τη σκληρή δουλειά
όλων µας είµαι σίγουρος πως θα πετύχουµε και πάλι στην απο-
στολή που µας ανέθεσε ο ελληνικός λαός. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Να ευχαριστήσω τον
κ. Θεοδωρικάκο για την τήρηση, όχι απλά του χρόνου, αλλά και
για το περίσσευµα που µας άφησε.

Καλώ τώρα στο Βήµα τον κ. Γεώργιο Μαρίνο από την Κοινο-
βουλευτική Οµάδα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος της Ελλάδας. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΡΙΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στη βόρεια Εύβοια θρηνούµε και άλλο νεκρό που πέθανε σε

καρότσα αγροτικού, λόγω έλλειψης ασθενοφόρου. Και προστί-
θεται στους δεκάδες αδικοχαµένους, θύµατα της καπιταλιστικής
ανάπτυξης µε κριτήριο το κέρδος που αντιµετωπίζει τη ζωή του
λαού και τα δικαιώµατά του ως κόστος, προκαλώντας καθηµε-
ρινά Τέµπη, τραγωδίες. Για αυτό λέµε στον λαό µας ισχυρή Ελ-
λάδα για τους λίγους, τους εκµεταλλευτές. Αυτό είναι το στίγµα
και αυτής της Κυβέρνησης και της αντιλαϊκής πολιτικής της. 

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, χαµηλώστε τους τόνους. Και
άλλες αστικές κυβερνήσεις πίστεψαν ότι ήταν καβάλα στο άλογο,
αλλά διαψεύστηκαν! Αντιµετώπισαν την εργατική λαϊκή πάλη,
αποδυναµώθηκαν, χρεοκόπησαν. Και το γνωρίζετε καλά. Όπως
το ξέρουν καλά το ΠΑΣΟΚ και ο ΣΥΡΙΖΑ από την πείρα της δικής
τους αντιλαϊκής διακυβέρνησης. Ο λαός στενάζει και αυτό ανα-
παράγεται µε τα αντιλαϊκά µέτρα και τα δολώµατα που πέταξε η
Κυβέρνηση µε τις Προγραµµατικές Δηλώσεις, πλήττοντας τα
συµφέροντα της εργατικής τάξης, των βιοπαλαιστών αγροτών
και αυτοαπασχολούµενων, τα δικαιώµατα της νεολαίας.

Οι Προγραµµατικές Δηλώσεις είναι κοµµένες πάνω στο πατρόν
του υπερµνηµονίου του Ταµείου Ανάκαµψης, της Ευρωπαϊκής
Ένωσης µε δισεκατοµµύρια ευρώ στους οικονοµικούς οµίλους
και σκληρά προαπαιτούµενα για τον λαό, που διαιωνίζουν τους
άθλιους µισθούς και συντάξεις, την ακρίβεια, τη φοροεπιδροµή,
την παραπέρα εµπορευµατοποίηση της υγείας, της πρόνοιας,
της παιδείας, τα απλησίαστα ενοίκια και τους χιλιάδες πλειστη-
ριασµούς. 

Μπορεί να έχετε εξασφαλίσει τη συναίνεση του ΣΥΡΙΖΑ, του
ΠΑΣΟΚ και των άλλων κοµµάτων στα στρατηγικά ζητήµατα, αλλά
δεν θα εξασφαλίσετε τη συναίνεση των εργαζοµένων και της νε-
ολαίας. Η επιχειρούµενη αναστολή της αµαρτωλής σοσιαλδηµο-
κρατίας και οι αναζητήσεις του ΣΥΡΙΖΑ µετά την εκλογική του
ήττα δεν αφορούν τα λαϊκά συµφέροντα, αλλά την αποτελεσµα-
τικότερη συµµετοχή στο παιχνίδι της αντιλαϊκής αστικής διαχεί-
ρισης προς όφελος των µονοπωλίων. 

Το θετικό στοιχείο στον σηµερινό αρνητικό συσχετισµό είναι η
άνοδος του ΚΚΕ που πρωτοστατεί για την ενίσχυση του ρεύµα-
τος αµφισβήτησης της εξουσίας του κεφαλαίου και της αστικής
πολιτικής. Και αυτή είναι η ελπίδα για τον λαό. Το ΚΚΕ θα συνε-
χίσει να είναι µαχητική εργατική, λαϊκή αντιπολίτευση στη Βουλή,
πολύ περισσότερο στους δρόµους του µαζικού αγώνα. Θα συνε-
χίσει την πάλη για πραγµατικές αυξήσεις στους µισθούς και τις
συντάξεις, αποκλειστικά δηµόσια δωρεάν παιδεία, πρόνοια, υ-
γεία, ενάντια στην ακρίβεια, στη φοροεπιδροµή και τους πλειστη-
ριασµούς, για κάθε λαϊκό πρόβληµα, για νέες διεκδικήσεις, για
να ανοίξει ο δρόµος της ανατροπής. 

Θα είναι στο πλευρό των προσφύγων, των µεταναστών που ξε-

ριζώνουν οι ιµπεριαλιστικοί πόλεµοι και η φτώχεια και τους
εγκλωβίζει η αντιµεταναστευτική πολιτική της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, της Κυβέρνησης και των κοµµάτων που στηρίζουν την απα-
ράδεκτη συµφωνία Ευρωπαϊκής Ένωσης - Τουρκίας, µε τραγω-
δίες όπως αυτή ανοιχτά της Πύλου. 

Το οργανωµένο εργατικό λαϊκό κίνηµα θα αποµονώσει τους να-
ζιστές, τα εθνικιστικά, ρατσιστικά µορφώµατα που γεννάει το
σάπιο καπιταλιστικό σύστηµα και στηρίζουν οι µηχανισµοί του
αστικού κράτους. 

Κυρίες και κύριοι, αναµφισβήτητα η εξωτερική πολιτική της Κυ-
βέρνησης και η πολιτική άµυνας υπηρετεί την αναβάθµιση των
στρατηγικών συµφερόντων της αστικής τάξης και υλοποιεί τον
πολεµικό σχεδιασµό του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε
τη συναίνεση του ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ και έχει µπλέξει τη
χώρα στον ιµπεριαλιστικό πόλεµο στην Ουκρανία και άλλες
εστίες έντασης που εκδηλώνεται η σκληρή αντιπαράθεση του ευ-
ρωατλαντικού στρατοπέδου µε τη Ρωσία και την Κίνα. Η χρησι-
µοποίηση των αµερικανονατοϊκών βάσεων και η αποστολή οπλισ-
µού στην Ουκρανία προκαλούν µεγάλους κινδύνους για τον λαό
µας που θα πολλαπλασιαστούν µε τις αποφάσεις της Συνόδου
Κορυφής του ΝΑΤΟ στη Λιθουανία για τη διεύρυνση της νατοϊκής
συµµαχίας µε τη Φινλανδία, τη Σουηδία και την Ουκρανία, µε την
αύξηση των στρατιωτικών δαπανών και εξοπλισµών για τις νατοϊ-
κές ανάγκες που στοιχίζουν δισεκατοµµύρια ευρώ στον ελληνικό
λαό.

Το σχέδιο χρήσης πυρηνικών όπλων, η ενίσχυση των νατοϊκών
πολυεθνικών δυνάµεων και των περιφερειακών σχεδίων βάζουν
άµεσα την Ελλάδα στον πόλεµο και επιβάλλεται να ενηµερωθεί
έγκαιρα η Βουλή, πριν να βάλει την υπογραφή του ο Πρωθυπουρ-
γός. Καλλιεργείται εφησυχασµός για τη συνάντηση Μητσοτάκη
- Ερντογάν, αλλά ο ανταγωνισµός των αστικών τάξεων προειδο-
ποιεί, παρά την προσωρινή ύφεση των εντάσεων. Το τουρκικό
κράτος συνεχίζει την αµφισβήτηση της κυριαρχίας και των κυ-
ριαρχικών δικαιωµάτων των ελληνικών νησιών. Παίζονται επικίν-
δυνα παιχνίδια στη Θράκη. Καιροφυλακτεί ο οδυνηρός συµβι-
βασµός µε ή χωρίς προσφυγή στο Δικαστήριο της Χάγης για τη
διχοτόµηση και συνεκµετάλλευση του Αιγαίου, µε παρέµβαση
των ΗΠΑ, του ΝΑΤΟ και της Ευρωπαϊκής Ένωσης προς όφελος
των ενεργειακών οµίλων σε βάρος των δύο λαών, για την ενί-
σχυση της νοτιοανατολικής πτέρυγας του ΝΑΤΟ, την αποµά-
κρυνση της Τουρκίας από την επιρροή της Ρωσίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τα παζάρια είναι σε εξέλιξη. Το ΝΑΤΟ δίνει τη δυνατότητα να
καταχωρηθούν τα Στενά των Δαρδανελίων ως τουρκικά Στενά.
Εξαφανίζει από τον χάρτη την Κυπριακή Δηµοκρατία και την αντι-
καθιστά µε συντεταγµένες. Και η Κυβέρνηση µιλάει για ιστορική
ευκαιρία λύσης του Κυπριακού, την ώρα που παγιώνεται η διχο-
τόµηση. 

Το ΚΚΕ συνεχίζει τον αγώνα για την απεµπλοκή της χώρας από
τον ιµπεριαλιστικό πόλεµο, το κλείσιµο των αµερικανικών βά-
σεων, για να σταµατήσει η αποστολή στρατιωτικού οπλισµού
στην Ουκρανία. Καµµία συµµετοχή των ελληνικών Ενόπλων Δυ-
νάµεων σε αποστολές εκτός συνόρων! Αποδέσµευση από το
ΝΑΤΟ και την Ευρωπαϊκή Ένωση, µε την εργατική τάξη, τον λαό
στο τιµόνι της εξουσίας, της διακυβέρνησης του τόπου και την
οικοδόµηση επωφελών σχέσεων µε τα άλλα κράτη, τους άλλους
λαούς. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Εγώ ευχαριστώ.
Τον λόγο τώρα έχει από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας

Δηµοκρατίας ο κ. Ιωάννης Τραγάκης. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στέκο-

µαι σε αυτό το Βήµα ενώπιόν σας για πολλοστή φορά στη συζή-
τηση επί των Προγραµµατικών Δηλώσεων της Κυβέρνησης και
αισθάνοµαι το ίδιο δέος όπως την πρώτη φορά. Έχω πάρει µέρος
στις προγραµµατικές δηλώσεις όλων των διατελεσάντων Πρω-
θυπουργών και τα έδρανα που κάθεστε εσείς έχουν τιµήσει ση-
µαντικές προσωπικότητες της πολιτικής ζωής από το 1974 µέχρι
σήµερα. 

Ως ο αρχαιότερος Βουλευτής του ελληνικού Κοινοβουλίου και
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ο µακροβιότερος εν ενεργεία πολιτικός στην υφήλιο, εύχοµαι ει-
λικρινά και σε σας να ανταποκριθείτε µε αφοσίωση, µε εργατικό-
τητα, χωρίς τοξικότητα και υπερβολές και χωρίς επιδίωξη
εφήµερης δηµοσιότητας στο λειτούργηµα που υπηρετείτε, το
ύψιστο λειτούργηµα της δηµοκρατίας και του κοινοβουλευτι-
σµού. Οι εθνικές προκλήσεις είναι µπροστά µας και είναι µεγά-
λες. Γι’ αυτό και απαιτείται από όλους µας να ασκούµε τα καθή-
κοντά µας µε σύνεση, υπευθυνότητα και πολιτική ωριµότητα.
Πρέπει να διαφυλάξουµε το κύρος του Κοινοβουλίου. 

Η τριήµερη συζήτηση επί των Προγραµµατικών Δηλώσεων της
Κυβέρνησης πραγµατοποιείται ως αποτέλεσµα της µεγάλης
εκλογικής νίκης της Νέας Δηµοκρατίας, µίας ιστορικής νίκης η
οποία έδωσε ισχυρή εντολή διακυβέρνησης στην παράταξή µας
και στον Πρωθυπουργό Κυριάκο Μητσοτάκη ύστερα από δύο αλ-
λεπάλληλες εκλογικές αναµετρήσεις. 

Και είναι πράγµατι εµφατική και χωρίς προηγούµενο η επικρά-
τηση της Νέας Δηµοκρατίας σε όλες ανεξαιρέτως τις ηλικιακές
οµάδες και τις επαγγελµατικές οµάδες σε όλες τις περιφέρειες
της Ελλάδας και φυσικά και στην περιφέρειά µου, τη Β’ Πειραιά. 

Ευχαριστώ από τα βάθη της καρδιάς µου και εγώ και οι συνά-
δελφοί µου τους πολίτες οι οποίοι µας τίµησαν. 

Έχουµε, µάλιστα, αυξηµένα ποσοστά. Έχουµε τεράστιες δια-
φορές από τους κύριους πολιτικούς µας αντιπάλους. Η Νέα Δη-
µοκρατία σήµερα είναι το µεγαλύτερο και ισχυρότερο Κεντρο-
δεξιό κόµµα της Ευρώπης. Είναι η µόνη κεντροδεξιά κυβέρνηση
που επανεξελέγη και ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης
είναι ο µοναδικός Πρωθυπουργός µετά τη Μεταπολίτευση που
ανανέωσε τη θητεία του για δεύτερη φορά µε µεγαλύτερο ποσο-
στό από την προηγούµενη. Γιατί το πέτυχε αυτό; Διότι τήρησε
προεκλογικά όλες του τις δεσµεύσεις, υλοποίησε ένα ρεαλιστικό,
κοστολογηµένο και εφαρµόσιµο πρόγραµµα, απέφυγε την τοξι-
κότητα και απέκρουσε τελεσίδικα όλες τις συκοφαντίες, έκανε
πολύ περισσότερα από εκείνα που είχε δεσµευτεί, έδωσε στη
χώρα το διεθνές κύρος που της αρµόζει, ενίσχυσε τις Ένοπλες
Δυνάµεις µε ισχυρές συµµαχίες και προµήθεια οπλικών συστη-
µάτων, αντιµετώπισε µε επιτυχία όλες τις προκλήσεις και κρίσεις
που δηµιουργήθηκαν και, κυρίως, έδωσε όραµα για µια καλύτερη
Ελλάδα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπα, οι µεγάλες προκλή-
σεις είναι µπροστά µας στην υγεία, στην παιδεία, στη δικαιοσύνη,
στην ενέργεια, στην ψηφιακή µεταρρύθµιση. Οι πιο ανελαστικές
προκλήσεις στους τοµείς της ακρίβειας και της βελτίωσης της
καθηµερινότητας του πολίτη, αλλά και οι µεγάλες ευκαιρίες είναι
µπροστά µας. Η χώρα πρέπει να αδράξει τις ευκαιρίες αυτές µε
µια Κυβέρνηση έργου και αποτελεσµατικότητας, σε µια δεύτερη
θητεία, όπως την ονόµασε ο κύριος Πρωθυπουργός, «θητεία των
µεγάλων αλµάτων». 

Στην κορυφή της πολιτικής µας βρίσκεται η οικονοµία, µε βα-
σικές προτεραιότητες την επίτευξη υψηλών ρυθµών ανάπτυξης,
τη δηµιουργία νέου παραγωγικού µοντέλου, την περαιτέρω µεί-
ωση των φόρων, την καταπολέµηση της φοροδιαφυγής, την ισχυ-
ροποίηση του τραπεζικού συστήµατος, την αξιοποίηση των
κοινοτικών πόρων και δηµόσιας περιουσίας. Όλα αυτά, φυσικά,
σε ένα περιβάλλον συνετής, δηµοσιονοµικής διαχείρισης και επί-
τευξης πρωτογενών πλεονασµάτων. Η προσήλωση στις µεταρ-
ρυθµίσεις, σε συνδυασµό µε τη δηµοσιονοµική ισορροπία θα
οδηγήσουν στην αναβάθµιση της ελληνικής οικονοµίας και στην
ανάκτηση της επενδυτικής βαθµίδας, η οποία θα βελτιώσει ση-
µαντικά το κόστος δανεισµού νοικοκυριών και επιχειρήσεων. 

Η µεγαλύτερη, όµως, πρόκληση που καλείται να αντιµετωπίσει
η χώρα µας τα επόµενα χρόνια είναι οι συνέπειες της κλιµατικής
αλλαγής. Αναλογιστείτε µόνο πως ο φετινός Ιούνιος ήταν ο πιο
θερµός που έχει καταγραφεί ποτέ σε παγκόσµιο επίπεδο, σύµ-
φωνα µε το ευρωπαϊκό παρατηρητήριο. 

Η Κυβέρνηση έχει αναλάβει σηµαντικές πρωτοβουλίες. Απο-
µένουν ακόµη να γίνουν πολλά. Μετά και τον πόλεµο της Ουκρα-
νίας και την ενεργειακή κρίση, πιστεύω πως η ενεργειακή
µετάβαση είναι επιτακτική ανάγκη και σίγουρα αποτελεί τη στρα-
τηγική επιλογή της χώρας µας. Η παραγωγή ενέργειας µε περιο-
ρισµένες εκποµπές διοξειδίου του άνθρακα σηµαίνει ενεργειακή
ασφάλεια. Πέρα από αυτό, όµως, θα µας επιτρέψει να επανα-

προσδιορίσουµε το οικονοµικό µοντέλο της Ελλάδας. 
Επί δεκαετίες ήµασταν καθαρός εισαγωγέας ενέργειας. Τα

εµπορικά µας ισοζύγια και η ανταγωνιστικότητά µας έχουν πληγεί
από αυτό. Αυτό αλλάζει. Η µελλοντική µας ανταγωνιστικότητα θα
βασίζεται στους άφθονους αιολικούς και ηλιακούς πόρους. Η Ελ-
λάδα είναι ήδη πρωτοπόρος σε ό,τι αφορά τις ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας. Σχεδόν το ήµισυ της ηλεκτρικής µας ενέργειας
προέρχεται σήµερα από τον άνεµο, τον ήλιο και το νερό. Έχουµε
εγκατεστηµένη ισχύ από αιολική ενέργεια που υπερβαίνει τα 10
Giga και βρισκόµαστε µεταξύ των δέκα κορυφαίων χωρών στην
παγκόσµια κατάταξη, όσον αφορά τη διείσδυση της αιολικής και
ηλιακής ενέργειας. 

Σηµειώστε και το εξής σηµαντικό: Μηδενίστηκε η λιγνιτική πα-
ραγωγή της χώρας µας για ογδόντα επτά συνεχόµενες ώρες -
από τις 11.00’ της 1ης Ιουλίου έως τις 2.00’ της 5ης Ιουλίου.
Θέλουµε να συµβάλλουµε -και το κάναµε- µε την χρησιµοποίηση
της αιολικής ενέργειας, των ΑΠΕ δηλαδή. Συζητάµε ήδη µε την
Αίγυπτο την κατασκευή καλωδίου 3 Giga για τη µεταφορά φθη-
νής ηλεκτρικής ενέργειας από τη βόρεια Αφρική στην Ευρώπη,
που θα παράγεται από τον ήλιο. Στόχος µας είναι να βρεθούµε
στο κέντρο ενός νέου διαδρόµου που θα επαναχαράξει τον ενερ-
γειακό χάρτη της Ευρώπης. 

Οι προγραµµατικές δεσµεύσεις της Νέας Δηµοκρατίας για ένα
καλύτερο και βιώσιµο περιβάλλον στη νέα τετραετία περιλαµβά-
νουν, µέσα σε έξι χρόνια, το 80% της ηλεκτροπαραγωγής να προ-
έρχεται από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας. 

Η συζήτηση επί των Προγραµµατικών Δηλώσεων της Κυβέρ-
νησης σηµατοδοτεί την αφετηρία της νέας τετραετίας. Παρου-
σιάζεται στην Εθνική Αντιπροσωπεία ένα πρόγραµµα σαφές,
κοστολογηµένο, τολµηρό, που αναδεικνύει τόσο το ιδεολογικό
στίγµα της Κυβερνητικής πολιτικής για την επόµενη τετραετία
όσο και τον οδικό χάρτη των µεταρρυθµίσεων που θα αλλάξουν
την εικόνα της Ελλάδας.

Με τη µακρά κοινοβουλευτική µου εµπειρία, σας καλώ να
υπερψηφίσετε τις Προγραµµατικές Δηλώσεις της Νέας Δηµο-
κρατίας και του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη, γιατί δια-
θέτει το σχέδιο, την εµπειρία, την αποφασιστικότητα και κυρίως
το όραµα να οικοδοµήσει µια Ελλάδα σύγχρονη, ευρωπαϊκά
ισχυρή, ασφαλή και οικονοµικά ανεξάρτητη, την Ελλάδα του
2030. 

Σας ευχαριστώ. 
(Παρατεταµένα χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας

Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Τραγάκη. 
Τον λόγο τώρα έχει από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των

Σπαρτιατών ο κ. Αλέξανδρος Ζερβέας. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Θα ξεκινήσω την οµιλία µου µε ένα

µείζον εθνικό ζήτηµα που σχετίζεται µε τα κυριαρχικά δικαιώµατα
της χώρας µας. 

Να υπενθυµίσω µια δήλωση του κ. Γεραπετρίτη, αρµόδιου
Υπουργού σήµερα για τη χάραξη της εξωτερικής πολιτικής της
πατρίδας µας, την αλήστου µνήµης δήλωσή του πως «κόκκινη
γραµµή για εµάς είναι τα 6 ναυτικά µίλια». Για εσάς της Νέας Δη-
µοκρατίας, µπορεί να είναι έτσι. Για το Διεθνές Δίκαιο, όµως, η
εθνική κυριαρχία κάθε παράκτιου κράτους φτάνει µέχρι τα δώ-
δεκα ναυτικά µίλια και τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα τα οποία
περικλείει η αποκλειστική οικονοµική µας ζώνη φτάνουν µέχρι τα
διακόσια ναυτικά µίλια. 

Η άρνηση αυτών των βασικών αρχών του δικαίου της θάλασ-
σας που περιέχονται στη συνθήκη του Montego Bay ισοδυναµεί
µε απεµπόληση εθνικής κυριαρχίας και κυριαρχικών δικαιωµά-
των. Το κόµµα Σπαρτιάτες, εκφράζοντας τη βούληση των Ελλή-
νων για την υπεράσπιση των εθνικών µας δικαίων, καταθέτει
άµεσα δύο βαρυσήµαντες προτάσεις νόµου. 

Η πρώτη αφορά την ανακήρυξη της ελληνικής αποκλειστικής
οικονοµικής ζώνης, πέραν των ήδη οριοθετηµένων περιοχών και
για όλο το µήκος της ελληνικής ακτογραµµής, µε πλήρη επήρεια
όλων των ελληνικών νησιών και πρωτίστως του συµπλέγµατος
της Μεγίστης. Με αυτόν τον τρόπο ενώνεται η ελλαδική µε την
κυπριακή ΑΟΖ και επιτυγχάνουµε de facto ένωση της Κύπρου µε
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τη µητέρα Ελλάδα. Αναβιώνει, έτσι, το όραµα των αγωνιστών της
ΕΟΚΑ του θρυλικού Γεωργίου Γρίβα - Διγενή. 

Πάµε τώρα στο καυτό ζήτηµα του Αιγαίου Πελάγους, που πρέ-
πει να αποτελεί κλειστή ελληνική λίµνη, που ασφαλώς δεν είναι
«Turkaegean», παρά την αντεθνική αδιαφορία των κυβερνώντων. 

Η δεύτερη πρόταση νόµου του κόµµατός µας αφορά στην επέ-
κταση των ελληνικών χωρικών υδάτων στα δώδεκα ναυτικά µίλια
σε όλο το Αιγαίο Πέλαγος, από τη Σαµοθράκη µέχρι την Κρήτη
και το Καστελόριζο. Έτσι η χώρα µας επιτυγχάνει την απόλυτη
γεωστρατηγική αναβάθµιση, καθώς ελέγχει τη ναυσιπλοΐα από
τα παράλια της Ρωσίας και τον Εύξεινο πόντο, προς τη Μεσόγειο
και τη Μέση Ανατολή.

Υπερκαλύπτουµε µε αυτόν τον τρόπο τη µεγάλη γεωπολιτική
αξία των στενών του Βοσπόρου και αποκλείουµε την Τουρκία στα
µικρασιατικά παράλια. Το κυριότερο πλεονέκτηµα της ΑΟΖ και
των δώδεκα ναυτικών µιλίων είναι η δυνατότητα για άµεσες έρευ-
νες και εξορύξεις υδρογονανθράκων από όλες τις υποθαλάσσιες
ζώνες όπου υπάρχουν επιβεβαιωµένα κοιτάσµατα πετρελαίου και
φυσικού αερίου. Έτσι, η Ελλάδα µετατρέπεται σε κυρίαρχη δύ-
ναµη στον παγκόσµιο ενεργειακό χάρτη. Αντιµετωπίζουµε το
υψηλό κόστος της ενέργειας και των καυσίµων και ταυτόχρονα
πολλαπλασιάζουµε το Ακαθάριστο Εθνικό µας Προϊόν. 

Η εφαρµογή του προγράµµατος του κόµµατος Σπαρτιάτες ισο-
δυναµεί µε άµεση οικονοµική, ενεργειακή και γεωπολιτική ανα-
βάθµιση του ελληνισµού. Καλούµε όλες τις Kοινοβουλευτικές
Oµάδες να υπερψηφίσουν τις προτάσεις νόµου µας και τις προ-
τάσεις για τη σύσταση εξεταστικών επιτροπών που θα καταθέ-
σουν οι Σπαρτιάτες, όπως και εµείς θα συνταχθούµε µε όλες τις
αντίστοιχες προτάσεις από όποια πολιτική πτέρυγα κι αν προ-
έρχονται. 

Στο δεύτερο σκέλος της οµιλίας µου, θα ήθελα να συνεισφέρω
στη δηµόσια συζήτηση για το κόµµα µας, όπου όλοι µιλούν για
εµάς χωρίς εµάς. Κατ’ αρχάς, να σας πω τι δεν είµαστε. Δεν εί-
µαστε ναζιστές, δεν είµαστε φασίστες, όπως επίσης δεν είµαστε
κοµµουνιστές και λιµπεραλιστές, δηλαδή δεν είµαστε φιλελεύθε-
ροι. 

Θα ήθελα να σταθώ για λίγο στον όρο «φασίστες» ο οποίος
χρησιµοποιείται από όλους εναντίον όλων. «Φασίστας» είναι ο
οπαδός της ιδεολογίας του φασισµού. Η συγκεκριµένη ιδεολογία
στον πυρήνα της πρεσβεύει ότι το κράτος δηµιουργεί έθνος. Ως
εκ τούτου, βρίσκεται στον αντίποδα της δικής µας ιδεολογίας,
της εθνικιστικής, η οποία πρεσβεύει πως το έθνος δηµιουργεί
κράτος. Για εµάς, το κράτος είναι το µέσο και όχι ο σκοπός. Ως
εκ τούτου -όσο κι αν σας φανεί παράξενο- εγγύτερα της φασι-
στικής ιδεολογίας είναι η ιδεολογία της Aριστεράς ή αυτή του λι-
µπεραλισµού, καθότι θεωρούν ότι το έθνος αποτελεί µια κοινω-
νική κατασκευή. Για εµάς αντιθέτως τους εθνικιστές το έθνος
αποτελεί µια προαιώνια πρώτη αρχή ανήκουσα στις ιδέες του
Πλάτωνος.

Ας µιλήσουµε τώρα για τον ναζισµό. Όταν ο παππούς µου πο-
λεµούσε τα στρατεύµατα του Άξονα στα βουνά της Ηπείρου έχο-
ντας τον βαθµό του δεκανέα, οι ιδεολογικοί πρόγονοι κάποιων εξ
υµών είτε έλεγαν «βάστα Ρόµελ» είτε τηρούσαν ευλαβικώς το
Σύµφωνο Ρίµπεντροπ – Μολότοφ. Και για να έρθουµε στο σή-
µερα, δεν κάλεσαν οι Σπαρτιάτες τους νεοναζί του καθεστώτος
Ζελένσκι να απευθύνουν µήνυµα προς το ελληνικό Κοινοβούλιο.
Η Νέα Δηµοκρατία τους κάλεσε, µε την ένοχη σιωπή-ανοχή
ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ.

Τι είµαστε; Είµαστε Έλληνες εθνικιστές. Σύµφωνα, δηλαδή, µε
τον ορισµό του αείµνηστου καθηγητή της Γενικής Πολιτειολογίας
και του Συνταγµατικού Δικαίου Δηµητρίου Βεζανή είµαστε οι φο-
ρείς της ενεργητικής καταφάσεως της ιδέας του έθνους. Ο εθνι-
κιστής, λοιπόν, εκτός από τον συναισθηµατικό δεσµό µε την ιδέα
του έθνους -χαρακτηριστικό γνώρισµα και του εθνιστή- ενεργεί
προς υπεράσπιση της ιδέας αυτής. Και ποια είναι η ουσία του
έθνους; Ο πατέρας της ιστορικής επιστήµης Ηρόδοτος µάς απα-
ντά: «Αύτις δε το Ελληνικόν, εόν όµαιµόν τε και οµόγλωσσον, και
θεών ιδρύµατα τε κοινά και θυσίαι ήθέα τε οµότροπα».

Εµείς, λοιπόν, οι εθνικιστές αγωνιζόµαστε υπέρ της Ελληνίδας
και του Έλληνα µε τους οποίους µας συνδέουν δεσµοί καταγω-
γής, θρησκείας, γλώσσας ηθών και εθίµων. Οι Σπαρτιάτες είµα-

στε εδώ για να ενώσουµε, όχι για να χωρίσουµε. Είµαστε εδώ για
να ενώσουµε τον ελληνικό λαό, γιατί µόνο υπό την αιγίδα του
εθνικισµού οι Ελληνίδες και οι Έλληνες θα πορευτούν αδελφω-
µένοι προς ένα λαµπρό µέλλον, πέρα από τις τεχνητές ταξικές
διαφορές που καλλιεργούν τόσο ο κοµµουνισµός όσο και ο φι-
λελευθερισµός. Είµαστε εδώ για να φέρουµε κάθαρση και δικαιο-
σύνη. Είµαστε εδώ για την δεκαπεντάχρονη Μυρτώ της Πάρου,
για τους τέσσερις δολοφονηθέντες Έλληνες από τα τάγµατα
εφόδου της άκρας αριστεράς στη Μαρφίν, και τον Μανώλη Κα-
ντάρη, για τον Γιώργο Φουντούλη και τον Μανώλη Καπελώνη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ, κύριε
συνάδελφε, επικεντρωθείτε στο θέµα του σχολιασµού των προ-
γραµµατικών δηλώσεων της Κυβερνήσεως. Επειδή κάνατε κά-
ποιες αναφορές, να είµαστε λίγο όλοι πιο προσεκτικοί. Όλοι οι
παρόντες Βουλευτές -και οι γυναίκες και οι άνδρες Βουλευτές-
είναι εδώ για το καλό του έθνους ως εκπρόσωποι του έθνους.
Παρακαλώ ας µείνουµε στο αντικείµενο των εργασιών.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Από την οµιλία µου καταλάβατε
αυτό; Από όλη αυτήν την οµιλία µου καταλάβατε αυτό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Παρακαλώ συνεχί-
στε και ολοκληρώστε.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Για τους νέους µας που έφυγαν µε-
τανάστες στα ξένα, για τους ηλικιωµένους απόµαχους της ζωής
µε τις συντάξεις πείνας, για τον δεκαπεντάχρονο Έλληνα έφηβο
που ξυλοκοπήθηκε ανηλεώς στη Θεσσαλονίκη επειδή φορούσε
µπλούζα µε την ελληνική σηµαία -αυτό έγινε στην Ελλάδα, κύριοι,
όχι στην Τουρκία, όχι στα Σκόπια, όχι στην Αλβανία, έγινε εδώ-,
για τα παιδιά που δεν ήρθαν στη ζωή καθώς τα νεαρά ζευγάρια
αδυνατούν να ανταπεξέλθουν οικονοµικά, για την εργατική τάξη
την πληττόµενη από την ανεργία, για τη µεσαία τάξη την ευρι-
σκόµενη στο χείλος του γκρεµού εξαιτίας της ακρίβειας και των
πλειστηριασµών πρώτης κατοικίας.

«Και αν πάτησες στην κορυφή, ευλογηµένη η ώρα, µη σταµα-
τάς, προχώρα» λέει ο ποιητής και πατέρας µου Θεόδωρος Ζερ-
βέας. Προχωράµε για τη φυλή, για την οικογένεια, για την Ορθο-
δοξία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Τον λόγο έχει από

την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Ελληνικής Λύσης η κ. Σοφία -
Χάιδω Ασηµακοπούλου.

ΣΟΦΙΑ ΧΑΪΔΩ ΑΣΗΜΑΚΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η παιδεία είναι ένα πολύτιµο κε-
φάλαιο για κάθε πολιτεία, είναι ένα εθνικό ζήτηµα και προκειµέ-
νου να τεθούν οι βάσεις για την κοινωνία του αύριο είναι αναγκαίο
να είναι υψηλής ποιότητας και απόδοσης. Μιλάµε εποµένως για
µια επένδυση που δυστυχώς όµως εδώ και δεκαετίες περνάει διά
πυρός και σιδήρου.

Σας κάναµε δεκάδες ερωτήσεις για την κακή κατάσταση των
υποδοµών σε σχολεία της πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκ-
παίδευσης και στις απαντήσεις σας µας γράφετε ότι αυτά εµπί-
πτουν στις αρµοδιότητες των δήµων, άρθρο 75 του ν.3463/2006
και άλλα. Δεν κάνατε όµως τίποτα όταν βλέπατε ότι οι δήµοι δεν
παρεµβαίνουν ακόµη και σε περιπτώσεις που τα προβλήµατα
χρονίζουν. Το ειδικό δηµοτικό σχολείο για παιδιά µε αυτισµό και
το 2ο ΕΕΕΕΚ Πυλαίας βρίσκονται εδώ και δεκαπέντε χρόνια µέσα
σε ένα βιοµηχανικό κτήριο κάτω από µια εν ενεργεία βιοτεχνία
και πάνω από ένα εργοτάξιο.

Να σας θυµίσουµε εδώ ότι η κ. Κεραµέως είχε πει στον κ. Γα-
βρόγλου: «Βάζετε το κάρο µπροστά από το άλογο». Και συνέχισε
λέγοντας: «Είµαστε υπέρ της δίχρονης υποχρεωτικής προσχολι-
κής αγωγής σε φυσιολογικές υποδοµές και να φροντίσει η κυ-
βέρνηση γι’ αυτό». Εσείς επί τέσσερα χρόνια δεν κάνατε τίποτα.
Ελπίζουµε βέβαια να µην δούµε στα πλαίσια της υποτιθέµενης
σεξουαλικής αγωγής καµµία σκηνοθετηµένη τελετή γάµου µε-
ταξύ οµοφυλοφίλων, όπως είδαµε πρόσφατα σε νηπιαγωγείο της
Ισπανίας. Πέρυσι είδαµε να πραγµατοποιείται για τα παιδάκια νη-
πιακής ηλικίας εργαστήρι µαθηµάτων αποδοχής από τρανς
άτοµα στο πλαίσιο του «Thessaloniki Pride».

Μήπως έχετε βάλει στόχο την αποσταθεροποίηση της ελληνι-
κής κοινωνίας, προβάλλοντας µε συστηµατικό τρόπο τη ΛΟΑΤΚΙ
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κοινότητα στο πιο αγνό και ταυτοχρόνως στο πιο ευάλωτο µέρος
της, τα παιδιά; Έχετε αξιολογήσει τα αποτελέσµατα από την
εφαρµογή της σεξουαλικής αγωγής στο δηµοτικό και στο γυµνά-
σιο; Από την εφαρµογή διδασκαλίας της περιέργως παρατηρείται
αύξηση των περιστατικών σεξουαλικής βίας µε ιδιαίτερη αγριό-
τητα, στο οποίο συµµετείχαν µαθητές και µαθήτριες ακόµη και
δηµοτικού. Τίτλοι σε µέσα µαζικής ενηµέρωσης όπως «µαθη-
τιώσα νεολαία µε βαρύ ποινικό µητρώο», «νοσεί η ελληνική κοι-
νωνία;», «τα σχολεία εκπέµπουν sos» είναι χαρακτηριστικοί.

Η ελληνική πολιτεία οφείλει άµεσα να αναλάβει δράσεις και
πρωτοβουλίες για την υποστήριξη των δύο βασικών θεσµών της
οικογένειας και του σχολείου. Η δηµιουργία µιας πλατφόρµας
ανώνυµων και επώνυµων καταγγελιών µε τον ν.5029/2023 προ-
φανώς δεν θα λύσει το πρόβληµα. Μάλλον θα το περιπλέξει. 

Ήταν στις προτεραιότητες της κυβέρνησής σας η ασφάλεια
στα πανεπιστήµια. Όµως δεν εφαρµόσατε τίποτα. Να σας θυµί-
σουµε πόσα χρόνια έχουν περάσει; Η πανεπιστηµιακή αστυνοµία
µετά από πολλές παλινωδίες, όπως φάνηκε από τα δηµοσιεύ-
µατα, έµεινε στα χαρτιά, παρά τη θετική γνωµάτευση της ολοµέ-
λειας του ΣΤΕ. Στα χαρτιά έµειναν και τα άλλα µέτρα, όπως η
ελεγχόµενη πρόσβαση και τοποθέτηση κλειστών κυκλωµάτων
επίβλεψης.

Σύµφωνα µε σχετική ανακοίνωση της Ένωσης Αστυνοµικών
Υπαλλήλων Θεσσαλονίκης αναφέρεται -όπως θα καταθέσουµε
στα Πρακτικά- ότι στη Θεσσαλονίκη και στο ΑΠΘ ήταν εκατό
άτοµα, εκ των οποίων οι δέκα περιφέρονται ασκόπως στην πύλη
εµπορίου της ΔΕΘ δίπλα στη διµοιρία και οι υπόλοιποι ενενήντα
είναι στα αστυνοµικά τµήµατα.

Στο Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης παρά το γεγο-
νός ότι τα τουρνικέ στο κτήριο διοίκησης έχουν τοποθετηθεί εδώ
και µήνες, για την ώρα δεν χρησιµοποιούνται, ενώ αναµένεται και
η τοποθέτηση των καµερών που αποτελούσαν προϋπόθεση για
τη δράση αυτών των οµάδων µέσα στο κάµπους. Συνεχίζοντας
δηλαδή την ίδια τακτική νοµοθετείτε χωρίς να εφαρµόζετε. Τα
αποτελέσµατα τα είδαµε στην πράξη. Εφαρµογή θα δούµε ποτέ
ή τα πάντα θα µείνουν στα χαρτιά;

Δεκάδες άτοµα εντοπίστηκαν πρόσφατα να έχουν στην κατοχή
τους ποσότητες ναρκωτικών ουσιών περιµετρικά του Αριστοτε-
λείου Πανεπιστηµίου της Θεσσαλονίκης µέρα µεσηµέρι. Θα το
καταθέσουµε στα Πρακτικά. Φασαρίες και καταστροφές και κα-
µένα οχήµατα έξω από το Γεωπονικό Πανεπιστήµιο της Αθήνας
και από την Πανεπιστηµιούπολη στου Ζωγράφου.

Εµείς, όµως, δεν µένουµε απλοί παρατηρητές της εικόνας διά-
λυσης που επικρατεί. Απόδειξη είναι το γεγονός ότι ήδη προχω-
ρήσαµε στην κατάθεση πέντε προτάσεων για σύσταση αντίστοι-
χων εξεταστικών επιτροπών: Πρώτον, για τη διακρίβωση της ζη-
µιάς που επέφερε στο ελληνικό δηµόσιο στους Έλληνες και στις
τράπεζες η διακυβέρνηση της χώρας κατά το πρώτο εξάµηνο του
2015 από την κυβέρνηση των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ. Δεύτερον, για τη
διερεύνηση των λόγων και των διαδικασιών κάτω από τις οποίες
υπεγράφη η επαίσχυντη Συµφωνία των Πρεσπών και τον αντί-
στοιχο καταλογισµό ποινικών ευθυνών. Τρίτον, για τη διερεύνηση
ποινικών ευθυνών πολιτικών και µη προσώπων για το µαζικό
έγκληµα στο Μάτι. Τέταρτον, για τη διερεύνηση των επιπλοκών,
των θανάτων και των διαφόρων ασθενειών που προκάλεσε στις
Ελληνίδες και στους Έλληνες το εµβόλιο mRNA και τον καταλο-
γισµό ποινικών ευθυνών στα µέλη της κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας. Και βέβαια πέµπτο, για τη διερεύνηση του µαζικού
εγκλήµατος των Τεµπών και τον καταλογισµό ποινικών ευθυνών
στα µέλη της προηγούµενης κυβέρνησης. 

Γιατί εµείς µιλάµε µε έργα, γιατί εµείς δεν ξεχνάµε. Αντίθετα,
θέλουµε να πέσει άπλετο φως σε όλα τα παραπάνω. Εµείς στην
Ελληνική Λύση το λέµε ξεκάθαρα, πρέπει να δώσουµε στους Έλ-
ληνες πνοή, τόσο στους σηµερινούς πολίτες όσο και στις αυρια-
νές γενιές. 

Για τον σκοπό αυτό πιστεύουµε ακράδαντα ότι η πραγµατική
παραγωγή πλούτου είναι µείζονος σηµασίας για την ανάπτυξη
της ελληνικής οικονοµίας και είναι η µόνη διέξοδος. 

Εµείς στην Ελληνική Λύση, έχοντας πάντοτε ως γνώµονα το
εθνικό συµφέρον, πιστεύουµε ακράδαντα ότι ένας από τους βα-
σικούς πυλώνες του κράτους µας είναι η παιδεία, η οποία οφείλει

να εξασφαλίζει τη συνέχεια του ελληνισµού και της Ορθοδοξίας
µας. Δεν υπάρχουν περιθώρια για άλλη ισοπέδωση των Ελληνί-
δων και των Ελλήνων. 

Κλείνοντας, µίλησε ο Πρωθυπουργός για ιδιωτικά πανεπιστή-
µια εκβιάζοντας, εµείς ως Ελληνική Λύση απαντάµε ότι σε εκβια-
σµούς δεν υπάρχει χώρος διαλόγου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Σοφία - Χάιδω Ασηµακοπού-

λου καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Γεωργαντάς): Ευχαριστώ πολύ και

για την τήρηση του χρόνου. 
Τον λόγο τώρα έχει από την Κοινοβουλευτική Οµάδα της Πλεύ-

σης Ελευθερίας η κ. Ελένη Καραγεωργοπούλου.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΕΛΕΝΗ ΚΑΡΑΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ: Καλησπέρα σε όλους και

καλή παραγωγική θητεία.
Μεταξύ των ετών 1870 - 1960 στο ιστορικό χωριό της Καµάρι-

ζας, τοπικής κοινότητας του Δήµου Λαυρεωτικής, οι εργάτες της
µεταλλευτικής στοάς που οδηγούσε στα έγκατα της γης έδιναν
το «παρών» στην είσοδο της γαλαρίας στο σωζόµενο και σήµερα
κτήριο της άλλοτε γαλλικής εταιρείας, φερόµενο µε την ονοµα-
σία «Το παρών». Στη σήραγγα των πέντε και πλέον χιλιοµέτρων
έµπαιναν µε τις λάµπες ασετιλίνης πριν χαράξει και αν ήταν τυ-
χεροί, έβγαιναν όταν πια είχε νυχτώσει. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Δ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΛΓΑ ΓΕΡΟΒΑΣΙΛΗ)

Στην πολύχρονη ανάλογα ανήλιαγη πορεία της Ελλάδας των
τελευταίων δεκατριών χρόνων, οι απανταχού σύγχρονοι εργάτες
της ελληνικής γης δίνουν το «παρών» µαζί µας εδώ µε την Κοινο-
βουλευτική Οµάδα της Πλεύσης Ελευθερίας. 

Τρίτεκνος δηµόσιος υπάλληλος µε ρυθµισµένη δόση δανείου
προ της αύξησης των επιτοκίων της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τρά-
πεζας βρίσκεται αντιµέτωπος µε την από το πιστωτικό ίδρυµα µο-
νοµερή τροποποίηση των συµβατικών όρων του δανείου του, µε
συνέπεια την απειλή απώλειας πρώτης κατοικίας από την αδυνα-
µία εξυπηρέτησης του διπλάσιου ποσού δόσης. Η µη σύννοµη
πώληση του χαρτοφυλακίου τού εν λόγω δανείου σε εταιρεία δια-
χείρισης από την πλευρά της τράπεζας παραπέµπει την υπόθεση
σε ηλεκτρονικό πλειστηριασµό. 

Μονογονεϊκή οικογένεια µε πρόβληµα υγείας χάνει τη µονα-
δική της κατοικία σε ηλεκτρονικό πλειστηριασµό χωρίς γνώση
του συµβάντος της κατακύρωσης και της προόδου της αναγκα-
στικής εκτέλεσης για αρχική απαίτηση 1.800 ευρώ που µε την
επέλαση της τοκογλυφικής πρακτικής της δανείστριας τράπεζας
εξακοντίστηκε στο ποσό των 30.000 ευρώ. 

Αγρότης συνταξιούχος αδυνατεί να πωλήσει το άγονο χωράφι
του, διότι η έλλειψη διαλειτουργικότητας KEAO-ΕΦΚΑ δεν επι-
τρέπει την έκδοση ασφαλιστικής ενηµερότητας, ενός από τα
δέκα έγγραφα που απαιτείται να εκδώσει για να επιτραπεί κατά
νόµο η σχετική σύµβαση υπό το φως της ψηφιακής ακτινοβολίας,
διαδικασία µεγαλύτερου κόστους από το προϊόν-αντάλλαγµα της
από επαχθή αιτία µεταβίβασης της αγροτικής γης. 

Άνεργος δανειολήπτης καλείται για πρώτη φορά µετά από δε-
κατρία χρόνια να αποπληρώσει δάνειο µε πολλαπλάσια απαίτηση
υπό το βάρος του τοκισµού, απειλούµενος µε κατάσχεση και
πλειστηριασµό, χωρίς την ύπαρξη του εγγράφου της σύµβασης,
αντίγραφο της οποίας η εταιρεία διαχείρισης αδυνατεί να προ-
σκοµίσει µε το πρόσχηµα της αιτίας συγχώνευσης της αρχικής
δανείστριας µε άλλη τράπεζα. Η απαίτηση ενεργή, ο καθ’ ου η
εκτέλεση στερείται νοµικού παραστάτη.

E-Justice, αλλά δικάσιµος χορηγείται σε τέσσερα χρόνια. E-
Κτηµατολόγιο, αλλά σχηµατισµός λίστας αναµονής από τη δεύ-
τερη νυκτερινή ώρα της ηµέρας και έως τις πρώτες ώρες λει-
τουργίας του γραφείου του συλλέκτη φορέα και έως και µερικά
χρόνια η λήψη πιστοποιητικού καταχώρισης συµβολαιογραφικών
πράξεων. 

Απώλεια δικαιωµάτων, αρνησιδικία, ιδιοκτησία σε εκτέλεση, αν-
θρώπινη ζωή που βάλλεται σε αναρίθµητες περιπτώσεις που δεν
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προλαβαίνω να εκθέσω σε λίγα λεπτά, ώστε να ακουστεί πως ο
ναός της δηµοκρατίας δεν θίγεται από την ελευθερία της έκφρα-
σης, ει µη µόνον απειλείται και ναρκοθετείται από την προσβολή
βασικοτέρων θεµελιωδών δικαιωµάτων, όπως της ζωής, της ελευ-
θερίας, της ιδιοκτησίας στον βωµό εκείνης της πολιτικής που κα-
θιστά άγνωστο µέχρι και σήµερα τον αυτουργό της ανθρωπο-
κτονίας του Ιάσωνα µε αυτοκίνητο της Βουλής έξω από αυτή. 

Η δηµοκρατία δεν κινδυνεύει από άλλα έµβια όντα, πλην των
ανθρώπων που χαράσσουν εκείνες τις πολιτικές, αφήνοντας άθι-
κτα τα συµφέροντα των τραπεζών, µε την απονοµή σε αυτές υπε-
ρεξουσιών, παραβιάζοντας το Σύνταγµα της Ελλάδας µετά
βασικών αρχών δικαίου, της ευθυδικίας, της ισότητας, της ισο-
νοµίας, της διαφάνειας, της εξηγησιµότητας, του δικαιώµατος
πρόσβασης όλων σε έγκυρη πληροφορία, πριν να υπονοµευτεί η
ζωή και η περιουσία τους. Είµαστε και είµαι «παρών».

Στις Προγραµµατικές του Δηλώσεις ο Πρωθυπουργός ανα-
φέρθηκε στη µείωση φόρου ΕΝΦΙΑ κατά δέκα ποσοστιαίες µο-
νάδες σε περίπτωση ασφάλισης της κατοικίας κατά του κινδύνου
καταστροφής από φυσικά αίτια, σεισµό-πυρκαγιά, δηλαδή µετα-
κυλίει την ευθύνη του κράτους στον ιδιοκτήτη, του οποίου το ει-
σόδηµα διαρκώς συρρικνώνεται δυσανάλογα προς την ωφέλεια
την οποία παρέχετε ως Κυβέρνηση µε τη µείωση φόρου ΕΝΦΙΑ.

Είναι βέβαιο ότι επιχειρείτε τη ζύµωση της κοινωνίας µε µια νέα
υποχρέωση, όχι προαίρεση, καθώς ήδη έχει εξαγγελθεί από τους
Ευρωπαίους εταίρους µας η υποχρεωτικότητα στην ασφάλιση.
Προφανώς µε την πολιτική αυτή επιλογή σκοπείτε την αναβάθ-
µιση του ρόλου των συνεργατών σας τραπεζών, των οποίων τα
συµφέροντα εξυπηρετείτε, καθώς οι ασφαλιστικές εταιρείες τους
θα κερδοσκοπήσουν και πάλι ανελέητα, όταν η µεταβίβαση του
κάθε ακινήτου θα εξαρτάται και από την πιστοποίηση ότι το ακί-
νητο, του οποίου ζητείται η πώληση, γονική παροχή ή άλλο, είναι
ασφαλισµένο από φυσικές καταστροφές, αντίστοιχα προς την
ήδη υφιστάµενη εκβιαστική πολιτική των νόµων ρύθµισης ανα-
ρίθµητων περιπτώσεων αυθαιρέτων.

Στην ταλαιπωρία που υφίστανται ήδη οι πολίτες να συλλέξουν
επί µήνες τα αναγκαία έγγραφα για τη µεταβίβαση των ακινήτων
τους, ξοδεύοντας χιλιάδες ευρώ, έρχεται να προστεθεί ένα
ακόµα βάρος που εµφανίζεται ως µέτρο φοροαπαλλαγής. 

Επιµείνατε όµως, κύριε Πρωθυπουργέ, στη στοχοποίηση της
ατοµικής ιδιοκτησίας, αφού φροντίσατε καλά την τύχη της δηµό-
σιας περιουσίας ξεπουλώντας λιµάνια, αεροδρόµια, σιδηροδρό-
µους, ενέργεια. Επιµείνατε και επιµένετε γιατί ο φόρος ΕΝΦΙΑ
συνδέεται µε το Ε9 του περιουσιολογίου των πολιτών και αυτός
µαζί µε το Ε9 συνδέονται µε χιλιάδες σελίδες νόµων, εγκυκλίων,
υπουργικών αποφάσεων, αποφάσεων ΑΑΔΕ, που δήθεν τακτο-
ποιούν, ρυθµίζουν αυθαίρετες κατασκευές, χρήσεις, σε ακατά-
ληπτα συχνά διατυπώσεις, µε συνέπεια αντικρουόµενες ερµη-
νείες των καλούντων να αποφανθούν ειδικών επιστηµόνων. 

Έχετε ποτέ αναλογιστεί την ευθύνη της κυβερνητικής πολιτι-
κής για τη βοµβαρδιζόµενη ζώνη των ιδιοκτητών που έχουν κλη-
θεί να πληρώσουν πρόστιµα αναλογούντα σε επαγγελµατικούς
χώρους, χωρίς συνυπολογισµό συντελεστή παλαιότητας, ενώ
αφορούν σε παλιούς περιστερώνες, κοτέτσια και στάβλους χωρίς
άδεια οικοδοµής; 

Έχετε ποτέ αφουγκραστεί την απελπισία των αγροτών, κτηνο-
τρόφων, ιδιωτικών, δηµοσίων υπαλλήλων, ελεύθερων επαγγελ-
µατιών, που, ενώ έχουν αποπληρώσει τα επιβληθέντα πρόστιµα
αυθαιρέτων, καλούνται να διαχειριστούν τις έννοµες συνέπειες
άκυρων συµβολαίων από την αιτία βεβαιώσεων νοµιµότητας που
κρίθηκαν ψευδείς από την αιτία διαφορετικής νοµικής προσέγγι-
σης και εκτίµησης της ηλεκτρονικής ταυτότητας του ίδιου ακινή-
του;

Έχετε αναλογιστεί τα τεράστια κόστη στην ελληνική οικονοµία
σε επίπεδο χρόνου ελεύθερων επαγγελµατιών, προαγωγής της
ασφάλειας του δικαιικού συστήµατος της χώρας για την ευηµε-
ρία της κοινωνίας και την έλξη επενδύσεων; Προφανώς, κατά-
δηλα όχι.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Σε ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε, τελειώνω.
Αύξηση του κατώτατου µισθού και του µέσου µισθού. 

Η εν λόγω εξαγγελία δε συνιστά παρά µία ακόµα παρελκυστική
πολιτική εµπαιγµού της ανάγκης των νέων ανθρώπων για ποι-
ότητα ζωής, επένδυση στην αγορά πρώτης κατοικίας όταν η τρα-
πεζική αυθαιρεσία, πιστή στην οδηγία αύξησης των επιτοκίων
δανειακών συµβάσεων από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα,
δηµιουργεί προϋποθέσεις µονοµερούς µεταβολής των συµβατι-
κών όρων τους και τη συνεπεία αυτής απώλεια περιουσίας µε
µέτρα αναγκαστικής εκτέλεσης. Η εν λόγω εξαγγελία συνιστά
προσβολή του δικαιώµατος της αξιοπρεπούς διαβίωσης καθώς
ο µισθός υπολείπεται σηµαντικά των στοιχειωδών αναγκών των
νέων, που αγωνιούν για την επόµενη ηµέρα τους και την εξυπη-
ρέτηση βασικών συνθηκών ποιότητας ζωής.

Για όλους αυτούς τους πολίτες και όσους άλλους δεν είχα τον
χρόνο να µνηµονεύσω ως παράδειγµα άσκησης της πολιτικής
βίας των ηµερών σας η Πλεύση Ελευθερίας δίνει το «παρών» σε
υπεράσπιση των δικαίων της κοινωνίας όλων. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, επειδή είναι η πρώτη στιγµή που ανεβαίνω στο Βήµα,
να ευχαριστήσω όλες και όλους από καρδιάς και για τη στήριξή
σας, και δεν εννοώ µόνο την ψήφιση, και να σας εκφράσω, να
διατυπώσω, να υποσχεθώ ότι θα υπηρετήσω τη θέση της Αντι-
προέδρου της Βουλής µε βάση τους κοινοβουλευτικούς κανόνες
και προφανώς την υπεράσπιση της δηµοκρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Τον λόγο έχει η κ. Μαρία - Ελένη Σούκουλη - Βιλιάλη από τη

Νέα Δηµοκρατία. Θα ακολουθήσει ο Υπουργός κ. Αυγενάκης. 
ΜΑΡΙΑ - ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ: Ευχα-

ριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέψετε πριν ξεκι-

νήσω την οµιλία µου να ευχαριστήσω από το Βήµα της Βουλής
τους πολίτες της Κορινθίας για την ύψιστη τιµή να τους εκπρο-
σωπήσω στο Ελληνικό Κοινοβούλιο. Η επιλογή τους αυτή είναι
για µένα εντολή σκληρής εργασίας, την οποία θα υπηρετήσω µε
υψηλό αίσθηµα ευθύνης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός λαός επέλεξε να
δώσει ισχυρή δηµοκρατική εντολή διακυβέρνησης στον Πρωθυ-
πουργό Κυριάκο Μητσοτάκη και στη Νέα Δηµοκρατία. Είµαι πε-
πεισµένη ότι αυτή η επιλογή των πολιτών δεν ήταν χωρίς περί-
σκεψη. Είµαι πεπεισµένη ότι υπήρξε αποτέλεσµα συνειδητής κοι-
νωνικής βούλησης που προήλθε από τη συµπυκνωµένη πολιτική,
κοινωνική και οικονοµική εµπειρία των τελευταίων ετών. Ήταν µία
δηµοκρατική επιλογή ανάληψης ατοµικής και συλλογικής ευθύ-
νης µε το βλέµµα στραµµένο στο µέλλον. Σε ένα µέλλον που δεν
είναι στρωµένο µε τα ροδοπέταλα της πολιτικής ευκολίας των
ψευδαισθήσεων, αλλά µε τα άνθη των ρεαλιστικών κοινωνικών
και οικονοµικών ζητούµενων και επιδιώξεων που αναδύονται για
µια Ελλάδα υψηλών προσδοκιών. 

Είναι σηµαντικό, όµως, να γνωρίζουν όλοι οι πολίτες ότι αυτή
την τεράστια κοινωνική εµπιστοσύνη που µας αποδόθηκε δεν την
υποδεχόµαστε ως ένα παγιωµένο πολιτικό και κοινωνικό δεδο-
µένο, αλλά ως το µέγιστο διακύβευµα της πολιτικής µας δράσης,
που θα αξιολογηθεί αυστηρά και καθηµερινά στον δρόµο της επί-
τευξης λύσεων που θα βοηθήσουν τους όρους καλύτερης δια-
βίωσης όλων των πολιτών της χώρας. Διότι για εµάς οι µόνες
δράσεις που υπηρετούν την εθνική πρόοδο είναι οι δράσεις που
αφορούν το σύνολο της ελληνικής κοινωνίας. 

Σε αυτή τη δύσκολη πορεία όµως διατήρησης της κοινωνικής
εµπιστοσύνης µε στόχο την κοινωνική ευηµερία βασικό πολιτικό
µας εφόδιο θα είναι η προγραµµατική αξιοπιστία που διακρίνει
τις δεσµεύσεις µας έναντι του ελληνικού λαού. Όπως το 2019
έτσι και τώρα όταν µιλούµε για προγραµµατική αξιοπιστία δεν
αναφερόµαστε πουθενά αλλού παρά µόνο στη µετρήσιµη και
αξιολογήσιµη συνέπεια µεταξύ προεκλογικών λόγων και µετεκλο-
γικών πράξεων. Αναφερόµαστε στην αποτελεσµατική υλοποίηση
ενός συνεκτικού και φιλόδοξου προγράµµατος µεταρρυθµίσεων
που θα απελευθερώσουν τις σηµαντικές αναπτυξιακές δυνατό-
τητες που έχει ο τόπος µας. Ενός συνεκτικού και φιλόδοξου προ-
γράµµατος µεταρρυθµίσεων που θα µπορέσει να αντιµετωπίσει
χρόνιες δοµικές δυσλειτουργίες που παρατηρούνται σε διάφορα
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πεδία άσκησης εφαρµοσµένης πολιτικής. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές τις ηµέρες εδώ, στο λίκνο

της δηµοκρατίας, ξεδιπλώνεται ιδιαίτερα από τους καθ’ ύλην αρ-
µόδιους Υπουργούς το σχέδιό µας για την Ελλάδα του 2030 µε
τρόπο που θα το καθιστά ορατό στους πολίτες, ώστε η αξιολό-
γησή τους στο έργο µας να είναι αυστηρή, αλλά και δίκαιη. Είναι
ένα σχέδιο που καλύπτει τις άµεσες και βραχυπρόθεσµες ανά-
γκες της χώρας µας, αλλά παράλληλα ανοίγει τον δρόµο προς
την υλοποίηση στρατηγικών και µακροπρόθεσµων στοχεύσεων
που θα την καθιστούν πιο ισχυρή και πιο ανταγωνιστική στο διε-
θνές περιβάλλον. 

Είµαστε αποφασισµένοι να ενισχύσουµε το πλαίσιο για την πα-
ραγωγή, αλλά και την προσέλκυση νέου πλούτου. Είµαστε απο-
φασισµένοι να συνεχίσουµε τη δυναµική ενίσχυση της αλλαγής
του παραγωγικού µας µοντέλου κάτι που ξεκινήσαµε ήδη την
προηγούµενη τετραετία. Είναι ένα µοντέλο που θα στοχεύει στην
παραγωγή, αλλά και στις εξαγωγές ποιοτικών προϊόντων και στην
παροχή καινοτόµων υπηρεσιών ανταγωνιστικών στις διεθνείς
αγορές, ενισχύοντας έτσι και το ΑΕΠ της χώρας µας. Ένα µο-
ντέλο που θα συνθέτει τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα διαφόρων
θεµατικών πεδίων, όπως ο τουρισµός, ο πολιτισµός, ο αγροτο-
διατροφικός τοµέας σε ένα ενιαίο και ελκυστικό περιεχόµενο
αναπτυξιακών και επενδυτικών ευκαιριών. 

Παράλληλα θα χρησιµοποιήσουµε τα χρηµατοδοτικά εργαλεία
που έχουµε στη διάθεσή µας, το Ταµείο Ανάκαµψης, το ΕΣΠΑ ως
επιταχυντές ανάπτυξης για να ενισχύσουµε τον πράσινο και ψη-
φιακό µετασχηµατισµό των επιχειρήσεών µας, να στηρίξουµε τις
επενδύσεις στην έρευνα και στην καινοτοµία, να ενισχύσουµε τις
δράσεις κατάρτισης του ανθρώπινου δυναµικού της χώρας σύµ-
φωνα µε τις επιζητούµενες δεξιότητες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στοχεύουµε και θα πετύχουµε
τους επιθυµητούς όρους της βιώσιµης ανάπτυξης για την Ελλάδα
που οραµατιζόµαστε διότι η βιώσιµη ανάπτυξη θα µας εξασφαλίσει
την αύξηση του διαθέσιµου εισοδήµατος των πολιτών, τη µείωση
της φορολογίας, τη µείωση της ανεργίας, τη µείωση του ιδιωτικού
και του δηµόσιου χρέους, την αναγέννηση του Εθνικού Συστήµα-
τος Υγείας, το πέρασµα της παιδείας στην ψηφιακή εποχή, τη βελ-
τίωση των υποδοµών µας, την αναζωογόνηση που έχει τόσο πολύ
µεγάλη ανάγκη ο πρωτογενής µας τοµέας και φυσικά την περαι-
τέρω ενίσχυση της αµυντικής θωράκισης της χώρας. 

Μια Ελλάδα που αναπτύσσεται δυναµικά θα είναι ισχυρότερη
και γεωστρατηγικά σε ένα θερµό γεωπολιτικό σκηνικό. Διότι από
θέση οικονοµικής ισχύος θα µπορεί να υπηρετήσει καλύτερα τα
εθνικά της συµφέροντα, επιδεικνύοντας εθνική αυτοπεποίθηση
που προέρχεται βεβαίως από την προσήλωση στο Διεθνές Δίκαιο
ως δύναµη σταθερότητας και ειρήνης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συµφωνία αλήθειας που
έχουµε κάνει µε τον ελληνικό λαό αναγνωρίζει ότι δεν υπάρχουν
µαγικές λύσεις και ότι ο µετασχηµατισµός της χώρας είναι µια
διαδικασία επίπονη, χρονοβόρα, αλλά και δηµιουργική. Η υλοποί-
ηση της καθολικής κοινωνικής επιταγής για περαιτέρω σύγκλιση
µε τα προηγµένα ευρωπαϊκά κράτη θα είναι µια δυναµική πορεία
που στο κέντρο της θα έχει τη σκληρή δουλειά, τη στοχοπροσή-
λωση και τη συνεργασία σε ένα διεθνές περιβάλλον που χαρα-
κτηρίζεται δυστυχώς σταθερά πλέον από τη ρευστότητά του.
Εµείς όµως γνωρίζουµε πού θέλουµε να πάµε τη χώρα και θα τα
καταφέρουµε µε σύνεση και αποτελεσµατικότητα. 

Και σε όσους σχολιάζουν την πολιτική επικαιρότητα λέγοντας
ότι σε αυτή την διαδροµή δεν έχουµε πολιτικό αντίπαλο θα ήθελα
να τους πω ένα πράγµα. Έχουµε αντίπαλο που είναι πολλές
φορές επίµονος, σε ορισµένες περιπτώσεις χρόνιος, σε άλλες
κρυµµένος σε σκιές του παρελθόντος. Αυτός ο αντίπαλος έχει
όνοµα και δεν είναι άλλος από τα µικρά και τα µεγάλα προβλή-
µατα των ανθρώπων του τόπου µας που επιζητούν επίλυση. Με
αυτά θα αναµετρηθούµε στη νέα µας θητεία και από την ουσια-
στική αντιµετώπισή τους θα κριθούµε. 

Είµαστε εδώ έτοιµοι να αναλάβουµε την ευθύνη. Είµαστε εδώ
να µεταδώσουµε προς την ελληνική κοινωνία µήνυµα αισιοδοξίας
ότι µαζί, ενωµένοι θα αναδειχθούµε νικητές στη µάχη αυτή, στη
µάχη για µία καλύτερη ζωή για όλους τους πολίτες της πατρίδας
µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ. Αυ-
γενάκης, Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης, για δώδεκα λεπτά.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, αποτελεί ξεχωριστή τιµή να απευθύνοµαι στο Εθνικό
Κοινοβούλιο από τη θέση του Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων.

Επιτρέψτε µου µια σύντοµη εισαγωγή αναφορικά µε το πλαίσιο
των προτεραιοτήτων µας, προτεραιότητες που ο ίδιος Πρωθυ-
πουργός έθεσε και µου ανέθεσε να υλοποιήσω, έχοντας πλάι µου
τους Υφυπουργούς κ. Σταύρο Κελέτση και κ. Διονύσιο Σταµενίτη.
Τον ευχαριστώ από καρδιάς για την τιµή αλλά και την εµπιστο-
σύνη. 

Κυρίες και κύριοι, αποτελεί χρέος µας να τιµήσουµε απόλυτα
την εµπιστοσύνη της µεγάλης πλειοψηφίας του ελληνικού λαού,
αλλά και να δικαιώσουµε την εκκωφαντική εντολή του, να συνε-
χίσουµε ακόµα πιο δυνατά, ακόµη πιο τολµηρά την πορεία της
Ελλάδας µας στον δρόµο της ουσιαστικής ανάπτυξης, της ευη-
µερίας και προκοπής για κάθε Ελληνίδα ,για κάθε Έλληνα. Σε
αυτή την πορεία η γεωργία µπορεί και πρέπει να ανακτήσει τον
ιστορικό της ρόλο ως ένας εκ των θεµελιωδών πυλώνων ανάπτυ-
ξης του τόπου µας, αλλά και ως σύγχρονος καταλύτης για τον
µετασχηµατισµό του αναπτυξιακού και παραγωγικού µοντέλου
της οικονοµίας µας. 

Η γεωργία διαχρονικά αποτέλεσε θεµέλιο λίθο για την επίλυση
των γιγάντιων προκλήσεων που αντιµετώπισαν δύο γενιές προ-
γόνων µας µετά τη Μικρασιατική Καταστροφή, αλλά και µετά τον
Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο. Η ανάπτυξη της γεωργίας έλυσε το επισι-
τιστικό πρόβληµα του τόπου µας, ξανάβαλε την οικονοµία σε κί-
νηση και έδωσε πνοή στην κοινωνία µας, δίνοντας δουλειά σε
µεγάλο αριθµό ανθρώπων. Αποτέλεσε διαχρονικά τη βάση για
την ανάπτυξη του δευτερογενούς και τριτογενούς τοµέα. Λει-
τούργησε και λειτουργεί ως κινητήριος δύναµη των εξαγωγών,
ενισχύοντας ακόµα και τις πιο δύσκολες στιγµές της πρόσφατης
οικονοµικής κρίσης, την εθνική οικονοµία µε πολύτιµο εξαγωγικό
συνάλλαγµα.

Η πατρίδα µας, αγαπητοί συνάδελφοι, χρωστάει πολλά στη γε-
ωργία και είµαι αποφασισµένος αυτό το χρέος να το ξεπληρώ-
σουµε, αναπτύσσοντας το αναγκαίο έργο για την ενίσχυση και
την ανταγωνιστική απελευθέρωση του δυναµικού που έχουν οι
Έλληνες επαγγελµατίες και επιστήµονες του πρωτογενούς το-
µέα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε συνέπεια λόγων και έργων
πορευτήκαµε τα τέσσερα προηγούµενα χρόνια. Οι προκάτοχοί
µου, κύριοι Βορίδης, Λιβανός και Γεωργαντάς υλοποίησαν µια
σειρά µεταρρυθµίσεων µέσα από τις οποίες, θυµίζω πολύ-πολύ
συνοπτικά, πετύχαµε την απαλλαγή από την καταβολή φόρου ει-
σοδήµατος κατά 50%, το µηδενικό συντελεστή ειδικού φόρου κα-
τανάλωσης στο πετρέλαιο και την επιστροφή του ειδικού φόρου
κατανάλωσης για το αγροτικό πετρέλαιο. 

Εισαγάγαµε νέα φορολογική κλίµακα για τα φυσικά πρόσωπα.
Μειώσαµε τον ΦΠΑ για τις ζωοτροφές και τα λιπάσµατα. Χορη-
γήσαµε εφάπαξ ενίσχυση µε το 2% του τζίρου για τις κτηνοτρο-
φικές εκµεταλλεύσεις. 

Μειώσαµε τον φορολογικό συντελεστή για τα αγροτικά συνε-
ταιριστικά σχήµατα. Αναπτύξαµε άµεσα µέτρα στήριξης ύψους
473 εκατοµµυρίων ευρώ κατά τη διάρκεια της πανδηµίας στους
αγρότες και 141 εκατοµµύρια ευρώ µέσω των κρατικών ενισχύ-
σεων. Αυστηροποιήσαµε τις κυρώσεις και εντατικοποιήσαµε τους
ελέγχους για τις ελληνοποιήσεις. Στηρίξαµε έµπρακτα ενώσεις
και οµάδες παραγωγών, κάτι που σκοπεύουµε να κάνουµε κι
εµείς σήµερα. Εδραιώσαµε συνεργασίες µε τις διεπαγγελµατικές
οργανώσεις των παραγωγών και ιδρύσαµε την επαγγελµατική
οργάνωση φέτας. Απλοποιήσαµε την αδειοδότηση σταυλικών
εγκαταστάσεων. Διεκδικήσαµε σταθερούς πόρους για τη χώρα
µας από τη νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική, ενώ ξεκολλήσαµε χρή-
µατα που λίµναζαν µέσα από το πρόγραµµα αγροτικής ανάπτυ-
ξης. 

Εστιάσαµε στον ψηφιακό µετασχηµατισµό του πρωτογενούς

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ε’ - 7 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1345



τοµέα και διευκολύναµε τους αγρότες και τους κτηνοτρόφους.
Δεν αρκούν όµως αυτά που έγιναν. Έχουµε πολλά να κάνουµε
στον τοµέα αυτό ακόµα. 

Ο πρωτογενής τοµέας είναι άρρηκτα συνδεδεµένος µε την πε-
ριφερειακή ανάπτυξη, την αναζωογόνηση της υπαίθρου, την πρά-
σινη οικονοµία, αλλά και το περιβάλλον. 

Όµως, την ίδια στιγµή, στις µέρες µας επιδρά καταλυτικά στο
εθνικό τουριστικό brand, στην ενέργεια και στη βέλτιστη αξιοποί-
ηση των φυσικών πόρων ακόµα και στις διεθνείς σχέσεις, αλλά
και συνεργασίες της χώρας µας. Η κλιµατική αλλαγή και οι προ-
κλήσεις που σχετίζονται µε το περιβάλλον επηρεάζουν άµεσα τον
πρωτογενή τοµέα µε ορατές πλέον επιπτώσεις, όπως η ξηρασία,
τα έντονα καιρικά φαινόµενα, η ζηµιά στην παραγωγή, η ανάγκη
αναδιάρθρωσης των καλλιεργειών, η ερηµοποίηση της υπαίθρου
και η αύξηση του κόστους παραγωγής.

Για µας, πρώτον, η πράσινη ανάπτυξη, δεύτερον, ο ψηφιακός
µετασχηµατισµός και, τρίτον, η δυνατότητα του πρωτογενούς
τοµέα να συµµετάσχει µε δυναµικό ρόλο στην τέταρτη βιοµηχα-
νική επανάσταση είναι το µεγάλο µας στοίχηµα, το στοίχηµα της
επόµενης δεκαετίας. Είναι ένα στοίχηµα το οποίο θα κερδίσουµε. 

Όπως τόνισε ο Πρωθυπουργός της χώρας µας Κυριάκος Μη-
τσοτάκης, το σχέδιό µας για τον αγροτικό τοµέα έχει ως άξονες,
πρώτον, την ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας των ελληνικών
αγροτικών προϊόντων και, δεύτερον, τη µετάβαση σε ένα νέο
πρότυπο αγροτικής επιχειρηµατικότητας. 

Η στρατηγική που έχουµε αναπτύξει κι έχουµε µελετήσει, σχε-
διάσει και ήδη έχουµε θέσει σε κίνηση για την πράσινη και ψη-
φιακή Ελλάδα στον πρωτογενή τοµέα, είναι πλήρως εναρµονισ-
µένη µε τις ευρωπαϊκές πολιτικές. Εισάγει µια νέα αναπτυξιακή
στρατηγική που αποσκοπεί στον µετασχηµατισµό της χώρας µας
σε µια δίκαιη αλλά και ευηµερούσα κοινωνία που διαθέτει µια οι-
κονοµία σύγχρονη, ισχυρή, ανταγωνιστική αλλά και πολύπλευρα
αποδοτική. Περιλαµβάνει, µεταξύ άλλων, σύγχρονες πολιτικές
για την αντιµετώπιση της κλιµατικής κρίσης, την ανάπτυξη του
πρωτογενούς τοµέα του 21ου αιώνα, την απελευθέρωση του δυ-
ναµικού του Έλληνα και της Ελληνίδας καλλιεργητή, επαγγελµα-
τία της γης και επιστήµονα, αλλά και την αναµόρφωση των
γεωργικών οργανισµών, µε στόχο την ουσιαστική στήριξη και ενί-
σχυση του παραγωγού. 

Ειδικότερα το πρώτο ζήτηµα που µου τέθηκε, που µου ανέφε-
ραν µόλις ανέλαβα καθήκοντα, ήταν οι πληρωµές του ΟΠΕΚΕΠΕ
και τα προβλήµατα που τον συνοδεύουν. Απευθυνόµενος σε κάθε
δικαιούχο, τους λέω ότι έχουµε πλήρη εικόνα της σηµερινής κα-
τάστασης του ΟΠΕΚΕΠΕ και δεσµεύοµαι ότι θα µπει τάξη µε
άξονα τις ανάγκες κάθε δικαιούχου. Δουλεύουµε ήδη µαζί µε
τους συναδέλφους για τα επόµενα βήµατα, συνεχίζοντας την
ολοκλήρωση της ένταξης του ΟΠΕΚΕΠΕ στην ψηφιακή πλατ-
φόρµα του gov.gr, ώστε ο Έλληνας παραγωγός να µπορεί εύ-
κολα και άµεσα να εξυπηρετηθεί, να έχει πλήρη εικόνα των συ-
ναλλαγών του, να νιώθει ασφάλεια για τις συναλλαγές που εκτε-
λεί και κυρίως, να υπάρχει διαφάνεια και δικαιοσύνη στις κατα-
νοµές των ενισχύσεων. 

Δεύτερον, η κλιµατική κρίση έχει δηµιουργήσει νέα δεδοµένα
αλλά και νέες προκλήσεις στον πρωτογενή τοµέα. Είναι επιτα-
κτική η ανάγκη αναθεώρησης των κανονισµών ασφάλισης και λει-
τουργίας του ΕΛΓΑ, ώστε να µετεξελιχθεί σε έναν σύγχρονο
ασφαλιστικό φορέα, ο οποίος θα είναι σε θέση να παρέχει υψη-
λής ποιότητας υπηρεσίες προς τους ασφαλισµένους παραγω-
γούς, αντανακλώντας τις συνθήκες αλλά και τις προκλήσεις του
σήµερα και κυρίως του αύριο. Η µεταρρύθµιση αυτή ισχυροποιεί
το εσωτερικό πλαίσιο διακυβέρνησης του ΕΛΓΑ, συµβάλλει στη
διαµόρφωση ενός δίκαιου και διαφανούς συστήµατος ασφάλισης
για τους παραγωγούς και ενισχύει την κουλτούρα πρόληψης και
ασφάλισης στον αγροτικό τοµέα.

Γνωρίζοντας πολύ καλά τον διαρκή αγώνα των καλλιεργητών,
αποτελεί για µένα µείζονα προτεραιότητα η ταχεία και άµεση κα-
ταγραφή των ζηµιών στην παραγωγή και η γρήγορη αποζηµίωση
των πληγέντων. 

Η ψηφιοποίηση των υπηρεσιών του ΕΛΓΑ απαντά σε αυτή την
ανάγκη, που υπηρετεί µε συνέπεια ο Πρόεδρος του Οργανισµού
ο κ. Λυκουρέντζος, η διοίκηση και τα στελέχη του. Πρόκειται για

ένα έργο προϋπολογισµού 2,5 εκατοµµυρίων ευρώ, που µεταξύ
άλλων, θα επιτρέψει στον γεωπόνο εκτιµητή να ολοκληρώνει µε
διαφάνεια και ταχύτητα την αξιολόγηση της ζηµιάς στο κτήµα
του παραγωγού µε τον φορητό του υπολογιστή, να καταγράφει
αλλά και να ενηµερώνει τον ΕΛΓΑ επιτόπου και να προϋπολογίζει
την έκταση της ζηµίας και το ύψος της οφειλόµενης αποζηµίω-
σης, ώστε ο παραγωγός να έχει πλήρη και ξεκάθαρη γνώση της
υπόθεσης του.

Τρίτον, θυµίζω ότι δεσµευτήκαµε προεκλογικά για την αύξηση
του αριθµού των κατ’ επάγγελµα νέων αγροτών κατά εξήντα χι-
λιάδες µέχρι το 2027. Ήδη φέτος τρέχουµε το αυξηµένο κονδύλι
της ενίσχυσης των 40.000 ευρώ ανά νέο αγρότη ενώ αξίζει να θυ-
µίσουµε ότι το σχετικό πρόγραµµα νέων γεωργών είναι το µεγα-
λύτερο, σε σχέση µε όλα τα προηγούµενα. Δηλαδή, πιο απλά,
δεκατέσσερις χιλιάδες περίπου νέοι αγρότες εντάχθηκαν στο
πρόγραµµα νέων γεωργών, ύψους 527 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Θέλω σήµερα να σας ανακοινώσω ότι εξοικονοµήσαµε τους
απαραίτητους πόρους και εντάσσουµε όλους τους επιλαχόντες
νέους γεωργούς στο πρόγραµµα ενίσχυσης νέων αγροτών. Στην
πράξη, δηλαδή, µιλάµε για δύο χιλιάδες εκατό επιλαχόντες νέους
αγρότες, όπου εντάσσονται στο πρόγραµµα, µε ποσό ύψους 77
εκατοµµυρίων επιπλέον. 

Τέταρτον, το στρατηγικό σχέδιο της Κοινής Αγροτικής Πολιτι-
κής 2023 - 2027 συνοδεύεται µε 19 δισεκατοµµύρια 300 εκατοµ-
µύρια ευρώ. Σηµατοδοτεί µια νέα περίοδο σηµαντικών µεταρ-
ρυθµίσεων και αλλαγών για τον πρωτογενή µας τοµέα και τις
αγροτικές µας περιοχές. Υποστηρίζει παρεµβάσεις και δράσεις
που καλύπτουν τις ειδικές ανάγκες της χώρας µας. Επιδιώκουµε
µέσω της ΚΑΠ τη µετάβαση προς ένα έξυπνο, βιώσιµο, ανταγω-
νιστικό, σταθερό, αλλά και διαφοροποιηµένο αγροτικό τοµέα. 

Πέµπτον, η διαχείριση των υδάτινων πόρων. Αποτελεί ζήτηµα
ζωτικής σηµασίας στο πλαίσιο της κλιµατικής κρίσης και όλο και
συχνότερα φαινοµένων ανοµβρίας. Όπως ανέφερε ο Πρωθυ-
πουργός µας χθες, διαµορφώνουµε µια εθνική στρατηγική για το
νερό, που αντανακλά το δραµατικό του ρόλο ως εχέγγυο για την
ανάπτυξη του πρωτογενούς τοµέα, τη συνακόλουθη ανταγωνι-
στική αύξηση της παραγωγής και την ενδυνάµωση της ευρύτε-
ρης γεωργικής οικονοµίας και επιχειρηµατικότητας. Σε αυτό το
πλαίσιο ξεχωρίζω δύο σηµεία. 

Πρώτον, την αναµόρφωση των ΓΟΕΒ - ΤΟΕΒ. Αποτελεί απα-
ραίτητη µεταρρύθµιση για µια ολοκληρωµένη πολιτική νερού.
Υπάρχουν σηµαντικές παθογένειες που οφείλονται στην απαρ-
χαιωµένη νοµοθεσία µε νόµους του 1958 και τα πεπαλαιωµένα
συστήµατα που αδυνατούν να λειτουργήσουν σε περιβάλλον κλι-
µατικής κρίσης. Απαιτούνται τολµηρές µεταρρυθµίσεις σε θε-
σµικό, οργανωτικό αλλά και λειτουργικό επίπεδο. 

Δεύτερον, εγγειοβελτιωτικά έργα: «Ύδωρ 2.0». Πέρα από τους
ΓΟΕΒ - ΤΟΕΒ, στοχεύουµε στην υλοποίηση του µεγαλύτερου
από ποτέ προγράµµατος εγγειοβελτιωτικών έργων. Είναι το πρό-
γραµµα «Ύδωρ 2.0», συνολικού κόστους 4 δισεκατοµµυρίων
ευρώ, µε κύριο στόχο την ορθολογική χρήση του νερού, τη µεί-
ωση των απωλειών, την εξοικονόµηση πόρων και την αύξηση της
αποδοτικότητας των καλλιεργειών. Για όλα αυτά οι ωφελούµενοι
αγρότες δεν θα έχουν το παραµικρό κόστος.

Έκτον, βασική συνιστώσα της πολιτικής µας, είναι η στήριξη
της επιχειρηµατικότητας στον πρωτογενή τοµέα. Στο πλαίσιο
αυτό σχεδιάζουµε τη δηµιουργία αγροτικού τµήµατος, σε κάθε
επιµελητήριο και την εγγραφή των αγροτών σε αυτό, αξιοποι-
ώντας τις δοµές, την τεχνογνωσία, την εµπειρία, το πλαίσιο λει-
τουργίας των επιµελητηρίων. Θέλουµε να εντάξουµε στο θεσµικό
τους πλαίσιο τα αγροτικά τµήµατα των επιµελητηρίων, δίνοντας
πρόσβαση στους παραγωγούς και στους επαγγελµατίες του
πρωτογενή τοµέα να έχουν τα οφέλη µιας ήδη οργανωµένης δο-
µής και κάνοντας χρήση όλων των υπηρεσιών που προσφέρουν
τα επιµελητήρια. 

Έβδοµον, µεταρρύθµιση των ελεγκτικών µηχανισµών στα τρό-
φιµα. Η αναµόρφωση του θεσµικού πλαισίου στον τοµέα των τρο-
φίµων διασφαλίζει τον ενιαίο σχεδιασµό και συντονισµό των αρ-
µόδιων αρχών. Ήδη ξεκινήσαµε συνέργειες και µε άλλα Υπουρ-
γεία. Κεντρικοί µας στόχοι είναι, πρώτον, ένα δίκαιο, υγιές και φι-
λικό προς το περιβάλλον, σύστηµα τροφίµων. Δεύτερον, η εξασ-
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φάλιση επαρκούς και διαφοροποιηµένης προσφοράς ασφαλών,
θρεπτικών, οικονοµικών προσιτών και βιώσιµων τροφίµων για
τους πολίτες. Και, τρίτον, η προστασία αλλά και η στήριξη των
Ελλήνων παραγωγών και των ελληνικών προϊόντων. Πώς θα τα
πετύχουµε; Αναφέρω ενδεικτικά: Συντονισµός δράσεων προκει-
µένου να εξασφαλιστεί η επιτυχή προσέγγιση των στόχων βιώσι-
µης ανάπτυξης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, θα πα-
ρακαλούσα την κατανόησή σας. Ευχαριστώ. 

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων): Θα χρειαστώ τρία λεπτά ακόµα, κυρία Πρό-
εδρε. Σας ευχαριστώ.

Θα προχωρήσουµε την προώθηση των δράσεων από το αγρό-
κτηµα στο πιάτο και των βιώσιµων προτύπων διατροφής. Δράσεις
προώθησης του µεσογειακού προτύπου διατροφής ως ένα αει-
φόρο και βιώσιµο διατροφικό πρότυπο, σύνδεση των µοναδικών
ελληνικών προϊόντων µε τη µεταποίηση, τη βιοµηχανία των τρο-
φίµων και τον τουρισµό. 

Όγδοον, τα επόµενα χρόνια ο αγροτικός κόσµος της χώρας
µας, όπως και κάθε άλλος κλάδος, θα αναγκαστεί να προσαρµο-
στεί στα νέα δεδοµένα, τάσεις και απαιτήσεις που είναι ήδη στη
ζωή µας. Η ψηφιακή στρατηγική για τον αγροδιατροφικό τοµέα
αποσκοπεί στην ενίσχυση των πληροφοριακών συστηµάτων του
Υπουργείου και στην ενοποίηση αυτών µε αυτά που διατηρεί ο
ΕΛΓΑ και ο ΟΠΕΚΕΠΕ, ώστε όλες οι υποχρεώσεις των αγροτών
να πραγµατοποιούνται µέσω του διαδικτύου, χωρίς επιπλέον τα-
λαιπωρίες. 

Την ίδια στιγµή το πρόγραµµα «Γεωργία Ακριβείας» αναπτύσ-
σεται στο πλαίσιο του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας
«Ελλάδα 2.0» και στηρίζει επενδύσεις αλλά και µεταρρυθµίσεις
που προωθούν την εισαγωγή ψηφιακών τεχνολογιών για την προ-
ώθηση αποτελεσµατικών µεθόδων παραγωγής που αυξάνουν την
ποιότητα και την ανταγωνιστικότητα των ελληνικών προϊόντων,
την προώθηση της έρευνας και της καινοτοµίας, την υποστήριξη
του οικονοµικού µετασχηµατισµού του τοµέα, µε σκοπό τη διείσ-
δυση των ελληνικών επιχειρήσεων στις διεθνείς αγορές και στή-
ριξη επενδύσεων για την ανάπτυξη ψηφιακών τεχνολογιών. 

Ένατον, για να υλοποιήσουµε τα µεγάλα αλλά και φιλόδοξα
σχέδια, πρέπει να έχουµε λύσει τα απλά αλλά και καθηµερινά.
Ενδεικτικά, η κεντρική υπηρεσία του Υπουργείου µας στεγάζεται
σήµερα σε δεκατρία κτήρια διάσπαρτα στην Αττική, πολλά εκ των
οποίων έχουν σοβαρά προβλήµατα ασφάλειας και λειτουργικό-
τητας. Αναφέροµαι µόνο στις κεντρικές υπηρεσίες και όχι στις
αποκεντρωµένες υπηρεσίες, εποπτευόµενους φορείς, αλλά και
διαχειριστική αρχή που στεγάζονται σε άλλα κτήρια. Στόχος µας
είναι η συγκέντρωση όλων των διοικητικών υπηρεσιών σε ένα
κτήριο σύγχρονο, λειτουργικό και ασφαλές για όλα τα στελέχη
του Υπουργείου µας, τους καθηµερινούς µας συνεργάτες, δίνο-
ντάς τους επιπλέον κίνητρο να εργαστούν σε ένα περιβάλλον που
θα απελευθερώνουν το δυναµικό τους, θα επιτρέπει την καλύ-
τερη συνεργασία, µεγιστοποιώντας την ίδια στιγµή την ποιότητα
υπηρεσιών προς τους πολίτες.

Κυρίες και κύριοι, κλείνοντας θέλω να πω το εξής: Γνωρίζω τα
προβλήµατα του αγροτικού κόσµου. Γνωρίζω τι σηµαίνει να πα-
θαίνεις ζηµιά στην παραγωγή και η αποζηµίωση να έρχεται, αν
και όταν έρχεται. Γνωρίζω τι σηµαίνει να µη βρίσκεις εργάτες για
να µαζέψεις την παραγωγή σου. Γνωρίζω τι σηµαίνει αυξηµένο
κόστος παραγωγής και σκληρός ανταγωνισµός. Γνωρίζω τι ση-
µαίνει πρόβληµα µε τα βοσκοτόπια. Γνωρίζουµε τι συµβαίνει σε
άλλες χώρες που µεγιστοποιούν την αξία του καθηµερινού
αγώνα των καλλιεργητών. Γνωρίζουµε ότι µε βροχή, µε χαλάζι,
µε χιόνι, µε ήλιο, µε καύσωνα οι γεωργοί είναι εκεί, παλεύουν,
επιµένουν, µοχθούν. Γνωρίζουµε διότι και ο ίδιος προέρχοµαι
από αγροτική περιοχή και είµαι γεµάτος από βιώµατα αλλά και
εικόνες από φίλους και συγγενείς που κάθε µέρα δίνουν έναν
διαρκή αλλά και άνισο αγώνα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε.

ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ (Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων): Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε.

Γι’ αυτό και στο κέντρο της πολιτικής µας είναι ο αγρότης, είναι

ο κτηνοτρόφος, είναι ο ψαράς, είναι ο µελισσοκόµος, κάθε µικρή
οµάδα παραγωγών που µε κόπο και µεράκι ανέπτυξαν µια οµάδα
µεταποίησης ή ένα οινοποιείο, οι γεωτεχνικοί, κάθε επαγγελµα-
τίας που αναζητά τρόπο εργασίας και ευκαιρίες να πάει µπρο-
στά.

Το αµέσως επόµενο διάστηµα θα κάνουµε επισκέψεις σε όλη
τη χώρα. Θέλω να συζητήσουµε και να ακούσουµε κάθε συµπο-
λίτη µας που αγωνίζεται στον πρωτογενή τοµέα. Στόχος µας και
επιθυµία µας, φυσικά, είναι να δουλέψουµε πλάι τους, να συνθέ-
σουµε µαζί λύσεις και προοπτικές, ώστε να αντιµετωπίζουµε τα
προβλήµατα στη ρίζα τους αλλά και να µην αφήσουµε καµµία ευ-
καιρία χαµένη, µε έντιµο και ειλικρινή διάλογο.

Κυρίες και κύριοι, το πρόγραµµά µας δεν περιορίζεται µόνο
στα παραπάνω. Αυτά είναι µόνο η αρχή και οι άµεσες προτεραι-
ότητές µας. Ξέρουµε ότι υπάρχουν προσδοκίες αυξηµένες. Οι
εντολές του Πρωθυπουργού είναι σαφείς. Μαζί µε τους Υφυ-
πουργούς, τους Γενικούς Γραµµατείς, τα εξαίρετα στελέχη του
Υπουργείου µας, τις διοικήσεις και τους εργαζόµενους των επο-
πτευόµενων φορέων θα εργαστούµε σκληρά, για να εκπληρώ-
σουµε αυτές τις προσδοκίες. Μαγικό ραβδάκι δεν έχουµε.
Έχουµε, όµως, υποµονή, επιµονή και στοχοπροσήλωση.

Δεσµεύοµαι προσωπικά ότι θα τηρήσω στο ακέραιο τον λόγο
µου.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει ο κ. Χρή-
στος Γιαννούλης, Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµα-
χία.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κυρία Πρό-
εδρε, και εύχοµαι τα καλύτερα στα νέα σας καθήκοντα στην
Έδρα του Προεδρείου. Είµαι σίγουρος ότι θα συµβάλετε σηµα-
ντικά στη διαδικασία του κοινοβουλευτικού ελέγχου και των προ-
γραµµατικών δηλώσεων.

Κύριε Αυγενάκη, πραγµατικά η υπέρβαση του χρόνου σας -τη
χρησιµοποιώ συµβολικά- είναι ένα πρώτο δείγµα αλαζονείας και
ανυπακοής στις εντολές που σας έδωσε ο ίδιος ο Πρωθυπουρ-
γός, ο επικεφαλής της Κυβέρνησης που συµµετέχετε, που ζή-
τησε να είστε συνεπείς τουλάχιστον στον χρόνο. Τα επτά επι-
πλέον λεπτά, που αποτελούν προσβολή προς όλο το Σώµα,
θεωρώ ότι θα είναι πολύ πιο χρήσιµα να τα διαθέσετε, ως έχων
τεχνογνωσία από την κρητική παράδοση, για να θεραπεύσετε µε
σασµό τη βεντέτα που υποβόσκει εντός του Υπουργικού Συµβου-
λίου και της κοινοβουλευτικής σας οµάδας για την επίκληση ενός
παλιού εργαλείου για τη συγκρότηση αυτής της πολυµελούς Κυ-
βέρνησης. Το εργαλείο που έλεγε: γεωγραφικές κατανοµές, ισό-
τητα και διανοµή των υπουργικών θώκων µε βάση την καταγωγή,
ισορροπίες τρόµου και όλα αυτά που ζούσαµε στη δεκαετία του
’50, του ’60, του ’70 και του ’80, όχι εγώ προσωπικά, αλλά είναι
κατατεθειµένα στην ιστορία. Αν θέλετε, λοιπόν, να συµβάλετε σε
αυτόν τον σασµό. Καλύτερο θα ήταν από το να υπερβαίνετε ή να
εµποδίζετε την κοινοβουλευτική διαδικασία µε υπερβάσεις χρό-
νου.

Από εκεί και πέρα, εάν θα έπρεπε να επιλέξει κάποιος έναν κι-
νηµατογραφικό τίτλο για τις Προγραµµατικές Δηλώσεις που πα-
ρουσίασε, κυρίως ο Πρωθυπουργός και επικουρικά οι Υπουργοί
και οι Αναπληρωτές Υπουργοί, θα ήταν Κράµερ εναντίον Κράµερ,
γιατί η υφιστάµενη Κυβέρνηση παλεύει µε ένα λειτουργικό κοµ-
µάτι της, σάρκα από τη σάρκα της που κυβέρνησε από το 2019
έως το 2023. 

Έχετε λιγότερο από 40% πιθανότητες µέχρι το τέλος της δια-
δικασίας να ακολουθήσετε τη συµβουλή που έδωσε και ο Πρό-
εδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Φάµελλος.

Ας πούµε σε αυτή την Αίθουσα, επιτέλους, µερικές αλήθειες.
Ας συνοµολογήσουµε ποια είναι η πραγµατική εικόνα αυτής της
χώρας.

Επαναλαµβάνετε συνεχώς, σε βαθµό που δεν γίνεται πιστευτό
ούτως ή άλλως, ότι υπηρετείτε τους όρους και τις αξίες «εµπι-
στοσύνη», «συνέπεια», «ό,τι είπαµε το κάναµε», «ήµασταν πιστοί
στις προγραµµατικές µας εξαγγελίες», «είµαστε οι αναντικατά-
στατοι για τη διακυβέρνηση και την εξουσία σε αυτή τη χώρα».
Εκεί έχετε 60% πιθανότητες -πολύ περισσότερο από το 40%, που
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έχει αποτελέσει πλέον τη µόνιµη επωδό και απάντησή σας σε
κάθε πολιτική συζήτηση- και περισσότερες να διαψευστείτε.

Θα χρησιµοποιήσω µια τεκµηρίωση του πόσο ανακόλουθοι
είστε µε αυτά που δεσµεύεστε ή υπόσχεστε, ξεκινώντας από το
2019. Αντικατοπτρίζεται, όµως και στην πιθανή πορεία που θα
έχετε και στην επόµενη τετραετία.

Σεπτέµβρης του 2019. Θα χρησιµοποιήσω, αν µου επιτρέπετε
και αν µου επιτρέπουν οι συνάδελφοι, ως βάση τη Θεσσαλονίκη,
την πόλη που µένω, αλλά είναι και η δεύτερη µεγαλύτερη πόλη
στη χώρα. Το 2019, στο βήµα της ΔΕΘ, ο Πρωθυπουργός παρου-
σιάζει -καλή ώρα όπως προχθές, που µίλησε για µια τρισδιάστατη
µεταρρύθµιση- στους πολίτες ένα µεγαλεπήβολο πρόγραµµα για
να καταστήσει τη Θεσσαλονίκη κόµβο των Βαλκανίων. Έχουν πε-
ράσει τέσσερα χρόνια. Περνάει ο χρόνος γρήγορα!

Είχε, ταχθεί, λοιπόν, τότε ο κ. Μητσοτάκης ανοιχτά υπέρ της
λύσης της απόσπασης των αρχαίων στη Βενιζέλου για τη λει-
τουργία του µετρό στην πόλη. Μάλιστα, στον επικεφαλής της
«ΑΤΤΙΚΟ ΜΕΤΡΟ» απέδωσε και την τιµή του κυβερνητικού αξιω-
µατούχου πλέον, στον Υπουργό, τον κ. Ταχιάο, γιατί είχατε δεσ-
µευτεί ότι τον Απρίλιο του 2023 -αν δεν κάνω λάθος, έχουµε
Ιούλιο του 2023;- οι Θεσσαλονικείς θα χρησιµοποιούσαν το µετ-
ρό. Ήταν δέσµευσή σας. Δεν έγινε 100%, ούτε 40% ούτε 60%,
αλλά 100% δεν έγινε δέσµευση.

Βλέπουµε, κατά τον Κυριάκο Μητσοτάκη, µέσα στο 2024. Κατά
την εκτίµηση αυτών που ξέρουν, µέχρι το 2025.

Αστικές συγκοινωνίες σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη. Δεσµευτή-
κατε από τον Ιούλιο του 2019 ότι θα προχωρήσετε στη θεραπεία
της προκήρυξης που έτρεχε επί ΣΥΡΙΖΑ για την προµήθεια νέων
λεωφορείων. Τα µόνα λεωφορεία που είδαµε σε Αθήνα και Θεσ-
σαλονίκη είναι τα αυτοαναφλεγόµενα σαν λαµπάδες της Λειψίας,
τα οποία αποσύρθηκαν. Το είπατε, δεν το κάνατε 100%.

Ήµασταν στο σηµείο της µέθεξης ότι έρχονται τα ηλεκτροκί-
νητα αυτοκίνητα. Ο Υπουργός της εγκληµατικής τραγωδίας των
Τεµπών µάς ειρωνευόταν όχι µόνο για την ασφάλεια του ΟΣΕ,
αλλά κουνούσε επιδεικτικά µε αµετροέπεια το δάχτυλό του για
τέσσερα χρόνια ότι έρχονται σε έξι µήνες, σε δέκα µήνες, σε δώ-
δεκα µήνες και τελικά, το µόνο ηλεκτροκίνητο όχηµα που ίσως
λειτουργεί για τον κ. Καραµανλή είναι το προσωπικό του βουλευ-
τικό αυτοκίνητο.

Είναι και άλλα πράγµατα για τα οποία υποσχεθήκατε, δεσµευ-
τήκατε, κοµπορρηµονείτε σήµερα ότι τα πετύχατε, αλλά σας δια-
ψεύδει η πραγµατικότητα.

Εµείς δεν δίνουµε µια µάχη για να διατηρήσουµε την ένταση ή
αυτό που εσείς περιγράφετε και αποδίδετε σε εµάς ως ψόγο,
αλλά το υποστηρίζετε µε απόλυτη συνέπεια περί τοξικής πολιτι-
κής στάσης ή αντιπολίτευσης. Υπάρχει ένας όρος τον οποίο δα-
νείζοµαι από τον Νίκο Παππά, της επισπεύδουσας Αντιπολί-
τευσης, που σας ζητάει µε αυτό το 40%, το πρώτο δείγµα της
αµετροεπούς στάσης σας στην πολιτική δηµόσια σφαίρα, να κυ-
βερνήσετε. Όµως, να κυβερνήσετε. Μην προσπαθείτε να µας πεί-
σετε ότι είναι άλλη η χώρα που ζούσαµε από το 2019 έως το
2023, είναι η χώρα του success story και τώρα εσείς οι ίδιοι, κά-
νοντας κριτική στην προηγούµενη κυβέρνηση, ούτε λίγο ούτε
πολύ, µας λέτε ότι παραλάβαµε καµένη γη και τώρα σχεδιάζουµε
µεταρρυθµίσεις για να θεραπεύσουµε αυτά που κάναµε ή δεν κά-
ναµε στην προηγούµενη κυβέρνηση. Εκφεύγουν της λογικής όλα
αυτά τα πράγµατα.

Θέλω να κλείσω πραγµατικά µε τη δέσµευση ότι σε µια σειρά
από τοµείς θα µπορούσα να πω και άλλα πολλά παραδείγµατα
µε αφορµή τη Θεσσαλονίκη, αλλά είναι η αντικειµενική τεκµη-
ρίωση και µάλιστα, σε ευρύ µέγεθος, ότι, δυστυχώς, τα περισσό-
τερα για τα οποία δεσµευτήκατε δεν τα κάνατε. Ναι, µεν εκ-
λεγήκατε µε ένα ισχυρό ποσοστό. Εµείς θα παραµείνουµε εδώ
πέρα και ως επισπεύδουσα Αξιωµατική Αντιπολίτευση και θα δυ-
ναµώσουµε µέσα από τις αδυναµίες, τα λάθη και τις ωδίνες που
ζούµε το τελευταίο διάστηµα, ωδίνες που µε «ω» µπορούν να
οδηγήσουν σε τοκετό ζωής, αισιοδοξίας και προοπτικής για
αυτόν τον τόπο.

Όµως, θα είµαστε εδώ να σας υπενθυµίζουµε ότι ο βασικός
σας αντίπαλος είναι η σχέση εµπιστοσύνης σας µε την αλήθεια.

Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Ιωάννης Ανδριανός από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΑΝΔΡΙΑΝΟΣ: Σας ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Η σχέση της Νέας Δηµοκρατίας µε την αλήθεια, κύριε συνά-

δελφε, είναι ισχυρή και αποδείχθηκε από το ποσοστό εµπιστοσύ-
νης που έδειξε προς εµάς ο ελληνικός λαός.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινώ, κατ’ αρχάς, µε την ευχή,
αλλά και µε την επισήµανση ότι είναι υψηλή ευθύνη όλων µας σε
αυτή την Αίθουσα η νέα κοινοβουλευτική περίοδος που ξεκίνησε
αυτή την εβδοµάδα να είναι παραγωγική για την πατρίδα και την
κοινωνία και να ανταποκρίνεται στα πρότυπα του διαλόγου και
του ήθους που υπαγορεύει το πολίτευµά µας.

Και στο σηµείο αυτό θα µου επιτρέψετε, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, να ευχαριστήσω από καρδιάς από το Βήµα της Βουλής
τους συµπολίτες µου στην Αργολίδα που µε εµπιστεύτηκαν ξανά
µε την ψήφο τους. Όπως πάντα, θα αφιερώσω όλες µου τις δυ-
νάµεις για να ανταποκριθώ στη ρητή εντολή τους για τη συνέχιση
του έργου και του αποτελέσµατος για την Ελλάδα, για την Αργο-
λίδα. Άλλωστε, αυτό ήταν και ευρύτερα το ηχηρό µήνυµα της
κάλπης της 25ης Ιουνίου. Οι Ελληνίδες και οι Έλληνες επιλέξαµε
τον δρόµο της σταθερότητας, της συνέχειας και της προοπτικής.

Η ισχυρή αυτοδύναµη κοινοβουλευτική Πλειοψηφία της Νέας
Δηµοκρατίας εξελέγη, αναλαµβάνοντας την ευθύνη να οδηγή-
σουµε τη χώρα σε µια νέα θετική προοπτική ανάπτυξης και ευη-
µερίας για όλους, αναβάθµισης της αποτελεσµατικότητας του
κράτους σε όλους τους κρίσιµους τοµείς, καθώς και του διε-
θνούς ρόλου της χώρας, στήριξης των νοικοκυριών και των νέων
ανθρώπων.

Η ευρύτατη κοινωνική συµµαχία που αποτυπώθηκε στις κάλ-
πες του Μαΐου και του Ιουνίου υπερβαίνει κατά πολύ κοµµατικές
ταυτίσεις και ιδεολογικές καταβολές. Είναι, πάνω από όλα, η συµ-
µαχία των πολιτών που ζητούν αποτελεσµατικότητα και έργο,
αντί για συνθήµατα και κούφιες υποσχέσεις, που απαιτούν τον
εκσυγχρονισµό της χώρας και τη ριζική αντιµετώπιση των παθο-
γενειών που ακόµη µας ταλαιπωρούν, που κοιτούν µπροστά,
απορρίπτοντας τον λαϊκισµό και τις αποδεδειγµένα στείρες ιδε-
οληψίες.

Η πρόκληση, λοιπόν, της παράταξής µας και της ισχυρής αυ-
τοδύναµης Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη είναι να αντα-
ποκριθούµε µε επιτυχία σε αυτό το ξεκάθαρο και ισχυρό µήνυµα.

Οι δεσµεύσεις που αναλάβαµε προεκλογικά είναι µετρηµένες
και προσεκτικά µελετηµένες. Δεσµευτήκαµε για ενίσχυση του ει-
σοδήµατος των Ελλήνων, ώστε ο µέσος µισθός να αυξηθεί κατά
25% µέσα στην τετραετία, ώστε να φθάσει στα 1.500 ευρώ από
τα 1.170 ευρώ που είναι σήµερα και ο κατώτατος µισθός να φθά-
σει στα 950 ευρώ. Ο µόνος δρόµος για να το πετύχουµε αυτό
είναι η ενίσχυση της παραγωγικότητας, της ανταγωνιστικότητας,
του ανθρώπινου δυναµικού της χώρας, η έµπρακτη στήριξη των
δηµιουργικών δυνάµεων της κοινωνίας µας.

Δεσµευτήκαµε για την ενίσχυση της υγείας και της παιδείας
τόσο µε την κάλυψη των κενών και την ενίσχυση των εργαζοµέ-
νων στα κρίσιµα αυτά πεδία όσο και µε την αποφασιστική εισα-
γωγή νέων τεχνολογιών, µεθόδων και νοοτροπίας για την ποιο-
τική αναβάθµιση των παρεχόµενων υπηρεσιών.

Δεσµευτήκαµε για την ολοκλήρωση της τεράστιας µεταρρύθ-
µισης της ψηφιοποίησης του κράτους, που ήδη µας έχει όλους
απαλλάξει από αχρείαστη ταλαιπωρία και έχει επιταχύνει κρίσι-
µες διαδικασίες, όπως για την απονοµή των συντάξεων, και έχει
ήδη ανοίξει νέες δυνατότητες, όπως για τη σταδιακή επέκταση
του προγράµµατος «Φώφη Γεννηµατά» για την πρόληψη του καρ-
κίνου του µαστού, σε όλα τα σοβαρά νοσήµατα που µπορούν να
προληφθούν.

Δεσµευτήκαµε για την ουσιαστική ενίσχυση των νέων ανθρώ-
πων και των οικογενειών. Η ίδρυση του αυτόνοµου Υπουργείου
Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας υπογραµµίζει τη σηµασία
αυτού του πυλώνα στη δράση της Κυβέρνησης, όπως επίσης
υπογραµµίζει και το πρόγραµµα που βοηθά τους νέους ανθρώ-
πους να αποκτήσουν το δικό τους σπίτι, που βεβαίως πρέπει και
να συνεχιστεί, αλλά και να επεκταθεί.

Βεβαίως δεσµευτήκαµε και για την ενίσχυση της διεθνούς
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θέσης της χώρας µας. Και εδώ θα συνεχίσουµε να µιλάµε µε
έργα και µε αποτέλεσµα. Ήδη κατά την προηγούµενη τετραετία
προχωρήσαµε σε σηµαντική ενίσχυση της αποτρεπτικής ισχύος
των Ενόπλων Δυνάµεων, αλλά και σε αναβάθµιση των διεθνών
µας συµµαχιών και συνεχίζουµε, για την αποτελεσµατική υπερά-
σπιση των εθνικών µας δικαίων και συµφερόντων, για την ενί-
σχυση της θωράκισης έναντι της παράνοµης µετανάστευσης, για
την πλήρη αξιοποίηση όλων των γεωστρατηγικών µας συγκριτι-
κών πλεονεκτηµάτων. 

Άκουσα πριν από λίγο τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης να
µιλά για τον σηµαντικό τοµέα της γεωργίας, τον κρίσιµο αυτό
τοµέα. Σε αυτή, λοιπόν, την τετραετία πρέπει να συνεχιστεί το
ενεργό ενδιαφέρον και η αποτελεσµατική ανταπόκριση του
Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και των φορέων, όπως ο
ΕΛΓΑ, για την ταχεία και ουσιαστική αποζηµίωση των πληγέντων
παραγωγών από καιρικά φαινόµενα και άλλες αιτίες, αλλά και για
την αντιµετώπιση του κόστους παραγωγής, την έλλειψη εργατών
γης και των υπόλοιπων ζητηµάτων που απασχολούν τον αγροτικό
τοµέα. Άκουσα µε πολύ ενδιαφέρον και ιδιαίτερη χαρά για την
µεταρρύθµιση σε αυτόν τον τοµέα που θα προχωρήσει η Κυβέρ-
νηση και ιδιαίτερα στον ΕΛΓΑ, για δίκαιο και αντικειµενικό σύ-
στηµα εκτίµησης των ζηµιών, όπως και τη βούληση να προχω-
ρήσει η αναθεώρηση του απαρχαιωµένου πλαισίου των ΓΟΕΒ και
των ΤΟΕΒ. Είναι κρίσιµο, λοιπόν, να συνεχιστεί η ουσιαστική στή-
ριξη στους αγρότες, στους ελεύθερους επαγγελµατίες, στη νέα
επιχειρηµατικότητα, που αποτελούν κρίσιµο µοχλό ανάπτυξης και
ζωτικότητας για τις τοπικές µας κοινωνίες και αποδεδειγµένα βρί-
σκονται στην πρωτοπορία της κοινής προσπάθειας για εξωστρέ-
φεια και ανταγωνιστικότητα. 

Πραγµατικά σε αυτόν τον τοµέα, όπως αναφερθήκατε, ρίχνετε
ιδιαίτερο βάρος στην αγροτική ανάπτυξη και στα προβλήµατα και
τις επιπτώσεις της κλιµατικής αλλαγής, κύριε Υπουργέ, και βε-
βαίως στο ζήτηµα της διαχείρισης των υδάτων. Εδώ θέλω να σας
αναφέρω και να σας πω ότι πρέπει µε πιο γρήγορους ρυθµούς
και µε µεγαλύτερη αποτελεσµατικότητα να προχωρήσει η υλοποί-
ηση των µεγάλων έργων υποδοµής στην Αργολίδα, όπως ο Ανά-
βαλος, και οι επεκτάσεις. Πρέπει, λοιπόν, να προχωρήσουµε σε
αυτό το έργο πνοής. Ήδη έχει γίνει ένα µεγάλο κοµµάτι. Όµως,
πρέπει να προχωρήσουµε µε µεγαλύτερη αποτελεσ- µατικότητα
γιατί τα προβλήµατα είναι υπαρκτά. Βεβαίως προχωράνε µεγάλα
έργα ανάπτυξης στην Αργολίδα είτε είναι η σύνδεση -που υπο-
γράφηκε παρουσία του Πρωθυπουργού- της Αργολίδας µε τον
αυτοκινητόδροµο είτε είναι η µαρίνα και τα συνοδευτικά έργα του
Ναυπλίου είτε είναι το Αρχαιολογικό Μουσείο του Άργος.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω µισό λεπτό ακόµη, κυρία Πρόεδρε.
Όπως επίσης πρέπει να δροµολογήσουµε και να τολµήσουµε

να πούµε ότι χρειάζεται η δηµιουργία ενός σύγχρονου νοσοκο-
µείου για την Αργολίδα που θα καλύπτει αποτελεσµατικά τις αυ-
ξηµένες ανάγκες των κατοίκων και των επισκεπτών της περιοχής.
Αφού δίνουµε την προτεραιότητά µας στην υγεία, πρέπει σε αυτό
τον τοµέα να προχωρήσουµε γρήγορα γιατί αυτό το χρειάζεται
η υγεία και στην Αργολίδα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξεκινάµε αυτή την κοινοβουλευ-
τική περίοδο µε πλήρη συναίσθηση της ευθύνης του εκλογικού
αποτελέσµατος. Η ισχυρή αυτοδύναµη Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας που εξελέγη µε την ηχηρή εντολή των πολιτών απο-
τελεί για τη χώρα και την κοινωνία µια µοναδική ευκαιρία να
προχωρήσουµε δυναµικά µπροστά. Είµαι βέβαιος ότι χτίζοντας
στο έργο και στα αποτελέσµατα των προηγούµενων τεσσάρων
ετών -που επετεύχθη µέσα σε ένα εξαιρετικά δύσκολο περιβάλ-
λον µε αλλεπάλληλες εξωγενείς κρίσεις- αλλά και µε δεδοµένη
τη βούληση και την αποτελεσµατικότητα της Κυβέρνησης και
προσωπικά του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μητσοτάκη, θα αντα-
ποκριθούµε πλήρως στις δεσµεύσεις µας και τις απαιτήσεις των
πολιτών για να σηκώσουµε την Ελλάδα ψηλότερα. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε, κύριε
Ανδριανέ.

Επόµενη οµιλήτρια είναι η κ. Ευαγγελία Λιακούλη από την Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλλαγής.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. Εύχοµαι
καλή επιτυχία στα νέα σας καθήκοντα και καλή θητεία. Είµαι σί-
γουρη ότι θα διαπρέψετε και σε αυτά τα καθήκοντα.

Κύριοι Υπουργοί, να είστε όλοι σιδεροκέφαλοι και ευχόµαστε
να έχετε καλό έργο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εύχοµαι καλή θητεία σε όλους.
Συναντιόµαστε και ξανασυναντιόµαστε εδώ µε κάποιους που

είµαστε από παλιά µαζί. Και θεωρώ προσωπικό, αλλά και θεσµικό
χρέος, µια που είναι η πρώτη φορά µετά τις εθνικές και απανωτές
δύο εκλογικές αναµετρήσεις, να ευχαριστήσω και από την
πλευρά µου θερµά τον λαό της Λάρισας και να πω ένα πολύ µε-
γάλο εγκάρδιο ευχαριστώ για την πολύ ισχυρή εντολή που µου
έδωσε να είµαι πάλι η αδέσµευτη και δυνατή φωνή του, όπως του
υποσχέθηκα και όπως δεσµεύτηκα και όπως θα τηρήσω, µε ειλι-
κρίνεια και αξιοπιστία, µε συνέπεια λόγων και έργων. Πιστεύω ότι
θα συνεχίσουµε όλοι να πορευόµαστε µαζί, για το καλό του τό-
που µας, της πατρίδας µας, αλλά και των εκλογικών περιφερειών
που καταγόµαστε. 

Όταν έφευγα από το Βήµα της Βουλής την τελευταία φορά,
είχα φύγει µε το κύκνειο άσµα της προηγούµενης θητείας, µιλώ-
ντας για ένα «ταξίδι» πολύ ενδιαφέρον που είχαµε κάνει µαζί µε
τους συναδέλφους, ένα «ταξίδι» που συνεχίζεται και έχουµε
ακόµη πολλά κύµατα να ξεπεράσουµε, πολλούς ωκεανός να δια-
σχίσουµε, αλλά τα καλύτερα λιµάνια είναι αυτά που µας περιµέ-
νουν. 

Τώρα, λοιπόν, συναντιόµαστε ξανά, αλλά µε ένα διαφορετικό
πλέον ΠΑΣΟΚ, µε την αυθεντική µεγάλη δηµοκρατική παράταξη
που επέστρεψε δυναµικά, µε αυξηµένη την εκλογική µας δύναµη
κατά 50%, µε ισχυρή λαϊκή εντολή, υπεύθυνη, διεκδικητή, ορα-
µατική και πρωτίστως ωφέλιµα αποτελεσµατική. Είναι η δύναµη
της Αντιπολίτευσης και αυτή τη φωνή θα ορθώσουµε απέναντι
σε όλους όσοι προβάλλουν αντίσταση, αλλά και για όλους όσους
λαχταρούν µια ζωή αξιοπρέπειας, κοινωνικής δικαιοσύνης και
ίσων ευκαιριών προκοπής για όλους. 

Άκουσα χθες τον κύριο Πρωθυπουργό µε πολύ σεβασµό να εκ-
φράζει τις θέσεις της Κυβέρνησης στις Προγραµµατικές Δηλώ-
σεις και τον κάθε Υπουργό να αναλύει αυτές. Δεν ξέρω, αλήθεια,
πώς απαντάει ο κύριος Πρωθυπουργός στα 270 δισεκατοµµύρια
ιδιωτικού χρέους; Πώς απαντάει στα τέσσερα εκατοµµύρια ΑΦΜ
που χρωστάνε στην εφορία; Πώς απαντάει στο πάνω από ένα
εκατοµµύριο κόκκινα δάνεια, µε ρυθµισµένα ελάχιστα; Πώς απα-
ντάει στους ενενήντα χιλιάδες πλειστηριασµούς πρώτης κατοι-
κίας; Απαντάει -αναρωτιόµουν χθες το βράδυ- µε το Youth Pass,
µε το Market Pass ή µε τη µικρή αύξηση που θα έχουν τώρα οι
µισθοί στον δηµόσιο τοµέα, που δεν ανέφερε όµως η αύξηση
αυτή ποια θα είναι;

Δεν µας είπατε συγκεκριµένα πράγµατα, ούτε οι Υπουργοί του
οικονοµικού επιτελείου, πώς αλήθεια και µε ποια στοιχεία ο
Υπουργός Οικονοµικών αναθεώρησε προς τα πάνω τον στόχο για
ανάπτυξη την τετραετία µε µέσο όρο 3%, όταν στο µεσοπρόθε-
σµο αναφέρεται µέσος όρος 2,6%, όπως ανέφερε και ο Πρό-
εδρος του ΠΑΣΟΚ από αυτό το Βήµα; Πώς µιλάτε στο εσωτερικό
για αύξηση της τάξης του 25% όταν στο µεσοπρόθεσµο προβλέ-
πεται 13%; Πώς µιλάτε για τη φοροδιαφυγή και πώς θα την αντι-
µετωπίσετε όταν ο ίδιος ο Διοικητής της Τράπεζας της Ελλάδας,
αλλά και η Ευρωπαϊκή Επιτροπή κατατάσσει τη χώρα µας πρω-
ταθλήτρια στην απώλεια των δηµοσίων εσόδων; Δεν ήρθατε χθες
να µας παρουσιάσετε ένα εθνικό στρατηγικό σχέδιο για τη φο-
ροδιαφυγή παρά µόνο µία πολύ ωραία έκθεση ιδεών. Πώς θα φέ-
ρετε νέες παραγωγικές επενδύσεις; Πώς θα περιορίσετε την
κερδοσκοπία, όταν κάνετε µόνο έναν ή δύο ελέγχους και αυτούς
χωρίς πρόστιµα; 

Ο λαός µας, ο ελληνικός λαός, ζητά αξιοπρέπεια στη ζωή. Ζητά
να σπάσει το τείχος του φόβου και να µπορέσει να προχωρήσει
προς τα µπρος. Κι εµείς είµαστε η δύναµη της ευθύνης που θα
βγάλουµε τον λαό µας απ’ αυτό το πλαίσιο του φόβου απέναντι
στη µη σταθερότητα και την ανασφάλεια και θα του δώσουµε τη
δύναµη να απελευθερώσει τη δηµιουργία του και να προχωρήσει. 

Μιλάµε για αξιοπρέπεια και ίσες ευκαιρίες που, δυστυχώς
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όµως, υπολείπονται σηµαντικά σε συµπολίτες µας, όπως είναι
αυτοί της υπαίθρου, οι αγρότες, οι κτηνοτρόφοι, όσοι αγωνίζο-
νται νυχθηµερόν να µην εγκαταλείψουν τη γη τους, κύριε Αυγε-
νάκη. Άκουσα την έκθεση ιδεών. Άκουσα τα πολύ ωραία πράγ-
µατα που είπατε θεωρητικά. Φαντάζοµαι ότι αυτά λέγατε το 1994,
το 2004, το 2014, τα φέρνετε και λίγο πριν το 2024. Καλό είναι,
όµως ξεπερασµένο. 

Το ΠΑΣΟΚ νοιάστηκε και θέσπισε γενναίες µεταρρυθµίσεις.
Μπορείτε να µιλήσετε για µεταρρυθµίσεις ή δεν µπορείτε; Το
ΠΑΣΟΚ πίστεψε διαχρονικά σε µια αγροτιά στην πρωτοπορία της
αλλαγής. Έδωσε κίνητρα, όπως είχε χαρακτηριστικά περιγράψει
ο ιδρυτής µας, ο Ανδρέας Παπανδρέου, στο Κιλελέρ -µου επιτρέ-
πετε να πω, γιατί είναι η γενέτειρά µου εκεί- όπου συντελέστηκαν
µεγάλες αλλαγές και γράφτηκε ένα µεγάλο κεφάλαιο της σύγ-
χρονης ιστορίας. 

Τώρα; Τότε είχαµε κολίγους και τσιφλικάδες. Τώρα εσείς,
κύριε Υπουργέ, έχετε κολίγους και τσιφλικάδες; Έχετε κολίγους
και τσιφλικάδες στη νέα τους µορφή, στις νέες συνθήκες, αλλά
µε τα ίδια προτάγµατα και τις ίδιες ανάγκες. Ζητάνε ζωή µε αξιο-
πρέπεια. Και τότε ζητούσαν ζωή µε αξιοπρέπεια. Και τώρα ζη-
τούν. Εσείς τι τους προσφέρετε λοιπόν; Προσφέρετε λογικές
πρόσκαιρων µπαλωµάτων και κατόπιν εορτής και βεβαίως πρα-
κτικές «διαίρει και βασίλευε», όπως τοπικιστικές εξυπηρετήσεις
συγκεκριµένων περιοχών.

Απαιτείται νέο µοντέλο παραγωγικό και για τον πρωτογενή
τοµέα και βεβαίως τεκµηριωµένο σχέδιο, ρεαλιστικά µέτρα άµε-
σης εφαρµογής, αναπτυξιακή ανατροπή που µπορεί να αντιστρέ-
ψει τη φθίνουσα πορεία. Δυστυχώς, δεν ακούσαµε κάτι τέτοιο
σήµερα από εσάς. Ελπίζω ότι θα σας δοθεί ο χρόνος να επεξερ-
γαστείτε το σχέδιο και να µας φέρετε κάτι πιο συγκεκριµένο, γιατί
όλα αυτά που λέτε τα έχουµε ακούσει πολλές φορές. Κι εδώ που
τα λέµε, τα έχουµε βαρεθεί κιόλας. 

Σε ό,τι αφορά την αυτοδιοίκηση, σε τρεις µήνες από τώρα, την
8η Οκτώβρη, η τοπική αυτοδιοίκηση γιορτάζει και οι πολίτες εκλέ-
γουν τις νέες δηµοτικές και περιφερειακές αρχές. 

Αίφνης, η αυτοδιοίκηση γίνεται, συνάδελφοι, η πολύφερνη
νύφη. Κάποιοι όψιµα την ερωτεύθηκαν. Γίνεται το τρόπαιο που
ορισµένοι επιχειρούν να σηκώσουν, το λάφυρο που προσπαθούν
να προσθέσουν στη συλλογή τους. Γνωριζόµαστε καλά, όµως,
µεταξύ µας. Ξέρουµε στην αυτοδιοίκηση τι έχει συµβεί, ξέρουµε
ποιος σήκωσε το βάρος των µεγάλων µεταρρυθµίσεων όταν έν-
θεν κακείθεν, κι από δω κι από κει, φεύγατε και από αυτήν την
πόρτα, φεύγατε και από εκείνη την πόρτα, φεύγατε και µέναµε
εµείς µόνοι εδώ στο ΠΑΣΟΚ να κάνουµε τις συγκλονιστικές αλ-
λαγές στην αυτοδιοίκηση που έφεραν αέρα δηµοκρατίας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Και τώρα τι; Είχατε τέσσερα ολόκληρα χρόνια που µας µιλού-
σατε για ένα σχέδιο αποκέντρωσης, ένα σχέδιο αυτοδιοίκησης
που οι αρµοδιότητες θα έρθουν προς τα κάτω, ένα σχέδιο αυτο-
διοίκησης που οι πόροι θα µεταφερθούν και ένα σχέδιο που θα
απελευθερωθούν, όπως µας λέγατε, οι δηµιουργικές δυνάµεις
της κάθε τοπικής κοινωνίας. 

Αντ’ αυτού, δυστυχώς, µόνο καπνός και πολλή επικοινωνία. Η
θεσµική, δηµοσιονοµική και λειτουργική ασφυξία στη λειτουργία
των δήµων και των περιφερειών έχει χτυπήσει «κόκκινο». Περι-
θώριο δεν υπάρχει. Το χρέος µας είναι πολύ µεγάλο. 

Τελειώνοντας -και ευχαριστώ για την ανοχή σας, κυρία Πρό-
εδρε- το µόνο που έχουµε να πούµε εµείς είναι ότι επειδή ακρι-
βώς έχουµε το ιστορικό βάρος και την πολύ µεγάλη ευθύνη και
έχουµε δοκιµάσει και έχουµε πραγµατοποιήσει µεταρρυθµίσεις
στην ελληνική κοινωνία, σηκώνουµε ξανά το βάρος αυτών των
µεταρρυθµίσεων. Θα εµπνεύσουµε και πάλι. Θα δηµιουργήσουµε
το νέο όραµα για τη νέα και ισχυρή Ελλάδα. Και θα είµαστε ανά-
χωµα σε ό,τι µας γυρίζει πίσω. Ο λαός µας διεκδικεί αξιοπρέπεια.
Το ΠΑΣΟΚ δίνει συνέπεια, συνέχεια και ειλικρίνεια. 

Είµαστε εδώ. Θα είµαστε µαζί σε αυτόν τον δρόµο της δηµι-
ουργίας. Θα είναι ένας αγώνας δυνατός και ένας αγώνας ανθρω-
πιάς, µε αξιοπρέπεια για όλους. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ- Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε την κ.
Λιακούλη.

Επόµενη οµιλήτρια εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας είναι η
κ. Μαρία Συρεγγέλα και στη συνέχεια, µετά την κ. Συρεγγέλα, θα
µιλήσει ο Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας
κ. Κικίλιας.

ΜΑΡΙΑ ΣΥΡΕΓΓΕΛΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις 25 Ιουνίου ο ελληνικός λαός

έστειλε ένα ξεκάθαρο µήνυµα δίνοντας µια ισχυρή και καθαρή
λαϊκή εντολή στον Κυριάκο Μητσοτάκη και τη Νέα Δηµοκρατία.
Οι πολίτες µας εµπιστεύτηκαν γιατί κρατήσαµε την κοινωνία
όρθια εν µέσω πολλών κρίσεων εξωγενών, αλλά και γιατί παρά
όλες αυτές τις αντίξοες συνθήκες, τηρήσαµε και τήρησε ο ίδιος
ο Κυριάκος Μητσοτάκης µια συµφωνία αλήθειας που είχε κάνει
το 2019 µε τον ελληνικό λαό.

Δεν έµειναν, όµως, µόνο σε αυτά που κάναµε. Οι πολίτες µας
εµπιστεύτηκαν να κάνουµε πράξη ένα σχέδιο για την επόµενη
µέρα. Και µας επιβράβευσαν γιατί προχωρήσαµε και προχωράµε
µε συνέπεια και προκοπή για να φέρουµε την πρόοδο. Γιατί τι
είναι πραγµατικά προοδευτικό σε αυτή τη χώρα; Προοδευτικό
δεν είναι να διατυµπανίζεις ότι είσαι αλληλέγγυος ή αλληλέγγυα
στα λόγια. Προοδευτικό είναι να κάνεις κοινωνική πολιτική στην
πράξη. Προοδευτικό είναι να έχεις ένα εθνικό σχέδιο δράσης για
πρώτη φορά για την ισότητα των φύλων. Κάθε Υπουργείο να έχει
συγκεκριµένες δράσεις και να υλοποιούνται. Είναι προοδευτικό
για πρώτη φορά η χώρα µας να βρίσκεται ανάµεσα στις δώδεκα
χώρες παγκοσµίως µε πλήρη νοµική ισότητα. Προοδευτικό είναι
να στηρίζεις τα νέα ζευγάρια µε στεγαστικά προγράµµατα για να
µπορούν µε αυτό τον τρόπο να δηµιουργήσουν τη δική τους οι-
κογένεια. Προοδευτικό είναι να έχεις προγράµµατα εναρµόνισης
οικογενειακής και επαγγελµατικής ζωής για όλες και για όλους. 

Προοδευτικό δεν είναι να ισχυρίζεσαι ότι θα έχεις ανάπτυξη µε
µη κοστολογηµένα οικονοµικά προγράµµατα. Προοδευτικό είναι
να δηµιουργείς τριακόσιες χιλιάδες θέσεις εργασίας, να αυξάνεις
τον κατώτατο µισθό, να αυξάνεις τις συντάξεις, να έχει κάθε ερ-
γαζόµενος και εργαζόµενη ψηφιακή κάρτα εργασίας για να δια-
σφαλίζονται τα εργασιακά του δικαιώµατα. Προοδευτικό είναι να
µειώνεις την ανεργία κατά 7 µονάδες. Προοδευτικό δεν είναι να
ισχυρίζεσαι ότι είσαι πατριώτης στα λόγια ή πατριώτισσα στα
λόγια. Προοδευτικό είναι να αγωνίζεσαι διεθνώς για το καλό της
πατρίδας σου να κάνεις την πατρίδα σου, την Ελλάδα, πρωταγω-
νίστρια στην ευρωπαϊκή και στη διεθνή σκηνή, να θωρακίζεις αµυ-
ντικά τη χώρα σου, να σέβεσαι το Διεθνές Δίκαιο. 

Η πρόοδος όµως δεν σταµατά σε αυτά που έχουµε κάνει. Για
πρώτη φορά υπάρχει Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικο-
γένειας. Για πρώτη φορά σε µία δοµή είναι µαζί αρµοδιότητες
από πολλά Υπουργεία ώστε να µην είναι κατακερµατισµένες και
ώστε να µπορείς να εφαρµόσεις τις πολιτικές που έχεις ξεκινήσει.
Πολιτικές που έχουν να κάνουν µε τη βελτίωση της καθηµερινό-
τητας των νέων ζευγαριών, µε το να µπορούν να έχουν υπηρεσίες
στην καθηµερινότητα τους, βρεφονηπιακούς σταθµούς, προ-
γράµµατα όπως είναι οι νταντάδες της γειτονιάς, όπως οι χώροι
φύλαξης βρεφών σε επιχειρήσεις. Να µη βάζουµε τους νέους γο-
νείς και κυρίως τις γυναίκες, να επιλέγουν αν θα κάνουν οικογέ-
νεια ή αν θα κάνουν καριέρα. Να µπορούν, αν θέλουν, να τα
κάνουν και τα δύο. 

Προοδευτικό, λοιπόν, είναι να έχεις αύξηση στη διαφάνεια και
την αποτελεσµατικότητα στο ελληνικό δηµόσιο, να προχωράς πε-
ραιτέρω την αµυντική θωράκιση της χώρας µε σύγχρονο εξοπλι-
σµό, να προσπαθείς για την επίτευξη µιας δίκαιης πράσινης
µετάβασης ώστε µέσα σε έξι χρόνια το 80% της ηλεκτροπαρα-
γωγής να προέρχεται από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και φυ-
σικά να επιταχυνθεί η βελτίωση της παιδείας που θα δίνει πρόσ-
βαση στο µέλλον µέσα από την τεχνολογία, από τους τοµείς
STEM, από καλύτερες υποδοµές, την ενίσχυση των δηµόσιων
σχολείων και πανεπιστηµίων. Με λίγα λόγια προοδευτικό δεν είναι
να έχεις απλά ένα όραµα. Προοδευτικό είναι αυτό το όραµα µε
συγκεκριµένο σχέδιο, µε στρατηγικό σχέδιο να το φέρεις να το
υλοποιήσεις και να το κάνεις πράξη. Δεν είναι να λες µεγάλα
λόγια και να χαϊδεύεις αυτιά για να µπορέσεις να µαζέψεις ψή-
φους αλλά να λες αλήθειες και να χτίζεις σχέση εµπιστοσύνης
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και ειλικρίνειας µε τους πολίτες. Η Νέα Δηµοκρατία είναι η µε-
γάλη λαϊκή παράταξη που υπηρετεί µε αξιοπρέπεια, ορθολογισµό
και διάλογο µακριά από τοξικότητες και µακριά από τον διχασµό
του παρελθόντος. Άλλωστε αυτό θέλανε τα παιδιά µας. Αυτό ψή-
φισε η συντριπτική πλειοψηφία της νεολαίας. Και εµείς από την
πλευρά µας δεσµευόµαστε ότι θα υπηρετούµε πάντα και µόνο τα
συµφέροντα του έθνους όπως ακριβώς έλεγε η ιδρυτική διακή-
ρυξη µας πάνω από ετικέτες, όπως είναι αυτές της Αριστεράς,
της Δεξιάς ή του Κέντρου. Είναι, λοιπόν, χρέος µας να στηρί-
ξουµε την Κυβέρνηση και να δείξουµε την εµπιστοσύνη που της
έδειξε και ο ελληνικός λαός. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστώ και για τον
χρόνο. Σηµαντική οικονοµία χρόνου.

Ο Υπουργός κ. Κικίλιας έχει τον λόγο για δώδεκα λεπτά. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Κυρία Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πολύ.
Κυρίες και κύριοι, µετά από δύο συνεχόµενες εκλογικές ανα-

µετρήσεις είναι σαφές ότι οι Ελληνίδες και οι Έλληνες επιβρά-
βευσαν την εργατικότητα, την ειλικρίνεια, τις ρεαλιστικές πολιτι-
κές που βελτιώνουν την καθηµερινότητα του πολίτη, τους καλύ-
τερους µισθούς, την προσπάθεια για τη δηµόσια υγεία, ένα κα-
λύτερο κράτος, µια καλύτερη ζωή, µια πιο ισχυρή χώρα, όπως
είχε πει και ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης. Είναι µε-
γάλη τιµή και ευθύνη για µένα το ότι µου ανέθεσε το Υπουργείο
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας. Ένα Υπουργείο
που έρχεται να ανταποκριθεί στη µεγαλύτερη πρόκληση της σύγ-
χρονης εποχής, την κλιµατική κρίση και να συντονίσει το απότοκο
της, την πολιτική προστασία. 

Ας µην έχουµε, κυρίες και κύριοι, αυταπάτες. Η κλιµατική αλ-
λαγή έχει πράγµατι γίνει πλέον στις µέρες µας κλιµατική κρίση.
Κάποιοι µιλάνε για κλιµατική κατάρρευση και η αντιµετώπισή της
απαιτεί τη συµβολή όλων, Υπουργείων, φορέων, της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης των Ενόπλων Δυνάµεων, εθελοντικών οργανώσεων,
του κάθε πολίτη ξεχωριστά και φυσικά του συνόλου του Κοινο-
βουλίου και των αιρετών αρχόντων µας. Η προσπάθεια αυτή είναι
εθνική. Η προστασία της χώρας µας είναι, πιστεύω, πατριωτικό
καθήκον όλων. 

Στον χρόνο που έχω θα κωδικοποιήσω σηµαντικές µεταρρυθ-
µίσεις και τα εµβληµατικά έργα αυτής της εθνικής προσπάθειας
σε ό,τι έχει να κάνει πρώτα από όλα µε την εκπόνηση εθνικής
στρατηγικής για την προσαρµογή στην κλιµατική αλλαγή ενός
εθνικού σχεδίου διαχείρισης κινδύνων και καταστροφών. Σύµ-
φωνα, λοιπόν, µε τον εθνικό κλιµατικό νόµο και σε εναρµόνιση µε
το «Πλαίσιο Σεντάι για τη µείωση κινδύνου καταστροφών 2015 -
2030» και την ατζέντα του 2030 του Οργανισµού Ηνωµένων
Εθνών απαιτείται η εκπόνηση εθνικής στρατηγικής για την προ-
σαρµογή στην κλιµατική αλλαγή. Σε αυτό το πλαίσιο προσδιορί-
ζονται αναλυτικά οι ειδικότεροι στόχοι, η µείωση τελικής κατα-
νάλωσης ενέργειας, η αύξηση ενεργειακής απόδοσης, η συµµε-
τοχή των ΑΠΕ σε τοµείς ηλεκτροπαραγωγής, των µεταφορών,
της θέρµανσης και ψύξης, η ανάπτυξη υποδοµών αποθήκευσης
ενέργειας. Παράλληλα προβλέπεται και σωστά η εκπόνηση εθνι-
κού σχεδίου διαχείρισης κινδύνου καταστροφών το οποίο στο-
χεύει στην αύξηση του επιπέδου ασφαλείας των πολιτών και στην
ενίσχυση της αειφόρου ανάπτυξης της χώρας. 

Σε ό,τι έχει να κάνει µε τον εγκέφαλο αυτής της προσπάθειας
είναι το Εθνικό Συντονιστικό Κέντρο Επιχειρήσεων και Διαχείρι-
σης Κρίσεων, το ΕΣΚΕΔΙΚ. Είναι επιβεβληµένη η αναβάθµισή του,
η εκπαίδευση του προσωπικού, η αναβάθµιση της τεχνολογικής
υποδοµής του συντονιστικού κέντρου της διαχείρισης κρίσεων,
η δηµιουργία εθνικής βάσης δεδοµένων, κινδύνων, απειλών, απω-
λειών, καταστροφών.

Η λειτουργία του Εθνικού Μηχανισµού Εναέριας Έρευνας και
Διάσωσης: Θεοφάνης Ερµής Θεοχαρόπουλος. Πράγµατι υλοποι-
ώντας τη σχετική δέσµευση του Πρωθυπουργού έναντι του συ-
νόλου της ορειβατικής οικογένειας αλλά και αυτής του άτυχου
ορειβάτη προχωράµε στη δηµιουργία ειδικού µηχανισµού εναέ-
ριας έρευνας και διάσωσης για την υποστήριξη και ενίσχυση του
έργου του Πυροσβεστικού Σώµατος µε υλικοτεχνικό εξοπλισµό,

υποδοµές και προσωπικό σε συµβάντα, επιχειρήσεις έρευνας,
διάσωσης εντός του χερσαίου χώρου της Ελλάδος και όλης της
ελληνικής επικράτειας. Με τη λειτουργία αυτού του µηχανισµού
παράλληλα ενισχύονται και οι υποδοµές αεροδιακοµιδής και
δοµές υγείας για την προστασία της ανθρώπινης ζωής. Αναβαθ-
µίζει τη δυνατότητα του κράτους να παρέχει έγκαιρη διακοµιδή
πολιτών ακόµα και στα πιο δυσπρόσιτα σηµεία της ιδιαίτερης γε-
ωµορφολογίας της χώρας. 

Η δηµιουργία και λειτουργία της Γενικής Γραµµατείας Αποκα-
τάστασης Φυσικών Καταστροφών και Κρατικής Αρωγής έρχεται
να προστεθεί στο Υπουργείο µας µε νέο Υφυπουργό, τον κ. Χρή-
στο Τριαντόπουλο, τον οποίο καλωσορίζουµε και του ευχόµαστε
καλή επιτυχία. Θεσµοθετήθηκε και διαρθρώθηκε η νέα Γενική
Γραµµατεία του Υπουργείου Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής
Προστασίας. Είναι δοµικό πρόβληµα και διαχρονική η ανάγκη
µετά τον κατακερµατισµό σχηµάτων για την αποζηµίωση των
πληγέντων. Γνωρίζω ότι αυτό ενέπλεκε µέχρι τώρα τέσσερα ή
πέντε Υπουργεία. Νοµίζω ότι η µείωση της γραφειοκρατίας, η ορ-
θολογική διαχείριση των δηµόσιων πόρων, η διασφάλιση της γρή-
γορης, δίκαιης και άµεσης αποζηµίωσης των πληγέντων είναι
στην καρδιά της προσπάθειας όλων µας

Κυρίες και κύριοι, η καινοτόµος αντίληψη για την προσαρµογή
της χώρας µας στη νέα κατάσταση πραγµάτων που επέβαλε κλι-
µατική κρίση προτάσσει τρεις καίριους πυλώνες δράσης, την
πρόληψη -το γνωρίζετε όλοι- την ετοιµότητα και πάνω απ’ όλα
την ανθεκτικότητα. 

Στην κατεύθυνση αυτή γνωρίζετε ότι βρίσκεται και υλοποιείται
το πρόγραµµα «ΑΙΓΙΣ» για την αναβάθµιση της πολιτικής προστα-
σίας της χώρας µε συνολικό προϋπολογισµό 1,97 δισεκατοµµύ-
ρια ευρώ. Εκκίνησε πριν από δύο χρόνια, έχει αναµορφωθεί και
αφορά τρία χρηµατοδοτικά ταµεία: το ΕΣΠΑ, το RRF, το ταµείο
ανάκαµψης και 794 εκατοµµύρια ευρώ από την Ευρωπαϊκή Τρά-
πεζα Επενδύσεων. Δεν χρειάζεται να σας πω -στα πλαίσια των
αναγκών που προκύπτουν µετά την κλιµατική κρίση και των ολο-
ένα αυξανόµενων αιτηµάτων για αρωγή, βοήθεια ή µέσων ή Κα-
ναντέρ ή ελικοπτέρων από όλες τις χώρες πλέον στον πλανήτη-
πόσο εµβληµατικό έργο είναι αυτό. Περιλαµβάνει την ενίσχυση
του στόλου αεροπυρόσβεσης, την ενίσχυση του Πυροσβεστικού
Σώµατος µε περιοριστικά οχήµατα και λοιπά µέσα, την προµή-
θεια αµφίβιων αεροσκαφών δασοπυρόσβεσης ελαφρού τύπου,
την περαιτέρω προµήθεια µετά από σαράντα χρόνια, σειρά 4 και
σαράντα τέσσερα σειρά 2 Καναντέρ, µέσω του ευρωπαϊκού µη-
χανισµού εναέριων µέσων της πολιτικής προστασίας, δηλαδή το
RescEU και άλλες προµήθειες. Αφορά επίσης στην προµήθεια χι-
λίων οκτακοσίων πυροσβεστικών οχηµάτων µε χρηµατοδότηση
από το ΕΣΠΑ και την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων και φυ-
σικά όλου του εξοπλισµού των χιλιάδων ανδρών και γυναικών Πυ-
ροσβεστικού Σώµατος οι οποίοι βρίσκονται καθηµερινά στην
πρώτη γραµµή της µάχης. Αφορά επίσης, και την ενίσχυση υπο-
δοµής της υπηρεσίας «112» της πολιτικής προστασίας. Νοµίζω
ότι είδαµε στην πράξη τη χρησιµότητα του συγκεκριµένου ψη-
φιακού εργαλείου. Η αναβάθµιση της υπηρεσίας επικοινωνιών
εκτάκτου ανάγκης «112» µε την κατάλληλη υλικοτεχνική υπο-
δοµή, η διασφάλιση της απρόσκοπτης και οµαλής λειτουργίας
του, η βέλτιστη διαχείριση περιστατικών έκτακτης ανάγκης είναι
στην καρδιά αυτής της προσπάθειας, όπως επίσης και η αναβάθ-
µιση του δικτύου µετεωρολογικών σταθµών για την έγκαιρη προ-
ειδοποίηση φυσικών καταστροφών. 

Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία, πλέον, ότι βρισκόµαστε στο hot
spot της Μεσογείου από πλευράς καιρικών φαινοµένων. Τα βλέ-
πουµε και τα βιώνουµε καθηµερινά. Νοµίζω ότι είναι πλέον η πρό-
κληση των επόµενων ετών. Βλέπετε µεγάλες χώρες, µε τεράστια
παράδοση στην πυρόσβεση, στην πυροπροστασία, όπως είναι ο
Καναδάς που µαίνονται από τεράστιες κρίσεις. Τρεις µήνες πυρ-
καγιές και φωτιές στον Καναδά δεν λένε να κοπάσουν. Η ανάγκη,
λοιπόν, να έχουµε ένα ολοκληρωµένο δίκτυο αυτοµατοποιηµένων
σταθµών προς αναβάθµιση και επέκταση του υφιστάµενου εθνι-
κού δικτύου µετεωρολογικών σταθµών σε συνεργασία µε την
ΕΜΥ, έκαναν το early warning στους επιστήµονες µας και στην
πολιτική προστασία και στο Πυροσβεστικό Σώµα που είναι πλέον
πάρα πολύ σηµαντικά.
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Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνοντας ζούµε σε µια
εποχή κλιµατικής κρίσης όπου τα ακραία φυσικά φαινόµενα όπως
εξήγησα, υπάρχουν και θα υπάρχουν. Κοινώς, θα έχουµε πυρκα-
γιές, θα έχουµε πληµµύρες, θα έχουµε ακραία καιρικά φαινό-
µενα. Αυτή είναι η χώρα, η Ευρώπη και ο πλανήτης στον οποίο
ζούµε πλέον. Η ελληνική Κυβέρνηση εργάζεται συντονισµένα και
µεθοδικά µέσα από το δόγµα πρόληψη, προετοιµασία, ετοιµό-
τητα και άµεση παρέµβαση προκειµένου να µπορεί µε το σύνολο
της πολιτικής προστασίας να βοηθήσει και να ενισχύσει τον επι-
χειρησιακό σχεδιασµό του Πυροσβεστικού Σώµατος σε όλες τις
περιφέρειες της χώρας, να συντονίσει, να έχει αποτελεσµατική
συνεργασία και µε τις Ένοπλες Δυνάµεις και µε την τοπική αυτο-
διοίκηση και µε όλους τους φορείς και τα συναρµόδια Υπουργεία
και όλη αυτή η προσπάθεια να έρθει να στηρίξει το έργο για την
αποστολή των πυροσβεστών µας, των εποχικών πυροσβεστών,
των εθελοντών, ελπίζω όµως και των πολιτών που όλοι µαζί δί-
νουν καθηµερινό αγώνα και κυρίως, οι ένστολοι µας, οι πυροσβέ-
στες, για τη µέγιστη προστασία της ανθρώπινης ζωής, της
περιουσίας και του δασικού πλούτου της πατρίδας µας. 

Θεωρώ εκ των προτέρων επιβεβληµένο να έχουµε το µάξιµουµ
της συναίνεσης σε ό,τι έχει να κάνει µε κάτι το οποίο υπερβαίνει
και τα κοµµατικά όρια και το πολιτικό πλαίσιο των κοµµάτων και
αφορά την ανθρώπινη ζωή και την προστασία των πολιτών. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε, κύριε
Κικίλια.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, µπορώ να κάνω µια
ερώτηση στον Υπουργό;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Νοµίζω ότι δεν θα
ανοίξουµε τέτοιον κύκλο τώρα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κυρία Πρόεδρε, έχω τρεις παρεµ-
βάσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ναι, είναι η τρίτη σας.
Ορίστε. Διάλογος δεν προβλέπεται, δεν θα σας απαντήσει ο

κύριος Υπουργός. Δεν γίνεται αυτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Πώς δεν γίνεται; Είναι µέσα στη δια-

δικασία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Θα απαντήσει και θα

σταµατήσουµε. Ορίστε.
Έχετε ένα λεπτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
Κατ’ αρχάς σιδεροκέφαλος, κύριε Υπουργέ. 
Επειδή το θέµα είναι σοβαρό και επειδή το συγκεκριµένο

Υπουργείο δεν είναι πεδίο κοµµατικής ή πολιτικής αντιπαράθεσης
και το κοινό καλό αφορά στην ασφάλεια της πατρίδας µας, τα
ακραία καιρικά φαινόµενα, στις φωτιές και πάει λέγοντας, θα θέ-
λαµε εάν έχετε προλάβει και έχετε την εικόνα να ενηµερώσετε
το Σώµα για την κατάσταση, δηλαδή πόσα πτητικά µέσα για πα-
ράδειγµα έχουµε. Γνωρίζουµε ότι πολλά είναι ταλαιπωρηµένα,
κάποια είναι καθηλωµένα. Πόσα είναι διαθέσιµα επιχειρησιακά
αυτή τη στιγµή και συγκριτικά µε πέρυσι ή τα προηγούµενα χρό-
νια αν έχει αυξηθεί ή έχει µειωθεί ο αριθµός. 

Επαναλαµβάνω έχει καλή διάθεση η ερώτηση. Είναι και καλο-
καίρι, χθες πάλι είχαµε φωτιά. Είναι όλα τα γνωστά αυτά. Και ξα-
ναλέω, τέτοιου είδους θέµατα που αφορούν στην εθνική
ασφάλεια και την ασφάλεια της χώρας δεν είναι πεδίο αντιπαρά-
θεσης. Αν πραγµατικά έχετε εικόνα θα θέλαµε µια ενηµέρωση.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Κλιµατικής Κρίσης και Πο-

λιτικής Προστασίας): Κύριε συνάδελφε, ο αριθµός έχει αυξηθεί
και οι ανάγκες έχουν αυξηθεί. Γι’ αυτό και µίλησα για ένα πρό-
γραµµα τέτοιο που θα δώσει δυνατότητες. Και προφανώς οι προ-
µήθειες δεν είναι αυτόµατες και δεν υλοποιούνται στη µονάδα
του χρόνου και όλες οι χώρες πλέον συναγωνίζονται µε βάση τις
βιοµηχανίες που υπάρχουν για το τι µπορούν να πάρουν και να
θωρακίσουν την πολιτική προστασία τους σε σχέση µε την τερά-
στια κλιµατική κρίση την οποία αντιµετωπίζουµε. 

Επαναλαµβάνω, ναι, φέτος είναι µια χρονιά που έχουµε παρα-

πάνω ελικόπτερα, τράκτορες, αεροσκάφη και δυνατότητες,
πάντα στα πλαίσια, επαναλαµβάνω, των φυσικών αντοχών και του
σχεδιασµού της πολιτικής προστασίας και του Πυροσβεστικού
Σώµατος. Απέδειξε η ζωή ότι η φύση και τα ακραία καιρικά φαι-
νόµενα είναι πολλές φορές πάνω από αυτό. Λέω όµως ότι θα γίνει
η µέγιστη δυνατή προσπάθεια, έτσι ώστε αυτό το πρόγραµµα µε
τρεις πηγές χρηµατοδότησης, το RRF, τα ευρωπαϊκά ταµεία, δη-
λαδή το ΕΣΠΑ και το δάνειο το οποίο πήραµε από την Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Επενδύσεων να αξιοποιηθούν στο έπακρο και σταδιακά
να αρχίσουµε να παίρνουµε, µετά την ολοκλήρωση των διαγωνι-
σµών -κάποιοι ήδη έχουν ολοκληρωθεί, µένουν και πολλοί ακόµα
να ολοκληρωθούν- αυτά τα οποία έχει ζητήσει το Πυροσβεστικό
Σώµα και η Πολιτική Προστασία προκειµένου να µπορούµε να αι-
σθανόµαστε ότι και στο µέλλον µε όποιες συνθήκες, είµαστε εδώ
για να µπορέσουµε να προστατέψουµε τους συµπολίτες µας, τα
δάση και την περιουσία τους φυσικά. Είναι µια πολύ, πολύ µεγάλη
προσπάθεια. 

Εγώ δεσµεύοµαι ότι συστηµατικά θα ενηµερώνω την Εθνική
Αντιπροσωπεία για την πορεία των διαγωνισµών, τι ολοκληρώνε-
ται και τι έρχεται πλέον στη χώρα. Μέχρι σήµερα είχαµε µία σειρά
από πτητικά τα οποία µας ανήκαν. Επαναλαµβάνω πλέον είναι
άνω των τεσσάρων δεκαετιών και µιλάω για τα καναντέρ. Άνοιξε
ξανά η γραµµή παραγωγής που είχε κλείσει αρκετά χρόνια. Μέσα
από τον ευρωπαϊκό µηχανισµό θα προµηθευτούµε 5+2. Παραλ-
λήλως, τρέχουν και µε το ΤΑΙΠΕΔ και το Υπουργείο διαγωνισµοί
και για τα υπόλοιπα πτητικά, αλλά και για οχήµατα της Πυροσβε-
στικής, αλλά και για σύγχρονα συστήµατα. 

Επαναλαµβάνω, δεσµεύοµαι ότι η ενηµέρωση θα είναι συστη-
µατική προκειµένου να έχετε όλοι εικόνα πώς εξελίσσονται αυτοί
οι διαγωνισµοί. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ο κ. Ευάγγελος Απο-

στολάκης Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία έχει
τον λόγο για επτά λεπτά. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρό-
εδρε.

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ζούµε σε µια περίοδο που
η παράνοµη εισβολή της Ρωσίας στην Ουκρανία έχει µεταβάλει
ριζικά και µη αναστρέψιµα τις διεθνείς σχέσεις και το πολιτικό
περιβάλλον διεθνώς και περιφερειακά. Οι γεωπολιτικές εξελίξεις
είναι έντονες, όχι µόνο στην Ευρωπαϊκή Ήπειρο, αλλά παγκό-
σµια. Η Ελλάδα ως µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης, µέλος του
ΝΑΤΟ, αλλά και ως κυρίαρχη δύναµη στα Βαλκάνια µπορεί και
πρέπει να έχει ισχυρή παρουσία. 

Σύµφωνα µε πληροφορίες έχει γραφτεί και στον τύπο, στην
«ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», ότι οι Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής είναι δια-
τεθειµένες να ικανοποιήσουν µερικώς το αίτηµα της Τουρκίας για
µετονοµασία των Στενών σε Τουρκικά Στενά. Γνωρίζαµε ότι η
Τουρκία ιδιαίτερα σε περιόδους κρίσεων χρησιµοποιεί τα Στενά
για να ασκήσει πιέσεις υπέρ των συµφερόντων της, αµφισβητώ-
ντας τη σύµβαση του Μοντρέ του 1936. 

Τούτες οι αναθεωρητικές τάσεις της Τουρκίας µε την έµπρα-
κτη αµφισβήτηση της διεθνούς συνθήκης, αλλά και των κανόνων
του Διεθνούς Δικαίου εν γένει πρέπει να µας προβληµατίσει ιδι-
αίτερα. Χρειάζεται να επιδείξουµε ιδιαίτερη προσοχή στη διαφύ-
λαξη και προάσπιση των εθνικών µας συµφερόντων. Οφείλουµε
να αποτρέψουµε τη δηµιουργία προηγούµενου το οποίο στη συ-
νέχεια θα οδηγούσε σε υπαναχώρηση από τα ζωτικά µας κυριαρ-
χικά δικαιώµατα. Χρειάζεται επαγρύπνηση σε διπλωµατικό
επίπεδο, ιδίως όταν κατά τις επίσηµες συναντήσεις τίθενται στην
ατζέντα θέµατα υφαλοκρηπίδας και οικονοµικής ζώνης. Επίσης,
χρειάζεται συνεχής συντονισµός, αδιάκοπη συνεργασία και συ-
νεννόηση µε την Κυπριακή Δηµοκρατία. 

Μια τέτοια επίσηµη συνάντηση είναι και η επικείµενη του Έλ-
ληνα Πρωθυπουργού µε τον Τούρκο Πρόεδρο στη Σύνοδο Κο-
ρυφής του ΝΑΤΟ στο Βίλνιους. Εκεί θα έχουµε την αφετηρία της
επόµενης περιόδου των ελληνοτουρκικών σχέσεων. Θα πρέπει
να συνειδητοποιήσει πως η συνάντηση αυτή θα καθορίσει αν θα
κάνουµε βήµατα προόδου και θετικών εξελίξεων στις διµερείς
σχέσεις, δηλαδή αν θα υπεισέλθουµε σε µια περίοδο ανεκτικό-
τητας ή σε έναν νέο κύκλο εντάσεων. Ελπίζω, αφού ολοκληρωθεί
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η συνάντηση του Πρωθυπουργού, να έχουµε την απαιτούµενη
επίσηµη ενηµέρωση ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση.

Παράλληλα, η Ελλάδα δεν θα πρέπει να χάσει καθόλου χρόνο
και ευκαιρία προκειµένου να συµµετάσχει ενεργά µε διπλωµατι-
κές πρωτοβουλίες και αµυντικές συνεργασίες στην περιοχή των
Βαλκανίων. Η αρχή έγινε µε τη Συµφωνία των Πρεσπών. Όπως
έχουν δείξει οι περιφερειακές εξελίξεις, εάν αυτή τη στιγµή δεν
είχαµε τη συµφωνία, ιδίως εν µέσω πολέµου στην Ουκρανία, θα
δεχόµασταν τεράστιες πιέσεις για µια ενδεχόµενη διαφορετική
ή ελλιπής συµφωνία.

Δυστυχώς, έχετε αδρανήσει και δεν έχετε ακόµα φέρει τα µνη-
µόνια συνεργασίας µε τη Βόρεια Μακεδονία. Με αυτή την επικίν-
δυνη απραγία θα απωλέσουµε όχι µόνο το διεθνές κύρος, αλλά
και επιχειρηµατικές συνεργασίες και πολύτιµο χρόνο σε µια πο-
ρεία σύσφιξης οικονοµικών, κοινωνικών και κάθε είδους σχέσεων
µε µια φιλική γείτονα χώρα.

Δεν θα µπορούσα να µην αναφερθώ στα ζητήµατα των Ενό-
πλων Δυνάµεων. Το προηγούµενο διάστηµα η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας αποφάσισε ένα υπέρογκο εξοπλιστικό πρό-
γραµµα ύψους 14 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Από αυτές τις δαπά-
νες ένα πολύ µικρό ποσό συνδέθηκε µε την Εθνική Αµυντική
Βιοµηχανία. Το λένε και οι Σύνδεσµοι Κατασκευαστών Αµυντικού
Υλικού. Ήταν µια βαριά παράληψη τόσο για την εθνική άµυνα
όσο και για την οικονοµία της πατρίδας µας. 

Περιµένουµε στα εξοπλιστικά προγράµµατα που έρχονται,
όπου είναι δυνατόν, να προβλέπεται η συµµετοχή της Εθνικής
Αµυντικής Βιοµηχανίας, αλλά και η επαναδιαπραγµάτευση, όπου
αυτό είναι δυνατόν, των ήδη υπαρχόντων προγραµµάτων µε τον
ίδιο ακριβώς στόχο. Είναι ανάγκη να επαναπροσδιορίσουµε τους
εξοπλισµούς µε βάση τις υφιστάµενες υπηρεσιακές απαιτήσεις
των επιτελείων και τις προτεραιότητες. Θέλουµε η ενίσχυση των
συστηµάτων που έχουµε στη διάθεσή µας να εξασφαλίζει απο-
τελεσµατικά τη λειτουργικότητά τους και να µπορούν εν τέλει να
υποστηρίζονται.

Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, αναφορικά µε τον τοµέα του προ-
σωπικού των Ενόπλων Δυνάµεων θα πρέπει να αναγνωρίσουµε
όλες και όλοι µια βασική αρχή: Το προσωπικό θα πρέπει να ενι-
σχύεται παράλληλα µε την προµήθεια νέων οπλικών συστηµάτων
µε την ανάλογη οικονοµική στήριξη και εκπαίδευση, ώστε αυτά
τα συστήµατα να είναι λειτουργικά και το προσωπικό ικανοποι-
ηµένο.

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δεν θα πρέπει να ξεχνάτε
κάτι. Το πολυτιµότερο οπλικό σύστηµα είναι το ανθρώπινο δυνα-
µικό των Ενόπλων Δυνάµεων. Γι’ αυτό πρέπει να εξεταστεί σο-
βαρά το κύµα των παραιτήσεων αξιωµατικών ιδίως στις τάξεις
του Πολεµικού Ναυτικού που από ό,τι φαίνεται σχετίζονται µε ζη-
τήµατα οικονοµικών απολαβών µε συνθήκες εργασίας και προ-
οπτικές σταδιοδροµίας.

Σε αυτή την κατεύθυνση ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία θα
υποβάλει στο προσεχές διάστηµα προτάσεις και ελπίζω να τις
λάβετε σοβαρά υπ’ όψιν.

Επιπροσθέτως, το σκάνδαλο των παρακολουθήσεων κατέδειξε
την έλλειψη σεβασµού προς το προσωπικό των Ενόπλων Δυνά-
µεων. Για πρώτη φορά µετά από χρόνια δηµιούργησε κρίση στις
σχέσεις της πολιτικής και της στρατιωτικής ηγεσίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο επόµενο διάστηµα ο ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία θα ασκήσει µια προγραµµατική αντιπο-
λίτευση στα θέµατα της εθνικής άµυνας, µε στόχο την προάσπιση
των εθνικών συµφερόντων, την ενδυνάµωση της Ελληνικής Αµυ-
ντικής Βιοµηχανίας, την ενίσχυση των σχέσεων µε τους διεθνείς
οργανισµούς και την αναβάθµιση του ρόλου της χώρας µας στην
ευρύτερη περιοχή. Παράλληλα, θα βρισκόµαστε εδώ στη Βουλή
µε εποικοδοµητικές προτάσεις που θα προωθούν την ειρήνη και
τη σταθερότητα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Επόµενος οµιλητής είναι ο κ. Δηµήτριος Μαρκόπουλος εκ µέ-

ρους της Νέας Δηµοκρατίας. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, καλή αρχή. 
Βέβαια, άλλη προεδρία περιµέναµε για εσάς και άλλη προ-

έκυψε. Σε κάθε περίπτωση, σας ευχόµαστε τα καλύτερα στα κα-
θήκοντά σας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλή αρχή για όλους. Να ευχη-
θώ µια παραγωγική κοινοβουλευτική περίοδο. Προφανώς έχουµε
µια Βουλή µε περισσότερα κόµµατα. Αυτό, λοιπόν, µας γεµίζει µε
µεγαλύτερη ευθύνη για σοβαρότητα και για να κρατήσουµε το
επίπεδο του Κοινοβουλίου ψηλά, να µην υποχωρήσουµε -όπως
είπε και χθες ο Πρωθυπουργός- στις σειρήνες του λαϊκισµού και
να κρατήσουµε ένα υψηλό επίπεδο, όπως οφείλουµε.

Σήµερα είναι 7 Ιουλίου. Είναι η τέταρτη επέτειος από τη µεγάλη
νίκη της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη το
2019. Τότε έγινε η απαρχή µιας πραγµατικά µεγάλης µεταρρυθ-
µιστικής προσπάθειας, η οποία συνεχίζεται πλέον και για τα επό-
µενα τέσσερα χρόνια και θα ήθελα να κάνω σε αυτό ειδική ανα-
φορά.

Όµως, θέλω να σταθώ -µιας και µίλησα για την ευθύνη που
έχουµε όλοι να κρατήσουµε το Κοινοβούλιο σε ένα επίπεδο- σε
αυτήν ακριβώς τη λέξη, τη λέξη «ευθύνη». Βαρύ και σηµαντικό
το έργο που η νέα Κυβέρνηση έχει µπροστά της και αυτό διότι η
ευθύνη για ανάγκη επίτευξης άµεσου αποτελέσµατος, η απουσία
δικαιολογίας και φυσικά η µεγάλη, ξεκάθαρη εµπιστοσύνη που
µας έδειξε στη Νέα Δηµοκρατία ο ελληνικός λαός δεν επιτρέπουν
καθυστερήσεις. 

Αυτά εννοούσε ο Πρωθυπουργός όταν είπε -και κακώς το εξέ-
λαβαν κάποιοι ως αλαζονεία- ότι η αντιπολίτευση για τη Νέα Δη-
µοκρατία θα είναι η ίδια η Νέα Δηµοκρατία. Είναι ακριβώς αυτή
η επίκληση της ευθύνης. Κάθε άλλο παρά αλαζονικός υπήρξε ο
Πρωθυπουργός. Καµµία σχέση µε την αλαζονεία δεν έχει η Νέα
Δηµοκρατία και όλοι εµείς. Δεν «πετάµε στα σύννεφα» -και αυτό
να το γνωρίζετε ξεκάθαρα- της άνετης αυτοδυναµίας που πετύ-
χαµε και πρέπει να το γνωρίζετε αυτό, είναι καθαρό.

Η ευθύνη είναι που βαραίνει τις πλάτες µας. Και η ευθύνη αυτή
θα πρέπει να γνωρίζετε ότι είναι ιστορική. Με ένα αποτέλεσµα
ισχυρής εντολής, κακά τα ψέµατα, µε λυµένα χέρια η επιτυχία
αυτής της Κυβέρνησης καθίσταται µονόδροµος. Δεν υπάρχει
άλλη εναλλακτική για τον τόπο. Και δεν το λέω εγώ, ο ελληνικός
λαός το είπε µέσα από τις κάλπες και όποιος το αµφισβητεί να
βγει να το φωνάξει.

Από τη Νέα Δηµοκρατία περιµένει ο µισθωτός, ο δηµόσιος
υπάλληλος, ο συνταξιούχος, οι αναξιοπαθείς, οι ευάλωτοι. Από
αυτή την Κυβέρνηση απαιτούνται λύσεις. Αυτή την Κυβέρνηση
ψήφισαν και πρόκριναν ως πιο κατάλληλη. Μη γελιόµαστε, κανέ-
νας δεν καταψηφίστηκε στις προηγούµενες εκλογές. Υπερψή-
φιση υπήρξε µιας τετραετούς πορείας επιτυχηµένης. 

Θέλετε να απαριθµήσω επιτυχίες; Εµείς, η Νέα Δηµοκρατία,
ήµασταν η Κυβέρνηση που µείωσε τον ΕΝΦΙΑ όταν άλλοι έλεγαν
ότι µε έναν νόµο και ένα άρθρο θα τον σκίσουν. Στο 35% η µεί-
ωση. Εµείς ήµασταν η κυβέρνηση που αύξησε τον κατώτατο
µισθό. Η Νέα Δηµοκρατία ήταν η κυβέρνηση που µετά από δώ-
δεκα χρόνια έφερε αυξήσεις στις συντάξεις. Είµαστε η Κυβέρ-
νηση που επιδιώκει ακόµη και για την προσωπική διαφορά - αυτή
την καταστροφή που έφερε η προ προηγούµενη κυβέρνηση του
Αλέξη Τσίπρα- να βρει λύσεις. Είναι η Κυβέρνηση που έφερε
επενδύσεις. Η «MICROSOFT», η «AMAZON», η «PFIZER», η «VOL-
KSWAGEN», η «DELOITTE», η «KPMG», µια σειρά από µεγάλους
οµίλους έχουν επενδύσει στη χώρα. 

Ποιος τους έφερε όλους αυτούς; Η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας. Εµείς ήµασταν που αυξήσαµε τις εξαγωγές, φέραµε
ανάπτυξη -ακούσαµε πριν και τον κύριο Αποστολάκη- θωρακί-
σαµε τη χώρα αµυντικά. Τα F-35, τα F-16, οι Μπελαρά είναι συµ-
φωνίες τις οποίες έκανε αυτή η Κυβέρνηση. Διπλωµατικά θω-
ρακίσαµε τη χώρα σε κρίσιµες περιόδους. Φυλάξαµε τα σύνορά
µας. Δώσαµε λύσεις και µειώσαµε τις µεταναστευτικές ροές. 

Άρα αυτή η Κυβέρνηση πέτυχε πολλά. Και στον χώρο της παι-
δείας µπορούµε να µιλήσουµε για το µεγάλο έργο µας. Στον
χώρο των υποδοµών µεγάλα έργα ξεπάγωσαν και έτρεξαν. Αυτά,
όµως, έγιναν. Αυτά ανήκουν στο παρελθόν, είναι κεκτηµένα. Αυτά
υπερψηφίστηκαν. Χρέος της Νέας Δηµοκρατίας είναι να πάει την
πατρίδα ακόµα παραπέρα, ακόµα πιο µπροστά. 

Με τις Προγραµµατικές µας Δηλώσεις, λοιπόν, παρουσιάζουµε
τον οδικό χάρτη των επόµενων ετών, έναν δρόµο, όπως τον χα-
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ρακτηρίζω, ανάπτυξης και ανακούφισης των πολιτών. Μιλάµε για
αυξήσεις µισθών, για παροχή βοήθειας κατά της ακρίβειας, η
οποία έχει -µην το ξεχνάµε αυτό- διεθνή βάση. Δεν είναι ακρίβεια
Μητσοτάκη, αυτά τα καταδίκασε ο λαός. Ξέρετε, δεν φταίει ο Μη-
τσοτάκης για τις νεροποντές, τις βροχές, τις καταστροφές και
την ακρίβεια. Υπάρχει και ένας πόλεµος σε δύο βασικές πλουτο-
παραγωγικές χώρες στην Ουκρανία και στη Ρωσία.

Εδώ, λοιπόν, εµείς είµαστε αυτοί οι οποίοι οφείλουµε να δώ-
σουµε λύσεις σε αυτά τα φαινόµενα και ήδη έχουµε πολιτικές
που έχουν ασκηθεί και επιδοκιµάστηκαν το Market Pass, το Fuel
Pass, το καλάθι του νοικοκυριού, πράγµατα τα οποία απέτυχαν
και έχουν δώσει και ευρωπαϊκό παράδειγµα, τη συγκράτηση των
τιµών στο ρεύµα. 

Μιλάµε, λοιπόν, καθαρά στις Προγραµµατικές µας Δηλώσεις
και στοχεύουµε σε πολιτικές ενίσχυσης της ελληνικής οικογέ-
νειας για υπεράσπιση των ευάλωτων, για αξιοποίηση του Ταµείου
Ανάκαµψης και για µια πράσινη πολιτική στις επενδύσεις, για τον
µετασχηµατισµό της οικονοµίας. Στοχεύουµε σε µονοψήφια
ανεργία -άλλοι µας την έδωσαν σε µεγαλύτερα επίπεδα-, σε τα-
χύτερη δικαιοσύνη, σε διαφάνεια. Προωθούµε ένα νέο σχολείο.
Κινούµαστε υπέρ της ασφάλειας του πολίτη µε τον αστυνοµικό
αρωγό. Εµείς δεν βρίζουµε τον Έλληνα αστυνοµικό, τον θέλουµε
αρωγό. Αντιµετωπίζουµε την παράνοµη µετανάστευση. Δεν θα
«λιάζονται» επί των ηµερών µας οι µετανάστες. Ο φράχτης θα
είναι µία πραγµατικότητα, την οποία κάποιοι την πολέµησαν λόγω
ιδεοληψίας. 

Θα επιστρέψω, λοιπόν, στη µαγική λέξη «ευθύνη». Ευθύνη, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές. Ευθύνη, κυρίες και κύριοι Υπουργοί.
Αν αυτή η Κυβέρνηση που ξεκινά µε τα ωραιότερα οράµατα, µε
τα καλύτερα σχέδια και την κορυφαία στρατηγική, αν αυτή η Κυ-
βέρνηση που συσσώρευσε θετικές εµπειρίες τετραετίας δεν τα
καταφέρει, τότε κανένας δεν θα µπορέσει. 

Ξέρω πως θέτω µε αυτά που λέω τον πήχη ψηλά. Έτσι, όµως,
έχουµε µάθει εµείς στη Νέα Δηµοκρατία. Αυτόν τον δρόµο µας
έδειξε ο Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος ο Μητσοτάκης µε το προ-
σωπικό του θετικό παράδειγµα να βάζουµε στόχους ψηλούς, να
κυνηγάµε το καλύτερο και αυτό µην το ξεχνάµε. Αυτό απαιτούν
οι Έλληνες. Αυτό απαιτούν οι Ελληνίδες. Και αυτή είναι η απαί-
τηση όλων µας από τη συγκεκριµένη Κυβέρνηση. Απαιτούµε το
καλύτερο, τίποτα λιγότερο. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Τον λόγο έχει η κ. Μα-
νωλάκου εκ µέρους του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ. 
Ο Πρωθυπουργός στην οµιλία του είπε: «Οι καλύτερες µέρες

είναι µπροστά µας». Αυτό αφορά αποκλειστικά την κερδοφορία
και τα προνόµια των επιχειρηµατικών οµίλων, όχι τον λαό. 

Εξάλλου πρώτος στόχος στις προγραµµατικές είναι η επενδυ-
τική βαθµίδα, δηλαδή η εξασφάλιση πιο φθηνού χρήµατος για
τους µεγαλοεπιχειρηµατίες µε δηµιουργία φορέα πλειστηρια-
σµών για να κερδίζουν οι τράπεζες πετώντας στον δρόµο φτω-
χούς ανθρώπους, ιδιωτικοποιήσεις στην υγεία για να
κερδοφορούν οι έµποροι του πόνου, φθηνή αµοιβή στην εργασία
και άλλα αντιλαϊκά µέτρα που κατοχυρώνουν συµφέροντα και
προνόµια των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Όλοι οι στόχοι και τα µέτρα που ανακοινώθηκαν αυτά τα συµ-
φέροντα εξυπηρετούν. Γι’ αυτό δεν υπήρχαν λόγια για τους επτα-
κόσιους πενήντα εργαζόµενους στο Ναυπηγείο του Σκαραµαγκά
που τους πετάτε στα σκουπίδια, έµπειρους τεχνίτες και επιστή-
µονες µε πείρα δεκαετιών και ακόµα τους χρωστάτε δεδουλευ-
µένα. Τους απολύσατε 30 Ιούνη, αφού η δίµηνη σύµβαση ήταν
µόνο µέχρι τις εκλογές. Ντροπή! Αυτό που σας ενδιαφέρει είναι
µόνο το κέρδος του επενδυτή - εφοπλιστή. Του εξασφαλίσατε
πάµφθηνα ένα µεγάλο στρατηγικής σηµασίας ναυπηγείο καθαρό
από εργαζόµενους, που τους ονοµάζεται «βαρίδια».

Και για τον πρωτογενή τοµέα, όµως, αφιερώθηκε µισό δευτε-
ρόλεπτο από τον Πρωθυπουργό. Φαίνεται ότι την εξασφάλιση
της διατροφικής αυτάρκειας του λαού δεν τη θεωρείτε στρατη-
γικής σηµασίας. Πόσο βέβαια την εξασφάλιση φθηνών και ποι-
οτικών τροφίµων, όπως υποστηρίζει το ΚΚΕ. Στοχεύετε στην

επενδυτική βαθµίδα για τις ανάγκες των µεγαλοεπιχειρηµατιών,
όµως περιφρονείτε τις ανάγκες µείωσης του κόστους παραγω-
γής για τους αγρότες και κτηνοτρόφους και εγγυηµένες τιµές
που ζητούν για να µπορέσουν να ζήσουν. 

Ο νέος Υπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης δεν είπε τίποτε. Αντί-
θετα ανεβάζετε το κόστος παραγωγής µε τη µεταφορά της Τε-
χνικής Διεύθυνσης για τα εγγειοβελτιωτικά έργα από το
Υπουργείο Γεωργίας στο Υπουργείο Μεταφορών και Υποδοµών.
Σπάτε την αλυσίδα στον σχεδιασµό, µελέτη, κατασκευή εγγει-
οβελτιωτικών έργων που εξασφαλίζει αρδευτικό νερό για την
αγροτική παραγωγή και πρέπει να είναι ποιοτικό, επαρκές και
φθηνό για τους µικροµεσαίους αγρότες. Γιατί το κάνετε; Μα, θέ-
λετε κατασκευή τεχνικών έργων ανταποδοτικού χαρακτήρα που
είναι προαπαιτούµενο για την εκταµίευση από το Ταµείο Ανάκαµ-
ψης. Έχει ήδη ξεκινήσει η κατασκευή εγγειοβελτιωτικών έργων
µέσω ΣΔΙΤ µε κέρδη σε κατασκευαστικούς οµίλους που θα εκµε-
ταλλεύονται τα έργα τουλάχιστον για είκοσι χρόνια. Η πολιτική
ιδιωτικοποίησης, λοιπόν, αφορά και το αρδευτικό νερό που θα
ακριβύνει, αυξάνοντας το κόστος παραγωγής. Αυτό ονοµάζεται
διαχείριση υδάτινων πόρων.

Βέβαια την ίδια ώρα οι καταστροφές στην αγροτική παραγωγή
από τις θερινές χαλαζοπτώσεις είναι εκτεταµένες και οι τιµές πα-
ραγωγού ακόµα και στο γάλα πτωτικές, χαµηλότερες από πέρυσι
όταν ο πληθωρισµός θεριεύει. Φυσικά ο ΕΛΓΑ δεν αποζηµιώνει
100% τη χασούρα και οι αλλαγές σας αφορούν την ιδιωτικοποί-
ησή του, δηλαδή τσουχτερότερο ασφάλιστρο. 

Η διάσπαση, λοιπόν, αντικειµένου είναι γνωστή συνταγή. Τη
γνωρίσαµε µε τη διάσπαση της δασικής πολιτικής στην πρόληψη
και καταστολή πυρκαγιών, προκειµένου να αλλάζονται οι χρήσεις
γης υπονοµεύοντας την προστασία δασικών οικοσυστηµάτων,
ώστε να προωθείται η πράσινη ανάπτυξη, δηλαδή το καρτέλ των
ΑΠΕ όχι για προστασία του περιβάλλοντος, αλλά για κερδοφορία
των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Οι προγραµµατικές για την περιβόητη «πράσινη» µετάβαση
είναι συνώνυµη της εκτόξευσης της ενεργειακής φτώχειας, του
πανάκριβου πράσινου ρεύµατος, των µαύρων εργασιακών σχέ-
σεων θυσία στον βωµό της κερδοφορίας των επενδυτών εκµε-
ταλλευτών, συνώνυµη του ιµπεριαλιστικού πολέµου και της
καπιταλιστικής εκµετάλλευσης. Και έχετε και τη στήριξη και του
ΣΥΡΙΖΑ και του ΠΑΣΟΚ. 

Ωστόσο δεδοµένες οι επιπτώσεις στο περιβάλλον µε τη χωρο-
θέτηση ΑΠΕ σε προστατευόµενες περιοχές ακόµα και «NA-
TURA», όπως και πράσινες τεχνολογίες σαν τους πράσινους
συσσωρευτές. Λέτε χωροταξικός σχεδιασµός για να µην κατα-
στραφούν βουνά και νησιά από την άναρχη ανάπτυξη. Τι υποκρι-
σία, αφού σε όλη σχεδόν τη χώρα έχουµε οµοιόµορφα δάση
ανεµογεννητριών πετυχαίνοντας την οµοιοµορφία πολλών βου-
νών που γέµισαν ορεινούς δρόµους εισαγόµενες γεννήτριες και
κατεστραµµένα φυσικά οικοσυστήµατα. 

Ναι, καταστρέφονται δάση και προστατευόµενες περιοχές, για
να κατασκευαστούν γιγαντιαία αιολικά πάρκα, µε αρνητικές συ-
νέπειες στους κατοίκους, στο περιβάλλον, στον πολιτισµό, στον
υδροφόρο ορίζοντα, σε πληµµυρικά φαινόµενα στις παρακείµε-
νες περιοχές -έχουµε καταστροφή της βιοποικιλότητας από τις
χιλιάδες χιλιόµετρα νέων δρόµων-, αλλά και στην αισθητική µας.
Στο στόχαστρο των πράσινων αρπακτικών έχουν µπει ακόµα και
ιστορικοί τόποι µαρτυριών της Γυάρου και της Μακρονήσου. Μην
το τολµήσετε! 

Αλλά και µέσα στις πόλεις, όπως σε Κερατσίνι και Δραπε-
τσώνα, αλλά και ευρύτερα στον Πειραιά έχουµε καρκινογόνες
δυσοσµίες από συγκεκριµένη βιοµηχανία πετρελαιοειδών απο-
βλήτων που ενισχύεται και επιδοτείται από όλες τις κυβερνήσεις
σε βάρος της δηµόσιας υγείας και του περιβάλλοντος -που τα
θεωρείτε κόστος- και σε όφελος του καπιταλιστικού κέρδους που
σκοτώνει! 

Κατά τα άλλα, βάζετε στο στόχαστρο και τους αυτοαπασχο-
λούµενους. Με την απελευθέρωση του ωραρίου και της κυρια-
κάτικης αργίας, που οδήγησε το 33% των εµπορικών
καταστηµάτων σε µείωση εσόδων. Ταυτόχρονα, το 40% των αυ-
τοαπασχολούµενων έχει τουλάχιστον µία ληξιπρόθεσµη οφειλή.
Είχαν κάποιου είδους ρύθµιση, όµως βρίσκονται σήµερα στις λί-
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στες πλειστηριασµών. 
Αυτά γίνονταν σε συνθήκες ανάπτυξης, µε ρεκόρ επενδύσεων

και δεκάδων προγραµµάτων. Αλήθεια, τι πρόκειται να συµβεί σε
συνθήκες δηµοσιονοµικών περιορισµών και κρίσεων, που έχουµε
µπροστά µας; Μα, στο στόχαστρο τους έχετε και τους αυτοαπα-
σχολούµενους, µε νέα φοροληστεία στο όνοµα της φοροδιαφυ-
γής. Κυνηγάτε τη «µαρίδα», γιατί οι µεγάλοι έχουν νόµιµη φορο-
απαλλαγή. Γι’ αυτό δεν προωθείτε, µαζί µε την κατάργησή του
τέλους επιτηδεύµατος, και την προκαταβολή φόρου, για όλες τις
πολύ µικρές επιχειρήσεις και την επανένταξή τους σε αφορολό-
γητο όριο των 12.000 ευρώ. 

Να γιατί είναι βαθιά αντιλαϊκές οι Προγραµµατικές Δηλώσεις
σας και το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας τις καταψηφίζει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε, κυρία
Μανωλάκου. 

Να σας ενηµερώσω ότι οι επόµενοι οµιλητές είναι ο κ. Σταύρος
Παπασωτηρίου από τη Νέα Δηµοκρατία, ο κ. Γιώργος Μανούσος
από τους Σπαρτιάτες, η κ. Μαρία Αθανασίου από την Ελληνική
Λύση, ο κ. Τάσος Οικονοµόπουλος από τη Νίκη. 

Θα ακολουθήσει ο κύκλος των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώ-
πων και σας το λέω από τώρα, για να είναι εδώ οι Κοινοβουλευ-
τικοί Εκπρόσωποι και να µην καθυστερήσουµε. 

Να σας πω µόνο ότι, λόγω µιας έκτακτης υποχρέωσης, ζητή-
θηκε και έχει δοθεί και η άδεια στον κ. Κατρίνη να προηγηθεί της
σειράς των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. 

Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Σταύρος Παπασωτηρίου από τη Νέα
Δηµοκρατία.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΠΑΠΑΣΩΤΗΡΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εύχοµαι σε όλους καλή
δύναµη και καλή θητεία µε τη βοήθεια του Θεού. 

Ο ελληνικός λαός µάς ανέθεσε µια υψηλή αποστολή, για την
εκπλήρωση της οποίας θα χρειαστούµε κάθε δυνατή στήριξη,
κάθε δυνατή σκέψη και πρόταση όλων. Γιατί στη µεγάλη αυτή
προσπάθεια που συνεχίζει η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη δεν περισσεύει κανείς. 

Οι στόχοι που θέσαµε προεκλογικά και τους οποίους ενέκρινε
η µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία είναι αναµφισβήτητα φιλόδοξοι.
Είναι, όµως, ταυτόχρονα και απολύτως αναγκαίοι για να βαδίσει
η χώρα µπροστά. Μια πατρίδα καλύτερη, µε ισχυρότερη οικονο-
µία και µια κοινωνία που θα αναπτύσσεται και θα προοδεύει, αυτό
είναι το µήνυµα των διπλών εκλογών και στη Φλώρινα και αυτό
ακριβώς θέλω να µεταφέρω εδώ από την ιδιαίτερη πατρίδα µου,
που µε τίµησε µε την εµπιστοσύνη της. Με τη σηµερινή ευκαιρία,
θα ήθελα να ευχαριστήσω τις χιλιάδες πολίτες της ακριτικής
Φλώρινας για τη µεγάλη στήριξη που µου έδωσαν, σε έναν πρω-
τοεκλεγόµενο Βουλευτή, και να τους βεβαιώσω πως θα είµαι εδώ
για να κάνουµε πράξη όλα όσα είπαµε προεκλογικά. Γιατί, όπως
απέδειξε ο Κυριάκος Μητσοτάκης την προηγούµενη τετραετία,
στη Νέα Δηµοκρατία υλοποιούµε αυτά που υποσχόµαστε και
ακόµα περισσότερα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή είναι και η εικόνα που απο-
κόµισα ακούγοντας τις Προγραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρνη-
σης. Είναι ένα συνεκτικό σχέδιο για γρήγορες αλλαγές στην
καθηµερινότητα όλων των Ελλήνων και για µεταρρυθµίσεις στο
κράτος που θα µεταµορφώσουν την πατρίδα µας. 

Θα ήθελα να σταθώ πρώτα απ’ όλα στη νέα δηµοσιονοµική πο-
λιτική και τις πρόσθετες εισοδηµατικές ενισχύσεις που έρχονται
από την 1η Ιανουαρίου 2024, ξεκινώντας µε την αύξηση των µι-
σθών των δηµοσίων υπαλλήλων και τη συνολική αναµόρφωση
του µισθολογίου τους κατά 700 εκατοµµύρια ευρώ. Ως οικονο-
µολόγος γνωρίζω πως πρόκειται για µια εξαιρετικά σηµαντική πα-
ρέµβαση, που δεν αφορά µόνο τον δηµόσιο τοµέα, αλλά ολό-
κληρη την πραγµατική οικονοµία, η οποία τελικά θα ωφεληθεί
από τη στήριξη της κατανάλωσης. 

Το ίδιο ισχύει και για τη διαρκή ενίσχυση των συντάξεων, τις
οποίες η Κυβέρνηση δεσµεύεται να αυξήσει από το 2024, όπως
ήδη κάναµε από το 2023. Διότι η Νέα Δηµοκρατία θα συνεχίσει
να είναι δίπλα στους συνταξιούχους, κάνοντας, όπως έχει πει
πολλές φορές ο Πρωθυπουργός µας, κοινωνική πολιτική στην
πράξη και όχι στα λόγια. 

Κύριοι Υπουργοί ένας κρίσιµος στόχος που έθεσε ο ίδιος ο κ.

Μητσοτάκης προεκλογικά είναι η αύξηση των µισθών του ιδιωτι-
κού τοµέα πάνω από 25% µέσα στην επόµενη τετραετία. Κάποιοι
θεώρησαν εξαιρετικά φιλόδοξες τις εξαγγελίες του για 1.500
ευρώ κατά µέσο όρο και 950 ευρώ κατώτατο µισθό ως το 2027.
Εµείς στη Νέα Δηµοκρατία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Αντιπολίτευσης, όχι µόνο δεν αµφιβάλλουµε για την υλοποίηση
του στόχου αυτού, αλλά, µε βάση τα µεγάλα επιτεύγµατα της
προηγούµενης θητείας, είµαστε απολύτως βέβαιοι ότι ο παρα-
πάνω στόχος θα επιτευχθεί παραπάνω από το αναµενόµενο. 

Αν κάτι κέρδισαν την πρώτη τετραετία ο Πρωθυπουργός και
το επιτελικό κράτος, είναι ακριβώς αυτή η τεράστια αξιοπιστία
που συνοδεύει και τη σηµερινή Κυβέρνηση. Για τη συµφωνία µε-
ταξύ των λόγων και των έργων, οι πολίτες µάς επιβράβευσαν µε
ένα ποσοστό που προσέγγισε το 41% και ξεπέρασε ακόµα και
την εκλογική επίδοση της Νέας Δηµοκρατίας το 2019. Πρόκειται
για µια πρωτόγνωρη ψήφο εµπιστοσύνης των συµπολιτών µας
σε ένα κόµµα που εκπροσωπεί πλέον τις ανάγκες και τις προσ-
δοκίες µιας ευρύτερης κοινωνικής πλειοψηφίας, ενός κόσµου
που εκτείνεται πολύ πέρα από τα όρια της παράταξής µας και
έχει εναποθέσει στη Νέα Δηµοκρατία τις ελπίδες για ένα καλύ-
τερο µέλλον. 

Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µία σύντοµη αναφορά στον
τοµέα των κοινωνικών υπηρεσιών, που -θα µου επιτρέψετε- έχει
και πιο προσωπικό χαρακτήρα. Κι αυτό γιατί έχω υπηρετήσει τον
συγκεκριµένο χώρο από διαφορετικές θέσεις, τόσο ως σύµβου-
λος στον ΟΑΕΔ ΔΥΠΑ, όσο και ως διοικητής νοσοκοµείου του
ΕΣΥ. 

Η Νέα Δηµοκρατία έθεσε ως κορυφαία προτεραιότητά της την
αναβάθµιση της δηµόσιας υγείας. Ξεχωρίζω εδώ τον εκσυγχρο-
νισµό ογδόντα νοσοκοµείων και εκατόν πενήντα έξι κέντρων
υγείας µε ένα χρηµατοδοτικό πρόγραµµα ύψους 700 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ, σε συνδυασµό µε τη δηµιουργία τριακοσίων δεκαπέ-
ντε µονάδων τηλεϊατρικής, που θα βγάλουν από την υγειονοµική
ανασφάλεια αποµονωµένες και ακριτικές περιοχές της χώρας. 

Είναι, λοιπόν, εξαιρετικά σηµαντική για τη Φλώρινα, πέραν της
αναγκαίας αναβάθµισης των υπηρεσιών της πρωτοβάθµιας και
της δευτεροβάθµιας φροντίδας υγείας, και η ανάπτυξη των υφι-
στάµενων δοµών αποκατάστασης, όπως το ΚΕΦΙΑΠ Αµυνταίου.
Η θητεία µου για τριάµισι χρόνια ως διοικητής του νοσοκοµείου
µού έδειξε τη σπουδαιότητα της παροχής και της εξωνοσοκοµει-
ακής φροντίδας υψηλού επιπέδου τόσο για τους ασθενείς, όσο
και για τη λειτουργία του ίδιου του ΕΣΥ. 

Εξίσου µεγάλες ανάγκες υπάρχουν για την ίδρυση και στελέ-
χωση νέων παραρτηµάτων του ΕΚΑΒ σε περιοχές όπως το Αµύ-
νταιο, όπου όµως είναι αναγκαίος ο συνδυασµός τους µε νέα
πυροσβεστικά κλιµάκια, σύµφωνα µε τον ενιαίο επιχειρησιακό
σχεδιασµό που ανακοίνωσε προχθές η Κυβέρνηση για τις υπη-
ρεσίες έκτακτης ανάγκης. Γιατί µόνο έτσι οι Έλληνες ακρίτες θα
αισθάνονται και θα είναι ασφαλείς είκοσι τέσσερις ώρες το εικο-
σιτετράωρο. 

Κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε, θέλω να πω δυο λόγια για άλλη
µια πολύ σηµαντική πρωτοβουλία της προηγούµενης κυβέρνη-
σης, που συνεχίζει και είναι παρούσα υπό τον κ. Μητσοτάκη,
προς όφελος της Φλώρινας και όχι µόνο. Αναφέροµαι στο πρό-
γραµµα «Δίκαιη Αναπτυξιακή Μετάβαση», µέσω του οποίου θα
διατεθεί πάνω από 1 δισεκατοµµύριο ευρώ ως το 2027 στη δυτική
Μακεδονία. 

Είναι για εµάς µια ευκαιρία να ανασχεδιάσουµε το µέλλον της
Φλώρινας στη µεταλιγνιτική εποχή, αξιοποιώντας ευρωπαϊκούς
πόρους, αλλά κυρίως τα συγκριτικά πλεονεκτήµατα της περιοχής
µας: το πανεπιστήµιό µας, µε την τεχνογνωσία στον πρωτογενή
τοµέα, τα εξαιρετικά προϊόντα της µακεδονικής γης και την
αγάπη των παραγωγών µας, τη µοναδική φύση και τους δηµιουρ-
γικούς ανθρώπους που δουλεύουν σκληρά για ένα καλύτερο
αύριο. 

Γι’ αυτούς, λοιπόν, οφείλουµε να επιταχύνουµε τη δίκαιη ανα-
πτυξιακή µετάβαση, µε νέες επενδύσεις στον τοµέα αποθήκευ-
σης ενέργειας και στη δηµιουργία κόµβου καινοτοµίας για το
πράσινο υδρογόνο, µε την καλλιέργεια νέων και την αναβάθµιση
υφιστάµενων δεξιοτήτων του ανθρώπινου δυναµικού σε τοµείς
όπως οι ΑΠΕ, η περιβαλλοντική αποκατάσταση, η διαχείριση απο-
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βλήτων, αλλά και σε νέες βιοµηχανικές ειδικότητες. Με την προ-
ώθηση της επιχειρηµατικότητας, µε έµφαση στους τοµείς της
πράσινης ενέργειας, των τεχνολογιών πληροφορικής και αγρο-
διατροφής. Με τη στήριξη δράσεων επανάχρησης των περιοχών
της Φλώρινας, που αποκαθίστανται περιβαλλοντικά. Με µια ζώνη
καινοτοµίας, που θα περιλαµβάνει Αµύνταιο και Φλώρινα, µε στό-
χο την ανάπτυξη υποδοµών καινοτοµικής επιχειρηµατικότητας.
Με την αξιοποίηση των µεγάλων υδάτινων πόρων της περιοχής
µας, δίνοντας έµφαση στο δίπτυχο «τουρισµός - πολιτισµός»,
αλλά κυρίως µέσα από νέες οδικές και σιδηροδροµικές υποδο-
µές, που θα φέρουν τη Φλώρινα πιο κοντά σε άλλα περιφερειακά
και διεθνή κέντρα. 

Γι’ αυτές τις πραγµατικά σπουδαίες πρωτοβουλίες όχι µόνο
δίνω την ψήφο εµπιστοσύνης µου στη νέα Κυβέρνηση, αλλά δε-
σµεύοµαι ότι θα είµαι διαρκώς δίπλα της, στηρίζοντας το µεγάλο
έργο που έχει αναλάβει η Νέα Δηµοκρατία και ο Πρωθυπουργός
για το καλό του ελληνικού λαού. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο
κ. Γεώργιος Μανούσος από τους Σπαρτιάτες για επτά λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΑΝΟΥΣΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να ευχαριστήσω τις διακόσιες πενήντα

χιλιάδες Έλληνες που µας τίµησαν µε την παρουσία τους και µε
την ψήφο τους σε όλες τις εκδηλώσεις που είχαµε ανά την Ελ-
λάδα σε πολύ σύντοµο χρονικό διάστηµα, µόλις δεκαπέντε ηµε-
ρών. Και µολονότι το κόµµα Σπαρτιάτες µπήκε στη Βουλή µε τη
στήριξη του Ηλία Κασιδιάρη, αυτό δεν σηµαίνει -επειδή ακού-
στηκε χθες, αν µου επιτρέπετε- ότι είµαστε συνέχεια κάποιου να-
ζιστικού µορφώµατος. Είµαστε Έλληνες εθνικιστές, είµαστε
απλά λαϊκά παιδιά, άπαντες. 

Εγώ συγκεκριµένα ήρθα εδώ στην Εθνική Αντιπροσωπεία ενώ
εργάζοµαι σε δύο δουλειές, µε δύο µικρά παιδιά. Αυτό που γίνε-
ται, να στοχοποιείτε ανθρώπους χωρίς να γνωρίζετε το ποιόν
τους, είναι, πέρα από πολιτικά ανήθικο, και ανεπίτρεπτο. 

Επειδή άκουσα µε προσοχή εχθές τις Προγραµµατικές Δηλώ-
σεις της Κυβέρνησης, θα ήθελα να αναρωτηθώ αν τα προηγού-
µενα τέσσερα χρόνια ζούσα σε άλλη χώρα. Εγώ κατάγοµαι από
την Κρήτη, είµαι Ηρακλειώτης. Αναφέρατε κάτι για ανάπτυξη, για
πράσινη µεταβατικότητα. Αναρωτιέµαι πώς θα επιτευχθεί αυτό.
Εγώ σαν εργαζόµενος µισθωτός του ιδιωτικού τοµέα µε 800
ευρώ δεν µπορούσα να συντηρήσω την οικογένειά µου και εργα-
ζόµουν και σε δεύτερη δουλειά. Αυτό νοµίζω ότι δεν είναι θεµιτό
σε ένα σοβαρό κράτος. Από εκεί και πέρα, θέλω να πιστεύω ότι
οι προθέσεις όλων µας είναι αγνές. 

Επίσης, υπάρχουν κάποιες οµάδες εργαζοµένων, όπως οι δια-
νοµείς, για παράδειγµα -ήµουνα και διανοµέας-, οι οποίοι δεν
έχουν καθόλου εργασιακά δικαιώµατα. Τους έχουµε αφήσει στο
έλεος του Θεού κυριολεκτικά, σκοτώνονται κάθε µέρα στους
δρόµους και κανείς δεν ενδιαφέρεται. 

Επιπλέον, µιλήσατε για το ΕΣΥ, όπου πράγµατι έχουµε δει πε-
ριστατικά µε ανθρώπους να κουβαλούνται σε καρότσες, να πε-
θαίνουν σε ράντσα αβοήθητοι, ειδικά στη διάρκεια της πανδη-
µίας. Είδαµε και τον υποχρεωτικό εµβολιασµό. 

Είπατε για ενότητα. Εµείς είµαστε κατά του διχασµού. Σαν Έλ-
ληνες εθνικιστές επιζητούµε την ενότητα. Θέλουµε όλοι µονοι-
ασµένοι να δώσουµε τον καλύτερό µας εαυτό για µια καλύτερη
Ελλάδα, µε δικαιοσύνη για όλους, ευηµερία για όλους. Αλλά να
το λέµε και να το εννοούµε, όχι να ξεχωρίζουµε τις οµάδες πολι-
τών σε δεξιούς και αριστερούς. Όχι, εµείς δεν το επιτρέπουµε
αυτό. 

Επίσης, όσον αφορά το δηµογραφικό, το οποίο για εµάς απο-
τελεί τη µεγαλύτερη απειλή για το έθνος µας, θα ήθελα να δια-
βάσω επιγραµµατικά τη θέση του κόµµατός µας και πώς αυτή
µπορεί να επιτευχθεί. 

Το κόµµα Σπαρτιάτες θεωρεί πρώτη προτεραιότητα για το
έθνος των Ελλήνων την αύξηση των γεννήσεων, τη στήριξη της
ελληνικής οικογένειας και την οριστική επίλυση του δηµογραφι-
κού.

Η συνεχής γήρανση του ελληνικού πληθυσµού και η ταυτό-
χρονη εκτίναξη του αριθµού των υπηκόων τρίτων χωρών που ει-

σέρχονται παράνοµα στην Ελλάδα δηµιουργούν µια κατάσταση
εκρηκτική για την ελληνική κοινωνία. Το έχουµε δει αυτό και στα
νοσοκοµεία, µε συµφόρηση, µε ουρές πολλών ωρών. Έχουµε δει
να ταλαιπωρούνται πολίτες ένθεν κακείθεν, δηλαδή και Έλληνες
και αλλοδαποί. 

Μετά το έτος 2050 υπάρχει ορατός κίνδυνος οι Έλληνες να
τείνουµε να γίνουµε µειοψηφία µέσα στην ίδια µας την πατρίδα.
Απέναντι σε αυτή τη δυσοίωνη προοπτική το κόµµα Σπαρτιάτες
καταθέτει ένα ρηξικέλευθο πρόγραµµα για την οριστική επίλυση
του δηµογραφικού. Η επιστηµονική µας οµάδα έχει µελετήσει λε-
πτοµερώς το πρόγραµµα που εφάρµοσε η κυβέρνηση του Βίκτορ
Όρµπαν στην Ουγγαρία και πέτυχε µέσα σε λίγα χρόνια τη δη-
µογραφική της άνθηση. 

Προτείνουµε την άµεση εφαρµογή µιας σειράς γενναίων µέ-
τρων, όπως: Κλιµακωτή µείωση των φορολογικών συντελεστών
των γονέων µετά τη γέννηση κάθε παιδιού. Πλήρης φοροαπαλ-
λαγή για τις πολύτεκνες µητέρες. Χαµηλότοκα δάνεια για τα νέα
ζευγάρια, µε οριστική διαγραφή των χρεών των τόκων µετά τη
γέννηση του δεύτερου παιδιού. Κρατική χρηµατοδότηση για την
αγορά οικογενειακού αυτοκινήτου µετά τη γέννηση του τρίτου
παιδιού. Άτοκα στεγαστικά δάνεια για την αγορά πρώτης κατοι-
κίας για τις τρίτεκνες οικογένειες. Διπλασιασµός στα επιδόµατα
των πολυτέκνων. Ελεύθερη πρόσβαση σε παιδικούς σταθµούς,
κοινωνικό τουρισµό και πολιτιστικά δρώµενα για όλες τις ελληνι-
κές οικογένειες. 

Πρέπει να επιδοτήσουµε τα νέα ζευγάρια. Ξέρω πολύ καλά,
σαν νέος γονιός, πόσο δύσκολο είναι να έχεις δύο µικρά παιδιά.
Τόσο οικονοµικά όσο και στην καθηµερινότητα σε «στραγγίζουν»,
απαιτούν πάρα πολύ χρόνο. Και ειδικά όταν οικονοµικά υπάρχει
δυσχέρεια τα πράγµατα είναι ακόµη δυσκολότερα. 

Τα κόµµατα της Βουλής πρέπει να γίνουν πρωτοπόροι σε αυτή
την πρωτοβουλία. Το κόµµα Σπαρτιάτες καταθέτει πρόταση νό-
µου για την απόδοση του 90% της ετήσιας κρατικής χρηµατοδό-
τησης όλων των πολιτικών κοµµάτων σε ελληνικές οικογένειες,
µε την εφάπαξ κατάθεση χρηµατικής δωρεάς αµέσως µετά τη
γέννηση του τρίτου παιδιού τους. Αν το έτος 2023 καταγραφεί
ένας «Χ» αριθµός ελληνικών οικογενειών που γίνονται τρίτεκνες,
τότε το 90% της κρατικής χρηµατοδότησης θα διαιρεθεί διά του
«Χ» και θα διανεµηθεί ισότιµα σε αυτές τις οικογένειες. 

Το κόµµα µας θα εφαρµόσει στην πράξη το πρόγραµµα άµε-
σων δωρεών σε ελληνικές οικογένειες, αµέσως µόλις λάβει την
πρώτη δόση της κρατικής χρηµατοδότησης. Όλα τα χρήµατα θα
πάνε σε πολύτεκνες ελληνικές οικογένειες. Πρέπει όλοι ενωµένοι
να αγωνιστούµε και να δώσουµε τον καλύτερο εαυτό µας για ένα
καλύτερο, ελπιδοφόρο, ελληνικό µέλλον. 

Οι Σπαρτιάτες µπήκαν στη Βουλή για να παράγουν θετική
εθνική πολιτική. Δεν µπήκαµε ούτε για να φωνασκούµε ούτε για
να κάνουµε στείρα αντιπολίτευση και να διαµαρτυρόµαστε. Θα
φέρουµε προτάσεις για µια καλύτερη Ελλάδα. 

Η Κυβέρνηση και τα κανάλια διαδίδουν ότι περιµένουν από
εµάς έκτροπα, εντάσεις και ακρότητες. Όχι. Στην πράξη θα είµα-
στε η πιο ισχυρή, θεσµική, παραγωγική εθνική Αντιπολίτευση,
όπως γίνεται µε όλα τα εθνικά κόµµατα σε όλη την Ευρώπη. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Στο Βήµα καλείται η κ.
Μαρία Αθανασίου από την Ελληνική Λύση. 

ΜΑΡΙΑ ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Κυρία Πρόεδρε, σας ευχαριστώ και σας
εύχοµαι καλή επιτυχία. 

Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε στην αρχή
µιας νέας τετραετίας, η οποία στον καταρρέοντα κλάδο υγείας
θέτει πολλές - πολλές προκλήσεις. 

Είναι γεγονός ότι στο νεοφιλελεύθερο πνεύµα που διακατέχει
την Κυβέρνηση καλείστε να διορθώσετε ελλείψεις και παραλεί-
ψεις τις οποίες εσείς οι ίδιοι επιλέξατε και προκαλέσατε. Ελλεί-
ψεις σε προσωπικό, σε υλικοτεχνική υποδοµή, σε τρόπο λειτουρ-
γίας, σε εν γένει υποδοµές, οι οποίες οδηγούν στην επιδιωκόµενη
από εσάς σύµπραξη δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα. Πρόκειται για
ελλείψεις σε προσωπικό, σε υλικοτεχνική υποδοµή, σε τρόπο λει-
τουργίας και σε εν γένει υποδοµές, οι οποίες οδηγούν στην επι-
διωκόµενη από εσάς σύµπραξη δηµόσιου και ιδιωτικού τοµέα. 

1356 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Προτείνετε λύσεις οι οποίες δεν µπορούν να εφαρµοστούν
στην πράξη. Συγκεκριµένα, επειδή έχει ακουστεί από τον πρώην
Υπουργό Υγείας, και ως Ελληνική Λύση αλλά και προσωπικά εγώ
ως µάχιµη γιατρός επί δεκαετίες, και µάλιστα σε ακριτικό νησί,
επισηµαίνουµε ότι δεν αποτελεί λύση το να εφηµερεύουν όλα τα
νοσοκοµεία καθηµερινώς στο Κέντρο, καθώς αυτή η απόφαση
θα εκτίνασσε το κόστος και ούτε αποτελεί πανάκεια η συνεργα-
σία µε ιδιωτικά θεραπευτήρια που σχεδιάζετε. 

Και τούτο, διότι πάλι θα ταλαιπωρούνται οι πολίτες. Θα πηγαί-
νουν ως ασφαλισµένοι και όχι ως ιδιώτες που θα πλήρωναν
άµεσα. Χαρακτηριστική είναι η µεταχείριση ενός ασφαλισµένου
του ΕΟΠΥΥ που χρειάζεται να κλείσει ραντεβού για διαγνωστικές
εξετάσεις και του ορίζουν ραντεβού δύο µήνες µετά. Αν όµως
απευθυνθεί στις ίδιες υπηρεσίες και τηλεφωνήσει ως ιδιώτης,
βρίσκει ραντεβού την ίδια µέρα.

Γι’ αυτό είναι άκρως σηµαντικός ο ρόλος του οικογενειακού
γιατρού, όχι όµως όπως τον θεσµοθέτησε η Κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας. Κύριοι, οι πολίτες δεν χρειάζονται ως προσωπικό
γιατρό έναν γιατρό οποιασδήποτε ειδικότητας, διότι η έλλειψη
κατάρτισης θα τους οδηγήσει µε ευκολία να παραπέµψουν το πε-
ριστατικό στο νοσοκοµείο, αντί να ανακόψουν την καταφυγή του
ασθενούς στο νοσοκοµείο για «ψύλλου πήδηµα». Αυτός είναι
σκοπός του θεσµού του οικογενειακού γιατρού, δηλαδή η ενί-
σχυση της πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας, µε σκοπό την απο-
φόρτιση των νοσοκοµείων από περιπτώσεις οι οποίες µπορούν
κάλλιστα να λάβουν φροντίδα εκτός νοσοκοµείων και πριν χρει-
αστεί να καταφύγουν σε αυτά. 

Όσο για τον οικογενειακό γιατρό, απέτυχε στην εφαρµογή του,
διότι, όπως αποδείχτηκε εκ των υστέρων στην πράξη, δεν είχατε
µελετήσει τις ανάγκες του πληθυσµού. Δεν γνωρίζατε καν πόσοι
γιατροί αντιστοιχούσαν σε κάθε δήµο, ανάλογα µε τον πληθυσµό
του καθενός. Η αντιστοίχιση αυτή σε άλλες χώρες, στις οποίες
εφαρµόζεται µε επιτυχία ο θεσµός, γίνεται από τους κατά τόπους
δήµους, οι οποίοι αναλαµβάνουν τη λειτουργία του θεσµού του
οικογενειακού γιατρού. Αυτό το έχει τονίσει επανειληµµένως µε
πολλούς και ποικίλους τρόπους η Ελληνική Λύση. 

Εµείς ως Ελληνική Λύση προτείνουµε, λοιπόν, να αναδιοργα-
νωθεί ο θεσµός του οικογενειακού γιατρού ανά δήµο, ως είθισται
να συµβαίνει σε ανεπτυγµένες χώρες. Και, φυσικά, να στελεχώ-
νεται από ειδικότητες άµεσα εµπλεκόµενες µε τις πραγµατικές
ανάγκες, δηλαδή από γενικούς γιατρούς, παθολόγους, καρδιο-
λόγους, χειρουργούς και παιδιάτρους, οι οποίοι γνωρίζουν και
βρίσκονται σε θέση να εξετάσουν επαρκώς και να αναλάβουν την
ευθύνη της θεραπείας και, ως εκ τούτου, να προλάβουν την κα-
ταφυγή του ασθενούς στο νοσοκοµείο, αφού θα έχει απολαύσει
αξιόπιστων και επαρκών υπηρεσιών υγείας ήδη πρωτοβαθµίως. 

Επίσης, δέον οι πολίτες κάθε ηλικίας να έχουν πρόσβαση µέσω
του ασφαλιστικού τους ταµείου και σε οδοντίατρο και όχι µόνο
ιδιωτικά, µε τεράστιο, απαγορευτικό κόστος και µάλιστα σε τέ-
τοιες δύσκολες εποχές. Είναι αδιανόητη η οπισθοδρόµηση στις
δεκαετίες του ’50 και ’60, όταν η στοµατική υγιεινή και η στοµα-
τική φροντίδα εθεωρείτο πολυτέλεια και προνόµιο ολίγων. 

Προτείνουµε, πέραν από την επίσκεψη των ασφαλισµένων
στον οδοντίατρο µε το ασφαλιστικό τους ταµείο, τη δυνατότητα
επίσκεψης των ασφαλισµένων σε δηµόσιες οδοντιατρικές κλινι-
κές, καθώς και την ανάλογη στελέχωση των δηµόσιων νοσοκο-
µείων ακόµα και των κατά τόπους κέντρων υγείας µε οδοντιάτ-
ρους και οδοντιατρικές κλινικές. Χρειάζεται επέκταση της οδο-
ντιατρικής πρόσβασης -Dentist Pass, όπως τη λέτε, λες και δεν
έχουµε ελληνικά, τώρα πιάσαµε τα pass- και στα δηµόσια νοσο-
κοµεία και σε όλες τις ηλικίες. 

Είναι δεδοµένο βέβαια ότι τα νοσοκοµεία µας τελούν υπό κα-
τάρρευση και λειτουργούν χάρη στην κατάρτιση και στο φιλότιµο
των λίγων λειτουργών τους που έχουν αποµείνει. Δυστυχώς
έχουν µείνει ελάχιστοι και τούτο διότι οι µεν εµπειρότεροι συντα-
ξιοδοτούνται, οι δε νεότεροι αναζητούν καλύτερες, προσφορό-
τερες συνθήκες και αποδοχές, αλλά και σεβασµό εκ µέρους του
κράτους στο λειτούργηµά τους, κάτι το οποίο δεν βρίσκουν στην
πατρίδα µας. Αντιθέτως, εδώ γεύονται την απαξίωση, την ψυχική
και σωµατική εξουθένωση και, κυρίως, την εγκατάλειψη εκ µέ-
ρους του κράτους, ωθούµενοι σε σωµατικά και ψυχολογικά όρια.

Αυτή η τακτική θέτει σε κίνδυνο ακόµα και την ίδια τη δυνατότητα
άσκησης του λειτουργήµατός τους. 

Ως Ελληνική Λύση, κατόπιν αξιολόγησης, προτείνουµε άµεσες
προσλήψεις εξειδικευµένων γιατρών, ικανών σε πρόσωπα, αλλά
και επαρκών σε αριθµό, προκειµένου να καλυφθούν µε αξιοπρέ-
πεια οι ανάγκες των πολιτών. Παράλληλα, οι αποδοχές τους να
είναι αξιοπρεπείς και ανάλογες της τεράστιας ευθύνης την οποία
καλούνται να επωµιστούν απέναντι στον άνθρωπο. Επιπροσθέ-
τως, υφίσταται ανάγκη και οι νοσοκοµειακοί γιατροί να ενταχθούν
στους κλάδους εργαζοµένων, οι οποίοι δικαιούνται του επιδόµα-
τος ανθυγιεινής εργασίας σε σχέση µε το υπόλοιπο παραϊατρικό
και νοσηλευτικό προσωπικό, το οποίο λαµβάνει αυτό το επίδοµα.
Είναι απαράδεκτη η εξαίρεσή τους. 

Ένα άλλο φλέγον ζήτηµα είναι και το ζήτηµα της στέγασης των
γιατρών και των εκπαιδευτικών στην περιφέρεια και ιδιαίτερα σε
τουριστικές περιοχές, στις οποίες οι τιµές είναι ιδιαίτερα υψηλές
και τα ενοίκια είναι απλησίαστα. Πολλοί νεοδιόριστοι γιατροί και
αναπληρωτές εκπαιδευτικοί αδυνατούν να αντεπεξέλθουν στα
τρέχοντα έξοδα, ακόµα και µόνο της στέγασης, διότι οι πενιχρές
µηνιαίες αποδοχές τους απλώς δεν αρκούν. Η πολιτεία δεν αντι-
µετώπισε το πρόβληµα και πρέπει να λυθεί. 

Η Ελληνική Λύση προτείνει το εξής: Αφ’ ενός ως κίνητρο για
γιατρούς και εκπαιδευτικούς να παραµείνουν στην περιφέρεια
και τα νησιά µας και αφ’ ετέρου, προκειµένου οι κάτοικοι της πε-
ριφέρειας να αισθάνονται ισότιµοι µε όλους τους πολίτες και να
είναι καλυµµένοι σε θέµατα υγείας και εκπαίδευσης των παιδιών
τους, ούτως ώστε να µην εξαναγκαστούν σε εγκατάλειψη της
εστίας τους, η πολιτεία ως έµπρακτη αναγνώριση της αξίας των
λειτουργηµάτων που ασκούν οι γιατροί και οι εκπαιδευτικοί, αλλά
και της αντιµετώπισης της οικονοµικής απαξίωσης που αισθάνο-
νται και υφίστανται, να εξασφαλίσει τη στέγαση γιατρών και εκ-
παιδευτικών στα µέρη αυτά. 

Επί τούτου, να µετατραπεί το ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο, το
οποίο αφήνει τη ρύθµιση του ζητήµατος αυτού στη διακριτική ευ-
χέρεια των κατά τόπων δήµων και στο εξής να αποτελέσει υπο-
χρέωση της πολιτείας είτε µέσω δήµων είτε κεντρικότερα η
στέγαση γιατρών και εκπαιδευτικών µε έγκριση ειδικών προς
τούτο κονδυλίων, τα οποία θα καλύπτονται µε τρέχοντα έξοδα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. 
Εν συνεχεία, έρχοµαι στο ζήτηµα των ανεµβολίαστων υγει-

ονοµικών. Αποτελεί πλέον φαιδρή εµµονή της Κυβέρνησης, ένα
θλιβερό υπόλειµµα και έχει διατηρήσει σε αυτή την κατηγορία
την υποχρέωση να προσκοµίζουν rapid test. 

Σε πολλές χώρες, κυρίως στη Γερµανία, αλλά και άλλες χώρες
του δυτικού κόσµου, έχουν κάνει µηνύσεις κατά φαρµακευτικών
εταιρειών για παρενέργειες και µόνιµες βλάβες στην υγεία εξαι-
τίας των άγουρων εµβολίων. Γι’ αυτό η Ελληνική Λύση κατέθεσε
πρόταση εξεταστικής επιτροπής για τη διερεύνηση των επιπλο-
κών, θανάτων και ασθενειών εξαιτίας των MRNA εµβολίων. 

Έχουµε πάρα πολύ λίγο χρόνο. Δεν θα πάρω άλλον χρόνο, θα
τελειώσω µόνο µε τις πυρκαγιές στην Εύβοια. 

Έχουµε δει ότι οι πυροσβέστες αναγκάζονται να είναι οδηγοί
στα ασθενοφόρα, η Εύβοια καίγεται, δεν έχουµε πυροσβεστικά
και έχουµε και τους πυροσβέστες να διακοµίζουν τους ασθενείς.
Θα ήθελα να προβληµατιστούµε όλοι για το τι θα προλάβουν να
κάνουν αυτοί οι άνθρωποι και πώς θα το αντιµετωπίσει η κοινωνία
µας.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Επόµενος οµιλητής
είναι ο κ. Τάσος Οικονοµόπουλος από τη Νίκη. 

ΤΑΣΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τα
κόκκινα δάνεια και οι πλειστηριασµοί είναι ένα θέµα που προκαλεί
γενικότερη ανασφάλεια και όχι άδικα, αφού το ιδιωτικό χρέος σή-
µερα στην Ελλάδα υπερβαίνει τα 220 δισεκατοµµύρια, µε το
ποσό των συνολικών οφειλών σε καθυστέρηση να είναι άνω των
140 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Τα κόκκινα δάνεια που βρίσκονται σήµερα στα χέρια των funds
ξεπερνούν τα 87 δισεκατοµµύρια και δηµιουργούν δύο παράλλη-
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λες πραγµατικότητες. Στη µία βρίσκονται χρεωµένα νοικοκυριά
και επιχειρήσεις και στην άλλη οι επενδυτικές ευκαιρίες της αγο-
ράς των κόκκινων δανείων. Η Κυβέρνηση γνωρίζει ότι θα βρίσκει
το πρόβληµα συνεχώς µπροστά της, αλλά διαρκώς αναβάλλει ή,
µάλλον, δεν θέλει να παρέµβει και να δώσει λύσεις. 

Τα κόκκινα δάνεια δεν είναι απλά ένα οικονοµικό ζήτηµα, αλλά
αφορούν στην κοινωνική δικαιοσύνη και αλληλεγγύη. Όταν µε-
ταβιβάστηκαν τα κόκκινα δάνεια από τις τράπεζες στα funds, ο
σκοπός ήταν αφ’ ενός να καθαρίσουν οι ισολογισµοί των τραπε-
ζών και αφ’ ετέρου να διευκολυνθούν µε ρυθµίσεις οι δανει-
ολήπτες. 

Όσον αφορά στα κόκκινα επιχειρηµατικά δάνεια, πολλές επι-
χειρήσεις θα µπορούσαν να πετύχουν ρυθµίσεις αποπληρωµής
που θα τους επέτρεπαν να συνεχίσουν τη λειτουργία τους και να
µην πτωχεύσουν, δεδοµένου ότι τα funds αγόρασαν τα δάνεια
τόσο φτηνά, ώστε είχαν πολύ µεγάλα περιθώρια εύρεσης συµ-
φωνίας µε τους δανειολήπτες. 

Πρέπει να δηµιουργήσουµε ένα περιβάλλον που θα επιτρέπει
στις επιχειρήσεις να ανακάµψουν και να συνεχίσουν να συµβάλ-
λουν στην οικονοµία µας.

Σήµερα τα funds απαιτούν καταχρηστικά και παράνοµα από
τους δανειολήπτες την εξόφληση σχεδόν του συνόλου των δα-
νείων τους, ιδίως στις περιπτώσεις που υπάρχει ακίνητη περιου-
σία ή ακίνητα εγγυητών που µπορούν να κατασχεθούν. Έτσι τα
µεν funds επιδιώκουν κέρδος 400% και 500%, oι δε επιχειρήσεις
αναγκάζονται να κλείσουν και περιουσίες δανειοληπτών και εγ-
γυητών κατάσχονται. Δεν υπάρχει αυτή τη στιγµή θεσµικό όρ-
γανο ελέγχου των εισπρακτικών αυτών εταιρειών, µε αποτέλεσµα
να δρουν ανεξέλεγκτα και να πιέζουν ασφυκτικά τους δανει-
ολήπτες, µην τηρώντας τους κανονισµούς δεοντολογίας τους
οποίους τηρούσαν παλιότερα οι τράπεζες. 

Στη γνωστή δίκη του Αρείου Πάγου για τη νοµιµοποίηση των
funds παρενέβη η ολοµέλεια των δικηγορικών συλλόγων και προ-
σκόµισε µη αµφισβητηθείσα οικονοµική έκθεση πως το ελληνικό
δηµόσιο ζηµιώθηκε κατά 58,8 δισεκατοµµύρια ευρώ από την
εφαρµογή του ευνοϊκού για τις τράπεζες και τα funds νόµου
3156/2003, που προβλέπει πλήρη απαλλαγή από δεκατέσσερις
φόρους, ενώ η απόδοση του κυρίου φόρου γίνεται στη χώρα
προέλευσης του fund και όχι στην Ελλάδα. 

Μέχρι σήµερα οι τέσσερις συστηµικές τράπεζες έχουν εντάξει
στο πρόγραµµα «ΗΡΑΚΛΗΣ» τιτλοποιήσεις κόκκινων δανείων
ύψους 47,9 δισεκατοµµυρίων ευρώ και έχουν λάβει την εγγύηση
του ελληνικού δηµοσίου για 18,7 δισεκατοµµύρια. Η κρατική εγ-
γύηση σηµαίνει ότι, εάν οι εισπράξεις που θα επιτευχθούν από
αυτά τα δάνεια µέσα από τις ρυθµίσεις και τις ρευστοποιήσεις
περιουσιακών στοιχείων, δηλαδή τους πλειστηριασµούς, δεν
είναι επαρκείς, το δηµόσιο, δηλαδή ο λαός, θα υποχρεωθεί να
καλύψει τη ζηµιά αυτή των επενδυτών µέσω των εγγυήσεων που
έχει αναλάβει. 

Όλα, λοιπόν, αφορούν στην προστασία των τραπεζών και των
funds. Ο αδύναµος πολίτης βρίσκεται στο περιθώριο των κυβερ-
νητικών επιλογών και κανένας δεν συγκινείται. 

Ένα σοβαρό ερώτηµα που θέλει η Νίκη να θέσει στην Κυβέρ-
νηση είναι το εξής: Γιατί δεν έδωσαν στους δανειολήπτες την ευ-
καιρία να αγοράσουν το κόκκινο δάνειό τους από την τράπεζα µε
τους όρους που µεταβίβασαν στο fund; Γιατί ένα fund να µπορεί
να αγοράσει το δάνειο µε 10%, 20%, 30% έκπτωση της αξίας και
δεν δίνεται η ευκαιρία να το κάνει ο ίδιος o δανειολήπτης, έστω
και σε υψηλότερο ποσό; 

Με τον νέο πτωχευτικό νόµο καταργήθηκε κάθε διάταξη προ-
στασίας της πρώτης κατοικίας των ευάλωτων δανειοληπτών, δί-
νοντάς τους ως µόνη διέξοδο την παραµονή τους σε αυτή ως
µισθωτές. Η πρώτη κατοικία είναι η εστία της οικογένειας. Πλήτ-
τοντας την εστία, πλήττεται η οικογένεια, διαλύεται. Μήπως εκεί
στοχεύει η κρατική αναλγησία και αδιαφορία για τις κατασχέσεις
και τους πλειστηριασµούς της πρώτης κατοικίας;

Η Νίκη τάσσεται σταθερά και έµπρακτα στο πλευρό των οικο-
νοµικά αδύναµων πολιτών, είτε πρόκειται για ευάλωτους δανει-
ολήπτες είτε για έντιµους επιχειρηµατίες. Στον αγώνα µας για
δικαιοσύνη και κράτος δικαίου παραµένουµε ανυποχώρητοι. 

Για τον λόγο αυτόν ως Νίκη καλούµε την Κυβέρνηση να λάβει

αµέσως τέσσερις νοµοθετικές πρωτοβουλίες. Πρώτον, την
άµεση αναστολή των πλειστηριασµών της πρώτης κατοικίας των
καλόπιστων και ευάλωτων δανειοληπτών, µέχρις ότου θεσπίσει
γι’ αυτούς ένα µόνιµο, ολοκληρωµένο, ρεαλιστικό και αποτελε-
σµατικό πλαίσιο ρύθµισης οφειλών, που θα περιλαµβάνει και την
προστασία της κυριότητας της πρώτης κατοικίας. 

Πρέπει να ενηµερώσουµε και να εκπαιδεύσουµε τους πολίτες
µας για τα δικαιώµατά τους ως δανειολήπτες. Πρέπει να γνωρί-
ζουν τις επιλογές που έχουν και τα µέσα που έχουν στη διάθεσή
τους για να αντιµετωπίσουν τα χρέη τους. Πρέπει να δηµιουργή-
σουµε ένα περιβάλλον όπου οι δανειολήπτες δεν θα νιώθουν
φόβο κάθε φορά που ένα δήθεν δικηγορικό γραφείο τούς ενοχλεί
παράνοµα, αλλά θα έχουν την εµπιστοσύνη και τη γνώση για να
διαχειριστούν τα χρέη τους µε αξιοπρέπεια. 

Δεύτερον, να προσδιοριστεί νοµοθετικά ένα ανώτατο όριο ευ-
θύνης των οφειλετών για κεφάλαιο και τόκους, όπως είχε γίνει
µε τους νόµους το 2000 και το 2004, και να γίνει επανακαθορι-
σµός του ανώτατου ορίου κάθε οφειλής, ώστε να µην υπερβαίνει
ένα εύλογο µέτρο. Το όριο αυτό για λόγους δικαιοσύνης και
χάριν εφαρµογής των αρχών της καλής πίστης και των συναλλα-
κτικών ηθών, που συνιστούν κατά τον νόµο προσδιοριστικά στοι-
χεία του τρόπου που ο οφειλέτης πρέπει να εκπληρώσει την
παροχή του, επιβάλλεται να καθοριστεί σε συνάρτηση µε το τί-
µηµα που κατέβαλε το fund στην τράπεζα για την απόκτηση του
συγκεκριµένου δανείου, εφόσον φυσικά συνυπολογιστεί ένα εύ-
λογο κέρδος του. Οι ανεξέλεγκτες απαιτήσεις των funds να ει-
σπράξουν πολλαπλάσια ποσά σε σχέση µε αυτά που αφορολό-
γητα δαπάνησαν για την απόκτηση συνιστά επιεικώς αισχροκέρ-
δεια και θα πρέπει να παρέµβουµε για την αποτροπή της.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κυρία Πρόεδρε.
Τρίτον, να προβλεφθεί η επιδότηση επιτοκίου για τα ήδη ρυθ-

µισµένα στεγαστικά δάνεια και όσα µελλοντικά θα ρυθµιστούν
όσο διαρκεί η αύξηση επιτοκίων της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τρά-
πεζας, αλλιώς υπάρχει άµεσος κίνδυνος δηµιουργίας νέας γενιάς
κόκκινων δανείων.

Τέταρτον, επιτέλους πρέπει να επιβραβευθούν νοµοθετικά από
την πολιτεία και οι απολύτως συνεπείς και ενήµεροι δανει-
ολήπτες, αυτοί που πληρώνουν κανονικά τις δόσεις και νιώθουν
πικραµένοι και κορόιδα, όταν ακούν ότι τα δάνεια µεγαλόσχηµων
«µπαταχτσήδων» περικόπηκαν γενναία ή ρυθµίστηκαν προνο-
µιακά. Οι τράπεζες πρέπει να υποχρεωθούν µε νοµοθετική ρύθ-
µιση να επιβραβεύσουν τη συνέπεια, κάτι που µπορεί να γίνει µε
ποικίλους τρόπους, όπως η µείωση, η επιδότηση του επιτοκίου,
η παροχή χρονικών διευκολύνσεων ή και η µερική άφεση της
οφειλής κατά το τέλος της χρεολυτικής προθεσµίας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ -

Κινήµατος Αλλαγής κ. Μιχαήλ Κατρίνης.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, λυπάµαι πάρα πολύ που δεν θα

εναρµονιστώ µε το κλίµα τεχνητής αισιοδοξίας που επιδιώκει να
επιβάλει η Κυβέρνηση και δεν θα το κάνω γιατί πολύ απλά το
κλίµα αυτό δεν συµβαδίζει µε την πραγµατικότητα. Μέχρι τώρα
βέβαια η Κυβέρνηση διαµόρφωνε την ατζέντα όπως επιθυµούσε,
εξοβελίζοντας τα «ενοχλητικά» γι’ αυτή προβλήµατα, που όµως
είναι προβλήµατα υπαρκτά, που αγγίζουν τη µεγάλη πλειοψηφία
των πολιτών. 

Το ΠΑΣΟΚ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γνωρίζει να ασκεί και
θα ασκεί δοµική και συγκροτηµένη αντιπολίτευση µε επιχειρή-
µατα και προτάσεις. Η Νέα Δηµοκρατία, αντιµετωπίζοντας πλέον
το ΠΑΣΟΚ στον δηµόσιο διάλογο εντός και εκτός Βουλής, θα
πρέπει να αντιτείνει επιχειρήµατα και προτάσεις και όχι εύκολους
αφορισµούς, όπως συνηθίζει να κάνει.

Δεν θα µπορούσα παρά να ξεκινήσω την τοποθέτησή µου από
το αφήγηµα της ισχυρής οικονοµίας, το οποίο θα δοκιµαστεί σύ-
ντοµα στη σφαίρα της πραγµατικότητας και όχι της επικοινωνίας. 

Αναρωτιέµαι: Πόσο ισχυρή µπορεί να είναι µια οικονοµία µε
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αυτό το υπέρογκο κρατικό χρέος, µε τις απλήρωτες εγγυήσεις,
µε το φοβερό και µεγάλο έλλειµµα στο ισοζύγιο τρεχουσών συ-
ναλλαγών, αλλά και τα ληξιπρόθεσµα χρέη του δηµοσίου, που
αυξάνονται µήνα µε τον µήνα; Πόσο ισχυρή µπορεί να είναι µια
οικονοµία µε ένα ιδιωτικό χρέος που υπερβαίνει τα 270 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ και το οποίο απειλεί την κοινωνική και οικονοµική
συνοχή;

Απέναντι στο κορυφαίο αυτό πρόβληµα η Κυβέρνηση όχι µόνο
δεν έχει να προτείνει λύσεις, αλλά καταγράφει τη µία αποτυχία
µετά την άλλη, εκτός αν θεωρείτε, κύριοι της Κυβέρνησης, επι-
τυχία το ότι µόλις το 5% µε 6% κατάφερε να ενταχθεί στις ρυθ-
µίσεις για τα χρέη της πανδηµίας και τις εκατόν είκοσι δόσεις που
ποµπωδώς εξαγγείλατε προεκλογικά. 

Απέναντι στη δική σας αποτυχία εµείς έχουµε προτείνει εκατόν
είκοσι δόσεις µε κίνητρο «κουρέµατος» 30% της οφειλής για
όλους όσοι τηρούν τη ρύθµιση. Είναι ένα µέτρο το οποίο ζητάει
εδώ και πάρα πολύ καιρό η αγορά. Δυστυχώς, εσείς έχετε ερµη-
τικά κλειστά τα αυτιά σας, εκτός αν θεωρείτε επιτυχία, κύριοι της
Κυβέρνησης, τις πεντέµισι χιλιάδες περίπου ρυθµίσεις που έχουν
επιτευχθεί από τον εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθµισης οφειλών,
όταν αθροιστικά έξι εκατοµµύρια ΑΦΜ και µητρώα χρωστούν σε
εφορία και ΕΦΚΑ και όταν πάνω από ένα εκατοµµύριο είναι συ-
νολικά τα κόκκινα δάνεια. 

Εµείς έχουµε καταθέσει ήδη από το 2019 έξι νοµοθετικές ρυθ-
µίσεις για το ζήτηµα των κόκκινων δανείων και έξι φορές η κυ-
βέρνησή σας αρνήθηκε να τις κάνει αποδεκτές. Πρόκειται για
δάνεια που βρίσκονται στα χέρια των funds, χωρίς να υπάρχει
πλαίσιο κανόνων και λειτουργίας, χωρίς να υπάρχει προστασία
της κύριας κατοικίας, αλλά µόνο η απειλή της κατάσχεσης και
του πλειστηριασµού. Και όλα αυτά τη στιγµή που η αύξηση επι-
τοκίων έχει επιβαρύνει κατά 30% τις δόσεις των δανείων και οι
νέες αυξήσεις που επίκεινται θα επιβαρύνουν ακόµα περισσό-
τερο νοικοκυριά και επιχειρήσεις. 

Και αναρωτιέµαι: Τι έχει να πει η Κυβέρνηση στις πάνω από τε-
τρακόσιες χιλιάδες συνεπείς δανειολήπτες που άκουσαν τον κ.
Μητσοτάκη τον περασµένο Νοέµβριο να λέει ότι «θα στηρίξουµε
όλους όσοι είναι συνεπείς, όλους όσοι µατώνουν κάθε µήνα να
πληρώνουν το δάνειό τους», αλλά σήµερα µόλις πεντακόσιοι
έχουν πάρει επιδότηση για δόσεις δανείων! Τετρακόσιες χιλιάδες
άκουσαν τις υποσχέσεις σας, µόλις πεντακόσιοι έχουν λάβει επι-
δότηση για δόσεις δανείων.

Για όλα αυτά τα υπαρκτά προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι
πολίτες στην καθηµερινότητα άκουσε κάποιος τον κύριο Πρωθυ-
πουργό να λέει κάτι χθες; Ευχολόγια µόνο και εναπόθεση όλων
των ελπίδων και των προσδοκιών στο Ταµείο Ανάκαµψης, όταν
το 50% των δανείων του ταµείου έχει καταλήξει σε εκατόν τριά-
ντα έξι µόλις επιχειρήσεις -µεγάλες όλως τυχαίως!- µε τις εκατο-
ντάδες χιλιάδες επιχειρήσεις, τις εκατοντάδες χιλιάδες επαγγελ-
µατίες και εµπόρους να είναι τελείως αποκλεισµένοι από οποι-
αδήποτε µορφή χρηµατοδότησης, από οποιαδήποτε µορφή δα-
νείου του Ταµείου Ανάκαµψης. Και αυτό γιατί κατανείµατε τους
πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης όχι µε βάση βεβαίως τις ανά-
γκες της χώρας και των πολλών, αλλά µε βάση τις επιθυµίες των
λίγων και ισχυρών, γιατί, αντί να επικρατήσει η στρατηγική της
παραγωγικής ανασυγκρότησης της εγχώριας προστιθέµενης
αξίας, κυριάρχησε η µεταπρατική λογική.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούσαµε χθες τον Πρωθυ-
πουργό να εξαγγέλλει την κοστολόγηση των προγραµµάτων των
κοµµάτων από ανεξάρτητο φορέα, χωρίς να δίνει περαιτέρω λε-
πτοµέρειες. Και βεβαίως αν αυτό είχε ισχύσει και στις πρόσφατες
εκλογές, τότε το πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας θα είχε ήδη
αξιολογηθεί ως ανεφάρµοστο και ανέφικτο.

Η Νέα Δηµοκρατία υποσχέθηκε αύξηση µισθών 25%, όταν την
ίδια στιγµή στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή έχει δεσµευτεί για αυξή-
σεις κάτω του 13% για όλη την τετραετία, γιατί πολλές από τις
ελαφρύνσεις ή τα µέτρα στήριξης που υποσχεθήκατε προεκλο-
γικά τελούν υπό την αίρεση επίτευξης φορολογικών στόχων στο
µέλλον και βεβαίως προϋποθέτουν συγκεκριµένα δηµοσιονοµικά
περιθώρια, που δεν διαφαίνονται σήµερα. 

Δεν είναι όµως µόνο αυτό. 
Για την ακρίβεια, που διαβρώνει καθηµερινά νοικοκυριά και επι-

χειρήσεις εδώ και δύο χρόνια, εξαντλείτε την όποια πολιτική σας
στην παράταση του Market Pass και του «καλαθιού του νοικοκυ-
ριού». Όταν οι ανατιµήσεις στα τρόφιµα είναι πάνω από 25% σε
σχέση µε τον Mάιο του 2021. Όταν οι τιµές των τροφίµων στην
Ελλάδα αυξάνονται κάθε µήνα εδώ και δύο χρόνια, αλλά µόλις
πέντε πρόστιµα έχουν επιβληθεί για αισχροκέρδεια στα τρόφιµα
εδώ και δύο χρόνια, µε τους πολίτες και τους καταναλωτές να
βιώνουν όχι ακρίβεια, αλλά αισχροκέρδεια. 

Εµείς προτείναµε µε νοµοθετική ρύθµιση τη θέσπιση της
Αρχής Προστασίας Καταναλωτή και θα επιµείνουµε σε αυτό. Ο
ΦΠΑ στα βασικά είδη διατροφής παραµένει σε υψηλά επίπεδα
για να αντιµετωπιστεί η φοροδιαφυγή, όπως οµολόγησε χθες ο
ίδιος ο κύριος Πρωθυπουργός, µια επιλογή όµως που πλήττει ευ-
θέως τη µεσαία τάξη και τα ευάλωτα οικονοµικά στρώµατα. Εµείς
έχουµε προτείνει από τον Γενάρη του 2022 τη µείωση του ΦΠΑ
στα βασικά είδη διατροφής και διαβίωσης, κάτι που ισχύει στις
περισσότερες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Προγραµµατικές Δηλώσεις
ήταν µια ευκαιρία για να µας εξηγήσει ο νέος Υπουργός Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας τι εννοούσε όταν είπε, παραλαµβάνο-
ντας τα ηνία του Υπουργείου, ότι θα πρέπει να περάσουµε σε
έναν νέο τρόπο λειτουργίας της αγοράς, γιατί η ενεργειακή κρίση
είναι πιθανόν να µας απασχολήσει εκ νέου και οι πολίτες θα είναι
εντελώς απροστάτευτοι. 

Και ο Υπουργός Οικονοµικών, που θα λάβει τον λόγο, θα πρέ-
πει να ξεκαθαρίσει αν στο προσχέδιο του προϋπολογισµού για
το 2024 θα προβλεφθούν πόροι για τη στήριξη νοικοκυριών και
επιχειρήσεων σε µια ενδεχόµενη ενεργειακή επιβάρυνση. 

Και δεν είναι µόνο αυτό το πρόβληµα. 
Με ευχολόγια συνεχίζει η Κυβέρνηση να αντιµετωπίζει τα προ-

βλήµατα αγροτών και κτηνοτρόφων και το υψηλό κόστος παρα-
γωγής. Αποκρύπτει συνειδητά τους κινδύνους αλλά και τις
περιοριστικές πολιτικές που προβλέπει η νέα Κοινή Αγροτική Πο-
λιτική, µε τις συνδεδεµένες ενισχύσεις σε βασικά αγροτικά προ-
ϊόντα να τίθενται σε κίνδυνο. 

Εµείς έχουµε προτείνει πολύ συγκεκριµένη δέσµη µέτρων για
τη στήριξη αγροτών και κτηνοτρόφων.

Στον τοµέα της δηµόσιας υγείας η Κυβέρνηση κρατάει ακόµα
κρυµµένα τα χαρτιά της, αλλά όλοι εντός και εκτός αυτής της Αί-
θουσας αντιλαµβάνονται ότι θα συνεχιστεί η συνειδητή αποδυ-
νάµωση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Δείγµατα γραφής
εξάλλου είδαµε στην πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου για το
ΕΚΑΒ. Τι κάνει η Κυβέρνηση; Αποσπά προσωπικό από τον Στρα-
τό, την Πυροσβεστική και την Τοπική Αυτοδιοίκηση προκειµένου
να οδηγούν τα ασθενοφόρα σε νησιά και ακριτικές περιοχές της
Ελλάδας, χωρίς εκπαίδευση, όταν απαιτούνται τουλάχιστον
πέντε εξάµηνα υποχρεωτικής εκπαίδευσης. Έχετε ακέραια την
ευθύνη για τον τρόπο µε τον οποίο αντιµετωπίζετε την υγεία των
πολιτών, ειδικά στα νησιά και στην περιφέρεια. 

Και σταµατήστε επιτέλους να συµπεριφέρεστε σαν να αναλά-
βετε µόλις χθες την Κυβέρνηση. Σαν να µην είστε εσείς η κυβέρ-
νηση που αποδυνάµωσε το ΕΚΑΒ, που υπονόµευσε το δηµόσιο
σύστηµα υγείας, την ίδια στιγµή που το «χειροκροτούσε».

Για το ΠΑΣΟΚ η στήριξη αλλά και η αναγέννηση του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας, της κορυφαίας κοινωνικής κατάκτησης, είναι
αδιαπραγµάτευτα. Και θα είµαστε εδώ για να σας ελέγχουµε, µε
συγκεκριµένες προτάσεις, που διασφαλίζουν ποιοτικές και δω-
ρεάν υπηρεσίες για όλους ανεξαιρέτως. Τις έχουµε ήδη καταθέ-
σει και θα επιµείνουµε µέχρι να εφαρµοστούν, όπως θα επι-
µείνουµε στην ανακατεύθυνση των πόρων του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης και για ένα µεγαλύτερο ποσοστό κατανοµής τους για τη δη-
µόσια υγεία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω µε µία αναφορά για τα
εθνικά θέµατα. Ο κύριος Πρωθυπουργός µίλησε για διευθέτηση
µέσω της παραποµπής στο Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης, πε-
ριοριζόµενος σε γενικότητες. Με ανησυχεί βαθύτατα, όπως πρέ-
πει να ανησυχεί βαθύτατα και όλους τους Έλληνες, ότι ο κύριος
Πρωθυπουργός σε µία τόσο σοβαρή κοινοβουλευτική διαδικασία
δεν ενηµέρωσε την Εθνική Αντιπροσωπεία για το τι θα περιλαµ-
βάνει το συνυποσχετικό της παραποµπής στο Διεθνές Δικαστή-
ριο της Χάγης. 
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Θα αποδεχθεί άραγε η Ελλάδα ένα υβριδικό καθεστώς σε ό,τι
αφορά στα χωρικά ύδατα στο Αιγαίο, όπου αλλού θα είναι έξι,
αλλού δέκα και αλλού δώδεκα ναυτικά µίλια; Θα δεχτεί η ελλη-
νική Κυβέρνηση να συζητήσει θέµα αποστρατικοποίησης των νη-
σιών ή µείωσης του στρατιωτικού αποτυπώµατος; 

Και δεν µπορείτε να χρησιµοποιείτε ως επιχείρηµα ότι οι πολί-
τες σάς ψήφισαν στις εκλογές και ότι έχετε λευκή επιταγή, γιατί
δεν έχετε. Και κυρίως δεν µπορείτε να χρησιµοποιείτε αυτό το
επιχείρηµα, γιατί αποφύγατε να γίνει συζήτηση για τα εθνικά θέ-
µατα και το περιεχόµενο του διαλόγου µεταξύ Ελλάδας και Τουρ-
κίας, όταν είναι γνωστές οι πάγιες εθνικές θέσεις και οι κόκκινες
γραµµές της χώρας από το 1974 έως σήµερα στα ζητήµατα εξω-
τερικής πολιτικής. 

Μιλήσατε για ενίσχυση της αµυντικής βιοµηχανίας, σαν να ανα-
λάβετε χθες τη διακυβέρνηση της χώρας. Τέσσερα ολόκληρα
χρόνια τι κάνατε; Σε καµµιά αµυντική συµφωνία και προµήθεια
οπλικού συστήµατος δεν προβλέπεται συµµετοχή της ελληνικής
αµυντικής και ναυπηγικής βιοµηχανίας. Μιλήσατε για επιτάχυνση
της δικαιοσύνης µέχρι το τέλος τετραετίας, όταν δεν κάνατε τί-
ποτα τέσσερα ολόκληρα χρόνια, µε την πρωτόδικη υπόθεση στην
Ελλάδα να διαρκεί επτακόσιες ηµέρες, όταν ο µέσος όρος της
Ευρώπης είναι πενήντα ηµέρες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Μητσοτάκης θέλει να εµ-
φανίζεται ως κάτι που δεν είναι. Μέχρι σήµερα βέβαια αυτό τού
το επέτρεπε η ποιότητα του ήθους που εξέπεµπε η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση. Τα πράγµατα όµως άλλαξαν. Το ΠΑΣΟΚ επέ-
στρεψε και η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας γνωρίζει ότι
πλέον απέναντί της έχει µία αξιόπιστη και συγκροτηµένη Αντιπο-
λίτευση. Γνωρίζει ότι έχει απέναντί της το ΠΑΣΟΚ, τον εκφραστή
της δηµοκρατικής παράταξης, την υπεύθυνη πολιτική δύναµη της
χώρας, τον φορέα που θα εκφράσει και πάλι τις ελπίδες και τα
όνειρα των πολιτών για ένα καλύτερο αύριο.

Σ’ αυτή τη χώρα υπάρχουν ανισότητες, όπως υπάρχει και ένα
τεράστιο έλλειµµα κοινωνικής δικαιοσύνης. Και η δική µας θέση,
η θέση του ΠΑΣΟΚ, είναι κοντά σε αυτούς τους πολίτες. Στους
πολίτες που η Κυβέρνηση ωθεί στο περιθώριο, στους πολίτες
που η Κυβέρνηση στερεί δυνατότητες, εµποδίζει να δηµιουργή-
σουν, να φτιάξουν τη ζωή τους. Για όλους αυτούς εµείς θα αγω-
νιστούµε, για να τους δώσουµε πάλι όραµα, ελπίδα και προο-
πτική. Με αίσθηµα ευθύνης, µε επίκεντρο τον άνθρωπο, µε πίστη
στις αρχές και τις αξίες µας, κυρίως όµως µε το βλέµµα στραµ-
µένο στο µέλλον. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Όλγα Γεροβασίλη): Καλείται στο Βήµα ο

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία κ. Παππάς. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Οι εκλογές έγιναν και έχουµε µια νέα πολιτική πραγµατικότητα,

η οποία φέρνει άπαντες ενώπιον νέων ευθυνών και νέων πραγµα-
τικοτήτων, νέων συσχετισµών. Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
είναι στη θέση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και η Νέα Δηµο-
κρατία είναι στη διακυβέρνηση για δεύτερη, όµως, θητεία. Και το
λέω αυτό και το υπογραµµίζω, διότι έχουµε δει όλες αυτές τις
ώρες που συζητάµε για τις Προγραµµατικές Δηλώσεις τους Βου-
λευτές της κυβερνητικής πλειοψηφίας να ανεβαίνουν στο Βήµα
και να προσποιούνται ότι δεν κυβέρνησαν την προηγούµενη τε-
τραετία. Να επαναλαµβάνουν -αναρωτιέµαι πώς- το επιχείρηµα
ότι φταίνε οι προηγούµενοι. Θέλω να τους υπενθυµίσω ότι οι προ-
ηγούµενοι είναι η ίδια η Νέα Δηµοκρατία. Και, όπως είπε ο Σω-
κράτης Φάµελλος στην εισηγητική του τοποθέτηση, καλείστε να
λύσετε προβλήµατα τα οποία δεν καταφέρατε να επιλύσετε στην
τετραετία 2019 - 2023 ή προβλήµατα που δηµιουργήσατε µε τη
δική σας πολιτεία, είτε αυτό λέγεται η προσδοκία της επενδυτι-
κής βαθµίδας είτε η κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος, που
είναι ξανά στις εξαγγελίες, είτε µεγάλα έργα τα οποία µε πανο-
µοιότυπο τρόπο ήρθαν στις προεκλογικές εξαγγελίες και στις
προγραµµατικές δηλώσεις και το 2019 και το 2023. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Έχετε όµως και το βάρος του απολογισµού της κυβερνητικής
σας θητείας. Το βάρος, δηλαδή, του γεγονότος ότι κατά τη διάρ-
κεια του 2019 - 2023 αυξήθηκε το δηµόσιο χρέος κατά 45 δισε-
κατοµµύρια και το ιδιωτικό χρέος περίπου άλλο τόσο. Μιλάτε για
αναπτυξιακό θαύµα. Η Ελλάδα, κυρίες και κύριοι της Νέας Δη-
µοκρατίας, στην ανάπτυξη 2019 µε 2022 ήταν δέκατη όγδοη
στους είκοσι εφτά, ενώ το πρώτο τρίµηνο του 2023 έχουµε αρ-
νητικό ρυθµό µεταβολής του ΑΕΠ. Μιλάτε για τις εξαγωγές, αλλά
οι εισαγωγές αυξήθηκαν ακόµα περισσότερο, µε αποτέλεσµα να
έχουµε το µεγαλύτερο εµπορικό έλλειµµα της εικοσαετίας. Οι δε
περιβόητες ξένες επενδύσεις, σωρευτικά 2,7 δισεκατοµµύρια µε-
ταξύ 2019 και 2022, αφορούν πάνω από 60% εξαγορές κόκκινων
δανείων από τα funds. Ο πραγµατικός µισθός µειώθηκε στην Ελ-
λάδα κατά 5%, ενώ η µείωση κατά µέσο όρο στην Ευρωπαϊκή
Ένωση είναι 0,5%. 

Η επιχειρηµατολογία σας περί µείωσης φόρων πραγµατικά
εξαϋλώνεται από τα πραγµατικά αποτελέσµατα των φορολογι-
κών εσόδων, τα οποία αφορούν κυρίως έµµεσους φόρους και
απέδωσαν σχεδόν παραπάνω από 5 δισεκατοµµύρια µόνο από
τον ΦΠΑ. Η χώρα µας ακριβώς λόγω της ακρίβειας είναι δέκατη
όγδοη στους δεκαεννιά της Ευρωζώνης σε κατά κεφαλήν διαθέ-
σιµο εισόδηµα µε όρους αγοραστικής δύναµης. 

Στο δεύτερο εξάµηνο του 2022 ήµασταν πρώτοι στην Ευρώπη
στην τιµή ρεύµατος πριν από τις επιδοτήσεις και βεβαίως στα-
θερά έχουµε τις πρώτες θέσεις στην ακριβότερη βενζίνη στην
Ευρωπαϊκή Ένωση. Ταυτόχρονα για τη νέα περίοδο έχετε δε-
σµευτεί όχι σε λογικά, αλλά σε υψηλά πρωτογενή πλεονάσµατα.
Ο κ. Μητσοτάκης τα χαρακτήρισε λογικά. 

Θα ήθελα να σταθώ και σε κάτι άλλο. Χαρακτηρίζετε την τε-
τραετία 2023 - 2027 τετραετία όπου θα υποστηρίξετε τη δηµόσια
υγεία. Το ερώτηµα που σας κάνουµε είναι σαφές. Εάν ανοίξει κα-
νείς τον πίνακα για τις δαπάνες από το Ταµείο Ανάκαµψης ανά
χώρα βλέπει ότι η Ελλάδα είναι στη δέκατη όγδοη θέση σε σχέση
µε το ποσοστό του Ταµείου Ανάκαµψης που αφιερώνει στη δη-
µόσια υγεία. Πρώτη η Εσθονία µε 30%. Ποιες είναι οι βασικές της
δαπάνες; Ελικόπτερα για αεροδιακοµιδές. Η Ελλάδα στη δέκατη
έβδοµη θέση µε 4,5%. Συνεπώς το επιχείρηµα σας ότι αυτή την
τετραετία θα σκύψετε πάνω από τα προβλήµατα της δηµόσιας
υγείας δεν υποστηρίζεται καθόλου από την επιλογή σας να µη
διοχετεύσετε κονδύλια προς τα εκεί. 

Υπάρχουν ιστορικά προηγούµενα, κυρίες και κύριοι της Νέας
Δηµοκρατίας, και θα ήθελα να σας καλέσω να µην µπείτε στον
πειρασµό να επαναλαµβάνετε το επιχείρηµα, όταν δεν µπορείτε
να απαντήσετε επί της ουσίας, «πήραµε 41% και αυτά κρίθηκαν».
Πολλές κυβερνήσεις, ιδιαίτερα της συντηρητικής παράταξης,
στην ελληνική πολιτική ιστορία είχαν µείωση των ποσοστών τους
στη δεύτερη κυβερνητική θητεία, ακριβώς επειδή κουβαλούσαν
τα πεπραγµένα της πρώτης και δεν µπορούσαν να κατηγορήσουν
τους προηγούµενους για τα προβλήµατα τα οποία προέκυπταν.
Θυµίζω. Εκλογές 1961, οι περιβόητες εκλογές βίας και νοθείας,
η ΕΡΕ λαµβάνει 50%. Εκλογές 1963: 39%. Εκλογές 1964: 35%.
Εκλογές 1977, Νέα Δηµοκρατία: 41%. Εκλογές 1981: 35%. Εκλο-
γές 2007, η Νέα Δηµοκρατία 41%. Εκλογές 2009: 33%. Είναι ιστο-
ρικά παραδείγµατα και την ιστορική πείρα θα πρέπει κανείς να
τη λαµβάνει υπ’ όψιν του και να µη θεωρεί ότι µε τη λαϊκή ετυµη-
γορία -την οποία προφανώς αναγνωρίζουµε όλοι και κάνουµε κι
εµείς την αυτοκριτική µας- ξεµπέρδεψε µε τα προβλήµατα τα
οποία είναι µπροστά µας και συσσωρεύονται. 

Υπάρχει ένα νέο πολιτικό φαινόµενο. Η Βουλή µας είναι πολυ-
κοµµατική. Έχει υπάρξει ξανά στο παρελθόν. Έχει όµως αυξη-
µένη δύναµη φωνών ακραίας Δεξιάς και µισαλλοδοξίας. Αυτό
είναι ένα θεµελιακό πρόβληµα, που ξεκίνησε στην περασµένη δε-
καετία, και εδώ έχει ευθύνες κυρίως η προηγούµενη αλλά και
αυτή η ηγεσία της Νέας Δηµοκρατίας, διότι, όπως γνωρίζετε, έχει
αφοµοιώσει όλα τα στελέχη του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού
και βεβαίως εσχάτως και ενώπιον των τηλεοπτικών δεκτών και
τον κ. Καρατζαφέρη τον ίδιο, ο οποίος σε πολλαπλές τηλεοπτικές
εµφανίσεις µάς εξηγούσε πόσο θαυµάσιος Πρωθυπουργός είναι
ο κ. Μητσοτάκης. Θα ήθελα να σας καλέσω να µην κάνετε το
λάθος, να µην κάνετε το ολίσθηµα να υιοθετήσετε εκ νέου επι-
χειρήµατα τα οποία ακούγονται από ακροδεξιά χείλη. 

1360 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Σήµερα, αυτές τις µέρες, χθες και σήµερα, ακούστηκε από
αυτό το Βήµα ο όρος «εθνοµηδενισµός». Και, λυπάµαι που το
λέω, δεν ήταν η πρώτη φορά που ακούστηκε. Ήταν όρος τον
οποίο χρησιµοποίησαν δικά σας στελέχη όταν φέρναµε τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών. Όταν συζητάγαµε τη συνταγµατική Αναθε-
ώρηση και πώς τα έφερε η ζωή. Τα βασικά κοινοβουλευτικά κα-
θήκοντα θα τα έχει ο κ. Βορίδης. Αναρωτιέµαι, όταν ο ίδιος εκτό-
ξευε ενάντια στη δική µας παράταξη κατηγορίες περί εθνοµηδε-
νισµού, µε ποιο ιδεολογικό και πολιτικό απόθεµα θα απαντήσει
στην κριτική η οποία χρησιµοποιεί ακριβώς την ίδια ορολογία
στην καινούργια κοινοβουλευτική περίοδο. Το φαινόµενο αυτό
µόνο ενισχύει τις φωνές της ακραίας Δεξιάς. 

Δείτε τι έχει γίνει στη Γαλλία, δείτε τι έχει γίνει στην Ιταλία,
δείτε τι γίνεται στην Ολλανδία. Προσέξτε να µη γεµίζετε τα ιδεο-
λογικά και τα πολιτικά ντεπόζιτα ανθρώπων που λένε, για παρά-
δειγµα, ότι οι γυναίκες δεν µπορούν να έχουν τον έλεγχο πάνω
στο σώµα τους. Ακούσαµε κιόλας απόψεις οι οποίες εφάπτονται
αντιλήψεων περί καθαρότητας της φυλής. Αυτές τις ακούγαµε
από ανθρώπους τα περασµένα χρόνια που στο µπράτσο τους
είχαν τη σβάστικα χαραγµένη σε τατουάζ. Δεν ξέρω αν σε αυτή
την Αίθουσα υπάρχουν άνθρωποι που στο µπράτσο τους, στο
στήθος τους, έχουνε τη σβάστικα. Ελπίζω και φαντάζοµαι να µην
υπάρχουν. 

Θα πρέπει όλες οι δηµοκρατικές δυνάµεις, όµως, να στείλουν
ένα µήνυµα, ότι αυτά τα σύµβολα και αυτές οι ιδέες είναι καταδι-
κασµένες να πάνε στον σκουπιδοτενεκέ της ιστορίας και οι φο-
ρείς τους να είναι πάντα αποµονωµένοι. Και το λέω αυτό, κυρίες
και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, διότι ελπίζουµε ως ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία ειλικρινά να µην µπείτε στον πειρασµό να
αναζητήσετε πλειοψηφία αλλαγής των συνταγµατικών διατάξεων
κοιτώντας προς εκείνη την πλευρά, να µην µπείτε σε ένα δούναι
και λαβείν µε ακραίες φωνές, οι οποίες ενδεχοµένως µέσω αυτής
της διαδικασίας να επιχειρήσουν να κανονικοποιήσουν και να φέ-
ρουν στο κέντρο της πολιτικής συζήτησης ακραίες ιδέες, ακραίες
πρακτικές, που τις έχει πληρώσει η χώρα µας πάρα πολύ ακριβά.

Υπάρχει και κάτι άλλο που αφορά τη νέα κοινοβουλευτική πε-
ρίοδο και είναι ριζικά διαφορετικό από το δεύτερο. Είναι ο καµ-
βάς µέσα στον οποίο θα κληθείτε να ασκήσετε οικονοµική
πολιτική. Ο καιρός του εύκολου δανεισµού και των δαπανών
έκλεισε. Αυξήσατε το δηµόσιο χρέος κατά 50 δισεκατοµµύρια,
κάνατε δαπάνες και τα Market Pass και τις επιστρεπτέες προκα-
ταβολές και µία σειρά από άλλα πράγµατα, τα οποία αντικειµε-
νικά -εµείς το αναγνωρίζουµε- διαµόρφωσαν -και είναι λογικό-
συναινέσεις γύρω από την πολιτική που ασκήσατε. 

Τώρα περνάµε όµως στον καιρό, στην περίοδο της περιστολής
της δηµοσιονοµικής, της εξοικονόµησης πόρων, των πλεονασµά-
των και βεβαίως των αυξηµένων επιτοκίων. Καλείστε, λοιπόν, να
απαντήσετε. Δεν φάνηκε από την εισαγωγική τοποθέτηση του κ.
Μητσοτάκη ότι υπάρχει συνείδηση των κινδύνων και των προκλή-
σεων που φέρνει αυτή η νέα πραγµατικότητα στην πολιτική µας
ζωή και στις οικονοµικές εξελίξεις. Και όπως δεν φάνηκε να έχει
συνείδηση ή δεν ήθελε να το κρύψει προφανώς ο κ. Μητσοτάκης
το ζήτηµα των επιπτώσεων της αύξησης του δηµόσιου χρέους
και της µεγάλης µεταβολής που εκ των πραγµάτων θα κληθεί να
κάνει σε σχέση µε όσα έκανε την προηγούµενη περίοδο, την ίδια
θα σας έλεγα, δεν θέλω να πω ελαφρότητα, αλλά θα πούµε ότι
παρέκαµψε τα ζητήµατα του ιδιωτικού χρέους. Το ιδιωτικό χρέος
έχει συσσωρευτεί, επιβαρύνει νοικοκυριά και επιχειρήσεις και η
µοναδική απάντηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι ο Πτωχευτικός
Κώδικας, που δεν προστατεύει ούτε την πρώτη κατοικία ούτε την
επαγγελµατική στέγη ούτε την αγροτική γη ούτε, βεβαίως, τις εύ-
λογες δαπάνες διαβίωσης.

Τι θα κάνει, λοιπόν, η Νέα Δηµοκρατία από ό,τι καταλάβαµε
από τις Προγραµµατικές της Δηλώσεις; Θα αφήσει αυτό το
βουνό ιδιωτικού χρέους να προχωρήσει σε µία µεγάλη εκκαθά-
ριση στην ελληνική οικονοµία. Είναι ο πυρήνας των ιδεών της οι-
κονοµικής πολιτικής που καταγράφεται στο σχέδιο Πισσαρίδη.
Το έχουν εκστοµίσει αυτό ρητά Υπουργοί της Κυβέρνησης. Εµείς
θεωρούµε ότι είναι µια καταστροφική επιλογή.

Μία επιχείρηση που κλείνει δεν ανοίγει ξανά καθόλου εύκολα,
δεν δηµιουργούνται οι θέσεις εργασίας, όπως αναβοσβήνουµε

τον διακόπτη, το φως. Θέλει πολύ κόπο για να δηµιουργηθούν εκ
νέου και, δυστυχώς, δεν είναι επιλογές το να αφήνουν σχεδόν το
σύνολο των ελληνικών επιχειρήσεων εκτός χρηµατοδότησης. Θυ-
µίζω τι είχε πει ο κ. Στουρνάρας, ο οποίος δεν είναι στον ΣΥΡΙΖΑ,
ότι µόνο το 3%, 4% των ελληνικών επιχειρήσεων έχει τη δυνατό-
τητα χρηµατοδότησης από τις τράπεζες. Ο κ. Χατζηθεοδοσίου,
του επαγγελµατικού επιµελητηρίου, είπε επίσης ότι το ίδιο ποσο-
στό των επιχειρήσεων έχει τη δυνατότητα πρόσβασης στις χρη-
µατοδοτήσεις του Ταµείου Ανάκαµψης. Αυτές είναι πραγµατι-
κότητες που δεν φαίνεται αυτή τη στιγµή να αντιµετωπίζετε.

Πάρα πολύ σύντοµα. Είναι σαφές ότι έχετε κρυφή ατζέντα σε
σχέση µε το Σύνταγµα, κυρίες και κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας.
Σας προκαλέσαµε προεκλογικά και σας ζητήσαµε να πείτε ποια
άρθρα επιθυµείτε να αλλάξετε. Δεν πήραµε καµµία απάντηση. Ο
κ. Μητσοτάκης µίλησε για ευρεία αναθεώρηση και από αυτό εδώ
το βήµα απευθύνθηκε προς το ΠΑΣΟΚ, λέγοντας «ελάτε να αλ-
λάξουµε το άρθρο 16». Αν ο καηµός σας ήταν µόνο το άρθρο 16,
στην αναθεώρηση του οποίου εµείς σαφώς διαφωνούµε, δεν θα
κάνατε λόγο για ευρεία αναθεώρηση. 

Και ρωτάµε πάρα πολύ καθαρά και ευθέως: Ποια άρθρα θέ-
λετε να αλλάξετε; Θέλετε να αλλάξετε το άρθρο που προβλέπει
τη µονιµότητα των δηµοσίων υπαλλήλων; Ο κ. Μητσοτάκης έχει
κάνει πολλές δηλώσεις στο παρελθόν ότι διαφωνεί µε τον θεσµό
της µονιµότητας. Θέλετε να αλλάξετε το άρθρο που οριοθετεί
τις αρµοδιότητες των ανεξάρτητων αρχών; Μήπως θέλετε να αλ-
λάξετε, διότι υπάρχει και πρόσφατο βεβαρηµένο παρελθόν, το
άρθρο που διασφαλίζει άνευ όρων το απόρρητο των επικοινω-
νιών; Ή µήπως το άρθρο 5 και το άρθρο 21, πάνω στο οποίο βα-
σίστηκε η απόφαση του Συµβουλίου της Επικρατείας -προσέξτε-
για τη µη ιδιωτικοποίηση του νερού. Και επειδή πολλή κουβέντα
γίνεται για το Υπερταµείο, όποιος θέλει να πουλήσει δηµόσια
υπηρεσία ούτε ΤΑΙΠΕΔ χρειάζεται ούτε Υπερταµείο, κύριοι.
Υπήρχε Υπερταµείο και ΤΑΙΠΕΔ όταν πωλήθηκε η Ολυµπιακή;
Όποιος θέλει, λοιπόν, να ιδιωτικοποιήσει µπορεί να το κάνει και
έξω από το Υπερταµείο και το ΤΑΙΠΕΔ. Άρα θα πρέπει και εδώ
να ξεκαθαρίσετε τη θέση σας. 

Κλείνω, λέγοντας το εξής. Η χώρα έχει να αντιµετωπίσει πολ-
λές προκλήσεις. Δεν φαίνεται να σας απασχολούν ή, αν σας απα-
σχολούν, µας κρύβετε το γεγονός ότι σας απασχολούν από το
ζήτηµα των δηµοσιονοµικών περιορισµών, το ζήτηµα του ιδιωτι-
κού χρέους, τις διεθνείς προκλήσεις και τον τουρκικό αναθεωρη-
τισµό. Διότι έχουµε έναν εξ Ανατολών γείτονα, ο οποίος ονειρεύ-
εται νέες ισορροπίες, που περνούν µέσα από αλλεπάλληλες ανα-
ταραχές και ακούµε πράγµατα πολύ ανησυχητικά και δεν είµαστε
σε θέση να γνωρίζουµε εάν υπάρχουν συµφωνίες οι οποίες δεν
έχουν έρθει ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας ή δεν έχουν
βγει καθαρά ενώπιον του ελληνικού λαού. 

Σας λέµε το εξής: Είναι προφανές ότι ο κατακερµατισµός της
προοδευτικής ψήφου ευνόησε τη Νέα Δηµοκρατία. Ο ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία θα είναι εδώ και θα αγωνιστεί για να άρει
αυτόν τον κατακερµατισµό και να γίνει η αξιόπιστη εναλλακτική
δύναµη απέναντι στη Νέα Δηµοκρατία. Ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία ήταν, είναι και θα είναι εδώ, για να υπερασπιστεί την
κοινωνία, για να υπερασπιστεί την ειρήνη στην περιοχή, για τα
εθνικά µας δίκαια, µε εκείνους και εκείνες που τον εµπιστεύτη-
καν, µε εκείνες και εκείνους που θα τον εµπιστευτούν ξανά και
θα είναι εδώ για όλους και για όλες για την ευηµερία της κοινω-
νίας και της χώρας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Θα δώσουµε τον
λόγο στον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Γε-
ωργιάδη. Ήταν να µιλήσει στις 16.00, αλλά υπήρξε κάποιο κώλυ-
µα, κάποιο ζήτηµα στο Υπουργείο. Εξάλλου ο τελευταίος Υπουρ-
γός που µίλησε ήταν γύρω στις 15.00. 

Μετά τον κ. Γεωργιάδη θα ακολουθήσουν οι Κοινοβουλευτικοί
Εκπρόσωποι, ο κ. Κόντης, ο κ. Χήτας, ο κ. Ρούντας, ο κ. Καζα-
µίας.

Ελάτε, κύριε Υπουργέ, έχετε δώδεκα λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
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Ξεκινώντας την πρώτη µου οµιλία στη νέα σύνθεση της Βουλής
των Ελλήνων, θα ήθελα να ευχηθώ ιδιαίτερα καλή επιτυχία ως
αρκετά παλαιότερος συνάδελφος στους νεότερους συναδέλ-
φους και ιδιαίτερα στους νεοεκλεγέντες. Να έχουµε µια πολύ
καλή θητεία και µία πολύ εποικοδοµητική συνεργασία για το καλό
του τόπου και του ελληνικού λαού. Θα ήθελα επίσης να ευχαρι-
στήσω από το Βήµα αυτό τον Πρωθυπουργό της χώρας, τον κ.
Κυριάκο Μητσοτάκη -του εύχοµαι και χρόνια πολλά για σήµερα-
για το γεγονός ότι για µία δεύτερη συνεχόµενη κυβερνητική του
θητεία µού εµπιστεύεται ένα πάρα πολύ σηµαντικό χαρτοφυλά-
κιο, ένα από τα σηµαντικότερα χαρτοφυλάκια για την ελληνική
κοινωνία και την ελληνική οικονοµία, µετά το Υπουργείο Ανάπτυ-
ξης και Επενδύσεων που µου είχε εµπιστευθεί την προηγούµενη
φορά. Είµαι πολύ υπερήφανος και πολύ ευτυχής γι’ αυτή του την
εµπιστοσύνη και δεσµεύοµαι -όπως έκανα και την προηγούµενη
φορά- ότι θα κάνω ό,τι µπορώ περισσότερο και θα εργαστώ όσο
περισσότερο σκληρά µπορώ, για να φανώ αντάξιος της εµπιστο-
σύνης του και της εµπιστοσύνης του ελληνικού λαού και σε αυτή
µου τη θητεία στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης.

Η πολιτική, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάντα το πίστευα,
το είχα πει και στην οµιλία µου επί των προγραµµατικών δηλώ-
σεων το 2019, είναι ένα απολύτως µετρήσιµο µέγεθος. Η πολιτική
δεν µπορεί να είναι µόνο θεωρία. Άκουγα πριν τον κ. Παππά, που
έλεγε διάφορες θεωρίες. Και συχνά λέει η Αριστερά ότι οι αριθ-
µοί δεν λένε την αλήθεια και οι αριθµοί δεν µιλάνε για τους αν-
θρώπους. Κάνει λάθος η Αριστερά σε αυτό. Όλοι οι αριθµοί, όλοι
οι αριθµοί από πίσω τους κρύβουν ανθρώπινες ιστορίες. Όταν
λέµε, παραδείγµατος χάριν, ότι τον Ιούνιο του 2019, τον τελευ-
ταίο κυβερνητικό µήνα θητείας του ΣΥΡΙΖΑ, η ανεργία ήταν 17%
και τον Μάιο του 2023, τον τελευταίο µήνα της προηγούµενης
κυβερνητικής µας θητείας, η ανεργία ήταν 10,8%, δηλαδή επτά
µονάδες κάτω, αυτός ο αριθµός από πίσω του έχει πάνω από
τριακόσιες χιλιάδες ανθρώπους που βρήκαν δουλειά. 

Δεν είναι απλός αριθµός. Είναι τριακόσιες χιλιάδες άνθρωποι
οι οποίοι απέκτησαν αξιοπρέπεια. Είναι τριακόσιες χιλιάδες άν-
θρωποι οι οποίοι µπορούσαν να βρουν χρήµατα για να ικανοποι-
ήσουν τις ανάγκες της οικογένειάς τους. Είναι τριακόσιες
χιλιάδες άνθρωποι οι οποίοι µπορούσαν να συνεχίσουν τα όνειρα
της ζωής τους.

Ήταν Ιούνιος του 2019 όταν παραλάβαµε στον ΕΦΚΑ εκατόν
είκοσι πέντε χιλιάδες εκκρεµείς συντάξεις, αλλά -και το λέω αυτό
γιατί απέναντί µου είναι ο άξιος προκάτοχός µου, ο Γιάννης
Βρούτσης, ο οποίος το ξέρει καλύτερα από µένα- ήταν περίπου
το 2020 όταν η υπηρεσία του ΕΦΚΑ -και το λέω γιατί είχα ενηµέ-
ρωση µόλις σήµερα το πρωί από την αρµόδια υπηρεσία- ανακά-
λυπτε, αγαπητέ Γιάννη, σε σάκους χιλιάδες αιτήσεις συντάξεων
που δεν είχαν καταγραφεί στο σύστηµα, κυρίως από τον ΟΑΕΕ.
Και έγινε ολόκληρη οµάδα εργασίας τότε στον ΕΦΚΑ, για να κα-
ταγράψουν αυτές τις χιλιάδες συντάξεις από τους σάκους.

Ήταν, λοιπόν, εκατόν είκοσι πέντε χιλιάδες οι επίσηµες εκκρε-
µείς συντάξεις τον Ιούνιο του 2019. Σήµερα είναι τριάντα δύο χι-
λιάδες οι εκκρεµείς συντάξεις. Αυτή η διαφορά των εκατό
χιλιάδων συντάξεων είναι πραγµατικές ιστορίες πραγµατικών αν-
θρώπων. Είναι άνθρωποι οι οποίοι πια δεν διαµαρτύρονται ότι το
κράτος δεν τους δίνει τα χρήµατά τους. Είναι άνθρωποι που µπο-
ρούν να βάλουν τη ζωή τους σε τάξη.

Όταν λέµε ότι το 2019 παραλάβαµε βασικό µισθό 650 ευρώ,
για να τον παραδώσουµε τον Απρίλιο του 2023 στα 780 ευρώ,
αυτό είναι ένας απλός αριθµός, αλλά είναι και πάλι η πραγµατική
ζωή των πραγµατικών ανθρώπων.

Εύχοµαι σε αυτή τη νέα µας θητεία να φανεί ότι ο ΣΥΡΙΖΑ ίσως
έχει διδαχθεί κάτι από την πρόσφατη πανωλεθρία του στις εκλο-
γές, γιατί, αγαπητέ κύριε Παππά, σας άκουσα πριν να λέτε ότι η
κύρια αιτία που νίκησε η Νέα Δηµοκρατία ήταν η διάσπαση της
προοδευτικής -όπως την ονοµάζετε- ψήφου. Λάθος. Αν αθροί-
σετε τις ψήφους όλων των κοµµάτων -όσο και αν θέλετε να τις
αθροίσετε- που εσείς τα ονοµάζετε «προοδευτικά», µε τον δικό
σας αυθαίρετο προσδιορισµό, αν και είµαι βέβαιος πως πολλά
από τα κόµµατα αυτά δεν θα θέλουν να συναθροιστούν µαζί σας,
αλλά ας υποθέσουµε ότι µπορείτε να κάνετε ένα τέτοιο άθροι-

σµα, και πάλι σας έχουµε κερδίσει στις εκλογές. Πρέπει να σας
απασχολήσει όχι γιατί η λεγόµενη «προοδευτική ψήφος» διασπά-
στηκε, αλλά γιατί η Νέα Δηµοκρατία του Κυριάκου Μητσοτάκη
είχε µια τόσο ευρεία υποστήριξη από τον ελληνικό λαό και πε-
ντακάθαρη, ενώ σε εσάς έστειλε ένα τόσο ηχηρό µήνυµα. Πι-
στεύω ότι ο κυριότερος λόγος είναι αυτό που λένε τα στελέχη
σας µετεκλογικά στην τηλεόραση, ότι ήσασταν µακριά τελικά από
την πραγµατικότητα της κοινωνίας. Κοινώς, ότι δεν είχατε ιδέα τι
γινόταν στον κόσµο, γιατί, όταν σας λέγαµε για τα νούµερα αυτά
που προηγούµενα µόλις ανέφερα, η µόνιµη επωδός ήταν: «Αυτά
αφορούν αριθµούς και όχι ανθρώπους.». Η κάλπη απέδειξε ότι
αφορούν ανθρώπους και όχι αριθµούς.

Θα σας πω άλλο ένα παράδειγµα για το δικό µας Υπουργείο.
Βαρέθηκα να ακούω στα προεκλογικά τηλεοπτικά τραπέζια ότι
ξοδέψαµε -γιατί µας ρωτούσαν πού θα βρούµε τα λεφτά- τα 900
εκατοµµύρια ευρώ που δώσατε για το ΤΕΚΑ. Εκεί είναι ο κ. Τσα-
κλόγλου. Έχουµε δώσει 28 εκατοµµύρια για το ΤΕΚΑ.

Εύχοµαι η συζήτηση αυτή την τετραετία να γίνει µε πραγµατι-
κούς όρους και η κριτική, όταν γίνει, να είναι επί πραγµατικών πο-
λιτικών. Αυτό θα είναι η αληθινή ωφέλεια για τον ελληνικό λαό.
Δεν λέω ότι τα κάνουµε όλα τέλεια. Προφανώς δεν τα κάναµε
όλα τέλεια.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι τελείως βέβαιον ότι
αυτό που έχει τη µεγαλύτερη σηµασία είναι το να µπορούµε να
συνεννοηθούµε καλόπιστα. Όλοι στην Αίθουσα αυτή έχουµε για
να δώσουµε µια µάχη υπέρ του ελληνικού λαού. Μπορεί να δια-
φωνούµε. Σίγουρα διαφωνούµε, διαφορετικά θα ήµασταν στον
ίδιο πολιτικό χώρο. Δεν είµαστε όµως εχθροί. Είµαστε απλώς πο-
λιτικοί αντίπαλοι. Και, αν καταφέρουµε να συνεννοηθούµε ανθρώ-
πινα, θα βρούµε λύσεις.

Να σας πω ακόµα ένα παράδειγµα. Χθες ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός στην οµιλία του επί των Προγραµµατικών Δηλώσεων ανακοί-
νωσε µία από τις πρώτες πρωτοβουλίες που έχω αποφασίσει να
λάβω ως νέος Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης.

Θέλω, όµως, πριν πω αυτό, να πω κάτι για τους προκάτοχούς
µου. Θέλω να ευχαριστήσω ιδιαίτερα τον Γιάννη Βρούτση. Χαί-
ροµαι πολύ, Γιάννη, που είσαι στην Αίθουσα. Ο Γιάννης Βρούτσης
υπήρξε ένας άξιος Υπουργός Εργασίας. Τα βασικά εργαλεία που
σήµερα εγώ ως νέος Υπουργός Εργασίας έχω στα χέρια µου, δη-
λαδή ο «ΗΛΙΟΣ» και ο «ΑΤΛΑΣ», η δηµιουργία του Κέντρου Εί-
σπραξης Ασφαλιστικών Οφειλών είναι όλα δηµιουργήµατα του
Γιάννη Βρούτση. Όπως και ο e-ΕΦΚΑ -όχι ο ΕΦΚΑ, ο οποίος ιδρύ-
θηκε επί ΣΥΡΙΖΑ, αλλά είχε αφήσει απ’ έξω µερικά ταµεία-, η συ-
νένωση όλων των ταµείων δηλαδή, ολοκληρώθηκε από τον
Γιάννη Βρούτση.

Και θέλω να συγχαρώ κι εσένα, Γιάννη, και όλη την οµάδα σου
και τον Χρήστο Χάλαρη για την πολύ καλή δουλειά που κάνατε
τότε στον ΕΦΚΑ, για να µπει σιγά-σιγά σε µια τάξη.

Φυσικά θέλω να συγχαρώ τον προκάτοχό µου, Κωστή Χατζη-
δάκη, νυν Υπουργό Οικονοµικών, ο οποίος συνέχισε αυτή την
καλή δουλειά και προχώρησε µε πολύ µεγάλη ταχύτητα την εκ-
καθάριση των εκκρεµών συντάξεων, δίνοντας ανάσα σε χιλιάδες
συµπολίτες µας, οι οποίοι βρίσκονταν σε πολύ µεγάλη πίεση και
σε πολύ µεγάλη κρίση. 

Μια, λοιπόν, από τις πρώτες πρωτοβουλίες που αποφάσισα
εγώ να λάβω -και ευχαριστώ τον κύριο Πρωθυπουργό που έδωσε
την έγκρισή του- είναι να αλλάξουµε µε τους συνεργάτες µου
άµεσα την αρχιτεκτονική του συστήµατος παρακράτησης της σύ-
νταξης στους εργαζόµενους συνταξιούχους.

Θυµίζω ότι η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το 2019 είχε
παραλάβει από την κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ έναν εξοντωτικό νόµο,
που «ωθούσε» στην πραγµατικότητα τους συνταξιούχους, εάν
ήθελαν να εργάζονται, µόνο στη µαύρη εργασία. 

Συγκεκριµένα ο κ. Kατρούγκαλος είχε θεσπίσει περικοπή της
συντάξεως ενός συνταξιούχου που ήθελε να εργαστεί έστω και
µία µέρα τον µήνα στο 60%. Εάν δούλευε δηλαδή ένα ηµεροµί-
σθιο τον µήνα -και το λέω αυτό γιατί βλέπω τον κ. Μπιµπίλα και
είµαι σίγουρος πως το ξέρει καλά, καθώς είναι στον χώρο των
καλλιτεχνών- ένας ηθοποιός συνταξιούχος, δηλαδή εάν έκανε µία
παράσταση τον µήνα και έκοβε γι’ αυτό παραστατικό έχανε το
70% της συντάξεώς του. Προφανώς ή δεν θα έκανε ποτέ αυτή
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την παράσταση ή το πιθανότερο θα την έκανε χωρίς να τη δηλώ-
σει. 

Ήρθε µετά ο Γιάννης Βρούτσης και το κατέβασε αυτό στο
30%. Ήταν µια γενναία ρύθµιση τότε. Δεν µπορούσε να πάει γρη-
γορότερα, γιατί η ανεργία ήταν ακόµη ψηλά και έπρεπε να δοθεί
µεγαλύτερος χρόνος, για να µπορέσουµε να µειώσουµε την
ανεργία και να απορροφήσουµε περισσότερους από τους τότε
ανέργους στην αγορά εργασίας. 

Σήµερα, Γιάννη µου, έχω την ευτυχή συγκυρία να είµαι Υπουρ-
γός όχι σε µια ανεργία τού 17%, αλλά σε µια ανεργία τού 10%.
Και θυµίζω πως το 2019 όταν πήγα στο Υπουργείο Ανάπτυξης και
Επενδύσεων αυτό που άκουγα συνέχεια είναι: «Βρείτε µας δου-
λειά.». Φεύγοντας από το Υπουργείο Ανάπτυξης και Επενδύσεων
αυτό που ακούµε και σήµερα σε όλη την Ελλάδα από τις επιχει-
ρήσεις είναι: «Βρείτε µας εργαζοµένους.». 

Σήµερα, λοιπόν, είναι πολύ πιο ώριµες οι συνθήκες για να
άρουµε οριστικά αυτή την αδικία και να σταµατήσουµε να τιµω-
ρούµε τους συνταξιούχους µας οι οποίοι θέλουν να εργάζονται.
Η εργασία ενός συνταξιούχου µπορεί να γίνει και για λόγους ανά-
γκης, γιατί θέλει να βελτιώσει το εισόδηµά του, µπορεί να γίνει
όµως και για πολλούς άλλους λόγους, ακόµη και για καθαρά ψυ-
χολογικούς. Μπορεί να θέλει να συνεχίσει να κάνει τη δραστη-
ριότητά του, να αισθάνεται οικονοµικά ενεργός στην κοινωνία.
Δεν µπορεί αυτή η ανάγκη του να τιµωρείται µε την παρακράτηση
του 30% από τη σύνταξη, για την οποία έχει εργαστεί µια ολό-
κληρη ζωή. 

Λεπτοµέρειες της ρυθµίσεως θα ανακοινώσουµε κατά τις επό-
µενες ηµέρες µαζί µε τους αρµόδιους Υφυπουργούς, τον κ. Τσα-
κλόγλου και τον κ. Σπανάκη, ώστε να δώσουµε ακριβώς τις
παραµέτρους όπως πρέπει να είναι και να διασκεδάσουµε και τις
ανησυχίες κάποιων -πολύ λίγων- που είδαν κάποια προσχέδια
που δόθηκαν στη δηµοσιότητα και ανησύχησαν ότι µπορεί τελικά
εκείνοι να έχουν ζηµία. Δεν θα επιτρέψουµε µε τους κόπτες που
θα βάλουµε να υπάρχει οποιαδήποτε ζηµία.

Επίσης, να σας αναφέρω µια δεύτερη µεγάλη αδικία στο σύ-
στηµα, η οποία µε απασχολεί ιδιαίτερα. Έχουµε χιλιάδες ανθρώ-
πους, κυρίως ελεύθερους επαγγελµατίες, στους οποίους έχει
συµβεί το εξής: Πλήρωναν ασφαλιστικές εισφορές για πάρα
πολλά χρόνια, όµως για διάφορους λόγους στο τέλος του εργα-
σιακού τους βίου τα πράγµατα δεν πήγαν καλά. Όταν, λοιπόν,
ήρθε η ώρα να βγουν στη σύνταξη, έχουν χρέος στον ΕΦΚΑ. Σή-
µερα το καθεστώς λέει ότι εάν έχεις χρέος µέχρι 20.000 ευρώ -
και εκεί υπήρχε σχετική αύξηση του ορίου από τον Γιάννη Βρού-
τση, διπλασιασµός στην πραγµατικότητα-, τότε εκδίδεται η σύ-
νταξή σου και σου παρακρατείται το χρέος αυτό σε εξήντα δό-
σεις, έτσι ώστε σε εξήντα µήνες να έχεις εξοφλήσει αυτό το
χρέος προς το ταµείο. Εάν όµως έχεις χρέος 20.000 και 1 ευρώ,
τότε δεν µπορείς να πάρεις ποτέ σύνταξη. Πρέπει να πληρώσεις
τη διαφορά από τις 20.000 και πάνω εφάπαξ και µόνο εάν πλη-
ρώσεις αυτή τη διαφορά µπορείς µετά να κάνεις αίτηση και να
µπεις στη ρύθµιση των εξήντα δόσεων για τις 20.000. Τι σηµαίνει
αυτό; Ότι χιλιάδες συµπολίτες µας οι οποίοι έχουν πληρώσει, για
παράδειγµα, είκοσι πέντε ή είκοσι επτά χρόνια δεν µπορούν να
πάρουν σύνταξη και ζουν µε µηδέν σύνταξη ή µε προνοιακή σύ-
νταξη, εάν περάσουν το σχετικό όριο ηλικίας.

Αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι µια µεγάλη κοινωνική
αδικία. Το κράτος δεν µπορεί να έρχεται να εκδικηθεί κάποιον
στον οποίο η ζωή τα έφερε άσχηµα στο τέλος του εργασιακού
του βίου. Θα δουλέψουµε άµεσα µε τους συνεργάτες µου το επό-
µενο διάστηµα για να βρούµε λύσεις και να παρουσιάσουµε στην
Εθνική Αντιπροσωπεία λύση δίκαιη, που θα φροντίζει να δίνει διέ-
ξοδο σε αυτούς τους ανθρώπους, οι οποίοι πραγµατικά δεν
έχουν τη δυνατότητα να πληρώσουν αυτή τη διαφορά και έτσι να
µπορέσουν στα αλήθεια να απολαύσουν στο τέλος της ζωής τους
αυτά τα οποία δικαιούνται δίκαια από όλη τη ζωή, την οποία
έχουν εργαστεί. 

Το µήνυµα που θέλω να περάσω σε όλη την ελληνική κοινωνία
στην έναρξη της θητείας µου -και ελπίζω να µε αξιώσει ο Θεός
να τα καταφέρω- είναι ότι στην πορεία αυτής της θητείας δεν θα
αφήσουµε κανέναν µόνο του πίσω, ούτε συνταξιούχο ούτε εργα-
ζόµενο. Είµαστε εδώ για να βοηθήσουµε τους ανθρώπους και να

κάνουµε τη ζωή τους καλύτερη. Αυτή είναι η βασική µας ευθύνη,
η βασική µας στόχευση.

Θέλω να πω ότι µε τα πρόσφατα γεγονότα που έχουν έρθει
στη δηµοσιότητα έχει πάρα πολύ -και σωστά- έρθει στο προσκή-
νιο της επικαιρότητας το ζήτηµα των συνθηκών εργασίας των ερ-
γαζοµένων. Με τον αρµόδιο Υφυπουργό, τον Βασίλη Σπανάκη,
είµαστε σε καθηµερινή επαφή, να παρουσιάσουµε άµεσα και
στους κοινωνικούς εταίρους και στους συλλόγους των εργαζο-
µένων ένα συγκροτηµένο εθνικό σχέδιο δράσης αλλά και νοµο-
θετικές πρωτοβουλίες που θα διασφαλίσουν τις ανθρώπινες
συνθήκες διαβίωσης των εργαζοµένων, κυρίως στον τουρισµό,
όπου εκεί οι συνθήκες είναι πραγµατικά σε πολλές περιπτώσεις
εντελώς απαράδεκτες, αλλά βεβαίως και σε επαγγέλµατα τα
οποία έχουν τελικά έναν πολύ µεγάλο βαθµό επικινδυνότητας. 

Θα σας πω ένα παράδειγµα. Ως προς τους συνανθρώπους µας
που δουλεύουν ως ντελίβερι, θα διαπιστώσουµε ότι πολλοί από
αυτούς είτε τραυµατίζονται είτε, σε αρκετές δυστυχώς περιπτώ-
σεις, ακόµα και χάνουν τη ζωή τους σε εργατικά ατυχήµατα κατά
την άσκηση αυτής της εργασίας. Άρα, λοιπόν, οι συνθήκες ζωής
των εργαζοµένων και η ασφάλεια των εργαζοµένων θα αποτελέ-
σει κεντρικό πυλώνα της κυβερνητικής µας πολιτικής.

Θέλουµε να ενεργοποιήσουµε σε συνεργασία µε τους συλλό-
γους των εργαζοµένων, παραδείγµατος χάριν, όλες τις νοµοθε-
τικές προβλέψεις του παρελθόντος για τις αθλητικές δραστηριό-
τητες των εργαζοµένων και να φέρουµε µία νέα, πιο σύγχρονη
κουλτούρα στον τρόπο εργασίας και στην αύξηση της παραγω-
γικότητας µέσα στην αγορά εργασίας στην Ελλάδα. 

Και βεβαίως σύντοµα, πιστεύω περίπου στα τέλη Οκτωβρίου,
να είµαστε σε θέση, αγαπητέ Πάνο Τσακλόγλου, να παρουσιά-
σουµε και όλες τις ρυθµίσεις για το ασφαλιστικό, οι οποίες εκ-
κρεµούν και τις µεταρρυθµίσεις που πρέπει να κάνουµε, γιατί η
Κυβέρνησή µας θα παραµείνει µια βαθιά µεταρρυθµιστική Κυ-
βέρνηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, σας
παρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Ολοκληρώνω σε δευτερόλεπτα, κύριε
Πρόεδρε.

Δεν πρέπει να µας φοβίζουν, κυρίες και κύριοι, οι µεταρρυθµί-
σεις. Οι µεταρρυθµίσεις ως έννοια, ως λέξη λοιδορήθηκαν πάρα
πολύ στην Ελλάδα, κυρίως διότι οι περισσότερες έγιναν διά της
βίας την εποχή των µνηµονίων, υπό συνθήκες χρεοκοπίας και µε
πολύ µεγάλο κοινωνικό κόστος. Οι µεταρρυθµίσεις, όµως, εάν
αξιοποιηθούν σωστά, µπορούν να αλλάξουν τη ζωή των ανθρώ-
πων προς το καλύτερο, να µας επιτρέπουν να αξιοποιήσουµε
τους πόρους που έχουµε στη διάθεσή µας, που δεν είναι αµέτρη-
τοι, µε πολύ πιο αποτελεσµατικό τρόπο.

Θα ήθελα να τονίσω και το κυριότερο, και µε αυτό θέλω να
κλείσω. Θέλουµε να εξασφαλίσουµε όχι µόνο την καλή ζωή των
νυν συνταξιούχων και των νυν εργαζοµένων, αλλά να εξασφαλί-
σουµε την καλή ζωή των µελλοντικών συνταξιούχων και των µελ-
λοντικών εργαζοµένων, γιατί ασφαλώς για µας και για κάθε
υπεύθυνη πολιτική ηγεσία αυτό που έχει πολύ µεγάλη σηµασία
είναι να θυµόµαστε ότι έχουµε ευθύνη όχι µόνο στις παρούσες,
αλλά και στις επόµενες γενιές. Και µε αυτόν ακριβώς τον γνώ-
µονα θα προχωρήσουµε σε µεταρρυθµίσεις που θα διασφαλίζουν
τη βιωσιµότητα του ασφαλιστικού µας συστήµατος και τα συµ-
φέροντα και των επόµενων γενεών. 

Θέλω να κλείσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µόνο µε µια
φράση από τον Ησίοδο: «Έργον δ’ ο�δ�ν �νειδος, �εργίη δέ τ’
�νειδος». Δηλαδή καµµία εργασία δεν είναι ντροπή, ντροπή είναι
να µην εργάζεται κανείς. Με αυτό το πνεύµα, το οποίο στη χώρα
αυτή υπάρχει ήδη εδώ και χιλιάδες χρόνια, θα εργαστούµε
σκληρά αυτή την τετραετία. Σκοπός µας είναι να ρίξουµε όσο
γρηγορότερα γίνεται την ανεργία κάτω από το 10%. Πιστεύω ότι
σε κάποιους µήνες από σήµερα, έναν, ενάµιση χρόνο είναι ένας
ρεαλιστικός στόχος να το επιτύχουµε. Σπάζοντας σε ετήσια βάση
το φράγµα του 10% θα µπορούµε να επιστρέψουµε σε δικαιώ-
µατα που χάθηκαν την εποχή του µνηµονίου και τα οποία οι ερ-
γαζόµενοί µας τα χρειάζονται και δικαιούνται να τα απολαµβά-
νουν.
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Και στέλνω και ένα τελευταίο µήνυµα σε όλες τις επιχειρήσεις.
Οι επιχειρήσεις µας την προηγούµενη τετραετία απήλαυσαν µε-
γάλα κέρδη και πολύ µεγάλη πρόοδο της οικονοµίας µας. Η οι-
κονοµία µας αναπτύχθηκε την προηγούµενη τετραετία µε πρωτο-
φανείς ρυθµούς σταθερά, µε υπερδιπλάσιους ρυθµούς από τον
ευρωπαϊκό µέσο όρο. Και οι καρποί αυτής της οικονοµικής επι-
τυχίας φάνηκαν στην πραγµατική ζωή των ανθρώπων. Τώρα,
όµως, έχει έρθει η ώρα να δώσουµε σκληρά τη µάχη, ώστε οι ερ-
γαζόµενοι των επιχειρήσεων να απολαύσουν το µερίδιο που τους
αναλογεί από αυτή τη συλλογική µας εθνική επιτυχία.

Δεν θέλω να σπεύδουν οι επιχειρήσεις να ζητούν ασταµάτητα
εύκολες λύσεις για το έλλειµµα στην αγορά εργασίας. Η µετά-
κληση εργαζοµένων από το εξωτερικό είναι ένα όπλο, αλλά το
τελευταίο όπλο. Πρώτα θα πρέπει οι επιχειρήσεις να αυξήσουν
δίκαια τους µισθούς στους εργαζόµενους και να δώσουν στους
εργαζόµενους τον µισθό που τους αναλογεί µε βάση την παρα-
γωγικότητα της σηµερινής ελληνικής οικονοµίας και µετά θα συ-
ζητήσουµε όλα τα άλλα. 

Ο τουρισµός αποτελεί ένα καλό παράδειγµα. Στους παλαι-
ότερους χαµηλούς µισθούς δεν έβρισκαν, όταν οι µισθοί αυξή-
θηκαν άρχισαν να βρίσκουν. Αυτός θα είναι ο δρόµος και θα πάµε
όλοι µαζί, για να κάνουµε την Ελλάδα µας όπως πρέπει και ο ελ-
ληνικός λαός και ο Έλληνας εργαζόµενος να απολαύσει αυτά
που του αξίζουν.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Με αφορµή και την
οµιλία του κυρίου Υπουργού, θερµή παράκληση προς τους
Υπουργούς να τηρούν τον χρόνο. Υπάρχει µία ανοχή σχετική,
αλλά να µην το παρακάνουµε. Σας παρακαλώ πολύ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο, σας
παρακαλώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ζήτησε τον λόγο ο
κ. Παππάς, είναι Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. Μίλησε ο κ. Γε-
ωργιάδης. Μετά τον κ. Παππά θα συνεχίσουµε µε τους υπόλοι-
πους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους. 

Ορίστε, κύριε Παππά, έχετε τον λόγο. Είναι η δεύτερη παρέµ-
βαση για σήµερα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα είµαι
πολύ σύντοµος.

Κύριε Γεωργιάδη, ειλικρινώς δεν περίµενα να µας κάνετε κρι-
τική από αυτή τη σκοπιά. Δεν ξέρω αν µε παρακολουθήσατε.
Είµαι βέβαιος ότι µε παρακολουθήσατε, αλλά σχεδόν µε βαρετό
τρόπο παρέθεσα στοιχεία. Δεν έκανα θεωρία. Μιλήσατε για τους
µισθούς και σας είπα ότι είχαµε πραγµατική µείωση των µισθών
5% στη δική σας θητεία, ενώ ο µέσος όρος στην Ευρώπη είναι
0,5%.

Δεύτερον, θα περίµενα ανθρώπινα να πείτε κάτι για τους ερ-
γαζόµενους, που ο ένας είδαµε να πρέπει να κάνει τον αµφίβιο
για να σερβίρει παραθερίζοντες και τον άλλον τον οποίο τον
έκλεισαν στο ψυγείο, επειδή τραυµατίστηκε και δεν πήγε στο νο-
σοκοµείο. 

Τρίτον, µιλήσατε για την ανεργία. Μπορείτε να µας πείτε εσείς
έστω, διότι κανένας προκάτοχός σας δεν µπήκε σε αυτή τη βά-
σανο, πώς εξηγείτε την τεράστια απόκλιση των στοιχείων µεταξύ
ΕΛΣΤΑΤ και ο ΟΑΕΔ, η οποία από το ’19 και µετά είναι εντυπω-
σιακή; Ο ΟΑΕΔ µιλά για πεντακόσιες χιλιάδες ανέργους και η ΕΛ-
ΣΤΑΤ για οκτακόσιες πενήντα χιλιάδες περίπου. 

Πάµε παρακάτω. Σας µιλήσαµε για κάποιες προκλήσεις και δεν
ακούσαµε κουβέντα. Υπάρχει θέµα µε το δηµόσιο χρέος. Υπάρχει
θέµα µε το ιδιωτικό χρέος και απέναντι σε αυτό επανήλθατε σε
επιχειρηµατολογία, η οποία θα µπορούσε να κοµιστεί σε αυτή την
Αίθουσα το 2019. Έχετε µια πολιτεία, τι θα κάνετε δηλαδή; Θα
κάνετε τα ίδια; Θα αυξηθεί το δηµόσιο χρέος άλλα 50 δισεκατοµ-
µύρια; Το αυξήσατε 50 δισεκατοµµύρια το ’19 - ’23. Αυτές τις
απαντήσεις θέλουµε.

Καλωσορίζω το ύφος που λέει να συνεννοηθούµε. Για να συ-
νεννοηθούµε, όµως, θα πρέπει να ακούµε ο ένας τον άλλο. Σας
παρέθεσα στοιχεία αλλεπάλληλα και δυστυχώς πετάξατε την
µπάλα στην εξέδρα και είπατε ότι η Αριστερά κάνει µόνο θεωρία. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και

Κοινωνικής Ασφάλισης): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Υ-

πουργέ, έχετε τον λόγο πολύ σύντοµα, σας παρακαλώ, για να
προχωρήσουµε τη διαδικασία.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Αγαπητέ κύριε συνάδελφε, περίµενα -
επαναλαµβάνω- να κάνουµε καλόπιστη συζήτηση.

Λέτε: Γιατί η ΕΛΣΤΑΤ λέει αυτό και η ΔΥΠΑ, ο παλιός ΟΑΕΔ,
λέει το άλλο; Με συγχωρείτε. Όταν ήσασταν εσείς, ο Νίκος Παπ-
πάς, Υπουργός έλεγαν το ίδιο νούµερο;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Δεν είχαν τέτοια απόκλιση. Θα σας
δώσω τα στοιχεία.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Μη µε διακόπτετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,
απαντήστε σύντοµα, σας παρακαλώ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Για να ξέρει η Εθνική Αντιπροσωπεία
και κυρίως να ακούσει ο ελληνικός λαός που βλέπει. Αυτό που
κάνετε δεν είναι έντιµο πολιτικά. Η ΕΛΣΤΑΤ και ο ΟΑΕΔ, η ΔΥΠΑ
δηλαδή, έχουν δύο διαφορετικούς δείκτες. Η ΕΛΣΤΑΤ µετράει
αυτούς που δεν έχουν δουλειά και που ψάχνουν για δουλειά. Τε-
λεία. 

Ο ΟΑΕΔ µετράει µόνο αν έχεις ή δεν έχεις. Άρα έρχεστε και
µου λέτε ότι δύο διαφορετικές µετρήσεις δίνουν δύο διαφορετικά
αποτελέσµατα. Αφού είναι διαφορετικοί δείκτες. Αυτή είναι η
απάντηση. Πάντα, όσα χρόνια υπάρχουν οι δύο δείκτες, δεν συ-
µπίπτει ποτέ ο δείκτης της ΕΛΣΤΑΤ µε τον ΟΑΕΔ. 

Δεύτερον, για τα δύο περιστατικά που αναφέραµε ή δεν είστε
καλά ενηµερωµένος, που δεν το πιστεύω, ή θέλετε απλώς να κά-
νετε αυτό που συνήθως γίνεται εδώ και που δεν σας πήγε καλά
στις εκλογές. Πρώτος εγώ είµαι αυτός που ζήτησα από τον διοι-
κητή της ανεξάρτητης αρχής να µε ενηµερώσει για άµεσο έλεγχο
που έκανε η ανεξάρτητη αρχή στην Κρήτη στο περιστατικό µε
τον µάγειρα και έχω επικοινωνήσει ο ίδιος µε τη µητέρα του µά-
γειρα κι έχω ενδιαφερθεί ο ίδιος για το τι συνέβη στην περίπτωση
αυτή. Και αυτή τη στιγµή που µιλάµε υπάρχει η διαδικασία και
ελέγχου και συζήτησης µεταξύ της εταιρείας και του εκεί εργα-
τικού κέντρου για το ζήτηµα αυτό και έχουν µπει τα αναλογούντα
πρόστιµα. 

Και στη Ρόδο, επίσης, ο ίδιος ανάρτησα το βίντεο και ζήτησα
πάλι από την ανεξάρτητη αρχή να µε ενηµερώσει για διαδικασία
ελέγχου στην επιχείρηση αυτή. 

Πρέπει δε επί τη ευκαιρία αυτή να σας πω, επειδή έγινε µεγάλη
κουβέντα για την Επιθεώρηση Εργασίας και τη µεταρρύθµιση
που έγινε στο παρελθόν εκεί, ότι το σύνολο του 2021 οι έλεγχοι
από το πρώην ΣΕΠΕ ήταν πενήντα επτά χιλιάδες, το σύνολο του
2022 από το δεύτερο εξάµηνο και µετά από την ανεξάρτητη αρχή
οι έλεγχοι ήταν εξήντα πέντε χιλιάδες και το 2023 έχουµε βάλει
στόχο να ξεπεράσουµε τις εξήντα έξι χιλιάδες ελέγχους. Άρα και
εκεί η µεταρρύθµιση αρχίζει και λειτουργεί. Και είµαι ήδη σε συ-
νεργασία µε την Ανεξάρτητη Αρχή της Επιθεώρησης Εργασίας,
για να ικανοποιήσουµε όλα τα θεσµικά αιτήµατα. Έχει προχωρή-
σει και διαδικασία νέων προσλήψεων µέσω ΑΣΕΠ και λοιπά, για
να ενταθούν οι έλεγχοι ακόµα περισσότερο. 

Μόλις την περασµένη εβδοµάδα πήραν και τα τάµπλετ οι ελε-
γκτές, για να µπορεί να γίνεται ο έλεγχος ηλεκτρονικά και δηµό-
σια και µε διαφάνεια, για να µην υπάρχει καµµία αµφιβολία για
τη βούλησή µας να πατάξουµε την εισφοροδιαφυγή και να προ-
στατεύσουµε τους εργαζόµενους σε επιχειρήσεις. Και φυσικά µε
τη σταδιακή εφαρµογή της Ψηφιακής Κάρτας Εργασίας θα
έχουµε ένα επιπλέον εργαλείο για να πολεµήσουµε τη µαύρη και
ανασφάλιστη εργασία. 

Όλα αυτά και τα γνωρίζετε και τα γνωρίζει ελληνικός λαός. Σας
είπα ελάτε να κάνουµε έναν καλόπιστο διάλογο. Από τον καλόπι-
στο διάλογο µόνο όφελος θα υπάρξει και για σας και για τον ελ-
ληνικό λαό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τους
Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους και καλούµε στο βήµα τον κ.
Ιωάννη Κόντη από την Κοινοβουλευτική Οµάδα των Σπαρτιατών. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, έχω
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την τιµή σήµερα να είµαι µπροστά σας, στον ιστορικό αυτόν
χώρο, που στέλνει µε την ψήφο του και την ετυµηγορία του ο ελ-
ληνικός λαός κόµµατα και Βουλευτές, για να εξυπηρετήσουν
αυτά που περιµένουν σαν Έλληνες πολίτες. Έχω και το προνόµιο
βάσει του προηγούµενου βίου µου και θα µιλήσω πιο άνετα, που
είναι ευρύτερα γνωστός σε πολύ κόσµο, λόγω και της πολυετούς
παρουσίας µου σε ηγετικό ρόλο σε µία από τις µεγαλύτερες ελ-
ληνικές οµάδες, που είναι ο Άρης Θεσσαλονίκης, να µην µπορεί
να µου κολλήσει κανένας ταµπέλες, γιατί βλέπω ότι η «ταµπελο-
ποίηση» πλέον στην Ελλάδα είναι σε καθηµερινή βάση το πιο εύ-
κολο πράγµα. 

Άκουσα τις Προγραµµατικές Δηλώσεις του Πρωθυπουργού µε
µεγάλη προσοχή και µε ακόµα µεγαλύτερη προσοχή τις τοποθε-
τήσεις των Ελλήνων Βουλευτών, κυρίως της Συµπολίτευσης.
Όλοι -µου έκαναν µεγάλη εντύπωση και θα αρχίσω έτσι- έχουν
δύο πόλους που αναφέρονται. Αυτοί οι δύο πόλοι είναι η περί-
φηµη πράσινη ανάπτυξη σε συνδυασµό µε την κλιµατική αλλαγή
και η ψηφιοποίηση του κράτους. Η ψηφιοποίηση του κράτους σί-
γουρα µπορεί να βοηθήσει να ξεπεράσουµε ορισµένα γραφει-
οκρατικά προβλήµατα, ουρές σε εφορίες, ουρές σε δηµόσιους
οργανισµούς, αλλά σε πάρα πολλούς τοµείς δεν βοηθάει όπως
θα έπρεπε να βοηθάει. Δηλαδή έχουµε ενάµισι εκατοµµύριο µα-
κροχρόνια ανέργους στους οποίους το κράτος δίνει Ψηφιακή
Κάρτα Ανεργίας, οι οποίοι άνεργοι έχουν δικαίωµα για ένα εισι-
τήριο στα λεωφορεία µόνο. Σε τι βοηθάει τον µακροχρόνια άνερ-
γο µια ψηφιακή κάρτα; 

Εκεί που θα έπρεπε να υπάρχει µέριµνα του κράτους, στους
µακροχρόνια ανέργους, που θυµάµαι πολύ καλά ότι ο κ. Γεωρ-
γιάδης είχε αποκαλέσει πέρσι ή πρόπερσι «πιθανούς φοροφυγά-
δες», γιατί έλεγε ότι είναι αδύνατον κάποιος επί τέσσερα ή πέντε
χρόνια να είναι άνεργος, θα έπρεπε το κράτος να µεριµνά, να
φροντίζει να τους βρει εργασία, να δηµιουργήσει θέσεις εργα-
σίας. 

Σκεφτείτε έναν πενηνταπεντάχρονο ή εξηντάχρονο που µένει
άνεργος, εάν µπορεί να πάει να δουλέψει κάπου, παρ’ όλο που
και ο ΟΑΕΔ δεν του προσφέρει εργασία. 

Έχουµε την ιστορία αυτή της πράσινης κλιµατικής αλλαγής και
όλα πλέον στη ζωή µας θα βαδίζουν βάσει αυτής της ντιρεκτίβας.
Κυβερνάνε τον κόσµο πλέον αυταπόδεικτα και καθ’ οµολογία κά-
ποιοι παράξενοι άνθρωποι, όπως ο Κλάους Σβαµπ, µε κάποιους
πρωτοπόρους οι οποίοι είναι οι γκουρού τους, όπως ο Χαράρι,
οι οποίοι µάς λένε ότι πρέπει να τρώµε έντοµα, ότι εν ονόµατι της
κλιµατικής αλλαγής πρέπει να µειώσουµε την κτηνοτροφία και τη
γεωργία, επειδή τα απορρίµµατα των αγελάδων δηµιουργούν
στην ατµόσφαιρα διοξείδιο του άνθρακα. 

Και παρεµπιπτόντως όσο και να µειώσουµε το διοξείδιο του άν-
θρακα, αν το µειώσουµε, πολλοί επιστήµονες έχουν πει ότι θα
κινδυνέψει και η ίδια η ζωή µας, γιατί δεν µπορεί να ζήσει ο άν-
θρωπος εάν υπάρξει δυσαναλογία στην παραγωγή διοξειδίου µε
το οξυγόνο. Αλλά αυτά είναι λεπτά γράµµατα γι’ αυτούς οι οποίοι
θέλουν να µας κάνουν να τρώµε σκόνη από ακρίδες, έντοµα, κα-
τσαρίδες και δηµιουργούν και εργοστάσια τώρα στην Ελλάδα µε
αυτή την προοπτική. 

Θα αρχίσω, λοιπόν, από αυτό το θέµα της κλιµατικής αλλαγής
και θα το συνδέσω µε τις ανεµογεννήτριες που έχουν γεµίσει όλη
τη χώρα. Σε όλα τα µέρη που κάηκαν τα τεράστια δάση που εί-
χαµε, εκ των οποίων τρία ήταν «NATURA», αν θυµάµαι καλά ένα
µεγάλο στην Εύβοια, φύτρωσαν ξαφνικά ανεµογεννήτριες, οι
οποίες απαιτούν είκοσι επί είκοσι µέτρα λάκκο και βάθος πέντε-
έξι µέτρα, τριακόσιους τόνους τσιµέντο. Δεν ξέρω ακριβώς, αλλά
τριακόσιους τόνους ζυγίζει κάθε µία. Απαιτούνται δεκαπέντε µε
είκοσι χιλιόµετρα καλώδια εναέρια ή υπόγεια. Καταστρέφεται
όλη η περιοχή και εµείς δεν έχουµε µάθει ποτέ πώς έχει αποτυ-
πωθεί η παρουσία των περίπου πέντε χιλιάδων αυτή τη στιγµή,
αν δεν κάνω λάθος ανεµογεννητριών στην Ελλάδα σε παραγωγή
ρεύµατος. Δεν µας έχει πει κανείς τι ρεύµα έχουν παράξει τελικά
αυτές, τι παράγουν και τι περιµένουµε από αυτές. 

Τις προάλλες περνούσα στην Εύβοια και είδα κάποιες σκισµέ-
νες και σπασµένες κάτω στη νότια Εύβοια από τον αέρα. Είχε
επακολουθήσει και λεηλασία του χαλκού που υπήρχε µέσα σε
αυτές, γιατί είναι γνωστό ότι κάποιες οµάδες το κυνηγάνε αυτό.

Λοιπόν, έχουµε αποψιλώσει όλα τα δάση µας και τοποθετούµε
ανεµογεννήτριες χωρίς προοπτική. Να µάθουµε νούµερα, για να
ξέρουµε τι συµβαίνει µε αυτά. 

Ενώ κυνηγάµε την πράσινη ενέργεια, έχουµε το φράγµα της
Μεσοχώρας, στην εκτροπή του Αχελώου στα Τρίκαλα, είκοσι
χρόνια χωρίς λειτουργία. Είναι ένα φράγµα το οποίο κόστισε 800
εκατοµµύρια στον ελληνικό προϋπολογισµό, µπαίνει µέσα σε κό-
στος κάθε χρόνο 20 εκατοµµύρια το ελληνικό κράτος και δεν έχει
λειτουργήσει εδώ και είκοσι χρόνια ούτε µία µέρα. 

Μπορεί κάποιος να µας πει από αυτούς που κόπτονται για την
πράσινη ενέργεια ένα υδροηλεκτρικό έργο το οποίο µπορεί να
φωτίσει µια µεγάλη πόλη για ποιον λόγο δεν λειτουργεί; Αφού
τόσο ενδιαφερόµεθα για την προώθηση των εναλλακτικών µορ-
φών ενέργειας! Και το λέω αυτό σαν παράδειγµα, γιατί έχουµε
πολλά φράγµατα στην Ελλάδα και τα υδροηλεκτρικά έργα θα
µπορούσαν να είναι µια µεγάλη δύναµη για τη χώρα. Και µην ξε-
χνάµε ότι εκεί είναι και η εκτροπή του Αχελώου. 

Ακούσαµε και για εξεταστικές επιτροπές. Μία εξεταστική επι-
τροπή που θα µπορούσε να γίνει είναι: Πώς καίγονται κάθε χρόνο
τα δάση µας; Τι φταίει; Φταίει η έλλειψη προστασίας; Φταίει η κα-
τάργηση των δασοφυλάκων; Φταίνε οι αντιπυρικές ζώνες που δεν
υπάρχουν; Πώς γίνεται και καίγονται τα δάση µας και δηµιουρ-
γούνται µετά αυτές οι περιοχές που µετά φυτεύουµε ανεµογεν-
νήτριες; 

Μπορούµε να µάθουµε γιατί έκλεισαν οι λιγνίτες µας, το Αλι-
βέρι, η Μεγαλόπολη και όλα αυτά τα λιγνιτωρυχεία; Παράγουµε
λιγνίτη αφειδώς, τον οποίο µάλιστα εξάγουµε τώρα προς τα Σκό-
πια ή άλλες χώρες. Για ποιον λόγο έκλεισαν, ενώ η Γερµανία πρό-
τεινε την παραγωγή λιγνίτη και των εργοστασίων µέχρι και το
2040, αν δεν κάνω λάθος; Εµείς γιατί σπεύσαµε να κλείσουµε την
παραγωγή λιγνίτη και τώρα κάνουµε βήµατα πίσω και θέλουµε
να επαναδραστηριοποιήσουµε τα εργοστάσια αυτά; 

Το 2017 για τη Μεσοχώρα ο τότε Υπουργός είχε ανακοινώσει
ότι θα λειτουργούσε από τότε. Παρεµπιπτόντως ήταν ο κ. Φάµελ-
λος. 

Φτάνουµε τώρα στα θέµατα που αποκλειστικά αφορούν τους
Έλληνες που ταλαιπωρούνται και ένα βασικό από αυτά είναι η
προστασία της κατοικίας.

Όλοι ξέρουµε, γιατί δηλώνουµε πίστη στο Σύνταγµα, το οποίο
είναι το «ευαγγέλιο» των Ελλήνων -και είµαι σίγουρος και όλων
µας-, ότι το άρθρο 21 παράγραφος 4, και γενικά όλο το άρθρο
21, προστατεύει τον Έλληνα οικογενειάρχη αλλά και την κατοικία
του. Και στην παράγραφο 4 λέει ότι για όποιον δεν έχει κατοικία
το κράτος πρέπει να µεριµνά για να αποκτήσει. Με ποιους τρό-
πους; Δεν περιγράφει. Σίγουρα υπάρχουν τρόποι. Αυτό αυτόµατα
σηµαίνει ότι όποιος έχει πρώτη κατοικία δεν µπορεί να τη στερη-
θεί.

Έχουν, όµως, έρθει τα funds, τα οποία, αν τα ψάξουµε, είναι
µία διεύθυνση στην Ιρλανδία ή σε κάποιο άλλο σηµείο της Ευρώ-
πης και δεν υπάρχει ούτε γραφείο εκεί που πάει κανείς για να
ψάξει. Είναι ένα κουδούνι µόνο και ένα mail box. Και έρχονται
εδώ δίκην αρπακτικού, σε συνεργεία µε τράπεζες, και παίρνουν
τα σπίτια των Ελλήνων ηλεκτρονικά τώρα. 

Εκεί θα πρέπει να συσταθεί µια εξεταστική επιτροπή πραγµα-
τικά, για να δει ο κόσµος ποιοι είναι αυτά τα funds, να βγουν στην
πραγµατικότητα οι ιδιοκτήτες και να πουν: «Εµείς είµαστε από
πίσω, εµείς θα πάρουµε τα σπίτια σας. Έχουµε αγοράσει µε 10%
επί της αξίας όλο το δάνειό σας και θα τα πάρουµε από εσάς που
σας λέµε “κακοπληρωτές”.». Και, µάλιστα, ενώ δεν είναι κακο-
πληρωτές. Γιατί µην ξεχνάµε ότι άλλη αγοραστική αξία είχαν τα
χρήµατα και άλλον µισθό έπαιρναν οι Έλληνες όταν συνήψαν τα
δάνεια που πήραν για τα σπίτια τους και άλλη έχουν σήµερα.
Όταν ένας Έλληνας τότε έπαιρνε 1.500 ευρώ ή 1.000 ευρώ και
είχε δάνειο 200 ευρώ και έχει πάει σήµερα ο µισθός του στο µισό,
το δάνειο έχει ανέβει διπλάσια ή τριπλάσια και είναι δυσανάλογο
προς την αγοραστική αξία που έχουν τα χρήµατα που παίρνει. 

Θα πρέπει, λοιπόν, να υπάρξει ειδική µέριµνα και να υπάρξουν
και άλλες φροντίδες για τους Έλληνες, µε πιο σηµαντική την εν-
δυνάµωση της κρατικής υγείας και του κρατικού µηχανισµού στα
νοσοκοµεία γενικά για τους πιο αδύναµους. Εγώ έχω παραδεί-
γµατα προσωπικά.
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Εµένα η µάνα µου είναι υπέργηρη, είναι ενενήντα ενός ετών.
Παίρνει µια σύνταξη, η οποία δεν αρκεί για να πληρώσει δεύτερο
κουτάκι επιθέµατα, τα οποία χρειάζεται για την κατάκλιση, λόγω
της οποίας ανοίγει το σώµα της, όπως ξέρουν οι περισσότεροι.
Το κουτάκι έχει 300 ευρώ και ο ΕΟΠΥΥ γράφει µόνο ένα κουτάκι.
Η µάνα µου χρειάζεται µιάµιση σύνταξη για ένα κουτάκι, για να
επιζήσει.

Με πήρε κάποιος κύριος τηλέφωνο σήµερα δέκα λεπτά πριν
έρθω, συνταξιούχος, µε 100% αναπηρία, ο οποίος σχεδόν
έκλαιγε στο τηλέφωνο. Είναι απόστρατος αξιωµατικός του Στρα-
τού, περήφανος, τυφλός και µε καρκίνο. Έχω τα στοιχεία του για
όποιον τα θελήσει. Του βγάζουν το σπίτι του στον πλειστηριασµό,
ένα σπίτι που δούλεψε όλη τη ζωή του για να το πάρει, για 15.000
ευρώ χρέος στον ΕΝΦΙΑ. Εκεί το κράτος µέριµνας πρέπει να σκύ-
ψει και όχι να µιλάµε για το αν είναι κάποιος ακραίος…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Το κράτος…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Για χρέος στον ΕΝΦΙΑ εί-
πατε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ µη δια-
κόπτετε. 

Συνεχίστε, κύριε Κόντη.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Το κράτος πρέπει να µεριµνά να µην πά-

ρουν το σπίτι αυτού του ανθρώπου. Ξέρω τι λέω.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Η ΑΑΔΕ… 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Να µην πιάσουµε την ΑΑΔΕ, γιατί η ΑΑΔΕ

είναι µία…
Ξέρετε εσείς τι είναι η ΑΑΔΕ ακριβώς; Η ΑΑΔΕ είναι µία ανε-

ξάρτητη υπηρεσία, την οποία δεν ελέγχετε ούτε εδώ στο Κοινο-
βούλιο. Έτσι δεν είναι; Το ξέρετε καλά, γι’ αυτό το λέω.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Να µας δώσετε τα στοιχεία… 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Να µας δώσετε τα στοιχεία
του κυρίου. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Θα σας δώσω τα στοιχεία. Τα έχω εδώ.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν υπάρχει αυτό…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Δεν υπάρχει; Υπάρχει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Βεσυρό-

πουλε, σας παρακαλώ µη διακόπτετε.
Συνεχίστε, κύριε Κόντη. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Πρέπει να φροντίσουµε τα παιδιά µας, τα

οποία φεύγουν στο εξωτερικό, να δουν µέλλον και προοπτικές.
Να φτιάξουµε θέσεις εργασίας. Να δώσουµε τη δυνατότητα στα
παιδιά που σπουδάζουν να σκεφθούν ότι µπορούν να κάνουν κάτι
στη χώρα. Να ελέγξουµε τις τιµές στα σουπερµάρκετ και τα φάρ-
µακα και να πατάξουµε το λαθρεµπόριο πετρελαίου και ό,τι λα-
θρεµπόριο υπάρχει, το οποίο είναι πλέον «πληγή» στην Ελλάδα
και ανεβάζει όλες τις τιµές στα ύψη.

Τέλος, στα εθνικά θέµατα δεν υπάρχει περίπτωση να συζητή-
σουµε µε τους Τούρκους για προσφυγή στη Χάγη για κεκτηµένα
ελληνικά θέµατα, όταν ξέρουµε ότι δεν έχουµε να πάρουµε κάτι
απ’ αυτούς. Πάει κάποιος σε ένα τραπέζι διαπραγµατεύσεων για
να συζητήσει, εάν έχουν και οι δύο να δώσουν. Εµείς έχουµε να
δώσουµε µόνο, αν πάµε εκεί. Είναι κόκκινη γραµµή για τον ελλη-
νικό λαό η κάθε προσφυγή.

Τέλος, πρέπει να γίνει πραγµατική καταµέτρηση των ανέργων,
γιατί αν είναι αληθές ότι υπάρχουν ενάµισι εκατοµµύριο µακρο-
χρόνιοι άνεργοι, σίγουρα είναι µεγάλο πρόβληµα. Μπορεί ο κ. Γε-
ωργιάδης να το ξέρει καλύτερα αυτό.

Δεν θα κρατήσω περισσότερο τον χρόνο, γιατί θα έπρεπε να
µιλήσω περισσότερη ώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε µε τον
επόµενο Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, τον κ. Χήτα από την Ελ-
ληνική Λύση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω να πω ένα µεγάλο ευχαριστώ στις Ελληνίδες και τους

Έλληνες που µας τίµησαν µε την ψήφο τους και αυτή τη φορά,
σε αυτή την πρώτη πανηγυρικού χαρακτήρα συνεδρίαση της
Ολοµέλειας.

Η σηµερινή τοποθέτηση θα είναι λίγο διαφορετική και συγκρι-
τικά µε τις τοποθετήσεις τα τελευταία τέσσερα χρόνια, αλλά και

µε αυτές που θα ακολουθήσουν. Με όσους χρειάζεται θα γνωρι-
στούµε.

Αυτό είναι το αναθεωρηµένο Σύνταγµα της Ελλάδος. Αναθεω-
ρήθηκε το 2019, που και συµµετείχαµε ως Ελληνική Λύση και
συµβάλαµε και εµείς στην Αναθεώρηση. Και αυτός είναι ο Κανο-
νισµός της Βουλής. Αυτά είναι δύο βιβλία, τα οποία θα πρέπει
όλοι µας να τα έχουµε κάθε µέρα µαζί µας. Είµαστε υποχρεωµέ-
νοι να τα διαβάσουµε πολλές φορές, να µάθουµε τους κανονι-
σµούς, τα άρθρα, τα εδάφια και να ξέρουµε τι προβλέπει το
Σύνταγµα και πώς λειτουργεί η Βουλή των Ελλήνων.

Εδώ είναι η Βουλή των Ελλήνων. Εδώ δεν είναι Twitter, εδώ δεν
κάνει κουµάντο ο Μασκ. Εδώ κάνει κουµάντο ο Πρόεδρος της
Βουλής, υπάρχουν κανονισµοί. Και εδώ οι Βουλευτές είναι εκλε-
γµένοι Βουλευτές, δεν είναι τρολ του διαδικτύου που παίρνουν
εντολές για να συκοφαντούν, να σπιλώνουν, να λένε ψέµατα. Εδώ
είναι Βουλή. Δεν ξέρω πόσο δύσκολο είναι να το αντιληφθούν
αυτό κάποιοι γενικά. Πρέπει, όµως, να το αντιληφθούν. Εδώ δεν
είναι Twitter. Γιατί στο τέλος της ηµέρας θα το αντιληφθούν.

Τι λέει, λοιπόν, το αναθεωρηµένο Σύνταγµα; Και έχουµε Σύντα-
γµα και έχει αναθεωρηθεί. Να το ξέρετε.

Τι λέει, λοιπόν, το Σύνταγµα; Γιατί ακόµα και οι µεγαλύτεροι
πολιτικοί αντίπαλοί µας µέσα στη Βουλή έχουν παραδεχθεί ότι
από τα πιο ζωηρά, παραγωγικά κόµµατα είναι η Ελληνική Λύση.
Και το λένε και οι αριθµοί σε επίπεδο κοινοβουλευτικού ελέγχου,
ερωτήσεων, παρουσίας του Προέδρου, οµιλιών της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας. Άρα, λοιπόν, έχουµε κερδίσει κάτι εδώ και τέσ-
σερα χρόνια.

Άρα, γιατί να ξενίσει κάποιους το γεγονός ότι, άµα τη λειτουρ-
γία της Βουλής, εµείς καταθέσαµε άµεσα πέντε αιτήσεις εξετα-
στικής επιτροπής; Πού είναι το κακό; Και γιατί να είναι αυτό
παιχνίδι εντυπώσεων; Μάλιστα, τρεις από αυτές τις αιτήσεις
είχαν κατατεθεί και την περίοδο 2019 - 2023. Και τώρα λένε ότι
είναι παράνοµο αυτό, ότι είναι λάθος.

Θα ενηµερώσω, λοιπόν, αυτούς που δεν έχουν τον χρόνο ή τη
διάθεση ή την ικανότητα -αν υπάρχει αυτό- να διαβάσουν το Σύ-
νταγµα ότι µε το αναθεωρηµένο Σύνταγµα κατά την τελευταία
αναθεώρησή του δόθηκε ένα δικαίωµα στην ελάσσονα Αντιπολί-
τευση. Όχι στην Αξιωµατική, η ελάσσονα είναι η υπόλοιπη.

Συγκεκριµένα, αναθεωρήθηκε και το άρθρο 68 το οποίο, πλέον
στην παράγραφο 2, εδάφιο γ’ αναφέρει –άκουσον, άκουσον τι
αναφέρει και εµείς κάναµε χρήση αυτού του δικαιώµατος!- ότι µε
πρόταση τουλάχιστον δέκα Βουλευτών διεξάγεται συζήτηση
στην Ολοµέλεια για σύσταση εξεταστικής επιτροπής και αυτή
αποφασίζεται µετά από συζήτηση, εάν την ψηφίσουν εκατόν εί-
κοσι τουλάχιστον Βουλευτές, τη µέρα εκείνη που θα έχει έρθει
ήδη εδώ. Δηλαδή δεν µπορεί να την µπλοκάρει η κυβερνητική
πλειοψηφία, εάν ψηφίσουν εκατόν είκοσι Βουλευτές.

Αυτό το δικαίωµα, όµως, που σας είπα τώρα -και είναι καλό να
το διαβάσετε- θα είναι διαφορετικό από εκείνο της ίδιας παρα-
γράφου 2, εδάφιο α’, που την πρόταση θα πρέπει να την κάνουν
εξήντα Βουλευτές. Άλλο το ένα, άλλο το άλλο. Εν πάση περιπτώ-
σει, δεν θα κάνω παραπάνω µαθήµατα σήµερα. Απλά προτρέπω
και καλώ τους συναδέλφους να διαβάσουν και να ακολουθήσουν
τους κανόνες της Βουλής και όχι των τρολ του διαδικτύου και
του Twitter. Εδώ είναι Βουλή, το ξαναλέµε.

Πάµε τώρα στις εξεταστικές επιτροπές για το Μάτι. Γιατί δεν
έρχεστε, κύριε Τσιάρα -η Νέα Δηµοκρατία- γιατί δεν συναινείτε;
Καταθέσαµε αίτηση σύστασης εξεταστικής επιτροπής. Γιατί η
Νέα Δηµοκρατία σιωπά; Μιλάµε για ένα έγκληµα κατά των Ελλή-
νων. Γιατί δεν θέλετε να συµπορευτούµε; Εµείς πήγαµε και εί-
παµε «ναι» στην πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ για τις υποκλοπές. Δεν
έχουµε τέτοιου είδους πολιτικά συµπλέγµατα, ούτε ανωτερότη-
τας ούτε κατωτερότητας, τίποτα. Πάµε να δούµε τι έγινε. Ελάτε,
για το Μάτι και για τα 100 δισεκατοµµύρια που σκούζατε πολιτικά
και φωνάζατε ότι «θα τους πηγαίνατε και αίµα» πριν το 2019, έτσι
λέγατε, µέχρι τέλους για τα χαµένα 100 δισεκατοµµύρια του ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Κάνουµε πρόταση εµείς για εξεταστική επιτροπή, ελάτε! Γιατί
δεν έρχεστε; Πάνε και αυτά; Να µη µάθουν οι Έλληνες; Εδώ λέτε
ότι χάθηκαν 100 δισεκατοµµύρια. Να µη µάθουµε τι έγινε;

Πάµε στα Τέµπη. Γιατί δεν έρχεστε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ; Ελάτε
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µαζί µας. Δεν θέλετε να έρθετε; Εκφραστείτε δηµόσια να ακού-
σουν οι Έλληνες πολίτες, Ναι ή όχι; Λέµε όχι, λοιπόν, στην αίτηση
που κατέθεσε για σύσταση εξεταστικής επιτροπής η Ελληνική
Λύση για τα Τέµπη, για το έγκληµα των Τεµπών που θρηνήσαµε
πενήντα επτά δικά µας παιδιά. Γιατί δεν έρχεστε µαζί µας; Ελάτε
ή εκφραστείτε.

Θα κουράσουµε πολύ µέχρι αύριο το βράδυ και κάθε φορά
που θα παίρνουµε τον λόγο, θα λέµε αυτό, ότι περιµένουµε απά-
ντηση από εσάς, στις αιτήσεις που καταθέσαµε για εξεταστική
επιτροπή. Και όσοι είπαν κάποια στιγµή ότι ναι, τα καλά θα τα ψη-
φίζουµε, ελάτε ρε παιδιά, ψηφίστε τα. Ιδού η Ρόδος! Ψηφίστε τα,
αλλά τα ψέµατα, η σπίλωση και τα αστειάκια κοµµένα!

Κοµµένα τα ψέµατα και για την υποχρεωτικότητα του εµβολια-
σµού που ψήφισε, τάχα µου, η Ελληνική Λύση. Κι όλα αυτά γιατί;
Γιατί η Επιτροπή Δεοντολογίας της Βουλής θα έχει πολλή δου-
λειά µε τις άρσεις ασυλίας, εάν συνεχιστούν τα παιχνιδάκια και
τα ψέµατα. Θα έχει πολλή δουλειά! Και ευχάριστα υποδεχθήκαµε
σήµερα µία δηµόσια συγγνώµη για ψέµατα που ειπώθηκαν χθες,
µε ικανοποίηση. Εδώ, τελεία και παύλα! Τέλος, όπως λέει ο κ. Σα-
ράκης.

Πάµε στα εµβόλια. Εµείς είµαστε αυτοί που καταθέσαµε αί-
τηση εξεταστικής επιτροπής για τις παρενέργειες. Γιατί δεν έρ-
χεστε, λοιπόν, µαζί µας και σε αυτή την ιστορία; Και δείτε τι
βρήκα εδώ: Η Ελληνική Λύση –δες τι γίνεται, κάναµε δουλειά τε-
λικά τόσα χρόνια εδώ µέσα!- στην Αθήνα, 1-12-2021 έκανε έν-
σταση αντισυνταγµατικότητας κατά της υποχρεωτικότητας των
εµβολίων. Η Ελληνική Λύση! Φυσικά δεν συµφώνησε κανείς, δεν
υπερψήφισε κανείς, αλλά εµείς το χρέος µας το κάναµε και
έχουµε τη συνείδησή µας ήσυχη. Αυτά, για να µπαίνουν στη θέση
τους όσοι πρέπει να µπουν στη θέση τους.

Ακούµε διάφορα και, ξέρετε, κάθε φορά η ηµιµάθεια είναι χει-
ρότερη από την αµάθεια. Θα κάνουµε, λέει, έναν νόµο, για να κα-
ταργήσουµε µία συµφωνία. Εδώ έχουµε προτείνει εµείς ολόκλη-
ρη σύσταση εξεταστικής επιτροπής και είναι έτοιµη η πρόταση.
Ελάτε ψηφίστε όσοι συµφωνείτε για τις Πρέσπες. Ποιος σας είπε
ότι γίνεται καταγγελία διεθνούς συµφωνίας µε πρόταση νόµου;
Για όνοµα του Θεού, αυτά είναι τα βασικά, είναι η αλφαβήτα. Δεν
γίνεται να καταγγείλεις µία διεθνή συµφωνία µε πρόταση νόµου!
Αυτά είναι πυροτεχνήµατα και άσφαιρα στον αέρα.

Όµως, η καταγγελία µιας σύµβασης, µιας διεθνούς συµφωνίας
γίνεται από την Κυβέρνηση µε τον τρόπο που προβλέπει η ίδια η
συµφωνία, δηλαδή εάν διαπιστωθούν παραβιάσεις από το άλλο
µέρος. Αυτό λέµε εµείς, ότι υπάρχουν παραβιάσεις και ότι θα
έπρεπε η Κυβέρνηση να την προσβάλει. Υπάρχουν δεκάδες εκα-
τοντάδες παραβιάσεις από την πλευρά των Σκοπιανών στη Συµ-
φωνία των Πρεσπών. Και εάν ο λόγος που δεν πάει στα Διεθνή
Δικαστήρια η Κυβέρνηση µε τον τρόπο που πρέπει είναι γιατί φο-
βάται ότι θα την απορρίψουν, τότε δεν υπάρχει κανένας σοβαρός
λόγος να συζητάµε και άρα, να µην πάµε σε κανένα Διεθνές Δι-
καστήριο ούτε στη Χάγη, γιατί και από εκεί θα βγούµε δαρµένοι.
Εάν είναι προειληµµένο το αποτέλεσµα, ήδη το γνωρίζετε.

Κύριε Πρόεδρε, σήµερα θα είµαι πραγµατικά σύντοµος και
ήθελα µε τους καινούργιους συναδέλφους να γνωριστούµε λίγο
καλύτερα. Επαναλαµβάνω ότι εδώ η υπόθεση είναι σοβαρή και
οι διαδικασίες είναι σοβαρές και η ευθύνη που έχουµε απέναντι
στις Ελληνίδες και στους Έλληνες είναι µεγάλη και, παρά τις πο-
λιτικές διαφωνίες που θα έχουµε, εδώ πρέπει να γίνεται ένας
εποικοδοµητικός διάλογος µε προτάσεις -που είχαµε βροχή προ-
τάσεων τα τελευταία τέσσερα χρόνια- µε σοβαρότητα και στα
όρια που πρέπει όλοι να είµαστε.

Εµείς έτσι θα συνεχίσουµε. Θα συνεχίσουµε να εκπροσωπούµε
τις Ελληνίδες και τους Έλληνες µε πολύ µεγάλη σοβαρότητα και
θα τους κοιτάµε πάντα στα µάτια. Αυτός είναι ο δικός µας στόχος
και πιστέψτε µας, θα τα καταφέρουµε.

Θα διαφωνήσουµε σε πολλά. Δεν µπορώ να διανοηθώ, κύριε
Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε της Νέας Δηµοκρατίας, αυτά που
άκουγα χτες -µε τέτοιο ζήλο και ζέση- για παράδειγµα, για τον
γάµο των οµοφυλόφιλων, γιατί είναι από τα πρώτα νοµοσχέδια
που θα φέρετε προς ψήφιση. Μάλιστα, το είπε και ο κ. Μητσοτά-
κης χθες για τις ανισότητες και όλα αυτά.

Ξέρετε τι µας ενοχλεί περισσότερο; Μας ενοχλεί περισσότερο

που, αφού γίνουν οι εκλογές και έχετε τέσσερα χρόνια µπροστά
σας, κανείς δεν µιλάει. Πού είναι ο κ. Σαµαράς, ο οποίος µιλούσε
µε πολύ άσχηµο τρόπο; Καµµία σχέση µε την ατζέντα του κ. Μη-
τσοτάκη. Σιωπή µέχρι τις εκλογές. Τώρα τι θα κάνει ο κ. Σαµαράς;
Θα τα ψηφίσει αυτά που θα φέρετε, όπως και µε τα πρωτόκολλα
µε τις Πρέσπες;

Πού είναι ο κ. Σαµαράς; Εγώ τον θυµάµαι δύο µήνες πριν τις
εκλογές σε οµιλία του, όταν εγκαινίαζε το ίδρυµά του, να λέει τε-
λείως διαφορετικά πράγµατα για τον γονέα 1 για τον γονέα 2
κ.λπ.. Πού είναι ο κ. Σαµαράς; Θα µιλήσει; Θα στείλει µια επι-
στολή; Θα µας πει εάν συµφωνεί ή διαφωνεί µε αυτά;

Εν πάση περιπτώσει, αυτά είναι δικά σας θέµατα, αλλά αυτή
την κοινοβουλευτική περίοδο, κύριε Πρόεδρε -γιατί σε εσάς πρέ-
πει να απευθύνοµαι- εµείς θα προσπαθήσουµε για άλλη µια φορά
να προσφέρουµε στην πατρίδα. Αυτό µας ενδιαφέρει µόνο και τί-
ποτα άλλο. Είναι η τελευταία φορά που βάζουµε υπότιτλους και
χάνουµε χρόνο µε θέµατα τα οποία δεν αξίζει κανείς να ασχολη-
θεί.

Αφού γνωριστήκαµε όλοι εδώ µέσα, πλέον πιάνουµε δουλειά.
Ευχαριστώ πολύ. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Χήτα.
Απευθύνοµαι στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους της

Νίκης και της Πλεύσης Ελευθερίας, τον κ. Ρούντα και τον κ. Κα-
ζαµία και θα πρότεινα, επειδή στις 17:00’ ήταν καθορισµένο να
µιλήσει η κ. Μενδώνη, εάν συµφωνείτε, να της δώσουµε τον λόγο.
Διαφορετικά, θα πάρουν τον λόγο οι δύο εναποµείναντες Κοινο-
βουλευτικοί.

Να σας πω, όµως, και το δεύτερο, επειδή µετά τους δύο Κοινο-
βουλευτικούς θα µιλήσει ο κ. Τσιάρας, θέλουµε να αποφύγουµε
να µην είναι πάλι Υπουργός της Κυβέρνησης. Υπάρχει κάποιο
πρόβληµα, κάποια αντίρρηση;

ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ.
ΠΕΤΡΟΣ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗΣ: Λοιπόν, συγγνώµη λίγο, για να µην

υπάρχουν παρεξηγήσεις, όταν λέµε πρόταση νόµου, απευθύνε-
ται στην Κυβέρνηση και αποφασίζει το Διεθνές Δίκαιο, το δίκαιο
των διεθνών συµβάσεων µε το οποίο, όταν παραβιάζεται µία δι-
µερής σύµβαση από το ένα µέρος, το δεύτερο µέρος µπορεί να
υπαναχωρήσει και να καταγγελθεί. Αυτό είπαµε ξεκάθαρα, για να
µην υπάρχουν παρεξηγήσεις.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όπως και να έχει.
Λοιπόν, να δώσουµε τον λόγο στην κ. Μενδώνη, την Υπουργό

Πολιτισµού και µετά, όπως είπαµε, θα πάρει τον λόγο ο κ. Ρού-
ντας, ο κ. Καζαµίας, ο κ. Τσιάρας και συνεχίζουµε.

Κυρία Μενδώνη, έχετε τον λόγο. 
ΣΤΥΛΙΑΝΗ ΜΕΝΔΩΝΗ (Υπουργός Πολιτισµού): Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε ιδιαίτερη τιµή προσέρχοµαι

ενώπιόν σας για δεύτερη φορά µε την ίδια ιδιότητα στην ανά-
γνωση των Προγραµµατικών Δηλώσεων της Κυβέρνησης του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη. Η επανατοποθέτησή µου στο Υπουργείο
Πολιτισµού συνιστά για εµένα αναµφισβήτητη τιµή. Η ανανέωση
της εµπιστοσύνης του Πρωθυπουργού σηµαίνει ότι παρέχει
στους συνεργάτες µου και σε εµένα τη δυνατότητα να ξαναπιά-
σουµε το νήµα της δουλειάς από εκεί που το αφήσαµε. Συγχρό-
νως, όµως, µας επιφορτίζει µε το απαιτητικό καθήκον, µε την
τεράστια ευθύνη να πάµε τον πολιτισµό πολλά βήµατα µπροστά.

Τον Ιούλιο του 2019 παρουσίασα τους βασικούς πυλώνες ανά-
πτυξης δηµοσίων πολιτικών για τον πολιτισµό, για µια κοινωνία
βιώσιµη και ισχυρή, για την προσέλκυση εγχώριων και ξένων
επενδύσεων, για τη δηµιουργία οικονοµικής ανάπτυξης και θέ-
σεων εργασίας. Στόχος µας ήταν η µεταστροφή της πολιτικής
της στατικής πολιτιστικής διαχείρισης που µας κληροδότησε η
περίοδος 2015 - 2019 στη δυναµική αναπτυξιακή προσέγγιση. Εκ-
πονήσαµε ένα σαφές και οργανωµένο σχέδιο διακυβέρνησης µε
στόχο τον εκσυγχρονισµό του τοµέα σε επίπεδο θεσµικού πλαι-
σίου και δοµών. Προτεραιότητά µας ήταν και είναι η ανάπτυξη
δηµοσίων ρεαλιστικών πολιτικών µε απτά και µετρήσιµα αποτε-
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λέσµατα στην ποιότητα ζωής των πολιτών, στην πολιτιστική επι-
χειρηµατικότητα, στην οικονοµική ανάπτυξη.

Η ανάδειξη του πολιτιστικού και δηµιουργικού τοµέα ως ολο-
κληρωµένου και βιώσιµου αναπτυξιακού εργαλείου καλλιεργεί οι-
κοσυστήµατα επιχειρηµατικότητας, συµβάλλοντας καθοριστικά
στην κοινωνική συνοχή. Αποδείξαµε υλοποιώντας στο ακέραιο
τις δεσµεύσεις µας -και µάλιστα σε συνθήκες µη κανονικότητας-
ότι ο πολιτισµός για εµάς είναι δηµόσιο κοινωνικό αγαθό άµεσα
συνυφασµένο µε την ανάπτυξη. Χρησιµοποιεί πόρους, παράγει
προϊόντα και υπηρεσίες, δηµιουργεί εισόδηµα και θέσεις εργα-
σίας, προσελκύει και προκαλεί επενδύσεις.

Στο έργο και τις κατευθύνσεις της προηγούµενης τετραετίας
εδράζεται ο προγραµµατισµός της παρούσας. Τις πολιτικές µας
διαπνέει η ίδια κεντρική αρχή. Ο πολιτισµός διαλέγεται γόνιµα µε
την κοινωνία και την οικονοµία.

Σήµερα το Υπουργείο Πολιτισµού υλοποιεί το µεγαλύτερο πρό-
γραµµα έργων υποδοµών µε περισσότερα από οκτακόσια είκοσι
έργα προϋπολογισµού άνω του 1,2 δισεκατοµµυρίου ευρώ, επι-
προσθέτως των συµβατικών έργων ρουτίνας. Αυτά τα έργα ολο-
κληρώνονται σταδιακά το 2027. Καλύπτουν κάθε πτυχή του
πολιτισµού, την πολιτιστική κληρονοµιά όλων των µορφών και
όλων των περιόδων και φυσικά τη σύγχρονη πολιτιστική δηµιουρ-
γία. Στα έργα που εκτελούνται µε αυτεπιστασία απασχολούνται
περίπου τεσσερισήµισι χιλιάδες εργαζόµενοι. Αν στον αριθµό
αυτό προστεθούν και οι απασχολούµενοι µέσω αναδόχων, γίνεται
εύκολα αντιληπτή η συµβολή του πολιτισµού στην ενίσχυση της
απασχόλησης και για τον λόγο αυτό µας ενδιαφέρει απόλυτα η
αξιοποίηση και του τελευταίου διαθέσιµου ευρώ. 

Οι ολιστικές δηµόσιες πολιτικές πολιτισµού πρέπει να ασκού-
νται µε ευθύνη προς την κοινωνία και προς τους εργαζόµενους,
τους επαγγελµατίες, τους αυτοαπασχολούµενους. Για χρόνια
υπήρχε εδραιωµένη η αντίληψη να µην αλλάξει τίποτα. Κρατού-
σες και ξεπερασµένες αντιλήψεις περιβάλλονταν ενίοτε µε εκ-
συγχρονιστικό µανδύα, όµως ο εκσυγχρονισµός είναι µια διαρκής
κοινωνική διεργασία που έχει περιεχόµενο και πολιτική αξία. Προ-
ϋποθέτει ότι οι υπάρχουσες µορφές κοινωνικής οργάνωσης είναι
και παραµένουν ανοικτές, επιτρέπουν µεταβολές, προσαρµογές
και διεύρυνση των ρυθµιστικών δυνατοτήτων.

Τα τελευταία τέσσερα χρόνια εδραιώθηκε και ήδη καρποφορεί
η αντίληψη για τη διαχείριση και την προώθηση των πολιτιστικών
αγαθών της αλληλοτροφοδότησης πολιτισµού – ανάπτυξης - κοι-
νωνίας, αλλά και της ισόρροπης διάχυσης του παραγόµενου πο-
λιτιστικού προϊόντος. Το πιστοποιεί αυτό η πυκνότητα και η
ποικιλότητα έργων και δράσεων που αναλάβαµε στην περιφέ-
ρεια, ακόµα και στις πιο αποµακρυσµένες γωνιές της πατρίδας
µας.

Συγκροτήσαµε την Πολιτιστική Χάρτα Ανάπτυξης και Ευηµε-
ρίας. Για καθεµία από τις δεκατρείς περιφέρειες της χώρας συν-
θέσαµε την Πολιτιστική Χάρτα µε έργα υποδοµών διασυνδε-
δεµένα µε δράσεις που ενδυναµώνουν τη σύγχρονη καλλιτεχνική
δηµιουργία και ενισχύουν τον πολιτιστικό τουρισµό, αλλά και µε
τις αναγκαίες θεσµικές µεταρρυθµίσεις, προκειµένου το διακη-
ρυκτικό µας αφήγηµα να είναι ευθυγραµµισµένο και σε επίπεδο
κανονιστικών κειµένων, ώστε να διευκολύνεται η υλοποίησή του.
Η Πολιτιστική Χάρτα αποτελεί τον οδικό χάρτη για την αναγέν-
νηση και ανάδειξη του πολιτισµού ως στρατηγικού αναπτυξιακού
πόρου και ως σηµαντικού παράγοντα κοινωνικής συνοχής και
ευηµερίας.

Σηµαντικές δράσεις, µείζονα έργα για τις τοπικές κοινωνίες,
αλλά ουσιαστικά διεθνούς βεληνεκούς, αποδίδονται ως το 2027.
Ενδεικτικά, το Εθνικό Θέατρο και οι παρεµβάσεις στη µεσαιωνική
πόλη της Ρόδου, το Τέµενος Βαγιαζήτ και η Δοξιπάρα στον
Έβρο, τα Νεώρια στα Χανιά και το Ηράκλειο, τα φρούρια της
Κέρκυρας, της Ζακύνθου, της Μυτιλήνης, του Σουλίου, το θέατρο
«ΑΠΟΛΛΩΝ» στην Πάτρα, το Αρχαίο Θέατρο των Δελφών, το
Ολυµπιακό Γυµνάσιο στην Αρχαία Ολυµπία, οι βασιλικές στους
Φιλίππους, έργα που αλλάζουν τον πολιτιστικό χάρτη της χώρας
και δηµιουργούν ένα εντελώς νέο πολιτιστικό τοπίο. Πρόκειται
για προγράµµατα που έχουν καταρτιστεί µετά από εξαντλητική
µελέτη. Διαθέτουν αυστηρά χρονοδιαγράµµατα υλοποίησης και
εξασφαλισµένη χρηµατοδότηση, αξιοποιώντας κάθε πρόσφορη

πηγή, εθνικά κεφάλαια, ιδιωτικές χορηγίες, πόρους του ΕΣΠΑ και
του Ταµείου Ανάκαµψης. Και εδώ εντοπίζω µια σαφή τοµή µε το
παρελθόν, τον συστηµατικό προγραµµατισµό, απαραίτητο για τις
µεγάλες διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις που προωθήσαµε και
προωθούµε µετά από χρόνια τέλµατος.

Μέχρι πολύ πρόσφατα επικρατούσε -και σε κάποιους επικρατεί
ακόµα- η αντίληψη ότι ο πολιτισµός είναι µία δραστηριότητα που
ασκείται υπό συνθήκες εργαστηρίου, ανεπηρέαστη από την οι-
κονοµική πραγµατικότητα και τον κοινωνικό της περίγυρο. Ο πο-
λιτισµός χρειάζεται σύστηµα και οργάνωση. Δεν χρειάζεται
κοµµατική καθοδήγηση παλαιάς κοπής. Χρειάζεται πόρους, δη-
µόσιους και ιδιωτικούς.

Ο συστηµατικός πόλεµος στην αρµονική συνύπαρξη δηµόσιων
και ιδιωτικών δυνάµεων δεν είναι απλώς επιζήµιος, είναι και κα-
τάφωρα ανιστόρητος. Επιδιώκουµε τη σύµπραξη της ιδιωτικής
πρωτοβουλίας σε δράσεις και έργα κάθε κλίµακας, όπως επιδιώ-
κουµε να αναπτύξουµε την προστιθέµενη αξία του πολιτισµού
που µπορεί να αποτελέσει δελεαστικό πεδίο επενδύσεων, µε τις
µέριµνες ασφαλώς που επιβάλλουν οι ιδιαιτερότητες του τοµέα,
χωρίς, όµως, τα στερεότυπα που καλύπτουν άλλες σκοπιµότη-
τες, γιατί συχνά πίσω από την απόρριψη φιλοεπενδυτικών πολι-
τικών στον πολιτισµό κρύβεται η πρόθεση ελέγχου και ποδη-
γέτησής του.

Το 2020 µετασχηµατίσαµε µετά από σαράντα τρία χρόνια το
Ταµείο Αρχαιολογικών Πόρων σε Οργανισµό Διαχείρισης και Ανά-
πτυξης Πολιτιστικών Πόρων. Δεν πρόκειται για µονοσήµαντη µε-
τονοµασία. Το νέο σχήµα διαθέτει αυξηµένη χρηµατοδότηση, νέο
πλαίσιο λειτουργίας, ανανεωµένο εξοπλισµό και αναβαθµισµένες
δυνατότητες, ενώ µε ηλεκτρονικό εισιτήριο καλύπτεται πλέον
άνω του 90% των επισκεπτών. Ο ΟΔΑΠ στοχεύει σε διττή απο-
στολή, να αυξήσει την ορατότητα του πολιτιστικού αποθέµατος
που διαχειρίζεται και να µεγιστοποιήσει τους πόρους του. Αποκτά
νέες δυνατότητες, νέες υποδοµές και εργαστήρια ακριβών αντι-
γράφων, ανανεωµένο εξοπλισµό, νέα πωλητήρια, αλλά και δηµό-
σιο ΙΕΚ εκµαγέων που θα στελεχώσει τον οργανισµό µε προσω-
πικό υψηλής κατάρτισης.

Μετά την πανδηµία η µέση δαπάνη -πλην του εισιτηρίου- ενός
επισκέπτη σε αρχαιολογικό χώρο ή µουσείο αυξήθηκε από τα λι-
γότερο από δέκα λεπτά του ευρώ το 2019 στο µισό ευρώ περίπου
σήµερα, όµως απέχουµε απελπιστικά από τον αντίστοιχο ευρω-
παϊκό µέσο όρο των 7 ευρώ. Χρειάζεται πολλή προσπάθεια, πολ-
λή δουλειά και ανοικτό πνεύµα για να το φτάσουµε. Έχουµε απο-
δείξει ότι δουλεύουµε σκληρά. Θέλουµε όσο το δυνατόν περισ-
σότερα έσοδα για επανεπένδυση σε δράσεις και έργα πολιτισ-
µού. Επιδιώκουµε την αυτοχρηµατοδότησή τους.

Μείζων µεταρρύθµιση -µε καθυστέρηση εικοσαετίας τουλάχι-
στον- είναι η µετατροπή πέντε εµβληµατικών µουσείων σε νοµικά
πρόσωπα δηµοσίου δικαίου. Το Εθνικό Αρχαιολογικό, το Βυζα-
ντινό και Χριστιανικό Μουσείο Αθηνών, τα Αρχαιολογικά Μουσεία
Θεσσαλονίκης και Ηρακλείου και το Μουσείο Βυζαντινού Πολιτι-
σµού της Θεσσαλονίκης δεν αποτελούν πλέον ειδικές περιφερει-
ακές δηµόσιες υπηρεσίες του Υπουργείου. Είναι δηµόσιες δοµές
µε οργανωτική και οικονοµική ελευθερία, προφανώς υπό την επο-
πτεία του Υπουργείου Πολιτισµού και µε απαρέγκλιτη εφαρµογή
της αρχαιολογικής νοµοθεσίας.

Άµεσος στόχος µας είναι η ολοκλήρωση της δευτερογενούς
νοµοθεσίας, ώστε οι συγκεκριµένοι οργανισµοί όχι απλώς να µε-
τέχουν, αλλά να συνδιαµορφώνουν το πολιτιστικό γίγνεσθαι.

Την τετραετία 2019 - 2023 αποδώσαµε δεκαέξι νέα ή ανακαινι-
σµένα µουσεία από τη Σύµη µέχρι την Αλεξανδρούπολη και την
Αθήνα.

Σήµερα η διαδικασία απόδοσης πενήντα έξι µουσείων σε κάθε
περιφέρεια της χώρας προχωρεί. Κτηριακά έργα και εκθέσεις
ήδη υλοποιούνται. Άλλα τελούν σε φάση δηµοπράτησης και άλλα
σε στάδιο εκπόνησης µελετών. Ενδεικτικά, Μουσείο Εναλίων Αρ-
χαιοτήτων στον Πειραιά, µουσεία στη Σπάρτη, τα Τρίκαλα, το Αρ-
γοστόλι, τη Χίο, την Ελευσίνα, τη Θεσσαλονίκη µε το Μουσείο
Προσφυγικού Ελληνισµού και δύο µουσεία για τα ευρήµατα του
µετρό, ενώ το υποτιθέµενο «έγκληµα» στον σταθµό «Βενιζέλου»
αποδίδεται ως ένας µοναδικός αρχαιολογικός χώρος.

Δεκάδες πολιτιστικές υποδοµές γίνονται προσβάσιµες. Η κα-
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θολική προσβασιµότητα στον πολιτισµό αποτελεί απόλυτη προ-
τεραιότητά µας. Από την Ακρόπολη και τον Κεραµεικό έως τη Μο-
νεµβασιά, τον Μυστρά, το Δικταίο Άντρο, οι υποδοµές και οι
δράσεις των φορέων του σύγχρονου πολιτισµού γίνονται προ-
σβάσιµες.

Η ολοκλήρωση του προγράµµατος προστασίας, ανάδειξης και
λειτουργίας του κτήµατος στο Τατόι ως πόλου πολιτισµού και ψυ-
χαγωγίας προβλέπεται το 2027. Παρά την πυρκαγιά του 2021, τα
χρονοδιαγράµµατα αποκατάστασης των κτηρίων, της δηµιουρ-
γίας υποδοµών και δικτύων, της τεκµηρίωσης και της συντήρη-
σης των κινητών αντικειµένων τηρούνται απαρέγκλιτα. Μέχρι το
τέλος του έτους ολοκληρώνονται νέα κτήρια. Το 2025 αποδίδο-
νται στο κοινό το ανάκτορο, τα µουσεία των αµαξών, των αυτοκι-
νήτων, της αγροτικής παραγωγής. Η ειδική πολεοδοµική µελέτη
ολοκληρώθηκε, προχωρεί το προεδρικό διάταγµα και εξελίσσο-
νται οι διαδικασίες για τη λειτουργία φορέα ειδικού σκοπού µε
αντικείµενο τη διαχείριση των δραστηριοτήτων η αξιοποίηση των
οποίων υπάγεται στον τοµέα της ιδιωτικής οικονοµίας.

Το πρόγραµµα της επέκτασης του Εθνικού Αρχαιολογικού
Μουσείου αποτελεί προτεραιότητα. Η επιλογή µιας οµολογουµέ-
νως κορυφαίας πρότασης, αυτής του Ντέιβιντ Τσίπερφιλντ, ανοί-
γει τον δρόµο για το νέο µουσείο, ένα τοπόσηµο δισυπόστατο,
τη σηµαντικότερη κιβωτό αρχαιοελληνικής τέχνης παγκοσµίως,
αλλά και ένα µνηµείο - αδιάψευστο µάρτυρα της νεότερης ιστο-
ρίας µας, που ενσαρκώνει τις αναζητήσεις, τις περιπέτειες και
την πρόοδο του ελληνικού κράτους σε δύο αιώνες ελεύθερου
εθνικού βίου.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει του κουδούνι λήξεως του χρόνου
οµιλίας της κυρίας Υπουργού)

Ένα λεπτό θέλω, κύριε Πρόεδρε. 
Το αναγεννηµένο µουσείο θα αναδεικνύει και τις δύο αυτές

όψεις δίνοντας νέα πνοή στην πρωτεύουσα.
«ΑΚΡΟΠΟΛ»: Άµεσα στόχος µας είναι η λειτουργία ενός σύγ-

χρονου hub πολιτισµού, τεχνολογίας και καινοτοµίας το οποίο
θεσµοθετήσαµε το 2020. Μετά από οµολογουµένως µεγάλες κα-
θυστερήσεις είναι επιβεβληµένο ο σύγχρονος πολιτισµός να απο-
κτήσει έναν χώρο συνάντησης, στον οποίο να καλλιεργούνται
συνέργειες και να αναδεικνύονται περισσότερες ευκαιρίες και
δυνατότητες για δηµιουργούς και καλλιτέχνες.

Η λειτουργία Ανωτάτης Σχολής Παραστατικών Τεχνών το 2025
αποτελεί δέσµευσή µας. Η ανωτατοποίηση της καλλιτεχνικής εκ-
παίδευσης συνδυάζεται µε παράλληλη αναβάθµιση των κτηρια-
κών υποδοµών των κρατικών σχολών των παραστατικών τεχνών,
της Κρατικής Σχολής Ορχηστρικής Τέχνης, τις εγκαταστάσεις
Rex, Τσίλερ και Σικιαρίδειο του Εθνικού Θεάτρου και του Κρατι-
κού Ωδείου στη Θεσσαλονίκη. Τα έργα ήδη εξελίσσονται.

Από τα πρώτα νοµοσχέδια αυτής της περιόδου είναι αυτά της
ίδρυσης φορέα για το βιβλίο, ο οποίος θα υλοποιεί την εθνική πο-
λιτική βιβλίου και ενιαίου οργανισµού για τα οπτικοακουστικά,
τον κινηµατογράφο και την πνευµατική ιδιοκτησία. Δίνουµε ιδιαί-
τερη έµφαση στην ανάπτυξη της οπτικοακουστικής βιοµηχανίας
και του κινηµατογράφου, στην αύξηση των παραγωγών, τη δηµι-
ουργία θέσεων εργασίας, την ενθάρρυνση ξένων επενδύσεων,
την προστασία των πνευµατικών και συγγενικών δικαιωµάτων των
δηµιουργών, των δικαιούχων, αλλά και των χρηστών. Συνδέουµε
την φιλοκινηµατογραφική πολιτική µε την προστασία των δικαιω-
µάτων και την αντιµετώπιση της διαδικτυακής πειρατείας, που
πλήττει εργαζόµενους και παραγωγούς στον οπτικοακουστικό
τοµέα. Παράλληλα, ωριµάζει η ίδρυση Κρατικής Τεχνικής Σχολής
Οπτικοακουστικών Μέσων και το οπτικοακουστικό hub στη
Δράµα. Και εδώ η στόχευση δεν είναι µονοσήµαντη: στήριξη της
εγχώριας κινηµατογραφικής παραγωγής, ενθάρρυνση της επέν-
δυσης στον αντίστοιχο κλάδο, κατάρτιση προσωπικoύ υψηλής
εξειδίκευσης και επάρκειας.

Άλλες θεσµικές µεταρρυθµίσεις αποτελούν η θεσµοθέτηση
της πολιτιστικής συνταγογράφησης, της εφαρµογής δηλαδή σε
συνεργασία µε το Υπουργείο Υγείας ενός ολοκληρωµένου προ-
γράµµατος καταπραϋντικής χρήσης της τέχνης για συνανθρώ-
πους µας που πάσχουν από ψυχικές νόσους ή βρίσκονται σε
τελική µορφή νοσηλείας και οι αλλαγές στη δοµή και τη διάρ-
θρωση των αρχαιολογικών υπηρεσιών µε στόχο την ολοκληρω-

µένη προστασία της πολιτιστικής κληρονοµιάς, αλλά και την τα-
χύτερη και αµεσότερη αντιµετώπιση έργων και επενδύσεων µέσω
της απλούστευσης των διαδικασιών του ψηφιακού µετασχηµατι-
σµού των υπηρεσιών, του εκσυγχρονισµού του θεσµικού πλαι-
σίου εκτέλεσης των αρχαιολογικών έργων.

Ο επαναπατρισµός των παρανόµως εξαχθέντων πολιτιστικών
αγαθών αποτελεί µόνιµη επιδίωξη και απόλυτη προτεραιότητά
µας. Κορυφαίο στόχο αποτελεί η επανένωση των γλυπτών του
Παρθενώνα στο Μουσείο της Ακρόπολης, ένα αίτηµα εθνικό,
ένας εθνικός στόχος για τον οποίο έχουµε αποδείξει ότι εργαζό-
µαστε σκληρά, µεθοδικά, συστηµατικά.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µέρος του σχε-
δίου που ήδη εφαρµόζουµε είναι και η διαµόρφωση µιας νέας
συµµαχίας στον πολιτισµό, µε κοινή συνείδηση και κουλτούρα
απέναντι στα λόµπι των συντεχνιών που υπονοµεύουν την όποια
προσπάθεια εκσυγχρονιστικού χαρακτήρα, µε δυσµενείς επιπτώ-
σεις στους εργαζόµενους, στους επαγγελµατίες, στην κοινωνία.

Η ισχυρή Ελλάδα που διαµορφώνει µε το κυβερνητικό του σχέ-
διο ο Κυριάκος Μητσοτάκης έχει επίκεντρό της και τον πολιτισµό.
Μια συνεκτική και ανοικτή πολιτική πολιτισµού που θωρακίζει την
πολιτιστική κληρονοµιά και ενθαρρύνει την ελεύθερη έκφραση,
την πρωτότυπη δηµιουργία, διασφαλίζοντας τη διάχυσή της, µια
πολιτική πολιτισµού που υπερβαίνει αγκυλώσεις, που δεν πνίγε-
ται σε γραφειοκρατικά γρανάζια και παρωχηµένα στερεότυπα.
Αντιθέτως συνοµιλεί µε το υποκείµενο της κοινωνίας και αίρει ανι-
σότητες στην πρόσβαση στα αγαθά.

«Ο πολιτισµός δεν είναι ιδιοκτησία κανενός, ούτε ενός Υπουρ-
γείου ούτε µιας τάξης, ακόµα και της άρχουσας τάξης ούτε µιας
πόλης, ακόµα και αν είναι η πρωτεύουσά µας, ούτε ενός τοµέα,
ακόµα και αν είναι ο δηµόσιος τοµέας» τόνισε ο µεγάλος φίλος
της Ελλάδας Ζακ Λανγκ στην πρώτη του οµιλία ως Υπουργός Πο-
λιτισµού στη Γαλλική Εθνοσυνέλευση το Νοέµβριο του 1981.
Λόγια ισχυρά στην απλότητα, την ακρίβεια, τη διαχρονικότητα και
την οικουµενικότητά τους, λόγια που υπερβαίνουν τα κοµµατικά
στεγανά και συνοψίζουν και το δικό µας όραµα για τη δηµόσια
πολιτική πολιτισµού.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κυρία Υπουργό.

Συνεχίζουµε µε τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, όπως
είπαµε και πριν. Καλούµε στο Βήµα τον κ. Ρούντα, Κοινοβουλευ-
τικό Εκπρόσωπο από τη Νίκη. Μετά τον λόγο θα έχει ο κ. Καζα-
µίας από την Πλεύση Ελευθερίας.

Κύριε Τσιάρα, εσείς επιθυµείτε να µιλήσετε τελευταίος; Ήρθε
και ο κ. Παφίλης. Θέλετε να µιλήσετε µετά, στο τέλος;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Στο τέλος, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία. Άρα µετά

τον κ. Καζαµία ο κ. Παφίλης και µετά εσείς, κύριε Τσιάρα.
Κύριε Ρούντα, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΡΟΥΝΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, είναι µεγάλη τιµή για εµένα να βρίσκοµαι πρώτη φορά
σε αυτό εδώ το Βήµα και ως εκ τούτου θα ήθελα να ευχαριστήσω
από καρδιάς όλους εκείνους τους Έλληνες ψηφοφόρους οι
οποίοι στήριξαν τη Νίκη.

Διανύουµε την περίοδο της λεγόµενης Γ’ Ελληνικής Δηµοκρα-
τίας και ενώ το πολιτικό µας σύστηµα θα έπρεπε να έχει σφυρη-
λατήσει µια ενοποιητική φιλελεύθερη δηµοκρατία, δυστυχώς
είναι κοινή διαπίστωση ότι η πολιτική και κατ’ επέκταση η κοινω-
νική ζωή στην Ελλάδα διακατέχονται από τον διχασµό της Δεξιάς,
της Αριστεράς και των πάσης φύσεως άκρων.

Ακούστηκαν πάρα πολλά. Ίσως, όµως, θα έπρεπε να µας προ-
βληµατίσει περισσότερο από όλα το γεγονός ότι ο ένας στους
δύο Έλληνες δεν προσήλθε στις κάλπες να ψηφίσει. Η µεγάλη
αποχή από την εκλογική διαδικασία είναι αδιάσειστη απόδειξη ότι
η κοινωνία αποσύρει σε µεγάλο βαθµό την εµπιστοσύνη της προς
τα πολιτικά κόµµατα. Αυτό οφείλεται κατά τη γνώµη µας στην
αδυναµία των κοµµατικών µηχανισµών να πράξουν τα δέοντα
προκειµένου να αντιµετωπίσουν µία σειρά από παθογένειες,
όπως, ενδεικτικά, η διαφθορά των θεσµών, η παραβίαση της διά-
κρισης των εξουσιών, η συρρίκνωση της οικονοµίας, η υποβάθ-
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µιση της εθνικής δηµόσιας παιδείας και υγείας, η αποδόµηση του
κράτους δικαίου και της δηµοκρατικής αρχής ως οργανωτικών
βάσεων του πολιτεύµατος. Καθώς φαίνεται, η πολιτική αντιπρο-
σώπευση του συνόλου της κοινωνίας αποδεικνύεται ελλιπής και
αδυνατεί να επιβεβαιώσει το νόηµα της πολιτικής συµµετοχής
στην καρδιά του Έλληνα. Με απλά λόγια, δυστυχώς ο πολίτης
πλέον νιώθει ότι δεν υφίσταται νόηµα στη συµµετοχή του στο πο-
λιτικό γίγνεσθαι και ότι οι πολιτικοί και δηµοκρατικοί θεσµοί έχουν
µέσα του απαξιωθεί.

Όλα τα ανωτέρω µαζί µε τη φθίνουσα ποιότητα του δηµόσιου
διαλόγου καθιστούν τη δηµοκρατία µας ελλειµµατική, χαρακτη-
ρισµός ο οποίος αποτυπώνεται και σε επιπρόσθετα γεγονότα,
όπως στην έλλειψη πολιτικής λογοδοσίας εν αντιθέσει προς τον
απλό Έλληνα πολίτη, ο οποίος καθηµερινά λογοδοτεί στη ζωή
του, στην αυταρχική κυβερνητική λειτουργία, όπως, για παράδει-
γµα, οι πάσης φύσεως ιατρικές υποχρεωτικότητες, οι εγκλεισµοί
στην περίοδο της πανδηµίας και τα πιστοποιητικά εµβολιασµού
που διαχώρισαν τους πολίτες σε α’ και β’ κατηγορία, στην πολι-
τική της ταχύτατης και χωρίς κριτήρια ψηφιακής µετάβασης, η
οποία απειλεί να αφήσει στο κοινωνικό περιθώριο όποιον δεν
συµφωνεί µε όλες τις παραµέτρους της. Ενδεχοµένως µέσα σε
αυτή τη µεγάλη βιασύνη ελλοχεύει ο κίνδυνος κατάργησης της
µοναδικότητας και της ελευθερίας του προσώπου, αλλά και της
συγκέντρωσης της τοπικής παντοδυναµίας στο κράτος και της
ευθείας προσβολής των ανεξάρτητων διοικητικών αρχών, όπως
στην περίπτωση των υποκλοπών.

Αυτό είναι ιδιαίτερα σηµαντικό διότι παραβιάστηκε κατάφωρα
ένα θεµελιώδες και κατοχυρωµένο στο άρθρο 19 του Συντάγµα-
τος δικαίωµα αυτό της προστασίας του απορρήτου της επικοι-
νωνίας. Και αν µάλιστα αυτό έχει συµβεί σε πρόσωπα τα οποία
είναι φορείς δηµόσιας εξουσίας τότε τι µπορεί να συµβαίνει στο
σύνολο των Ελλήνων πολιτών; Επίσης, στην προσχηµατική και
χρονικά ελάχιστη διαβούλευση των νόµων, που ο πολίτης περιο-
ρίζεται τελικά σε µία απλή ηλεκτρονική έκφραση της γνώµης του
και στερείται το δικαίωµα της ουσιαστικής συνδιαµόρφωσης των
νόµων µέσω συλλογικών φορέων. Να σηµειωθεί ότι κανείς Έλ-
ληνας δεν ρωτήθηκε για νόµους ή άκρως προβληµατικές διεθνείς
συµβάσεις οι οποίες επέφεραν βλαπτικές συνέπειες στην Ελ-
λάδα, στην πρακτική ψήφισης πολυνοµοσχεδίων και υποβολής
τροπολογιών της τελευταίας στιγµής γεγονός το οποίο προκαλεί
ένα χάος πολυνοµίας και συνακόλουθα ανασφάλεια δικαίου τόσο
στους Έλληνες πολίτες όσο και στις επιχειρήσεις. Επίσης, στον
τρόπο διορισµού των ανώτατων δικαστικών αρχών και τέλος στην
έλλειψη δηµοκρατικής πολυφωνίας στα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης, η οποία έχει ως αποτέλεσµα την µετατροπή της πολιτικής
ζωής σε ένα στενά ελεγχόµενο επικοινωνιακό θέαµα. Πολλές από
τις ανωτέρω ελλείψεις εξάλλου αναφέρονται στην πρόσφατη ετή-
σια έκθεση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής, που γίνεται ειδική ανα-
φορά στο σχετικό κεφάλαιο για την Ελλάδα. 

Το Δηµοκρατικό Πατριωτικό Κίνηµα - Νίκη πιστό στις ελληνορ-
θόδοξες και δηµοκρατικές αρχές του και σεβόµενο απολύτως το
Σύνταγµα και τους νόµους οραµατίζεται και θα αγωνιστεί για µία
δηµοκρατία, η οποία θα ενώνει και θα διδάσκει όλους τους πολί-
τες την αξιοκρατία, τον υγιή πολιτικό συλλογισµό, τον διάλογο
και τον σεβασµό στο δικαίωµα ελευθερίας έκφρασης της αντίθε-
της άποψης. Θα εδράζεται στην ουσιαστική λαϊκή διαβούλευση
των νόµων και σε συχνότερη χρήση δηµοψηφισµάτων µε από-
λυτο σεβασµό στη λαϊκή βούληση. Θα προωθεί θεσµικά την πα-
ροχή δηµοκρατικής παιδείας από τη µαθητική ηλικία, έτσι ώστε
η δηµοκρατία και ο ευγενής τρόπος του πολιτεύεσθαι να είναι
κοινό βίωµα για όλους τους Έλληνες πολίτες. Θα σχεδιάζει και
θα προωθεί µε τη βοήθεια ειδικών ένα ενιαίο εθνικό στρατηγικό
σχέδιο ανάπτυξης για κάθε τοµέα χωρίς να µπορεί ο κάθε ένας
πολιτικός να το ακυρώνει, να το αλλάζει κατά τη δική του κοµµα-
τική ιδεολογία ή ιδιοτέλεια, θα τονώνει τον πρωτογενή τοµέα, την
ύπαιθρο, την οικονοµία και τις παραµεθόριες περιοχές. Και φυ-
σικά θα είναι πρόµαχος του ελληνικού πολιτισµού και της εθνικής
ακεραιότητας.

Η Νίκη θα διεξάγει έναν σπουδαίο αγώνα για καλύτερης ποι-
ότητας δηµοκρατία, για πραγµατική ανθρώπινη αξιοπρέπεια µε
πρόθεση να αντιµετωπίσει την κοµµατοκρατία είτε αυτή είναι δε-

ξιόστροφη είτε είναι αριστερόστροφη αλλά και να παρεµποδίσει
τη λεγόµενη µεταδηµοκρατική τάση. Δεν κοιτάζουµε ούτε αρι-
στερά ούτε δεξιά αλλά µόνο µπροστά. Διεκδικούµε την Ελλάδα
που µας αξίζει. Με νίκη του Ελληνισµού και της ανθρώπινης αξιο-
πρέπειας, µε νίκη του λαού.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Συνεχίζουµε. Κα-

λούµε στο Βήµα τον κ. Αλέξανδρο Καζαµία από την Πλεύση Ελευ-
θερίας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα χρησιµο-
ποιήσω τη δευτερολογία και την τριτολογία, αλλά θα υπερβώ
ελάχιστα τον χρόνο αν γίνεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εννοείτε ότι θέλετε
να αξιοποιήσετε και τον χρόνο της δευτερολογίας;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Πολύ λίγο. Θα υπερβώ πολύ λίγο
τον χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Να υπερβείτε το δω-
δεκάλεπτο;

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ναι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην αγχώνεστε. Δεν

υπάρχει θέµα. Ανοχή υπάρχει. Και θα έχετε πάλι αύριο τη δυνα-
τότητα για δευτερολογία ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος,
όπως όλοι οι Κοινοβουλευτικοί. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Αυτό σας λέω. Θέλω να τη χρησι-
µοποιήσω τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αν το δηλώνετε
τώρα, από το κόµµα σας δεν θα υπάρχει Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος για να δευτερολογήσει. Άρα να υπολογίζουµε ως
Βουλή ότι δεν θα δευτερολογήσει η Πλεύση Ελευθερίας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Έχω και το δικαίωµα να χρησιµο-
ποιήσω τις παρεµβάσεις. Τη δευτερολογία µου δεν θα τη χρησι-
µοποιήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ. Με την ευκαιρία

που ακούσαµε λίγο πριν την Υπουργό Πολιτισµού θέλω να σας
πω ότι εκπροσωπώ ένα κόµµα που έχει ιδιαίτερη έφεση προς τον
πολιτισµό τόσο από την άποψη ότι ενδιαφέρεται ιδιαίτερα για τα
θέµατα του πολιτισµού, αλλά εκπροσωπεί και ένα µεγάλο µέρος
του πολιτιστικού χώρου. Επίσης, αν µου επιτρέπετε συντόµως να
σας αυτοσυστηθώ. Είµαι Έλληνας της διασποράς. Κατάγοµαι
από την Αίγυπτο και έχω υπάρξει καθηγητής πανεπιστηµίου στη
Βρετανία για µεγάλο διάστηµα και συνεχίζω µέχρι τώρα. Από εκεί
έρχοµαι.

Θα ήθελα να ξεκινήσω την οµιλία µου, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, µε ορισµένες παρατηρήσεις για τις Προγραµµατικές Δη-
λώσεις που παρουσίασε χθες ο Πρωθυπουργός. Πρέπει να σας
πω εξαρχής ότι ανέµενα έναν πιο εµπνευσµένο και ξεκάθαρο
λόγο. Στα εβδοµήντα πέντε λεπτά της οµιλίας του δυσκολεύτηκα
να διακρίνω κάποιο σαφές όραµα ή στρατηγική που να δείχνει
πού ακριβώς ο ίδιος και η Κυβέρνησή του επιθυµούν να οδηγή-
σουν τη χώρα τα επόµενα τέσσερα χρόνια. Ακούσαµε κάποιες
ιδεολογικά επιφανειακές αναφορές στην έννοια του εκσυγχρονι-
σµού και στη σύµπραξη του κράτους µε την ελεύθερη αγορά.
Όµως θεωρώ ότι η αναβίωση κάποιων γνωστών συνθηµάτων της
εποχής Σηµίτη - Μπλερ αποσκοπεί περισσότερο στην προσέλ-
κυση κι άλλων στελεχών από το πάλαι ποτέ σηµιτικό ΠΑΣΟΚ
παρά στην άρθρωση κάποιου συγκροτηµένου ιδεολογικού ορά-
µατος.

Παράλληλα διέκρινα στην οµιλία του κυρίου Πρωθυπουργού
και µια εµφανή αγωνία ωραιοποίησης της σκληρής πραγµατικό-
τητας που πρόκειται να βιώσει ο ελληνικός λαός την επόµενη τε-
τραετία, µέσα από τεχνάσµατα και πολιτικά εφέ κάτι που ξεκίνησε
λίγες µέρες πριν µε τις δηλώσεις του στο «BLOOMBERG» για το
χρέος και την επίσκεψη του στο Υπουργείο Υγείας. Κινήσεις που
προφανής τους στόχος είναι η συγκάλυψη των πραγµατικών προ-
βληµάτων που βιώνουν οι πολίτες.

Στον χρόνο που διαθέτω θα εκθέσω εν συντοµία την κριτική
της Πλεύσης Ελευθερίας στις προγραµµατικές εξαγγελίες της
Κυβέρνησης σε σχέση µε την οικονοµία, την εξωτερική πολιτική
και το κοινωνικό κράτος, το οποίο φοβόµαστε ότι θα είναι ξανά
το µεγάλο θύµα και αυτής της τετραετίας. Προηγουµένως, όµως,
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θα ήθελα να διατυπώσω µια γενική παρατήρηση για το πώς αντι-
λαµβανόµαστε τον πραγµατικό ρόλο της νέας Κυβέρνησης στο
ευρωπαϊκό και στο διεθνές γίγνεσθαι. Για µας δεν συνιστά έκ-
πληξη το γεγονός ότι οι Προγραµµατικές Δηλώσεις του Πρωθυ-
πουργού δεν εµπνέονται από κάποιο επεξεργασµένο όραµα.
Διότι γνωρίζουµε ότι ο πραγµατικός ρόλος της Κυβέρνησής του
είναι αυτός του περιφερειακού διεκπεραιωτή στη Νότια Ευρώπη
και την Ανατολική Μεσόγειο.

Μετά την ήττα του ΣΥΡΙΖΑ το 2019, ήρθε η πρώτη Κυβέρνηση
Μητσοτάκη για να εφαρµόσει κατ’ ουσίαν µια πολιτική καλύτερης
διαχείρισης. Το αρνήθηκε χθες ο Πρωθυπουργός. Αλλά στην
πραγµατικότητα αυτό έκανε και αυτό θα συνεχίσει να κάνει. Δια-
χείριση τίνος και για λογαριασµό ποιανού; Εµείς λέµε ότι ο ιστο-
ρικός ρόλος της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας από το
2019 ήταν και παραµένει η διαχείριση του ελληνικού κράτους και
µέσω αυτού της ελληνικής κοινωνίας, αφ’ ενός για λογαριασµό
της Ατλαντικής Συµµαχίας στο πεδίο της διεθνούς ασφάλειας και
της εξωτερικής πολιτικής και αφ’ ετέρου της Γερµανίας και της
τρόικα στο πεδίο της οικονοµικής και κοινωνικής πολιτικής.

Αν στραφούµε τώρα συγκεκριµένα στις κυβερνητικές εξαγγε-
λίες των τελευταίων ηµερών για την οικονοµία, για µας ξεχωρί-
ζουν τρία βασικά και αλληλένδετα ζητήµατα. Το θέµα του δηµο-
σίου χρέους, η επιστροφή στη νέα λιτότητα και το παραπλανη-
τικό κυβερνητικό αφήγηµα περί δήθεν νέου παραγωγικού µοντέ-
λου. Σχετικά µε το χρέος ακούσαµε χθες αλλά και προ τριηµέρου
από τον Πρωθυπουργό στο «BLOOMBERG» να επαίρεται για τις
πρόωρες εξοφλήσεις των πέντε δισεκατοµµυρίων τα επόµενα
δύο χρόνια, οι οποίες συµβάλλουν, υποτίθεται, στη ραγδαία µεί-
ωση του χρέους αυτού. Απορούµε γιατί η Κυβέρνηση βιάζεται να
εξοφλήσει αυτές τις δόσεις δεδοµένου ότι είναι σταγόνα στον
ωκεανό όσον αφορά τη µείωση του χρέους, ενώ θα µπορούσαν
να χρησιµεύσουν για την άµεση αντιµετώπιση πολλών άµεσων
αναγκών στο σύστηµα υγείας που καταρρέει. Αλλά για να µη χα-
νόµαστε -διότι ο Πρωθυπουργός παρέστησε χθες τον ήρωα του
παραµυθιού που ήρθε να δαµάσει το θεριό του χρέους- σε πρα-
γµατικούς αριθµούς την περίοδο της πρώτης διακυβέρνησής του
το χρέος όχι µόνο δεν µειώθηκε αλλά εκτινάχθηκε σηµαντικά
φτάνοντας από 331 δισεκατοµµύρια το 2019 στα 401 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ σήµερα. Σε τελική ανάλυση και παρά τις πρόωρες
εξοφλήσεις των πέντε δισεκατοµµυρίων που ανακοίνωσε την
Τρίτη, η Ελλάδα θα συνεχίσει να κατέχει και στο τέλος της δεύ-
τερης θητείας σας το θλιβερό ρεκόρ της πιο καταχρεωµένης
χώρας στην Ευρώπη.

Το δεύτερο κεντρικό ζήτηµα της οικονοµίας για το οποίο δεν
υπήρξε ξεκάθαρη οµολογία από την πλευρά του Πρωθυπουργού
είναι η επιστροφή της χώρας σε µία νέα περίοδο λιτότητας. Ενώ
το κεντρικό αφήγηµα της Κυβέρνησης αναπαράγει τη φιλολογία
περί δήθεν ισχυρής ανάπτυξης, η ανάπτυξη που περιµένουµε
φέτος και του χρόνου προβλέπεται να είναι λίγο πάνω από 2%,
δηλαδή στα ίδια σχεδόν επίπεδα που την παρέδωσε το 2019 ο
ΣΥΡΙΖΑ και τα οποία χλεύαζε τότε ο κ. Μητσοτάκης από τη ΔΕΘ
το 2018.

Ο λόγος γι’ αυτό είναι η επιστροφή της χώρας µετά την υπο-
χώρηση τής πανδηµίας στα πρωτογενή πλεονάσµατα που επι-
βάλλει η τρόικα, αυτά που ο Γενικός Γραµµατέας του ΚΚΕ
αποκαλεί «µατωµένα πλεονάσµατα». Ταυτόχρονα κάτι που απο-
σιωπήθηκε επιµελώς από την Κυβέρνηση είναι ότι µπαίνουµε στη
νέα αυτή περίοδο λιτότητας µε ήδη ένα µεγάλο τµήµα του πλη-
θυσµού, 29% ή τρία εκατοµµύρια συµπολίτες µας κατά τα τελευ-
ταία στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, να βρίσκεται αντιµέτωπο µε τον
κίνδυνο της φτώχειας. Πολλά από αυτά είναι υπερχρεωµένα νοι-
κοκυριά που αντιµετωπίζουν την απειλή της έξωσης από την
πρώτη κατοικία τους, κάτι για το οποίο πάλι δεν είπε λέξη ο Πρω-
θυπουργός. Όσο για τις µισθολογικές αυξήσεις που εξήγγειλε
αυτές είναι βεβαίως χαµηλότερες από τα επίπεδα του πληθωρι-
σµού και συνεπώς δεν πρόκειται να προστατέψουν αυτά τα ευά-
λωτα κοινωνικά στρώµατα.

Εδώ πρέπει να τονιστεί ότι η ωραιοποίηση της κατάστασης της
οικονοµίας έχει φτάσει σε τέτοιο ανεξέλεγκτο βαθµό, ώστε
ακούµε πλέον συστηµατικά από κυβερνητικά χείλη ότι επίκειται
αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου της χώρας. Όσο κι αν επιµέ-

νει σε αυτό η Κυβέρνηση το παραγωγικό µοντέλο της χώρας δεν
πρόκειται να µεταβληθεί στη διάρκεια της τετραετίας αυτής από
εκείνο που µας κληροδότησε η µεταπολεµική περίοδος, δηλαδή
υπερδιογκωµένες υπηρεσίες, κυρίως ναυτιλία, τουρισµός, συ-
γκριτικό πλεονέκτηµα στη γεωργία που σήµερα δυστυχώς υπο-
φέρει και µια ισχνή και χαµηλής τεχνολογίας βιοµηχανία. Αυτά,
όπως και να το κάνουµε είναι τα γνωρίσµατα των ηµιπεριφερει-
ακών οικονοµιών τής ενδιάµεσης ανάπτυξης και συνοδεύονται
συνήθως από τεράστια εµπορικά ελλείµµατα, χαµηλές εξαγωγές,
µεγάλη µετανάστευση νέων και brain drain προς τις πλουσιότε-
ρες χώρες. Αν τώρα κάποιοι πιστεύουν ότι η αύξηση των ξένων
επενδύσεων στο 3% του ΑΕΠ αποτελεί τοµή θα πρέπει να διαβά-
σουν περισσότερη Ιστορία. Στη δεκαετία του 1960 ο αριθµός
αυτός ήταν υπερδιπλάσιος. Δεν υπάρχει τίποτα καινούργιο σε
αυτό.

Θα ήθελα τώρα να περάσω στα θέµατα της εξωτερικής πολι-
τικής, εστιάζοντας στα θέµατα του Αιγαίου για τα οποία η Πλεύση
Ελευθερίας έχει διατυπώσει επανειληµµένως ξεκάθαρες θέσεις.
Ο κύριος Πρωθυπουργός εξήγγειλε χθες την προ πολλού ανα-
µενόµενη νέα πρωτοβουλία διερεύνησης διµερούς λύσης στο Αι-
γαίο. Την περασµένη Τρίτη από την Κύπρο ο κ. Γεραπετρίτης
ανακοίνωσε την έναρξη διαλόγου µε την Άγκυρα µε µόνο θέµα
την οριοθέτηση της υφαλοκρηπίδας και της ΑΟΖ, τονίζοντας πως
θα τηρήσει τις ελληνικές κόκκινες γραµµές. Ενώ κατ’ αρχάς δεν
είµαστε αντίθετοι σε µία διερεύνηση των θεµάτων αυτών σε δι-
µερές πλαίσιο µε την Τουρκία, µας προβληµατίζουν κυρίως δύο
θέµατα. Πρώτον, γιατί ο κ. Γεραπετρίτης αναφέρεται σε διάλογο
µε την Τουρκία, όταν δεν φαίνεται να έχει συµφωνηθεί από την
άλλη πλευρά µια κοινώς αποδεκτή ατζέντα διαλόγου; Παραδο-
σιακά η ελληνική διπλωµατία πάντα διέκρινε ανάµεσα στις λεγό-
µενες συνοµιλίες, που αφορούν τη διερεύνηση µιας κοινής
ατζέντας διαλόγου και στον κατ’ εξοχήν διάλογο που αφορά τις
διαπραγµατεύσεις των θεµάτων της ατζέντας αυτής. Το ότι ο
νέος Υπουργός Εξωτερικών ήδη αναφέρθηκε σε διάλογο µάς
κάνει να ανησυχούµε για το αν υπάρχει ήδη κάποια συµφωνηµένη
κρυφή ατζέντα. Δεύτερο, αν συµβαίνει κάτι τέτοιο, αναρωτιόµα-
στε επίσης αν υπάρχει και µυστικός διαµεσολαβητής, εκπροσω-
πώντας για παράδειγµα µια τρίτη δύναµη µε συµφέροντα στην
περιοχή, όπως οι Ηνωµένες Πολιτείες. Και τέλος, ποιες είναι αλή-
θεια οι κόκκινες γραµµές της Κυβέρνησης στο πλαίσιο του δια-
λόγου αυτού; Η υπόσχεση του κυρίου Πρωθυπουργού χθες ότι
ο διάλογος θα γίνει µε βάση το Διεθνές Δίκαιο είναι –φοβόµαστε-
πολύ γενικόλογη και δεν αρκεί. Αν είναι πράγµατι κόκκινες αυτές
οι γραµµές γιατί δεν τις ανακοινώνει τώρα στον ελληνικό λαό; Αν
µη τι άλλο για να προστατευτεί ο ίδιος και η Κυβέρνησή του από
τον κίνδυνο πιθανών υποχωρήσεων, σε περίπτωση που συρθεί
στους λαβυρίνθους µιας νέας µυστικής διπλωµατίας.

Πάνω σε αυτό, πάντως, η θέση της Πλεύσης Ελευθερίας είναι
ξεκάθαρη. Για εµάς κόκκινη γραµµή είναι η επέκταση των χωρι-
κών υδάτων στο Αιγαίο στα δώδεκα µίλια. Οποιαδήποτε υποχώ-
ρηση από αυτή την αρχή θα µας βρει αντίθετους.

Θα ήθελα εδώ να κλείσω µε δύο παρατηρήσεις για το πώς η
κυβερνητική πολιτική κτυπάει την καρδιά του συστήµατος των
υποδοµών και του κοινωνικού κράτους. Επειδή η νέα τετραετία
θα επιφέρει µια παρατεταµένη περίοδο λιτότητας, που σηµαίνει
επιστροφή στα µατωµένα πλεονάσµατα, είναι ξεκάθαρο ότι η Κυ-
βέρνηση θα πρέπει να εξοικονοµήσει πόρους, όχι βεβαίως αυξά-
νοντας τους φόρους αλλά µέσα από δραστικές περικοπές στην
κοινωνική πολιτική. Και επειδή το πλαίσιο της εξωτερικής πολιτι-
κής που ακολουθεί βασίζεται, όπως ακούσαµε χθες, σε έναν απί-
θανο αριθµό εξοπλιστικών συµβάσεων, οι µόνες περικοπές που
θα µπορέσει να κάνει θα είναι υποχρεωτικά από την υγεία και την
παιδεία. Αυτό βεβαίως, δεν µας εκπλήσσει. Η άδικη κοινωνική πο-
λιτική είναι το ειδοποιό χαρακτηριστικό της συντηρητικής πολιτι-
κής. Και η πρώτη σας τετραετία δυστυχώς το απέδειξε.

Ενδεικτικά, υπενθυµίζω ότι στην παιδεία οι δαπάνες ήταν πέ-
ρυσι στο 4,1% του ΑΕΠ ενώ στην Ευρωπαϊκή Ένωση των είκοσι
επτά βρίσκονται στο 5% και στην υγεία παρέµειναν καθηλωµένες
στο 7,8% του ΑΕΠ, τη στιγµή που πριν την κρίση του 2008 πλη-
σίαζαν τον ευρωπαϊκό µέσο όρο του 10%.

Δεδοµένου ότι µετά από µία τετραετία αφήσατε τις δαπάνες
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στην υγεία και την παιδεία λίγο πολύ εκεί που ήταν στα πιο µαύρα
χρόνια της κρίσης, επιβεβαιώνει στα µάτια όλης της κοινωνίας
ότι είστε το κόµµα της συρρίκνωσης του κοινωνικού κράτους.
Επιπλέον, το γεγονός ότι αντιµετωπίζετε σήµερα τις τραγικές ελ-
λείψεις στο ΕΚΑΒ που προκάλεσαν τόσους άδικους θανάτους,
µε οδηγούς από την Πυροσβεστική και τον Στρατό, αντί να εξαγ-
γέλλετε µια γενναιόδωρη αύξηση κονδυλίων και να προσλάβετε
αµέσως νέο εκπαιδευµένο προσωπικό, δείχνει ξεκάθαρα εις
βάρος πιο ευάλωτων ανθρώπων πάτε να κάνετε οικονοµίες.

Συνολικά, η Πλεύση Ελευθερίας κρίνει ότι οι Προγραµµατικές
Δηλώσεις της Κυβέρνησης δεν ανταποκρίνονται στις προσδοκίες
των πολιτών για µία βιώσιµη ανάπτυξη, ένα δίκαιο κοινωνικό κρά-
τος και µια ανεξάρτητη εξωτερική πολιτική. Θεωρούµε ότι το
πρόγραµµά σας θα επιφέρει νέα λιτότητα, µια περαιτέρω διά-
βρωση του κοινωνικού ιστού και δεν θα συµβάλει στην αποτελε-
σµατική διεκδίκηση των δικαιωµάτων της χώρας µας στο Αιγαίο
και την Ανατολική Μεσόγειο. Γι’ αυτό σκοπεύουµε να το καταψη-
φίσουµε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ζήτησε ο Υπουργός

Υγείας, κ. Χρυσοχοΐδης να προηγηθεί. Ήταν να µιλήσει στις
18.00’. Υπάρχει µια καθυστέρηση µε τους Υπουργούς στην προ-
σέλευσή τους αν και ο κ. Χρυσοχοΐδης ήταν στην ώρα του. Επο-
µένως θα µιλήσει ο κύριος Υπουργός, µετά ο κ. Παφίλης και στη
συνέχεια ο κ. Τσιάρας.

Ελάτε κύριε Υπουργέ. Έχετε δώδεκα λεπτά.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κύ-

ριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε Παφίλη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση έχει αναλάβει ένα

µεγάλο εθνικό εγχείρηµα, η χώρα να αποκτήσει ένα Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας αντάξιο των αναγκών των Ελλήνων πολιτών, ένα
Εθνικό Σύστηµα Υγείας που να διασφαλίζει την ισότητα στην πρό-
σβαση σε ποιοτικές υπηρεσίες υγείας για όλους, τη βελτίωση της
αποδοτικότητας του ΕΣΥ µε ενίσχυση της χρηµατοδότησης του
ανθρώπινου δυναµικού και της ψηφιοποίησης των υπηρεσιών
υγείας, την πρόληψη των κυριότερων χρόνιων νοσηµάτων, το
υγιές ξεκίνηµα της ζωής για όλα τα παιδιά µας, εστιάζοντας στην
υγιεινή διατροφή και στη βελτίωση της ψυχικής τους υγείας.

Με βάση όλα αυτά δεν υπάρχει ούτε λεπτό για καθυστέρηση.
Τα προηγούµενα τέσσερα χρόνια έγιναν πολλές παρεµβάσεις
βελτίωσης εν µέσω µιας µεγάλης θύελλας, που ήταν η πανδηµία.
Ο στόχος µας είναι η επαναθεµελίωση του ΕΣΥ τη νέα τετραετία.
Προτεραιότητες είναι η ενίσχυση του ΕΣΥ και του ΕΚΑΒ µε προ-
σωπικό και µέσα, η ενίσχυση των κέντρων υγείας, οι µεταρρυθ-
µίσεις στα νοσοκοµεία, η ψυχική υγεία, ο νέος υγειονοµικός
χάρτης, η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, ο θεσµός του «προσω-
πικού γιατρού», οι προληπτικοί έλεγχοι που σώζουν ζωές των πο-
λιτών, αλλά και η κεντρικοποίηση των προµηθειών, τα οικονοµικά
δηλαδή ζητήµατα. Θα κάνουµε ό,τι χρειαστεί, ώστε ο πολίτης να
δει διάφορα στην καθηµερινότητα του όσον αφορά τις υπηρεσίες
της δηµόσιας υγείας. Θα επιταχύνουµε τις δράσεις του Ταµείου
Ανάκαµψης σχετικά µε τα νέα τµήµατα επειγόντων περιστατικών
και τα νέα κέντρα υγείας. Θα εντείνουµε τα προγράµµατα προ-
συµπτωµατικού ελέγχου και ψυχικής υγείας. Αυτό είναι το προ-
σωπικό στοίχηµα του Πρωθυπουργού αλλά και η δική µου
αποστολή µαζί µε τους συνεργάτες µου στην ηγεσία του Υπουρ-
γείου.

Δεν υποσχόµαστε θαύµατα, αλλά δεσµευόµαστε να εργα-
στούµε µε αφοσίωση για την αύξηση του βαθµού ικανοποίησης
και της πρόσβασης των πολιτών στις δοµές της δηµόσιας υγείας.
Η πρόκληση είναι ιστορική και συνεπώς το καθήκον µας για αντα-
πόκριση είναι εθνική κοινωνική ανάγκη. Αυτή θα είναι η τετραετία
της υγείας, µε µια ολιστική προσέγγιση, µε επίκεντρο τον πολίτη,
µε κύριους άξονες την πρόληψη και την ορθή, σωστή, ολοκλη-
ρωµένη νοσοκοµειακή περίθαλψη.

Η υγεία των πολιτών και το Εθνικό Σύστηµα Υγείας επιβαρύν-
θηκαν σηµαντικά στη δεκαετία 2010 - 2019 λόγω της οικονοµικής
κρίσης, της γήρανσης και του τρόπου ζωής. Το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας περαιτέρω εισήλθε σε κρίση µε την πανδηµία, η οποία δη-
µιούργησε βέβαια και ευκαιρίες από την άλλη πλευρά, πέρα από

τις αρνητικές επιπτώσεις, προκειµένου να αυξήσουµε τον αριθµό
των κλινών στις ΜΕΘ, τη διεξαγωγή εκτεταµένων διαγνωστικών
ελέγχων COVID-19 που έγιναν όλα αυτά τα χρόνια, την οργά-
νωση και άρτια υλοποίηση ενός εµβληµατικού εµβολιαστικού
προγράµµατος, την οργάνωση και αποτελεσµατική αξιοποίηση
των ιδιωτικών δωρεών και την υλοποίηση µιας σειράς ψηφιακών
λύσεων και υπηρεσιών στην υγεία.

Έχουµε ήδη ξεκινήσει και θα συνεχίσουµε σειρά εµβληµατικών
δράσεων σε όλους τους τοµείς της υγείας.

Στη δηµόσια υγεία έχουµε ξεκινήσει προγράµµατα πρόληψης
παραγόντων κινδύνου, καθώς και προγράµµατα πρόληψης χρό-
νιων νοσηµάτων, τα οποία θα παρουσιάσει αναλυτικά στην οµιλία
της στη συνέχεια η κ. Αγαπηδάκη, Αναπληρώτρια Υπουργός Υ-
γείας.

Στην πρωτοβάθµια φροντίδα καθιερώνουµε τον θεσµό του
«προσωπικού γιατρού», ενισχύουµε τα κέντρα υγείας και αναβαθ-
µίζουµε τη λειτουργία των κινητών µονάδων υγείας. Να τονί-
σουµε εδώ ότι πάνω από τέσσερα εκατοµµύρια οκτακόσιες
χιλιάδες πολίτες έχουν εγγραφεί ήδη στον «προσωπικό γιατρό».
Δηλαδή το 55% περίπου των δικαιούχων πολιτών, ενώ στην ηλι-
κιακή οµάδα πενήντα πέντε-εξήντα εννέα το 65% σχεδόν έχει εγ-
γραφεί στον «προσωπικό γιατρό», ενώ στην οµάδα των άνω των
εβδοµήντα ετών ξεπερνά το 73%.

Σχετικά µε τη λειτουργία του θεσµού του «προσωπικού για-
τρού» δηµιουργούµε µηχανισµό κεντρικής παρακολούθησης και
τήρησης των κανόνων του θεσµού, εντάσσουµε νέες ιατρικές ει-
δικότητες στον θεσµό, δίνουµε τη δυνατότητα ένταξης γιατρών
του ΕΣΥ που υπηρετούν σε δοµές δευτεροβάθµιας ή τριτοβάθ-
µιας περίθαλψης.

Ενισχύουµε τα κέντρα υγείας µε ανακαίνιση εκατόν πενήντα
έξι κέντρων υγείας, αναβάθµιση του ιατροτεχνολογικού εξοπλι-
σµού σε τριακόσια δώδεκα κέντρα υγείας, αναβάθµιση των δε-
ξιοτήτων του προσωπικού των κέντρων υγείας και παροχή και
εξειδικευµένων θεραπειών στα κέντρα υγείας και βέβαια επέ-
κταση της τηλεϊατρικής και φροντίδας σε αποµακρυσµένες πε-
ριοχές.

Αναβαθµίζουµε τη λειτουργία των κινητών µονάδων, των γνω-
στών ΚΟΜΥ. Στελεχώνουµε τις ΚΟΜΥ µε διεπιστηµονική οµάδα
υγείας και διάθεση νέων υπηρεσιών από κινητές µονάδες που
υπάγονται στα κέντρα υγείας και παροχή, επίσης, ιατρικής βοή-
θειας και φροντίδας σε ευάλωτες οµάδες κατοίκων.

Στην ψυχική υγεία υλοποιούµε δράσεις για τη βελτίωση της
ψυχικής υγείας του γενικού πληθυσµού, αλλά και των ευάλωτων
οµάδων. Έχουµε στόχο την ανάπτυξη νέων δοµών ψυχικής
υγείας, δοµές ψυχοκοινωνικής υποστήριξης παιδιών και εφήβων,
τη δηµιουργία εκατόν έξι νέων µονάδων ψυχικής υγείας και την
ίδρυση νέων κοινωνικών συνεταιρισµών περιορισµένης ευθύνης
µε στόχο την ψυχοκοινωνική αποκατάσταση µέσω της παροχής
απασχόλησης σε άτοµα µε χρόνια προβλήµατα, την ανάπτυξη εκ-
παιδευτικών προγραµµάτων για τους επαγγελµατίες και τους ερ-
γαζόµενους στην ψυχική υγεία και µια σειρά άλλες δράσεις,
όπως είναι ο εξανθρωπισµός της µεταφοράς των ψυχικά πασχό-
ντων, κατά τη διαδικασία της ακούσιας νοσηλείας.

Στις υπηρεσίες υγείας εφαρµόζουµε δράσεις για την αναδιορ-
γάνωση των παρεχόµενων υπηρεσιών. Κατ’ αρχάς, ανασχεδιά-
ζουµε τον χάρτη υγείας: Αποτύπωση των αναγκών του πληθυσ-
µού ανά περιφέρεια και περιοχή. Προσδιορισµός του είδους της
φροντίδας κάθε νοσοκοµείου. Διασύνδεση των δοµών και της
υπηρεσίας υγείας. Αξιοποίηση της τηλεϊατρικής. Έλεγχος δει-
κτών ποιότητας και καθορισµός του απαιτούµενου αριθµού ια-
τρών και αλλαγή ένταξης στις ειδικότητες.

Αναβαθµίζουµε τα νοσοκοµεία µε τα εξής: Ανακαινίσεις και εκ-
συγχρονισµός ενενήντα έξι νοσοκοµείων σε ολόκληρη την Ελ-
λάδα µε κάποιες πολύ εµβληµατικές παρεµβάσεις, όπως είναι η
επέκταση της Ογκολογικής Κλινικής και το νέο Κέντρο Ακτινοθε-
ραπείας στο Γενικό Νοσοκοµείο Λαµίας και η προσθήκη νέας
Ογκολογικής Πτέρυγας στο Γενικό Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο
Ηρακλείου, η ίδρυση Κέντρου Ακτινοθεραπείας στο Νοσοκοµείο
«Σωτηρία», η ανέγερση κτιρίου στη Θεσσαλονίκη στο Νοσοκο-
µείο «Παπανικολάου» για γονιδιακές και κυτταρικές θεραπείες
και εργαστήρια αιµατολογικής κλινικής στο ίδιο νοσοκοµείο. Επί-
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σης, στο πλαίσιο του προγράµµατος δωρεών του Ιδρύµατος
«Σταύρος Νιάρχος» τρία νέα νοσοκοµεία, Κοµοτηνή, Πανεπιστη-
µιακό Παιδιατρικό Νοσοκοµείο Θεσσαλονίκης και νέο Γενικό Νο-
σοκοµείο Σπάρτης. Ανάπτυξη δοµών µετανοσοκοµειακής και
µακροχρόνιας φροντίδας υγείας, ανάπτυξη δοµών για ανακου-
φιστική φροντίδα ξενώνων ασθενών τελικού σταδίου και γηρια-
τρικές µονάδες. Δηµιουργία σύγχρονων κέντρων αποκατάστα-
σης και ανάπτυξη υπηρεσιών κατ’ οίκων µε φροντίδα µε βάση το
εθνικό πρόγραµµα της κατ’ οίκον νοσηλείας που ξεκίνησε ήδη το
2023 προσφέροντας υπηρεσίες στο σπίτι σε ασθενείς µε καρκίνο,
σκλήρυνση κατά πλάκας και άλλα σοβαρά νευρολογικά προβλή-
µατα. Το νέο πλαίσιο αφορά ένα µεγάλο εύρος ασθενών και
αφορά κυρίως παιδιά.

Αναβαθµίζουµε τις υπηρεσίες των τµηµάτων επειγόντων περι-
στατικών. Εκσυγχρονισµός, λοιπόν, των ΤΕΠ. Ανακαίνιση των πε-
νήντα οκτώ ΤΕΠ µε χρηµατοδότηση από το Ταµείο Ανάκαµψης
και Ανθεκτικότητας. Αναβάθµιση και ψηφιοποίηση του ΕΚΑΒ µε
στόχο την αποτελεσµατικότερη και ταχύτερη εξυπηρέτηση επει-
γόντων περιστατικών.

Η άµεση παρέµβαση που νοµοθετήθηκε πριν από λίγες ηµέρες
από την Κυβέρνηση µε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου
είναι σε στάδιο υλοποίησης: Εκατόν ενενήντα ένα πληρώµατα,
ασθενοφόρα από τις Ένοπλες Δυνάµεις και το προσωπικό του
Πυροσβεστικού Σώµατος, τοποθετούνται σε εξήντα µία νησιωτι-
κές περιοχές, τουριστικές περιοχές όπως και δυσπρόσιτες πε-
ριοχές για να καλύψουν ανάγκες των κέντρων υγείας για έκτακτα
περιστατικά για διακοµιδή.

Επίσης, ενηµερώνω τη Βουλή ότι ξεκίνησε και ολοκληρώνεται
σήµερα η διαδικασία για την άµεση πρόσληψη περίπου είκοσι συ-
µπληρωµατικά ατόµων για τα ασθενοφόρα της Αττικής επικουρι-
κών από µια ψηφιακή πλατφόρµα υποψηφίων που υπήρχε από
το παρελθόν.

Σας ενηµερώνω επίσης ότι εντός των επόµενων ηµερών ανοί-
γει η πλατφόρµα του λοιπού επικουρικού προσωπικού για πρόσ-
ληψη διακοσίων πενήντα ατόµων κλάδου πληρωµάτων ασθενο-
φόρων µε διετή θητεία για την άµεση στελέχωση των υπηρεσιών
του ΕΚΑΒ στην Αττική. Σε αυτούς τους διακόσιους πενήντα πε-
ριλαµβάνονται και σαράντα µοτοσικλετιστές που θα στελεχώ-
σουν τα δίκυκλα προκειµένου αυτά κατάλληλα εξοπλισµένα να
προστρέχουν στα περιστατικά ακόµα ταχύτερα.

Ελπίζω ότι θα υπάρξει ενδιαφέρον για τις υποψηφιότητες. Και
λέω «ελπίζω» γιατί τα τέσσερα τελευταία χρόνια έχουν γίνει πολ-
λοί διαγωνισµοί για τριακόσια τριάντα άτοµα και έχουν παρου-
σιαστεί µόλις εκατόν ογδόντα οκτώ. Και το λέω αυτό επειδή
ακούω για χιλιάδες αδιόριστους. Ελπίζω, λοιπόν, να µας δοθεί η
δυνατότητα να προσλάβουµε άµεσα, σε λίγες εβδοµάδες, αυτό
το προσωπικό.

Στη φαρµακευτική πολιτική λαµβάνουµε τα απαραίτητα µέτρα
που στοχεύουν σε επιστηµονικά ενδεδειγµένη χρήση για ασφαλή
και καλής ποιότητας αποτελεσµατικά φάρµακα. Εξασφαλίζουµε
την πρόσβαση στις πιο σύγχρονες θεραπείες για όλους τους
ασθενείς. Ενισχύουµε τις επενδυτικές πρωτοβουλίες της εγχώ-
ριας φαρµακοβιοµηχανίας για αύξηση της εγχώριας παραγωγής
έρευνας και ανάπτυξης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι στόχοι της εθνικής πολιτικής
για το φάρµακο θα πρέπει να συµβαδίζουν µε τους ευρύτερους
στόχους του συστήµατος υγείας και να προάγουν την αποτελε-
σµατικότητα, την αποδοτικότητα, τη βιωσιµότητα και την ισότητα
στην πρόσβαση φαρµάκων για τη βελτίωση της υγείας όλου του
πληθυσµού.

Αυτό χρειάζεται από την άλλη πλευρά εξισορρόπηση των προ-
ϋπολογισµών της υγειονοµικής περίθαλψης όσον αφορά τον
έλεγχο των δαπανών και το κόστος των φαρµάκων για την απο-
δοτικότητα του συστήµατος και την πρόσβαση σε νέα καινοτόµα
φάρµακα.

Παράλληλα θα χρειαστούν βιοµηχανικοί στόχοι για τόνωση της
ανταγωνιστικότητας και της παραγωγικότητας της εγχώριας
φαρµακοβιοµηχανίας, καθώς και προσέλκυση επενδύσεων από
το εξωτερικό. Εφαρµόζουµε δράσεις διασφάλισης της κλινικής
και οικονοµικής αποδοτικότητας, καθώς και της κοινωνικής δι-
καιοσύνης.

Θα ήθελα να πω δυο λόγια ακόµη και για τη διακυβέρνηση, για
τη διοίκηση του συστήµατος. Επιλογή διοικήσεων στα νοσοκο-
µεία µε αξιοκρατικά κριτήρια. Θα προχωρήσουµε, επίσης, στην
επαναχάραξη της γεωγραφικής αρµοδιότητας των υγειονοµικών
περιφερειών. Θα προάγουµε τη συνεργασία µεταξύ των ΥΠΕ στα
περιφερειακά νοσοκοµεία, ούτως ώστε να γίνουν πιο αποτελε-
σµατικά.

Στο ανθρώπινο δυναµικό είναι γνωστή η δέσµευση του Πρω-
θυπουργού και της Κυβέρνησης για δέκα χιλιάδες µόνιµες προσ-
λήψεις, οι οποίες θα είναι στοχευµένες για την κάλυψη των
αναγκών του πληθυσµού κάθε περιοχής. Οι προσλήψεις στην
υγεία αποτελούν προτεραιότητα για την Κυβέρνηση και θα ξεκι-
νήσουν άµεσα µόλις ολοκληρωθούν οι διαδικασίες.

Τέλος, θα αναφερθώ στη χρηµατοδότηση. Προϋπολογισµός
5,2 δισεκατοµµύρια φέτος στην υγεία για το ’23. Αξιοποίηση της
ακίνητης περιουσίας των νοσοκοµείων, αύξηση των κλινικών δο-
κιµών και άµεση απορρόφηση 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ από το
Ταµείο Ανάκαµψης. Τα έργα περιλαµβάνουν την ενίσχυση του συ-
στήµατος ηλεκτρονικής συνταγογράφησης, την ολοκλήρωση του
ατοµικού ηλεκτρονικού φακέλου υγείας, ο ηλεκτρονικός φάκελος
ασθενούς, της ψυχικής υγείας, την αναβάθµιση των ψηφιακών
υποδοµών στα νοσοκοµεία, την επέκταση και ανάπτυξη των µη-
τρώων ασθενών και ένα ολοκληρωµένο σύστηµα φροντίδας
ογκολογικών και αιµατολογικών ασθενών.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η υγεία είναι το πολυτιµότερο
αγαθό για τον άνθρωπο. Ιδιαίτερα οι µεγαλύτεροι σε ηλικία συ-
µπολίτες µας, αλλά και τα παιδιά µας έχουν ανάγκη από ποι-
οτικές υπηρεσίες υγείας από τις οποίες εξαρτάται η ποιότητα της
ζωής τους.

Η ποιότητα της δηµόσιας υγείας στη χώρα µας κατά γενική
οµολογία χρειάζεται αναβάθµιση. Θέλουµε να τη βελτιώσουµε,
ώστε ο κάθε πολίτης της χώρας ακόµα και στις πιο αποµακρυ-
σµένες περιοχές, αλλά και στα αστικά κέντρα που έχουν πολύ
πληθυσµό, να έχει πρόσβαση σε ποιοτικές υπηρεσίες υγείας. Θέ-
λουµε να µηδενίσουµε τις κοινωνικές ανισότητες στην υγεία. Θέ-
λουµε να είµαστε υπερήφανοι για το Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Παραφράζοντας τον ποιητή θα πω σήµερα, ό,τι έγινε µέχρι σή-
µερα στη δηµόσια υγεία έγινε και έγιναν πολύ σηµαντικά πρά-
γµατα, όπως υπήρξαν και µεγάλες καθυστερήσεις στην ανασυγκ-
ρότηση και επαναθεµελίωση του συστήµατος. Όλα, όµως, αλλά-
ζουν αν το προσπαθήσεις. Να ξαναρχίσεις µπορείς από την αρχή
για το χτίσιµο ενός ποιοτικού Εθνικού Συστήµατος Υγείας για το
οποίο οι Έλληνες και οι Ελληνίδες θα είναι περήφανοι. Προσω-
πικά ως αρµόδιος Υπουργός Υγείας µαζί µε τους συναδέλφους
µου στην ηγεσία του Υπουργείου δεσµεύοµαι για να υλοποι-
ήσουµε, να εφαρµόσουµε αυτό το σκοπό και όλα αυτά τα µέτρα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Έχουν ζητήσει τον λόγο η κ. Τζάκρη και ο κ. Κατρίνης.
Ορίστε, κυρία Τζάκρη, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Υπουργέ, χθες ο Πρωθυπουργός

υπερήφανος µας ανακοίνωσε ότι ηγείται κράτους που πατάει
στέρεα και ότι µπορεί να ανταποκριθεί στις προσδοκίες των Ελ-
λήνων πολιτών µε την εξαίρεση βέβαια ότι αυτές οι προσδοκίες
µάλλον δεν πρέπει να αφορούν το στοιχειώδες δικαίωµα των Ελ-
λήνων πολιτών της προσδοκίας ενός ασθενοφόρου.

Πριν από ένα µήνα µια νεαρή µητέρα και το τελειόµηνο µωρό
της πέθαναν στη Νέα Μάκρη περιµένοντας επί ώρες την άφιξη
του ασθενοφόρου. Αυτό είναι ένα ακόµη περιστατικό σε µια σω-
ρεία περιστατικών µε τη διαφορά ότι εδώ η αιτιολογική σχέση
της τραγικής κατάληξης και της άδικης συµπεριφοράς µιας δη-
µόσιας υπηρεσίας είναι εξακριβωµένη. Έχει διαπιστωθεί δηλαδή
ότι υπήρχε ασθενοφόρο µε γιατρό µη απασχολούµενο σε άλλο
περιστατικό, ακίνητο στη γειτονική περιοχή της Αρτέµιδας, στο
οποίο βεβαίως ουδέποτε έφτασε η εντολή παρά τις αγωνιώδεις
εκκλήσεις των οικείων της θανούσης.

Κύριε Υπουργέ, αυτό το περιστατικό ανεξαρτήτως όλων των
άλλων που καθηµερινά συµβαίνουν, προχθές ένας πενηνταδυά-
χρονος γιατρός πέθανε στο Περιστέρι, µια νεαρή γυναίκα στη
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Λέσβο, τα χαλασµένα ασθενοφόρα που µήνες περιµένουν στα
συνεργεία και την πραγµατικά πολύ σηµαντική µείωση και του
αριθµού των πληρωµάτων, αλλά και των ασθενοφόρων που βρί-
σκονται στον δρόµο θα ήταν από µόνο του αρκετό.

Και εγώ σας άκουσα προηγουµένως να µας λέτε µε µια αβά-
σταχτη ελαφρότητα για ελικόπτερα ευέλικτα ελβετικά ή για
προσλήψεις ή για αποσπάσεις οδηγών απορριµµατοφόρων και
δεν σας άκουσα, κύριε Υπουργέ, να λέτε απολύτως τίποτα, έστω
και για τα µάτια, για την παραµικρή ανάληψη ευθύνης.

Ξέρετε, ξεπερνώ τις προφανείς πολιτικές ευθύνες που έχουν
σχέση µε την υποστελέχωση και βεβαίως µε την κατάσταση των
ασθενοφόρων της δωρεάς, ουκ ολίγων στον αριθµό και σας
ρωτώ αν ερευνήσατε ή αν δώσατε εντολή να διερευνηθεί αυτό
το περιστατικό, το ποιος έδωσε τη θανατηφόρα εντολή, ποιος
είναι αυτός ο οποίος βρισκόταν στο συγκεκριµένο πόστο, µε ποια
προσόντα βρίσκονταν εκεί; Και εν πάση περιπτώσει ποιος τον διό-
ρισε στη συγκεκριµένη θέση και ποιος τον καλύπτει εδώ τον τε-
λευταίο µήνα;

Και ξέρετε, κύριε Υπουργέ, είµαι σίγουρη ότι γνωρίζετε επίσης
ότι η πραγµατική διοίκηση, το ΕΚΑΒ δηλαδή διοικείται από µια
σκληρή οµάδα της ΔΑΚΕ, δηλαδή πρόκειται για µια καινούργια
περίπτωση άριστου κυρ Βασίλη των Τεµπών µε έναν παρακρα-
τικό κοµµατικό µηχανισµό πίσω του που µετακινεί, µετατάσσει,
µεταθέτει στα συγκεκριµένα γραφεία ή αν θέλετε και διαχειρίζε-
ται και αυτές τις θέσεις ευθύνης ανάλογα µε το βαθµό της συµ-
βολής καθενός στις ανάγκες της παράταξης. Και ότι υπάρχει κι
ένας επίσης «διακοσµητικός» διοικητής που βρίσκεται σε αυτή τη
συγκεκριµένη θέση από το 2004, αποδεικνύοντας ότι είναι παντός
καιρού, ο οποίος δεν βγαίνει ούτε καν να µιλήσει για τα έργα και
τις ηµέρες του και ότι αυτός ο άνθρωπος στέλνει να µιλήσουν γι’
αυτόν δήθεν ανεξάρτητοι συνδικαλιστές, οι οποίοι έχουν βεβαίως
ωφεληθεί σε ατοµικό επίπεδο, οι οποίοι των εκπροσωπούν.

Κύριε Χρυσοχοΐδη, είστε πολύ έµπειρος και διοικητικά και πο-
λιτικά και είστε επίσης εξασκηθείς σε πολύ πιο αδιαφανείς µηχα-
νισµούς από αυτούς τους οποίους εγώ σας ανέφερα και ξέρετε
ότι δεν κοµίζω γλαύκας εις Αθήνας και ξέρετε επίσης ότι ξέρω
ότι γνωρίζετε πολλές ακόµη λεπτοµέρειες από αυτές που σας
είπα, όπως επίσης ότι υπάρχει ένα µεγάλο θέµα αδιαφανούς λει-
τουργίας και ότι υπάρχει επίσης µια διοίκηση στο ΕΚΑΒ, η οποία
παρίσταται και χαιρετίζει.

Και σας ρωτώ ευθαρσώς, κύριε Υπουργέ, γιατί δεν διώξατε
ούτε καν το διοικητή; Και επίσης εγώ σκέφτοµαι ότι αυτό είτε
οφείλεται σε κάποια δροµολογηµένα deals διάσωσής του είτε,
κύριε Υπουργέ, ότι δεν περνάει από το χέρι σας το να τον απο-
λύσετε. Και επίσης, επειδή έχετε και νοµικές γνώσεις, εγώ στη
θέση σας θα ανησυχούσα σφόδρα αναλογιζόµενη ότι αυτός ο
διαλυµένος και αν θέλετε αδιαφανής µηχανισµός που παραλά-
βατε είχε αν θέλετε σε µια προηγούµενη κρίσιµη περίοδο της
πανδηµίας τη διαχείριση επίσης αδιαφανών υποθέσεων διαλογής
στις µονάδες εντατικής θεραπείας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Τζάκρη, σας
παρακαλώ πολύ να ολοκληρώσετε.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Επίσης, κύριε Υπουργέ, για τον οποίο µη-
χανισµό µας διαβεβαίωναν οι προκάτοχοί σας ότι υπάρχουν αντι-
κειµενικές διαδικασίες που δεν χωρούν καµµία παρέµβαση, τάχα
ακριβοδίκαιες, όπως ο Αριστείδης ο Δίκαιος.

Και θέλω, κύριε Υπουργέ, να κλείσω µε αυτό ότι η υπόθεση
που αποκαλύφθηκε τον Δεκέµβριο του 2021 για τις VIP ΜΕΘ απο-
τελούν µόνο την κορυφή του παγόβουνου και ότι κοντά στα χα-
λασµένα ασθενοφόρα, τους κρυπτόµενους υπαλλήλους ή αν
θέλετε ακόµα, κύριε Υπουργέ και σε αυτή την κατάσταση των το-
ποθετηµένων σε θέσεις ευθύνης κοµµατικών σας αρεστών ή
ακόµα και αν θέλετε και µε τα καθηµερινά πρωτοσέλιδα σε µέσα
µαζικής ενηµέρωσης που ουδόλως είναι εχθρικά απέναντι στην
Κυβέρνηση, θέλω πραγµατικά να ρίξετε µια µατιά στις τριάντα
οκτώ χιλιάδες θανάτους της πανδηµίας που πέθαναν και δεν ήταν
καν εκ των αρίστων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε Κα-
τρίνη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. Κύριε Υπουργέ, στη συνέ-
χεια θα σας δώσω τον λόγο για να απαντήσετε συνολικά και
σύντοµα.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δράτοµµαι της ευκαιρίας τής αποστροφή σας

ότι στο τέλος της θητείας σας θα θέλετε να αισθάνεται ο ελληνι-
κός λαός περήφανος για το σύστηµα υγείας. Και εκπροσωπώ-
ντας ένα κόµµα, το οποίο αισθάνεται περήφανο για τη µεγα-
λύτερη κοινωνική κατάκτηση το Εθνικό Σύστηµα Υγείας -για το
ΠΑΣΟΚ µιλάω- δεν χρειάζεται φαντάζοµαι ούτε την προλαλήσα-
ντα συνάδελφο ούτε εσάς να σας πείσω για το πόσο περήφανο
αισθάνεται το ΠΑΣΟΚ για τη δηµιουργία του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας.

Σας άκουσα µε µεγάλη προσοχή, αλλά µου προκαλεί µεγάλη
εντύπωση, επειδή είπατε ότι θα είναι η «τετραετία της υγείας»,
αν αισθάνεστε την ανάγκη να απολογηθείτε. Αν µετά από την πε-
ριπέτεια της πανδηµίας και την στάση του δηµοσίου συστήµατος
έναντι του ιδιωτικού τοµέα, αν η Κυβέρνησή σας αισθάνεται την
ανάγκη να απολογηθεί για αυτά που δεν έκανε τέσσερα ολό-
κληρα χρόνια και αναγκάστηκε να εξαγγείλει προεκλογικά, µόνο
και µόνο µε αφορµή τραγικά περιστατικά. Άρα τέσσερα χαµένα
χρόνια και τα µεταθέτετε όλα για την επόµενη τετραετία.

Μιλήσατε για προκηρύξεις, οι οποίες είναι άγονες. Δεν άκου-
σα, όµως, από το στόµα σας να λέτε ότι «θα δώσουµε κίνητρα,
για να έρθουν οι νέοι γιατροί από το εξωτερικό, που είναι χιλιά-
δες» ή «θα δώσουµε κίνητρα για να στελεχωθούν τα νοσοκοµεία
της περιφέρειας των νησιών». Ούτε µία λέξη από την Κυβέρνηση
για κίνητρα στους νέους γιατρούς!

Δεν άκουσα ούτε µία λέξη, για τις λίστες της ντροπής των χει-
ρουργείων σε πολλά δηµόσια νοσοκοµεία, τα οποία ταλαιπωρούν
χιλιάδες συµπολίτες µας. Δεν βρέθηκε µία λέξη, έστω ως εξαγ-
γελία, από το στόµα του Υπουργού Υγείας της Κυβέρνησης του
κ. Μητσοτάκη. Δεν άκουσα ούτε µία λέξη, για το γεγονός ότι
έχουµε µόνο δύο δηµόσια κέντρα αποκατάστασης και χιλιάδες
πολίτες σε αυτή τη χώρα ταλαιπωρούνται, πραγµατικά αντιµετω-
πίζουν έναν γολγοθά, µέσα από ένα σύστηµα δήθεν καλυπτόµενο
από τον ΕΟΠΥΥ ιδιωτικού τοµέα, που απαιτεί ιδιωτική δαπάνη.

Δεν άκουσα τίποτα για τα νοσοκοµεία της περιφέρειας, πλην
αυτού που είπατε για «χάρτη υγείας». Πείτε ευθέως, εδώ, στους
συναδέλφους από την περιφέρεια, θα κλείσετε νοσοκοµεία στην
επαρχία; Όταν λέτε για «χάρτη υγείας», τι εννοείτε; Μιλήστε ευ-
θέως! Είναι στον σχεδιασµό σας να κλείσετε νοσοκοµεία στην ελ-
ληνική περιφέρεια; Μην το λέτε σε εµάς, πείτε το στους συναδέλ-
φους της Νέας Δηµοκρατίας που είναι Βουλευτές της περιφέ-
ρειας.

Δεν ακούσαµε τίποτα για το επίδοµα βαρέων και ανθυγιεινών,
το οποίο η Επιτροπή Μπεχράκη, της δικής σας Κυβέρνησης, έχει
εισηγηθεί. Εµείς εξ άλλου, ως ΠΑΣΟΚ, το έχουµε καταθέσει ως
τροπολογία δεκατρείς φορές στη Βουλή και το είχατε απορρίψει.
Τώρα το εισηγείται επιτροπή που διορίσατε εσείς. Δεν είπατε τί-
ποτα αν θα το κάνετε µέχρι το τέλος της τετραετίας.

Δεν είπατε τίποτα για τις εργασιακές σχέσεις των γιατρών, που
η προκάτοχός σας, η κ. Γκάγκα έλεγε ότι θα λύσει τα προβλή-
µατα των δηµοσίων νοσοκοµείων αυτό το µεικτό σύστηµα ιδιω-
τιών στα νοσοκοµεία και γιατρών του δηµοσίου συστήµατος…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, κύριε
Κατρίνη, ολοκληρώστε.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα έχω τον ίδιο χρόνο
που είχε και η κ. Τζάκρη,

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην το πάµε έτσι.
Τρία λεπτά δικαιούστε. Παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΤΡΙΝΗΣ: Δεν είπατε τίποτα για τα νοσοκοµεία στα
νησιά και πώς πρέπει αυτά να στελεχωθούν. Τι είπατε; Είπατε για
τον θεσµό του «προσωπικού γιατρού», που τα έλεγε ο προκάτο-
χός σας ο κ. Πλεύρης και ξέρετε ποιοι µπήκαν προσωπικοί για-
τροί. Είπατε για τα ενενήντα έξι νοσοκοµεία, που τα έλεγε πάλι ο
προκάτοχός σας, ο κ. Πλεύρης. Τα ίδια που λέγατε έξι µήνες
πριν, τα ίδια που λέγατε προεκλογικά, τα λέτε σήµερα και ως
Προγραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρνησης.

Όµως, για να κλείσω µε κάτι θετικό, γιατί οφείλουµε να το ανα-
γνωρίσουµε, είναι πολύ ευχάριστο ότι αποδέχεστε την πρόταση-
πρόκληση του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ, του Νίκου Ανδρουλάκη,
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επιτέλους να έχουµε αξιοκρατικό τρόπο επιλογής διοικήσεων στα
νοσοκοµεία της χώρας. Βεβαίως, αυτό επειδή έχουµε ζήσει και
το open.gov του 2009 και το ξέρετε το µοντέλο, δεν είπατε κάτι
συγκεκριµένο, περιµένουµε να το εξειδικεύσετε.

Όπως επίσης, θέλουµε να µας πείτε αν είναι στις προθέσεις
σας –αν και απ’ό,τι καταλάβαµε από τις δηλώσεις του Πρωθυ-
πουργού δεν είναι- να ανακατευθύνετε πόρους του Ταµείου Ανά-
καµψης στη δηµόσια υγεία, όπως έχουν κάνει πάρα πολλές
χώρες του ευρωπαϊκού Νότου ή αν θα παραµείνετε σε αυτό το
5,36 δισεκατοµµύρια, το οποίο δεν συνιστά και µεγάλη αύξηση
και τουλάχιστον δεν φτάνει στον µέσο όρο των χωρών της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Χουρδάκη, ζη-
τήσατε κι εσείς µια παρέµβαση. Έχετε τον λόγο.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
Άκουσα και είµαι βέβαιος ότι ο κ. Χρυσοχοΐδης είναι έµπειρος

διοικητικά, αλλά δεν είναι καθόλου έµπειρος ιατρικά και κλινικά.
Δυστυχώς, χθες, όταν µίλησα έλειπε από την Αίθουσα. Ήµουν
βέβαια ο τελευταίος οµιλητής, οπότε σας δικαιολογώ και σας πα-
ραπέµπω στη χθεσινή µου τοποθέτηση, κύριε Χρυσοχοΐδη, για
όσα δεν θα αναφέρω τώρα για την οικονοµία του χρόνου.

Αυτό που είναι σαφές είναι ότι µάλλον οι περισσότεροι από
εσάς -και το δικαιολογώ- δεν έχετε καταλάβει τι ακριβώς είναι ο
«οικογενειακός ιατρός». Όλοι αναφέρεστε σε «προσωπικό ιατ-
ρό», ενώ όλα τα συστήµατα υγείας ανά τον κόσµο έχουν «οικο-
γενειακό ιατρό». Οι λόγοι για τους οποίους έχει γίνει αλλαγή στην
ονοµασία και φυσικά και στην νοµοθεσία και επιτρέπονται και
άλλες ειδικότητες πέραν αυτής της γενικής οικογενειακής ιατρι-
κής να εκτελούν χρέη «οικογενειακού ιατρού» ονοµάζοντάς τες
«προσωπικό ιατρό», σχετίζονται µε το γεγονός ότι δεν υπάρχουν
αρκετοί γενικοί οικογενειακοί γιατροί που να θέλουν να στελεχώ-
σουν το σύστηµα όπως διαφηµίστηκε και όπως θέλετε να γίνει,
δηλαδή µε χαµηλές αµοιβές και µε όλα τα γνωστά προβλήµατα.

Χρειάζεται να υπάρξει µεγαλύτερη παροχή κινήτρων, επανα-
ξιολόγηση του αριθµού θέσεων στις ειδικότητες στα νοσοκοµεία.
Το σύστηµά µας εδώ και πάρα πολλά χρόνια σε χιλιάδες για-
τρούς έχει πάρα πολλές εξειδικευµένες ειδικότητες και υποειδι-
κότητες, χωρίς να στηρίζει τον πυλώνα του συστήµατος της
δηµόσιας υγείας που είναι ο «γενικός οικογενειακός ιατρός» και
µεταξύ άλλων υπάρχουν και πάρα πολλές αστοχίες σε ό,τι αφορά
την οργάνωση των νοσοκοµείων.

Υπάρχουν νοσοκοµεία, κύριε Χρυσοχοΐδη, τα οποία έχουν µαι-
ευτικές- γυναικολογικές κλινικές και δεν έχουν παιδιατρικές κλι-
νικές. Δηλαδή θα µπορεί κάποιος να γεννάει σε ένα νοσοκοµείο,
αλλά αν υπάρχει πρόβληµα, δεν θα µπορεί το νεογνό να έχει υπο-
στήριξη. Υπάρχουν άλλα νοσοκοµεία που έχουν αγγειοχειρουρ-
γική κλινική, χωρίς να έχουν χειρουργική και ούτω καθεξής. Είµαι
βέβαιος ότι οι συνεργάτες σας θα σας δώσουν αυτές τις πληρο-
φορίες. Είµαι κι εγώ στη διάθεσή σας, αν θέλετε να συνδράµουµε
σε αυτό το έργο. 

Σε κάθε περίπτωση χρειάζεται να γίνει µια επαναξιολόγηση και
της νοµοθεσίας, ώστε να µην µπορούν οι διορισµένοι γενικοί οι-
κογενειακοί γιατροί να πηγαίνουν σε δευτεροβάθµιο ή σε τριτο-
βάθµια επίπεδο.

Τελειώνοντας θα σας πω και θα πρέπει να µη δίνεται η δυνα-
τότητα σε διοικητές των νοσοκοµείων να αλλάζουν το οργανό-
γραµµα µειώνοντας ή αυξάνοντας τις θέσεις συγκεκριµένων
ειδικοτήτων.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, έχε-

τε τον λόγο. Θερµή παράκληση όσο µπορείτε πιο σύντοµα, αν
και ήταν πολλά τα θέµατα που µπήκαν.

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ, κύ-
ριε Πρόεδρε. 

Κυρία Τζάκρη, ειλικρινά είναι σαν να µην πέρασε µια µέρα.
Έχουν περάσει δέκα, δώδεκα µέρες από τη µέρα που τελείωσαν
οι εκλογές. Πάλι τα ίδια! Οι VIP αίθουσες, τα σενάρια, τα κυκλώ-
µατα και όλα αυτά που είπατε. Κατ’ αρχάς, κάνετε λάθος σε ,ότι
αφορά εµένα προσωπικά ως Υπουργό Υγείας και τα κυκλώµατα
ή αν θα ανέχοµαι ή αν θα ανεχτώ κλειστά κυκλώµατα, κλειστά συ-
στήµατα. Λάθος διεύθυνση! Και θα το δείτε.

Δεύτερον, ειλικρινώς σας καλώ πολιτικά να αντιληφθείτε ποια
είναι η κατάσταση σήµερα στη χώρα, να τη µελετήσετε, να ανα-
λύσετε την ελληνική κοινωνία και να δώσετε απαντήσεις αντί για
VIP και όλα αυτά που είπατε προηγουµένως.

Τρίτον, αν δεν κάνω λάθος, αυτός ο διευθυντής, ο διοικητής
ΕΚΑΒ που αναφέρετε, δεν ήταν επί των ηµερών σας τέσσερα ή
πέντε χρόνια διοικητής; Τότε είχε κυκλώµατα και εσείς τον ανε-
χόσασταν; Δεν καταλαβαίνω ειλικρινά. 

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Δεν ήταν στο ΕΚΑΒ. Ήταν στο ΕΚΕΠΥ.
Έχει τεράστια διαφορά!

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Στο ΕΚΕΠΥ,
κύριε Πολάκη. Όλοι αυτοί εκεί παρακαλώ. Αλλά τώρα είναι κακός,
τότε ήταν καλός.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ, µη δια-

κόπτετε! Ησυχία, παρακαλώ. 
Κύριε Υπουργέ, συνεχίστε παρακαλώ.
ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΪΔΗΣ (Υπουργός Υγείας): Κοιτάξτε, εγώ

είµαι ο τελευταίος εδώ ως αρµόδιος Υπουργός που θα υποστη-
ρίξω και θα εξωραΐσω την κατάσταση. Το είπα στην οµιλία µου
προηγουµένως ότι η κατάσταση δεν είναι καλή, δεν είναι ικανο-
ποιητική και πρέπει να εργαστούµε για να φέρουµε το σύστηµα
στα µέτρα των αναγκών των πολιτών, γιατί αυτό είναι το σύ-
στηµα. Όλοι αναφέρονται στους γιατρούς και στους εργαζόµε-
νους και σε όλα αυτά, αλλά το σύστηµα πρέπει να γίνει ασθε-
νοκεντρικό, να µιλήσουµε για τις ανάγκες των πολιτών.

Τώρα έρχοµαι στον κ. Κατρίνη και σε ό,τι αφορά στο θέµα της
χρηµατοδότησης. Το 8% του Ταµείου Ανάκαµψης πάει στην υγεία
και µπορεί να αυξηθεί κι άλλο, γιατί θα γίνει, όπως ξέρετε, ανα-
προσαρµογή. 

Το δεύτερο που θέλω να πω είναι το εξής: Κι εσείς εδώ εµφα-
νίζεστε σαν να ζούσατε σε άλλη χώρα.

Δηλαδή, το σύστηµα υγείας από τότε που το εγκαθίδρυσε, το
ψήφισε και το εφάρµοσε ο αείµνηστος Γεννηµατάς, το 1982 και
τη δεκαετία του 1980, µαζί µε τον Παρασκευά Αυγερινό έχει από
τότε εκσυγχρονιστεί, έχει αναγεννηθεί, έχει ανανεωθεί; Αλήθεια;
Τι µας λέτε τώρα; Και έρχεστε εδώ τώρα και µας κάνετε κριτική
σαν να ζούµε στο 1980;

Επαναλαµβάνω και πάλι. Έχουµε αναδείξει –αυτή είναι η από-
φασή µας- πρώτο ζήτηµα στην κυβερνητική πολιτική και πρώτο
στοίχηµα για την ελληνική κοινωνία να δώσουµε υπηρεσίες υ-
γείας στους πολίτες που θα είναι σε ικανοποιητικό βαθµό, θα λύ-
νουν τα προβλήµατα των ανισοτήτων, µε το προσωπικό, το οποίο
θα στηρίξουµε περαιτέρω. Γιατί έχουµε στηρίξει ήδη το προσω-
πικό. 

Θέλω να σας πω εντιµότατα και µε ειλικρίνεια ότι το ζήτηµα
των προσλήψεων στο Υπουργείο Υγείας είναι πρώτη προτεραι-
ότητα από την πλευρά της Κυβέρνησης, του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών και του Πρωθυπουργού. Άρα, λοιπόν, θα δώσουµε πολύ
συγκεκριµένες προτάσεις για τις ανάγκες που έχουµε και σύ-
ντοµα, κάθε µέρα εργαζόµενοι, θα βελτιώνουµε τις συνθήκες του
εθνικού µας συστήµατος.

Ευχαριστώ πολύ.
ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Όχι, δεν τον δικαι-

ούστε. Τέλειωσαν οι παρεµβάσεις σας. Είχατε τρεις. Τελειώσατε.
Τον λόγο έχει ο κ. Θανάσης Παφίλης, Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος του ΚΚΕ. Και µετά ακολουθεί ο κ. Τσιάρας, Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρατίας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πολύ ωραία τα λέτε. Για πείτε µας,
λοιπόν, και εσείς, κύριε Χρυσοχοΐδη, τι είναι η υγεία. Τι είναι; Κοι-
νωνικό αγαθό ή εµπόρευµα; Απαντήστε όλοι σας, εκτός του ΚΚΕ.
Τι είναι; Είναι κοινωνικό αγαθό ή είναι εµπόρευµα; 

Κύριε Τσιάρα, εσείς τι λέτε; 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Κοινωνικό αγαθό.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Πώς γίνεται τότε να πουλιέται και να

αγοράζεται; Πώς γίνεται να υπάρχει ιδιωτικός τοµέας υγείας;
Πώς γίνεται, λοιπόν, όποιος έχει -να το πούµε απλά- να γιατρεύε-
ται; Oχι ότι οι άλλοι θα πεθάνουν όλοι, αλλά αρκετοί θα πεθάνουν
πάντως. Πώς γίνεται, όποιος έχει να µπορεί να πηγαίνει όπου
θέλει; Για να µην ανοίξω και άλλο το στόµα µου και πω για όποιον
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έχει να αγοράζει όργανα, που τα πουλάνε διάφοροι φτωχοδιά-
βολοι για να ζήσουν. Ποιος τα κάνει όλα αυτά; Ο ιδιωτικός τοµέας
δεν τα κάνει; Ποια είναι η λειτουργία του ιδιωτικού τοµέα; Ποιο
είναι το κριτήριο; Είναι το κέρδος ή όχι; Είναι. Όποιος πει «όχι»
δεν ξέρει τι πάει να πει καπιταλισµός.

Άρα, λοιπόν, όχι τόση υποκρισία όλοι σας. Όχι τόση µεγάλη
υποκρισία όλοι σας. Τι λέτε όλοι; Συνύπαρξη δηµόσιου και ιδιω-
τικού τοµέα. Πολύ ωραία! Το είδαµε στην πανδηµία. Τι είπαν οι
ιδιώτες; «Επί τη παλάµη και ούτω βοήσωµεν». Εσείς λέγατε ότι
είναι πόλεµος και στον πόλεµο υπάρχει επιστράτευση. Αυτοί τι
έλεγαν; Ότι αν δεν πληρώσεις, ας πεθάνει ο άλλος, δεν τις δίνω
τις ΜΕΘ. Έτσι δεν είναι;

Εµείς, λοιπόν, τι λέµε σε αντίθεση µε όλους εσάς; Ότι είναι κοι-
νωνικό αγαθό, ύψιστο µάλιστα -όχι ότι τα άλλα είναι δευτερεύο-
ντα- και ότι πρέπει να είναι δηµόσιο και δωρεάν για όλους.

Και µε αυτά τώρα που λέτε περί ισότιµης πρόσβασης όλων
στην υγεία, ποιον κοροϊδεύετε; Λέτε για ισότιµη πρόσβαση στην
υγεία, όταν ο άλλος πρέπει να πουλήσει το σπίτι του για να πάει
στο εξωτερικό, για να γλιτώσει τον άνθρωπό του. Και πολύ πε-
ρισσότερα ακόµα. Άρα αφήστε τα. Εµπόριο και χυδαίο, θα έλεγα.
Και όποιος παρεξηγηθεί ας έρθει να µας πει ότι δεν είναι τέτοιο.
Χυδαίο εµπόριο της ζωής και του θανάτου! Αυτό είναι που συµ-
βαίνει.

Θα τα ακούσετε και εσείς τώρα. Έφυγε ο Κοινοβουλευτικός
σας Εκπρόσωπος, αλλά δεν πειράζει, είστε εσείς εδώ.

Ποιο είναι, λοιπόν, το σύστηµά σας; Ένα στοιχειώδες δηµόσιο,
που να καλύπτει όσο καλύπτει, σύστηµα υγείας. Και από εκεί και
πέρα, «φούντωµα» του ιδιωτικού τοµέα.

Θα σας πω και κάτι ακόµα. Το 2011 µας έστελναν οι τράπεζες
-για το ΠΑΣΟΚ το λέω τώρα και για τους υπόλοιπους- πού πρέπει
να γίνουν επενδύσεις. Δεν θέλω να πω την τράπεζα, γιατί και
άλλες τα έλεγαν αυτά. Και τι έλεγαν; Ότι οι πιο κερδοφόρες επεν-
δύσεις µετά το µνηµόνιο θα είναι στον τοµέα της υγείας.

Να σας πω την αλήθεια, εγώ το είδα λίγο περίεργα. Δεν το πί-
στευα. Όµως, «πριν αλέκτορα φωνήσαι», όπως λένε και οι χρι-
στιανοί, «φούντωσε», γιγαντώθηκε. Από πού; Ποιος το πληρώνει;
Το πληρώνει ο λαός, γιατί κάθεται στην ουρά και δεν µπορεί να
περιµένει. Και το πληρώνουν και ποιοι άλλοι µε τις «µεταρρυθµί-
σεις» -εντός εισαγωγικών- της Νέας Δηµοκρατίας; Τα ασφαλι-
στικά ταµεία, δηλαδή πάλι οι εργαζόµενοι, συν 25% συµµετοχή.
Αυτό είναι το άθλιο καθεστώς στον ίδιο τον καπιταλισµό.

Κάποτε το ΠΑΣΟΚ έκανε, όντως, εκείνο το «βήµα», το ΕΣΥ,
γιατί ήταν ανάγκη της εποχής, δεν ήταν απλά επειδή το ήθελε
µόνο. Δεν λέµε «όχι». Αλλά, από τότε µέχρι τώρα έχει γραφτεί µε-
γάλη ιστορία. Γιατί όπως το έφτιαξε τότε, το κατεδαφίσατε µε τα
µνηµόνια, το «σκίσατε» κυριολεκτικά. Κλείσατε νοσοκοµεία όλοι
σας, µειώσατε τη χρηµατοδότηση…

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ανοίξαµε…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Παύλο, κάτσε, µην ακούσεις και τα

υπόλοιπα. Μη µε «γαργαλάς». Κάνατε «Α.Ε.» νοσοκοµείο στη Σα-
ντορίνη και τώρα κατηγορείτε τη Νέα Δηµοκρατία. Μη συνεχίσω
και µε άλλα.

Εποµένως, ο ελληνικός λαός κρίνει και πρέπει να κρίνει για όλα
αυτά ποιος είναι µε ποιον, ποια είναι η µεγάλη µας στρατηγική
διαφορά µε όλους σας, που µπορεί να τσακώνεστε, αλλά πατάτε
στα ίδια «θεµέλια» όλοι µαζί.

Αυτός ο χρόνος είναι από τα τρία λεπτά που δεν µίλησα πριν,
γιατί ήθελα να µιλήσω.

Επειδή µιλάµε για την υγεία, θα σας πω, κύριε Χρυσοχοΐδη, τι
να κάνετε. Να πάτε και να βγάλετε ειδικές άδειες στα αγροτικά
και να πείτε ότι το σύγχρονο ΕΚΑΒ είναι να κουβαλάνε στα αγρο-
τικά ζωντανούς, οι οποίοι κατά πλειοψηφία πεθαίνουν. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-
λου): …(δεν ακούστηκε). 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Μην γκρινιάζετε. Αυτό είναι αίσχος.
Κάθε µέρα πεθαίνει ένας. Δεν το καταλαβαίνετε; Κάθε µέρα! Και
λέτε µετά ότι δεν πάνε. Πού να πάνε; Με 700 ευρώ; Ούτε το ενοί-
κιο δεν µπορούν να πληρώσουν. Τι λέτε τώρα δηλαδή; Πού να
πάει ο άλλος στα νησιά και ειδικά καλοκαιρινούς µήνες; Πώς θα
τα βγάλει πέρα;

Αυτά πονάνε. Πονάνε, γιατί µιλάµε για θανάτους. Για να µην

πω για δολοφονίες. Γιατί θα το πω, δολοφονίες είναι. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός Μετανάστευσης και Ασύ-

λου): Γι’ αυτό το λέω κι εγώ…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θέλετε να πάρετε τον λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Παρακαλώ να µη

διακόπτετε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ που είσαστε ευτυχι-

σµένοι µε αυτή την αθλιότητα που πεθαίνουν από παιδάκια, από
έγκυες µέχρι και άλλοι άνθρωποι, ενώ θα µπορούσαν να σωθούν.
Συγχαρητήρια γι’ αυτό. Βγείτε και πανηγυρίστε κιόλας.

Εµείς, λοιπόν, το ΚΚΕ, δεν περιµέναµε τις Προγραµµατικές Δη-
λώσεις της Κυβέρνησης και τις τοποθετήσεις των άλλων κοµµά-
των. Είχαµε προβλέψει και αποκαλύψει προεκλογικά ποιο είναι
το πρόγραµµα της Κυβέρνησης, καθώς και ποια είναι η συναί-
νεση των άλλων κοµµάτων στα στρατηγικά θέµατα. Αυτό φάνηκε
και από τη συζήτηση.

Πολύς «πόλεµος»! Πω, πω! Μιλάµε για «σφαγή»! Τι να σας πω!
Θα σας το περιγράψω. Βγήκε εδώ ο ΣΥΡΙΖΑ στα «κεραµίδια», το
ΠΑΣΟΚ τα ίδια. Λες και δεν πέρασε ούτε µια µέρα. Λες και όλα
τα προηγούµενα χρόνια σβήστηκαν για το τι έγινε. Και τα τελευ-
ταία χρόνια, µε 70% ψήφιση των νοµοσχεδίων της Νέας Δηµο-
κρατίας και 50% ο ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό ήταν το τελευταίο, γιατί υπάρ-
χουν κι άλλα. 

Είναι προφανές ότι η Νέα Δηµοκρατία επιταχύνει αποφασι-
στικά την επίθεση στα εργατικά λαϊκά δικαιώµατα. Θέλουµε να
σας δώσουµε µια συµβουλή. 

Κυρία Βούλτεψη, να την ακούσετε.
Μην παίρνετε µεγάλη φόρα, γιατί όποιος παίρνει µεγάλη φόρα

στουκάρει στον τοίχο. Και ο τοίχος είναι µπετόν. Γιατί ο τοίχος
είναι η εργατική τάξη, είναι τα λαϊκά στρώµατα. Και είναι µπετόν
οπλισµένο -θα το πω πάλι, εσύ, Νίκο, θα το καταλάβεις. Δεν νο-
µίζω να υπάρχει άλλος οικοδόµος- Mistral 3 και χοντρό µάλιστα.
Και αυτό είναι το λαϊκό κίνηµα και το ΚΚΕ, που είναι ισχυρό. 

Και αυτό δεν αφορά µόνο το ποσοστό που ήταν θετικό -µας
πεθάνατε τόσα χρόνια µε το 5%, να τώρα πήγαµε στο 7,5%-, αλλά
κυρίως τη δύναµη που έχει µέσα στην εργατική τάξη, που είναι
δεύτερη δύναµη στη ΓΣΕΕ, είναι πρώτη δύναµη στο ΕΚΑ, έχει µε-
γάλη δύναµη σε πάρα πολλά σωµατεία και στους δηµόσιους
υπαλλήλους και σε όλους τους υπόλοιπους. 

Και αλήθεια εσείς εδώ, της Αντιπολίτευσης, τι θα κάνετε; Το
πολύ-πολύ να κραυγάζετε εδώ για δευτερεύοντα. Με τι κόσµο;
Αφού είσαστε «πάτος» και όπου δεν είσαστε, εξυπηρετείτε την
πολιτική της Κυβέρνησης. Και το ΠΑΣΟΚ τα ίδια. Συµµαχία ΔΑΚΕ-
ΠΑΣΚΕ µε τον ΣΥΡΙΖΑ σε όλα τα συνδικαλιστικά όργανα εναντίον
του ΠΑΜΕ. Πολύς πόλεµος στη Δεξιά, τι να σας πω, δηλαδή!
Αυτό κάνετε.

Εµείς, λοιπόν, αυτό που υποσχεθήκαµε, θα το κάνουµε την
επόµενη ηµέρα. Ήδη έγινε απεργία στο φάρµακο και «έκαναν
όλοι την πάπια» και την έθαψαν αυτή την κινητοποίηση των ερ-
γαζοµένων. 

Δεν θα περάσετε καλά. Εάν νοµίζετε ότι αυτοί που σας ψήφι-
σαν όλους, αλλά ιδιαίτερα την Κυβέρνηση, θα τα δεχτούν όλα
αυτά που έρχονται, κάνετε µεγάλο λάθος. Γιατί; Διότι, εάν πάρει
κάποιος, παραδείγµατος χάριν, τοις µετρητοίς αυτά που λέγατε
θα πιστέψει, αν δεν ζει σε αυτή τη χώρα, ότι ζούµε στον παρά-
δεισο. Τι δεν ακούσαµε όµως, εδώ; Αν όµως αντικρίσει την πρα-
γµατικότητα και τη ζωή του, θα καταλήξει στο άλλο συµπέρασµα
και εκεί θα καταλήξει ο λαός, ότι ζει κυριολεκτικά στην κόλαση.

Με µεγάλη αυταρέσκεια η Νέα Δηµοκρατία, Βουλευτές, Υ-
πουργοί -όχι όλοι αλλά αρκετοί, η πλειοψηφία- αναπαράγουν
κάθε ηµέρα ότι έχουµε µία ισχυρή Ελλάδα τώρα. Έχουµε ισχυρή
οικονοµία, έχουµε γεωστρατηγική θέση, έχουµε τα πάντα και τα
οικοδόµησαν αυτά η Νέα Δηµοκρατία, η Ευρωπαϊκή Ένωση κ.λπ.. 

Βεβαίως, έχουµε. Ποιους αφορά αυτή η ισχυρή Ελλάδα;
Αφορά σε αυτούς που πλούτισαν και πλουτίζουν, που έχουν δι-
σεκατοµµύρια, αµύθητο πλούτο στη χώρα µας, απίστευτο, που
δεν το χωράει το µυαλό. Από πού όµως τον κέρδισαν; Από τη λη-
στρική εκµετάλλευση των εργαζοµένων, µε τους νόµους που όλοι
σας ψηφίσατε, από την πολιτική όλων των κυβερνήσεων. Και στην
κρίση κέρδισαν -όχι τόσα πολλά- και στην ανάκαµψη κέρδισαν
περισσότερα -άµα θέλετε, να σας φέρω τα στοιχεία- και στην κα-
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πιταλιστική ανάπτυξη απογειώθηκαν, κυριολεκτικά, τα κέρδη. 
Πού είναι η κ. Συρεγγέλα; Έφυγε; Να µας πει για την πρόοδο.

Εδώ µας ανέλυσε τι είναι προοδευτικό. Μάλιστα, λοιπόν! Σύµ-
φωνα µε αυτή, τι είναι προοδευτικό; Εκατόν πενήντα εταιρείες ει-
σηγµένες στο Χρηµατιστήριο το 2022 είχαν κέρδη 10,41 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ, είχαν τζίρο το 55% του ΑΕΠ, 192 δισεκατοµµύρια
ευρώ και η πρόοδος είναι τόσο φοβερή που ο µέσος µισθός
έπεσε 7,4% το 2022. Αυτή είναι η πρόοδος. Από πού έγιναν; Από
τη φοροληστεία του λαού µε 5 δισεκατοµµύρια ευρώ πάνω από
τους στόχους. Ναι ή όχι; Ποιος τα πλήρωσε αυτά; Τα πλήρωσε ο
εργαζόµενος, τα πλήρωσαν οι αυτοαπασχολούµενοι και οι φτω-
χοί αγρότες. Οι άλλοι; Τίποτα!  

Ποιος κέρδισε από την ακρίβεια και τον πληθωρισµό; Ο εργά-
της; Ο αυτοαπασχολούµενος; Ο αγρότης; Ο νέος; Όχι, τα µε-
γάλα µονοπώλια και αρχίζουν και το παραδέχονται. Τι λέει ακόµα
και η Ευρωπαϊκή Ένωση που ορκίζεστε; Λέει ότι η ακρίβεια και ο
πληθωρισµός έχουν να κάνουν µε τα µεγάλα κέρδη. Και παρακα-
λείτε –έλεος, δηλαδή!- τις εταιρείες να χαµηλώσουν λίγο τα κέρ-
δη. Μα τι λέτε; Είστε καλά; Είστε καλά; Έτσι κάνετε και στους
εργαζόµενους; Τους παρακαλείτε να διεκδικήσουν αυξήσεις ή
τους τσεκουρώνετε και κηρύσσονται όλες οι απεργίες παράνο-
µες και όλα τα υπόλοιπα; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ας δούµε τον κατώτατο µισθό που περηφανεύεστε και για να
ακούει ο κόσµος. Είναι 29 ευρώ πάνω από τα 751 ευρώ του 2012
και έχουµε δέκα χρόνια διαφορά. Δώσατε 29 ευρώ. Τι λέτε, ρε
παιδιά, έγινε πλούσιος ο εργαζόµενος µε τον κατώτατο µισθό!
Και τα καθαρά είναι στα 667 ευρώ. Ένας στους πέντε εργαζόµε-
νους στον ιδιωτικό τοµέα έχει µισθό ίσο ή παρακάτω από τον κα-
τώτατο µισθό. Δεν είναι δικά µας τα στοιχεία, είναι της «ΕΡΓΑΝΗ»
και τα βγάζετε εσείς, δηλαδή οι υπηρεσίες. Κάτω από 1.000 ευρώ
έχουν έξι στους δέκα εργαζόµενους. Ζείτε εσείς µε αυτά τα
λεφτά; Όχι, βέβαια.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Η’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ)

Από 80% έως 85% των µισθωτών του ιδιωτικού τοµέα δεν κα-
λύπτονται από καµµία συλλογική σύµβαση εργασίας, αλλά οι
αµοιβές επιβάλλονται από την εργοδοσία µε ατοµικές συµβάσεις
που τις γενικεύσατε όλοι µαζί. Η ατοµική διαπραγµάτευση σηµαί-
νει, δηλαδή, αφοπλισµός του εργαζοµένου από τη δύναµη που
έχει όταν παλεύουν µαζί. 

Πού είναι ο κ. Γεωργιάδης; Έφυγε; Πανηγυρίζει τώρα! Η µε-
γάλη πλειοψηφία των συνταξιούχων παίρνει από 500 ευρώ ως
700 ευρώ και τώρα του χαρίζει κάποια, για να δουλεύει µέχρι τον
τάφο. Αυτή είναι η ουσία. Όταν φτάνει ένας άνθρωπος 70 χρόνων
και παραπάνω και ψάχνει να βρει δεύτερη δουλειά, σηµαίνει ότι
δεν τα βγάζει πέρα. Δεν το κάνει για να πάει στη Μύκονο, στα
πάρτι αυτών που έχουν τον πλούτο. Το κάνει για να τα βγάλει
πέρα καλύτερα ή σε µία άλλη περίπτωση, για να βοηθήσει τα εγ-
γόνια του. 

Μοιράστηκαν 2,5 δισεκατοµµύρια µερίσµατα µετόχων στις Α.Ε.
πέρα από τα κέρδη. Πόσο φορολογούνται αυτοί; Στο 5%. Πόσο
ήταν; Στο 15%. Πόσο το πήγε ο ΣΥΡΙΖΑ; Στο 10%, ήταν ο πρώτος
νόµος που κάνατε, µετά που υποτίθεται ότι βγήκαµε από τα µνη-
µόνια. Και η Νέα Δηµοκρατία το πήγε στο 5% και απευθυνόµαστε
στον λαό! Πώς µπορεί να δέχεσαι εσύ να φορολογείσαι από 18%
έως 32% µε έναν µισθό, µε ένα µεροκάµατο και αυτοί µε τα δισε-
κατοµµύρια να φορολογούνται µε 5% που, ξαναλέω, έχουν το
53% του ΑΕΠ. 

Τι πρόοδος είναι αυτή; Φοβερή! Πού είναι η κ. Συρεγγέλα που
µας έβγαλε λόγο πριν; Δεν είναι εδώ. Αυτό είναι προοδευτικό, ο
ένας χαβιάρι και ο άλλος παξιµάδι και µάλιστα ληγµένο. Αυτό
είναι το σύστηµα που υπηρετείτε, αυτή είναι η πρόοδος.

Και οι Προγραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρνησης, παρ’ ότι
ντύνονται µε περιτυλίγµατα, είναι µακριά από τις λαϊκές ανάγκες
και όχι µόνο, τις υπονοµεύουν ακόµα περισσότερο παρά το ό,τι
λέτε. Γιατί; Εµείς θα το αποδείξουµε. Λέµε: Μισθοί, συντάξεις,
υγεία, τα είπαµε ότι είναι τραγική η κατάσταση και όλα τα υπό-
λοιπα. 

Και τώρα, σε πιάνει ο διάολος µε τους πυροσβέστες και τον

Στρατό στο ΕΚΑΒ. Τι λέτε; Ότι θα είναι οδηγοί. Για το προσωπικό;
Αφού λείπει προσωπικό και πρέπει να κάνει δυόµιση χρόνια εκ-
παίδευση. Διασώστες παίζουν κορώνα-γράµµατα τη ζωή ενός αν-
θρώπου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, θα
χρειαστείτε κι άλλο χρόνο;

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν θα κάνω ούτε δευτερολογία ούτε
τίποτα. Τα πάω µαζεµένα, για να τελειώνουµε. 

Λοιπόν, αλήθεια; Τι είναι αυτό; Είναι η Ελλάδα του 2023; Και
σας είπα και πριν, πώς θα πάει ο άλλος, όταν από τα 700-800
ευρώ που παίρνει, θα θέλει τα µισά για το ενοίκιο;

Και πάµε στις περιβόητες δέκα χιλιάδες προσλήψεις. Τα τελευ-
ταία χρόνια έχουν φύγει δώδεκα χιλιάδες γιατροί και νοσηλευτικό
προσωπικό. Θα πάρετε δέκα χιλιάδες και θα είναι µείον δύο χι-
λιάδες. Το ξέρετε αυτό; Τι τάζετε, λοιπόν; 

Και βέβαια, δεν λέω για την παιδεία. Ρωτήστε τους γονείς τι
τραβάνε αυτές τις ηµέρες για να βρουν ένα σπίτι, ό,τι και να είναι
και για να τα βγάλουν πέρα και, πέρα από τα υπόλοιπα που όλα
πληρώνονται. Και τι φωνάζετε εσείς τώρα για τα ιδιωτικά πανεπι-
στήµια και όλα τα υπόλοιπα; Ποιος ξεκίνησε την ισοτίµηση των
κολεγίων µε τα πτυχία του πανεπιστηµίου; Τον ξέρετε; Γαβρό-
γλου λέγεται και ήταν Υπουργός Παιδείας του ΣΥΡΙΖΑ. Ποιος ξε-
κίνησε τη γενίκευση να πληρώνουν όλα τα µεταπτυχιακά; Έχει το
ίδιο όνοµα. Έτσι δεν είναι, κυρία Τζούφη;

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Όχι, κύριε Παφίλη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Όχι; Καλά, ελάτε να το διαψεύσετε.

Θα σας φέρω και τον νόµο. 
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Τα είχαµε ξαναπεί αυτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κοιτάξτε τώρα, µην κάνετε τέτοια

λάθη. Μην κάνετε, γιατί όσα κάνατε, τα πληρώσατε και θα τα πλη-
ρώσετε χειρότερα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, µην κά-
νετε συζήτηση.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Συνεχίζω. Εγώ το είπα έτσι, για να
γνωριζόµαστε σε αυτόν τον τόπο.

Λέµε, λοιπόν, ότι όσα τάζονται, κατ’ αρχάς έχουν µια πολύ ση-
µαντική υποσηµείωση που λέει: Ανάλογα µε τις αντοχές της οι-
κονοµίας, δηλαδή να µην µειωθούν, αλλά να αυξηθούν τα κέρδη.
Ανάλογα µε την ανταγωνιστικότητα της οικονοµίας. Έτσι δεν λένε
όλα από κάτω; 

Και για να πάµε παρακάτω, στο Ταµείο Ανάκαµψης. Τι είναι το
Ταµείο Ανάκαµψης και τα προπαγανδίζετε; Χάρισµα της Ευρω-
παϊκής Ένωσης; Δάνειο δεν είναι; Ποιος θα το πληρώσει; Ο ελ-
ληνικός λαός, ο εργαζόµενος, ο αυτοαπασχολούµενος που
πληρώνει το 85% της φορολογίας σε κάθε προϋπολογισµό, ενώ
οι άλλοι που έχουν πάνω από το µισό ΑΕΠ πληρώνουν 5%. Αυτός
θα το πληρώσει. Ποιος θα το καρπωθεί; 

Και παρακαλούµε, στις επόµενες συνεδριάσεις να µας φέρετε
το πού έχει πάει ό,τι χρήµα έχει εκταµιευτεί. Και όχι γενικά, συ-
γκεκριµένα, για να δούµε πού πάνε όλα αυτά και πόσα θα πάνε
στην υγεία και, εάν θα πάνε στην υγεία, θα πάνε για ΣΔΙΤ για να
ενισχύσουν πάλι τους ιδιώτες και ούτω καθεξής. 

Προαπαιτούµενα, τριακόσια πενήντα. Έχουµε βγάλει τα µάτια
µας να τα βρούµε όλα ποια είναι, µέχρι και για τα δικαστήρια.
Έτσι δεν είναι; Εσείς το είπατε. Είναι προαπαιτούµενο να φτιά-
ξουµε δικαστήρια πολυτελείας, οι επενδύσεις να περνάνε µέσα
σε µία βδοµάδα και ο λαός να περιµένει έναν µήνα και δύο για
να δικάσει. Σ’ αυτά, λοιπόν, για να µην πω όλα τα υπόλοιπα, έχετε
συµφωνήσει όλοι. Τι αντιπολίτευση να κάνετε όταν λέτε ότι «το
Ταµείο Ανάκαµψης» –έλεγε ο κ. Τσίπρας- «είναι δικής µας έµπ-
νευσης» και ότι πρέπει να το επεκτείνουµε; Ακόµα περισσότερα,
δηλαδή. Θα πληρώνουµε µέχρι τα τρισέγγονά τα δικά µας, γιατί
τέτοιο είναι το Ταµείο Ανάκαµψης.

Επενδυτική βαθµίδα. Έχετε πεθάνει τον κόσµο. Τι σηµαίνει
επενδυτική βαθµίδα; Τι προϋποθέσεις έχει; Έχει προϋποθέσεις
µεγαλύτερες φοροαπαλλαγές για τους επενδυτές και ταυτό-
χρονα µισθούς συγκρατηµένους και εργασιακές σχέσεις ζού-
γκλας, αυτά που ισχύουν και σήµερα για να έλθουν οι επενδυτές,
οι οποίοι έρχονται για την ψυχή της µάνας τους και του πατέρα
τους, έρχονται να κάνουν επενδύσεις για να βοηθήσουν την Ελ-
λάδα να πάει µπροστά. Μας δουλεύετε τώρα; Χρήµα θέλουν να
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βγάλουν από παντού.
Πρόγραµµα Σταθερότητας. Αυτά που τάζετε πρέπει να βγείτε

και να τα πείτε ανοικτά. Τι λέει; Μείωση πρωτογενών δαπανών. Ναι
ή όχι; Ποιες είναι οι πρωτογενείς δαπάνες; Υγεία, παιδεία, αθλητι-
σµός, πολιτισµός είναι οι λεγόµενες κοινωνικές δαπάνες. Μάλιστα,
έχει και δεύτερο. Μείωση πρωτογενών δαπανών ανεξάρτητα από
το αν υπάρχει δηµοσιονοµικός χώρος, δηλαδή και να έχεις δυνα-
τότητα, σου λέει «όχι», γιατί είναι και τα πλεονάσµατα. 

Κατάργηση επιδοτήσεων ενέργειας και άλλων επιδοµάτων. Πή-
ρατε µία µικρή παράταση. Πόσο θα πάει; Τρεις µήνες, τέσσερις;
Κόβονται όλα. Αυτό είναι απόφαση της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Εα-
ρινή σύνοδος: Συγκράτηση µισθών. Τι σας είπε ο κ. Στουρνάρας
και έχει δίκιο από την πλευρά του; Αυτά που τάζετε προεκλογικά
δεν είναι δυνατό να υλοποιηθούν, γιατί η Ελλάδα έχει διεθνείς
υποχρεώσεις και δεν υπάρχει δηµοσιονοµικός χώρος. Το καταγ-
γείλατε; Να πείτε: «Ας τα λέει αυτός, εµείς θα κάνουµε αυτά και
αυτά και αυτά». 

Να πάω παρακάτω; Δεν λέω για πράσινη µετάβαση. Διεύρυνση
φορολογικής βάσης. Εδώ προσοχή. Μάλιστα, να διευρυνθεί η
φορολογική βάση. Δηλαδή τι; Θα καταργηθούν οι πενήντα φο-
ροαπαλλαγές των εφοπλιστών; Μπα. «Καίει» αυτό. Κανένας δεν
θα το υποστηρίξει στην Αναθεώρηση του Συντάγµατος. Θα κα-
ταργηθούν οι απίστευτες φοροαπαλλαγές που έχουν οι µεγάλες
επιχειρήσεις, τα µονοπώλια κ.λπ.; Όχι βέβαια. Αφού, λοιπόν, δεν
θα καταργηθούν αυτά τα προνόµια, ποιος θα πληρώσει τη νύφη;
Θα την πληρώσουν οι µικροεπαγγελµατίες –αυτοί που λέτε εσείς-
που είναι φοροφυγάδες –έλεος!- επειδή δεν έκοψαν µία από-
δειξη, ενώ αυτοί που ούτε ξέρουν τι έχουν και δεν φορολογού-
νται, είναι νόµιµοι. Εκείνος είναι ο παράνοµος. Θα το πληρώσετε
ακριβά όταν θα έρθει η ώρα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Παφίλη, πήρατε
και την τριτολογία σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ποιος θα κάνει αντιπολίτευση; Ποιος; Μπορεί κάποιος να κάνει

σοβαρή αντιπολίτευση, όταν σ’ αυτά που είπα πριν τα έχει συµ-
φωνήσει όλα και βάζει και κανέναν αστερίσκο πού και πού για το
θεαθήναι; Όχι. Αφού είστε δέσµιοι όλοι, αφού ορκίζεστε από το
πρωί µέχρι το βράδυ στην Ευρωπαϊκή Ένωση και λέτε και στον
λαό ότι θα γίνουµε Ευρώπη. Γιατί; Τι είναι η Ευρώπη; Πάρτε Γαλ-
λία, Γερµανία, Ισπανία, παντού. Έχει ξεσηκωθεί ο κόσµος. Περι-
κοπές 31 δισεκατοµµύρια ευρώ ο Σολτς, ο συνεταίρος σας. Άντε
σε λίγο και µε το Λαϊκό Κόµµα µαζί και θα είστε µια χαρά και εδώ
µαζί και µε το ΠΑΣΟΚ, βέβαια. 

Εσείς τι λέτε, αλήθεια, από το ΠΑΣΟΚ και φωνάζετε για κοινω-
νικό κράτος; Αυτά τα ξέρετε; Αυτά που σας διάβασα τα ξέρετε;
Τα έχετε συµφωνήσει. Ρωτήστε και τον κ. Ανδρουλάκη που ήταν
Ευρωβουλευτής µέχρι τώρα. Τα έχετε συµφωνήσει όλα και στην
πραγµατικότητα να µην πω ότι κοροϊδεύετε τον κόσµο, αλλά
τέλος πάντων λέτε ανακρίβειες, για να το πω πιο ευγενικά.

Μόνο το ΚΚΕ µπορεί να κάνει εργατική, λαϊκή αντιπολίτευση
για τα συµφέροντα των εργαζοµένων, γιατί δεν έχει δεσµεύσεις.
Είστε όλοι αιχµάλωτοι και της Ευρωπαϊκής Ένωσης και του
ΝΑΤΟ κ.λπ., κ.λπ..

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Παφίλη, ολοκλη-
ρώστε.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Τελειώνω.
Μόνο εµείς µπορούµε να κάνουµε και έξω από τη Βουλή, κυ-

ρίως, να εµπνεύσουµε τον λαό και θα εµπνευστεί και από την ίδια
την πραγµατικότητα για να σταµατήσει την επίθεση που θα είναι
µεγάλη. Θυµηθείτε τη σηµερινή µέρα. Θα είναι µεγάλη πραγµα-
τικά η επίθεση και πρέπει να ξεσηκωθεί, να τη σταµατήσει, να
βάλει πλώρη για διεκδίκηση και να φτιάξει µία µεγάλη κοινωνική
συµµαχία που θα ανατρέψει την καπιταλιστική βαρβαρότητα. 

Ό,τι και να πείτε, αυτός ο κόσµος είναι βρώµικος, αυτός ο κό-
σµος στηρίζεται στη στυγνή εκµετάλλευση ανθρώπου από άν-
θρωπο, στην καταστροφή λαών ολόκληρων, χωρών και ηπείρων
για να υπηρετήσει το καπιταλιστικό κέρδος. Το 10% έχει το 90%
του παγκόσµιου ΑΕΠ. 

Εµείς µε τους εργαζόµενους θα είµαστε στην πρώτη γραµµή
και ο κόσµος θα αλλάξει αργά ή γρήγορα και να είστε σίγουροι
γι’ αυτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Παφίλη.

Παρακαλώ πολύ να τηρούνται οι χρόνοι, γιατί αλλιώς δεν θα
µπορέσουν να µιλήσουν οι Βουλευτές.

Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Τσιάρας για δώδεκα λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προφανώς στην πρώτη συζή-

τηση που γίνεται στη νέα κοινοβουλευτική περίοδο θέλω να ευ-
χηθώ το καλύτερο δυνατό για όλους τους νέους συναδέλφους
που βρίσκονται στο ελληνικό Κοινοβούλιο, να έχουµε µία καλή
και παραγωγική κοινοβουλευτική περίοδο µε τα γνωστά δικά της
ενδιαφέροντα, τα οποία εκτιµώ ότι θα εισφέρουν ουσιαστικά σε
αυτό το οποίο γίνεται στην κεντρική πολιτική σκηνή. 

Είναι προφανές ότι η συζήτηση των Προγραµµατικών Δηλώ-
σεων ως πρώτη συζήτηση µίας κυβερνητικής θητείας έχει το δικό
της ιδιαίτερο ενδιαφέρον. Είναι αλήθεια ότι χθες ακούσαµε τον
Πρωθυπουργό της χώρας Κυριάκο Μητσοτάκη να καταθέτει συ-
γκεκριµένες προτάσεις που αφορούν στις Προγραµµατικές Δη-
λώσεις της Κυβέρνησης για το πώς ο ίδιος και η Κυβέρνηση της
Νέας Δηµοκρατίας βλέπουν την επόµενη µέρα, βλέπουν την προ-
σπάθεια της χώρας να αναπτυχθεί, βλέπουν την προσπάθεια που
πρέπει να γίνει προκειµένου να αµβλυνθούν οι κοινωνικές ανισό-
τητες, βλέπουν µία συνολική προσέγγιση σε θέµατα και ζητήµατα
που για δεκαετίες αποτέλεσαν παθογένειες για την ελληνική κοι-
νωνία. 

Από την άλλη πλευρά είδαµε και ακούσαµε τους πολιτικούς
Αρχηγούς των κοµµάτων της Αντιπολίτευσης να προσέρχονται
σε αυτό το Βήµα όχι µε την κατάθεση συγκεκριµένων προτάσεων,
ούτε πολύ περισσότερο µε την προσέγγιση όλων αυτών των ζη-
τηµάτων σε µία λογική αντίκρουσης επιχειρηµάτων επί των Προ-
γραµµατικών Δηλώσεων της Κυβέρνησης και του Πρωθυπουρ-
γού, αλλά µε µία λογική είτε κριτικής για θέµατα ή ζητήµατα τα
οποία έχουν σαφή αναφορά στο παρελθόν είτε από την άλλη
πλευρά µέσα από την προσπάθεια ανάδειξης των δικών τους
προσωπικών θέσεων και όχι, βεβαίως, πολιτικών που προφανώς
οι πολίτες περίµεναν να ακούσουν ειδικά την πρώτη ηµέρα της
συζήτησης των προγραµµατικών δηλώσεων. 

Αλήθεια, τι ακριβώς έγινε εχθές κατά τη συζήτηση; Είχαµε µία
ουσιαστική αναβίωση της προεκλογικής συζήτησης, µιας και ο
Πρωθυπουργός επέµενε στην ατζέντα των θεµάτων που είχε
θέσει όχι τώρα, κατά τη διάρκεια της τελευταίας προεκλογικής
περιόδου που αφορούσε στις εκλογές της 25ης Ιουνίου, αλλά ου-
σιαστικά από την προηγούµενη προεκλογική περίοδο που αφο-
ρούσε στις εκλογές της 21ης Μαΐου, προτεραιοποιώντας συγκε-
κριµένα ζητήµατα, δίνοντας κατευθύνσεις οι οποίες κατά γενική
οµολογία συνιστούν ένα έντονο θέµα ή µία έντονη συζήτηση ανά-
µεσα στους Έλληνες πολίτες και την ελληνική κοινωνία, αλλά και
βεβαίως βάζοντας στόχους που τουλάχιστον εµείς στη Νέα Δη-
µοκρατία πιστεύουµε ότι θα επιτευχθούν µε την ολοκλήρωση της
κυβερνητικής θητείας.

Άλλωστε, αυτό είδαν και αυτό επιβεβαίωσαν οι πολίτες στις
πρόσφατες εκλογικές αναµετρήσεις, µιας και αν ανατρέξει κά-
ποιος στις προγραµµατικές δηλώσεις των εκλογών που έγιναν
µετά από τις εκλογές του 2019, θα διαπιστώσει ότι το κυβερνη-
τικό έργο κατάφερε ουσιαστικά να συναντηθεί µε όλους τους
στόχους που είχαν τεθεί εκείνη τη χρονική περίοδο, γεγονός που
επιβεβαιώθηκε από την κρίση των Ελλήνων πολιτών. 

Άλλωστε σαν σήµερα, 7 Ιουλίου, πριν από ακριβώς τέσσερα
χρόνια η Νέα Δηµοκρατία κέρδισε τις εθνικές εκλογές και έδωσε
αυτή τη δυναµική στην κοινωνία προκειµένου να αντιµετωπιστούν
θέµατα, ζητήµατα και παθογένειες που έρχονταν από το παρελ-
θόν. Ταυτόχρονα, κατάφερε να αντιµετωπίσει µία σειρά πρωτό-
γνωρων και µοναδικών κρίσεων που αντιµετώπισε συνολικά η
πατρίδα µας, αλλά και ένα µεγάλο κοµµάτι των ευρωπαϊκών κοι-
νωνιών και βεβαίως, να αποδείξει µε αυτόν τον τρόπο ότι ήταν
άξια της εµπιστοσύνης των Ελλήνων πολιτών.

Ξέρετε, αυτή η συζήτηση των προγραµµατικών δηλώσεων γί-
νεται σε ένα πολύ µεγάλο βαθµό σαν να αγνοεί κάποιος ότι µόλις
λίγες ηµέρες νωρίτερα είχαµε την έκφραση της λαϊκής ετυµηγο-
ρίας. Εκεί ακριβώς είναι το κρίσιµο σηµείο στο οποίο πρέπει να
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σταθεί κάποιος προκειµένου η συζήτηση η οποία γίνεται στο ελ-
ληνικό Κοινοβούλιο γύρω από όλα αυτά να είναι πραγµατικά ου-
σιαστική και να εισφέρει σε αυτό που εν πάση περιπτώσει
αναµένουν από εµάς οι Έλληνες πολίτες. 

Τι έγινε, λοιπόν, κατά τη χθεσινή συζήτηση; Ο Πρωθυπουργός
παρουσίασε το δικό του όραµα για µία χώρα που µπορεί να προ-
χωράει, µπορεί να αναπτύσσεται, µπορεί να µεγαλώνει την οικο-
νοµία της, µπορεί να δίνει την ευκαιρία στους Έλληνες πολίτες
να έχουν µία µεγαλύτερη οικονοµική άνεση, που µπορεί να αντι-
µετωπίζει τα κοινωνικά προβλήµατα, τα θέµατα που ουσιαστικά
αφορούν στην ίδια την καθηµερινότητα των πολιτών.

Ακούσαµε νωρίτερα τον Υπουργό Υγείας να προτεραιοποιεί θέ-
µατα ή ζητήµατα τα οποία για εµάς βρίσκονταν στην πρώτη
γραµµή από τον προεκλογικό λόγο και από την προεκλογική συ-
ζήτηση των εκλογών του Μαΐου. Και νοµίζω ότι γι’ αυτό δεν µπο-
ρεί κάποιος να θέτει αφελή ερωτήµατα, όταν όλοι κατά γενική
παραδοχή γνωρίζουµε ότι το Εθνικό Σύστηµα Υγείας πρέπει να
εκσυγχρονιστεί, όλοι γνωρίζουµε ότι πρέπει να γίνουν παρεµβά-
σεις, όλοι ξέρουµε ότι ο λόγος για τον οποίον δεν έγιναν έχει ανα-
φορά προφανώς σε πολλές και διαφορετικές εκδοχές και όλοι
πρέπει εν πάση περιπτώσει να συµβάλουµε σε κάτι θετικό και σε
κάτι το οποίο είναι αυτονόητο για την επόµενη ηµέρα.

Η συζήτηση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν γίνεται απλά
και µόνο µε αφορισµούς στο ελληνικό Κοινοβούλιο. Πρέπει κά-
ποια στιγµή προσερχόµενοι να έχουµε και τη συνείδηση, αλλά
πολύ περισσότερο τη δεδοµένη θέση, προκειµένου να συµβά-
λουµε σε µία θετική εξέλιξη. Αυτό νοµίζω ότι είναι κάτι το οποίο
είναι περισσότερο από αυτονόητο.

Τι άλλο ουσιαστικά ανέδειξε χθες ο Πρωθυπουργός; Τη µε-
γάλη προσπάθεια που θα κάνει η Κυβέρνηση προκειµένου να
βελτιώσει την οικονοµική πραγµατικότητα των Ελλήνων πολιτών
όχι µόνο µε τις προβλεπόµενες αυξήσεις στους µισθούς και στις
συντάξεις από την 1η Ιανουαρίου του 2024, αλλά µέσα από µία
γενικότερη πολιτική που θα συµβάλλει και στη φοροελάφρυνση
των Ελλήνων πολιτών και των επιχειρήσεων, ώστε µε την ανά-
κτηση της λεγόµενης «επενδυτικής βαθµίδας» να µπορέσει η
χώρα µας να µεγαλώσει την παραγωγή του πλούτου.

Έχει κάποιος, άραγε, αυταπάτες για το γεγονός ότι αν θέλουµε
να µιλήσουµε για µία δίκαιη αναδιανοµή του πλούτου δεν πρέπει
ταυτόχρονα να επιδιώξουµε την παραγωγή νέου πλούτου; Αν κά-
ποιος πιστεύει ότι µε µία οικονοµία η οποία είναι συρρικνωµένη
και δεν µπορεί να ανοίξει τα φτερά της ή δεν µπορεί πραγµατικά
να αναπτυχθεί θα δηµιουργήσουµε τις συνθήκες ώστε οι Έλληνες
πολίτες να απολαύσουν µία καλύτερη οικονοµική πραγµατικό-
τητα, κατά την άποψή µου, κινείται στον χώρο της αυταπάτης. 

Όλα αυτά τα περιέγραψε ο Πρωθυπουργός εχθές µε συγκε-
κριµένους στόχους που αφορούν στην ενίσχυση της επιχειρηµα-
τικότητας, στην αύξηση του διαθέσιµου εισοδήµατος, στην
καλύτερη δηµόσια υγεία, όπως είπαµε νωρίτερα, στο αναβαθµι-
σµένο εκπαιδευτικό σύστηµα, στην ολοκληρωµένη πολιτική για
τους νέους, θέµατα και ζητήµατα που ξέρουµε ότι συνιστούν
σύγχρονες κοινωνικές ανάγκες που προτεραιοποιούνται µέσα
από τις Προγραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρνησης και που βε-
βαίως, σε ένα πολύ µεγάλο βαθµό δείχνουν ότι θα είναι ο πρα-
γµατικός στόχος της επόµενης ηµέρας για το κυβερνητικό έργο. 

Υπάρχουν ζητήµατα τα οποία το προηγούµενο χρονικό διά-
στηµα ήταν στην αιχµή του ενδιαφέροντος. Και το λέω αυτό διότι
η αναφορά του Πρωθυπουργού εχθές για τη συνεχόµενη θετική
έκθεση που είχαµε για το κράτος δικαίου δυστυχώς, δεν σχολιά-
στηκε θα έλεγα µε µεγάλο ενδιαφέρον από τους πολιτικούς
Aρχηγούς που βρέθηκαν στο ίδιο Βήµα λίγη ώρα µετά. 

Και το λέω αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διότι όταν επι-
χειρούσαµε το προηγούµενο χρονικό διάστηµα -παρίσταται και
ο Υπουργός Δικαιοσύνης εντός της Αιθούσης- να νοµοθετήσουµε
για θέµατα ή ζητήµατα που αφορούσαν στο κράτος δικαίου για
τη χώρα µας η πλειοψηφία των πολιτικών κοµµάτων στεκόταν
απέναντι στη νοµοθέτηση των συγκεκριµένων νοµοσχεδίων µη
δίνοντας την ευκαιρία σε µία γενική -θα έλεγα- και σταθερή θέση
όλου του πολιτικού φάσµατος απέναντι σε ζητήµατα που αφο-
ρούν στην ενίσχυση του κράτους δικαίου και στην ενίσχυση της
διαφάνειας. 

Σήµερα η έκθεση για το κράτος δικαίου από την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή για την Ελλάδα στην πραγµατικότητα επιβεβαιώνει τα
θετικά βήµατα που έγιναν το προηγούµενο χρονικό διάστηµα.
Μιλάω για το γεγονός ότι επιτέλους η ψηφιοποίηση στη δικαιο-
σύνη προχωράει µε ταχείς ρυθµούς. Μιλάω για το γεγονός ότι
έχουµε κλείσει τον κύκλο όλων αυτών των αδυναµιών, θα έλεγα,
που υπήρχαν στην πρόσληψη των δικαστικών υπαλλήλων, ότι
έχουµε καταφέρει επιτέλους να ιδρύσουµε τη δικαστική αστυνο-
µία που θα συµβάλλει ουσιαστικά στην ενίσχυση του δικαστικού
έργου, αλλά βεβαίως και στο γεγονός ότι µε ένα σύγχρονο νο-
µοσχέδιο που αφορά στο πόθεν έσχες των πολιτικών προσώπων
καταφέρνουµε να αντιµετωπίσουµε µε διαφάνεια ζητήµατα τα
οποία γεννούσαν πολλά ερωτήµατα. 

Αυτή την προσπάθεια το προηγούµενο χρονικό διάστηµα, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, την αναλάβαµε µόνοι µας και θα πε-
ρίµενα προσωπικά, µιας και πάντα πίστευα ότι υπάρχει χώρος
συναίνεσης στο ελληνικό Κοινοβούλιο ειδικά για θέµατα και ζη-
τήµατα τα οποία δεν έχουν να κάνουν αποκλειστικά και µόνο µε
την πολιτική αντιπαράθεση, να υπήρχε µία διαφορετική αντιµε-
τώπιση για όλα αυτά τα ζητήµατα τα οποία σε ένα πολύ µεγάλο
βαθµό έδειξαν πώς πρέπει να κινείται η Ελλάδα, ποιες είναι οι
πραγµατικά µεγάλες ανάγκες και ποιες είναι οι επιλογές οι οποίες
αναβαθµίζουν και την παρουσία της και τον ρόλο της µεταξύ των
ευρωπαϊκών χωρών. Θέλω να καταθέσω στα Πρακτικά, προκει-
µένου και οι συνάδελφοι να τη δουν, την έκθεση για το κράτος
δικαίου, ώστε να υπάρξει η δυνατότητα να διαπιστώσετε και
εσείς ότι η προσπάθεια που έγινε το προηγούµενο χρονικό διά-
στηµα είναι µία προσπάθεια που χαιρετίστηκε µε κάθε τρόπο από
το σύνολο των ευρωπαϊκών χωρών, µιας και διαπιστώνονται τα
βήµατα που έγιναν στην ελληνική πολιτεία. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Τσιάρας κατα-
θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα έκθεση, η οποία βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ωστόσο είναι η εποχή των προκλήσεων και είναι η εποχή που
όλοι πρέπει να αποφασίσουµε αν θέλουµε να πάµε µαζί µπροστά
την πατρίδα µας και την κοινωνία µας ή θα επιµείνουµε σε αυτή
τη στείρα αντιπαράθεση, που στο παρελθόν σε ένα πολύ µεγάλο
βαθµό δεν βοήθησε ούτε το πολιτικό σύστηµα ούτε έδωσε τη δυ-
νατότητα στην ελληνική κοινωνία να βλέπει ότι ανταποκρινόµαστε
στα δικά της αιτήµατα και στις δικές της ανάγκες.

Είναι µία εποχή που πρέπει να κάνουµε τα βήµατα σε όλα τα
πεδία. 

Είναι µία εποχή που πρέπει όλοι να διαπιστώσουµε ότι βρισκό-
µαστε ουσιαστικά ενώπιον του τέλους των ψευδαισθήσεων. Αυτό
επιβεβαιώνεται από το γεγονός ότι συνεχόµενες εκλογικές ανα-
µετρήσεις τα τελευταία χρόνια αποδεικνύουν και την ωριµότητα
της ελληνικής κοινωνίας, κυρίως, όµως, την επιλογή της η πα-
τρίδα µας να κινηθεί σε έναν δρόµο σταθερότητας, σε έναν
δρόµο ανάπτυξης, σε έναν δρόµο που αυτή τη στιγµή µόνο η πα-
ράταξη της Νέας Δηµοκρατίας και µόνο ο Πρωθυπουργός, ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης, µπορούν να δείξουν σταθερά στην ελληνική
κοινωνία και στους Έλληνες πολίτες. 

Το γεγονός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ειδικά της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης, ότι οι συνεχόµενες εκλογικές αναµετρή-
σεις δεν σας έδωσαν τη δυνατότητα να πείσετε την ελληνική
κοινωνία, νοµίζω ότι έχει µία σαφή αναφορά στο λεγόµενο τέλος
των ψευδαισθήσεων. Όσοι πίστευαν κάποτε ότι µε ένα άρθρο και
έναν νόµο µπορεί κάποιος να σκίσει ένα µνηµόνιο ή µπορεί να
κάνει την Ευρώπη να κινείται στους δικούς του ρυθµούς ή εν
πάση περιπτώσει όλα αυτά τα οποία µπορεί να υπόσχονταν ότι
θα συναντηθούν µε την πραγµατικότητα, δεν απογοητεύτηκε
απλά, αλλά τον οδήγησε στη συγκεκριµένη διαπίστωση ότι ο
µόνος δρόµος στον οποίο µπορεί να βαδίσει η κοινωνία µας και
η πατρίδα µας στο µέλλον είναι ο δρόµος του ρεαλισµού, είναι ο
δρόµος της σοβαρότητας, είναι ο δρόµος της µετριοπάθειας,
είναι ο δρόµος ο οποίος θα οδηγήσει την πατρίδα µας στην επό-
µενη ηµέρα, που θα δώσει τη δυνατότητα στους Έλληνες πολίτες
να βλέπουν τη ζωή τους να γίνεται καλύτερη και να βελτιώνεται,
είναι ο δρόµος που -το ξέρουµε όλοι- ειδικά τα τελευταία χρόνια
προτείνει σταθερά η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ο
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Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης.
Σας ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον

κ. Τσιάρα.
Αρχίζει ο τέταρτος κύκλος των οµιλητών.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Δηµήτρης Κούβελας, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΒΕΛΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί,

κυρίες και κύριοι Βουλευτές, εύχοµαι µία καλή και δηµιουργική
κοινοβουλευτική θητεία µε υγεία και δύναµη σε όλους µας.

Αισθάνοµαι την ανάγκη να ευχαριστήσω τους συµπολίτες µου
στη Θεσσαλονίκη για την εµπιστοσύνη που έδειξαν στη Νέα Δη-
µοκρατία, τον Κυριάκο Μητσοτάκη και σε εµένα προσωπικά στις
πρόσφατες εκλογές. Θέλω να τους διαβεβαιώσω ότι θα συνεχίσω
µε αφοσίωση και σκληρή δουλειά προκειµένου να γίνει η καθη-
µερινότητα στη Θεσσαλονίκη µας καλύτερη και να ανεβάσει η
πόλη µας ταχύτητες, να αλλάξει πίστα, µαζί µε την Αθήνα και την
υπόλοιπη Ελλάδα. 

H συζήτηση των Προγραµµατικών Δηλώσεων αποτελεί µία από
τις κορυφαίες κοινοβουλευτικές διαδικασίες. Ειδικά φέτος νοµίζω
ότι έχει µία ιδιαίτερη σηµασία καθώς προερχόµαστε από µία
διπλή εκλογική αναµέτρηση κατά την οποία οι Έλληνες πολίτες
έστειλαν ένα εκκωφαντικό τριπλό µήνυµα προς τη Νέα Δηµοκρα-
τία και τα άλλα κόµµατα. 

Πρώτον, ενέκριναν πανηγυρικά τα πεπραγµένα της Κυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας κατά την προηγούµενη τετραετία γυ-
ρίζοντας την πλάτη στον λαϊκισµό και στις φαντασιώσεις για
εύκολες λύσεις. 

Δεύτερον, επέλεξαν θετικά την πρόταση, το πρόγραµµα και τις
προτεραιότητες της Νέας Δηµοκρατίας για την επόµενη τετραε-
τία, την επόµενη κυβερνητική περίοδο. 

Τρίτον, έδωσαν εντολή στον Κυριάκο Μητσοτάκη και σε εµάς
να πάµε πολύ γρήγορα, αποφασιστικά ακόµα πιο µπροστά την
Ελλάδα προς το µέλλον. Απέρριψαν, ταυτόχρονα, τα fake news,
το γκρίζο, την τοξικότητα, την έλλειψη πρότασης από τα άλλα
κόµµατα. Έτσι ο ελληνικός λαός αποφάσισε να διαθέσει στη Νέα
Δηµοκρατία µία λειτουργική αυτοδυναµία ως πραγµατική εθνική
αναγκαιότητα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αναµφίβολα οι προκλήσεις που
έχουµε µπροστά µας την επόµενη τετραετία είναι πολλές και δύ-
σκολες. Το περιβάλλον είναι ασταθές. Είναι υψηλής αβεβαι-
ότητας σε παγκόσµιο επίπεδο. Τα τέσσερα χρόνια που πέρασαν
σταθήκαµε αποφασιστικά απέναντι σε κατεστηµένες νοοτροπίες
και αναχρονιστικά στερεότυπα. Δεν συµβιβαστήκαµε ούτε µε τις
δικές µας αστοχίες και λάθη. Τα αντιµετωπίσαµε πάντα µε απο-
φασιστικότητα. Μιλήσαµε µε εντιµότητα στους πολίτες και αυτοί
επιβράβευσαν τη στάση µας. 

Προφανώς το υψηλό εκλογικό ποσοστό, αλλά και η πρωτοφα-
νής διαφορά ανάµεσα στη Νέα Δηµοκρατία και το δεύτερο κόµµα
δεν είναι κάτι το οποίο µας προκαλεί επανάπαυση, αλλά αντίθετα
αποτελεί ιστορική ανάθεση υψηλής ευθύνης για τη νέα τετραετία
και τη νέα Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας και ταυτόχρονα πο-
λιτικό καύσιµο για να τρέξουµε το πρόγραµµα και τις προτεραι-
ότητες της επόµενης περιόδου ακόµα πιο γρήγορα, ακόµα πιο
αποφασιστικά. 

Το πρόγραµµα, ήδη από τον Μάιο, ο ίδιος ο Πρωθυπουργός
Κυριάκος Μητσοτάκης το παρουσίασε στους Έλληνες πολίτες
υπογράφοντας µαζί τους ένα νέο συµβόλαιο, µία νέα συµφωνία
αλήθειας. Οι πολίτες µάς έδωσαν ισχυρή πλειοψηφία. Η ίδια η
κοινωνία µάς έδωσε ισχυρή πλειοψηφία έτσι ώστε να µπορέ-
σουµε να τρέξουµε αυτή την τετραετία ως µία θητεία αποτελε-
σµατικότητας µε πέντε µεγάλους στόχους. 

Στόχος πρώτος είναι µία Ελλάδα παραγωγική, πιο δυναµική,
µε περισσότερες και καλύτερες θέσεις εργασίας και φυσικά, µε
καλύτερες αποδοχές και µισθούς. 

Στόχος δεύτερος, µία Ελλάδα πιο ανθρώπινη, µε αξιοπρεπείς
υπηρεσίες υγείας, εκσυγχρονίζοντας νοσοκοµεία και κέντρα
υγείας µε δωρεάν προληπτικές εξετάσεις για όλους. Όπου χρει-
αστεί η σύµπραξη µε τον ιδιωτικό τοµέα δεν είναι φόβος και τρό-
µος. Θα γίνει δωρεάν για τους Έλληνες πολίτες, µε χαµηλό κόσ-

τος για το δηµόσιο. 
Στόχος τρίτος είναι µια κοινωνία πράσινη και ψηφιακή. Ένα

κράτος ακόµα πιο φιλικό προς τον πολίτη καθώς η ψηφιακή επα-
νάσταση που ξεκινήσαµε πριν από τέσσερα χρόνια έχει ακόµα
βήµατα για να φτάσει στην πλήρη ολοκλήρωσή της. Θέλουµε επι-
τέλους να καταλήξουµε έτσι ώστε να αναδειχθεί το καλό πρό-
σωπο του κράτους ξεπερνώντας κακοδαιµονίες του παρελθό-
ντος. 

Στόχος τέταρτος, µία πατρίδα µε δυνατούς συµµάχους, θωρα-
κισµένη και ασφαλής, υπερήφανη µέσα και έξω από τα σύνορά
µας, αλλά και ισχυρή απέναντι σε όποιον τολµήσει να την απει-
λήσει. 

Πέµπτος στόχος είναι οι πολιτικές εκείνες που θα δώσουν έµ-
φαση στην αντιµετώπιση του µεγάλου εθνικού προβλήµατος, του
δηµογραφικού και θα στηρίξουν στην πράξη την ελληνική οικο-
γένεια. Σε αυτές συµπεριλαµβάνονται και οικονοµικά κίνητρα,
αλλά και ελαφρύνσεις που θα έρθουν προς ψήφιση σύντοµα. Δεν
θα µείνουµε, βέβαια, µόνο σε αυτά. Οι Προγραµµατικές Δηλώ-
σεις της Κυβέρνησης έρχονται να επισφραγίσουν το ιδιαίτερο
µείγµα πολιτικής το οποίο ήδη εφαρµόζεται για τη χώρα και τους
πολίτες, λιγότερες επιβαρύνσεις, περισσότερες ελαφρύνσεις, λι-
γότεροι φόροι, περισσότερες και καλύτερες δουλειές, λιγότερη
αβεβαιότητα και περισσότερη αναπτυξιακή προοπτική. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε θέµατα οικονοµίας και ανά-
πτυξης είναι προφανές ότι υπάρχει µεγάλο χάσµα ανάµεσα στην
Κυβέρνηση και στα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. Έχουµε διαφο-
ρετικές πολιτικές αντιλήψεις. Πράγµατι. Για τη Νέα Δηµοκρατία
η απάντηση στην ακρίβεια δεν είναι τα προσωρινά επιδόµατα, τα
οποία, βεβαίως, αποτελούν πρόσκαιρες ανάσες για τα νοικοκυ-
ριά, αλλά είναι η µόνιµη και διαρκής βελτίωση του διαθέσιµου ει-
σοδήµατος µε αυξήσεις στους µισθούς και µόνιµες µειώσεις στη
φορολογία. Οι µεγάλες προτεραιότητες οι οποίες αφορούν τόσο
στους τοµείς της οικονοµίας, των συντάξεων, της εξωτερικής πο-
λιτικής, της αποκλιµάκωσης της ανεργίας, θα ξεδιπλωθούν στο
επόµενο διάστηµα µε τα νοµοθετήµατα και τις παρεµβάσεις που
προγραµµατίζονται. 

Ανάµεσα στα υπόλοιπα, όµως, θα πρέπει να ολοκληρωθούν και
τα δέκα εµβληµατικά έργα εθνικής εµβέλειας, όπως εξαγγέλθη-
καν από τον Πρωθυπουργό, µε πρώτο την ολοκλήρωση του
µετρό της Θεσσαλονίκης. Ακολουθεί η αναβάθµιση της περιφε-
ρειακής οδού µε το Flyover, η λειτουργία του πάρκου τέταρτης
γενιάς, του τεχνολογικού πάρκου Thess Intec, η ενίσχυση των
αστικών συγκοινωνιών µε λεωφορεία πράσινης τεχνολογίας και
στη Θεσσαλονίκη για την αντιµετώπιση του κυκλοφοριακού και
την αναβάθµιση της καθηµερινότητας των Θεσσαλονικέων σε πιο
ποιοτική. Φυσικά, είναι τα νοσοκοµεία, είναι ο νέος δικαστικός
χάρτης όπως αναπτύχθηκε προηγουµένως, η ολοκλήρωση του
φράχτη στον Έβρο και, προφανώς µε σεβασµό στην ανθρώπινη
ζωή και την ανθρώπινη αξιοπρέπεια, η συνεχής διαχείριση του
µεταναστευτικού ζητήµατος το οποίο προφανώς δεν είναι µόνο
ελληνικό, αλλά ευρωπαϊκό. 

Έχουµε αποδείξει ότι η Νέα Δηµοκρατία είναι η µεγάλη, λαϊκή,
προοδευτική, παράταξη των µεγάλων αποφάσεων, που λύνει
αποτελεσµατικά τις δύσκολες εξισώσεις, που έβαλε υπογραφή
στη σπουδαία ευρωπαϊκή πορεία της χώρας και στις µεγάλες κοι-
νωνικές τοµές. Αυτό θα συνεχίσουµε να κάνουµε και την επόµενη
τετραετία για την Ελλάδα που αξίζει στα παιδιά µας κάνοντάς την
ακόµα πιο ισχυρή. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κούβελα. 
Καλείται στο Βήµα η κ. Έφη Αχτσιόγλου, Βουλευτής του ΣΥ-

ΡΙΖΑ. Θα ακολουθήσει ο Υπουργός Δικαιοσύνης, ο κ. Φλωρίδης
και µετά θα συνεχίσουµε στον κατάλογο. Για την καλύτερη ενη-
µέρωση των συναδέλφων, για να ξέρουν τι θα γίνει, να σας ενη-
µερώσω, θα ολοκληρωθεί σήµερα και ο πέµπτος κύκλος µέχρι το
νούµερο 68. Θα µιλήσει δηλαδή και το νούµερο 68. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΕΦΗ ΑΧΤΣΙΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα επιχειρήσω στην σύντοµη το-
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ποθέτησή µου επί των Προγραµµατικών Δηλώσεων της νέας Κυ-
βέρνησης να τοποθετηθώ όχι στη βάση εικασιών ή κρίνοντας
προθέσεις, αλλά µιλώντας µόνο στη βάση της πραγµατικότητας,
των σκληρών δεδοµένων της πραγµατικότητας και κρίνοντας τα
όσα είπε ή όσα επέλεξε να µην πει ο κ. Μητσοτάκης. Ο κ. Μητσο-
τάκης χθες ήδη από την αρχή της οµιλίας του είπε ότι αναγνωρί-
ζει πως υπάρχουν προβλήµατα σε µία σειρά από τοµείς, στην
οικονοµία, στην εργασία, στην υγεία, στους οποίους ενώ έγιναν
βήµατα τα προηγούµενα χρόνια, πρέπει να γίνουν περισσότερα.
Ενώ, όµως, είπε αυτό, ταυτόχρονα και αντιφατικά -θα πρόσθετα
εγώ- υιοθέτησε µία αφήγηση της πραγµατικότητας η οποία
πόρρω απέχει από το τι πραγµατικά ισχύει. Πόρρω απέχει από
το τι καταγράφουν τα επιστηµονικά δεδοµένα, από το τι κατα-
γράφουν οι διεθνείς οργανισµοί για την πραγµατικότητα αυτή.
Έκανε µε άλλα λόγια παραδοχές που απλά δεν ισχύουν. 

Ξεκινώ από το ζήτηµα της οικονοµίας και το προνοµιακό, όπως
θέλει να θεωρεί η Κυβέρνηση, πεδίο της ανάπτυξης και των επεν-
δύσεων. Τι είπε εκεί ο κ. Μητσοτάκης; Ότι το προηγούµενο χρο-
νικό διάστηµα, την προηγούµενη τετραετία υπήρχαν πολύ µεγά-
λες επιτυχίες στον τοµέα των επενδύσεων και ότι άλλαξε το πα-
ραγωγικό υπόδειγµα της χώρας. Ποια είναι η αλήθεια; Η αλήθεια
είναι ότι οι επενδύσεις που έγιναν την προηγούµενη τετραετία
στο 90% ήταν ιδιωτικοποιήσεις, όπως η ιδιωτικοποίηση της ΔΕΗ,
αγορές από fund κόκκινων δανείων -όλοι ξέρουµε τι είναι αυτό
στην κοινωνική πραγµατικότητα- ή επαναγορά υπαρχόντων ακι-
νήτων αξιών, κυρίως στον τουρισµό -real estate του τουρισµού,
δηλαδή- επίσης από funds. Αυτό ήταν το 90% των επενδύσεων
που έγιναν την προηγούµενη τετραετία. 

Είναι προφανές ότι εδώ δεν µιλάµε για επενδύσεις, οι οποίες
έχουν έστω και µε κάποιον τρόπο µία προστιθέµενη αξία στην ελ-
ληνική οικονοµία ούτε και φυσικά, µετασχηµατίζουν το παραγω-
γικό υπόδειγµα και είναι ιδιαιτέρως χαρακτηριστικό του δοµικού
προβλήµατος που έχει αυτή η στρατηγική ότι το έλλειµµα ισοζυ-
γίου τρεχουσών συναλλαγών εκτινάχθηκε στο 10% του ΑΕΠ, δε-
καπλασιάστηκε την προηγούµενη τετραετία. Κατ’ ουσίαν εισά-
γουµε για να καλύψουµε τις ανάγκες του τουρισµού. 

Άρα εδώ αν κάποιος θέλει πραγµατικά να ασχοληθεί µε το πρό-
βληµα αφ’ ενός θα πρέπει να αναγνωρίσει την κατάσταση, το τι
συµβαίνει δηλαδή, πράγµα που δεν έχει διάθεση να κάνει ο κ.
Μητσοτάκης όπως φάνηκε, αφ’ ετέρου να κάνει µία εντελώς δια-
φορετική στρατηγική, προτεραιοποιώντας τους παραγωγικούς
κλάδους, κινητοποιώντας τα χρηµατοδοτικά εργαλεία προκειµέ-
νου να τους ενισχύσει και φροντίζοντας αυτά να έχουν τη µεγα-
λύτερη δυνατή διάχυση, δηλαδή τη συµµετοχή των µικροµεσαίων
επιχειρήσεων, των επαγγελµατιών, προκειµένου να επιτευχθεί µία
αλλαγή του παραγωγικού µοντέλου και να µπορέσει η χώρα να
σταθεί στα πόδια της και να προχωρήσει διαφορετικά.

Δεύτερο ζήτηµα, είπε ο κ. Μητσοτάκης ότι υπάρχει πρόβληµα
µε την άδικη κατανοµή των φορολογικών βαρών για την οποία,
όµως, η Κυβέρνησή του έκανε πάρα πολλά βήµατα σε θετική κα-
τεύθυνση για την επίλυση του προβλήµατος και θα συνεχίσει
έτσι. Μισό λεπτό. Αυτό που έκανε η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας ήταν ακριβώς να ενισχύσει την αδικία στην κατανοµή των
φορολογικών βαρών. Διότι την προηγούµενη τετραετία ενισχύ-
θηκε το ειδικό βάρος των έµµεσων φόρων του ΦΠΑ και του ειδι-
κού φόρου κατανάλωσης στα καύσιµα. Πώς; Διότι όταν έχεις ένα
τέτοιο κύµα ακρίβειας και κρατάς σταθερούς τους συντελεστές
του ΦΠΑ και των ειδικών φόρων κατανάλωσης στα καύσιµα, ου-
σιαστικά δηµιουργείς µία κρυφή πρόσθετη φορολογική επιβά-
ρυνση στους πολίτες που διαλύει το εισόδηµα τους και αυτό στην
πραγµατικότητα συνετελέστη.  Αυτό που µόλις είπα αποδεικνύε-
ται από τα στοιχεία εκτέλεσης του προϋπολογισµού, αποδεικνύε-
ται από τη µείωση του πραγµατικού διαθέσιµου εισοδήµατος,
αποδεικνύεται από την επιδείνωση της αναλογίας έµµεσων, δη-
λαδή άδικων και άµεσων φόρων που συνετελέστη στην προηγού-
µενη περίοδο. Άρα όταν ο κ. Μητσοτάκης λέει ότι θα συνεχίσει
αυτή την πολιτική, δεν έχει κανέναν σκοπό µε πολιτικούς όρους
να αντιµετωπίσει αυτό το πρόβληµα. Αν τον ενδιέφερε το ζήτηµα,
αυτό που θα έπρεπε πρωτίστως να γίνει τούτη την περίοδο θα
ήταν µια προτεραιότητα µείωσης του ΦΠΑ και των ειδικών φόρων
κατανάλωσης στα καύσιµα. 

Τρίτο θέµα, το ζήτηµα της εργασίας. Είπε ο κ. Μητσοτάκης ότι
η Κυβέρνησή του δεσµεύεται για την αύξηση του µέσου µισθού
µέχρι το τέλος της τετραετίας στα 1.500 ευρώ, λέγοντας, µάλι-
στα, το πλήρως αντιφατικό για άλλη µία φορά ότι αυτό θα επι-
τευχθεί ακολουθώντας ακριβώς την ίδια πολιτική που την
προηγούµενη τετραετία οδήγησε σε µείωση του µέσου µισθού.
Και αναρωτιέται κάποιος πώς είναι δυνατόν η πολιτική, οικονο-
µική και εργατική που την προηγούµενη τετραετία οδήγησε σε
µείωση του µισθού µε βάση τα στοιχεία του ΟΟΣΑ, τώρα να οδη-
γήσει σε αύξηση. Και µάλιστα, τέτοια αύξηση. Λέει προφανώς ότι
αυτό θα συµβεί µε τον αυτοµατισµό της οικονοµικής ορθοδοξίας,
θα έρθει η ανάπτυξη θα αυξηθούν οι µισθοί ή επειδή θα αυξηθεί
ο κατώτατος µισθός. Τίποτα από αυτά δεν ισχύει. Δεν αυξάνεται
αυτόµατα ο µέσος µισθός επειδή µπορεί να υπάρχει ανάπτυξη
ούτε φυσικά αυξάνεται αυτόµατα η κατ’ αναλογία σε σχέση µε
τον κατώτατο µισθό. Για να µπορέσει να αυξηθεί ο µέσος µισθός
χρειάζονται πολιτικές. Τι πολιτικές; Συλλογικές συµβάσεις εργα-
σίας, κλαδικές, κλαδικές για την Ελλάδα µε αυτή τη δοµή που
έχει η ελληνική οικονοµία, χρειάζεται διαιτησία, χρειάζεται συ-
γκεκριµένη και σαφής κατοχύρωση του χρόνου εργασίας όχι
απλήρωτες υπερωρίες που οδηγούν στη συρρίκνωση των αµοι-
βών, χρειάζεται ενίσχυση του σώµατος επιθεώρησης εργασίας.
Τα ακριβώς αντίθετα δηλαδή, από όσα έπραττε την προηγούµενη
τετραετία και όσα προτίθεται να συνεχίσει εξ όσων µας είπε. 

Και ξέρετε, µου κάνει και λίγο εντύπωση που ο κ. Μητσοτάκης
εχθές ανακάλυψε τους αόρατους στην αγορά εργασίας, αυτούς
που µέχρι πριν από λίγο καιρό, µε τον νεολογισµό του, χαρακτή-
ριζε επιχειρηµατίες του εαυτού τους. Έτσι δεν τους ονόµαζε,
τους επισφαλώς εργαζόµενους στις πλατφόρµες; Και επίσης
εντύπωση µου έκανε και η τοποθέτηση του κ. Γεωργιάδη, νέου
Υπουργού Εργασίας για το περιστατικό στη Ρόδο, που είπε ότι
δικαιολογείται αυτή η εργοδοτική αυθαιρεσία, επειδή είχε τη συ-
ναίνεση του εργαζοµένου. Εδώ τώρα υπάρχει στοιχειώδης
άγνοια, πέρα από ιδεολογική αγκύλωση, των βασικών αρχών του
εργατικού δικαίου. 

Τι λένε οι βασικές αρχές του εργατικού δικαίου; Ότι κανόνες
που αφορούν στην υγεία, στην ασφάλεια του εργαζόµενου είναι
αναγκαστικού δικαίου, δηλαδή ισχύουν υποχρεωτικά, ανεξαρτή-
τως εάν ο εργαζόµενος υποτίθεται συναινέσει ώστε να παραβια-
στούν αυτοί οι κανόνες. Διαφορετικά θα καταλήγαµε ακόµα και
στη νοµιµοποίηση της δουλείας µε την υποτιθέµενη συναίνεση
των εργαζοµένων.

Είπε και άλλα πράγµατα ο κ. Μητσοτάκης. Δεν προλαβαίνω στη
σύντοµη τοποθέτησή µου να τα πω. Θέλω, όµως, να κλείσω µε
δύο σχόλια: το πρώτο σχόλιο αφορά στο µάθηµα πολιτικού πο-
λιτισµού που µας έκανε ο κ. Μητσοτάκης. Μας είπε ότι στο εξής
θα πρέπει να κάνουµε εποικοδοµητικό διάλογο, ορθολογικό διά-
λογο και ότι δεν είµαστε εχθροί. Αυτό το αντιλαµβάνοµαι ως αυ-
τοκριτική του κ. Μητσοτάκη. Μόνο έτσι µπορεί να το αντιληφθεί
κάποιος και είναι καλοδεχούµενη αν είναι αυτοκριτική. Γιατί πριν
από δεκαπέντε ηµέρες ο ίδιος άνθρωπος, το ίδιο κόµµα χαρα-
κτήριζε τον ΣΥΡΙΖΑ εθνική εξαίρεση. Άρα εύχοµαι να κατάλαβα
καλά ότι πρόκειται για αυτοκριτική και είναι καλοδεχούµενη. Και
το δεύτερο σχόλιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην παρούσα
Βουλή όπως διαµορφώνονται οι συσχετισµοί βρίσκουν χώρο ως
φαίνεται θέσεις που αµφισβητούν κατοχυρωµένα δικαιώµατα των
γυναικών στην αυτοδιάθεση του σώµατός τους. Θέλουµε να πι-
στεύουµε και να επισηµάνουµε στην Κυβέρνηση, επειδή και στην
παράταξή σας υπάρχουν δυνάµεις που φλερτάρουν µε τέτοιες
απόψεις, ότι δεν θα διανοηθείτε να θέσετε σε αµφισβήτηση κε-
κτηµένα της σύγχρονης ευρωπαϊκής δηµοκρατίας. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική
Συµµαχία)

Αγαπητοί συνάδελφοι, για όλους αυτούς τους λόγους, για την
ανάδειξη άλλων πολιτικών για την αναπτυξιακή στρατηγική, για
την εργασία, για την υγεία, για τη θέση στο προσκήνιο υπαρκτών
προβληµάτων της ελληνικής κοινωνίας που η Νέα Δηµοκρατία
και ο κ. Μητσοτάκης θα θέλει να κρύβει κάτω από το χαλί, για τη
διαφύλαξη καίριων δικαιωµάτων, ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµ-
µαχία σήµερα είναι περισσότερο πολύτιµος από ποτέ. Εµείς δε-
σµευόµαστε ότι θα ασκήσουµε µε ευθύνη τον ρόλο της Αξιωµα-
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τικής Αντιπολίτευσης, αλλά δεν θα κάνουµε µόνο αυτό. Θα είµα-
στε η δύναµη που θα αντιταχθεί σε µία λογική κοινωνίας χαµηλών
προσδοκιών, όπως θέλει να καλλιεργεί η Δεξιά και θα είµαστε η
δύναµη εκείνη που θα αναλάβει τον δύσκολο, αλλά και όµορφο
ρόλο θα δώσει προοπτική στους πολίτες. Μία αριστερή, προ-
οδευτική και δηµοκρατική προοπτική, µία ρεαλιστική προοπτική. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

την κ. Αχτσιόγλου.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Φλωρίδης, Υπουργός Δικαιοσύνης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κυρίες και

κύριοι Βουλευτές, επιτρέψτε µου πριν απ’ όλα να εκφράσω τα
συγχαρητήριά µου για την εκλογή σας, σε αρκετούς από εσάς
για την επανεκλογή σας. Να ευχηθώ καλή επιτυχία στο έργο σας.
Και επιτρέψτε µου µία κάποια συγκίνηση επειδή βρίσκοµαι σε
αυτή την Αίθουσα ξανά, δώδεκα χρόνια µετά από τότε που πα-
ραιτήθηκα παραδίδοντας τη βουλευτική µου έδρα στο ΠΑΣΟΚ
στο οποίο και ανήκε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η ελληνική δικαιοσύνη τα τελευ-
ταία δύσκολα χρόνια πέρασε, µέσα από τις αναταράξεις της µε-
γάλης κρίσης του 2010, δύο φάσεις. Η µία ήταν η περίοδος της
πολιτικής έντασης, η οποία παροξύνθηκε την περίοδο 2015-2019
και η άλλη ήταν η περίοδος 2019-2023 που προσφυώς ο προκά-
τοχός µου κ. Τσιάρας την ονόµασε περίοδο ηρεµίας. Σε αυτή την
περίοδο ηρεµίας, µέσα από ένα πλούσιο νοµοθετικό έργο, προ-
ετοιµάστηκε η περίοδος στην οποία µπαίνουµε τώρα. 

Σήµερα, µπορούµε να πούµε ότι ήρθε το πλήρωµα του χρόνου
για µία νέα µεταρρυθµιστική προσπάθεια, η οποία φιλοδοξεί να
συµβάλει σε µία σύγχρονη αποτελεσµατική και λειτουργική από
άποψη χρόνου και ποιότητας δικαιοσύνη. 

Η πορεία προς την επίτευξη αυτού του στόχου επιθυµούµε να
οδηγήσει στην ενίσχυση της ανεξαρτησίας, αλλά και της αποτε-
λεσµατικότητας του θεσµού καθώς και της δυνατότητας των πο-
λιτών να έχουν άµεση και απρόσκοπτη πρόσβαση σε ένα δίκαιο
σύστηµα που µε τη σειρά του ενισχύει το τόσο κρίσιµο για τη λει-
τουργία της δικαιοσύνης αίσθηµα της λαϊκής εµπιστοσύνης απέ-
ναντι στον ίδιο τον θεσµό. 

Αν αυτός ο µεγάλος στόχος είναι σαφής και αποδεκτός στον
εκτεταµένο πολιτικό διάλογο, που υπάρχει εδώ και χρόνια και θα
συνεχιστεί, υπάρχει ανάγκη να αποσαφηνίσουµε πως θα γίνει
αυτό. Η Κυβέρνηση οφείλει να είναι σαφής και θα είναι. Οι αλλα-
γές και οι αναγκαίες τοµές στην ελληνική δικαιοσύνη αφορούν
πρωτίστως σε παθογενείς καταστάσεις, διαδικασίες και διαχρο-
νικές ελλείψεις και σε καµµία περίπτωση δεν αφορούν σε συ-
γκρούσεις µεταξύ των δυνάµεων που διακονούν και κοινωνούν
τον θεσµό.

Η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Δικαιοσύνης αντιλαµβάνονται
τη µεταρρυθµιστική παρέµβαση στον χώρο ως πολιτική προσθε-
τικού αθροίσµατος, όπου όλοι οι βασικοί συντελεστές του τοµέα
έχουν να κερδίσουν.

Ο γόρδιος δεσµός της καθυστέρησης που µεταπίπτει σε αρ-
νησιδικία µπορεί να αντιµετωπιστεί µε µία προωθητική συνεργα-
σία δικαστών, δικηγόρων, δικαστικών υπαλλήλων, συµβολαιο-
γράφων και δικαστικών επιµελητών µε τη στήριξη του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης. Όλοι έχουν µερίδιο ευθύνης, όλοι µπορούν
να κερδίσουν εφόσον δουν τη µεγάλη εικόνα. Αυτή η µεγάλη ει-
κόνα περιλαµβάνει την αποκατάσταση της εµπιστοσύνης, µέσα
από τη βελτίωση της λειτουργίας κεντρικών πολιτειακών θεσµών,
την πρόσβαση και την παροχή δικαιοσύνης στους Έλληνες πολί-
τες για την εξυπηρέτηση µείζονων εθνικών προτεραιοτήτων,
όπως η οικονοµική ανάταξη και η ανάπτυξη της χώρας.

Σε αυτό το σηµείο θεωρώ υποχρέωσή µου να εξηγήσω γιατί
επιµένει τόσο πολύ η Κυβέρνηση στο θέµα της ταχύτερης απο-
νοµής της δικαιοσύνης. Δεν πρόκειται για ένα ζήτηµα που µπορεί
να οριστεί απλώς ως διαχειριστικό και να αντιµετωπιστεί ως τέ-
τοιο. Είναι ζήτηµα που καθορίζει την ίδια την ταυτότητα της δι-
καιοσύνης. Είναι απάντηση στο θεµελιώδες ερώτηµα: «Απονοµής
ή όχι του δικαίου;». Η επιτυχής απάντηση στο ερώτηµα αυτό ση-
µαίνει αυτοµάτως ποιοτική αναβάθµιση του ίδιου του θεσµού ως

κρίσιµου πυλώνα του δηµοκρατικού µας πολιτεύµατος. Σηµαίνει
εµπέδωση της εµπιστοσύνης των πολιτών απέναντι στο τελευταίο
καταφύγιο που είναι η δικαιοσύνη όταν οι άλλες ανεξάρτητες
εξουσίες επιχειρούν περιορισµό στα συνταγµατικώς κατοχυρω-
µένα δικαιώµατά τους. Σηµαίνει εξυπηρέτηση των εθνικών προ-
τεραιοτήτων της χώρας µας.

Και επειδή στην παρούσα Βουλή υπάρχει πληθωριστικός λό-
γος περί έθνους ας µου επιτραπεί µία ξεχωριστή αναφορά. Όλοι
εδώ εµφορούµαστε από πατριωτικά αισθήµατα. Όµως, πρέπει να
πω µε όση έµφαση µπορώ και όση δύναµη διαθέτω ότι εθνική
στάση δεν είναι ρητορείες, δεν είναι λόγια. Ο πατριωτισµός κρί-
νεται επί του πεδίου. Θέλω να θυµίσω την υπερηφάνεια που αι-
σθάνθηκε ο ελληνικός λαός στα γεγονότα του 2020 στον Έβρο
και στη συνέχεια στη µεγάλη ένταση στο Αιγαίο και στη Μεσόγειο
όταν η Τουρκία δοκίµασε τις αντοχές και την αποφασιστικότητά
µας και πήρε την απάντηση. Και ξέρει πλέον καλά η Τουρκία ότι
η απάντηση αυτή είναι διαρκής και αναλλοίωτη στον χρόνο. Άρα,
πατριωτισµός επί του πεδίου και όχι πατριωτισµός της εύκολης
ρητορείας.

Συνεχίζοντας στο θέµα της αναγκαίας µεγάλης µεταρρύθµισης
για τη δικαιοσύνη οφείλω να επισηµάνω δύο πράγµατα. Η παρα-
πάνω προσέγγιση, ότι δηλαδή µπορούν να κερδίσουν όλοι, δεν
σηµαίνει ότι δεν θα υπάρξουν τριβές και διαφοροποιήσεις των
εµπλεκοµένων. Στη σοβαρή αυτή υπόθεση δεν συγχωρείται αφέ-
λεια και δεν είµαστε αφελείς. Όµως, οι µεγάλες µεταρρυθµιστι-
κές προσπάθειες δεν περιέχουν υποχρεωτικά κατ’ ανάγκην
µεγάλες συγκρούσεις, σώνει και καλά συγκρούσεις, ότι όσο µε-
γάλη είναι µία µεταρρυθµιστική προσπάθεια τόσο µεγάλη είναι
και η σύγκρουση. Δεν πιστεύω σε αυτό. Ο αναγκαίος και οργα-
νωµένος διάλογος οφείλει να αναδεικνύει τα σηµεία σύγκλισης.
Και όταν µιλάµε για τον τοµέα της δικαιοσύνης τα σηµεία σύγκλι-
σης µεταξύ των βασικών συντελεστών είναι πολύ περισσότερα
από τα σηµεία απόκλισης. Όµως, ο διάλογος αυτός πρέπει να
οδηγεί ώστε αυτά τα σηµαντικά στοιχεία να γίνονται κτήµα όλων
όσων εµπλέκονται σ’ αυτόν και ταυτόχρονα να γίνονται κτήµα του
λαού. Πρέπει να διευκρινίσω εδώ ότι όποιες συζητήσεις και να
γίνουν µεταξύ των εµπλεκοµένων και των ενδιαφεροµένων αυτές
ταυτόχρονα θα δηµοσιοποιούνται, γιατί δεν υπάρχει τίποτα που
δεν πρέπει να γνωρίζει ο κόσµος. Μόνο µε τη στήριξη του κό-
σµου, η οποία προέρχεται µέσα από τη γνώση για το περιεχόµενο
µίας µεταρρύθµισης που τον αφορά πρωτίστως, µπορούν να
προχωρήσουν οι µεγάλες αλλαγές.

Η συνεργασία και η σύγκλιση οφείλει να είναι προωθητική. Το
λέω αυτό γιατί δεν µπορούµε στην Ελλάδα να πάµε σε συµβιβα-
σµούς και καθήλωση χαµηλών προσδοκιών, γιατί αυτοί οι συµβι-
βασµοί απορροφώνται πάρα πολύ γρήγορα από τις εγκατεστη-
µένες παθογένειες. Είµαστε υποχρεωµένοι να πάµε µπροστά και
θα πάµε. Η Κυβέρνηση έχει την πολιτική βούληση και τη δέ-
σµευση που επικυρώθηκε πρόσφατα από τη λαϊκή εντολή του
Ιουνίου. 

Αµέσως µετά από τη συζήτηση των Προγραµµατικών Δηλώ-
σεων και την παροχή ψήφου εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση από
τη Βουλή, θα ξεκινήσουµε όλες τις θεσµικές επαφές για την ανά-
δειξη των θετικών απόψεων για τον συντονισµό και τη δράση µε
όλους τους εµπλεκόµενους φορείς. Δόξα τω Θεώ όλα αυτά τα
χρόνια υπάρχει καταγεγραµµένος πλούσιος προβληµατισµός και
δεν υπάρχει λόγος να χρονοτριβούµε. Έχουν διατυπωθεί κατά
καιρούς πολλές απόψεις, είναι καταγεγραµµένες, βεβαίως θα τις
επικαιροποιήσουµε, για να προχωρήσουµε όσο γίνεται πιο γρή-
γορα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο Πρωθυπουργός εχθές έθεσε
σε αδρές γραµµές το πλαίσιο της συνταγµατικής Αναθεώρησης.
Έκανε, βέβαια, µία αιχµιακή αναφορά. Επειδή η Βουλή είναι η
µόνη αρµόδια να ξεκινήσει τη διαδικασία της αναθεώρησης, είναι
προφανές ότι η Κυβέρνηση θα προσέλθει στη διαδικασία αυτή
µε τις δικές της προτάσεις, όπως, επίσης, ότι θα προσέλθει και
µε τις ίδιες προτάσεις αναπτυγµένες και στον κοινωνικό διάλογο,
ο οποίος είναι αναγκαίο να ακολουθήσει, εκτός από τον κοινο-
βουλευτικό διάλογο. 

Στη διαδικασία της αναθεώρησης θεωρώ ότι είναι ευκαιρία να
άρουµε κάποιες παρεξηγήσεις που παραδόξως υπάρχουν στη
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δηµόσια σφαίρα σχετικά µε τη συνταγµατικά κατοχυρωµένη ανε-
ξαρτησία των εξουσιών, η οποία αποτελεί το θεµέλιο του δηµο-
κρατικού µας πολιτεύµατος. Ανεξάρτητες εξουσίες δεν σηµαίνει
ανεξέλεγκτες εξουσίες. Η αναγκαία και διαρκής ενίσχυση της
ανεξαρτησίας των εξουσιών και των αρχών δεν µπορεί να οδηγεί
στη σκέψη ότι υπάρχει το ανεξέλεγκτο των εξουσιών και των
αρχών. Διότι όταν υπάρχει αυτό, τότε έχουµε αποδυνάµωση της
δηµοκρατίας. Και το Σύνταγµά µας οφείλει µε κάθε ευκαιρία αυτό
να το διατυπώνει µε µεγαλύτερη σαφήνεια. Πιστεύω ότι ο διάλο-
γος για τη συνταγµατική Αναθεώρηση, εντός και εκτός Κοινοβου-
λίου, θα συµβάλλει αποφασιστικά σε αυτά τα κρίσιµα ζητήµατα. 

Δεν µπορεί να ξεκινήσει καµµία µεταρρυθµιστική προσπάθεια
στη δικαιοσύνη εάν δεν έχει ως αφετηρία την Εθνική Σχολή Δι-
καστών. Σε συνεργασία µε τη διοίκηση και τη διεύθυνση της σχο-
λής θα προχωρήσουµε σε µία σηµαντική αναµόρφωση του
προγράµµατος σπουδών, µε έµφαση στην οργανωµένη πρακτική
εξάσκηση των σπουδαστών στα δικαστήρια και τις εισαγγελίες.
Θα εξετάσουµε και την αύξηση του χρόνου διάρκειας των σπου-
δών στα δύο χρόνια. Θα εξετάσουµε, επίσης, χωρίς να αιφνιδιά-
σουµε αυτούς που προετοιµάζονται για τον επόµενο διαγωνισµό,
την αύξηση του ορίου ηλικίας των εισερχοµένων στη σχολή. Η
διοίκηση και η διεύθυνση της σχολής θα αποκτήσουν σύντοµα
ένα ευέλικτο και αποδοτικό πλαίσιο λειτουργίας. 

Θεωρούµε πολύ σηµαντικό το γεγονός ότι για τα επόµενα χρό-
νια οι δικαστικοί υπάλληλοι θα προσλαµβάνονται σε ετήσια βάση,
µε ξεχωριστό διαγωνισµό που διενεργεί η Εθνική Σχολή Δικαστών
η οποία αναλαµβάνει και την ειδική εκπαίδευσή τους.

Ήταν µία σηµαντική πρωτοβουλία του κ. Τσιάρα, η οποία στέ-
φθηκε µε απόλυτη επιτυχία και ήδη η σχολή την περασµένη Δευ-
τέρα υποδέχτηκε τους πρώτους τριακόσιους έντεκα νεοπροσ-
ληφθέντες δικαστικούς υπαλλήλους. 

Να πω δύο λόγια για τις παρεµβάσεις στους κώδικες. Δηλώνω
εξαρχής ότι δεν επιθυµούµε εκτεταµένες παρεµβάσεις στους κώ-
δικες. Οι δικαστές µε τις συνεχείς αλλαγές βιώνουν µια αφόρητη
κατάσταση, ιδιαίτερα στην ποινική δικαιοσύνη, γιατί καλούνται να
εφαρµόζουν διατάξεις που ισχύουν για διαφορετικές χρονικές
περιόδους, να καταλήγουν ποια διάταξη πρέπει να εφαρµοστεί
και ο κίνδυνος λάθους, που µπορεί να αποβεί σε βάρος του κα-
τηγορουµένου και της ορθής απονοµής της δικαιοσύνης, είναι
σοβαρός. Θα επιχειρήσουµε σηµειακές παραβάσεις στους κώδι-
κες, ώστε να επανατοποθετηθούν κάποια θεµελιώδη ζητήµατα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, οφείλω να είµαι λίγο πιο σαφής.
Έχει επικρατήσει να µιλάµε για χαµηλή εγκληµατικότητα, για
υψηλή ή βαριά εγκληµατικότητα. Ας δούµε το θέµα. Για παράδει-
γµα µία ληστεία σε τράπεζα µε λεία σηµαντικό ποσό τραβάει τα
φώτα της δηµοσιότητας. Αυτό χαρακτηρίζεται βαρύ έγκληµα και
σωστά. Την κλοπή 3.000 ευρώ ή 5.000 ευρώ από ένα ηλικιωµένο
ζευγάρι που µπορεί να ήταν οι οικονοµίες µιας ζωής για ώρα ανά-
γκης, πώς θα τη χαρακτηρίσουµε; Χαµηλή εγκληµατικότητα; Με
την κρατούσα αντίληψη και ιεράρχηση ναι. Όµως, εάν ρωτή-
σουµε το ηλικιωµένο ζευγάρι θα µας πει ότι αυτό ήταν το χειρό-
τερο που θα µπορούσε να τους συµβεί.

Η βία που ασκείται στις ψυχές και στα σώµατα των συµπολιτών
µας που κατατάσσεται; Οι βανδαλισµοί των δηµόσιων και ιδιωτι-
κών περιουσιών που κατατάσσονται; Η προσβολή της τιµής και
της υπόληψης των συνανθρώπων µας που κατατάσσεται; Οι λε-
γόµενες µικρές απάτες που αφαιρούν χρήµατα και περιουσιακά
στοιχεία από τους συµπολίτες µας που κατατάσσονται;

Γιατί τα λέω όλα αυτά; Τα λέω, γιατί τόσα χρόνια επικράτησαν
εκείνες οι απόψεις που θεωρούν -σωστά- ότι δεν πρέπει να τίθε-
νται σε κίνδυνο τα δικαιώµατα όσων κατηγορούνται για παράνο-
µες πράξεις. Ένα κράτος δικαίου, όπως το δικό µας, πρέπει να
προστατεύει τα δικαιώµατα αυτά. Σε ποιον τοµέα όµως, µέχρι
πού; Σε εκείνον όπου ο κάθε κατηγορούµενος έχει δικαίωµα σε
µία δίκαιη δίκη και έχει δικαίωµα να προστατευθούν όλα τα δι-
καιώµατά του στην προανακριτική διαδικασία ή στην ανακριτική.
Παραδόξως, όµως, όλα αυτά τα χρόνια αυτή η συζήτηση ξεχνάει
την ανάγκη επιβολής και δίκαιων ποινών, οι οποίες, όµως -και εδώ
είναι το κρίσιµο σηµείο-, πρέπει να εκτελούνται.

Έτσι στην πραγµατικότητα η επιβεβληµένη συνταγµατική προ-
στασία των δικαιωµάτων των κατηγορουµένων οδήγησε σε µε-

γάλο βαθµό στην ατιµωρησία. Για όλα τα εγκλήµατα που σας
ανέφερα παραπάνω και πολλά ακόµα που καθιστούν αφόρητη τη
ζωή της µεγάλης πλειοψηφίας των συµπολιτών µας που τα υφί-
στανται, η ποινική κύρωση είναι ουσιαστικά ανύπαρκτη. Δεν χρει-
άζεται καν ο κατηγορούµενος να πάει στο δικαστήριο, το οποίο
είναι σχεδόν υποχρεωµένο από τον Ποινικό Κώδικα να του επι-
βάλει µία ποινή και να την αναστείλει αµέσως. Και αυτός, βέβαια,
θα πιεί στην υγεία των κορόιδων.

Αυτή η κατάσταση πρέπει να πάρει τέλος και θα πάρει τέλος.
Οι ποινές, θα δούµε από ποιο όριο και πάνω, πρέπει να εκτελού-
νται υποχρεωτικά, τουλάχιστον κατά ένα µέρος. Προφανώς θα
επαναφέρουµε και τη χρηµατική µετατροπή κάποιων ποινών ή
τµήµατα αυτών. Το ποινικό δίκαιο, όµως, εκτός από τον τιµωρη-
τικό του χαρακτήρα πρέπει να ενισχύσει και τον προληπτικό και
αποτρεπτικό του χαρακτήρα. Για να το πω πιο καθαρά όσοι σκέ-
φτονται να παρανοµήσουν πρέπει να γνωρίζουν από εδώ και
πέρα, όταν θα φέρουµε µε τις διατάξεις, ότι το ενδεχόµενο να
οδηγηθούν στη φυλακή θα είναι πολύ σοβαρό. 

Είµαστε, επίσης, αντίθετοι µε τη στοχοποίηση κοινωνικών οµά-
δων µε ξεχωριστές ειδικές ποινικές κυρώσεις. Οι ποινικές διατά-
ξεις πρέπει να ισχύουν για όλους µε τον ίδιο τρόπο. Δεν χρειά-
ζεται να στοχοποιούµε οµάδες. Ένας ποινικός νόµος εφαρµόζε-
ται για όλους και η ποινή που επιβάλλεται είναι ανεξάρτητα από
τη βαρύτητα του εγκλήµατος. Επαναλαµβάνω, όµως, ότι οι ποι-
νές πρέπει να εκτελούνται.

Και κάτι που αφορά στην περίφηµη δικοµανία κάποιων Ελλή-
νων. Δεν επιθυµούµε -και το δηλώνω κατηγορηµατικά αυτό- την
παρεµβολή οποιουδήποτε εµποδίου στην πρόσβαση των πολιτών
στη δικαιοσύνη. Κανένα εµπόδιο. Η πρόσβαση, όµως, στη δικαιο-
σύνη, που είναι και θα παραµείνει ανεµπόδιστη, δεν µπορεί να γί-
νεται καταχρηστικά µε σωρεία αβάσιµων µηνύσεων, αναφορών
και αγωγών που ταλαιπωρούν δικαστές, εισαγγελείς, υπαλλή-
λους, αστυνοµικούς και κυρίως ταλαιπωρούν ανθρώπους, ταλαι-
πωρούν συµπολίτες µας. Μηνύσεις και αναφορές που τίθενται
κατά νόµο στο αρχείο θα ακολουθούνται υποχρεωτικά από την
καταβολή σηµαντικών δικαστικών δαπανών. Όλο το θέµα αυτό
πρέπει να πάρει ένα τέλος, για να µάθουν όλοι όσοι άδικα κατη-
γορούν συµπολίτες µας, αβάσιµα κατηγορούν συµπολίτες µας
και κατά τον νόµο οι υποθέσεις µπαίνουν στο αρχείο µε σύµφωνη
γνώµη και του εισαγγελέα Εφετών αυτοί θα έχουν την επιβολή
δικαστικών εξόδων. Το ίδιο, βέβαια και για τις δίκες όπου ο ηττη-
θείς διάδικος θα πρέπει να καταβάλει τα δικαστικά έξοδα του νι-
κήσαντος διαδίκου. Δεν µπορεί να συνεχιστεί όλο αυτό το πράγ-
µα όπου η πρόσβαση στη δικαιοσύνη και η έξοδος από τη δικαιο-
σύνη δεν σηµαίνει τίποτα για κανέναν. 

Σας είπα δεν θέλουµε να κάνουµε µεγάλες παρεµβάσεις. Στην
πολιτική δικονοµία υπάρχει ένα σχέδιο, το οποίο θα τεθεί υπ’ όψιν
των ενδιαφεροµένων για να απλουστεύσουµε τις διαδικασίες, να
επισπεύσουµε τις διαδικασίες. Μπορεί να εισάγουµε µία προδι-
κασία δηλαδή, για να σταµατήσει όλη αυτή η ιστορία των αναβο-
λών. Στην προδικασία πρέπει να κρίνονται πολλά πράγµατα για
να σταµατήσουν οι αναβολές. 

Δύο λόγια για τον νέο δικαστικό χάρτη. Γίνεται πολλή συζή-
τηση για το θέµα αυτό και προκαλεί ενδιαφέρον κυρίως στις το-
πικές κοινωνίες. Υπάρχει µία συζήτηση ότι θα καταργηθούν
δικαστήρια, θα γίνει το ένα ή το άλλο. Περί τίνος πρόκειται; Πρέ-
πει να το ξεκαθαρίσουµε αυτό. Πρέπει να γίνει ορθολογικότερη
κατανοµή, αξιοποίηση κατ’ αρχάς των δικαστών µίας ευρείας πε-
ριφέρειας. Δεν γίνεται σε µία περιφέρεια κάποιοι δικαστές να δι-
κάζουν το ένα δέκατο των υποθέσεων που δικάζουν συνάδελφοί
τους στην ίδια περιφέρεια. 

Άρα, λοιπόν, δεν µιλάµε για κατάργηση των σχηµατισµών, αλ-
λά µιλάµε για ενοποίηση των οργανικών θέσεων σε ένα κεντρικό
δικαστήριο, το οποίο θα κατανείµει τη δουλειά των δικαστών ισό-
τιµα µεταξύ τους και βεβαίως, θα εξυπηρετούνται όλες οι περι-
φέρειες όπως µέχρι τώρα. Άρα, πρέπει να σταµατήσει αυτή η
ανισοµέρεια. Αυτό είναι ένα πιο λειτουργικό µέτρο για να µπορέ-
σει η δικαιοσύνη να αποδώσει καλύτερα και κυρίως, στο επίπεδο
της διοικητικής δικαιοσύνης να ενοποιηθεί η νοµολογία σε ένα
επίπεδο ευρείας περιφέρειας. 

Θα ξεκινήσουµε µία συζήτηση για να καταλήξουµε γρήγορα
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µε δικηγόρους και συµβολαιογράφους να αφαιρεθεί η δικαστική
ύλη και να πάει σε αυτούς. Υπάρχουν κάποιες υποθέσεις σηµα-
ντικές που ταλαιπωρούν πολύ τα δικαστήρια. Δεν είναι δουλειά
να πηγαίνουν αυτές στα δικαστήρια, µπορούν να γίνουν και
στους συµβολαιογράφους και στους δικηγόρους, έτσι ώστε και
τα δικαστήρια θα αποφορτιστούν και οι δικηγόροι και οι συµβο-
λαιογράφοι θα µπορούν να αντιµετωπίζουν πιο γρήγορα τις ανά-
γκες των πολιτών, διότι περί αυτού πρόκειται.

Και βεβαίως -αυτή είναι η τελευταία µου φράση- το µεγάλο
τµήµα της µεταρρύθµισης στη δικαιοσύνη είναι η ψηφιακή της
στρατηγική. Μέσα από αυτά που είναι σε εξέλιξη αυτή τη στιγµή
µέσα από το Ταµείο Ανάκαµψης πιστεύουµε ότι µέχρι το 2025 η
δικαιοσύνη θα έχει περάσει κυριολεκτικά σε µία άλλη νέα ιστο-
ρική περίοδο. Είναι το ολοκληρωµένο σύστηµα διαχείρισης δικα-
στικών υποθέσεων για πολιτική και ποινική δικαιοσύνη. Είναι η
αναµόρφωση του εθνικού ποινικού µητρώου και το ολοκληρω-
µένο πληροφοριακό σύστηµα του Ελεγκτικού Συνεδρίου.

Στην πραγµατικότητα αυτά τα συστήµατα θα οδηγήσουν και
σε ένα αντικειµενικό σύστηµα αξιολόγησης των δικαστών, τέτοιο
που δεν µπορεί κανένας να το αµφισβητήσει. Γιατί δεν θα µπορεί
να το αµφισβητήσει; Γιατί εκεί θα αποτυπώνεται πόσες υποθέσεις
δίκασε ο κάθε δικαστής, πόσες αποφάσεις έβγαλε, σε ποιο χρόνο
τις έβγαλε. Οι αποφάσεις που έβγαλε ο Πρωτοδίκης στάθηκαν
στο Εφετείο ή κατέπεσαν; Πόσες κατέπεσαν; Οι αποφάσεις του
Εφετείου στάθηκαν στον Άρειο Πάγο ή κατέπεσαν; Πόσες κατέ-
πεσαν; Αυτό είναι και για την επιµόρφωση του ίδιου του δικαστή,
ο οποίος όταν έχει δικάσει στο πρώτο βαθµό και το Εφετείο ακύ-
ρωσε την απόφασή του πρέπει να µάθει τον λόγο για τον οποίο
την ακύρωσε για να µπορέσει να µην επαναλάβει το νοµικό του
λάθος.

Προσπάθησα να σας περιγράψω όσο γίνεται σε αδρές γραµ-
µές µία αντίληψη και ένα σχέδιο δράσης για την αναβάθµιση της
ελληνικής δικαιοσύνης στη νέα τετραετία που ξεκινά. Αυτό που
µπορούµε να υποσχεθούµε τώρα ως πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Δικαιοσύνης -είναι εδώ και ο κ. Μπούρας ο Υφυπουργός-
είναι ότι θα εργαστούµε επίπονα και συστηµατικά µε σεβασµό
στην ανεξαρτησία του θεσµού και των λειτουργών του, καθώς
και στη θεσµική θέση των δικηγόρων, των συµβολαιογράφων και
των δικαστικών επιµελητών και κυρίως των δικαστικών υπαλλή-
λων βεβαίως, να µπορέσουµε να κάνουµε κάποια βήµατα µπρο-
στά. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Πρόεδρε,
θα ήθελα τον λόγο για πέντε λεπτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ορίστε, κύριε Πρόεδ-
ρε, έχετε τον λόγο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, πήρα τον λόγο
εκ µέρους της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ για να πα-
ρέµβω στην τοποθέτηση του Υπουργού Δικαιοσύνης, θεωρώντας
ότι η ασφάλεια δικαίου και το κράτος δικαίου αποτελεί τη βάση
και των δικαιωµάτων και της κοινωνικής λειτουργίας, αλλά και
της οικονοµικής λειτουργίας. 

Και θα ήθελα πράγµατι, κύριε Υπουργέ, να σας ρωτήσω αρ-
κετά πράγµατα. Ξεκινώντας από το τελευταίο για την ψηφιοποί-
ηση της δικαιοσύνης θα περίµενα ένα σχόλιο εκ µέρους σας γι’
αυτό που ανέφερα εχθές στον κύριο Πρωθυπουργό ότι στο Υπο-
θηκοφυλακείο Αθηνών µε ενηµέρωσαν ότι από τις 4.30’ νοµικοί
ξενυχτάνε στα πεζοδρόµια για να πάρουν σειρά. Δεν είπατε τί-
ποτα γι’ αυτή την ψηφιοποίηση, την οποία µάλλον την ακύρωσε
η αριστεία του κ. Πιερρακάκη.

Θα µου επιτρέψετε, όµως, να κάνω συγκεκριµένα ερωτήµατα.
Ορθώς αναφερθήκατε στην προάσπιση των κυριαρχικών δικαιω-
µάτων και µε υπερηφάνεια, γιατί πρέπει να το κάνουµε στην πα-
τρίδα µας και ιδιαίτερα να το τονίζουµε στο ελληνικό Κοινο-
βούλιο. Δεν γνωρίζω, όµως, να έγινε κάτι τέτοιο στην περιοχή του
Αιγαίου την περίοδο διακυβέρνησης της κυβέρνησης Μητσο-

τάκη, αλλά την περίοδο διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ και νοµίζω
ότι πρέπει να το πούµε αυτό. Και όχι µόνο στο Αιγαίο, στην ανα-
τολική Μεσόγειο έφτασε το Ελληνικό Ναυτικό για να σταµατήσει
το 2018 την αµφισβήτηση δικαιωµάτων της χώρας. Πρέπει να επι-
διώξουµε την ίδια στρατηγική και την τρέχουσα περίοδο και την
εποµένη απέναντι σε όλους τους κακόβουλους, διότι δεν πρέπει
να ξανακούµε δικαιολογίες ότι «παρέσυρε ο αέρας» το «ORUC
REIS» και «δεν λειτουργούσαν τα καλώδια του», γιατί αυτό θυµό-
µαστε από την περίοδο διακυβέρνησης ’19 - ’23. Για να µιλάµε
ακριβώς και να µην παραποιούµε την ιστορία, διότι ορθώς δια-
σφαλίσαµε τα σύνορα, υπερασπιστήκαµε τα σύνορα, ορθώς δεν
επιτρέπουµε την εργαλειοποίηση του µεταναστευτικού και των
προσφύγων στον Έβρο, αλλά δεν ήταν σωστό αυτό το οποίο
έγινε στην περίπτωση του «ORUC REIS» και πρέπει να είµαστε
πολύ πιο αυστηροί απέναντι στους δύστροπους γείτονες. 

Τα ερωτήµατά µου: Πρώτο ερώτηµα, κύριε Υπουργέ. Δεν ξέρω
αν έχετε προλάβει να ενηµερωθείτε, αν δεν µπορείτε να απαντή-
σετε, παρακαλώ, να ενηµερωθείτε, για να απαντήσετε στη Βουλή
άλλη ηµέρα. Ένα σοβαρό θέµα που είχε συγκλονίσει την ελλη-
νική πολιτική και οικονοµική και κοινωνική ζωή είναι το θέµα των
υποκλοπών. Είχαµε ενηµερωθεί ότι ο Άρειος Πάγος και ο κ. Ντο-
γιάκος, πριν από οκτώ µήνες, αν δεν κάνω λάθος, ξεκίνησε
έρευνα για ένα µείζον ζήτηµα. Διότι, υπήρχαν υποκλοπές κατά
Υπουργών, κατά του σηµερινού Αρχηγού του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος
Αλλαγής, κατά επιχειρηµατιών, αλλά και τουλάχιστον δώδεκα
µήνες ήταν υπό παρακολούθηση ο Αρχηγός του Στρατεύµατος.
Και εδώ προκύπτει ένα θέµα µείζον: Δηµοκρατίας, Συντάγµατος,
αλλά και εθνικής ασφάλειας. 

Γιατί, είχαµε ενηµερωθεί και για άλλα στελέχη -υπεύθυνοι αµυ-
ντικών εξοπλισµών, σύµβουλος εθνικής ασφάλειας- που ήταν υπό
παρακολούθηση. Από την ΕΥΠ ή όχι, δεν ξέρουµε, να µας το
πείτε. Από κακόβουλο λογισµικό ή όχι, να µας το πείτε. Αλλά δεν
έχουµε πόρισµα από τη δικαιοσύνη, κύριε Υπουργέ. Δεν είστε
προφανώς ενήµερος για την έρευνα ούτε ζητώ να είστε, αλίµονο
δεν θα ζητούσα ποτέ παρέµβαση επί έρευνας. 

Θέτω, όµως, ερώτηµα σχετικά µε την ταχύτητα απόδοσης δι-
καιοσύνης σε ένα σοβαρό ζήτηµα, που αµφισβητούσε την εθνική
ασφάλεια, τα δικαιώµατα Υπουργών, επιχειρηµατιών, ατοµικά δι-
καιώµατα και διασφάλισης του απορρήτου των επικοινωνιών.
Έχει γίνει κεντρικό θέµα στο Ευρωκοινοβούλιο, το γνωρίζετε.
Έχει γίνει έρευνα σε ειδικές επιτροπές. Υπάρχει απόφαση κόλα-
φος κατά της χώρας µας. Δεν µπορεί να καθυστερεί η δικαιοσύνη
στην απόδοση της δικαιοσύνης. Χωρίς παρεµβάσεις. Είναι θέµα
χρόνου. 

Δεύτερο ζήτηµα, που θα ήθελα να σας καταθέσω ως ερώτηµα.
Ένα σοβαρό ζήτηµα, που επίσης έχει απασχολήσει τον Άρειο
Πάγο, µε υπόµνηµα που είχε καταθέσει η ελληνική Βουλή -µε πό-
ρισµα της ελληνικής Βουλής- τον Φεβρουάριο του 2017, ήταν το
σκάνδαλο της δανειοδότησης των κοµµάτων και των µέσων ενη-
µέρωσης. Θυµίζω ότι αυτό για τη Νέα Δηµοκρατία αφορά σε υπο-
χρέωση χρέους απλήρωτων δανείων 400 εκατοµµυρίων ευρώ και
άλλα τόσα πρέπει να είναι στο ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής και του-
λάχιστον 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ -αν θυµάµαι καλά- στα µέσα
ενηµέρωσης.

Τότε, είχε νοµοθετηθεί από την κυβέρνηση Μητσοτάκη η ασυ-
λία των τραπεζιτών. Και έχουµε δύο περιστατικά: Την ασυλία των
τραπεζιτών, ενώ είχαµε παράνοµη δανειοδότηση κοµµάτων και
µέσων ενηµέρωσης και την καθυστέρηση παραποµπής σε ακρο-
ατήριο του φακέλου της εξεταστικής επιτροπής, που είχε πάει
στον Άρειο Πάγο το 2017. 

Ρωτώ αν έχετε ενηµέρωση, ρωτώ αν θα τροποποιήσετε το
θέµα περί ασυλίας των τραπεζικών στελεχών και ρωτώ αν έχετε
απάντηση σχετικά µε αυτό το φαινόµενο, που ήταν όχι µόνο δια-
σπάθιση χρήµατος, αλλά και αµφισβήτηση δηµοκρατικών κανό-
νων. Γιατί τα µέσα ενηµέρωσης διαχειρίζονται δηµόσιο χώρο, τις
τηλεοπτικές συχνότητες και τα κόµµατα είναι οι πυλώνες της δη-
µοκρατίας και δεν πρέπει να υπάρχει παράνοµη δανειοδότηση. 

Τρίτο ερώτηµα που θέλω να σας θέσω: Δεν ακούσαµε τίποτα
για τη νοµική αναγνώριση των γυναικοκτονιών. Είπατε για τα θέ-
µατα της έµφυλης βίας, αν δεν κάνω λάθος, αλλά δεν είπατε κάτι
για την νοµική αναγνώριση των γυναικοκτονιών. Είναι πρότασή
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µας και θέλουµε µία πολύ γρήγορη απάντηση. Θα προχωρήσετε
σε νοµική κατοχύρωση…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Για τη γυναικοκτονία εννοείτε; 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ναι, των γυναι-
κοκτονιών.

Τέταρτο ζήτηµα που θέτω ως απλή ερώτηση: Έχουµε ακούσει
αρκετές φήµες για την ενοποίηση ανεξάρτητων αρχών. Γνωρί-
ζετε ότι η προηγούµενη περίοδος στιγµατίστηκε από την παρα-
βίαση της ανεξαρτησίας των ανεξάρτητων αρχών και από αµφισ-
βήτηση της ανεξαρτησίας τους. Θέλω να ρωτήσω ξεκάθαρα:
Έχει σκέψεις η Κυβέρνηση για την ενοποίηση ανεξάρτητων
αρχών και ιδιαίτερα για αυτή που αφορά στη διαχείριση προσω-
πικών δεδοµένων και αυτή που αφορά στη διαχείριση του απορ-
ρήτου των επικοινωνιών; 

Και τελευταίο, το οποίο συνδέεται µε τη χθεσινή τοποθέτηση
του κ. Μητσοτάκη. Αφέθηκε να εννοηθεί και θα θέλαµε µία ρητή
τοποθέτηση εκ µέρους της Κυβέρνησης, ότι στο πλαίσιο συζήτη-
σης για την τροποποίηση του Συντάγµατος, που δεν ξέρουµε αν
θα ανοίξει και πώς θα ανοίξει, ότι θα αξιοποιηθεί και η διαδροµή
του άρθρου 28 του Συντάγµατος όσον αφορά στο ζήτηµα της
ιδιωτικοποίησης των ΑΕΙ. 

Θα ρωτήσω δύο πράγµατα απλά και θέλουµε µία απάντηση.
Πρώτον, κύριε Υπουργέ, θέλουµε να ενηµερώσετε την Ολοµέ-
λεια, εφόσον µιλήσατε ως Υπουργός στις Προγραµµατικές Δη-
λώσεις, για το πότε θέλει, σκοπεύει, προγραµµατίζει η Κυβέρ-
νηση να ωριµάσει και να καταθέσει πρόταση Αναθεώρηση του
Συντάγµατος και για ποια άρθρα θέλει να ανοίξει τη συζήτηση
της Αναθεώρησης του Συντάγµατος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΙΑΡΑΣ: Το 2025. Δεν µπορεί νωρίτερα!
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Αυτό ρωτάω.
Θέλουµε ξεκάθαρη τοποθέτηση. Θέλουµε τοποθέτηση εκ µέ-
ρους της Κυβέρνησης. Είναι Προγραµµατικές Δηλώσεις τετραε-
τίας, εκτός αν σκοπεύετε να πέσετε ή να φύγετε και να έχουµε
νωρίτερα εκλογές. 

Δεύτερο ζήτηµα: Γιατί αφέθηκε να εννοηθεί ότι µέσα από το
άρθρο 28 θα δροµολογηθεί ή θα επιχειρηθεί η ιδιωτικοποίηση
των ΑΕΙ; Θυµίζω και θέλω ρητή δήλωση εκ µέρους σας, µιας και
νοµίζω ότι κατά τη νοµική επιστήµη, το άρθρο 28 προβλέπει ότι
οι διακρατικές συµφωνίες είναι υπεράνω του νόµου, αλλά δεν
προβλέπει πουθενά ότι είναι υπεράνω του Συντάγµατος. Θα
ήθελα, λοιπόν, τη δική σας γνώµη και ξεκάθαρη τοποθέτηση,
γιατί σήµερα στη δηµοσιότητα µπορεί να έχει παρερµηνευθεί η
χθεσινή τοποθέτηση. 

Υπάρχει περίπτωση και δυνατότητα από το άρθρο 28 του Συ-
ντάγµατος µία διακρατική συµφωνία να παραβιάσει άλλο άρθρο
του Συντάγµατος; Ή υπάρχει µία τοποθέτηση, από άγνοια ή επί-
δειξη ισχύος, σε θέµατα τα οποία δεν αντιστοιχούν στο συντα-
γµατικό κανόνα; 

Τα ρωτώ όλα πολύ ξεκάθαρα µε βάση την νοµική επιστήµη και
το κράτος δικαίου, διότι αυτό θέλουµε να υπερασπιστούµε, το
Σύνταγµα, το κράτος δικαίου και να µεταφέρουµε την εµπιστο-
σύνη αυτή και προς την κοινωνία και προς την οικονοµία. Γιατί το
δίκαιο και η δικαιοσύνη είναι η βάση και της κοινωνικής λειτουρ-
γίας και της οικονοµικής. 

Ευχαριστώ πολύ και συγγνώµη αν έβαλα πολλά ερωτήµατα.
Νοµίζω ότι είναι προς όφελος του Κοινοβουλίου. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ – Προοδευτική
Συµµαχία)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, επει-
δή θέλει να παρέµβει και η Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας
και από το Κίνηµα Αλλαγής ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, αν
θέλετε να απαντήσετε σε όλους µαζί συνολικά.

Ορίστε, κυρία Πρόεδρε. Έχετε πέντε λεπτά για την παρέµβασή
σας.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, περίµενα µε ανυποµονησία να ακούσω τις
Προγραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρνησης στον τοµέα της δι-
καιοσύνης, διότι όπως πολύ καλά γνωρίζετε η Πλεύση Ελευθε-

ρίας και η προσωπική µου διαδροµή είναι ταυτισµένη µε µία επί-
µονη διεκδίκηση της άρσης της αδικίας, της αρνησιδικίας και της
αυθαιρεσίας. Οµολογώ ότι δεν άκουσα στον λόγο σας προγραµ-
µατικές δεσµεύσεις για τη δικαιοσύνη και θα επιφυλαχθώ µέχρι
το τέλος των Προγραµµατικών Δηλώσεων. 

Κύριε συνάδελφε, απασχολείτε τον κύριο Υπουργό και δεν µε
ακούει.

Θα περίµενα, δηλαδή, να ακούσω συγκεκριµένες δεσµεύσεις
για την πρόσβαση των πολιτών στη δικαιοσύνη, για τους αποκλει-
σµούς τους από τη δικαιοσύνη, για την έλλειψη πρόσβασης φτω-
χών ανθρώπων σε διαδικασίες απόκρουσης ακραίων αδικιών,
όπως είναι οι πλειστηριασµοί και οι ηλεκτρονικοί πλειστηριασµοί. 

Οι περισσότεροι απλοί άνθρωποι αντιµετωπίζουν διαδικασίες
κατασχέσεων και πλειστηριασµών και δεν έχουν τα χρήµατα ούτε
να κάνουν ανακοπή και είναι απροστάτευτοι. Πρέπει πιο πολύ να
σας απασχολήσουν τα ζητήµατα πρόσβασης της κοινωνίας στη
δικαιοσύνη, γιατί αυτό σηµαίνει κοινωνικό κράτος δικαίου, πρό-
σβαση των κακοποιηµένων γυναικών σε δοµές προστασίας, πρα-
γµατική πάταξη της κακοποίησης. 

Χαίροµαι πάρα πολύ που µετά από τη χθεσινή παρέµβασή µου
ο εκτελών χρέη Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ µίλησε για την καθιέρωση
του όρου γυναικοκτονία. Είναι και αυτό ένα ζήτηµα, µαζί µε όλες
τις πρόνοιες που πρέπει να ληφθούν και καλό είναι αυτά τα θέ-
µατα να µην τα θυµόµαστε για πολιτική κατανάλωση, αλλά να τα
θυµόµαστε διαρκώς και να τα υπενθυµίζουµε. 

Ο λόγος που ζήτησα περισσότερο την παρούσα παρέµβαση,
γιατί πραγµατικά περίµενα πολύ ειδικότερες δεσµεύσεις για την
κοινωνία -αυτό σηµαίνει πρόοδος, αυτό σηµαίνει η θωράκιση των
πολιτών-, αναφέρεται στις τοποθετήσεις που κάνατε σε σχέση µε
την Αναθεώρηση του Συντάγµατος. Είµαστε το µόνο κίνηµα, κοι-
νοβουλευτικό κόµµα, που έχει καταθέσει τρεις συγκεκριµένες
προτάσεις Αναθεώρησης του Συντάγµατος, που άπτονται και οι
τρεις του πεδίου σας, της δικαιοσύνης. Κατάργηση της βουλευ-
τικής ασυλίας, κατάργηση του νόµου περί ευθύνης Υπουργών και
της υπουργικής ασυλίας και κατάργηση του διορισµού της ηγε-
σίας της δικαιοσύνης από την Κυβέρνηση.

Είναι τρεις προτάσεις που αφορούν στην ανεξαρτησία των λει-
τουργιών, στην πραγµατική δηµοκρατία, στην πραγµατική λογο-
δοσία και στην ισότητα. Επί δεκαετίες τα κόµµατα που έχουν
κυβερνήσει περιβάλλουν µε ασυλία τους πολιτικούς και οι πολι-
τικοί απολαµβάνουν την ασυλία αυτή. 

Θα δεχθείτε και θα εισηγηθείτε ως Κυβέρνηση την Αναθεώ-
ρηση της συνταγµατικής πρόβλεψης για τη βουλευτική ασυλία;
Θα δεχθείτε την Αναθεώρηση της συνταγµατικής πρόβλεψης για
την υπουργική ασυλία, του διαβόητου νόµου περί ευθύνης
Υπουργών; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της Προέδρου της Πλεύσης Ελευθερίας)

Κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ λίγο χρόνο παραπάνω. 
Και τέλος, κύριε Υπουργέ, µε προβληµάτισε εξαιρετικά η φρά-

ση την οποία υπογραµµίσατε επανειληµµένως. Ζητήσαµε να ανα-
θεωρηθεί το άρθρο για τον διορισµό της ηγεσίας της δικαιοσύ-
νης από την Κυβέρνηση. Και µας απαντήσατε ουσιαστικά µε την
τοποθέτησή σας µε τις εξής λέξεις: «Ανεξάρτητες δεν σηµαίνει
ανεξέλεγκτες». «Οι λειτουργίες…» είπατε «…πρέπει να είναι ανε-
ξάρτητες, αλλά το ανεξάρτητες δεν σηµαίνει ανεξέλεγκτες». 

Τι ακριβώς σηµαίνει αυτό, κύριε Υπουργέ; Σηµαίνει ότι και µε
απερίφραστη διατύπωση στο Κοινοβούλιο διεκδικείτε τον έλεγχο
της δικαιοσύνης; 

Ξέρετε πολύ καλά ότι χηρεύει η θέση Προέδρου του Αρείου
Πάγου, η θέση εισαγγελέα του Αρείου Πάγου και καλείται η Κυ-
βέρνησή σας να διορίσει την ηγεσία της δικαιοσύνης. Και ξέρετε
πολύ καλά, επίσης, ότι αυτές τις ηµέρες από τους διορισµούς,
στους οποίους θα προβείτε, εξαρτάται και η σύνθεση του δικα-
στηρίου που θα κρίνει τυχόν ενστάσεις για τις εκλογές. 

Τι σηµαίνει η φράση σας «ανεξάρτητες δεν σηµαίνει ανεξέλε-
γκτες»; Σηµαίνει, πρώτον, ότι δεν θα δεχθείτε αναθεώρηση της
συνταγµατικής πρόβλεψης για διορισµό της ηγεσίας της δικαιο-
σύνης από την κυβερνητική εξουσία, την εκτελεστική εξουσία;
Και δεύτερον, ότι δεν το δέχεστε γιατί διεκδικείτε να ελέγχετε τη
δικαιοσύνη; 
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Η θέση της Πλεύσης Ελευθερίας -και αυτός είναι ο λόγος που
ζήτησα να παρέµβω µετά από την τοποθέτησή σας- είναι ότι αυτή
η διαχρονική διαπλοκή των εξουσιών, που έχει οδηγήσει σε δια-
χρονική ατιµωρησία του πολιτικού συστήµατος, σε διαχρονική
αναλγησία του δικαστικού συστήµατος και σε διαρκή αρνησιδικία
σε βάρος των πολιτών, θα πρέπει να τελειώσει. Και όποιος µιλάει
για συνταγµατική Αναθεώρηση δεν µπορεί να µην τοποθετείται
για την αναθεώρηση αυτών των βαρέως αναχρονιστικών διατά-
ξεων, που καµµία σχέση δεν έχουν ούτε µε εκσυγχρονισµό ούτε
µε πρόοδο ούτε µε κοινωνικό κράτος ούτε µε κοινωνικό κράτος
δικαίου. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τον λόγο έχει ο κ. Δη-

µήτρης Μάντζος, o Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ
- Κινήµατος Αλλαγής για τρία λεπτά.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Κύριε Υπουργέ, επιστρέφετε µετά
από χρόνια σε θέση ευθύνης, σε ένα κοµβικό, κοινωνικά και πο-
λιτικά φορτισµένο χαρτοφυλάκιο, όπως αυτό του Υπουργείου της
Δικαιοσύνης. Σας προτρέπουµε να διαβουλευτείτε µε τον νοµικό
κόσµο, έτσι όπως αρµόζει και στο δικαστικό σώµα και στο δικη-
γορικό σώµα, για όλα τα µεγάλα ζητήµατα, γιατί τα ζητήµατα
είναι βαθιά και επίµονα. 

Η καθυστέρηση στην απονοµή της δικαιοσύνης, η οποία φτάνει
σε βαθµό αρνησιδικίας, είναι τέτοια που πλήττει και εξακολουθεί
να πλήττει την εµπιστοσύνη των πολιτών στον θεσµό της δικαιο-
σύνης και τα ζητήµατα τα οποία άπτονται ιδιαίτερων λειτουργιών
και µηχανισµών του κράτους µας, όπως και το σωφρονιστικό σύ-
στηµα, το οποίο εσφαλµένα, κατά τη γνώµη µας, µε πρώτη πράξη
του 2019, έφυγε από την ευθύνη αρµοδιότητας του Υπουργείου
Δικαιοσύνης και πέρασε στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη. 

Είδαµε αποτελέσµατα δυσλειτουργίας του σωφρονιστικού συ-
στήµατος, µε καταδικασµένους για εγκληµατική οργάνωση να
κάνουν αναµετάδοση πολιτικών µηνυµάτων, καµπάνια ολόκληρη,
µέσα από τα σωφρονιστικά συστήµατα. 

Είπατε πολύ σωστά, κύριε Υπουργέ, ότι η δικαιοσύνη είναι ο
προστάτης των πολιτών από την περιστολή των συνταγµατικών
τους δικαιωµάτων. Σε αυτήν εδώ τη χώρα και σε αυτήν εδώ την
Αίθουσα το προηγούµενο διάστηµα εξελίχθηκε µια δηµόσια συ-
ζήτηση η οποία αφορούσε σε ένα ζήτηµα που είναι ο ορισµός της
παραβίασης των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. Είναι η παραβίαση
της ιδιωτικότητας των επικοινωνιών και των δεδοµένων προσω-
πικού χαρακτήρα. Είναι η υπόθεση των υποκλοπών, το σκάνδαλο
των υποκλοπών και το σκάνδαλο της συγκάλυψης του σκανδά-
λου των υποκλοπών, που ενεργήθηκε από την κοινοβουλευτική
πλειοψηφία. 

Ακούσαµε και για µία έκθεση του κράτους δικαίου της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής που έχει κι άλλα από αυτά που µας είπε ο κύ-
ριος Πρωθυπουργός και ο διατελέσας Υπουργός Δικαιοσύνης
σήµερα. Αναφέρεται και στην υπόθεση των υποκλοπών, αναφέ-
ρεται σε παραβίαση της ιδιωτικότητας των επικοινωνιών -δηµο-
σιογράφων τουλάχιστον- και άλλων προσώπων η έκθεση της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Αναφέρεται ακριβώς στις παρακολου-
θήσεις. 

Και ερωτώ. Τι πρόκειται να κάνει η Κυβέρνηση ώστε να επιτα-
χύνει και να διευκολύνει, εν τέλει, τη δικαστική διερεύνηση αυτής
ακριβώς της σκοτεινής υπόθεσης; Θα συνεργαστεί µε την Ευρω-
παϊκή Ένωση ή θα συνεχίσει να κάνει πως δεν συνέβη τίποτα σε
αυτή τη χώρα; Έχουµε συνειδητοποιήσει το εύρος του διεθνούς
διασυρµού απ’ αυτή την υπόθεση; Φοβόµαστε πως όχι. 

Και µας προκαλεί ιδιαίτερη ανησυχία η αναφορά σας ότι οι ανε-
ξάρτητες αρχές δεν µπορούν να είναι ανεξέλεγκτες αρχές και αν
είναι ανεξέλεγκτες αρχές, αποδυναµώνουν τη δηµοκρατία. Αυτό,
κύριε Υπουργέ της Δικαιοσύνης, δεν είναι µία καλή αρχή. 

Για να κλείσω, θα επαναλάβω και µε αφορµή τη σηµερινή σας
αναφορά, το ερώτηµα του Νίκου Ανδρουλάκη προς τον κύριο
Πρωθυπουργό εχθές. Προτίθεται η Κυβέρνηση, ναι ή όχι, να συγ-
χωνεύσει ανεξάρτητες αρχές κρίσιµες και γι’ αυτό το ζήτηµα και
για πολλά ακόµα ζητήµατα, την ΑΔΑΕ και την Αρχή Προστασίας
Δεδοµένων Προσωπικού Χαρακτήρα; Θα το κάνετε και αυτό στον
βωµό της επιτελικότητας; Θα πλήξετε και θα περιστείλετε και τα

θεσµικά αντίβαρα της πολιτείας µας; Αποτελεσµατικό και επιτε-
λικό κράτος δεν σηµαίνει κράτος ανελεύθερο, να το θυµόµαστε
όλοι αυτό. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ – Κινήµατος
Αλλαγής)

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε Πρό-
εδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για πέντε λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Κύριε Πρό-
εδρε, κύριε Φάµελλε, όσον αφορά στα υποθηκοφυλακεία, είναι
αλήθεια ότι κάποια έχουν µία φοβερή δυσλειτουργία. Είµαστε σε
µία περίοδο µετάβασης από το Υπουργείο Δικαιοσύνης στο
Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνησης. Τις αµέσως επόµενες ηµέ-
ρες θα υπάρχει µία συνεργασία µε τον αρµόδιο Υπουργό να πάµε
σε µία task force, για να µπορούν να αντιµετωπιστούν αυτά µε
τρόπους πέρα απ’ τους συνηθισµένους, τους υπηρεσιακούς δη-
λαδή. 

Έρχοµαι τώρα στα σηµαντικά. 
Όσον αφορά στην ερµηνεία του άρθρου 28, προφανώς η ση-

µερινή συζήτηση δεν προσφέρεται για να δώσουµε απαντήσεις
σε αυτό. Όταν η Κυβέρνηση φέρει τη νοµοθετική πρωτοβουλία
από την πλευρά του Υπουργείου Παιδείας µέσα από το νοµοθε-
τικό πλαίσιο, για να δούµε την πρακτική εφαρµογή του άρθρου
28, είναι προφανές ότι θα έχει τη δυνατότητα και την άνεση η
Βουλή να συζητήσει περί τίνος ακριβώς πρόκειται. 

Άρα, λοιπόν, το άρθρο 28 προϋποθέτει νοµοθετική πρωτοβου-
λία. Κατά συνέπεια, η εφαρµογή του 28 κατά την αντίληψη της
ερµηνείας αυτής η οποία δίδεται προϋποθέτει νοµοθετική πρω-
τοβουλία, δηλαδή νόµο µέσα από τον οποίο θα οργανωθεί όλη
αυτή η υπόθεση, δεν είναι αυτόµατη. Έτσι δεν είναι; Άρα, λοιπόν,
εκεί η Βουλή θα έχει όλη την άνεση να το συζητήσει αυτό. 

Όσον αφορά στην Αναθεώρηση του Συντάγµατος, η Αναθεώ-
ρηση του Συντάγµατος είναι διαδικασία η οποία εκκινεί αποκλει-
στικά από τη Βουλή. Η Βουλή την ξεκινάει, δεν την ξεκινάει η
Κυβέρνηση. Κατά το Σύνταγµα, η Βουλή είναι αρµόδια να εκκι-
νήσει τη διαδικασία. 

Κατά το Σύνταγµα, επίσης, ο χρόνος που µπορεί να εκκινήσει
η διαδικασία είναι το 2025. Τότε συµπληρώνεται η πενταετία από
την οποία και πέρα µπορεί η Βουλή να πάρει πρωτοβουλία ανα-
θεώρησης. Άρα, η Βουλή θα την πάρει. Τότε λοιπόν, που θα πά-
ρει η Βουλή την πρωτοβουλία, η Κυβέρνηση θα προσέλθει µε τις
προτάσεις της. Τότε, λοιπόν! 

Tώρα, υπάρχει ένα κενό θέµα το οποίο θέσατε µε τον κ. Μά-
ντζο, το ζήτηµα των τηλεφωνικών παρακολουθήσεων. Ας ξεκα-
θαρίσουµε λίγο το θέµα. Είναι µία ευκαιρία. Η υπόθεση αυτή
απασχόλησε την ελληνική Βουλή, τις ανεξάρτητες αρχές, την ελ-
ληνική κοινωνία. Πού καταλήγει τελικά η διερεύνηση µιας τόσο
σοβαρής υπόθεσης ή κάθε υπόθεσης; Ας πούµε ότι ο Βουλή εκ-
δίδει ένα πόρισµα µέσα από εξεταστική επιτροπή. Η ΑΔΑΕ εκδί-
δει πόρισµα µέσα από τις δικές της έρευνες. Πού καταλήγουν
αυτά; Καταλήγουν στον µόνο θεσµό που µπορεί κατά το Σύντα-
γµα να διερευνήσει αποφασιστικά την απόφαση αυτή, στη δικαιο-
σύνη. Στη δικαιοσύνη είναι.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Πότε, πόσους
µήνες;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Με συγχω-
ρείτε. Είναι στα χέρια των εισαγγελέων που ερευνούν. Ζητάτε
πληροφόρηση, αλλά ελπίζω να γνωρίζετε ότι η προανακριτική
διαδικασία είναι απόλυτα µυστική διαδικασία. Δεν υπάρχει πρό-
σβαση δική µου ή κανενός σ’ αυτήν και δεν πρέπει να υπάρχει.
Κατά συνέπεια, λοιπόν, είναι µια διαδικασία σε εξέλιξη …

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Κύριε Υπουργέ,
εκτιµάτε ότι οκτώ µήνες δεν ήταν αρκετοί για να διερευνηθεί ένα
τόσο σηµαντικό σκάνδαλο, ένα κολοσσιαίο σκάνδαλο; Οκτώ
µήνες δεν είναι αρκετοί;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πρόεδρε, εάν
θέλετε, περιµένετε να τελειώσει ο κύριος Υπουργός.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
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Παρακαλώ!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Θέλετε, λοι-

πόν, τώρα να υποκαταστήσω την έρευνα των εισαγγελέων και να
προσδιορίσω εγώ τον χρόνο περάτωσης της έρευνας, ενώ αυτοί
έχουν όλα τα στοιχεία κι εγώ κανένα και δικαίως δεν έχω κανένα,
διότι τα στοιχεία είναι στα χέρια τους, αυτοί τα αξιολογούν, αυτοί
διερευνούν, αυτοί επεκτείνουν την έρευνα, αυτοί προσπαθούν να
βρουν µία άκρη. Αυτό πρέπει να το σεβαστούµε. Δεν υπάρχει
άλλος τρόπος να λειτουργήσει η ελληνική κοινωνία, η ελληνική
πολιτεία στην υπόθεση αυτή. 

Επίσης, αναφερθήκατε στο ζήτηµα της χρηµατοδότησης των
κοµµάτων για ένα θέµα το οποίο διερευνά η δικαιοσύνη. Έχω την
ίδια απάντηση, δεν µπορώ να έχω άλλη, δεν γίνεται να έχω άλλη,
δεν γίνεται κανένας µας να έχει άλλη. Όταν είναι κάτι στα χέρια
της δικαιοσύνης, θα πρέπει να σεβόµαστε τις διαδικασίες της δι-
καιοσύνης, αλλιώς δεν οδηγούµαστε πουθενά. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Για την άρση της
ασυλίας των τραπεζιτών σάς ρώτησα.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ! Μιλάει

ο Υπουργός.
Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Είναι κάποια

πράγµατα για τα οποία όντως δεν είµαι έτοιµος. Το λέω ξεκά-
θαρα. Έχω πέντε ηµέρες εκεί. Υπάρχουν ζητήµατα στον Ποινικό
Κώδικα –δεν πρόλαβα να τα πω όλα- τα οποία πρέπει να επανα-
ρυθµίσουµε. Η απιστία δεν µπορεί να διώκεται κατ’ έγκληση, δη-
λαδή αυτοί που διαπράττουν απιστία πρέπει να κάνουν µήνυση
στον εαυτό τους. Αυτό εσείς το κάνατε στον κώδικα του ’19. Μην
κουνάτε το χέρι.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία): Ο κ. Τσιάρας το
έκανε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Όχι.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Πρόεδρε, γιατί
δεν περιµένετε να τελειώσει; Μετά, του απαντάτε, εάν θέλετε

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Επίσης, στα

ζητήµατα της απάτης πρέπει να έχουµε δίωξη αυτεπάγγελτα.
Αυτά θα τα επαναφέρω, µη νοµίζετε. Πρέπει να αποκαθάρουµε
τον Ποινικό Κώδικα από διατάξεις οι οποίες είναι περίεργες και
προστατεύουν συγκεκριµένους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Μην έχετε καµµία αµφιβολία. Θα το κάνουµε. Υπάρχει πολλή
δουλειά εκεί να κάνουµε, γιατί ο ελληνικός λαός δικαίως διαµαρ-
τύρεται. Σου λέει: «Εγώ µε το παραµικρό οδηγούµαι σ’ ένα δικα-
στήριο και εδώ κάποιοι άλλοι πώς καταφέρνουν και τη γλιτώ-
νουν;». 

Δεν θέλω να αναφερθώ, αλλά επειδή αναφερθήκατε στις τρά-
πεζες, κύριε Φάµελλε, θέλω να σας πω το εξής, γιατί πολλές
φορές µιλάτε για τις τράπεζες και την τοκογλυφία των τραπεζών.
Υπήρχε ένα άρθρο στον Ποινικό Κώδικα, το 404, που καθιστούσε
αδίκηµα την τοκογλυφία των τραπεζών. Ξέρετε πότε, περιέργως,
εξαφανίστηκε το άρθρο αυτό από τον Ποινικό Κώδικα; Στην Ανα-
θεώρηση που κάνατε το 2019. Δεν υπάρχει άρθρο για την τοκο-
γλυφία των τραπεζών από τον Ποινικό Κώδικα του ΣΥΡΙΖΑ και
µιλάτε για την προστασία των δανειοληπτών κ.λπ.. Πρέπει να ενη-
µερωθείτε γι’ αυτά. Εγώ σας καταλαβαίνω. Κι εγώ είµαι καινούρ-
γιος κι εσείς είστε καινούργιος σ’ αυτό, αλλά χρειάζεται µία
καλύτερη ενηµέρωση.

Αναφερόµενος στην Πρόεδρο της Πλεύσης Ελευθερίας, κ.
Κωνσταντοπούλου, εγώ είµαι υπέρµαχος –και αυτό προσπάθησα
να το πω στην τοποθέτησή µου- για την απρόσκοπτη πρόσβαση
των πολιτών στη δικαιοσύνη. Όπως ξέρετε, υπάρχει το καθεστώς
της νοµικής βοήθειας. Η νοµική βοήθεια τι είναι; Όταν ένας πο-
λίτης µε την εκκαθάριση τη φορολογική δείχνει ότι έχει από ένα
εισόδηµα και κάτω, αυτός δικαιούται να προστρέξει σε δικηγόρο
ο οποίος πρέπει να τον βοηθήσει και ο δικηγόρος πληρώνεται

από το κράτος. Ξέρετε πόσο έχει φτάσει η νοµική βοήθεια γιατί
όλοι είναι φτωχοί; 20 εκατοµµύρια ευρώ και έχουν όλοι δικηγόρο.
Έχουν τον δικηγόρο που θέλουν, να κάνουν ό,τι θέλουν, σε οποι-
αδήποτε διαδικασία και την αµοιβή του δικηγόρου την πληρώνει
µ’ αυτόν τον τρόπο το κράτος. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας παρακαλώ! Να

µην µιλάει όποιος θέλει εδώ πέρα. Μιλάει ο Υπουργός.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Έγινε µία

µεγάλη προσπάθεια και είµαστε σ’ ένα καλό σηµείο. Η προσπά-
θεια που θα κάνουµε τώρα είναι να πάµε σε ηλεκτρονική εκκα-
θάριση, να πάµε σε πλατφόρµες για να εκκαθαρίζεται αµέσως η
αµοιβή τους, να µην έχουµε τα φαινόµενα αυτά. Έγινε µία προ-
σπάθεια από τον κ. Τσιάρα, το έφερε σ’ ένα σηµείο και θα το
πάµε λίγο παρακάτω τώρα.

Για την Αναθεώρηση του Συντάγµατος ισχύουν αυτά τα οποία
είπα. Η κ. Κωνσταντοπούλου έχει τρεις προτάσεις που προφανώς
είναι ενδιαφέρουσες, αλλά αντιλαµβάνεστε ότι αυτές θα συζητη-
θούν µε τον τρόπο που είπα τότε που θα πρέπει αυτό να γίνει.

Με προβληµάτισε πάρα πολύ γιατί σας απασχόλησε η φράση
ανεξάρτητες αρχές και ανεξέλεγκτες αρχές. Ας το δούµε λίγο,
κυρίες και κύριοι Βουλευτές. Η Κυβέρνηση είναι ανεξέλεγκτη;
Εγώ δεν αναφέρθηκα σε µία απ’ όλες τις εξουσίες. Αναφέρθηκα
στις ανεξάρτητες εξουσίες που είναι τρεις, εκτελεστική, νοµοθε-
τική, δικαστική. Όποια θεωρεί ότι ο εαυτός της είναι ανεξέλε-
γκτος, τότε έχουµε παρέκβαση στο πολίτευµα, έχουµε πρόβλη-
µα. Εάν η Κυβέρνηση αισθανθεί ότι είναι ανεξέλεγκτη από το Κοι-
νοβούλιο και τη δικαιοσύνη, προφανώς έχουµε πρόβληµα. Εάν
το Κοινοβούλιο υπερβεί τις αρµοδιότητές του ή νοµοθετεί κατά
έναν τρόπο ο οποίος δεν είναι σύµφωνος µε το Σύνταγµα, έχουµε
πρόβληµα. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Πότε έγινε αυτό;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Λέω το

εξής. Κύριε Μάντζο…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Μάντζο, σας πα-

ρακαλώ. Δεν πρέπει να γίνεται διάλογος εδώ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Υπάρχουν

στη διαδροµή της χώρας νόµοι που έχουν κριθεί προδήλως αντι-
συνταγµατικοί πολλές φορές. Εκεί, λοιπόν, πώς το κάνουµε αυτό; 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΝΤΖΟΣ: Οι ανεξάρτητες αρχές πότε έγιναν
ανεξέλεγκτες;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Για τις ανε-
ξάρτητες αρχές ισχύει το ίδιο µε τη διατύπωση που έκανα πριν.
Ποια δηλαδή; Ανεξάρτητη αρχή δεν σηµαίνει ανεξέλεγκτη αρχή.
Κάπου δίνεις λογαριασµό. Η Βουλή, εσείς εδώ. Εγώ δεν είµαι
Βουλευτής, αλλά εσείς εδώ το αργότερο κάθε τέσσερα χρόνια
θα δώσετε λογαριασµό και θα κριθείτε από τον ελληνικό λαό.
Έχουµε κάποιον που δεν δίνει λογαριασµό κάπου θεσµικά, αυτός
κάνει ό,τι θέλει, είναι ανεξέλεγκτος, είναι περίπου όπως ο Θεός;
Άρα, λοιπόν, αυτά γίνονται στο πλαίσιο του Συντάγµατος που
προστατεύει τη διάκριση των εξουσιών, γι’ αυτό είπα ότι η ανα-
θεώρηση πρέπει να ενισχύσει ακόµα περισσότερο, αλλά χρει-
άζεται και η αυτοσυνειδησία των συντελεστών, των προσωπικών
φορέων που δρουν στις ανεξάρτητες αρχές και στις ανεξάρτητες
εξουσίες ότι δεν είµαστε θεοί κανένας µας, ούτε εµείς στην Κυ-
βέρνηση ούτε εσείς στη Βουλή ούτε οι δικαστές ούτε κανένας.
Η αυτοσυνειδησία µάς επιβάλλει τους αυτοπεριορισµούς για να
µην αισθανόµαστε ότι δεν µας ελέγχει κανένας. Όλες οι δηµο-
κρατίες προσπαθούν να βρουν δυνατότητες έτσι ώστε οι θεσµοί
να αλληλοελέγχονται, διότι τελικά υπάρχει µία κυρίαρχη αρχή, ο
λαός, στον οποίο δίνουµε όλοι λογαριασµό µε τον έναν ή µε τον
άλλον τρόπο. Κανένας δεν µπορεί να ξεφύγει απ’ αυτό. Άρα,
αυτό που µένει σε εµάς …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε Υπουργέ, ολο-
κληρώστε, αν µπορείτε, γιατί περνάει η ώρα και δεν θα µιλήσουν
οι συνάδελφοι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΦΛΩΡΙΔΗΣ (Υπουργός Δικαιοσύνης): Βεβαίως,
κύριε Μάντζο, εγώ προσπάθησα να επισηµάνω ότι τίποτα δεν
µπορεί να γίνει σε κανέναν τοµέα και πολύ περισσότερο στις µε-
ταρρυθµίσεις στη δικαιοσύνη αν δεν έχουµε τη συναίνεση. Ξέ-
ρετε γιατί; Διότι αυτό το Υπουργείο είναι το πιο διαφορετικό
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Υπουργείο απ’ όλα τα άλλα µε την εξής έννοια: Σε όλα τα άλλα
Υπουργεία, όταν η Κυβέρνηση νοµοθετεί, υπάρχει από κάτω µια
οργανωµένη διοίκηση µέχρι το τέλος που θα εφαρµόσει µια νο-
µοθεσία. Εδώ όταν το Υπουργείο Δικαιοσύνης επιχειρεί να νοµο-
θετήσει για λογαριασµό ή για να ρυθµίσει καταστάσεις µιας
απολύτως ανεξάρτητης εξουσίας, εκεί δεν είναι έτσι τα πρά-
γµατα. Εκεί η εξουσία µπορεί να σου πει «όπα, έχεις υπερβεί την
εξουσιοδότηση που έχεις, δεν έχεις τη συγκατάθεσή µου». Γι’
αυτό, λοιπόν, µίλησα για συναίνεση και µε τους δικαστικούς λει-
τουργούς, µε τις εκπροσωπήσεις τους, µε τις ανώτατες αρχές,
µε τους δικηγόρους, µε τους συµβολαιογράφους, µε τους δικα-
στικούς επιµελητές και, βεβαίως, µε τους δικαστικούς γραµµα-
τείς. Όλοι αυτοί είναι συντελεστές µιας προσπάθειας η οποία αν
γίνει από κοινού στα σηµεία που είναι κοινά, τότε µπορούµε να
έχουµε αποτελέσµατα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Συνεχίζουµε τον κατάλογο των οµιλητών. Πρώτος οµιλητής
είναι ο κ. Νεοκλής Κρητικός, Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας,
ο οποίος καλείται στο Βήµα για επτά λεπτά.

ΝΕΟΚΛΗΣ ΚΡΗΤΙΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ιδιαίτερη τιµή να
βρίσκοµαι και πάλι στο Βήµα της Βουλής εκπροσωπώντας τους
Λάκωνες συµπολίτες µου. Τους ευχαριστώ και δεσµεύοµαι να τι-
µήσω την εµπιστοσύνη τους, µια δέσµευση που όµως ενισχύεται
από τη βεβαιότητα ότι θα τηρηθεί στο ακέραιο το πρόγραµµα
που παρουσιάσαµε και εµπιστεύθηκαν οι Έλληνες πολίτες. Επί-
σης, αυτή η δέσµευση θωρακίζεται από τη βεβαιότητα για την
προώθηση όλων των πολιτικών µας από τον Πρωθυπουργό µας
Κυριάκο Μητσοτάκη.

Η λαϊκή εντολή, κυρίες και κύριοι, είναι καθαρή, για να συνεχί-
σουµε το έργο µας µε ένα πρόγραµµα κοστολογηµένο, καλά µε-
λετηµένο και κοινωνικά δίκαιο. 

Σηµαντική, λοιπόν, θέση σε αυτό κατέχει το νέο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας. Ταυτόχρονα µε την αναβάθµιση των υποδοµών
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας προχωράµε και στην ποιοτική και πο-
σοτική αναβάθµιση του στελεχιακού δυναµικού. Την ποιότητα,
κυρίες και κύριοι, θα την πετύχουµε µε την αξιολόγηση και την
ποσότητα µε τη διαδικασία των προσλήψεων. 

Βασικός µας στόχος είναι να παραδώσουµε ένα νέο σύγχρονο
ισχυρό Εθνικό Σύστηµα Υγείας και προς αυτή την κατεύθυνση
µεθοδικά προχωράµε στην ενίσχυση του συστήµατος της ηλε-
κτρονικής συνταγογράφησης και στην ολοκλήρωση του ατοµικού
ηλεκτρονικού φακέλου υγείας. Προχωράµε ακόµη στην αναβάθ-
µιση των ψηφιακών υποδοµών στα νοσοκοµεία, στην επέκταση
και ανάπτυξη των µητρώων ασθενών, στην αξιολόγηση των διοι-
κήσεων των νοσοκοµείων και της ποιότητας των παρεχόµενων
υπηρεσιών προς τους ασθενείς µε χρήση αντικειµενικών δεικτών.
Προχωράµε στην ανακαίνιση ογδόντα νοσοκοµείων και εκατόν
πενήντα έξι κέντρων υγείας, στη δηµιουργία τριακοσίων δεκαπέ-
ντε µονάδων τηλεϊατρικής, είκοσι πέντε σύγχρονων κέντρων απο-
κατάστασης και στην κατασκευή τεσσάρων νέων νοσοκοµείων. 

Ως αποτέλεσµα των παρεµβάσεών µας, θέλουµε να πετύχουµε
τη µείωση του χρόνου αναµονής για χειρουργικές πράξεις κατά
50% και την αναµονή στα τµήµατα επειγόντων περιστατικών κατά
70% έως το τέλος του 2027. Επίσης, έγινε φανερή, µε τη νέα
πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, η βούληση της Κυβέρνησής
µας για την αναβάθµιση λειτουργίας του ΕΚΑΒ, έτσι ώστε ο χρό-
νος παροχής πρώτων βοηθειών να κυµαίνεται από τα επτά έως
τα δέκα λεπτά από την κλήση σε αστικές και µη αστικές περιοχές.
Είναι καθοριστικό και καθολικό το αίτηµα να αναπτύξουµε αί-
σθηµα ασφάλειας σε όλους τους Έλληνες για τη δυνατότητά
τους να έχουν πρόσβαση σε µονάδες υγείας σε περίπτωση που
η ζωή τους βρεθεί σε απειλή. 

Κλείνοντας τις αναφορές µου στα µέτρα για την υγεία, κάνω
ειδική αναφορά στο νέο Νοσοκοµείο της Σπάρτης, του οποίου οι
εργασίες προχωρούν και θα περατωθούν στον προκαθορισµένο
χρόνο τους. Η αναβάθµιση των παρεχόµενων υπηρεσιών υγείας
στη Λακωνία θα είναι κατακόρυφη και σηµαντική για όλη την πε-

ριφέρεια. 
Συνεχίζοντας, οι πολλές και σηµαντικές πρωτοβουλίες στην οι-

κονοµία επιδιώκουν συνολικά να απαντήσουν στο δίπολο: ανά-
πτυξη της εθνικής οικονοµίας και ταυτόχρονα, ανάπτυξη της
ποιότητας ζωής µέσα από την οικονοµική αναβάθµιση του µέσου
νοικοκυριού. Γι’ αυτό βάζουµε σαν στόχο την αύξηση του µέσου
µισθού πάνω από 25% µέσα στην επόµενη τετραετία, την αύξηση
µισθών των δηµοσίων υπαλλήλων και την αναµόρφωση του µι-
σθολογίου τους από 1-1-2024 και τη σταδιακή µείωση του τέλους
επιτηδεύµατος κατά 20% το 2025, κατά 30% το 2026 και την κα-
τάργησή του έως το τέλος της τετραετίας. 

Όλες αυτές οι παρεµβάσεις σε συνδυασµό µε τις αναπτυξια-
κές πολιτικές καθιστούν την Ελλάδα έτοιµη να λάβει την επενδυ-
τική βαθµίδα µετά από δεκατρία χρόνια. Είναι ένα σπουδαίο
γεγονός για την ανάπτυξη της χώρας µας και τη δηµιουργία υγι-
ούς οικονοµικού περιβάλλοντος. Αυτή η ανάπτυξη θα δίνει πά-
ντοτε χώρο σε νέες κοινωνικές πολιτικές, όπως η επιτυχηµένη
νέα στεγαστική πολιτική για την οποία προβλέπονται 1,8 δισ. και
θα αφορά εκατόν τριάντα επτά χιλιάδες νέους δικαιούχους. Πρό-
κειται για µια βαθιά κοινωνική πολιτική, όπου θα υπάρχει πρό-
σβαση σε φτηνά στεγαστικά δάνεια, προσιτά ρυθµιζόµενα ενοίκια
και παροχή στέγης σε ευάλωτους πολίτες και οικογένειες. 

Και επειδή πάντοτε ως βασική µας σκέψη, κυρίες και κύριοι,
έχουµε το δηµογραφικό πρόβληµα, τα µέτρα τα οποία έχουµε
αποφασίσει να εφαρµόσουµε δηµιουργούν ένα καλύτερο περι-
βάλλον στους νέους ανθρώπους για να κάνουν οικογένεια και να
γεννήσουν παιδιά. Το δηµογραφικό πρόβληµα θέλουµε να ανα-
σχεθεί και αυτή θα είναι µια από τις αποστολές του νέου Υπουρ-
γείου Οικογένειας. 

Θα κλείσω την οµιλία µε αναφορά στις δράσεις για τον πρω-
τογενή τοµέα, καθώς αποτελεί ένα πολύ µεγάλο µέρος του βα-
σικού εισοδήµατος των συµπολιτών µου στη Λακωνία. Τα 19,3
δισεκατοµµύρια της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής θα βοηθή-
σουν καταλυτικά τους αγρότες να αναβαθµίσουν τις καλλιέργειές
τους, να εξελίξουν τα µέσα παραγωγής και να πετύχουν ταυτό-
χρονα καλύτερη ποιότητα και ποσότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι συµπολίτες µας µάς έδωσαν
ισχυρή εντολή. Έκριναν θετικά το κυβερνητικό µας έργο και έκρι-
ναν θετικά και την προσπάθεια όλων των Βουλευτών να λύνουµε
µικρά και µεγάλα προβλήµατα της καθηµερινότητάς τους. Είδαν
έναν Πρωθυπουργό να σπρώχνει την Ελλάδα µπροστά µέσα από
διαδοχικές εξωγενείς κρίσεις και να την καθιστά πρότυπο επιτυ-
χίας και αναγνώρισης. 

Οι καιροί µπροστά µας, κυρίες και κύριοι, είναι ενδιαφέροντες.
Είµαστε έτοιµοι να προχωρήσουµε µε σταθερά και τολµηρά βή-
µατα, για να χτίσουµε την σύγχρονη παραγωγική ισχυρή Ελλάδα,
όλων όµως των Ελλήνων. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Κρητικό και ειδικά για την τήρηση του χρόνου. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Απόστολος Πάνας, Βουλευτής του
ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ για επτά λεπτά.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΠΑΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου πριν από την πρώτη
τοποθέτησή µου στη νέα κοινοβουλευτική περίοδο να ευχαρι-
στήσω από τα βάθη της καρδιάς µου τους συµπολίτες µου στη
Χαλκιδική που µε τίµησαν ξανά µε την ψήφο τους και µε έστειλαν
ως εκπρόσωπό τους στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Θα ήθελα να πω ότι αισθάνοµαι πλήρως τη βαριά αυτή ευθύνη
και θα προσπαθήσω να ανταποκριθώ, θέτοντας τον πήχη ακόµα
πιο ψηλά. Άλλωστε και για την παράταξή µας, το ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα
Αλλαγής, η εκλογική αναµέτρηση της 25ης Ιουνίου είναι µόνο η
αρχή, είναι η αφετηρία. Το κίνηµά µας βγήκε ενισχυµένο, ανανε-
ωµένο, ισχυρό και δυνατό. 

Με γνώµονα, λοιπόν, τη δέσµευση του ίδιου του Προέδρου µας
Νίκου Ανδρουλάκη προς τις Ελληνίδες και τους Έλληνες ότι το
ΠΑΣΟΚ ως ισχυρή, προοδευτική και αξιόπιστη Αντιπολίτευση, µε
αρχές θα δώσει τη µάχη στη Βουλή, παρακολουθήσαµε µε ιδιαί-
τερη προσοχή τις τοποθετήσεις του Πρωθυπουργού και των υπό-
λοιπων Υπουργών. 
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Έτσι, προχωράµε και λέµε ότι θα είµαστε δίπλα σε αυτές τις
µάχες οι οποίες θα έρθουν µπροστά µας, πρώτον, για την ενί-
σχυση του κοινωνικού κράτους, τον σεβασµό των θεσµών, των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων και την ανάδειξη ενός νέου βιώσιµου
ανθεκτικού µοντέλου παραγωγής που θα δώσει προοπτική στη
νέα γενιά.

Γι’ αυτό, λοιπόν, είµαστε υπέρµαχοι ενός κράτους-στρατη-
γείου που επενδύει σε αναπτυξιακές κοινωνικές υποδοµές και δί-
κτυα και επιµένουµε από κοινού στη δηµιουργία ενός εθνικού
στρατηγικού σχεδίου, µιας εθνικής πολιτικής για τη στήριξη της
εγχώριας παραγωγής, την ανάπτυξη made in Greece. Θα είναι
µια νέα ουσιαστική, πατριωτική αναπτυξιακή πολιτική µε κλαδικές
πολιτικές και περιφερειακή διάθεση και µε στοχευµένη αλλαγή
των προτεραιοτήτων του Ταµείου Ανάκαµψης για επενδύσεις µε
ελληνική προστιθέµενη αξία και δηµιουργία, βέβαια, κοινωνικών
κατοικιών.

Μιλάµε για ένα νέο παραγωγικό µοντέλο που θα λαµβάνει σο-
βαρά υπ’ όψιν την κλιµατική αλλαγή και θα αποσκοπεί ουσιαστικά
στη δηµιουργία νέων θέσεων εργασίας, µε πραγµατικά καθολικά
κίνητρα για συνεργασία των µικροµεσαίων επιχειρήσεων, µε υπο-
στήριξη των αγροτών για τη µείωση του κόστους παραγωγής -
που δεν ακούσαµε τίποτα εδώ- για την αναδιάρθρωση του κα-
νονισµού του ΕΛΓΑ, που έφερε µεγάλα προβλήµατα στην παρα-
γωγή σε όλη τη χώρα, ώστε να ληφθεί υπ’ όψιν το αρνητικό απο-
τέλεσµα της κλιµατικής αλλαγής, µε σύγχρονες εργασιακές
σχέσεις, µε εργαζόµενους µε ασφάλεια και αξιοπρέπεια και προ-
φανώς, µε κατάργηση των νόµων της Νέας Δηµοκρατίας που
στην ουσία καταργούν τα εργασιακά δικαιώµατα και δεν συµβάλ-
λουν στη µετάβαση από το brain drain στο brain gain. 

Λέµε, λοιπόν, ναι στα κίνητρα για προσλήψεις νέων σε ποι-
οτικές θέσεις εργασίας στον ιδιωτικό τοµέα και µε αξιοπρεπείς
αµοιβές από την εθνική γενική συλλογική σύµβαση και κλαδικές
συµβάσεις που διαµορφώνονται καθολικά. Λέµε ναι σε ένα δίκαιο
φορολογικό σύστηµα για άντληση πόρων, ώστε να µειώσουµε τις
κοινωνικές ανισότητες µε µόνιµα µέτρα. 

Τέσσερα χρόνια ακόµα και ζητάµε το αυτονόητο: τη µείωση
του ΦΠΑ στα βασικά είδη αγαθών, τη µείωση του ειδικού φόρου
κατανάλωσης, το πλαφόν στη λιανική τιµή της ενέργειας και φυ-
σικά ουσιαστικούς ελέγχους στην αγορά, που ουδέποτε έγιναν.
Ζητάµε ενίσχυση της δηµόσιας εκπαίδευσης, ώστε να δηµιουρ-
γήσουµε ίσες ευκαιρίες για το µέλλον των νέων µας. 

Η παράταξή µας, το ΠΑΣΟΚ, έχει και ένα ιστορικό αποτύπωµα,
έχτισε το Εθνικό Σύστηµα Υγείας που µέσα στην πανδηµία, χάρη
στους ανθρώπους προσέφερε τα µέγιστα στον λαό µας. Επιµέ-
νουµε, λοιπόν, και σε ένα Εθνικό Σύστηµα Υγείας, µε ισχυρή πρω-
τοβάθµια φροντίδα, µε κέντρα υγείας σε κάθε δήµο και υπη-
ρεσίες οικογενειακής ιατρικής και µε σύγχρονα λειτουργικά νο-
σοκοµεία χωρίς κενά στο ανθρώπινο δυναµικό τους. 

Εν τάχει, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτές είναι οι
δικές µας πολιτικές κατευθύνσεις, στη βάση των οποίων δεχτή-
καµε ισχυρή εντολή εκπροσώπησης από τους Έλληνες πολίτες.
Θα τους ανταποδώσουµε µε αξιοπρέπεια και αξιοπιστία. 

Και, βέβαια, η σταθερότητα που επικαλείται η Νέα Δηµοκρατία
δεν είναι τίποτα περισσότερο από µια στασιµότητα, µια σταθε-
ροποίηση σε πολύ χαµηλό επίπεδο κοινωνικής συµβίωσης, µια
προοπτική που συνεχίζει να µην αφορά τους πολλούς.

Συµπερασµατικά, λοιπόν, για την επίλυση των µεγάλων προ-
βληµάτων που κυριαρχούν αυτή τη στιγµή στην κοινωνική και
στην οικονοµική µας ζωή δεν ακούσαµε τίποτα. 

Δεν ακούσαµε τίποτα για τον υψηλό πληθωρισµό, την υπερδι-
πλάσια ακρίβεια στα προϊόντα λιανικής, όταν, δηλαδή, κατανα-
λώνουν µε µειωµένη αγοραστική δύναµη οι Έλληνες πολίτες που
αντιµετωπίζουν τον κίνδυνο της φτωχοποίησής τους.

Δεν ακούσαµε τίποτα για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις που
πλήττονται λόγω της ακρίβειας και της έλλειψης ρευστότητας.

Δεν ακούσαµε τίποτα για τη συνεχή άνοδο των επιτοκίων από
την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα που γίνεται στην ουσία τροχο-
πέδη στην παραγωγική απορρόφηση των κονδυλίων του ΕΣΠΑ
και του Ταµείου Ανάκαµψης. Και προφανώς -το ξέρετε καλά- δεν
είναι βέβαιο πως µετά την άδικη διαχείριση των κόκκινων δανείων
µια νέα γενιά κόκκινων δανείων έρχεται. 

Μιλήσατε επίσης για το ΕΚΑΒ όταν η δική µας Κοινοβουλευτική
Οµάδα από το 2019 είχε καταθέσει ερώτηση στη Βουλή και ζη-
τούσε την ενίσχυσή του. 

Μιλήσατε για τον αντισεισµικό έλεγχο, όταν η δική µας Κοινο-
βουλευτική Οµάδα το 2022 είχε καταθέσει ερώτηση και ζητούσε
αντισεισµικό έλεγχο σε όλα τα σχολεία της χώρας.

Μιλήσατε για την περιφερειακή αποκέντρωση, όταν αυτή τη
στιγµή στην κεντρική Μακεδονία το ΑΕΠ είναι σε συνεχή υποχώ-
ρηση. Το περιφερειακό ΑΕΠ είναι χαµηλότερο από το κατά κε-
φαλήν ΑΕΠ της χώρας. Μάλιστα στη Χαλκιδική βρίσκεται στην
προτελευταία θέση παραγωγής του περιφερειακού ΑΕΠ και είναι
µόλις 5,4. Άρα, λοιπόν, η µεγάλη εικόνα, το αναπτυξιακό σχέδιο
δεν υπάρχει.

Θα ήθελα, πραγµατικά, κυρίες και κύριοι, τελειώνοντας να ευ-
χηθώ καλή επιτυχία στο έργο της Κυβέρνησης. Αυτό, όµως, δεν
σηµαίνει πως θα κλείσουµε τα µάτια στην ανυπαρξία ενός συνε-
κτικού σχεδίου, που θα επιλύσει τα πραγµατικά προβλήµατα που
θα βρούµε µπροστά µας την επόµενη µέρα. Επιπλέον, δεν θα
κλείσουµε τα αυτιά µας στην πλέον ευδιάκριτη ατζέντα της Κυ-
βέρνησης η οποία θέτει σε κίνδυνο τον δηµόσιο χαρακτήρα του
συστήµατος παιδείας και υγείας. 

Με αίσθηµα ευθύνης, λοιπόν, είµαστε παρόντες, θα είµαστε
παρόντες εντός και εκτός Βουλής αν χρειαστεί, ανοίγοντας τον
δρόµο για λύσεις, κοµίζοντας τις δικές µας προτάσεις, προσφέ-
ροντας εναλλακτική για το πώς µπορεί να κυβερνηθεί ο τόπος µε
κοινωνική δικαιοσύνη, µε εθνική πολιτική και εθνικό σχέδιο. Το
ΠΑΣΟΚ θα συνεχίσει µε σύγχρονους όρους να δηµιουργεί συν-
θήκες για µία κοινωνία ίσων ευκαιριών, αφήνοντας λαϊκισµό, πα-
θογένειες και ξεπερασµένες ιδεοληψίες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-

λαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Πάνα.
Καλείται στο Βήµα ο κ. Ελευθέριος Κτιστάκης, Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΚΤΙΣΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι,

επιλέγοντας ορισµένες µόνο από τις δεσµεύσεις που περιλαµβά-
νει το πρόγραµµα διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, καθώς
επίσης και από τις σχετικές µεταρρυθµίσεις που προβλέπονται,
θα επιχειρήσω να τονίσω την αξία που έχουν αυτές στην καθη-
µερινότητα της διαβίωσης και άσκησης επαγγελµατικής δραστη-
ριότητας. 

Θα ξεκινήσω µε µια λίγο εξειδικευµένη αναφορά στον τοµέα
της πρωτογενούς παραγωγής. Μια από τις βασικές προτεραι-
ότητες του Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύλου είναι ο εκ-
συγχρονισµός του νοµικού πλαισίου εποχικής εργασίας και η
αναµόρφωση του θεσµικού πλαισίου για τη µετάκληση των πολι-
τών τρίτων χωρών ως εργαζοµένων. Η παρέµβαση αυτή έρχεται
να ικανοποιήσει µια επιτακτική αναγκαιότητα όχι µόνο για τους
αγρότες και τους κτηνοτρόφους αλλά και για τις παραγωγικές
βιοµηχανίες. 

Ορθά ο κύριος Πρωθυπουργός χτες και σήµερα ο κ. Γεωργιά-
δης ως Υπουργός Εργασίας αναφέρθηκαν σκωπτικά κατά την
ανάγνωση των προγραµµατικών δηλώσεων στους εργοδότες
που διαµαρτύρονται για την έλλειψη εργαζοµένων, προσφέρο-
ντας όµως πολύ χαµηλά ηµεροµίσθια. Πλην, όµως, στις προανα-
φερόµενες περιπτώσεις της αγροτικής παραγωγής και της
κτηνοτροφίας και εν µέρει της παραγωγικής βιοµηχανίας το σο-
βαρότατο πρόβληµα δεν είναι η αµοιβή αλλά η απροθυµία του
υπάρχοντος δυναµικού στην Ελλάδα να εργαστούν ως εργάτες
στα επαγγέλµατα αυτά. Αυτό το καίριο πρόβληµα έρχεται να
αντιµετωπίσει η νέα Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε τις συ-
γκεκριµένες ρυθµίσεις του Υπουργείου Μετανάστευσης και Ασύ-
λου. 

Στο ίδιο αυτό πλαίσιο εντάσσονται και τα ακόλουθα µέτρα:
υλοποίηση διεθνών διµερών συµφωνιών για την προσέλκυση ατό-
µων ειδικών δεξιοτήτων σε κρίσιµους τοµείς της εθνικής οικονο-
µίας, όπως οι κατασκευές, ο τουρισµός και η τεχνολογία, αύξηση
σε σχέση µε το 2022 κατά 20% ανά έτος των χορηγούµενων ενι-
αίων αδειών -αφορά τις συνδυασµένες άδειες εργασίας και δια-
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µονής- αύξηση κατά 20% ανά έτος των µεταναστών που εντάσ-
σονται στην αγορά εργασίας, µείωση στο ελάχιστο των ηµερών
για την έγκριση και χορήγηση άδειας εισόδου σε εποχικούς ερ-
γάτες, δηµιουργία τριών σηµείων στην Αττική και ενός στη Θεσ-
σαλονίκη για τη λήψη βιοµετρικών στοιχείων και την έκδοση
αδειών διαµονής. 

Αναφορικά µε την υγεία η Κυβέρνηση στις Προγραµµατικές
Δηλώσεις έχει συµπεριλάβει ανάµεσα σε άλλα τον ανασχεδιασµό
του υγειονοµικού χάρτη και την επέκταση του θεσµού του προ-
σωπικού γιατρού σε όλο τον πληθυσµό της χώρας, καθώς και την
εισαγωγή του θεσµού του συµβούλου υγείας. 

Προχθές άκουσα στο ραδιόφωνο τον καθηγητή Μόσιαλο να
θέτει µια σειρά ζητηµάτων και παραµέτρων για τη λειτουργία
αλλά και την αλληλεπίδραση των νοσοκοµείων, έχοντας µάλιστα,
για παράδειγµα, ως σηµείο αναφοράς τη Θήβα και το νοσοκοµείο
της. Ο καθηγητής θεωρεί αναγκαιότητα τον ανασχεδιασµό, ώστε
να συµπεριληφθούν τα νέα δεδοµένα κάθε περιοχής που καλύ-
πτει το νοσοκοµείο όσον αφορά τον πληθυσµό, τις ιδιαιτερότητες
της περιοχής -στην περίπτωση της Θήβας στη βιοµηχανική πε-
ριοχή Σχηµαταρίου και Οινοφύτων-, αλλά και τις ασθένειες που
τυχόν εµφανίζονται συχνότερα στην περιοχή αυτή. Στο ίδιο
πνεύµα µίλησε για µία ακόµη αναγκαιότητα, αυτή του προσωπι-
κού γιατρού, ώστε να µειωθούν οι άσκοπες επισκέψεις στα εξω-
τερικά ιατρεία και οι συνακόλουθες εισαγωγές. 

Αµφότερα τα ανωτέρω δεσµεύεται η Κυβέρνηση να τα πρα-
γµατοποιήσει, ώστε η παροχή υγειονοµικών υπηρεσιών από τα
δηµόσια νοσοκοµεία και τα κέντρα υγείας να ανταποκρίνεται στις
σηµερινές πραγµατικές ανάγκες των τοπικών κοινωνιών. 

Ο κύριος Πρωθυπουργός αναφέρθηκε χτες στην εκκίνηση της
διαδικασίας για συνταγµατική Αναθεώρηση. Έγινε µεγάλη ανα-
φορά στο άρθρο 16 και προ ολίγου, προ ενός τετάρτου από τον
κύριο Υπουργό και τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους των
κοµµάτων. 

Ας πάµε όµως λίγο στην ουσία, στον πυρήνα του προβλήµα-
τος: Πρέπει να υπάρχουν ή όχι ιδιωτικά πανεπιστήµια; Αναρωτιέ-
µαι ποια είναι η διαφορά µεταξύ της πρωτοβάθµιας και δευτε-
ροβάθµιας βαθµίδας εκπαίδευσης από τη µια πλευρά και της τρι-
τοβάθµιας από την άλλη. 

Γιατί είναι αποδεκτό να λειτουργούν ιδιωτικά δηµοτικά, γυµνά-
σια και λύκεια, αλλά όχι πανεπιστήµια; 

Πώς δικαιολογείται, πού βασίζεται η διαφορετική αυτή αντιµε-
τώπιση µεταξύ των βαθµίδων εκπαίδευσης, που αφορά τα ίδια
παιδιά, τους ίδιους µαθητές, τους ίδιους σπουδαστές; 

Όλοι αυτοί που αντιδρούν αλλά ταυτόχρονα απολαµβάνουν το
δικαίωµα της επιλογής στις πρώτες βαθµίδες, γιατί ξιφουλκούν
κατά των ιδιωτικών πανεπιστηµίων την ίδια ακριβώς στιγµή που
χιλιάδες ελληνόπουλα σπεύδουν στο εξωτερικό να σπουδάσουν
και εσχάτως στην Κύπρο;

Στο σηµείο αυτό να πω ότι χάρηκα για τη σχετική αναφορά του
Προέδρου του ΠΑΣΟΚ του κ. Ανδρουλάκη χτες το βράδυ κατά
την οµιλία του, ο οποίος άφησε ανοιχτό το ενδεχόµενο συναίνε-
σης στην τροποποίηση του άρθρου 16, θέτοντας, βέβαια, τις
δικές του προϋποθέσεις και τα δικά του ζητήµατα.

Αναφορικά µε την ψηφιακή διακυβέρνηση, θα ήθελα να θυµίσω
ότι το 2014 ο τότε Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης και
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης κατήργησε την επικύρωση των δη-
µοσίων εγγράφων. Προσωπικά ως δικηγόρος ενθουσιάστηκα γι’
αυτή την -εντός εισαγωγικών- απλή µεταρρύθµιση. Για τον χρόνο
εκείνο ήταν µια τοµή στη γραφειοκρατία. Ο Υπουργός αυτός
ήταν ο Κυριάκος Μητσοτάκης. 

Σήµερα όµως µετά το πρωτοποριακό σύστηµα εµβολιασµού
και το ψηφιακό πιστοποιητικό εµβολιασµού που µου ζήτησαν από
την υπηρεσία του Κοινοβουλίου, το πιστοποιητικό οικογενειακής
κατάστασης το κατέβασα σε ελάχιστα λεπτά στο κινητό µου. Οι
πολίτες απαιτούν για το µέλλον πολύ περισσότερα. Απαιτούν µά-
λιστα τα πάντα. Αυτά δεσµεύεται να εφαρµόσει η Νέα Δηµοκρα-
τία προεκλογικά και αυτά διακηρύσσει και µε τις Προγραµµατικές
Δηλώσεις ως Κυβέρνηση σε διάφορους τοµείς του κράτους. 

Ενδεικτικά αναφέρω: Στην εκπαίδευση έχει δροµολογηθεί η
εγκατάσταση είκοσι χιλιάδων διαδραστικών συστηµάτων µάθη-
σης για αίθουσες διδασκαλίας και θα εφαρµοστεί από το τρίτο

τρίµηνο του 2023. 
Στην υγεία ενίσχυση του συστήµατος ηλεκτρονικής συνταγο-

γράφησης και ολοκλήρωση του ατοµικού ηλεκτρονικού φακέλου
υγείας. Τα είπε αναλυτικά και ο κύριος Υπουργός Υγείας κ. Χρυ-
σοχοΐδης προ δύο ωρών. 

Στη δικαιοσύνη, η ψηφιοποίηση εντύπων, αρχείων και δεδοµέ-
νων των δικαστηρίων συνιστά ένα εµβληµατικό έργο για τον ψη-
φιακό µετασχηµατισµό της δικαιοσύνης το οποίο χρηµατοδο-
τείται από το Ταµείο Ανάκαµψης και αφορά στην ψηφιοποίηση
του αρχείου τριακοσίων εξήντα οκτώ δικαστηρίων και εισαγγε-
λιών του κράτους. 

Πλήρης ψηφιοποίησης των κεντρικών αρχείων του κράτους,
των υποθηκοφυλακείων, της πολεοδοµίας, των νοσοκοµείων
ώστε όλα τα δεδοµένα να είναι άµεσα διαθέσιµα στον ενδιαφε-
ρόµενο πολίτη ή σε δηµόσια υπηρεσία. 

Επανέρχοµαι στην αγροτική και κτηνοτροφική παραγωγή θέ-
λοντας να τονίσω τη σηµασία που δίνει η Κυβέρνηση σε όλους
αυτούς. Όλες οι δεσµεύσεις που η Κυβέρνηση θα υλοποιήσει, θα
αποκτήσουν νόηµα και θα επιτελέσουν τον στόχο τους αν οι κοι-
νωνικές οµάδες ακολουθήσουν το βηµατισµό, αν οι αγρότες για
παράδειγµα θελήσουν να κατακτήσουν τις νέες καλλιέργειες και
νέες πρακτικές, αν θέλουν και δεν φοβούνται να φέρουν το νέο
στους κάµπους τους.  

Υπενθυµίζω ότι σύµφωνα µε µια έρευνα της Dianeosis προ πε-
νταετίας, ο µέσος όρος ιδιοκτησίας για αγρότες στην Ελλάδα
είναι εξήντα οκτώ στρέµµατα, περίπου το 1/3 του ευρωπαϊκού
µέσου όρου. Οι δε περισσότερες από τις µισές εκµεταλλεύσεις
έχουν µέγεθος µικρότερο των είκοσι στρεµµάτων. 

Ο ίδιος ο Πρωθυπουργός χθες σε µια αποστροφή του είπε χα-
ρακτηριστικά: «Οι επιδοτήσεις µας δεν µπορούν πια να αναφέ-
ρονται σε ένα ξεπερασµένο µοντέλο παραγωγής». Ο αγρότης
κτηνοτρόφος του αύριο πρέπει να είναι εξωστρεφής και ενηµε-
ρωµένος επιχειρηµατίας, που συνεργάζεται σε κοινά σχήµατα.
Οι αγρότες και οι κτηνοτρόφοι µας θα πρέπει να χρησιµοποιούν
πια την τεχνολογία. Όλα αυτά τα ανέλυσε ο κ. Αυγενάκης ο αρ-
µόδιος Υπουργός προ ολίγου.  

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, πρωταρχική θέση της Κυ-
βέρνησης είναι ότι οι πετυχηµένες ρυθµίσεις απορρέουν από
καλά µελετηµένες προτάσεις, όχι από εντυπωσιασµούς της µε-
γαλοστοµίας. Όπως ο καθένας από εµάς στην επαγγελµατική
του δραστηριότητα κρινόµαστε εκ του αποτελέσµατος, έτσι και
προκειµένω η Κυβέρνηση θα κριθεί στο τέλος της θητείας της µε
σηµείο αναφοράς τόσο τις προεκλογικές της δεσµεύσεις όσο και
τις Προγραµµατικές Δηλώσεις.

Πάντως, αντίθετα µε όσα ακούστηκαν στην Αίθουσα αυτή από
µέρους της Αντιπολίτευσης, η προηγούµενη κυβέρνηση κρίθηκε
εκ του αποτελέσµατος δύο φορές στις εκλογές και έλαβε καλό
βαθµό. Το ίδιο θα συµβεί µε βεβαιότητα και στην τρέχουσα θη-
τεία της. 

Σας ευχαριστώ θερµά γι’ αυτή την πρώτη, παρθενική οµιλία
µου. Να είστε καλά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κτιστάκη.
Καλείται στο Βήµα η κ. Μερόπη Τζούφη, Βουλευτής του ΣΥ-

ΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, για επτά λεπτά. 
Μετά θα µιλήσει ο Υπουργός Επικρατείας ο κ. Άκης Σκέρτσος. 
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ξε-

κίνησε µια καινούργια κοινοβουλευτική περίοδος µε νέα σύνθεση
και µε διαφορετικούς συσχετισµούς. Είναι σηµαντικό, ωστόσο,
να αναγνωρίσουµε ότι οι Προγραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρ-
νησης δεν γίνονται σε πολιτικό κενό. Είναι φυσικό να γίνεται απο-
λογισµός της προηγούµενης περιόδου. Η ανανέωση, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, της λαϊκής εντολής δεν διαγράφει τα κακώς
κείµενα, τα λάθη και τις διαχειριστικές αδυναµίες. 

Παράλληλα, δεν µπορούµε να αγνοήσουµε τις επιλογές που
επιβάρυναν και συνεχίζουν να επιβαρύνουν την ελληνική κοινω-
νία. Ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι οι επαναλαµβανόµε-
νες απώλειες ανθρώπινων ζωών από τη συνειδητή εγκατάλειψη
στήριξης του ΕΚΑΒ µε στόχο την ιδιωτικοποίησή του. 
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Το τονίζω αυτό γιατί µετά τις εκλογές παρατηρούµε µια έκρηξη
αλαζονείας και έπαρσης από αρκετά µέλη της Κυβέρνησης. Κατά
τη γνώµη µου, αυτή η συµπεριφορά οφείλει να σταµατήσει, αφού
ανεξάρτητα από τον πολιτικό ανταγωνισµό ή το αποτέλεσµα των
εκλογών η στάση αυτή είναι, κυρίως, υποτιµητική απέναντι στους
πολίτες και στα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν.

Και τώρα θα αναφερθώ αποκλειστικά στον τοµέα της παιδείας,
παρ’ ότι δεν ακούσαµε τις εξαγγελίες από τον κ. Περακάκη.
Ακούσαµε, όµως, τις δηλώσεις του κ. Μητσοτάκη και, βεβαίως,
υπάρχουν και τα πεπραγµένα της κ. Κεραµέως, µιας εκπαιδευτι-
κής πολιτικής που κατά τη γνώµη µας δεν βελτίωσε τη δηµόσια
εκπαίδευση. Αντίθετα, επιδείνωσε τις εκπαιδευτικές ανισότητες
και δηµιούργησε νέους αποκλεισµούς, ενώ οι χειρισµοί κατά τη
διάρκεια της πανδηµίας και της τηλεκπαίδευσης προκάλεσαν
ανεπανόρθωτα εκπαιδευτικά κενά. 

Το δηµόσιο εκπαιδευτικό σύστηµα συρρικνώθηκε. Η αύξηση
της χρηµατοδότησης ήταν ανεπαρκής σε σχέση µε τις πολύ µε-
γάλες ανάγκες, ενώ εξακολουθεί ο αριθµός των αναπληρωτών
εκπαιδευτικών να είναι υπερβολικά υψηλός. Το περιεχόµενο των
σπουδών συντηρητικοποιήθηκε, καταργήθηκαν τα καλλιτεχνικά
µαθήµατα και περιορίστηκαν τα µαθήµατα των κοινωνικών επι-
στηµών γιατί θα έκαναν τα παιδιά µας αριστερά. Από την πνευ-
µατική και γνωσιακή καλλιέργεια των παιδιών επιστρέψαµε και
πάλι στον εξετασιοκεντρισµό, στον άκρατο ανταγωνισµό και, δυ-
στυχώς, στη στρεβλή ποσοτικοποίηση των επιδόσεων. 

Την ίδια στιγµή, ο αποκλεισµός χιλιάδων νέων από τα πανεπι-
στήµια ήταν µεθοδευµένος και συνειδητός ώστε να θεµελιωθεί
ένα ιδιότυπο και παράλληλο ιδιωτικό σύστηµα τριτοβάθµιας εκ-
παίδευσης, µια νέα αγορά ιδιωτικών κολεγίων, η οποία απαίτησε
και έλαβε τις απαραίτητες νοµοθετικές διευκολύνσεις. Το νοµο-
θέτησε η κ. Κεραµέως, και µάλιστα µε νυχτερινή τροπολογία, όχι
ο ΣΥΡΙΖΑ και ο κ. Γαβρόγλου.

Τώρα ήδη έχετε ανακοινώσει ότι θα αναθεωρήσετε το Σύντα-
γµα για να καταργήσετε το άρθρο 16 και να διευκολύνετε την
ίδρυση ιδιωτικών πανεπιστηµίων και µάλιστα µε µια θολή εξαγ-
γελία στην οποία σας ζητήσαµε εξηγήσεις και περιµένουµε να τη
δούµε. Είναι γνωστό ότι αυτό είναι πολιτική επιθυµία της Δεξιάς
εδώ και δεκαετίες και, βεβαίως, δεν είναι τυχαίο το κάλεσµα προς
τον κ. Ανδρουλάκη και το ΠΑΣΟΚ και µε ενδιαφέρον περιµένουµε
θα δούµε αν θα αναβιώσει µια τέτοιου τύπου συµµαχία που στό-
χος της θα είναι η ολοκληρωτική υποβάθµιση των δηµόσιων ελ-
ληνικών πανεπιστηµίων.

Από πλευράς µας, στεκόµαστε απέναντι σε κάθε τέτοια προ-
σπάθεια και συνεχίζουµε να στηρίζουµε το δηµόσιο πανεπιστήµιο
και να παλεύουµε για την ουσιαστική αναβάθµιση του, κάτι που
κάναµε κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ. 

Μια άλλη εξαγγελία είναι η επέκταση των πρότυπων και πειρα-
µατικών σχολείων που θα τα αυξήσετε µέχρι το 2027. Και ειλι-
κρινά ρωτάω: υπάρχει κάποια επιστηµονική και παιδαγωγική
µελέτη που συνηγορεί σε αυτή την επιλογή; Υπάρχει κάποια πο-
σοτική ή ποιοτική τεκµηρίωση για τον λόγο που τα σχολεία αυτά
πρέπει να επεκταθούν; Θα πείτε στη Βουλή και στους εκατοντά-
δες χιλιάδες γονείς και εκπαιδευτικούς πώς αυτού του τύπου τα
σχολεία που εξυπηρέτησαν το δικό σας αφήγηµα περί αριστείας
δεν είχαν στο τέλος καθηγητές στα βασικά µαθήµατα επί υπουρ-
γίας της κ. Κεραµέως;

Αναφορικά µε την εξαγγελία για την ελεύθερη επιλογή σχο-
λείου από τους γονείς έρχεται και κουµπώνει το ιδεολόγηµα της
ατοµικής επιλογής και της ατοµικής ευθύνης. Καταστροφική ρύθ-
µιση! Δοκιµάστηκε στην Αγγλία της Θάτσερ και απέτυχε πατα-
γωδώς. Είναι το µέτρο που πλήττει το δηµόσιο συµπεριληπτικό
σχολείο, το σχολείο της γειτονιάς, που συµµετέχουν ισότιµα όλα
τα παιδιά ανεξάρτητα από την κοινωνική τους αφετηρία και τις
επιδόσεις τους. Εποµένως, αυτό το µέτρο πλήττει ευθέως το κοµ-
µάτι της κοινωνικής συνοχής και, βεβαίως, το ξέρετε, αλλά δυ-
στυχώς ο ίδιος ο Πρωθυπουργός είχε δηλώσει ότι οι ανισότητες
είναι φυσική επιλογή.

Εδώ δεν θα πρέπει να ξεχάσω να µιλήσω για το πολεµικό κλίµα
που δηµιούργησε και συντήρησε το Υπουργείο Παιδείας όλο το
προηγούµενο διάστηµα µε την εκπαιδευτική κοινότητα. Μηδενι-
κός διάλογος, τετελεσµένα, κλειστές πόρτες, κλίµα ανασφάλειας

και εκφοβισµού, ξυλοδαρµοί φοιτητών στα πανεπιστήµια από τις
δυνάµεις της Αστυνοµίας, δικαστικές διενέξεις, απαγορεύσεις κι-
νητοποιήσεων, ποινικοποίηση κάθε διεκδίκησης. 

Τι να πρωτοπεί κανείς για τη ζούγκλα που επέβαλε η κυβέρ-
νηση Μητσοτάκη στην ιδιωτική εκπαίδευση. Τρία χρόνια µετά την
εφαρµογή του νόµου Κεραµέως. έχει αποχωρήσει το 30% των
ιδιωτικών εκπαιδευτικών λόγω των άθλιων συνθηκών εργασίας
στα ιδιωτικά σχολεία. Φτάσαµε να απολύονται εκπαιδευτικοί µε
εντολές γονέων λόγω βαθµολογιών. 

Ασκεί η πολιτεία τον εποπτικό της ρόλο; Το αντίθετο. Υπάρ-
χουν πενήντα καταγγελίες που κατέθεσε η ΟΙΕΛΕ. Μόλις δύο εξε-
τάστηκαν και οι υπόλοιπες µπήκαν στο αρχείο. Το ίδιο χάος
ασυδοσίας και παρανοµίας επικρατεί και στα φροντιστήρια και
τα κέντρα των ξένων γλωσσών όπου το 40% των εκπαιδευτικών
δουλεύει σε καθεστώς µαύρης ή υποδηλωµένης εργασίας. 

Αναγνωρίζει η Κυβέρνηση τα προβλήµατα; Νοµίζω ότι ο νέος
Υπουργός λέει ότι θέλει ένα κλίµα συναίνεσης. Πώς θα γίνει,
όµως, αυτό αν δεν εµπιστευόµαστε τους εκπαιδευτικούς και το
έργο τους; Πως θα υπάρξει εκπαιδευτική ηρεµία και εργασιακή
ειρήνη, αν η Κυβέρνηση συνεχίσει το ίδιο µονοπάτι της τιµωρητι-
κής αξιολόγησης, των ποινών και της µισθολογικής καθήλωσης;

Και, βεβαίως, όσον αφορά την µεγάλη εξαγγελία της ψηφιο-
ποίησης της εκπαίδευσης, µας υπόσχεται διάφορα. Περιµένουµε
εξειδικεύσεις και συγκεκριµένες δράσεις. Σε κάθε περίπτωση, η
µέχρι τώρα εµπειρία περιλαµβάνει το σκάνδαλο SISCO µε την
πλατφόρµα που υποτίθεται ήταν δωρεάν, αλλά κόστισε 2 εκατοµ-
µύρια ευρώ σε βάρος του δηµοσίου και µε τα προσωπικά δεδο-
µένα χιλιάδων εκπαιδευτικών, µαθητών και γονιών να έχουν φύγει
προς την αγορά.

Σοβαρότατες είναι οι ελλείψεις -και το ξέρετε- σε τεχνολογικές
υποδοµές στα σχολεία, στον εξοπλισµό εκπαιδευτικών και µαθη-
τών και, βεβαίως, εκκωφαντικές είναι οι αποτυχίες µε την πρό-
σφατη περίπτωση της κατάρρευσης της τράπεζας θεµάτων και
της πλατφόρµας εγγραφής των µαθητών -τι ειρωνεία!- στα πρό-
τυπα σχολεία.

Θα αξιοποιηθούν οι υπάρχουσες δηµόσιες υποδοµές και τα
εργαλεία, το πανελλήνιο σχολικό δίκτυο; Θα ολοκληρωθεί η δια-
σύνδεση των σχολείων µε οπτική ίνα; 

Θα παίξει ρόλο ο Διόφαντος και το προσωπικό του; Θα βελ-
τιωθεί το e-school ή θα πάµε σε ετοιµατζίδικες και ακριβές λύσεις
της αγοράς; Ποια είναι η εµπειρία; Πού θα πάνε οι πόροι από το
Ταµείο Ανάπτυξης; Θα πάνε προς τις ιδιωτικές εταιρείες ή θα
εµπιστευθούµε τα πανεπιστήµια µας, που έχουν τέτοιου τύπου
δυνατότητες;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά την τριτοβάθµια εκπαίδευση δεν υπάρχει αµφι-

βολία ότι έχουµε στοιχεία παρακµής δυστυχώς του ελληνικού δη-
µόσιου πανεπιστήµιου, όπως προκύπτει από την υποβάθµιση σε
αυτή τη διακυβέρνηση των περισσότερων ελληνικών ΑΕΙ στις διε-
θνείς κατατάξεις: Συρρίκνωση του φοιτητικού πληθυσµού λόγω
της ΕΒΕ ενάντια στην ευρωπαϊκή κατεύθυνση, καθηλωµένες απο-
δοχές των εκπαιδευτικών, διοικητική αποσάθρωση των ΑΕΙ. Δεν
αυξήθηκε το διδακτικό και διοικητικό προσωπικό, αντίθετα µει-
ώθηκε. Προσλήφθηκαν, βέβαια, πανεπιστηµιακοί αστυνόµοι. Και
φυσικά αυτά που υποφέρουν περισσότερο είναι τα περιφερειακά
πανεπιστήµια. 

Δυστυχώς παρόµοια είναι η κατάσταση και στην έρευνα, που
βρίσκεται αποκοµµένη από τον φυσικό της χώρο, δηλαδή, την εκ-
παίδευση, τα πανεπιστήµια και τα ερευνητικά κέντρα σε ένα χαρ-
τοφυλάκιο της ανάπτυξης του κ. Σκρέκα, ενώ ήταν ένας τοµέας
που όλοι κατανοούσαµε την ανάγκη να αναβαθµιστεί και να ενι-
σχυθεί. Και το είχαµε κάνει στη διάρκεια της διακυβέρνησής µας
αυξάνοντας στο 2% του ΑΕΠ τα χρήµατα που πήγαιναν σε αυτή
την κατεύθυνση.

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και ευχαριστώ για την ανοχή σας.
Δυστυχώς η εκπαίδευση των παιδιών µας δεν έγινε καλύτερη

τα τελευταία τέσσερα χρόνια παρά τις εξαγγελίες και τις επικοι-
νωνιακές καµπάνιες. Το µόνο που έγινε ήταν να ανοίξει ο χώρος
για ιδιωτικές επενδύσεις στον χώρο της εκπαίδευσης, είτε πρό-
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κειται για ιδιωτικά σχολεία είτε για ιδιωτικά κολέγια είτε για ιδιω-
τικά ΙΕΚ. Αυτό έγινε πάρα πολύ καλά. Η νέα Κυβέρνηση, λοιπόν,
της Νέας Δηµοκρατίας θέλει να ολοκληρώσει αυτή την πορεία
µε την ίδρυση των ιδιωτικών πανεπιστηµίων. Το ζητάει η αγορά,
το νοµοθετεί η Δεξιά. Θα είµαστε απέναντι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ, κυρία συ-
νάδελφε.

ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Τελειώνω αµέσως. 
Όπως πριν έτσι και τώρα στεκόµαστε στο πλευρό των εκπαι-

δευτικών, των µαθητών και των οικογενειών τους, στους πανεπι-
στηµιακούς και τους ερευνητές που αγωνίζονται για µόρφωση,
αξιοπρεπείς συνθήκες εργασίας και προκοπή, για µια καλύτερη
ζωή που τους την στερείτε µέρα την ηµέρα. Τίποτα δεν έχει τε-
λειώσει. Τώρα ξεκινάει. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Τζούφη.

Καλείται στο Βήµα ο Υπουργός Επικρατείας κ. Άκης Σκέρτσος
για δέκα λεπτά. 

ΧΡΗΣΤΟΣ — ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΚΕΡΤΣΟΣ (Υπουργός Επικρα-
τείας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, καλή αρχή, καλή δύναµη στα νέα
σας καθήκοντα. 

Από την χθεσινή πρώτη ηµέρα των Προγραµµατικών Δηλώ-
σεων των πολιτικών Αρχηγών συγκρατώ ως θετική πολιτική εξέ-
λιξη ότι οκτώ χρόνια µετά από το τραυµατικό δηµοψήφισµα του
2015 υπάρχει πλέον ένας κοινός τόπος. Οµονοούµε τουλάχιστον
από τη Νέα Δηµοκρατία µέχρι τον ΣΥΡΙΖΑ ότι ναι θέλουµε να γί-
νουµε Ευρώπη πέρα από το να µείνουµε Ευρώπη. Μπορεί να δια-
φωνούµε στη διαδροµή και στο πώς, στη µέθοδο και την ταχύ-
τητα, αλλά υπάρχει πλέον ένας κοινός εθνικός στόχος. Και αυτό
είναι µια κατάκτηση µετά από µια υπερδεκαετή εθνική ταλαιπω-
ρία, µια κατάκτηση που χαιρετίζουµε, που πρέπει να διαφυλά-
ξουµε και ταυτόχρονα να κάνουµε ό,τι µπορούµε για να την
διευρύνουµε. Διότι πέρα και πάνω απ’ όλα είναι αυτό που επιζητεί
η ελληνική κοινωνία. 

Το δεύτερο που πρέπει να συγκρατήσουµε από τη χθεσινή οµι-
λία του Πρωθυπουργού, είναι ότι συνέδεσε µε πολιτική ειλικρίνεια
και καθαρότητα το πολιτικό του σχέδιο για την Ελλάδα του 2027
και του 2030 µε τα ιστορικά µεταρρυθµιστικά ρεύµατα που δια-
τρέχουν από τις αρχές του 20ου αιώνα έως σήµερα την ελληνική
κοινωνία και πολιτεία. Πέρα και πάνω από επίπλαστες διαχωρι-
στικές γραµµές αναγνώρισε τη συµβολή του Ελευθερίου Βενιζέ-
λου, του Κωνσταντίνου Καραµανλή, του Ανδρέα Παπανδρέου,
του Κώστα Σηµίτη, στη διαχρονική προσπάθεια εκσυγχρονισµού
και εξευρωπαϊσµού του κράτους, της οικονοµίας, της κοινωνίας,
των θεσµών. Παρουσίασε µια οµπρέλα πολιτικών παρεµβάσεων
και µεταρρυθµίσεων κάτω από την οποία χωράει ολόκληρη η ελ-
ληνική κοινωνία. 

Καθρεφτίζονται στις πολιτικές µας όλοι οι Έλληνες, όλες οι Ελ-
ληνίδες χωρίς περιττές και τεχνητές διακρίσεις, ανεξαρτήτως
φύλου, ηλικίας, χρώµατος, θρησκεύµατος, σεξουαλικού ή άλλου
προσδιορισµού. Και αυτός είναι ο λόγος που η πολιτική αυτής
της Κυβέρνησης και αυτού του Πρωθυπουργού ορίζει εκ νέου
τον σύγχρονο πατριωτισµό που οφείλει να εµπεριέχει, οφείλει να
ενώνει τους πάντες κάτω από την συµπεριληπτική δύναµη της
δηµοκρατίας, της ισότητας, της δικαιοσύνης, της ελευθερίας,
της ανάγκης πάνω απ’ όλα η χώρα µας να πάει πιο µπροστά, πιο
ψηλά ενωµένη εκεί που της αξίζει, στην καρδιά της Ευρώπης.

Τα αποτελέσµατα των διπλών εκλογών Μαΐου και Ιουνίου δεί-
χνουν ότι η Ελλάδα µοιάζει να αφήνει οριστικά πίσω της αντιλή-
ψεις και πολιτικές που την χρεοκόπησαν, µαζί µε οδυνηρούς
µύθους, ιδεοληψίες και τοξικούς διχασµούς. Η πατρίδα µας θέλει
τη φυγή προς τα µπρος, την ουσιαστική σύγκλιση µε τα πιο προ-
ηγµένα κράτη της Δύσης. Θέλει βιώσιµη ευηµερία για όλους,
ελευθερία να γίνει αυτό που θέλει, δικαιούται και µπορεί, αλλά
και ασφάλεια. 

Μόνο η Αντιπολίτευση αρνιόταν πεισµατικά τα προηγούµενα

τέσσερα χρόνια να δει σηµαντικές µεταρρυθµίσεις που έκαναν
πιο εύκολη τη ζωή των πολλών. Ας είναι. Τα αναγνώρισαν οι ίδιοι
οι πολίτες και µάλιστα ακόµη και στις νεότερες ηλικίες ή σε πε-
ριοχές που παραδοσιακά δεν ψήφιζαν τη Νέα Δηµοκρατία. Έχου-
µε πει πολλές φορές ότι και λάθη υπήρξαν και κακοί υπολογισµοί,
ατυχείς επιλογές και καθυστερήσεις. Σηµασία έχει ότι αναγνωρί-
στηκαν και διορθώθηκαν µε ειλικρίνεια και αµεσότητα. Άλλο ένα
χαρακτηριστικό του νέου υποδείγµατος διακυβέρνησης υπό τον
Κυριάκο Μητσοτάκη, που πιστεύω ότι εκτιµήθηκε από τους πολί-
τες µπροστά στην κάλπη. 

Ξέρουµε όµως πολύ καλά -και αυτός είναι ο πήχης της δικής
µας µεγάλης εθνικής ευθύνης- ότι οι Ελληνίδες και οι Έλληνες
στις 25 Ιουνίου έδωσαν και µια ξεκάθαρη εντολή για προκοπή,
για βαθιές τοµές στις γκρίζες περιοχές του κράτους και της οι-
κονοµίας που µας κρατούν πίσω. Εντολή για περισσότερες µε-
ταρρυθµίσεις και ουσιαστικές αλλαγές ώστε να γίνει η ζωή των
πολιτών καλύτερη σε µια ακόµη πιο παραγωγική συµπεριληπτική
αλλά και ισχυρή Ελλάδα. 

Σε µια χώρα όµως που η έννοια της µεταρρύθµισης έχει κακο-
ποιηθεί και απαξιωθεί, χρειάζεται να της ξαναδώσουµε θετικό
πρόσηµο και ένα νέο νόηµα. Πρωτίστως χρειάζεται να συµφωνή-
σουµε τι σηµαίνει για όλους µας ξανά µεταρρύθµιση και γιατί ει-
δικά στην Ελλάδα επείγει να γίνουν και πολλές και γρήγορα. Ο
δικός µας ορισµός για τις µεταρρυθµίσεις είναι η εισαγωγή µιας
καινοτοµίας που µπορεί να είναι οργανωσιακή, διοικητική, τεχνο-
λογική η οποία απλοποιεί διαδικασίες και απελευθερώνει πόρους,
δυνάµεις βελτιώνοντας θεαµατικά την ποιότητα των παρεχόµε-
νων δηµόσιων αγαθών και υπηρεσιών. 

Οφείλουµε να κοιτάξουµε µε τα µάτια της πρώτης φοράς κάθε
δηµόσια πολιτική που έχουµε κληρονοµήσει από το παρελθόν και
να αναρωτηθούµε το εξής απλό: Αυτό γιατί γίνεται έτσι; Υπηρετεί
τις ανάγκες των πολιτών σήµερα, και το κυριότερο κάνει ευκολό-
τερη, πιο ασφαλή και ελεύθερη τη ζωή, την καθηµερινότητα των
ανθρώπων και των επιχειρήσεων; Αλήθεια, πρέπει οι µεταρρυθ-
µίσεις να συνοδεύονται πάντα από πόνο, αίµα, δάκρυα και
ιδρώτα; Η απάντηση είναι όχι. Μεταρρύθµιση δεν σηµαίνει περι-
κοπές. Όλοι µπορούµε να κερδίσουµε από τις µεταρρυθµίσεις
αρκεί να είναι καλά µελετηµένες κατά το σχεδιασµό και κατά την
εφαρµογή τους. 

Η σχολή των µεταρρυθµίσεων που εµείς ενστερνιζόµαστε είναι
η πραγµατιστική, που ασφαλώς δεν στερείται οράµατος. Έχουµε
ειλικρινή διάθεση ρήξης µε όλα τα στραβά που µας κρατούν κα-
θηλωµένους τόσα χρόνια. Όµως πιστεύουµε ότι αξία δεν έχουν
µόνο οι καλές ιδέες. Αξία έχει πρωτίστως η εφικτότητα, η καλή
εφαρµογή, η κατανόηση, η συναίνεση αλλά και η συµµετοχή των
πολιτών στις µεταρρυθµίσεις.

Η ζωή έχει δείξει άλλωστε πως µια σαρωτική µεταρρύθµιση
που διαβάζεται ωραία στα χαρτιά, µπορεί να αποδειχθεί πολύ κα-
τώτερη των προσδοκιών, να ξηλωθεί πολύ γρήγορα και να είναι
τελικά πολύ χαµηλότερου βεληνεκούς από άλλες αλλαγές που
ξεκλειδώνουν διαχρονικά βραχυκυκλώµατα. Από τα µικρά και τα
εφικτά έρχονται και γίνονται τα µεγάλα. Διότι έτσι χτίζεται και
αποκαθίσταται η εµπιστοσύνη µε τους πολίτες, που κακά τα ψέ-
µατα έχουν ταλαιπωρηθεί και διαψευστεί επανειληµµένα τα προ-
ηγούµενα χρόνια. Μόνον έτσι µπορεί η κοινωνία να δεχθεί και τις
πιο γενναίες ανοχής. 

Διότι για να το πούµε απλά σε ένα σπίτι που στάζει η στέγη,
που τρέχουν οι βρύσες, δεν ξεκινάς από τη διαρρύθµιση εσωτε-
ρικών χώρων ή από τα αρχιτεκτονικά σχέδια ανακαίνισης. Τις
υγρασίες µαζεύεις πρώτα. Πιστεύουµε, λοιπόν, ότι δεν χρειάζεται
ούτε επαναστατική ούτε και συγκρουσιακή στάση για να αλλά-
ξουµε την Ελλάδα, για να µειώσουµε τις υπαρκτές κοινωνικές και
οικονοµικές ανισότητες. Αντιθέτως απαιτείται επιµονή δουλειά
καλή τεχνική γνώση και βοήθεια από ειδικούς που γνωρίζουν
καλά κάθε αντικείµενο, διαφάνεια στο πώς θα κάνουµε κάθε αλ-
λαγή από την αρχή ως το τέλος, αναγνώριση ποιες είναι οι δια-
θέσιµες επιλογές και εναλλακτικές, ποιοι θα ωφεληθούν, ποιοι
θα επηρεαστούν ενδεχοµένως δυσµενώς, πώς θα καλυφθούν τα
κόστη µετάβασης από το ένα σύστηµα στο άλλο. 

Πιστεύουµε πολύ στην χειραφετητική και µεταρρυθµιστική δύ-
ναµη της τεχνολογίας. Οι ψηφιακές δυνατότητες, δηλαδή η εν-
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σωµάτωση υψηλής τεχνολογίας στον σχεδιασµό και στη λειτουρ-
γία κάθε υπηρεσίας µπορεί να απογειώσει την ποιότητα και να
βελτιώσει ασύλληπτα τα δηµόσια αγαθά. Οι διαδραστικοί πίνακες
στα σχολεία, για παράδειγµα, αναγκαστικά θα αλλάξουν το πε-
ριεχόµενο των σπουδών, την παιδαγωγική µέθοδο προς το καλύ-
τερο. 

Ο γεωεντοπισµός και η ψηφιακή διαχείριση στόλου στα οχή-
µατα του ΕΚΑΒ θα εξοικονοµήσει ανθρώπινους πόρους, θα µει-
ώσει χρόνους, θα βελτιώσει τον συντονισµό των υπηρεσιών. Η
ψηφιοποίηση της αλυσίδας των οικονοµικών συναλλαγών και
πληρωµών, από το ηλεκτρονικό τιµολόγιο έως τη σύνδεση της
ταµειακής µηχανής µε τα POS, θα µειώσει τη φοροδιαφυγή χω-
ρίς τους ατελείωτους φυσικούς ελέγχους, που φυσικά είναι και
πεπερασµένοι. Έχουµε ευκαιρία και δεν πρόκειται να την αφή-
σουµε. 

Αυτή είναι η ουσία του µετασχηµατισµού της δηµόσιας διοίκη-
σης και του κράτους. Αυτή είναι και η οραµατική λογική πάνω
στην οποία έχει χτιστεί το εθνικό µας σχέδιο «Ελλάδα 2.0», που
περιείχε εκατόν εβδοµήντα τέσσερις µεγάλες δηµόσιες επενδύ-
σεις και µεταρρυθµίσεις, που λειτουργούν µετρήσιµα υπέρ των
πολιτών, υπέρ του δηµοσίου συµφέροντος.

Επιτρέψτε µου να σας αναφέρω εδώ δέκα από τις δέσµες µε-
ταρρυθµίσεων και καινοτόµων δράσεων που δεσµευόµαστε να
υλοποιήσουµε µέσα στην επόµενη τετραετία. Όλες απαντούν σε
υπαρκτά προβλήµατα, που πλέον κανείς µας δεν µπορεί να κάνει
ότι δεν τα βλέπει ούτε να περιµένει ότι θα λυθούν µε ένα µαγικό
ραβδί, µε κοινωνικό αυτοµατισµό και αφού κακοφορµίσουν.

Πρώτη µεταρρύθµιση: γενικευµένη χρήση ηλεκτρονικών συ-
ναλλαγών, ψηφιακών ελέγχων και διασταυρώσεων. Διασύνδεση
ταµειακών µηχανών µε την ΑΑΔΕ. Ηλεκτρονικό δελτίο αποστολής
και τιµολόγιο. Στόχος η διεύρυνση της φορολογικής βάσης, η
αντιµετώπιση της φοροδιαφυγής, η µείωση προφανώς και των
συντελεστών και στους έµµεσους φόρους. Αλλά πρώτα πρέπει
να διευρυνθεί η φορολογική βάση, πρώτα πρέπει να αυξηθούν
τα έσοδα από την άµεση φορολογία και µετά να πάµε και στη µεί-
ωση των φορολογικών συντελεστών της έµµεσης φορολογίας,
διότι είναι πρωτίστως ζήτηµα δικαιοσύνης. 

Δεύτερη µεταρρύθµιση: ανασχεδιασµός του χάρτη υγείας, µε
αιχµή την ενίσχυση της πρωτοβάθµιας υγείας και φροντίδας.
Αναδιαµόρφωση των υπηρεσιών του ΕΚΑΒ. Ψηφιοποίηση υπη-
ρεσιών. Ηλεκτρονική πλατφόρµα για τον προγραµµατισµό των
χειρουργείων. Σύνδεση των προσλήψεων γιατρών και νοσηλευ-
τών µε τις ανάγκες κάθε περιφέρειας, κάθε περιοχής. Συνέργειες
κρατικού και ιδιωτικού τοµέα χωρίς επιβάρυνση των ασφαλισµέ-
νων. Δεν συνιστά αυτό ιδιωτικοποίηση. Γιατί αυτά όλα είναι ζή-
τηµα δηµόσιας υγείας και πρόσβασης σε αυτήν. 

Τρίτη µεταρρύθµιση: νέος δικαστικός χάρτης µε ενδυνάµωση
του ανθρώπινου δυναµικού, µε εκσυγχρονισµό των κτιριακών
υποδοµών, µε ψηφιοποίηση των διαδικασιών. Στόχος η επιτά-
χυνση της απονοµής δικαίου, ώστε να φτάσουµε στον µέσο ευ-
ρωπαϊκό όρο ως προς τον χρόνο έκδοσης αποφάσεων έως το
2027. Διότι πολύ απλά είναι ζήτηµα δικαιοσύνης και κράτους δι-
καίου.

Τέταρτη µεταρρύθµιση: αξιολόγηση, στοχοθεσία, επιβρά-
βευση µε χρηµατικά µπόνους. Κατάρτιση τετρακοσίων χιλιάδων
δηµοσίων υπαλλήλων αλλά και εκπαιδευτικών, µε συστηµατοποί-
ηση και αυστηροποίηση αλλά και επιτάχυνση των πειθαρχικών
διαδικασιών. Επιτάχυνση των προσλήψεων επίσης στο δηµόσιο
µε αναδιοργάνωση του ΑΣΕΠ. Η επαγγελµατική συνάφεια και
εµπειρία µπαίνουν στην κορυφή των κριτηρίων για την επιλογή
διοικήσεων στους οργανισµούς του δηµοσίου. Διότι πολύ απλά
είναι ζήτηµα αξιοκρατίας και σεβασµού των πολιτών. 

Πέµπτη µεταρρύθµιση: καθολική χρήση της ψηφιακής κάρτας
εργασίας σε όλους τους κλάδους της οικονοµίας για έλεγχο της
αδήλωτης και ηµιδηλωµένης εργασίας. Ψηφιακή διασύνδεση και
διαλειτουργικότητα των πληροφοριακών συστηµάτων της «ΕΡ-
ΓΑΝΗΣ», του ΕΦΚΑ, του ΟΠΕΚΑ, της ΗΔΙΚΑ, της ΔΥΠΑ, της
ΑΑΔΕ, για καλύτερους διασταυρωτικούς ελέγχους ως προς την
αδήλωτη απασχόληση. Είναι ζήτηµα πρωτίστως προστασίας της
εργασίας και καλύτερης στόχευσης των κοινωνικών παροχών σε
αυτούς που πραγµατικά τις έχουν ανάγκη. 

Έκτη µεταρρύθµιση: ολοκλήρωση του Κτηµατολογίου και ει-
δικών πολεοδοµικών χωροταξικών σχεδίων σε όλη τη χώρα. Διότι
αυτό είναι ζήτηµα προστασίας του περιβάλλοντος, βιώσιµης ανά-
πτυξης και καλύτερης οργάνωσης του δηµόσιου χώρου. 

Έβδοµη µεταρρύθµιση: αναµόρφωση του πλαισίου των δηµο-
σίων συµβάσεων µε στόχο την επιτάχυνση στους διαγωνισµούς.
Μείωση των απευθείας αναθέσεων. Εξοικονόµηση πόρων από
συµφωνίες πλαίσιο. Διότι αυτό είναι ζήτηµα χρηστής διοίκησης
των χρηµάτων των φορολογουµένων. 

Όγδοη µεταρρύθµιση: σύγχρονα και ασφαλή µέσα µαζικής µε-
ταφοράς µε ευρωπαϊκό σιδηρόδροµο, αξιόπιστες αστικές συ-
γκοινωνίες εντός της επόµενης τριετίας, µε νέες γραµµές του
µετρό. Πρόσθετες δικλίδες ασφαλείας για όλα τα µέσα µαζικής
µεταφοράς, µε ανανέωση στόλου λεωφορείων µε εξακόσια πε-
νήντα νέα οχήµατα µηδενικών ρύπων έως τις αρχές του 2024
αλλά και άλλα εξακόσια πενήντα αντιρρυπαντικής τεχνολογίας.
Διότι αυτό είναι ζήτηµα κοινωνικής συνοχής και σεβασµού του δι-
καιώµατος στην κοινωνική κινητικότητα. 

Ένατη µεταρρύθµιση: εθνική στρατηγική για τη στήριξη των
νέων, της ελληνικής οικογένειας και των εργαζόµενων γονέων,
µε επέκταση του ωραρίου σχολείων, µε επέκταση του ωραρίου
παιδικών σταθµών, µε αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας για
την κοινωνική στέγη, την προσιτή στέγη για τους νέους και για
τα νέα ζευγάρια, για την κάλυψη αναγκών δηµοσίων υπαλλήλων
σε νησιά και ηµιαστικές περιοχές. Διότι αυτό είναι ζήτηµα διαγε-
νεακής αλληλεγγύης. 

Δέκατη µεταρρύθµιση: ειδικές πολιτικές στήριξης και ενδυνά-
µωσης των ευάλωτων κοινωνικών οµάδων, των θυµάτων ενδοοι-
κογενειακής βίας αλλά και ψυχοκοινωνική υποστήριξη παιδιών
και εφήβων από σύγχρονες ψυχικές παθήσεις. Ψυχιατρική µε-
ταρρύθµιση. Δηµιουργία δοµών ψυχικής συµβουλευτικής και πε-
ρίθαλψης σε όλη την επικράτεια µε τους πόρους του Ταµείου
Ανάκαµψης. Επέκταση δικαιωµάτων µέσω της στρατηγικής µας
για την κοινότητα ΛΟΑΤΚΙ+. Διότι αυτό είναι ζήτηµα κοινωνικής
συνοχής, ισότητας, ισότιµης συµµετοχής σε αυτό που ονοµά-
ζουµε κοινή πατρίδα. 

Στόχος µας είναι σε αυτή τη νέα τετραετία να δηµιουργήσουµε
ένα µεταρρυθµιστικό κύµα, ώστε η Ελλάδα να µειώσει θεαµατικά
τις ανισότητες, την απόσταση από την υπόλοιπη Ευρώπη, σε δυ-
ναµική ανάπτυξη της οικονοµίας, των επενδύσεων, στους µι-
σθούς, στη λειτουργία του κράτους, στην ασφάλεια, στην υγεία,
στην παιδεία, στα δικαιώµατα, στο κράτος δικαίου. Να γίνουµε
όλοι συλλογικά και ατοµικά καλύτεροι. 

Η Ελλάδα µπορεί και πρέπει να γίνει µια πιο δίκαιη κοινωνία για
τους νέους της, για τις γυναίκες, για τα άτοµα µε αναπηρία, για
τους ΛΟΑΤΚΙ και για όσους ζουν σε αποµακρυσµένες περιοχές,
για τους ηλικιωµένους, για κάθε οµάδα πληθυσµού που βιώνει
καθηµερινά µικρότερες ή µεγαλύτερες ανισότητες και εµπόδια,
που δεν έχει τα ίδια δικαιώµατα, δεν έχει τις ίδιες ευκαιρίες για
να γίνει η καλύτερη εκδοχή αυτού που ονειρεύεται και αυτού που
µπορεί. 

Η ανανέωση της εµπιστοσύνης των πολιτών, αυτό το σηµα-
ντικό πολιτικό κεφάλαιο που διαθέτει σήµερα η νέα Κυβέρνηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη, πρέπει να επενδυθεί µε ακόµη µεγα-
λύτερη αποφασιστικότητα, διαφάνεια, λογοδοσία στις µεταρρυθ-
µίσεις, σε αυτές τις µεταρρυθµίσεις που θα εξασφαλίσουν δυ-
ναµική ανάπτυξη και βιώσιµη ευηµερία για όλους και όχι µόνο για
λίγους, µε σεβασµό στο κράτος δικαίου, µε ενίσχυση των θεσµι-
κών αντιβάρων.

Η δυναµική και συνεκτική πρόοδος, ο ριζοσπαστικός και συ-
µπεριληπτικός εκσυγχρονισµός της χώρας είναι εθνικό πρότα-
γµα. Αυτό υπηρετήσαµε τα προηγούµενα χρόνια, αυτό θα υπη-
ρετήσει και η νέα Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας υπό τον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη την επόµενη τετραετία µε ακόµα µεγαλύτερη
αποφασιστικότητα και σκληρή δουλειά, για µια Ελλάδα που θα
είναι πιο παραγωγική, πιο κοινωνική, πιο δίκαιη, πιο πράσινη, πιο
ψηφιακή και εν τέλει πιο ισχυρή. 

Γι’ αυτούς τους λόγους σας καλώ να ψηφίσετε τις Προγραµ-
µατικές Δηλώσεις της Κυβέρνησης. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ε’ - 7 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1393



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Σκέρτσο.

Θα συνεχίσουµε µε τον κατάλογο των οµιλητών. Καλείται στο
Βήµα ο κ. Απόστολος Βεσυρόπουλος, Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας, ο καλύτερος Υπουργός.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΒΕΣΥΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε

βάση τις πρόσφατες εθνικές εκλογές οι Έλληνες πολίτες έδωσαν
µια ισχυρή εντολή στη Νέα Δηµοκρατία και στον Κυριάκο Μητσο-
τάκη για τη διακυβέρνηση της χώρας. Η εντολή αυτή συνδέεται
µε την απόφαση της µεγάλης πλειοψηφίας του ελληνικού λαού
να προχωρήσει η χώρα µπροστά, να αφήσει οριστικά πίσω της
τις αντιλήψεις και τα στερεότυπα του παρελθόντος, όλα όσα κρα-
τούσαν τη χώρα στο χθες. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Το πιο σηµαντικό, η µεγάλη πλειοψηφία των πολιτών που
έκλεισε οριστικά την πόρτα στον λαϊκισµό αντιµετωπίζει την πο-
ρεία της χώρας µε πραγµατιστικά, ορθολογικά κριτήρια. Η κα-
τάρρευση σε πολιτικό, εκλογικό και κυρίως σε στρατηγικό επί-
πεδο της αξιωµατικής αντιπολίτευσης λέει πολλά. Η τοξικότητα,
ο ακραίος και διχαστικός λόγος ηττήθηκαν κατά κράτος. Ο ου-
σιαστικός και θετικός προγραµµατικός λόγος της Νέας Δηµοκρα-
τίας, µαζί µε το µεγάλο και δηµιουργικό έργο της προηγούµενης
τετραετίας, επιβραβεύτηκαν. 

Το Σάββατο η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη θα λάβει
ψήφο εµπιστοσύνης από τη Βουλή των Ελλήνων. Έως τώρα
ωστόσο λαµβάνει καθηµερινά ψήφο εµπιστοσύνης από τους πο-
λίτες, από τους Έλληνες πολίτες που είδαν για πρώτη φορά τα
προηγούµενα τέσσερα χρόνια µια κυβέρνηση να προχωρά σε
πάνω από πενήντα µειώσεις φορολογικών επιβαρύνσεων, από
τους Έλληνες πολίτες που είδαν µια κυβέρνηση να στηρίζει
έµπρακτα νοικοκυριά και επιχειρήσεις στις αλυσιδωτές κρίσεις
που έπληξαν την παγκόσµια οικονοµία λόγω της πανδηµίας και
της ενεργειακής και πληθωριστικής κρίσης. Από τους Έλληνες
πολίτες που είδαν µια κυβέρνηση να ενισχύει την άµυνα της
χώρας, να ελέγχει την ανεξέλεγκτη και παράτυπη µετανάστευση
αλλά και έναν Πρωθυπουργό να χαράσσει µια εξωτερική πολιτική
εξωστρέφειας και αυτοπεποίθησης, ενισχύοντας τον διεθνή ρόλο
και τις συµµαχίες της χώρας. 

Τόσο στις 21 Μαΐου όσο και στις 25 Ιουνίου οι πολίτες επιβε-
βαίωσαν την εµπιστοσύνη τους στον Κυριάκο Μητσοτάκη και τη
Νέα Δηµοκρατία µε τρόπο εκκωφαντικό.

Στην πολιτική ιδιαίτερα βαρύνουσα σηµασία έχει το πεδίο της
οικονοµίας και της αξιοπιστίας. Και η Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη έχει αποδείξει ότι ξέρει να διατηρεί και να ενισχύει
το κεφάλαιο αξιοπιστίας που διαθέτει. Η ανάκτηση της επενδυτι-
κής βαθµίδας, για την οποία εργαστήκαµε σκληρά από την πρώτη
τετραετία διακυβέρνησης της χώρας, αποτελεί έναν απολύτως
ρεαλιστικό και επιτεύξιµο στόχο που θα ενισχύσει τις αναπτυξια-
κές προοπτικές της ελληνικής οικονοµίας και θα βάλει τη χώρα
σε µία νέα εποχή.

Στη νέα τετραετία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε βάση τις
προεκλογικές δεσµεύσεις της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσο-
τάκη περιλαµβάνονται µεταξύ άλλων και οι στόχοι για την περαι-
τέρω ενίσχυση της αναπτυξιακής διαδικασίας και του εισοδή-
µατος των πολιτών. Αναφέρω ενδεικτικά: Τη διατήρηση του υψη-
λού ρυθµού απορρόφησης ευρωπαϊκών πόρων από το Ταµείο
Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας, το ΕΣΠΑ και το Πρόγραµµα
Αγροτικής Ανάπτυξης, ώστε η χώρα µας να παραµείνει στις κο-
ρυφαίες χώρες απορρόφησης ευρωπαϊκών πόρων. Τη δυνατό-
τητα πρόσβασης σε 17 δισεκατοµµύρια ευρώ φθηνού δανεισµού
µε χαµηλότοκα επιτόκια για επενδύσεις «πράσινου» και ψηφιακού
µετασχηµατισµού µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης. Την αύξηση
των επενδύσεων κατά 70% έως το 2027 και τον διπλασιασµό των
δηµοσίων επενδύσεων έως το 2030. Την αύξηση των εξαγωγών
στο 60% του ΑΕΠ έως το 2027 και στο 70% έως το 2030 δίνοντας
έµφαση στις εξαγωγές προϊόντων και υπηρεσιών υψηλής τεχνο-
λογίας και στηρίζοντας τις επενδύσεις στην έρευνα και την και-
νοτοµία. Την αύξηση του µέσου µισθού πάνω από 25%, όπως και
την αύξηση του κατώτατου µισθού στα 950 ευρώ εντός τετραε-

τίας. Την αύξηση των µισθών των δηµοσίων υπαλλήλων και την
αναµόρφωση του µισθολογίου τους από την 1η Ιανουαρίου του
2024. Τη νέα αύξηση κατά 3,4% στις συντάξεις από την 1η Ιανουα-
ρίου του 2024. Τη µείωση της ανεργίας κάτω από το 10% το 2025
και κάτω από το 8% το 2027 µε τη δηµιουργία νέων και καλά αµει-
βόµενων θέσεων εργασίας.

Παράλληλα µε αυτούς τους στόχους, στις προγραµµατικές δε-
σµεύσεις της Κυβέρνησης περιλαµβάνονται και νέες παρεµβά-
σεις στην κατεύθυνση της φορολογικής αποκλιµάκωσης της
µείωσης των φόρων όπως: Η αύξηση από την 1η Ιανουαρίου του
2024 του αφορολόγητου ορίου κατά 1.000 ευρώ για τις οικογέ-
νειες που έχουν παιδιά. Η σταδιακή µείωση κατά 20% του τέλους
επιτηδεύµατος το 2025, κατά 30% το 2026 και η οριστική κατάρ-
γησή του έως το τέλος της τετραετίας µε ταυτόχρονη αύξηση
της φορολογικής συµµόρφωσης. Η σταδιακή µείωση κατά µία
ακόµα µονάδα των ασφαλιστικών εισφορών και του µη µισθολο-
γικού κόστους, γεγονός που µεταφράζεται σε λιγότερες εισφο-
ρές και µεγαλύτερο µισθό για όλους. Παράλληλα, έχει ήδη νοµο-
θετηθεί η παράταση της ισχύος του µειωµένου συντελεστή ΦΠΑ
13% µέχρι το τέλος του 2023 σε σειρά αγαθών και υπηρεσιών,
όπως στις µεταφορές προσώπων, στον καφέ, στην εστίαση, στα
µη αλκοολούχα ποτά, στο τουριστικό πακέτο. Επιπρόσθετα, έχει
ήδη παραταθεί µέχρι το τέλος του 2023 η ισχύς του υπερµει-
ωµένου συντελεστή ΦΠΑ 6% σε σειρά αγαθών που αφορούν τη
δηµόσια υγεία, στους απινιδωτές, στα εισιτήρια κινηµατογράφου.

Στο κέντρο του ενδιαφέροντος και της προσοχής της Κυβέρ-
νησης του Κυριάκου Μητσοτάκη τη νέα τετραετία βρίσκεται µε-
ταξύ άλλων η στήριξη και ισχυροποίηση του πρωτογενούς τοµέα
µε άµεσες προτεραιότητες: Την οριστική κατάργηση του τέλους
επιτηδεύµατος για τους κατά κύριο επάγγελµα αγρότες. Την αύ-
ξηση του αριθµού των κατ’ επάγγελµα νέων αγροτών κατά εξή-
ντα χιλιάδες µέχρι το 2027. Τα νέα µεγάλα αρδευτικά έργα σε
όλη τη χώρα και τον εκσυγχρονισµό των ΤΟΕΒ και ΓΟΕΒ, που θα
συµβάλουν στην άρδευση 1,3 εκατοµµυρίων στρεµµάτων και θα
ωφελήσουν πάνω από εκατό χιλιάδες αγρότες. Την επικαιροποί-
ηση του κανονισµού του ΕΛΓΑ µε στόχο τη δικαιότερη και ταχύ-
τερη καταβολή των αποζηµιώσεων. Ένα νέο θεσµικό πλαίσιο για
τα γεωργικά προϊόντα και τρόφιµα µε προστατευόµενες ονοµα-
σίες προέλευσης και προστατευόµενες γεωργικές ενδείξεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι πολίτες γνωρίζουν ότι η Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη τηρεί τις δεσµεύσεις της.
Γνωρίζουν, επίσης, ότι ο Πρωθυπουργός µας, ο Κυριάκος Μη-
τσοτάκης, είναι ο σύγχρονος πολιτικός ηγέτης που σχεδιάζει, ερ-
γάζεται και παράγει ορατά και µετρήσιµα αποτελέσµατα µε
άµεσα ωφελούµενους τους πολίτες.

Με την ισχυρή εντολή της πλειοψηφίας των Ελλήνων πολιτών
οι µεγάλες αλλαγές και µεταρρυθµίσεις αποτελούν µονόδροµο
για την ισχυροποίηση της αναπτυξιακής δυναµικής στην οποία
έχει ήδη εισέλθει η χώρα, µε την ισχυρή αυτή εντολή που έγινε
ψήφος εµπιστοσύνης προς την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσο-
τάκη. Και η εντολή αυτή µας δεσµεύει όλους.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εγώ σας ευχαρι-
στώ για την συνέπεια στο χρόνο. 

Τώρα τον λόγο έχει ο Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδος, ο κ. Μανώλης Συντυχάκης. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Σήµερα η εργατική τάξη µετράει έναν ακόµα νεκρό στα ναυ-

πηγεία της Ελευσίνας, ένα νέο προδιαγεγραµµένο έγκληµα,
όπως τα δεκάδες, τα εκατοντάδες θύµατα την ώρα της δουλειάς,
την ώρα της εργασίας. Ενώ έπρεπε να σχολάει στις τρεις το µε-
σηµέρι, η εργοδοσία τον κράτησε υπερωρία και στις 5 η ώρα το
απόγευµα άφησε την τελευταία του πνοή σε συνθήκες 37 βαθ-
µών θερµοκρασίας. Αυτή είναι η καπιταλιστική βαρβαρότητα
στον βωµό του καπιταλιστικού κέρδους. Αυτή τη βαρβαρότητα
στο βωµό του καπιταλιστικού κέρδους υπηρετούν και οι Προ-
γραµµατικές Δηλώσεις της Κυβέρνησης σε µια κοστολογηµένη
επίθεση σε βάρος του λαού µε νέα προνόµια για τους επιχειρη-
µατικούς οµίλους. Αποτελούν οι Προγραµµατικές Δηλώσεις τη
συνέχεια της πολιτικής των προηγούµενων κυβερνήσεων της
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Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ, του ΠΑΣΟΚ παλιότερα, που στο
σύνολό τους έχουν µετατρέψει τη χώρα σε απέραντη όαση των
επιχειρηµατικών οµίλων, των επενδυτών και σε λάκκο λεόντων
για τους εργαζόµενους. 

Το δίληµµα, λοιπόν, τα κέρδη των επιχειρηµατικών οµίλων ή οι
ζωές των εργατών, αποκτά όλο και µεγαλύτερη αξία σήµερα. Ο
λαός δεν µπορεί να αποδεχτεί αυτή την κανονικότητα ούτε την
κανονικότητα να πνίγεται τον χειµώνα από τις πληµµύρες και το
καλοκαίρι να καίγεται από τις πυρκαγιές, να γκρεµίζονται τα σπί-
τια από τους σεισµούς χωρίς κανένα σχέδιο αναστήλωσης, χωρίς
αποζηµίωση των ζηµιών που έχουν υποστεί, µε ανύπαρκτη χρη-
µατοδότηση για έργα και υποδοµές αντιπληµµυρικής, αντιπυρι-
κής, αντισεισµικής θωράκισης της χώρας. Δεν ευθύνονται για τα
δεκάδες θύµατα τα τελευταία χρόνια, ούτε η κακιά η ώρα ούτε
το κακό το ριζικό µας ούτε γενικά η κλιµατική αλλαγή, όπως µας
λέτε, για να δικαιολογήσετε τα αδικαιολόγητα. Πίσω από τη Μάν-
δρα, το Μάτι, την Εύβοια, τα Τέµπη, πίσω από τους αποχαρακτη-
ρισµό περιοχών «NATURA», τις καταπατήσεις ελεύθερων χώρων,
αιγιαλών, πίσω από την άναρχη δόµηση, τις νόµιµες αυθαίρετες
κατασκευές βρίσκεται o πραγµατικός ένοχος. Είναι η δίψα για το
καπιταλιστικό κέρδος. Η πολιτική της εµπορευµατοποίησης της
γης, του νερού, των παράκτιων περιοχών, οι φιλοµονοπωλιακές
στρατηγικές και οδηγίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης δεν επιτρέ-
πουν τον ολοκληρωµένο σχεδιασµό και την υλοποίηση αντιπυρι-
κής, αντισεισµικής και αντιπληµµυρικής προστασίας.

Μας είπε ο Πρωθυπουργός χθες για σωστή οργάνωση του πο-
λεοδοµικού Σωστή, όµως, για ποιον; Οι ελάχιστοι εναποµείναντες
ελεύθεροι χώροι αντιµετωπίζονται ως απόθεµα γης για τα επό-
µενα επενδυτικά σχέδια του κεφαλαίου και οδηγούν πρακτικά
στην εξαφάνισή τους. Αυτή η πολιτική, την οποία υπηρετούν όλες
οι κυβερνήσεις, είναι που οδηγεί σε µπαζωµένα ρέµατα, στην
άναρχη επέκταση των σχεδίων πόλης, στην τσιµεντοποίηση των
οικοπέδων. Αυτό το πλαίσιο είναι που, τελικά, καθορίζει το πώς
χτίζονται οι πόλεις, η ρυµοτοµία τους, ο τρόπος κατασκευής
τους.

Επίσης, το 80% των δηµοσίων κτηρίων, σχολείων, νοσοκοµείων
και άλλων δηµόσιων κτηρίων παραµένουν ανέλεγκτα, µε δεδο-
µένο ότι το 60% αυτών είναι κατασκευασµένα χωρίς καθόλου
αντισεισµικούς κανονισµούς ή µε τον αντισεισµικό κανονισµό του
1959. 

Οι σεισµοί σε Τουρκία, Συρία, στην Κρήτη, στη Σάµο, η σει-
σµική δραστηριότητα των τελευταίων χρόνων ενώ αναδεικνύουν
επιτακτικά την ανάγκη για µέτρα που να εξασφαλίζουν ασφαλείς
υποδοµές, που να προστατεύουν την ανθρώπινη ζωή, το κράτος
απουσιάζει συνειδητά από τον ολοκληρωµένο αντισεισµικό σχε-
διασµό. 

Πώς εξηγείται από τη µία αυτό το κράτος µε τόση ζέση να δη-
µιουργεί ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς, να προωθεί αντεργα-
τικούς νόµους, να χρηµατοδοτεί τους οµίλους µε δισεκατοµ-
µύρια ευρώ και να µην αντιµετωπίζει τις αρνητικές για τον λαό
επιπτώσεις των φυσικών φαινοµένων. Η εξήγηση είναι απλή: Δεν
µπορεί και δεν θέλει. Είναι στο DNA του καπιταλισµού η πολιτική
που βάζει στο ζύγι κόστους-οφέλους την ανθρώπινη ζωή. Μπορεί
ο Πρωθυπουργός να τάζει κοσµογονία ως προς τα µέσα στο Πυ-
ροσβεστικό Σώµα -αυτά που είπε σήµερα κατά την επίσκεψή του-
αλλά κουβέντα για την ολοκληρωµένη διαχείριση και προστασία
των δασών, των οικισµών από κάθε κίνδυνο που θα έδινε βάρος
στην πρόληψη, όπως προτείνει το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-
δας. Θα εξασφάλιζε την ενίσχυση των αρµόδιων υπηρεσιών σε
χρηµατοδότηση, προσωπικό, υποδοµές, σε στελέχωση των υπη-
ρεσιών πολιτικής προστασίας Πυροσβεστικής, της ΕΚΑΜ, της
Δασικής Υπηρεσίας, του Γεωδυναµικού Ινστιτούτου, των κτηρια-
κών υποδοµών και άλλων υπηρεσιών.

Αλήθεια, εσείς της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ, του ΣΥ-
ΡΙΖΑ που µιλάτε για χρυσή ευκαιρία του Ταµείου Ανάκαµψης, για
χρυσή ευκαιρία των χρηµατοδοτήσεων του ΕΣΠΑ, για χρήµα δη-
λαδή µε τη σέσουλα, µπορείτε να µας πείτε  τί προβλέπουν για
την προστασία της ανθρώπινης ζωής, για την οργάνωση της αντι-
πληµµυρικής, αντιπυρικής, αντισεισµικής θωράκισης της χώρας;
Απολύτως τίποτα. Και αυτό, γιατί οι κοινοτικοί πόροι πάντα –πριν,
τώρα- ήταν και είναι συνυφασµένοι µε τα κέρδη των επιχειρηµα-

τικών οµίλων και όχι µε την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών.
Χρήµα για την πράσινη ανάπτυξη σηµαίνει πανάκριβες επενδύ-
σεις ΑΠΕ ακόµη και σε περιοχές «NATURA» που αποχαρακτηρί-
στηκαν µε δικούς σας νόµους διαχρονικά. Σηµαίνει παχυλές
επενδύσεις στον τουρισµό για πεντάστερα ξενοδοχεία σε µεγά-
λες, ιδιωτικές επενδύσεις, όπως στο Ελληνικό, στην πρώην αµε-
ρικάνικη βάση Γουρνών στην Κρήτη µε καζίνο. Άλλες πολιτικές,
πολυτελείς δραστηριότητες, τη στιγµή που ξενοδοχοϋπάλληλοι
δουλεύουν ανασφάλιστοι όπως ο εικοσιδιάχρονος που εργαζό-
ταν ως βοηθός µάγειρας και κάηκε µε λάδι την ώρα της δουλειάς
και αντί να τον πάει η εργοδοσία στο νοσοκοµείο, τον έβαλε στο
ψυγείο µε τα κρέατα. Άλλη µία µορφή καπιταλιστικής βαρβαρό-
τητας και απανθρωπιάς αυτού του συστήµατος που υπηρετείτε.
Σηµαίνει ιδιωτικά µεγάλα έργα µε τα χρήµατα και τον ιδρώτα του
λαού µας, όπως ο Βόρειος Οδικός Άξονας στην Κρήτη, µε επι-
βολή διοδίων. Το νέο ιδιωτικό αεροδρόµιο στο Καστέλι που κα-
ταστρέφει περιοχές υψηλής παραγωγικότητας, έργα που από
ευχή θα γίνουν κατάρα για τους Κρητικούς. Είναι η πολιτική που
έχει ως κριτήριο το καπιταλιστικό κέρδος και όχι την προστασία
της ανθρώπινης ζωής, την οποία υλοποίησαν όλες οι µέχρι σή-
µερα κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ, του
ΠΑΣΟΚ, αυτή που θα συνεχίσει η παρούσα της Νέας Δηµοκρα-
τίας µε  τη συναίνεση εκ νέου του ΠΑΣΟΚ, του ΣΥΡΙΖΑ, των άλ-
λων κοµµάτων. Την ίδια τη λαϊκή πολιτική εφαρµόζουν και οι δη-
µοτικές, περιφερειακές αρχές, στην πλειονότητα ελεγχόµενες
από τα δικά σας κόµµατα, στη βάση ενός αντιδραστικού θεσµι-
κού πλαισίου, «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑΣ», «ΚΑΛΛΙΚΡΑΤΗΣ», «ΚΛΕΙΣΘΕ-
ΝΗΣ» διαχρονικά που νοµοθέτησαν οι δικές σας πάλι κυβερνή-
σεις και δεν τις εµπόδισε, ούτε η υποτιθέµενη κολοβή απλή ανα-
λογική του ΣΥΡΙΖΑ ούτε το πλειοψηφικό σύστηµα της Νέας Δη-
µοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ που εφαρµόζουν πολιτική φόρων,
ελαστικών εργασιακών σχέσεων, εµπορευµατοποίηση κοινωνι-
κών δοµών, αποδεχόµενες την περιστολή της κρατικής χρηµατο-
δότησης, τη διεύρυνση της ανταπόδοσης, ενώ στήριξαν το
αφήγηµα της χρεοκοπίας της χώρας, για να δουλέψουν συντε-
ταγµένα, τη χρεοκοπία δηλαδή των εργαζοµένων και του λαού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Συντυχάκη.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε.
Δεν θα σας ευχηθούµε καλή επιτυχία εµείς, όπως κάνουν οι

υπόλοιποι, ούτε θα σας δώσουµε περίοδο χάριτος ούτε αναµονή
ούτε εκατό πρώτες µέρες της νέας αντιλαϊκής κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας. Θα ασκήσουµε αυτό που λέγαµε και προ-
εκλογικά, αυτό που κάνουµε πάντα, µαχητική εργατική λαϊκή αντι-
πολίτευση. Εκεί θα επιστρέψει κάθε ψήφος στο ΚΚΕ. Εκεί µπο-
ρούν να βρουν πραγµατική αγωνιστική διέξοδο και ο λαός και η
νεολαία, δυναµώνοντας ακόµα περισσότερο το ρεύµα αµφισβή-
τησης της κυρίαρχης πολιτικής, της πολιτικής των δικών σας κοµ-
µάτων.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο

Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Ιωάννης Γιάτσιος.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΑΤΣΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Υπουρ-

γοί και Βουλευτές, αποτελεί εξαιρετική χαρά, τιµή και ευθύνη για
εµένα, το γεγονός ότι απευθύνοµαι σήµερα για πρώτη φορά στην
Εθνική Αντιπροσωπεία ως νεοεκλεγείς Βουλευτής του Νοµού
Γρεβενών. 

Η εντολή των Ελλήνων πολιτών στις εκλογές της 25ης Ιουνίου
ήταν βροντερή, ξεκάθαρη και εµφαντική. Συνεχίστε δυνατά, συ-
νεχίστε µπροστά, συνεχίστε αποτελεσµατικά!

Στον Νοµό Γρεβενών, τον οποίο έχω την τιµή και την ευθύνη
να εκπροσωπώ στο Κοινοβούλιο και θέλω µέσα από την καρδιά
µου να ευχαριστήσω τους συµπατριώτες µου γι’ αυτό, εντοπίζε-
ται και µάλιστα στον µέγιστο βαθµό ένα από τα εντονότερα προ-
βλήµατα και µία από τις µεγαλύτερες προκλήσεις που έχει να
αντιµετωπίσει η χώρα µας στο εγγύς µέλλον. Το πρόβληµα αυτό
δεν είναι άλλο από το δηµογραφικό.

Σύµφωνα µε τα στοιχεία της πρόσφατης απογραφής το ποσο-
στό µείωσης του πληθυσµού στο νοµό µας είναι της τάξης του
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16,1%, κάτι που δυστυχώς αποτελεί µια αρνητική πρωτιά για τον
τόπο µας. Προσοχή, όµως, δεν θα πρέπει να προσεγγίζουµε το
δηµογραφικό ως ένα πρόβληµα που αφορά µεµονωµένες περιο-
χές της πατρίδος µας, καθώς η συνολική µείωση του πληθυσµού
σε πανελλαδικό επίπεδο έφθασε το 3,1% δίνοντάς του πανελλή-
νια διάσταση.

Το δηµογραφικό είναι ένα σύνθετο, πολυεπίπεδο και πολυδιά-
στατο πρόβληµα µε δυσµενείς συνέπειες, τόσο στην κοινωνία
όσο και στην οικονοµία, το οποίο µπορεί να αντιµετωπιστεί µόνο
µέσω µιας εθνικής στρατηγικής. Μεταξύ άλλων το κυβερνητικό
πρόγραµµα περιλαµβάνει µια σειρά από µέτρα που φιλοδοξούν
να κτυπήσουν το δηµογραφικό στη ρίζα του. 

Απ’ αυτά ξεχωρίζω το πρόγραµµα δηµιουργίας δέκα χιλιάδων
νέων θέσεων εργασίας κάθε έτους για νέους έως είκοσι εννέα
ετών µε λίγη ή καθόλου εργασιακή εµπειρία, ώστε να σταµατήσει
η χαίνουσα πληγή της µετανάστευσης, τόσο της εσωτερικής, όσο
και της εξωτερικής. Την πρόσβαση σε φθηνό δανεισµό µε χαµηλά
επιτόκια, ώστε να µπορούν οι πολίτες να πραγµατοποιούν τα επι-
χειρηµατικά τους όνειρα στην περιοχή τους και να µειωθεί η
ανεργία. Τα νέα εµβληµατικά έργα υποδοµών από άκρη σε άκρη
της χώρας και πιο συγκεκριµένα τον αυτοκινητόδροµο Κεντρικής
Ελλάδας Ε65 που συνδέει την κεντρική Ελλάδα µε την κεντρική
Μακεδονία και τα Γρεβενά, ώστε ο τόπος µας να είναι πιο εύκολα
προσβάσιµος. Την ενεργή ενίσχυση της οικογενειακής πολιτικής
µε αύξηση του επιδόµατος µητρότητας στους ελεύθερους επαγ-
γελµατίες και τους αγρότες από τους τέσσερις στους εννέα
µήνες και στο ύψος του κατώτατου µισθού. Τη διάθεση 1,8 δισε-
κατοµµύριου ευρώ σε συνολικά εκατόν τριάντα επτά χιλιάδες
νέους δικαιούχους έως τριάντα εννέα ετών για τη νέα στεγαστική
πολιτική «ΣΠΙΤΙ ΜΟΥ» µε φθηνά στεγαστικά δάνεια. Την ανέ-
γερση δυόµισι χιλιάδων κοινωνικών κατοικιών, την ανακαίνιση
τεσσάρων χιλιάδων κενών κατοικιών ιδιοκτησίας δηµοσίου, οι
οποίες παραδίδονται µε εξαιρετικά ευνοϊκούς όρους σε δικαιού-
χους και µεταξύ άλλων αύξηση κατά πενήντα χιλιάδων θέσεων
για βρέφη και νήπια σε βρεφονηπιακούς σταθµούς.

Αφήνω για το τέλος τη µεγαλύτερη πρόκληση της παρούσας
Κυβέρνησης και προσωπικό στοίχηµα του Πρωθυπουργού µας,
Κυριάκου Μητσοτάκη, που δεν είναι άλλο από την ανασύσταση
του ΕΣΥ µε την ανακαίνιση και τον εκσυγχρονισµό ογδόντα νο-
σοκοµείων και εκατόν πενήντα έξι κέντρων ανά την επικράτεια,
έτσι ώστε ο κάθε Έλληνας πολίτης σε όποιο σηµείο της χώρας
και να βρίσκεται να αισθάνεται ασφαλής µε όλες τις αναγκαίες
υποδοµές υγείας και την απαραίτητη φροντίδα πάντα κοντά του.

Αν είναι κάτι για το οποίο διακρίνεται η ελληνική περιφέρεια
και στη δική µου περίπτωση ο Νοµός Γρεβενών, είναι αγροτική
παραγωγή και φυσική οµορφιά. Δεν θα υπερβάλω αν πω ότι η δυ-
τική Μακεδονία είναι ο τόπος όπου η φύση αγγίζει την ψυχή σου.
Η φύση µας είναι ο πλούτος µας και γι’ αυτό θα πρέπει να την
προστατεύουµε. Στη σύγχρονη εποχή καλούµαστε να λύσουµε
τη δύσκολη εξίσωση που περιλαµβάνει ενίσχυση της αγροτικής
παραγωγής, προβολή και εκµετάλλευση του φυσικού πλούτου
και ταυτόχρονα προστασία της φύσης. 

Σε αυτές τις προκλήσεις η Κυβέρνηση εγκύπτει εστιάζοντας
στην οριστική κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος για τους
κατά κύριο επάγγελµα αγρότες. Στην αύξηση των γεωργικών
εκτάσεων για παραγωγή βιολογικών προϊόντων από το 9,1% στο
16,4% το 2027. Στις δικαιότερες και ταχύτερες αποζηµιώσεις για
όλους τους δικαιούχους µε την επικαιροποίηση του κανονισµού
του ΕΛΓΑ. Στην επιστροφή του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο
ντίζελ για τους αγρότες. Τα νέα αρδευτικά έργα σε όλη την επι-
κράτεια θα αρδεύουν περισσότερα από 1,3 εκατοµµύρια στρέµ-
µατα και θα ωφελήσουν πάνω από εκατό χιλιάδες αγρότες. Με
την εφαρµογή των άνωθεν πολιτικών προβλέπουµε τη µεγέθυνση
του πρωτογενούς τοµέα παραγωγής και την αύξηση των κατ’
επάγγελµα νέων αγροτών κατά εξήντα χιλιάδες. 

Παράλληλα, για την προστασία και την ταυτόχρονη ανάδειξη
και αξιοποίηση του δασικού µας πλούτου η Κυβέρνηση προβλέ-
πει ένα εθνικό πρόγραµµα αναδασώσεων µε είκοσι εκατοµµύρια
δέντρα σε εκατόν εξήντα πέντε χιλιάδες στρέµµατα ως το 2025,
ενδυνάµωση της δασοπροστασίας µε διάνοιξη δασικών δρόµων,
αφαίρεση της καύσιµη ύλη από διακόσια εξήντα κρίσιµα δάση,

διάνοιξη και συντήρηση αντιπυρική ζωνών. Επίσης, πρόγραµµα
αστικών αναπλάσεων σε πάνω από εκατό δήµους, ώστε σταδιακά
να δηµιουργηθούν κλιµατικά ουδέτερες και βιώσιµες πόλεις. 

Πέραν του εκτεταµένου µεταρρυθµιστικού και εκσυγχρονιστι-
κού έργου, ακρογωνιαίος λίθος της Κυβέρνησης αποτελεί η ανα-
δόµηση της κοινωνικής συνοχής και η αποκατάσταση της εµπι-
στοσύνης στο κράτος και στους θεσµούς. Με την Κυβέρνηση Μη-
τσοτάκη οι καλύτερες µέρες για τα Γρεβενά, τη δυτική Μακεδο-
νία και ολόκληρη την Ελλάδα είναι µπροστά µας. Εύχοµαι καλή,
οµαλή και παραγωγική θητεία σε όλους.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εγώ σας ευχαριστώ
για την συνέπεια στον χρόνο. 

Τον λόγο τώρα έχει ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-
λιτικής, ο κ. Μιλτιάδης Βαρβιτσιώτης. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΩΤΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
η χώρα µας µπαίνει σε µία περίοδο πρωτοφανούς πολιτικής στα-
θερότητας και µία περίοδο στην οποία καλείται να ανταποκριθεί
σε ένα αιτούµενο της κοινωνίας και αυτό είναι να προχωρήσει,
να διακριθεί µέσα στο ευρωπαϊκό πλαίσιο, να καταστεί µία εξαι-
ρετικά ανταγωνιστική χώρα, µία χώρα που έχει να προσθέσει
στην Ευρώπη αλλά και στη γειτονιά της ασφάλεια, δηµιουργία
και πάνω απ’ όλα προοπτική για τους ίδιους τους πολίτες της.
Είναι µια περίοδος στην οποία µετά από µία µακρά προεκλογική
µάχη και έχοντας τεθεί µπροστά στον ελληνικό λαό όλα τα ζητή-
µατα και όλα τα διλήµµατα, όλες οι διαφορετικές προσεγγίσεις,
είναι µία µάχη όµως που θα γίνει µε επιχειρήµατα και θα αποδεί-
ξουµε την ορθότητα των επιχειρηµάτων µας µε σκληρή δουλειά. 

Για εµένα είναι πολύ µεγάλη τιµή να ηγούµαι ενός Υπουργείου,
που εποπτεύει ίσως κάτι που είναι σύµφυτο µε την ίδια την Ελ-
λάδα. Η ναυτιλία, οι ναυτικοί µας, οι θάλασσές µας αποτελούν
κοµµάτι του εθνικού µας DNA. Και όπως έχει δοξαστεί από τους
ποιητές µας η ελληνική ναυτοσύνη, µε τον Στρατή Μυριβήλη να
λέει ότι δεν υπάρχει θάλασσα του κόσµου που να µην έχει γνω-
ρίσει καρίνα ελληνικού καραβιού, είµαι βέβαιος ότι οι Έλληνες,
εµπιστευόµενοι έναν άξιο καπετάνιο όπως τον Κυριάκο Μητσο-
τάκη, για να προχωρήσει στις επόµενες φουρτούνες και θύελλες
που θα βρεθούν µπροστά µας, έχουν κάνει µια σωστή επιλογή.
Διότι όλο το προηγούµενο διάστηµα ζήσαµε µια περίοδο παρα-
τεταµένης κρίσης, πολλών και διαφορετικών κρίσεων, και η χώρα
µας όχι µόνο άντεξε αλλά διακρίθηκε µέσα από αυτές. Διακρί-
θηκε για τη σοβαρότητα, την υπευθυνότητα, την αποτελεσµατι-
κότητα και, πάνω απ’ όλα, διακρίθηκε, γιατί κανένας από τους
κεντρικούς στόχους που είχαµε θέσει το 2019 δεν βρέθηκε να
µην έχει ικανοποιηθεί: Ανάπτυξη, περισσότερες θέσεις εργασίας,
ασφάλεια, σιγουριά στα σύνορα και, βέβαια, µια ισχυρή ευρω-
παϊκή φωνή παράλληλα µε µια βαθιά µεταρρύθµιση του κράτους,
την οποία οφείλουµε πλέον να την προχωρήσουµε ακόµα πιο δυ-
ναµικά, ώστε να φέρει περισσότερα αποτελέσµατα στην οικονο-
µία, να φέρει µεγαλύτερα οφέλη στην κοινωνία. 

Για εµένα, η θάλασσα, το Υπουργείο Ναυτιλίας είναι ένα γνώ-
ριµο πεδίο, γιατί είχα την ευθύνη του σε µια άλλη περίοδο. Και,
βεβαίως, µπορώ να σας πω ότι αισθάνθηκα ιδιαίτερη συγκίνηση,
όταν ο Πρωθυπουργός µάς µοίρασε τους γνωστούς γαλάζιους
φακέλους µε τις κυβερνητικές υποχρεώσεις, διότι ακριβώς το
χρώµα αυτό ανταποκρίνεται και στο πεδίο της πολιτικής που κα-
λούµαστε εγώ και ο συνάδελφός µου Υφυπουργός, ο κ. Παππάς,
να εφαρµόσουµε.

Ξέρετε, η Ευρώπη είναι µια ήπειρος που βρέχεται από τη θά-
λασσα. Διακόσια πενήντα εκατοµµύρια Ευρωπαίοι πολίτες από
τα εξακόσια εκατοµµύρια των πολιτών που ζουν στις ακτές της
Ευρώπης ασχολούνται µε παράκτιες δραστηριότητες. Παράλ-
ληλα δε, η Ευρώπη για να µεγαλώνει, για να δηµιουργεί, για να
τρέφεται, για να καταναλώνει ενέργεια, χρησιµοποιεί τις θαλάσ-
σιες οδούς. 

Σήµερα, λοιπόν, η ελληνική ναυτιλία ξεπερνά το 50% της ευ-
ρωπαϊκής ναυτιλίας και έχει δείξει, ιδιαίτερα στην τελευταία ενερ-
γειακή κρίση, ότι µπορεί να δώσει απαντήσεις στα κεντρικά ζητή-
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µατα ενεργειακής ασφάλειας, όπως µε την παροχή φυσικού αε-
ρίου. 

Παράλληλα, όµως, η δικιά µας θάλασσα, η θάλασσα της Με-
σογείου, είναι µία θάλασσα, η οποία αποτελεί, όχι µόνο κοιτίδα
πολιτισµών και εµπορίου, αλλά αποτελεί ίσως τον πιο προνοµιακό
τόπο που µπορεί κανένας να φανταστεί να ζει στον πλανήτη, µε
ήπιες και εύκρατες κλιµατολογικές συνθήκες, µε έναν µεγάλο
ιστορικό πλούτο, µε απαράµιλλη οµορφιά και, βέβαια, µε ένα θα-
λάσσιο φυσικό περιβάλλον το οποίο οφείλουµε να προστα-
τεύουµε. Η θάλασσα της Μεσογείου δεν µπορεί σε καµµία περί-
πτωση να είναι µια θάλασσα στην οποία θα υψώνονται φράχτες,
αλλά θα πρέπει να είναι µια θάλασσα οµαλής, ήρεµης και ασφα-
λούς επικοινωνίας και συγκοινωνίας. Μια θάλασσα στην οποία ο
θαλάσσιος τουρισµός, οι συγκοινωνίες και η ανάπτυξη των πα-
ράκτιων δραστηριοτήτων θα πρέπει να γίνονται µε σεβασµό στο
περιβάλλον και, βέβαια, πάνω απ’ όλα, µε σεβασµό στον άν-
θρωπο. 

Η µεγαλύτερη πρόκληση που έχει να αντιµετωπίσει το Λιµενικό
Σώµα, το οποίο εποπτεύουµε, είναι ξεκάθαρα η µεγάλη πρό-
κληση του µεταναστευτικού. Έχουµε ζήσει διάφορες φάσεις σε
αυτή την ιστορία και σήµερα παραλαµβάνουµε το Υπουργείο
Ναυτιλίας σε µία φάση, όπου οι µεταναστευτικές ροές έχουν πε-
ριοριστεί σε πάρα πολύ µεγάλο βαθµό στη θάλασσα. Θέλουµε
να συνεχίσουµε να ασκούµε αυτό το οποίο ασκεί µε επάρκεια το
Λιµενικό Σώµα και µε αυτοθυσία οι άνδρες και οι γυναίκες που
το υπηρετούν, να προστατεύουν τα θαλάσσια σύνορα της Ευρώ-
πης και να σώζουν τις ζωές στη θάλασσα. 

Όπως και χθες ο Πρωθυπουργός ζήτησε από τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης να περιορίσουν την κριτική και να αυξήσουν τη
στήριξη στο ηθικό και στο έργο το οποίο παράγει το Λιµενικό
Σώµα, έτσι και εγώ σήµερα θα ζητήσω και από όλους τους συνα-
δέλφους να κάνουν το ίδιο και να µη δώσουµε λαβή σε αυτούς
οι οποίοι θέλουν να παρουσιάσουν µια ψεύτικη εικόνα αµαύρω-
σης του ηθικού, αλλά και του ανθρωπισµού που διακατέχει τα
στελέχη του Λιµενικού Σώµατος, που κάθε µέρα επιτελούν το κα-
θήκον τους στη θάλασσα του Αιγαίου, του Ιονίου ή του Κρητικού
Πελάγους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς θα είµαστε ανοιχτοί στον
διάλογο µε όλους τους φορείς µε σεβασµό και στους επιχειρη-
µατίες της θάλασσας και τους εργαζόµενους ναυτικούς, γιατί δεν
υπάρχει ελληνική ναυτιλία χωρίς Έλληνες ναυτικούς και δεν
υπάρχουν καράβια µε ελληνική σηµαία, αν δεν έχουν και ελληνική
παρουσία στο κατάστρωµα και στη γέφυρά του. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαι βέβαιος ότι το σχέδιό µας
µε τις προοπτικές και για το Υπουργείο αλλά και για την ελληνική
ναυτιλία είναι εξαιρετικά φιλόδοξο και είναι να µεγεθύνουµε τη
συµµετοχή της ελληνικής ναυτιλίας στο πλαίσιο της εθνικής οι-
κονοµίας. Δυστυχώς, καµµία, µα καµµία έρευνα δεν έχει αποδεί-
ξει ακριβώς πόσο πολύ εισφέρει η ελληνική ναυτιλία και οι
θαλάσσιες δραστηριότητες στο ελληνικό ΑΕΠ. Υπάρχουν εκτιµή-
σεις για 7,5%, υπάρχει ένα δεδοµένο ότι 24 δισεκατοµµύρια -πα-
ραπάνω από το 10%- είναι το συνάλλαγµα το οποίο εισρέει και,
βέβαια, πάρα πολλές από τις θαλάσσιες δραστηριότητες που
αφορούν την αλιεία, αφορούν τον θαλάσσιο τουρισµό, αφορούν
την κρουαζιέρα µπαίνουν σε άλλους διπλανούς λογαριασµούς,
παρ’ ότι χρησιµοποιούν υποδοµές, όπως τα λιµάνια µας, όπως
τις µαρίνες µας, τις οποίες και πλέον οριστικά εποπτεύει το
Υπουργείο Ναυτιλίας, µε απόφαση του Πρωθυπουργού, µετά τη
σύνθεση της νέας Κυβέρνησης. 

Άρα, για εµάς, είναι βασικός στόχος να προχωρήσουµε στην
ενσωµάτωση µεγαλύτερου ποσοστού στο ΑΕΠ και να µεγεθύ-
νουµε το ποσοστό που αναλογεί στη ναυτιλία. Θέλουµε να ανα-
µορφώσουµε το σύστηµα µέσα από το οποίο κυβερνώνται τα
λιµάνια µας, διαχειρίζονται τα λιµάνια µας. Έχουν γίνει προσπά-
θειες και για την αξιοποίηση και για την ιδιωτικοποίηση και για
την προσέλκυση ιδιωτικών επενδύσεων σε αυτά. Θέλουµε αυτό
να γίνει ακόµα πιο µοντέρνο, ακόµα πιο φιλόξενο για καινούργιες
επενδύσεις, ώστε τα λιµάνια, τα µεγάλα λιµάνια να καταστούν πε-
ριφερειακοί πόλοι ανάπτυξης. Και, βέβαια, θέλουµε να δηµιουρ-
γήσουµε προϋποθέσεις, ώστε αυτά που υστερούν να αποκτή-
σουν τον ρόλο που τους αξίζει. 

Θέλουµε να ενώσουµε περισσότερο την Ελλάδα. Έχουµε ένα
ευρύ δίκτυο ακτοπλοϊκών συγκοινωνιών και για εµάς, αυτές οι
ακτοπλοϊκές συγκοινωνίες είναι οι λεωφόροι ανάπτυξης των νη-
σιών µας και θέλουµε οι νησιώτες, που ξέρουµε τη δυσκολία της
συγκοινωνιακής αποµόνωσης που αντιµετωπίζουν, να µην αι-
σθανθούν καµµία στιγµή και σε κανένα νησί της Ελλάδος αποµο-
νωµένοι και ξεχασµένοι από το κέντρο. 

Όµως, έχουµε και στόχους που έχουν να κάνουν µε την ηλε-
κτρονική επιτήρηση των θαλασσίων συνόρων µας, έχουν να κά-
νουν µε την αναβάθµιση του ακτοπλοϊκού στόλου, ο οποίος
πρέπει να µπει στη νέα «πράσινη» εποχή και βέβαια, έχουν να κά-
νουν µε την ενεργειακή και υδροδοτική επάρκεια των νησιών µας,
πράγµα το οποίο είναι ακόµα το 2023 ζητούµενο. 

Δεν θέλω να κουράσω, κύριε Πρόεδρε. Θέλω να σας πω, όµως,
ότι για εµάς µέληµα είναι να φέρουµε περισσότερους νέους στο
ναυτικό επάγγελµα, να τους δείξουµε την οδό της θάλασσας, να
κάνουµε τη ναυτική µας εκπαίδευση πιο ανταγωνιστική, να µην
βλέπουµε διαφηµίσεις σε τηλεοράσεις για ναυτικές σχολές τρί-
των χωρών, ιδιαίτερα στα νέα παιδιά, που τώρα θα βγουν και
µπαίνουν στα πανεπιστήµια και αισθάνονται ότι µπορεί να έχουν
αποκλειστεί από την τριτοβάθµια εκπαίδευση και, βέβαια, να κρα-
τήσουµε αυτούς που έχουν επιλέξει να είναι στη θάλασσα. 

Τελειώνω, θέλοντας να κάνω µια έκκληση για κάτι το οποίο
προσωπικά µε απασχόλησε, διαβάζοντας χθες τα δελτία Τύπου
του Λιµενικού Σώµατος. Χθες µόνο είχαµε έξι ανθρώπους, ως επί
το πλείστον µεγάλης ηλικίας, που έχασαν τη ζωή τους στη θά-
λασσα. Η καλοκαιρινή περίοδος είναι µία περίοδος, για την οποία
θέλω να συστήσω και από αυτό το Βήµα προσοχή στους συµπο-
λίτες µας. Προσοχή! Είναι αµαρτία τριακόσιοι πενήντα άνθρωποι
περίπου τον χρόνο να πνίγονται στη θάλασσά µας, ως επί το πλεί-
στον άνθρωποι µεγάλης ηλικίας, οι οποίοι υπερεκτιµούν τις δυ-
νατότητές τους. Και είναι ένα κοινωνικό ζήτηµα και για εµένα και
για την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου να προστατεύσουµε
όσες περισσότερες ζωές µπορούµε. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι για εµάς είναι τιµή να
υπηρετήσουµε τη µεγαλύτερη ναυτιλία του κόσµου, να υπηρετή-
σουµε ίσως το πιο αποτελεσµατικό Λιµενικό Σώµα του κόσµου
και να υπηρετήσουµε τις προσδοκίες των Ελλήνων νησιωτών και
των Ελλήνων που ασχολούνται µε τη θάλασσα, ώστε να έχουν
στο πλευρό τους µια διοικητική υποστήριξη, για να ανοίξουν, όχι
τα φτερά τους, αλλά για να βιράρουν τις άγκυρές τους. 

Εγώ θέλω µε αυτές τις σκέψεις να ζητήσω, µε τη σειρά µου,
από την Εθνική Αντιπροσωπεία ψήφο εµπιστοσύνης στον καπε-
τάνιο Κυριάκο Μητσοτάκη και στην Κυβέρνησή του.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον

κύριο Υπουργό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο,

παρακαλώ;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχετε τον λόγο ως

Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος για µια µικρή παρέµβαση.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΝΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κύριε Βαρβιτσιώτη, ως

πρώην πλοίαρχος του Εµπορικού Ναυτικού, έχω να σηµειώσω
κάτι σε αυτά που είπατε. 

Μιλάτε για τον Έλληνα ναυτικό και τον Έλληνα αξιωµατικό και
ειδικά τον ποντοπόρο, όπως ήµουν κι εγώ, αυτόν που πηγαίνει
σε όλο τον κόσµο και όχι τους ακτοπλόους εδώ, που και αυτοί
συνάδελφοι είναι.

Θα σας πω ότι υπάρχει µια µεγάλη µερίδα ποντοπόρων συνα-
δέλφων µου, οι οποίοι έχουν ένα τεράστιο πρόβληµα, το οποίο
πρέπει να γνωρίζετε και το οποίο λέγεται αλλαγή των διπλωµά-
των σε Manila. Νοµίζω ότι γνωρίζετε το θέµα της αλλαγής των
διπλωµάτων, των certificates ναυσιπλοΐας σε Manila. 

Εάν δεν το γνωρίζετε, ήταν ένα σεµινάριο δύο ηµερών που είχε
γίνει το 2019, το οποίο µετέτρεπε τα διπλώµατα που είχαµε όλοι
που είχαµε τελειώσει σχολές, που ταξιδέψαµε και  φάγαµε τη ζωή
µας στη θάλασσα σε Manila. Όσοι δεν το πέρασαν επειδή ταξί-
δευαν, έχασαν τη δυνατότητα να εξασκούν το επάγγελµα. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ είχε υποσχεθεί τότε ότι θα το αλλάξει και θα τους
κάνει όσους έλειπαν λόγω ταξιδίου να περάσουν αυτό το διήµερο
στο ΚΕΣΕΝ. Δυστυχώς, πάρα πολλοί δεν µπόρεσαν, έλειπαν.
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Προσπαθούν δικαστικά τέσσερα χρόνια τώρα. Η Νέα Δηµοκρατία
απέσυρε το νοµοσχέδιο. Εάν ρωτήσετε τον προκάτοχό σας, θα
το δείτε.

Πάρα πολλοί -φίλοι, πρώην συνάδελφοι - µε καλούν και µου
λένε αν µπορώ να έχω µια φωνή στο Κοινοβούλιο να πω και για
αυτό το θέµα. Το έφερε η ευκαιρία και σας άκουσα. Νοµίζω θα
κάνετε καλό σε πολύ κόσµο. Δεν ζητάνε χάρη. Δεν µπορεί να
χάνει ένας καπετάνιος ή ένας µηχανικός το δίπλωµά του που
σπούδασε στον Ασπρόπυργο, όπως εγώ, ή σε άλλες σχολές, να
έχει ταξιδέψει είκοσι-τριάντα χρόνια και να µην µπορεί να ταξι-
δέψει πλέον επειδή δεν είναι Manila το δίπλωµα.

Τα διπλώµατα αυτά είναι από τη Σύµβαση της Manila, που
έπρεπε να γίνει ένα επιπλέον σεµινάριο, ώστε να µεταµορφωθούν
σε Manila. Αν ρωτήσετε, θα µάθετε. 

Πρέπει να τους δώσετε την ευκαιρία να το περάσουν -ένα διή-
µερο είναι- ώστε να µπορέσει να γίνει ένα update µε µια διαδικα-
σία, η οποία είναι δεκάωρη. Δεν είναι τίποτα. Δεν αλλάζει η γνώση
τους. Και αν µιλήσουµε σήµερα για εκπαίδευση, εµείς µπορούµε
να βγάλουµε πορεία και ευθεία θέσεων µε τα αστέρια, τον ήλιο.
Οι σηµερινοί νέοι δεν µπορούν να το κάνουν. Βασίζονται στα
GPS. Μιλάµε για ναυτικούς που έχουν φάει τη ζωή τους στις θά-
λασσες. Πρέπει να τους βοηθήσετε. Αυτό είναι και δεν έχω να πω
κάτι άλλο σε αυτό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, θέ-
λετε να απαντήσετε;

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής): Ναι, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-
τικής Πολιτικής): Κατ’ αρχάς, σας ευχαριστώ, κύριε συνάδελφε,
για την παρατήρηση. 

Δεύτερον, χαίροµαι που υπάρχει κάποιος ναυτικός µέσα στην
Αίθουσα και είµαι σίγουρος ότι η εµπειρία σας θα µορφώνει και
την υπόλοιπη Αίθουσα και ενδεχοµένως και εµάς σε πράγµατα
τα οποία δεν έχουν υποπέσει στην αντίληψή µας. 

Χθες είχα µια συνάντηση µε την ΠΝΟ. Δεν µου ετέθη το ζή-
τηµα. Αυτό όµως που µου ετέθη και είναι από τις απόλυτες προ-
τεραιότητες είναι ο εξορθολογισµός της λειτουργίας του ΚΕΣΕΝ,
ώστε οι εκπαιδεύσεις στο Κέντρο Επιµόρφωσης Σχολών Εµπορι-
κού Ναυτικού, όπως είναι το ακρωνύµιο, να γίνονται προγραµµα-
τισµένα, µε ηλεκτρονικό τρόπο, για να µην υπάρχουν αυτές οι
καθυστερήσεις και, βεβαίως, σε βάθος δύο και τριών ετών, ώστε
να είναι προγραµµατισµένη η ζωή των ναυτικών µας και η εξέλιξή
τους.

Θα το εξετάσω και µε πολύ µεγάλη χαρά να ανταποκριθούµε
στο δίκαιο του αιτήµατος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό. 

Καλώ στο Βήµα τον Βουλευτή του κόµµατος Σπαρτιάτες κ.
Κωνσταντίνο Φλώρο για επτά λεπτά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΦΛΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι Βουλευτές, έχοντας λίγες µέρες εδώ

µέσα έχω θυµηθεί ακριβώς για ποιον λόγο ξεκίνησα να ασχολού-
µαι µε την πολιτική και πραγµατικά δεν το µετανιώνω. Και όποτε
βλέπω νέους έξω, ειδικά τους εθνικά σκεπτόµενους, προσπαθώ
να τους γαλουχήσω κι αυτούς στην ιδέα του εθνικισµού, καθώς
εθνικισµός για εµάς δεν είναι απλά µια ιδεολογία αλλά είναι και
ένας τρόπος ζωής. 

Πάµε, λοιπόν, λίγους µήνες πίσω, όταν πρώτο θέµα στα δελτία
ειδήσεων ήταν οι νόµοι και οι τροπολογίες που είχαν στόχο τον
κ. Ηλία Κασιδιάρη. Τότε είχα παρέµβει σε µία πολιτική εκδήλωση
που συµµετείχε ο κ. Καµίνης του ΠΑΣΟΚ, η κ. Αχτσιόγλου του
ΣΥΡΙΖΑ και ήταν και η κ. Κεφαλογιάννη από τη Νέα Δηµοκρατία.
Είχα τονίσει τότε στους εκπροσώπους των κοµµάτων ότι οι νόµοι
που ψηφίζουν πρέπει να είναι πάντα σύµφωνοι µε το Σύνταγµα,
όπως επίσης πρέπει να σέβονται την ελεύθερη βούληση του Έλ-
ληνα πολίτη, για να ψηφίζει ό,τι ακριβώς τον εκφράζει. Έπειτα
από όλα όσα ανέφερα, δέχτηκα λεκτική επίθεση και ουσιαστικά
µου αφαίρεσαν τον λόγο. 

Αποδείχθηκαν, λοιπόν, από όλο αυτό, δύο πράγµατα. Πρώτον,

είναι ότι το πολιτικό σύστηµα δεν σέβεται τους Έλληνες πολίτες
που έχουν διαφορετική άποψη και εκπροσωπούν τις εθνικές
ιδέες και, δεύτερον, ότι οι εθνικές ιδέες δεν µπορούν να απαγο-
ρευτούν µε κανένα νόµο και καµµία τροπολογία. Αντιθέτως, γί-
νονται ακόµα πιο ισχυρές και είµαι βέβαιος πως σύντοµα θα
κυριαρχήσουν και θα οδηγήσουν στην ακµή και αναγέννηση του
Ελληνισµού. 

Στη σηµερινή µου τοποθέτηση θα αναφερθώ στα πιο καίρια ζη-
τήµατα που αφορούν την ελληνική οικονοµία και σκοπίµως απο-
σιωπώνται από τα µέσα ενηµέρωσης. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µέσα σε µία µόνο τετρα-
ετία εκτίναξε το δηµόσιο χρέος της χώρας σε τροµακτικά ύψη
πάνω από 400 δισεκατοµµύρια ευρώ και υπενθυµίζω ότι µας βά-
λατε στα µνηµόνια µε πολύ χαµηλότερο χρέος. Επί µία και πλέον
δεκαετία αφαιµάξατε την πλειοψηφία του ελληνικού λαού µε αι-
µατηρές περικοπές, εκποιήσατε το σύνολο της δηµόσιας περι-
ουσίας και τελικά, αντί να διευθετήσετε το δηµόσιο χρέος, το
πολλαπλασιάσατε και ακόµα αυξάνεται. Η πολιτική σας περιλαµ-
βάνει αλόγιστες σπατάλες µε στόχο τον πλουτισµό προσκείµενων
στην κυβέρνηση επιχειρηµατιών. 

Ταυτόχρονα, οι παραγωγικές δοµές της χώρας συρρικνώνο-
νται ή ακόµα και καταστρέφονται. Η περιβόητη ανάπτυξη, που
την διαφηµίζετε ως δήθεν αντίβαρο στην εκτίναξη του χρέους,
είναι µια απάτη. Θυµίζει τα έργα και τις ηµέρες των καταστροφι-
κών κυβερνήσεων Σηµίτη και Καραµανλή, όταν βάφτιζαν «ανά-
πτυξη» τα περιβόητα ολυµπιακά έργα, τα οποία µας έφεραν τα
επαχθή µνηµόνια. Έτσι και σήµερα, λοιπόν, γεµίσατε την επικρά-
τεια µε άχρηστες ανεµογεννήτριες, εκποιήσατε τη ΔΕΗ για να
πλουτίζουν οι κολλητοί σας πάροχοι ενέργειας και ετοιµάζεστε
για τα νέα πακέτα του περιβόητου Ταµείου Ανάκαµψης. 

Το κόµµα Σπαρτιάτες θα σας επιβλέπει και θα ελέγχει αυστηρά
κάθε σύµβαση, κάθε ανάθεση έργου και θα παρατηρεί εξονυχι-
στικά το πού πιστώνεται ακόµα και το τελευταίο έργο. Δεν θα επι-
τρέψουµε να επαναληφθεί ποτέ ανάλογο όργιο µε αυτό των
απευθείας αναθέσεων που διέλυσαν τα δηµόσια ταµεία και κα-
τασπατάλησαν την περιουσία του ελληνικού λαού. Όσοι πι-
στεύουν ότι θα κάνουµε αντιπολίτευση µε φωνές έκαναν µέγα
λάθος. Θα σας ταράξουµε στη νοµιµότητα και θα διεκδικήσουµε
απόλυτη διαφάνεια στα οικονοµικά του δηµοσίου και των µεγά-
λων ιδιωτών εργολάβων προς όφελος των Ελλήνων. 

Κλείνοντας, ακούσαµε από ΠΑΣΟΚ και ΣΥΡΙΖΑ κυρίως πως θα
ασκήσουν ισχυρή αντιπολίτευση στη Νέα Δηµοκρατία. Πώς θα
ασκηθεί αυτή η αντιπολίτευση, όταν οι ίδιοι εξυπηρετείτε την ίδια
ατζέντα και το ίδιο πρόγραµµα; Άλλωστε υπάρχει και ωµή παρα-
δοχή, αν δεν κάνω λάθος, από τον κ. Χρυσοχοΐδη περίπου δύο
µέρες πριν τις πρώτες εκλογές της 21ης Μαΐου όπου είπε αυτο-
λεξεί -διορθώστε µε, αν κάνω κάπου λάθος- πως Νέα Δηµοκρατία
και ΠΑΣΟΚ -εγώ θα προσθέσω και τον ΣΥΡΙΖΑ- δεν έχουν καµµία
ουσιαστική διαφορά. 

Ακούσαµε, επίσης, και τον κ. Βελόπουλο, ο οποίος είπε για τα
Τέµπη ότι θα το πάει µέχρι τέλους το όλο θέµα και πολύ καλά θα
κάνει. Εµείς είµαστε µαζί του σε αυτό. Όµως, λέει ότι θα το πάει
µέχρι τέλους επειδή έχασε έναν φίλο τριάντα ετών. Αυτό το είπε
περίπου τέσσερις φορές χθες. 

Εµείς θα το πάµε µέχρι τέλους όχι γιατί χάσαµε απλά έναν φίλο
-όλοι χάσαµε δυστυχώς έναν φίλο- αλλά γιατί χάσαµε πενήντα
επτά νέες ψυχές, οι οποίες ψυχές είναι ακόµα περισσότερες γιατί
δεν τους γνωρίζουµε, δεν είναι µόνο πενήντα επτά οι ψυχές. Θα
το πάµε, λοιπόν, και εµείς µέχρι τέλους, καθώς τέτοια εγκλήµατα
δεν πρέπει επ’ ουδενί να επαναληφθούν. 

Ακούσαµε, επίσης, και από όλα τα κόµµατα -άλλα προεκλο-
γικά, αλλά και µετεκλογικά- να µας χαρακτηρίζουν φασίστες και
νεοναζί. Αρχικά, είστε οι πλέον ακατάλληλοι για να προσδιορί-
σετε το τι πιστεύει και τι πρεσβεύει ο καθένας. Όσοι, λοιπόν, επι-
µένουν σε αυτούς τους χαρακτηρισµούς απέναντί µας και δεν
αντέχουν ούτε να µας βλέπουν. να σας θυµίσω πως η Αίθουσα
εδώ µέσα έχει µία, δυο, τρεις πόρτες, µπορείτε να αποχωρήσετε
-άλλωστε από εδώ η Αντιπολίτευση λιγοστεύετε σιγά σιγά, οι
έδρες καλύπτονται επιτέλους από υγιείς, πατριωτικές, συντηρη-
τικές και εθνικιστικές φωνές- όπως πολύ εύστοχα το ανέφερε και
χθες ο κ. Τσακαλώτος.
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Επίσης, θέλω να πω ότι εµείς µιλάµε για εθνικισµό και όχι για
σωβινισµό, όπως εσείς προσπαθείτε να περάσετε ότι είναι ο εθνι-
κισµός, µάταια πάντα. Και να θυµίσω επίσης εδώ στους συναδέλ-
φους του ΠΑΣΟΚ πως τον εθνικισµό τον πίστευε και τον υπηρε-
τούσε ο πρώην Πρόεδρος της Δηµοκρατίας Χρήστος Σαρτζετά-
κης. Αν δεν κάνω λάθος, ήταν το 1985 Πρόεδρος της Δηµοκρα-
τίας επί κυβέρνησης Παπανδρέου και ΠΑΣΟΚ. 

Ας αφήσουµε, λοιπόν, πίσω το εγώ και τη δηµιουργία εντυπώ-
σεων και επιτέλους ας λειτουργήσουµε προς όφελος για το συµ-
φέρον της Ελλάδας και του ελληνικού λαού. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Σπαρτιατών)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλώ στο Βήµα τώρα
τον Βουλευτή της Ελληνικής Λύσης κ. Παύλο Σαράκη. 

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις Προ-
γραµµατικές Δηλώσεις του Πρωθυπουργού και της Κυβέρνησης
διαµέσου του Υπουργού Δικαιοσύνης αναφέρθηκαν στη δικαιο-
σύνη ο Πρωθυπουργός µόνο µε δύο γραµµές στις Προγραµµα-
τικές του Δηλώσεις, ενώ ο Υπουργός Δικαιοσύνης ήταν περισ-
σότερο διεξοδικός. 

Η δικαιοσύνη είναι πυλώνας της οικονοµικής ανάπτυξης και
της κοινωνικής ευηµερίας. Η δικαιοσύνη στην πατρίδα µας τα τε-
λευταία χρόνια βρίσκεται σε φθίνουσα πορεία. Το κράτος δικαίου
έχει πληγεί ανεπανόρθωτα. Ζούµε σε µια δικαιοσύνη όπου ως θε-
σµός συστηµατικά και µεθοδικά απαξιώνεται, µια δικαιοσύνη που
φθίνει ποιοτικά, λειτουργικά και δοµικά. Έχει απολέσει πλέον την
εµπιστοσύνη της ελληνικής κοινωνίας. Δεν εµπνέει ακόµα και
τους ίδιους τους λειτουργούς της, αυτούς που την υπηρετούν,
τους δικαστές και τους δικηγόρους. 

Είναι πλέον κανόνας η αρνησιδικία και η αυθαιρεσία. Η δικαιο-
σύνη απονέµεται σε τριτοκοσµικές συνθήκες. Τα δικαστήρια της
χώρας µας βρίσκονται σε άθλιες συνθήκες. Εάν κάποιος έχει επι-
σκεφθεί τα δικαστήρια του Πειραιά ή της Χίου, πραγµατικά θα
σοκαριστεί και ειδικότερα εάν έχει επισκεφθεί τα δικαστήρια στην
Ευρώπη. Εκεί µιλάµε ότι υπάρχει συγκεκριµένη αισθητική που
εµπνέει σεβασµό και κύρος, ενώ στην πατρίδα µας λειτουργούν
τα δικαστήρια χωρίς δικαστικές αίθουσες λειτουργικές, χωρίς
κλιµατισµό, χωρίς φωτισµό, χωρίς -αν θέλετε- ευπρεπείς υγει-
ονοµικούς χώρους. 

Και αναρωτιέµαι γιατί πράγµατι συµβαίνει αυτό, ποιος θέλει
απαξιωµένη τη δικαιοσύνη. Διότι για τα κτήρια έχει καθιερωθεί
εδώ και δεκαετίες ένα τέλος, το περιβόητο µεγαρόσηµο. Είναι
αυτό που πληρώνει κάθε διάδικος για να πηγαίνει στη δηµιουρ-
γία, στο κτίσιµο και στη συντήρηση των δικαστικών κτηρίων. Ό-
µως, κανείς -όποιον κι αν έχω ρωτήσει- δεν γνωρίζει πού καταλή-
γουν αυτά τα ποσά και δυστυχώς, απουσιάζει ο κ. Φλωρίδης για
να µας δώσει µία υπεύθυνη απάντηση, ούτε εξάλλου κανείς γνω-
ρίζει πού πηγαίνουν όλες αυτές οι εισπράξεις καθηµερινά από τη
µετατροπή των ποινών σε χρηµατικές ποινές που εισπράττονται
από το ελληνικό κράτος.

Η δικαιοσύνη είναι µια συνταγµατικά ανεξάρτητη εξουσία που
στην πραγµατικότητα, όµως, χειραγωγείται από την εκτελεστική
εξουσία και αλλοιώνεται από τη νοµοθετική. Η εκτελεστική εξου-
σία επιλέγει και διορίζει την ηγεσία. Αυτό θα πρέπει να αλλάξει.
Θα πρέπει να αφήσουµε πράγµατι ελεύθερο στους δικαστές, να
κατοχυρώσουµε την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης και δεν θα
πρέπει να επιλέγεται από την πολιτική ηγεσία, αλλά από ένα συµ-
βούλιο σοφών όπου θα είναι και θα συµµετέχουν και δικαστές και
δικηγόροι και πανεπιστηµιακοί, ώστε να µπορέσουµε πράγµατι
να έχουµε µία ηγεσία η οποία θα είναι αξιοκρατική και θα κατο-
χυρώνει την ανεξαρτησία της και την ελευθερία των δικαστών.

Γιατί τι κάνει σήµερα η εκτελεστική εξουσία; Τους υπάκουους
δικαστές τούς επιβραβεύει -πώς;- διορίζοντάς τους στις ανεξάρ-
τητες αρχές και γι’ αυτό και ακριβώς έχουν ακόµα ένα κίνητρο,
γι’ αυτό είναι και υπάκουοι, γι’ αυτό και χειραγωγούνται. Και το
βλέπουµε ως ανταµοιβή να διορίζονται στις ανεξάρτητες αρχές
και το είδαµε πρόσφατα µετά την καταγγελία του αντιπροέδρου
του Αρείου Πάγου ότι κάποιοι από την εκτελεστική εξουσία τού
προσέφεραν θέση σε µία ανεξάρτητη αρχή.

Έπειτα τι κάνει η νοµοθετική εξουσία; Αλλοιώνει. Πώς αλλοι-
ώνει; Με τη νοµοθέτηση. Έρχεται και κάνει το κακούργηµα πληµ-

µέληµα, µετά το πληµµέληµα κακούργηµα, για να µπορέσει να
επιτύχει την απαλλαγή δραστών του «λευκού κολάρου». Και τι
άλλο έχουν κάνει; Έχουν θεσπίσει το ακαταδίωκτο και την ασυ-
λία.

Αξιότιµοι κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ποτέ δυνατόν να
υπάρχουν συµπολίτες µας οι οποίοι είναι υπεράνω του νόµου;
Είναι ποτέ δυνατόν το ελληνικό Κοινοβούλιο να θεσπίζει ακατα-
δίωκτο και ασυλία; Γιατί να συµβαίνει αυτό; Γιατί είδαµε σε ένα
µεγάλο σκάνδαλο διαφθοράς, όπως ήταν η «SIEMENS» που τα-
λάνισε την ελληνική κοινωνία, µετά από πολλά χρόνια να έχουµε
την απαλλαγή λόγω παραγραφής. Αυτή δεν είναι η δικαιοσύνη
την οποία θέλουµε. Γιατί είναι µία δικαιοσύνη η οποία έχει παθο-
γένειες.

Και µέσα σε αυτό το σύντοµο χρονικό διάστηµα θα ήθελα να
σας αναφέρω µερικές: Για παράδειγµα, η Εθνική Σχολή Δικα-
στών. Τι δηµιουργεί η Εθνική Σχολή Δικαστών; Καλούς δικαστές
ή δηµιουργεί µία κάστα; Ποιοι διεξάγουν τις εξετάσεις; Οι δικα-
στές. Τι λένε οι στατιστικές; Ποια είναι η πλειοψηφία των επιτυ-
χόντων; Οι γιοι των δικαστών, οι συγγενείς των δικαστών. Έτσι
δηµιουργείται µία κάστα µε µία νοοτροπία που δεν προάγει το
κράτος δικαίου, µε µία νοοτροπία που εµείς οι µαχόµενοι δικη-
γόροι την αντιµετωπίζουµε κάθε µέρα στα δικαστήρια. Θα πρέ-
πει, λοιπόν, να θεσπιστεί αδιάβλητο σύστηµα εξετάσεων, αντί-
στοιχο µε τις πανελλήνιες, όπου τα θέµατα θα τα βάζουν άλλοι,
πανεπιστηµιακοί, ειδικοί εκπρόσωποι των δικηγόρων και των δι-
καστών, αλλά να είναι, όµως, αδιάβλητες.

Έπειτα, τι συµβαίνει µε αυτή τη θέσπιση να υπάρχουν εκλογές
για την ανάδειξη της ηγεσίας στην εισαγγελία και στα πρωτοδι-
κεία και στα εφετεία; Να έχουµε εκλογές, να δηµιουργούνται
φράξιες. Είναι ποτέ δυνατόν να λειτουργεί η δικαιοσύνη, ο χώρος
της δικαιοσύνης, όταν υπάρχουν εκλογές για την ανάδειξη της
ηγεσίας; Άρα καλλιεργούνται σχέσεις µεταξύ αυτών και άρα, δεν
µπορεί να υπάρξει αντικειµενικότητα.

Τι άλλο θα πρέπει να κάνουµε; Θα πρέπει να διασφαλίσουµε
την εγγύηση της ασφάλειας δικαίου. Πώς γίνεται αυτό; Με την
πολυµελή σύνθεση των δικαστηρίων. Κάποτε, όταν ήµουν νέος
δικηγόρος, ο πρώτος βαθµός αποτελούταν από πέντε δικαστές
και ο δεύτερος βαθµός από επτά δικαστές. Πού µας οδήγησε η
οικονοµική χρεοκοπία; Να δικάζονται τα κακουργήµατα από έναν
δικαστή, ένας δικαστής να αποφασίζει για την τύχη ενός ανθρώ-
που για κακούργηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου λίγο χρόνο ακόµα και θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε.
Και ποιοι αντέδρασαν; Ποιοι δεν ήθελαν να επανέλθουµε, όταν

φύγαµε από τη χρεοκοπία; Οι ίδιοι οι δικαστές, γιατί αντί να έχουν
την αίσθηση του καθήκοντος, αντί να αισθάνονται κρατικοί λει-
τουργοί, έχουν δηµοσιοϋπαλληλική νοοτροπία. Δεν ήθελαν να
είναι πολλοί δικαστές πάνω στην έδρα, για να µην έχουν µεγάλο
ωράριο. Άρα, λοιπόν, θα πρέπει να αλλάξουµε τη νοοτροπία
τους.

Και ποια είναι τα µέτρα; Και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε.
Πρέπει να αναβαθµίσουµε την αισθητική και τη λειτουργικότητα
των δικαστικών µεγάρων, να προχωρήσουµε σε προσλήψεις δι-
καστών και δικαστικών γραµµατέων, να έχουµε υψηλή τεχνολο-
γία µέσα στα δικαστήρια. Και επιτέλους, για να υπάρξει σε-
βασµός και κύρος της δικαιοσύνης, θα πρέπει να καθιερωθεί η
τήβεννος σε όλους τους βαθµούς της δικαιοσύνης. Τήβεννο φέ-
ρουν σε όλα τα δικαστήρια της Ευρώπης, σε όλη την πολιτισµένη
Ευρώπη οι δικαστές. Μόνο στη χώρα µας δεν έχει τήβεννο ο δι-
καστής ούτε και ο δικηγόρος. Θα πρέπει να καταργηθεί η διαµε-
σολάβηση, η οποία απέτυχε στην πράξη. Θα πρέπει να απο-
φύγουµε τις τηλεδίκες. Οι δίκες είναι βιωµατικές. Θα πρέπει να
αναµορφώσουµε τους κώδικες µε βάση τη λογική και την ηθική
και θα πρέπει επιτέλους να ποινικοποιήσουµε τη διαφθορά. Ποτέ
άλλοτε στην πατρίδα µας δεν είδαµε το «λευκό κολάρο», αυτό το
κολάρο που φορούν είτε πολιτικά πρόσωπα είτε εφοπλιστές και
να διαπλέκονται µε το οργανωµένο έγκληµα.

Θα πρέπει να προχωρήσουµε επίσης στην ουσιαστική αξιολό-
γηση των δικαστών, η επιθεώρηση να µην είναι απλώς ανταλλαγή
φιλοφρονήσεων, αλλά πραγµατική αξιολόγηση και να προάγεται
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ο άξιος δικαστής, ο υπηρέτης του δικαίου. Θα πρέπει επιτέλους
να καθιερώσουµε και πάλι αυτό που λέει το Σύνταγµά µας. Λέει
το Σύνταγµά µας ότι οι αποφάσεις εκτελούνται εν ονόµατι του
ελληνικού λαού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε Σαρά-
κη, έχετε υπερβεί κατά πολύ τον χρόνο σας.

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Μόνο τρία δευτερόλεπτα δώστε µου,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Βάλτε τελεία, κύριε
συνάδελφε!

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ πρώτη φορά µιλάω,
επιτρέψτε το µου.

Και πάνω από όλα, θα πρέπει να προχωρήσουµε µε την ανα-
θεώρηση στην ίδρυση Συνταγµατικού Δικαστηρίου προς απο-
φυγή των εκτροπών, για να θεµελιώσουµε, να κατοχυρώσουµε
το κράτος δικαίου και εκεί να προχωρήσουµε στην κατάργηση
του νόµου περί ευθύνης Υπουργών. Είµαστε ή όχι ίσοι απέναντι
στον νόµο; Γιατί οι Υπουργοί να έχουν διαφορετική µεταχείριση;
Πώς θα πολεµήσουµε τη διαφθορά;

Εµείς ως Ελληνική Λύση που υπηρετούµε τους θεσµούς, θα
υπερασπιστούµε τη δικαιοσύνη και θα συµβάλλουµε σε οτιδή-
ποτε θετικό θα υπάρξει και θα σταθούµε απέναντι σε όποιο νο-
µοθέτηµα εξυπηρετεί δόλιες σκοπιµότητες και δεν εξυπηρετεί το
δίκαιο, αλλά εξυπηρετεί οικονοµικά συµφέροντα. Θέλουµε το
κράτος δικαίου, µία δικαιοσύνη η οποία θα υπηρετεί όλους τους
Έλληνες.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι περισσότεροι, κύ-
ριε Σαράκη, τουλάχιστον εκατό, από ό,τι ξέρω, πρώτη φορά µι-
λούν. Αν κάνουµε αυτή την εξαίρεση, θα πρέπει -καταλαβαίνετε-
να πάµε τη Δευτέρα για ψηφοφορία.

ΠΑΥΛΟΣ ΣΑΡΑΚΗΣ: Συγγνώµη, πρώτη φορά µιλώ. Σας ευχα-
ριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλώ στο Βήµα τώρα
τη Βουλευτή της Πλεύσης Ελευθερίας, την κ. Αρετή Παπαϊωάν-
νου και αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει ο Αναπληρωτής Υπουρ-
γός, ο κ. Οικονόµου.

Ορίστε, κυρία Παπαϊωάννου, έχετε τον λόγο.
ΑΡΕΤΗ ΠΑΠΑΪΩΑΝΝΟΥ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αγαπη-

τοί συνάδελφοι, καλησπέρα, κατ’ αρχάς! Χαίροµαι που µου δίνε-
ται η ευκαιρία να µιλήσω από αυτό το Βήµα και να πω µερικά
πράγµατα ως µέλος πλέον του ελληνικού Κοινοβουλίου, έτσι
όπως και µια απλή πολίτης µπορεί να τα πει και οι απλοί πολίτες
µπορούν να τα καταλάβουν, χωρίς ξύλινο λόγο, χωρίς στολί-
σµατα, παραφουσκώµατα, ή αποφυγές.

Και κατά πρώτον, να συστηθώ: Είµαι η Αρετή Παπαϊωάννου και
είµαι Βουλευτής της Πλεύσης Ελευθερίας, εκλεγµένη στη Β’ Πε-
ριφέρεια Θεσσαλονίκης. Η Β’ Περιφέρεια Θεσσαλονίκης είναι µια
περιφέρεια που περιλαµβάνει αστικές περιοχές, ηµιαστικές πε-
ριοχές, τουριστικές περιοχές, αγροτικές περιοχές και βιοµηχα-
νική περιοχή που άλλοτε έσφυζε από ζωή, είχε οικονοµική
δραστηριότητα. Σήµερα είναι γεµάτη από άδεια κουφάρια εργο-
στασίων και επιχειρήσεων µε σπασµένα τζάµια και σβηστά φου-
γάρα.

Η δουλειά µου ήταν συµβολαιογράφος στη Θεσσαλονίκη, συ-
νταξιούχος εδώ και λίγα χρόνια. Κι ενώ πάντα ενδιαφερόµουν για
τα κοινά, ποτέ δεν µου περνούσε από το µυαλό να ασχοληθώ
ενεργά µε την πολιτική. Πήγαινα κάθε µέρα στη δουλειά µου,
φρόντιζα την οικογένειά µου, όπως κάνουν πολύ πετυχηµένα σας
διαβεβαιώνω πολλές γυναίκες σε αυτή τη χώρα, γυναίκες ανώ-
νυµες και άξιες κάθε σεβασµού. 

Ασχολούµενη άτυπα µε συνδικαλιστικά θέµατα των συνταξιού-
χων ανακάλυψα στον ν.4387/2016 τον γνωστό ως νόµο Κατρού-
γκαλου όπως έχει τροποποιηθεί µεταγενέστερα από την κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, διατάξεις αντίθετες στην αρχή
της ανταποδοτικότητας µεταξύ καταβληθεισών εισφορών και κα-
ταβαλλοµένων συντάξεων και οι οποίες διατάξεις ήταν κατά-
φωρα άδικες, έχοντας νοµοθετηθεί -τολµώ να πω- µε προχει-
ρότητα. 

Αν ο κ. Γεωργιάδης ήταν εδώ, θα µου έδινε την ευκαιρία να

έθετα υπ’όψιν του τα σχετικά προβλήµατα εν όψει µάλιστα ότι
ετοιµάζεται στο Υπουργείο του και σχετικό νοµοσχέδιο -για συ-
νταξιοδοτικά θέµατα εννοώ, όχι σχετικό µε αυτά τα προβλήµατα-
ίσως να µπορέσω να του τα θέσω κάποια στιγµή. 

Λυπάµαι, που οι Υπουργοί και πολλοί από τους συναδέλφους
έρχονται µία - δύο ώρες πριν να µιλήσουν και φεύγουν µία-δύο
ώρες, αφού µιλήσουν. Δεν γίνεται, γιατί αν δεν ακούµε και τους
άλλους, ποιοι θα ακούν εµάς; Μου έκανε εντύπωση αυτό το πρά-
γµα. Μιλάµε µόνο για να µας βλέπουν στις τηλεοράσεις; Δεν πρέ-
πει να είµαστε εδώ; Αυτό ήταν έξω. 

Έτσι, λοιπόν, τότε που ανέκυψε αυτό το θέµα αποφασίσαµε
µια οµάδα πενήντα ατόµων από τη Θεσσαλονίκη, συναδέλφων,
ζητώντας και τη θεσµική συµπαράσταση του συλλόγου µας στην
Αθήνα να θέσουµε το θέµα στον αρµόδιο Υφυπουργό Ασφαλί-
σεων, τότε ήταν ο κ. Μηταράκης, τον οποίο επιδιώξαµε να συνα-
ντήσουµε κάποια στιγµή. Κάποια στιγµή. 

Όταν µετά από τρεις αναβολές έφτασε αυτή η πολυπόθητη
στιγµή, αντί του Υπουργού που αναµέναµε παρουσιάστηκαν
µπροστά µας δύο νεαροί κύριοι συνεργάτες, οι «αντ’ αυτού», οι
οποίοι δεν είχαν καµµία ιδιαίτερη εξοικείωση µε το αντικείµενο
και δεν µπορούσαν να µας βοηθήσουν, ούτε καν να αντιληφθούν
καλά τι λέγαµε. Το καλύτερο, όµως, ήταν η ατάκα του ενός εκ
των δύο νεαρών κυρίων σε πέντε παρόντες συνταξιούχους συµ-
βολαιογράφους, σχεδόν όλο το διοικητικό συµβούλιο και εγώ:
«Καλά, εσείς µε τέτοια δουλειά δεν κάνατε το κουµάντο σας τόσα
χρόνια και περιµένετε από τη σύνταξη;»

Εκείνη ακριβώς τη στιγµή ξεκινάει µέσα στο µυαλό µου η δική
µου ας πούµε πολιτική καριέρα, µε την έννοια του ότι προχωρώ
και προσπαθώ, αγωνίζοµαι να ανοίξω δρόµο. Κι από πίσω µου -
και το λέω µε συγκίνηση αυτό το πράγµα- στοιχίζονται πολλοί,
απίστευτα πολλοί άνθρωποι, που δεν ξέρουν πώς, που δεν έχουν
πρόσβαση στα κέντρα αποφάσεων, αυτά που καθορίζουν τις
ζωές τους και τις ζωές των παιδιών τους. 

Συνάδελφοι, είµαστε όλοι εδώ επειδή κάποιοι άνθρωποι µας
εµπιστεύτηκαν, πίστεψαν σ’ εµάς, στην ικανότητά µας, αλλά και
στην εντιµότητά µας. Εµείς στην Πλεύση Ελευθερίας θέλουµε να
αλλάξουµε τον κόσµο. Το πρώτο βήµα, λοιπόν, θα είναι µέσα σε
αυτό το ναό της δηµοκρατίας όλοι µαζί να δώσουµε µια πιο κλα-
σική, πιο ουσιαστική και πιο χειροπιαστή έννοια στη δηµοκρατία
της οποίας απαρέγκλιτη προϋπόθεση είναι η διαφάνεια. 

Αν τα νοµοσχέδια που θα έρχονται υπάρχει χρόνος να µελετη-
θούν πραγµατικά, να συζητηθούν διεξοδικά και να ψηφιστούν
µέρα, κυριολεκτικά και µεταφορικά, αν η παλιά µπαλωµατική µε
τις τροπολογίες εξαφανιστεί και τροπολογίες έρχονται σπάνια
όταν είναι πραγµατικά και θεσµικά αναγκαίες κι όχι νύχτα προς
όφελος κολλητών και ηµετέρων. Αν όλοι µας συναισθανθούµε
την ευθύνη µας και αποφασίσουµε να φανούµε αντάξιοι του αξιώ-
µατός µας, µε σεβασµό στον κόσµο της εργασίας και της ανερ-
γίας, στον κόσµο που παλεύει εκεί έξω. Αν η συναίνεση που
απαιτείται από εµάς δεν έχει την έννοια και την απαίτηση υποτα-
γής ή συναλλαγής κάθε είδους, τότε θα έχει γίνει ένα βήµα, ένα
πρώτο βήµα. 

Άκουσα χθες στην οµιλία του Πρωθυπουργού πολλές φορές
τη λέξη «πατρίδα». Ίσως γιατί επικοινωνιακά αγγίζει ευαίσθητες
χορδές στις ψυχές των πολιτών. Όµως, κύριε Μητσοτάκη, η πα-
τρίδα που εσείς χτίζετε δεν είναι αυτή η πατρίδα που εµείς ονει-
ρευόµαστε. Εµείς θέλουµε η πατρίδα να έχει τη δυνατότητα να
κρατάει τα παιδιά της στον τόπο τους κι όχι αφού τα καλοσπου-
δάσει µε έξοδα του Έλληνα πολίτη να αναγκάζονται µε τις δικές
σας ακραία νεοφιλελεύθερες πολιτικές να ξενιτεύονται κι όσα µέ-
νουν εδώ να µην µπορούν να κάνουν και να συντηρήσουν οικο-
γένεια, να περιµένουν να συµπληρώσουν το καλάθι του σπιτιού
τους µε ελεηµοσύνες τύπου Market Pass. 

Θα είχα πολλά να πω ακόµη, αλλά και ο χρόνος τελείωσε και
δεν θέλω να σας κουράσω. Πρέπει µόνο να αναφέρω κάτι βασικό. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Η Κυβέρνηση έχει πράγµατι την απόλυτη πλειοψηφία, αλλά
εµείς στην Πλεύση Ελευθερίας υποσχόµαστε στον κόσµο που
µας ψήφισε ένα πράγµα. Η ψήφιση νόµων που στο όνοµα της
δήθεν ανάπτυξης θα είναι προς όφελος άλλων συµφερόντων κι

1400 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



όχι των πολιτών, δεν θα είναι για αυτή την Κυβέρνηση απλός πε-
ρίπατος. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να καλέσω τώρα στο

Βήµα τον Αναπληρωτή Υπουργό Παιδείας Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, τον κ. Γιάννη Οικονόµου. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Αναπληρωτής Υπουργός Παιδείας,

Θρησκευµάτων και Αθλητισµού): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω ξεκινώντας να πω στους

συµπατριώτες µου στη Φθιώτιδα ότι νιώθω ευγνώµων απέναντί
τους και ότι θα αγωνιστώ µε όλες µου τις δυνάµεις προκειµένου
να ανταποκριθώ στις προσδοκίες και στην εµπιστοσύνη τους. 

Στις πρόσφατες εκλογές οι πολίτες έδωσαν στον Κυριάκο Μη-
τσοτάκη και στη Νέα Δηµοκρατία µια ισχυρή εντολή αναβάθµισης
της ποιότητας ζωής τους. Το αίτηµα αυτό συνδέεται πολλαπλά
µε τον αθλητισµό γιατί ο αθλητισµός αντανακλά στο σύνολο της
κοινωνίας. Ο αθλητισµός αφορά την υγεία, την ευεξία, την ψυχα-
γωγία, αφορά και την οικονοµική ανάπτυξη. Ο αθλητισµός είναι
ένα όχηµα ενσωµάτωσης αλληλεγγύης και συµπερίληψης. Είναι
ένα παγκόσµιο κανάλι που µεταδίδει µηνύµατα που επηρεάζουν
και συνδιαµορφώνουν αξίες και συµπεριφορές που αφορούν
πολλούς και κυρίως τους νέους ανθρώπους. Ειδικά γι’ αυτούς,
για τις νέες γενιές, ο αθλητισµός είναι ένα σχολείο µέσα στο
οποίο µαθαίνουν στην πράξη το «ευ αγωνίζεσθαι», τον σεβασµό,
την πειθαρχία, την αξιοκρατία, µαθαίνουν την ανοχή στη διαφο-
ρετικότητα, την αναγνώριση του καλύτερου, µαθαίνουν τη συ-
νεργασία σε µια οµάδα, αξίες δηλαδή που θα τις έχουν προίκα
σε όλη τους τη ζωή. 

Κυρίες και κύριοι, κεντρικός µας στόχος για την επόµενη τε-
τραετία είναι αθλητισµός για όλους και συνολικά στην πολιτική
ηγεσία µε τον Γενικό Γραµµατέα τον κ. Μαυρωτά, µε τον
Υπουργό τον κ. Πιερρακάκη και τις Υφυπουργούς την κ. Μακρή
και την κ. Μιχαηλίδου, θέλουµε να γίνει κοινωνική µας συνείδηση
το «ζήσε αθλητικά», προκειµένου να πολλαπλασιάσουµε τις ευερ-
γετικές συνέπειες του αθλητισµού στην κοινωνία και στην πα-
τρίδα. 

Σε αυτή τη λογική δεσµευόµαστε σήµερα σε επτά άξονες πο-
λιτικών:

Άξονας πρώτος, περισσότερη άθληση για όλους. Αυτός είναι
ένας πολύ σηµαντικός, θα έλεγα ένας εθνικός στόχος, αν αναλο-
γιστεί κανείς ότι η Ελλάδα στο τελευταίο ευρωβαρόµετρο του
2023 για τη σωµατική άσκηση είναι στις τελευταίες θέσεις στη
συχνότητα, ενώ στα αντίστοιχα ποσοστά για την παιδική παχυ-
σαρκία βρίσκεται στις πρώτες θέσεις. 

Περισσότερη άθληση, λοιπόν, για τα παιδιά µας, ποιοτική και
ποσοτική αναβάθµιση του αθλητισµού στα σχολεία, αλλά και κί-
νητρα για να ασχοληθούν µε τον αθλητισµό και εκτός του σχολι-
κού περιβάλλοντος για να ξεπεράσουµε τις επιπτώσεις της
σύγχρονης καθιστικής ζωής στον καναπέ, µπροστά από ένα κο-
µπιούτερ, αλλά και της κακής διατροφής. 

Αξιοποιώντας χρηµατοδοτικά εργαλεία θα σχεδιάσουµε το
επόµενο διάστηµα και πολύ γρήγορα θα υλοποιήσουµε ένα πρό-
γραµµα χορήγησης voucher µε κριτήρια και προϋποθέσεις τα
οποία θα µπορούν να διατεθούν σε συλλόγους και σε γυµναστή-
ρια προκειµένου τα νέα παιδιά να δοκιµάσουν αθλήµατα, να
βρουν αυτό που ταιριάζει και να ζήσουν τη µαγεία του παιχνιδιού
µέσα από τον αθλητισµό. Περισσότερη και καλύτερη άθληση,
όµως, χρειάζεται και για τις µεγαλύτερες ηλικίες γι’ αυτό και η
διά βίου άθληση είναι µια βασική µας προτεραιότητα. 

Και βέβαια, είµαστε εδώ για να στηρίξουµε τα σωµατεία, τις
οµοσπονδίες. Ο αθλητισµός στην πατρίδα µας έχει ισχυρό σω-
µατειακό αποτύπωµα και θέλω να υπογραµµίσω από την πρώτη
στιγµή αυτό. Είµαστε εδώ, λοιπόν, να στηρίξουµε τους ανθρώ-
πους τους, τα σωµατεία, τις οµοσπονδίες, τους προπονητές,
όλους αυτούς που δίνουν τη δυνατότητα σε νέες και σε νέους
ανθρώπους να βάλουν τον αθλητισµό στην καθηµερινότητά τους.
Είναι οι πιο πολύτιµοι σύµµαχοί µας και θα αποτελέσουν βασι-
κούς µας συνεργάτες στην προτεραιότητα αυτή. 

Δεύτερος άξονας είναι οι αθλητικές εγκαταστάσεις. Ήδη από

το προηγούµενο διάστηµα ξεκίνησαν σηµαντικά έργα εκσυγχρο-
νισµού, συντήρησης και επέκτασης των αθλητικών εγκαταστά-
σεων, αναβάθµισής τους. Ξεχωρίζω τη µετεγκατάσταση των
αθλητικών εγκαταστάσεων του Αγίου Κοσµά, τις παρεµβάσεις
στο ΟΑΚΑ µε πόρους από το Ταµείο Ανάκαµψης, την ανακατα-
σκευή του κλειστού γυµναστηρίου στην Παιανία, έργο για το
οποίο θα επιδιώξουµε την επιτάχυνση της υλοποίησής του. 

Στενή συνεργασία στο κοµµάτι αυτό θα έχουµε θετικά µε την
τοπική αυτοδιοίκηση για την εξέλιξη υλοποίησης έργων και τον
προγραµµατισµό καινούργιων αθλητικών υποδοµών στο σύνολο
της επικράτειας αλλά και την ολοκλήρωση της καταγραφής του
συνόλου των αθλητικών υποδοµών στο σύστηµα «ΠΕΛΟΠΑΣ». 

Τρίτος άξονας και ιδιαίτερα σηµαντικός, πολιτικές για έναν
υγιή αγωνιστικό αθλητισµό. Απαραίτητη προϋπόθεση γι’ αυτό
είναι η αποφασιστική αντιµετώπιση όλων των απειλών που αντι-
µετωπίζει ο αθλητισµός, όπως είναι οι ανισότητες και οι διακρί-
σεις στους αθλητικούς χώρους, η βία, η παρενόχληση, η διαφ-
θορά, το ντόπινγκ και η χειραγώγηση. Κοµβική µας µέριµνα είναι
να διασφαλιστεί η προσβασιµότητα των αθλητικών εγκαταστά-
σεων και η κατασκευή δοµών για τους συµπολίτες µας για τα
άτοµα µε ειδικές ανάγκες και ουσιαστική ενίσχυση του αθλητι-
σµού για άτοµα µε ειδικές ανάγκες.

Η αντιµετώπιση της βίας στον αθλητισµό είναι ζήτηµα αξιοπρέ-
πειας για µια πολιτεία που σέβεται τον εαυτό της. Το ίδιο ισχύει
και για τις περιπτώσεις παρενόχλησης και κακοποίησης των
αθλητών. Οι συµπεριφορές αυτές πρέπει επιτέλους να µείνουν
τελείως έξω από τον αθλητισµό και ακριβώς το ίδιο ισχύει και για
κάθε είδους διακρίσεις λόγω φύλου, προσανατολισµού ή οποι-
ασδήποτε προσωπικής επιλογής.

Χωρίς διάθεση, λοιπόν, για µεγάλα λόγια, δεσµεύοµαι ότι σε
συνεργασία µε όλο το αθλητικό οικοσύστηµα αλλά και τις αρµό-
διες αρχές θα δουλέψουµε µεθοδικά στην κατεύθυνση πρόληψης
και αντιµετώπισης των φαινοµένων βίας. Θα εµπλουτίσουµε αν
χρειαστεί τα εργαλεία και το θεσµικό πλαίσιο που έχουµε στη διά-
θεσή µας. Παράλληλα, όµως, προκειµένου να διαµορφώσουµε
υγιείς φιλάθλους και όχι µισαλλόδοξους οπαδούς, θα δώσουµε
έµφαση στην εµπέδωση µιας άλλης φίλαθλης κουλτούρας από
τα σχολεία κιόλας. 

Ιδιαίτερη σηµασία αποδίδουµε στη χρηστή διοίκηση των αθλη-
τικών οργανισµών. Βασική µας προτεραιότητα την επόµενη πε-
ρίοδο είναι η δηµιουργία του µητρώου αθλητικών φορέων που
µε ιεραρχική δοµή θα ξεκινάει από τις οµοσπονδίες και θα κατα-
λήγει στους αθλητές. Θα έχουµε µια διαφανή απεικόνιση σε όλο
το αθλητικό πεδίο, που θα συνδέεται µε κάθε θεσµική παρέµ-
βαση, χρηµατοδότηση, δραστηριότητα στον τοµέα του αθλητι-
σµού.

Εξίσου αποφασισµένοι είµαστε να επιµείνουµε στην καταπο-
λέµηση του ντόπινγκ, φαινοµένου που πια δυστυχώς δεν ακου-
µπά σε επαγγελµατίες αθλητές αλλά και σε άλλους χώρους.
Τέλος υλοποιούµε ταχέως σε ό,τι αφορά τον άξονα αυτό την
εφαρµογή της εθνικής πλατφόρµας αθλητικής ακεραιότητας
γνωστής ως ΕΠΑΘΛΑ, η οποία αποσκοπεί στην προστασία του
επαγγελµατικού αθλητισµού από κάθε µορφή χειραγώγησης. Πα-
ρακολουθούµε στενά, όπως νοµίζω και το σύνολο της ελληνικής
κοινωνίας αυτές τις µέρες, τα όσα βλέπουν το φως της δηµοσιό-
τητας σε σχέση µε τον υπό διερεύνηση παράνοµο στοιχηµατισµό
σε στοιχηµατισµό σε έξι χώρες ανάµεσα στις οποίες και η Ελ-
λάδα. Και εφόσον όλα αυτά αποδειχθούν, να είστε σίγουροι ότι
η Κυβέρνησή µας θα είναι αµείλικτη. 

Ταυτόχρονα µπορώ σήµερα να ανακοινώσω ότι τον προσεχή
Νοέµβριο, την τελευταία του εβδοµάδα, θα γίνει στην Αθήνα µια
µεγάλη ηµερίδα, ένα µεγάλο συνέδριο που θα αφορά την αντι-
µετώπιση της χειραγώγησης στο πλαίσιο της αθλητικής ακεραι-
ότητας µε τη συµµετοχή του Συµβουλίου της Ευρώπης, της
Ιντερπόλ, της Διεθνούς Ολυµπιακής Επιτροπής, αλλά και της
UEFA. 

Ο τέταρτος άξονας αφορά την ενίσχυση των οµοσπονδιών των
αθλητών και της εξωστρέφειας του ελληνικού αθλητισµού.
Έχουµε µπροστά µας το ράλι Ακρόπολης του 2023, έχουµε
µπροστά µας τους παράκτιους µεσογειακούς αγώνες στην
Κρήτη, έχουµε µπροστά µας τον διεθνή ποδηλατικό γύρο. Το

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ε’ - 7 ΙΟΥΛΙΟΥ 2023 1401



επόµενο διάστηµα θα γίνουν στη χώρα οι τελικοί δύο µεγάλων
ποδοσφαιρικών διεθνών διοργανώσεων. Θέλουµε όλο και περισ-
σότερες µεγάλες διεθνείς διοργανώσεις στη χώρα, γιατί µε τον
τρόπο αυτό θα αναβαθµίσουµε περαιτέρω το κύρος του αθλητι-
σµού στην πατρίδα µας και θα εισαγάγουµε καλές πρακτικές στο
σύνολο του αθλητικού µας οικοσυστήµατος. Στην κατεύθυνση
αυτή θα συνεργαστούµε στενά µε τον ΣΕΓΑΣ και την Ελληνική
Ολυµπιακή Επιτροπή προκειµένου να διεκδικήσουµε ένα µεγάλο
διεθνή αγώνα στίβου. Μια διοργάνωση Diamond League στην
Αθήνα το επόµενο διάστηµα.

Και βέβαια δεν ξεχνάµε την έµπρακτη στήριξη των οµοσπον-
διών, των αθλητών, των πρωταθλητών µας που συµµετέχουν σε
διεθνείς αγώνες ιδιαίτερα στην προετοιµασία τους για τους Ολυ-
µπιακούς Αγώνες του 2024, µε επιχορηγήσεις στην ώρα τους,
επιχορηγήσεις που θα είναι εµπλουτισµένες και µε τους πόρους
από το «ΣΤΟΙΧΗΜΑ», που θα ισχύει και για το επόµενο διάστηµα.
Θα κάνουµε ό,τι είναι εφικτό για να σταθούµε στο πλευρό συνο-
λικά του αθλητισµού και των αθλητών µας που διαγωνίζονται σε
διεθνείς διοργανώσεις. 

Ο πέµπτος άξονας αφορά τη ψηφιακή µετάβαση στον αθλητι-
σµό. Με την ψηφιοποίηση και τη διασύνδεση όλων των εγκατα-
στάσεων, του ανθρώπινου δυναµικού, των υποδοµών, των
αθλητικών δραστηριοτήτων επιδιώκουµε την ενίσχυση και τη βελ-
τίωση της µαζικής και αγωνιστικής άθλησης µε την καλύτερη δυ-
νατή ενηµέρωση όλων των ενδιαφεροµένων. 

Έκτος άξονας, η φίλαθλη κουλτούρα στην εκπαίδευση. Υπα-
γωγή του χαρτοφυλακίου του αθλητισµού και αναβάθµισή του
στο Υπουργείο Παιδείας, κυρία Μακρή, κυρία συνάδελφε, είναι
ο δείκτης για τη συστηµατική καλλιέργεια των ιδεωδών του ολυ-
µπισµού στην εκπαίδευση. Γιατί οι πράξεις µας καθορίζονται από
τις γνώσεις µας. Δεν µπορούµε να προσθέσουµε νέα µαθήµατα
σε ένα ήδη επιβαρυµένο σχολικό πρόγραµµα. Εκείνο, όµως, που
µπορούµε, είναι να εντάξουµε στο σχολικό πρόγραµµα µια σειρά
από εκπαιδευτικά εργαλεία και δραστηριότητες που θα διαµορ-
φώσουν στα παιδιά φίλαθλη και όχι οπαδική κουλτούρα. 

Παράλληλα θα επιδιώξουµε σε συνεργασία µε τη Διεθνή Ολυ-
µπιακή Ακαδηµία διεθνή προγράµµατα προπτυχιακών πανεπιστη-
µιακών σπουδών στην Ολυµπία, ώστε να εκπαιδεύσουµε στελέχη
που θα προάγουν και θα εφαρµόζουν τα ολυµπιακά ιδεώδη στην
εκπαίδευση και τους αθλητικούς χώρους. 

Κλείνοντας, ένας ιδιαίτερα κρίσιµος για όλους µας άξονας, ο
έβδοµος άξονας, είναι να µπει φρένο στην τοξικότητα στον επαγ-
γελµατικό αθλητισµό. Οι οµάδες µας ιδίως στο ποδόσφαιρο και
στο µπάσκετ αποτελούν την πλέον προβεβληµένη στη δηµόσια
σφαίρα αθλητική δραστηριότητα. Το πώς διεξάγεται ο ανταγω-
νισµός σε αυτό το επίπεδο πολλές φορές δίνει τον τόνο για το
πώς λειτουργεί συνολικά η ελληνική κοινωνία. Αποτελεί ένα από
τα πρώτα παραδείγµατα που βλέπουν ή ακόµα καλύτερα βιώνουν
οι νέοι άνθρωποι, τα παιδιά µας. 

Δεν µπορούµε να επιτρέψουµε, λοιπόν, να επικρατούν στη
στρεβλές αντιλήψεις ή ακόµα χειρότερα να επικρατούν τοξικές
µέθοδοι επικράτησης µε κάθε µέσο. Δεν είναι δυνατόν ο ελληνι-
κός αθλητισµός να υπάγεται πλέον στο Υπουργείο Παιδείας και
στα ελληνικά γήπεδα οι νέοι µας να λαµβάνουν λανθασµένα µη-
νύµατα για το πώς πρέπει να φέρονται στη ζωή τους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Θα χρειαστώ δύο λεπτά κύριε Πρόεδρε.
Είµαστε αποφασισµένοι -και θέλω να το υπογραµµίσω αυτό-

να δράσουµε στο πλαίσιο που ορίζουν οι εθνικοί νόµοι αλλά και
οι διεθνείς συµβάσεις που έχει η χώρα υπογράψει, έτσι ώστε το
προϊόν που θα προσφέρουµε στον κάθε Έλληνα φίλαθλο να είναι
θελκτικό αλλά κυρίως να είναι απολύτως υγιές. Θέλουµε ίσους
και καθαρούς κανόνες και ο καλύτερος να κερδίζει. 

Κυρίες και κύριοι, παρακολουθώ αθλητισµό και κυρίως αυτό
το είδος του αθλητισµού από µικρό παιδί. Ξέρω, αντιλαµβάνοµαι
καλά ότι υπάρχουν ορισµένες αντιπαλότητες. Με αυτές άλλωστε
όλοι µας µεγαλώσαµε. Όλα, όµως, έχουν ένα όριο. Και όταν αυτό
το όριο κάποιοι το ξεπερνούν, πρέπει να µας βρίσκουν όλους
απέναντί τους. Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Η τοξικότητα στην πολιτική αποδοκιµάστηκε εµφατικά στις

εκλογές που πέρασαν. Είναι ώρα να την αφήσουµε οριστικά πίσω
µας και στον επαγγελµατικό αθλητισµό. Η κοινωνία σε πολλές
περιπτώσεις έχει αποδείξει ότι τρέχει γρηγορότερα, προηγείται,
θέλει τολµηρές επιλογές. Πιστεύω ότι και οι φίλαθλοι, πιστεύω
ότι και οι οπαδοί πολλές φορές απαιτούν ριζοσπαστικές αλλαγές.
Είναι πιο µπροστά απ’ ότι κάποιοι νοµίζουν. Είναι πιο µπροστά
γιατί πρώτοι αυτοί πρέπει να θέλουν την υπέρβαση προκειµένου
οι οµάδες τους να ανέβουν επίπεδο, να προσεγγίσουν τους κο-
ρυφαίους. 

Καλώ τους πάντες, λοιπόν, να συστρατευθούµε σε αυτό το
σκοπό. Οι αθλητικές ανώνυµες εταιρείες θα µας βρουν αποφα-
σισµένους συµπαραστάτες τους, αν θέλουν να αναβαθµίσουν το
προϊόν τους. Άλλωστε αυτή η Κυβέρνηση και µαζί της η ελληνική
πολιτεία το έχει αποδείξει. Το αποδείξαµε σε πολλές περιπτώ-
σεις. Η πολιτεία στάθηκε πάντοτε αρωγός στο να αποκτήσουν
µεγάλες και ιστορικές οµάδες του µπάσκετ του ποδοσφαίρου το
δικό τους σπίτι. Και θα συνεχίσουµε στην κατεύθυνση αυτή τόσο
στην περίπτωση του Σταδίου Ειρήνης και Φιλίας όσο και των οµά-
δων της Θεσσαλονίκης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η δηµοκρατία, η φιλοσοφία, το
θέατρο και ο αθλητισµός αποτελούν τις µεγαλύτερες παρακατα-
θήκες του ελληνικού πνεύµατος στην ανθρωπότητα. Και αυτό
αποτελεί για εµάς ευκαιρία και ευθύνη. Αν εµπεδώσουµε την
κουλτούρα του «ζήσε αθλητικά», αν δηµιουργήσουµε τις συνθή-
κες κάποιοι να σηκωθούν από τους καναπέδες, τις οθόνες, να
εντάξουν τον αθλητισµό στην καθηµερινότητά τους, αν καταφέ-
ρουµε να αναβαθµίσουµε µέσα από αυτό την ποιότητα της ζωής
τους, θα έχουµε πετύχει.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Υπουργέ. 

Τον λόγο ζήτησε και έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της
Πλεύσης Ελευθερίας, ο κ. Μιχαήλ Χουρδάκης για τρία λεπτά. 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΟΥΡΔΑΚΗΣ: Κύριε Οικονόµου, εύχοµαι ειλικρινά
όλα αυτά που είπατε να τα κάνετε πράξη, γιατί είναι πολύ σηµα-
ντικά τα θέµατα που θίξατε και θα αναφερθώ κυρίως στα θέµατα
της αύξησης της φυσικής δραστηριότητας και της παχυσαρκίας
και της υπερβαρίας. Χθες το βράδυ στην τοποθέτησή µου τα
έθιξα και εγώ. 

Έχω την αίσθηση, όµως, ότι ίσως δεν έχει κατανοηθεί πλήρως
το πλαίσιο στο οποίο θα πρέπει να κινηθεί η Κυβέρνηση και οι συ-
νεργασίες που χρειάζονται. Δηλαδή για να αυξηθεί η φυσική δρα-
στηριότητα χρειάζεται -όπως πολύ σωστά είπατε- και ενίσχυση
του µαθήµατος της Γυµναστικής. Ο Πρωθυπουργός χθες ανα-
φέρθηκε και στο νέο µοντέλο, το αρχιτεκτονικό σχέδιο, για τα
σχολεία. 

Θα πρέπει να ληφθούν υπ’ όψιν προβλέψεις για µεγαλύτερες
αυλές που να µπορούν να ταιριάξουν µε την αυξηµένη φυσική
δραστηριότητα. Να γίνουν προσλήψεις για καθηγητές Φυσικής
Αγωγής, προκειµένου το µάθηµα να µην αποτελεί ελεύθερη ώρα,
αλλά πραγµατικά να υπάρχει στόχευση προς αυτή την κατεύ-
θυνση. Να έρθετε σε επικοινωνία µε το Υπουργείο Οικονοµικών
για πιθανή µείωση ή διαφοροποίηση του φόρου προστιθέµενης
αξίας σε υγιεινά και λιγότερο υγιεινά τρόφιµα αντίστοιχα, όπως
γίνεται σε πάρα πολλές χώρες. 

Να έρθετε σε επικοινωνία µε το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης για να τελειώσει επιτέλους και να εφαρµοστεί το πρόγραµµα
της διατροφικής σήµανσης και οι ετικέτες διατροφικής σήµαν-
σης, που έχει ήδη γίνει πρόταση από τον ΕΦΕΤ. Είχα την τιµή να
είµαι σε αυτή την επιτροπή τα τελευταία χρόνια  άλλαξαν δύο
Υπουργοί, και ακόµα δεν έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία. 

Να έρθετε σε επικοινωνία µε τους οργανισµούς τοπικής αυτο-
διοίκησης, γιατί δεν είναι µόνο το θέµα των αθλητικών εγκατα-
στάσεων ή της καλής θέλησης να δηµιουργηθούν ποδηλατόδ-
ροµοι φερ’ ειπείν ή ανοιχτές αθλητικές εγκαταστάσεις. Αν δεν
υπάρχει, ας πούµε, αστυνόµευση στον ποδηλατόδροµο ή δεν
υπάρχει προστασία των αθλητικών εγκαταστάσεων, θα καταλή-
ξουν όπως έχει γίνει στη Θεσσαλονίκη η οδός Κωνσταντίνου Κα-
ραµανλή, να δηµιουργηθεί ο ποδηλατόδροµος πριν από ένα
χρόνο ή δύο, επειδή και πρακτικά ήταν πάρκινγκ, να ξανακαταρ-
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γηθεί. Πιθανολογώ ότι και σε άλλες πόλεις υπήρχαν τα αντί-
στοιχα προβλήµατα.

Σε όλα αυτά εµείς θα είµαστε υπέρ της υγείας των πολιτών,
υπέρ της προστασίας της νέας γενιάς. Όπως ενδεχοµένως ο κ.
Πλεύρης γνωρίζει, υπάρχει και συνεργασία µε τον Παγκόσµιο
Οργανισµό Υγείας και συντονίζω την ίδρυση του Κέντρου Ευε-
ξίας και Ποιότητας στη Φροντίδα Υγείας, που έχει ήδη αναγγείλει
ο διευθυντής της Ευρώπης, Δρ. Χανς Κλούγκε, και ελπίζω όλα
αυτά που είπατε να γίνουν πράξη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Προχωρούµε στον κα-

τάλογο και καλώ στο Βήµα τον Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Σπυρίδωνα Κυριάκη. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΚΥΡΙΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αυτή είναι η πρώτη µου οµιλία στο ελληνικό Κοινοβούλιο και

θέλω γι’ αυτό τον λόγο να ευχαριστήσω τους συντοπίτες µου
στην Πρέβεζα που µε επέλεξαν να τους εκπροσωπήσω στον ναό
της δηµοκρατίας. 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, στέκοµαι απόψε απέναντί
σας µε ιδιαίτερο σεβασµό. Η εικοστή κοινοβουλευτική περίοδος
που διανύουµε σήµερα θα συµπέσει σε σχεδόν ένα χρόνο µε τα
πενήντα χρόνια από τη Μεταπολίτευση, ένα σηµαντικό ορόσηµο,
το οποίο θα πρέπει να αποτελέσει για µας µια αφετηρία, έτσι
ώστε να κάνουµε µια ανάλυση αυτών των πενήντα χρόνων, να
δούµε τι πήγε καλά και να το αναδείξουµε, αλλά ταυτόχρονα να
δούµε τα λάθη και τις παθογένειες των πενήντα αυτών χρόνων,
µε µοναδικό και απώτερο σκοπό να τα διορθώσουµε. 

Η αρχαία ελληνική κοινωνία βασιζόταν πάνω σε τρεις δοµικές
αξίες, το δίκαιο, το ηθικό και το ωραίο, το κάλλος, όπως αυτό ορί-
ζεται από τον Σωκράτη, από την έννοια της θείας αριστείας. Σε
αντίθεση µε τις αρχαιοελληνικές εκείνες αρχές, η σύγχρονη ελ-
ληνική κοινωνία έχει βασιστεί πάνω στον τοπικισµό, στον κοµµα-
τισµό και στον κρατισµό. 

Θέλω να πιστεύω πως είναι χρέος όλων µας, όσοι βρισκόµαστε
σήµερα σε αυτή εδώ την Αίθουσα, να προσπαθήσουµε µε αφορ-
µή τα πενήντα χρόνια από τη Μεταπολίτευση, µε αφετηρία τα πε-
νήντα χρόνια από τη Μεταπολίτευση, να στρέψουµε και πάλι την
ελληνική κοινωνία στις αρχαιοελληνικές εκείνες αρχές, που δη-
µιούργησαν τον πολιτισµό εκείνον, για τον οποίον όλοι µας είµα-
στε ακόµα και σήµερα υπερήφανοι. 

Πιστεύω πως δεν υπάρχει καλύτερη στιγµή στην ιστορία αυτού
του τόπου για να γίνει η συγκεκριµένη µετεξέλιξη, η συγκεκρι-
µένη µεταστροφή από τη σηµερινή. Διότι οι πολίτες αυτής της
χώρας απέδειξαν πρόσφατα, στη διπλή εκλογική διαδικασία, πως
επέλεξαν τον δύσκολο δρόµο της αλήθειας και του ορθολογι-
σµού ενάντια στην εύκολη κατηφόρα του ψέµατος και της λα-
σπολογίας. Επέλεξαν να επικροτήσουν αυτούς που τα λόγια τους
τα κάνουν πράξη και όχι αυτούς που µένουν µε εύηχα λόγια.

Γιατί η αλήθεια είναι, φίλες και φίλοι, πως τα τελευταία τέσ-
σερα χρόνια η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µέσα από πολ-
λές αλλεπάλληλες και εξωγενείς κρίσεις κατάφερε, όχι µόνο να
κρατήσει τη χώρα στα πόδια της, αλλά ταυτόχρονα να κάνει
πράξη κάθε λέξη από το πρόγραµµα για το οποίο ζήτησε την
ψήφο του ελληνικού λαού. Κι αυτό από µόνο του αποτελεί µια τε-
ράστια παρακαταθήκη, έτσι ώστε να αποδείξει πως ό,τι ειπώθηκε
από αυτό εδώ το Βήµα χτες από τον Πρωθυπουργό µας, τον Κυ-
ριάκο Μητσοτάκη, τα επόµενα τέσσερα χρόνια θα γίνει και πάλι
πολιτική πράξη. 

Ο Πρωθυπουργός µας είπε πως αυτή η Βουλή θα είναι µια
Βουλή σηµαντικών µεταρρυθµίσεων, µε βασικές τοµές στην
υγεία, στην παιδεία, στο κοινωνικό κράτος και στις πολιτικές για
τους νέους ανθρώπους. Πιο σηµαντικές, όµως, από τις τοµές και
τις µεταρρυθµίσεις αυτές είναι ότι η κοινωνία µας πλέον είναι
έτοιµη για τις µεταρρυθµίσεις και τις τοµές αυτές. Η ελληνική
κοινωνία, ο ελληνικός λαός θέλει µια καλύτερη Ελλάδα, επιζητά
µια καλύτερη Ελλάδα, µια καλύτερη Ελλάδα την οποία θα τη χτί-
σει ο ίδιος, µε τον δικό του ιδρώτα, µε τον δικό του µόχθο, µε τη
δικιά του εργασία, αρκεί εµείς, οι πολιτικοί αυτής της χώρας, να
του δώσουµε τα κατάλληλα εργαλεία, να του δώσουµε το κατάλ-
ληλο εκείνο πλαίσιο για να µπορέσει να δηµιουργήσει. 

Έχω κουραστεί να ακούω για τους Έλληνες του εξωτερικού

και πώς µεγαλουργούν στις χώρες που βρίσκονται. Ήρθε νοµίζω
η ώρα οι πολίτες αυτής της χώρας να µπορέσουν να ζήσουν, να
δηµιουργήσουν και να µεγαλουργήσουν στην πατρίδα τους, να
µπορέσουν να ζήσουν, να δηµιουργήσουν και να µεγαλουργή-
σουν στην Ελλάδα. Και θεωρώ πως το πλαίσιο των πολιτικών που
παρουσίασε χθες ο Πρωθυπουργός µας, ο Κυριάκος Μητσοτά-
κης, αποτελεί το καλύτερο εργαλείο έτσι ώστε αυτό να γίνει
πράξη για πρώτη φορά στη σύγχρονη ιστορία της χώρας µας. 

Φίλες και φίλοι, αγαπητοί συνάδελφοι, νοµίζω ότι θα συµφω-
νήσετε µαζί µου πως η ευθύνη προόδου µιας χώρας και µιας κοι-
νωνίας δεν ανήκει µονάχα στην Κυβέρνηση, αλλά ανήκει στο
σύνολο του πολιτικού µας συστήµατος. Είµαστε εδώ σήµερα σε
µια Βουλή οκτακοµµατική, µια Βουλή η οποία καλείται, όχι απλά
να συνυπάρξει, αλλά να προσπαθήσει να βρεθεί, να προσπαθήσει
να δηµιουργήσει τις συνθήκες εκείνες, έτσι ώστε όχι απλά να
είναι εδώ σε αυτή την Αίθουσα παρούσα, αλλά σε µια σειρά από
θέµατα να προσπαθήσουµε να βρεθούµε µεταξύ µας. Και θα πρέ-
πει να βρεθούµε µεταξύ µας, να συναντηθούµε, όπως έλεγε ο
αείµνηστος Κωνσταντίνος Μητσοτάκης, σε θέµατα σηµαντικά,
όπως τα εξωτερικά ζητήµατα, όπως τα ζητήµατα της εθνικής
άµυνας, όπως τα ζητήµατα της παιδείας, όπως η αναθεώρηση
του άρθρου 16.

Διότι, φίλες και φίλοι, σε αυτή την Αίθουσα δεν έχουµε έρθει
για να αναµετρηθούµε αναµεταξύ µας, γιατί καλούµαστε καθη-
µερινά να αναµετρηθούµε µε τον καλύτερο και το χειρότερο µας
εαυτό, αλλά κυρίως να αναµετρηθούµε µε την ιστορία του τόπου
µας και µε τον ιστορικό του µέλλοντος. Γι’ αυτό τον λόγο νοµίζω
πως θα πρέπει να αφήσουµε πίσω τα λίγα που µας χωρίζουν και
να προσπαθήσουµε να προτάξουµε τα όσα µας ενώνουν. Και αν
υπάρχει κάτι που µας ενώνει όλους µας σε αυτή εδώ την Αίθουσα
δεν είναι άλλο από τη γαλανόλευκη µε τον σταυρό και τον όρκο
που έχουµε δώσει όλοι µας απέναντι στο Σύνταγµα. 

Επίσης, φίλες και φίλοι, πιστεύω πως όλοι µας θα πρέπει να
βρούµε έναν κοινό στόχο, ένα κοινό όραµα για την επόµενη πε-
ρίοδο και αυτό κατ’ εµέ δεν είναι άλλο από το να προσπαθήσουµε
να επαναφέρουµε στη χώρα τη χαµένη αξιοπιστία απέναντι στους
πολιτικούς και το πολιτικό σύστηµα. 

Υπό αυτό το πρίσµα νοµίζω πως είµαστε ιδιαίτερα τυχεροί,
γιατί στο γύρισµα αυτό της ιστορίας το τιµόνι της χώρας το έχει
ένας άνθρωπος ο οποίος όχι µόνο έχει µάθει να λέει την αλήθεια
στον ελληνικό λαό, αλλά ταυτόχρονα αυτά που λέει να τα κάνει
πράξη. Έτσι, λοιπόν, θα κάνει πράξη για µια ακόµη φορά την επό-
µενη τετραετία µέσω της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας το
σύνολο των προγραµµατικών θέσεων που έθεσε εχθές από αυτό
το Βήµα για να οδηγήσει την Ελλάδα σε µια νέα, σε µια σύγχρονη
µέρα, µια µέρα προόδου, ανάπτυξης, ευηµερίας και κοινωνικής
δικαιοσύνης. 

Γι’ αυτόν τον λόγο σας καλώ να δώσετε όλοι ψήφο εµπιστοσύ-
νης στην Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Τέλος, θα µου επιτρέψετε να αναφερθώ στην ιδιαίτερη πα-
τρίδα µου, την Πρέβεζα, έναν νοµό πλούσιο, ο οποίος, όµως, δια-
χρονικά δεν έχει καταφέρει να αναδείξει τον πλούτο του και τα
συγκριτικά του πλεονεκτήµατα. Αγαπητοί φίλοι της Κυβέρνησης,
να ξέρετε πως σε αυτή εδώ πέρα την κοινοβουλευτική θητεία θα
είµαι ιδιαίτερα επιτακτικός στα ζητήµατα που αφορούν τον νοµό
µου, την Πρέβεζα, κυρίως όµως θέλω να ζητήσω τη δική σας βοή-
θεια, τη δικιά σας αρωγή, έτσι ώστε µαζί να εκκινήσουµε τα µε-
γάλα και τα σηµαντικά που αφορούν τον νοµό µου και επί σειρά
ετών παραµένουν στάσιµα και βαλτωµένα. 

Σας ευχαριστώ πολύ όλους σας, να είστε καλά.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστούµε
τον κ. Κυριάκη.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του Συριζα - Προοδευτική
Συµµαχία κ. Βασίλειος Κόκκαλης. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΚΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Να ευχηθώ µε τη σειρά µου καλή και δηµιουργική θητεία σε

όλες και σε όλους. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην επτάλεπτη αυτή τοποθέ-

τησή µου θα αναφερθώ ιδίως και κυρίως στον πρωτογενή τοµέα,
µιας και ακούσαµε τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης αλλά και
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τον Πρωθυπουργό χθες. Δεν θα προσπαθήσω να αποδείξω ότι
τα πράγµατα πήγαν καλύτερα ή χειρότερα τα τελευταία τέσσερα
χρόνια. Δεν θα αναφερθώ για το τι είδους πραγµατικότητα βιώνει
ο αγρότης σήµερα, ο κτηνοτρόφος, ο αλιέας. Αυτοί γνωρίζουν
καλύτερα. 

Θα χρησιµοποιήσω φράσεις, παραδοχές του Υπουργού Αγρο-
τικής Ανάπτυξης καταθέτοντας ως έχοντες τον θεσµικό ρόλο της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης συγκεκριµένες προτάσεις για την
επίλυση σοβαρότατων προβληµάτων του πρωτογενούς τοµέα. 

Ανέφερε ο κ. Αυγενάκης ως ένα εκ των προβληµάτων που αντι-
µετωπίζει σήµερα ο πρωτογενής τοµέας την ερηµοποίηση της
υπαίθρου. Η ερηµοποίηση της υπαίθρου είναι το νούµερο ένα
αυτή τη στιγµή πρόβληµα, το οποίο απειλεί τη βιωσιµότητα του
πρωτογενούς τοµέα. Εάν δεν ληφθούν συγκεκριµένα µέτρα, ο
πρωτογενής τοµέας δυστυχώς θα συρρικνώνεται. Νοµίζω, το εί-
δαµε όλοι οι Βουλευτές στην επαρχία ότι τα χωριά πλέον έχουν
ερηµώσει. 

Οι αιτίες για την ερηµοποίηση της υπαίθρου είναι συγκεκριµέ-
νες. Σταχυολογώντας µερικές από αυτές αναφέρω: πρώτον, το
υψηλό κόστος παραγωγής, δεύτερον, το πρόβληµα µε το νερό
και τρίτον, την απουσία στοχευµένων πολιτικών. 

Τρόποι αντιµετώπισης:
Πρώτον, η νέα ΚΑΠ, η νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική, η οποία

είναι από την 1η Ιανουαρίου του 2023 ήδη σε ισχύ στη χώρα µας.
Για τη νέα Κοινή Αγροτική Πολιτική ο προκάτοχος του κ. Αυγε-
νάκη πριν τρεις µήνες ανέφερε στις 21 Μαρτίου του 2023 ότι είναι
δύσκολη η εφαρµογή της νέας ΚΑΠ λόγω του πληθωρισµού. Οι
στόχοι της νέας ΚΑΠ είναι πράγµατι φιλόδοξοι όσον αφορά το
περιβάλλον και εννοείται θεµιτοί. Έχει, όµως, ένα βασικό µει-
ονέκτηµα, την ευθύνη για την επίλυση του οποίου είχατε εσείς,
αλλά και εµείς δεν το αναδείξαµε όσο έπρεπε. Η νέα ΚΑΠ δεν
επιβραβεύει αυτόν που παράγει. Συνεπώς, το ζητούµενο είναι για
την ελληνική πολιτεία: Θα βοηθήσει, θα ενδυναµώσει αυτόν ο
οποίος παράγει, ναι ή όχι;

Δεύτερον, το κόστος νερού. Υπάρχει πρόβληµα µε το νερό.
Απαιτείται να πούµε αλήθειες στον αγροτικό κόσµο. Και το εθνικό
σχέδιο για το νερό έπρεπε να είχε γίνει χθες. 

Τρίτη πρόταση είναι η γενναία δηµογραφική ανανέωση του
πληθυσµού. Η γενναία δηµογραφική ανανέωση του πληθυσµού
πιθανότατα να έχει και πολιτικό κόστος. 

Τέταρτον, εθνική πολιτική. Με τρεις λέξεις: οργάνωση, εκπαί-
δευση, πιστοποίηση. Πρώτον, οργάνωση των παραγωγών. Ου-
σιαστική στήριξη των υγιών συνεργατικών σχηµάτων των συνε-
ταιρισµών. Δεύτερον, εκπαίδευση, σύνδεση της παραγωγής µε
την έρευνα και µε τα πανεπιστήµια. Και τρίτον, πιστοποίηση. Το
αγροτικό επάγγελµα είναι το µοναδικό το οποίο µπορεί να το
κάνει ο καθένας. Αυτό καταλαβαίνετε είναι εις βάρος των επαγ-
γελµατιών αγροτών. 

ΕΛΓΑ. Είχε εξαγγελθεί και το 2019. Καλοδεχούµενη η µεταρ-
ρύθµιση -έπρεπε να είχε γίνει χτες- αρκεί να είναι δίκαιη και προς
όφελος των παραγωγών.

ΟΠΕΚΕΠΕ. Τώρα έχετε το µειονέκτηµα ότι δεν µπορείτε να
αναφέρεστε στους προηγούµενους, διότι οι προηγούµενοι ήσα-
σταν εσείς. Είπε ο κ. Αυγενάκης ότι θα βάλει τάξη στις πληρωµές.
Συνεπώς, η αταξία οφείλεται στην προηγούµενη κυβέρνηση, δη-
λαδή σε εσάς. 

Αθέµιτες εµπορικές πρακτικές. Όσοι είναι από επαρχία ξέρουν
ότι πωλούνται προϊόντα µε ανοικτές τιµές, χωρίς τιµή. Δεν χρει-
άζονται νοµικές γνώσεις, για να καταλάβεις ότι αυτό είναι παρά-
νοµο, αθέµιτο. Ποια είναι τα εργαλεία; Άλλες χώρες έχουν εφαρ-
µόσει συγκεκριµένα εργαλεία προστασίας του εισοδήµατος των
παραγωγών, ώστε να µην πέφτει κάτω από το κόστος παραγω-
γής. Εδώ η χώρα µας γιατί; Υπήρχε η ευκαιρία από το 2020 που
ενσωµατώθηκε η ευρωπαϊκή οδηγία. Σας το είπαµε τότε και δυ-
στυχώς δεν έγινε τίποτα. 

Η ρευστότητα των αγροτών. Πού είναι, αλήθεια, το Ταµείο Μι-
κροπιστώσεων;

Κλιµατική αλλαγή. Ακούγεται. Η κλιµατική αλλαγή έχει συνέ-
πειες. Πρέπει να τρέξουµε, πρέπει να προλάβουµε. Ποια είναι τα
όπλα; Ακούσαµε από τις Προγραµµατικές Δηλώσεις από αυτό το
Βήµα; Ποια είναι τα εργαλεία, µε τα οποία θα αντιµετωπιστούν οι

συνέπειες της κλιµατικής αλλαγής; Πείτε µου ένα το οποίο έχετε
πει.

Δύο προτάσεις συγκεκριµένες: Πρώτον, σύνταξη, επικαιροποί-
ηση των εδαφολογικών χαρτών της χώρας µας. Και δεύτερον,
εκπόνηση µελετών για τη βιωσιµότητα των καλλιεργειών. 

Οι καλλιέργειες σήµερα στην Ελλάδα. Τα προϊόντα που καλ-
λιεργούνται, καλλιεργούνται µε βάση µελέτες και συνθήκες κλι-
µατολογικές πριν είκοσι πέντε και τριάντα χρόνια. Δεν πρέπει να
υπάρξει ένας σχεδιασµός ότι στη Θεσσαλία πλέον αυτές οι καλ-
λιέργειες δεν µπορούν να γίνουν λόγω έλλειψης νερού, στην κε-
ντρική Μακεδονία µπορούν κάποιες άλλες. Δεν πρέπει να γνωρί-
ζει ο αγρότης; 

Συνεπώς, απαιτούνται όχι µόνο ευχές και διαπιστώσεις για ψη-
φιακό µετασχηµατισµό. Αλήθεια, ποιος θα εφαρµόσει τον ψη-
φιακό µετασχηµατισµό στα χωριά τα οποία ερηµώνουν; Απαιτεί-
ται σχέδιο µε στόχευση συγκεκριµένη και η στόχευση πρέπει να
είναι στον παραγωγό. 

Ευχαριστώ πολύ.  
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική

Συµµαχία)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει

ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανάσιος Παπαθανά-
σης και αµέσως µετά τον λόγο θα πάρει ο Υπουργός Ψηφιακής
Διακυβέρνησης κ. Παπαστεργίου.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ανά ώρα, είπαµε,
οι Υπουργοί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι, δεν έχουµε πει
ανά ώρα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Αυτό ανακοίνωσε ο Πρόεδρος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εάν πηγαίναµε ανά

ώρα, ο Υπουργός θα µίλαγε χωρίς τη Βουλή παρούσα, κύριε συ-
νάδελφε. 

Ορίστε, κύριε Παπαθανάση, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΘΑΝΑΣΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στις εκλογές της 25ης Ιουνίου

δόθηκε µια ξεκάθαρη εντολή από τους Έλληνες πολίτες, εντολή
στην προκοπή, τη δουλειά, τις ταχείες µεταρρυθµίσεις και τις βα-
θιές τοµές στις εκκρεµότητες του παρελθόντος. Η ψήφος του ελ-
ληνικού λαού σηµατοδοτεί τη χώρα που έχει αλλάξει πορεία
οριστικά και απαιτεί από τη νέα Κυβέρνηση και το νέο Κοινοβού-
λιο σταθερή και απαρέγκλιτη πορεία προς ένα κράτος σύγχρονο,
ψηφιακό, φιλικό προς όλους τους πολίτες και πάνω απ’ όλα δί-
καιο.

Σε ένα κόσµο που εξελίσσεται µε ραγδαίους ρυθµούς και που
ήδη οι δυτικές κοινωνίες εντάσσουν την τεχνητή νοηµοσύνη σε
όλο και περισσότερες δοµές των κρατών τους, η Ελλάδα το χρω-
στάει στα παιδιά της να δηλώσει παρούσα και να µη χάσει την
ευκαιρία άλλης µιας τεχνολογικής επανάστασης του ελεύθερου
κόσµου.

Στη νέα εποχή που ανοίγεται µπροστά µας, οι Βουλευτές του
ελληνικού Κοινοβουλίου οφείλουµε ως εθνική επιταγή να επα-
γρυπνούµε για τις διεθνείς εξελίξεις, καθώς οι νέες προκλήσεις
που ανακύπτουν για τα κράτη σε ένα ασταθές διεθνές περιβάλ-
λον το οποίο διαρκώς µεταβάλλεται, απαιτούν σοβαρότητα, συ-
νέπεια και σταθερή πορεία. Έχουµε χρέος να κινηθούµε συντε-
ταγµένα σε µεταρρυθµίσεις µε ευρύτατες συναινέσεις για τα µε-
γάλα εθνικά ζητήµατα, όπως η υγεία, η παιδεία, ο ψηφιακός και
ενεργειακός µετασχηµατισµός και η εξωτερική πολιτική, µε τη
διαµόρφωση µιας κοινοβουλευτικής κουλτούρας εθνικής στρα-
τηγικής. 

Προτεραιότητά µας στη νέα διακυβέρνηση είναι το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας. Στα επόµενα τέσσερα χρόνια φιλοδοξούµε να δια-
µορφώσουµε το ΕΣΥ, ώστε να παράσχουµε στον πολίτη µια
εµπειρία παρεχόµενων υπηρεσιών καλύτερη από αυτή που έχει
συνηθίσει τις τελευταίες δεκαετίες. Για την επίτευξη αυτής της
στόχευσης, θα κινηθούµε στην αύξηση του νοσηλευτικού προ-
σωπικού κατά δέκα χιλιάδες εργαζόµενους, στον εκσυγχρονισµό
ογδόντα ΤΕΠ νοσοκοµείων και εκατόν πενήντα έξι κέντρων
υγείας, στη δηµιουργία τριακοσίων δεκαπέντε µονάδων τηλεϊ-
ατρικής και είκοσι πέντε σύγχρονων κέντρων αποκατάστασης,
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στην ενίσχυση του ΕΚΑΒ µε προσωπικό, ώστε να µειωθεί ο χρό-
νος για τις πρώτες βοήθειες σε επτά µε δέκα λεπτά από την
κλήση στις αστικές περιοχές, ενώ δηµιουργούνται έξι νέες βάσεις
για πρωτογενή διάσωση και µεταφορά ασθενών µε εναέρια µέσα.
Ψηφιακός  µετασχηµατισµός της υγείας, ενίσχυση του συστήµα-
τος ηλεκτρονικής συνταγογράφησης και ολοκλήρωση του ατο-
µικού ηλεκτρονικού φακέλου υγείας. Ενίσχυση της πρωτο-
βάθµιας περίθαλψης. Συνεχίζουµε τα δωρεάν για όλους τους πο-
λίτες προγράµµατα πρόληψης.

Στην παιδεία, θα προχωρήσουµε µε τον ψηφιακό µετασχηµα-
τισµό της εκπαίδευσης µε την εγκατάσταση τουλάχιστον είκοσι
χιλιάδων διαδραστικών συστηµάτων µάθησης σε αίθουσες διδα-
σκαλίας σχολείων πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης. Επέκταση πρότυπων και πειραµατικών σχολείων -εκατόν
ογδόντα µέχρι το 2027- ενίσχυση του θεσµού της µαθητείας, ανα-
βάθµιση των επαγγελµατικών λυκείων, καθώς και επικαιροποίηση
των προγραµµάτων σπουδών. Ανέγερση φοιτητικών εστιών για
τη στέγαση οκτώµισι χιλιάδων φοιτητών µέσω ΣΔΙΤ. Βελτίωση
κατά δέκα θέσεις των επιδόσεων των Ελλήνων µαθητών στους
δείκτες PISA, µε στόχο τον µέσο όρο του ΟΟΣΑ έως το 2027 και
υπέρβασή του το 2030. 

Οι πολιτικές µας στην παιδεία θέλουµε να αφήσουν αντίκτυπο,
έως το 2030 να υπάρχει ένα ελληνικό πανεπιστήµιο στα top εκατό
παγκοσµίως και τρία στα top 200. 

Ιδιαίτερη έµφαση στην πολιτική µας, αποτελεί το δηµογραφικό.
Σηµαντική είναι η ενίσχυση των νέων µας και των νέων οικογε-
νειών. Διατίθεται 1,8 δισεκατοµµύριο σε συνολικά εκατόν τριάντα
επτά χιλιάδες νέους δικαιούχους έως τριάντα εννέα ετών για τη
νέα στεγαστική πολιτική «ΣΠΙΤΙ ΜΟΥ», µε φθηνά στεγαστικά δά-
νεια. Αυξάνονται κατά πενήντα χιλιάδες οι θέσεις για βρέφη και
νήπια σε βρεφονηπιακούς σταθµούς, ενώ συστήνονται εκατόν
πενήντα νέα κέντρα δηµιουργικής απασχόλησης παιδιών και δι-
ευρύνεται και το ωράριο λειτουργίας των παιδικών σταθµών ως
τις 17.30’. 

Θεσµοθετούνται σαράντα χιλιάδες θέσεις φύλαξης και φρο-
ντίδας νηπίων και παιδιών, µέσω του προγράµµατος «Νταντάδες
της γειτονιάς» σε µεγάλες επιχειρήσεις. 

Αυξάνεται το επίδοµα µητρότητας στους ελεύθερους επαγγελ-
µατίες και τους αγρότες, από τους τέσσερις στους εννέα µήνες
στο ύψος του κατώτατου µισθού.

Για την εθνική οικονοµία, οι µακροπρόθεσµες και µεσοπρόθε-
σµες προβλέψεις µας διαρκώς ανανεώνονται επί τα βελτίω, µε
αποδόσεις καλύτερες από τις προβλεπόµενες στον εγγεγραµ-
µένο προϋπολογισµό, παραδοχή που εξασφαλίζει ακόµη µεγα-
λύτερους δηµοσιονοµικούς πόρους για να θέσουµε σε εφαρµογή
το σχέδιο «Πρόγραµµα για ανάταξη των µισθών σε δηµόσιο και
ιδιωτικό τοµέα», για να µοιραστεί δίκαια και σε όλους το µέρισµα
των επιτυχιών της ανάπτυξης της ελληνικής οικονοµίας. 

Οι προτεραιότητές µας είναι: Αύξηση του µέσου µισθού πάνω
από 25% µέσα στην τετραετία 2023 - 2027 στα 1.500 ευρώ από
1170 ευρώ. Αύξηση 3,4% στις συντάξεις από 1η Ιανουαρίου του
2024. Σταδιακή µείωση 20% του τέλους επιτηδεύµατος το 2025,
30% το 2026 έως την κατάργησή του στο τέλος της τετραετίας.
Αυξάνεται από 1ης Ιανουαρίου 2024 το αφορολόγητο κατά 1.000
ευρώ για οικογένειες που έχουν παιδιά. Περαιτέρω µείωση των
ασφαλιστικών εισφορών. Αύξηση των εξαγωγών στο 60% του
ΑΕΠ προς το 2027 µε έµφαση στις εξαγωγές προϊόντων και υπη-
ρεσιών υψηλής τεχνολογίας.

Κυρίαρχο ρόλο θα παίξει η καταπολέµηση της φοροδιαφυγής
µε διενέργεια αυτόµατα των ψηφιακών ελέγχων, µε εντατικοποί-
ηση των φορολογικών ελέγχων και µε διπλασιασµό των ηλεκτρο-
νικών συναλλαγών. Στόχος η περαιτέρω µείωση της ανεργίας
κάτω από το 10% το 2025 και κάτω από το 8% το 2027 µε τη δη-
µιουργία νέων και καλά αµειβόµενων θέσεων εργασίας.

Ολοκλήρωση των εκατόν εβδοµήντα σηµαντικών έργων υπο-
δοµών, καθώς και των δέκα µεγάλων εµβληµατικών έργων µέσω
των οποίων δηµιουργούνται πάνω από εκατόν ογδόντα χιλιάδες
νέες θέσεις εργασίας, µεταξύ των οποίων ο ΒΟΑΚ, το µετρό της
Θεσσαλονίκης, ο αυτοκινητόδροµος Πατρών - Πύργου, το νέο
αεροδρόµιο Ηρακλείου στο Καστέλι. Και επειδή πάντα ξεχωριστή
και προεξάρχουσα θέση στην καρδιά των συµπολιτών µας έχει η

πατρίδα, δεν θα µπορούσα να κλείσω τον λόγο µου δίχως να ανα-
φερθώ στα κρίσιµα εθνικά ζητήµατα.

Η Ελλάδα την περασµένη τετραετία θωρακίστηκε εξοπλιστικά
και διπλωµατικά. Έδρασε ενεργητικά µε διεθνείς συµφωνίες που
αλλάζουν τον χάρτη των ισορροπιών στην Ανατολική Μεσόγειο
και που δίνουν ξεκάθαρο αποτρεπτικό µήνυµα προς κάθε επιβου-
λέα της εθνικής µας κυριαρχίας. Ταυτόχρονα, προστάτεψε µε
σθένος και αποφασιστικότητα τα κυριαρχικά της δικαιώµατα και
ενίσχυσε τον γεωπολιτικό της ρόλο ως εγγυητής της ασφάλειας
και της σταθερότητας στην Ανατολική Μεσόγειο.

Η Ελλάδα την επόµενη τετραετία δεν κάνει πίσω από την επι-
τυχηµένα χαραγµένη πορεία που φέρνει αποτελέσµατα προς
όφελος του έθνους. Παράλληλα, συνεχίζουµε να θωρακιζόµαστε
µε είκοσι τέσσερα αεροσκάφη Ραφάλ τρεις φρεγάτες Μπελαρά,
αναβάθµιση ογδόντα τριών F-16 στην κορυφαία έκδοση Viper,
ενώ βρίσκονταν σε εξέλιξη προγράµµατα για την προµήθεια αε-
ροσκαφών F-35 και την απόκτηση τριών νέων κορβετών του Πο-
λεµικού Ναυτικού. Ισχυρή Ελλάδα σηµαίνει ασφαλής Ευρώπη.

Η θητεία που ανοίγεται µπροστά µας θα είναι µια θητεία απο-
τελεσµατικότητας και µεγάλων αλµάτων. Δεν έχουµε δικαίωµα
να απογοητεύσουµε τους πολίτες που µας εµπιστεύτηκαν. Οφεί-
λουµε όλοι να σταθούµε στο ύψος της ευθύνης που µας αναλογεί
και έτσι µε γνώµονα λίγα λόγια και πολλή δουλειά του Πρωθυ-
πουργού να κάνουµε αντίπαλό µας µόνο τα προβλήµατα. 

Η κοινωνία µας παρέδωσε τη σκυτάλη του µέλλοντός της και
εµείς ως υπηρέτες του δηµοσίου συµφέροντος οφείλουµε να
υπηρετήσουµε όλους τους πολίτες. Καλή, γόνιµη και παραγωγική
κοινοβουλευτική θητεία. Ξεκινάµε υπεύθυνα, δυναµικά και αισιό-
δοξα!

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Παπαθανάση.

Καλείται τώρα στο Βήµα ο Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης, ο κ. Παπαστεργίου.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΣΤΕΡΓΙΟΥ (Υπουργός Ψηφιακής Διακυ-
βέρνησης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αυτή είναι η πρώτη µου παρουσία
στη Βουλή των Ελλήνων και µε την ευκαιρία θα ήθελα να σας
συγχαρώ για την εκλογή σας και την ανάληψη των καθηκόντων
σας. Όλοι µαζί, ανεξάρτητα από τον πολιτικό χώρο στον οποίο
ανήκουµε και ανεξάρτητα από τη θέση που κατέχουµε, θεωρώ
πως έχουµε µία και µόνη εντολή να δουλέψουµε όλοι µαζί για την
ανάπτυξη, ευηµερία και ασφάλεια της Ελλάδας και των πολιτών
της.

Αποδεχόµενος την εξαιρετική τιµή που µου έκανε ο Κυριάκος
Μητσοτάκης, ανέλαβα πριν από µερικές ηµέρες την ευθύνη του
Υπουργείου Ψηφιακής Διακυβέρνησης, ενός Υπουργείου που άλ-
λαξε τα τελευταία χρόνια τα δεδοµένα στη χώρα, ενός Υπουρ-
γείου που εκτελώντας τις κυβερνητικές δεσµεύσεις και τις
οδηγίες του Πρωθυπουργού, υπό την καθοδήγηση του Κυριάκου
Πιερρακάκη, µέσα σε ελάχιστο χρόνο κατάφερε να αποδείξει
πως όλα µπορούν να γίνουν, πως σε µία χώρα στην οποία η γρα-
φειοκρατία είχε γιγαντωθεί σε τέρας που κατάτρωγε το σύστηµα
που τη δηµιούργησε, µε σχεδιασµό, όραµα και γνώση, τα αδύ-
νατα έγιναν δυνατά. Όπως ακριβώς κάναµε και στα Τρίκαλα, την
πόλη µου, που την τελευταία δεκαετία, αλλάζοντας κατεστηµένες
συνήθειες ετών, δηµιουργήσαµε ένα µοντέλο σύγχρονου δήµου.
Παντρεύοντας τεχνολογία και καινοτοµία, δεκαπλασιάσαµε τον
προϋπολογισµό των έργων του, δηµιουργώντας ένα σύγχρονο
και ανθρώπινο τόπο να ζεις, από τα στενά του Σακαφλιά στις λε-
ωφόρους της ευρυζωνικότητας.

Πραγµατικά θεωρώ πως θα µπορούσαµε να επαναπροσδιορί-
σουµε τον τρόπο µε τον οποίο οριοθετούµε χρονολογικά κάποιες
περιόδους στην Ελλάδα. Μέχρι σήµερα ήταν οι πόλεµοι ή η Με-
ταπολίτευση. Τώρα µπορούµε πιθανώς να µιλήσουµε και για την
Ελλάδα πριν το gov.gr και την Ελλάδα µετά από αυτό. Τα τελευ-
ταία χρόνια µετά το 2019 το Υπουργείο Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης ανέλυσε τη δηµόσια διοίκηση, εντόπισε τους µεγαλύτερους
θύλακες γραφειοκρατίας, αναζήτησε την αιτία για τις άσκοπες
µετακινήσεις των πολιτών µε φακέλους υπό µάλης, εξαφάνισε
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εκατοντάδες ουρές και επέστρεψε στους πολίτες χιλιάδες χαµέ-
νες ώρες αναµονής. Το βασικότερο, δηµιούργησε µια σχέση
εµπιστοσύνης ανάµεσα στο κράτος και τον πολίτη, δείχνοντας
πως κάποιος εκεί πίσω στα Υπουργεία ενδιαφέρεται, προνοεί,
οραµατίζεται, σχεδιάζει και υλοποιεί συστήµατα που διευκολύ-
νουν και θωρακίζουν τις ζωές µας. 

Γιατί, ξέρετε, προφανώς υπάρχουν και µεγάλα και βαριά συ-
στήµατα που έχει ανάγκη η χώρα, αλλά υπάρχουν και µικρές λύ-
σεις και εφαρµογές που δίνουν πολύ γρήγορο και απτό απο-
τέλεσµα στον πολίτη. Τέτοιο ήταν, για παράδειγµα, το SMS που
είχαµε όλοι λάβει για να θυµηθούµε τον εµβολιασµό µας. Μικρής
αξίας το µήνυµα, τεράστιας αξίας, όµως, η κίνηση από την
πλευρά του κράτους που διαχρονικά έστελνε επιστολές στους
πολίτες µόνο όταν έπρεπε να τους θυµίσει να πληρώσουν κάτι.
Και πλέον το ίδιο γίνεται και µε πολλές άλλες πρωτοβουλίες,
αλλά και σε περιπτώσεις έκτακτης ανάγκης. Ένα κράτος που
δοµεί µια άλλη επικοινωνία µε τον πολίτη και έρχεται πλέον στα
µέτρα του πολίτη, στα χέρια του µέσω του κινητού του πολίτη
που πλέον παίζει το κράτος στα δάχτυλά του. 

Δεν υπάρχει λόγος να σας κουράσω περισσότερο για τη δου-
λειά που έλαβε χώρα στο Ψηφιακής Διακυβέρνησης τα προηγού-
µενα χρόνια. Οι χίλιες πεντακόσιες εξήντα εννιά -µου είπαν
σήµερα- υπηρεσίες του gov.gr και οι 1,2 δισεκατοµµύριο συναλ-
λαγές µέσα στο 2022 δείχνουν τον δρόµο για το πώς πρέπει να
προχωρήσουµε: σταθερά, τολµηρά και µπροστά. Σταθερά συνε-
χίζοντας το έργο που µέχρι σήµερα έχει γίνει. Τολµηρά για να
µπούµε ακόµα και εκεί βαθιά σε διεργασίες του δηµοσίου που
δεν τις έχουµε ακουµπήσει, που δεν τις έχουµε απλοποιήσει και
ψηφιοποιήσει. Μπροστά γιατί είναι η µόνη επιτρεπτή κατεύθυνση
για τη χώρα σήµερα, έχοντας ένα ανυπόµονο αλλά και ανελα-
στικό Ταµείο Ανάκαµψης να µας περιµένει. 

Ο ελληνικός λαός στις 25 Ιουνίου µας έδωσε µια ξεκάθαρη
εντολή τετραετίας. Τέσσερα χρόνια στα οποία πρέπει να προχω-
ρήσουµε σε σηµαντικές µεταρρυθµίσεις και να υλοποιήσουµε ση-
µαντικά έργα που θα αλλάξουν τη χώρα. Στις τέσσερις σηµαντι-
κότερες αυτές µεταρρυθµίσεις και τα τέσσερα σηµαντικότερα
έργα θα αναφερθώ αµέσως.

Μεταρρύθµιση νούµερο ένα, τεχνητή νοηµοσύνη. Η τεχνητή
νοηµοσύνη είναι παντού γύρω µας, σε συσκευές, αυτοκίνητα,
διαδίκτυο, καθηµερινές διεργασίες. Ο Πρωθυπουργός και εχθές
στις Προγραµµατικές Δηλώσεις µίλησε για τις προκλήσεις που
έχουµε µπροστά µας να αντιµετωπίσουµε. Σε ένα σοβαρό κράτος
η τεχνητή νοηµοσύνη δεν µπορεί παρά να είναι ένα σηµαντικό
όπλο που θα βοηθήσει σε διάφορους τοµείς όπως η υγεία, η
ασφάλεια και η οικονοµία. Για να µπορέσει όµως όλη αυτή η
γνώση και η δύναµη να δοµηθεί σε σωστές βάσεις για όλο το ελ-
ληνικό δηµόσιο, θα πρέπει να στήσουµε έναν δυνατό οργανισµό.
Προτείνουµε την ίδρυση ενός εθνικού συµβουλίου που θα εξετά-
ζει τις προκλήσεις και απειλές που απορρέουν από τη χρήση και
την εξέλιξη της τεχνητής νοηµοσύνης.

Μεταρρύθµιση νούµερο δύο, κυβερνοασφάλεια. Μέχρι σή-
µερα έχουν γίνει σηµαντικές προσπάθειες για την εφαρµογή κα-
νόνων κυβερνοασφάλειας. Απαιτείται, όµως, να συνεχίσουµε τη
δουλειά αυτή. Κυρίως απαιτείται µια νέα, ενιαία, υποχρεωτική
στρατηγική παρακολούθηση και συνεχής αναβάθµιση. Για τον
λόγο αυτό προτείνουµε την ίδρυση ενός οργανισµού κυβερνοα-
σφάλειας µε σκοπό να διασφαλίσει υψηλό επίπεδο ασφάλειας σε
όλη τη χώρα καλύπτοντας όλο το φάσµα των δραστηριοτήτων
που σχετίζονται µε την πρόληψη, προστασία, αποτροπή, ανά-
καµψη από τις κυβερνοεπιθέσεις. 

Μεταρρύθµιση νούµερο τρία, ανοιχτά δεδοµένα. Αντικειµενικά
στο θέµα αυτό έχουµε ακόµη αρκετή δουλειά. Επίσης, δεν έχει
κανένα νόηµα να δηµιουργούµε απλά αποθετήρια αρχείων χωρίς
αυτά να είναι δοµηµένα µε τέτοιο τρόπο έτσι ώστε να µπορεί κά-
ποιος να τα βρει και να τα χρησιµοποιήσει. Εδώ έρχεται επίσης
η τεχνητή νοηµοσύνη να βάλει τα πράγµατα σε µια τάξη. Με
κοινά πρότυπα και οδηγίες το ελληνικό δηµόσιο µπορεί και πρέ-
πει να βγάλει τα δεδοµένα του στο data.gov.gr προφανώς τέτοια
που συνάδουν µε όλη την κείµενη νοµοθεσία για τα προσωπικά
δεδοµένα. 

Μεταρρύθµιση νούµερο τέσσερα, ψηφιακή προσβασιµότητα

γιατί η τεχνολογία δεν µπορεί και δεν πρέπει να αφήνει κανέναν
πίσω. Προωθούµε την εναρµόνιση των ψηφιακών υπηρεσιών µε
τα διεθνή πρότυπα έτσι ώστε οι ιστοσελίδες και oi εφαρµογές
του δηµοσίου να είναι προσβάσιµες από όλους. Επίσης δροµο-
λογείται η βελτίωση της εµπειρίας κατά την περιήγηση στο gov.gr
µε αλλαγές στον σχεδιασµό των ιστοσελίδων για τη δηµιουργία
µιας πιο φιλικής προς τον χρήστη επαφής µε το ψηφιακό κράτος. 

Πάµε και στα τέσσερα σηµαντικά έργα που προωθούνται
άµεσα. Πρώτον, επέκταση του gov.gr µε πλήρη ψηφιοποίηση
όλων των υπηρεσιών του δηµοσίου έως το 2027. Το έργο περι-
λαµβάνει τον εκσυγχρονισµό του gov.gr µε το νέο CRM του δη-
µοσίου που θα αποτελέσει και τη βάση για την επόµενη µέρα του.
Την ολοκλήρωση όλων των µεγάλων έργων του Ταµείου Ανάκαµ-
ψης. Την επέκταση των λειτουργιών του myHealth σε περισσότε-
ρες µονάδες υγείας και υλοποίηση του µεγάλου έργου της
ΗΔΙΚΑ. Την ενίσχυση του Κέντρου Διαλειτουργικότητας. Τη δη-
µιουργία µιας ενιαίας πύλης πληρωµών - οφειλών. Την ψηφιοποί-
ηση, µιας και έγινε ήδη κουβέντα νωρίτερα, αρχείου δηµοσίου
µε αιχµή το Κτηµατολόγιο, τον ΕΦΚΑ, τα νοσοκοµεία και τα δικα-
στήρια. Το wallet, το ψηφιακό πορτοφόλι. Η επέκταση του υπάρ-
χοντος και η δηµιουργία ενός νέου που θα είναι συµβατό µε τα
ευρωπαϊκά πρότυπα παράλληλα µε την ενσωµάτωση ακόµα πε-
ρισσότερων λειτουργιών.

Έργο νούµερο δύο, µεταβιβάσεις ακινήτων και Κτηµατολόγιο.
Στόχος µας είναι η άµεση απλούστευση και επιτάχυνση των µε-
ταβιβάσεων ακινήτων που µπορεί να οδηγήσει σε αύξηση των
ρυθµών ανάπτυξης του ΑΕΠ και µείωση της ταλαιπωρίας των πο-
λιτών. Προτεραιότητά µας επίσης τα ψηφιακά εργαλεία για συµ-
βολαιογράφους, δικηγόρους και συναδέλφους µου µηχανικούς
ώστε να καταργηθούν οι ουρές στις πολεοδοµίες, τα υποθηκο-
φυλακεία και τις δηµοτικές υπηρεσίες. 

Τέλος, όπως ακριβώς και ο Πρωθυπουργός χθες ανέφερε,
ολοκλήρωση του Κτηµατολογίου για όλη τη χώρα έως το 2025,
ενώ µέσα στον χρόνο ανεβαίνει η ηλεκτρονική πλατφόρµα εγγρα-
φής των πράξεων µετά την υπογραφή των συµβολαίων προκει-
µένου να εξαλείψουµε τις ουρές στα κτηµατολογικά γραφεία. 

Έργο νούµερο τρία. Πάµε µπροστά, πάµε γρήγορα µε έργα
ευρυζωνικότητας. Έως το 2027 το 94% της χώρας καλύπτεται µε
5G και ειδική οπτική ίνα σε κάθε κτήριο. Άµεση προτεραιότητα
τα έργα οπτικής ίνας για γρήγορο internet σε σχολεία, νοσοκο-
µεία και αγροτικές περιοχές. Επίσης, επέκταση των έργων fiber
to the home και Ultra fast Broadband. Επιπλέον, ένα πλήρες δί-
κτυο 5G θα καταστήσει εφικτές τις λύσεις τηλεϊατρικής σε ακρι-
τικές και νησιωτικές περιοχές, ενισχύοντας τη δηµιουργία των
Smart Island.

Έργο νούµερο τέσσερα -η αδυναµία µου- τα έργα για τις «έξυ-
πνες πόλεις». Οι δήµοι της χώρας αλλάζουν εποχή µε χρηµατο-
δότηση από το ΕΣΠΑ 2021 - 2027 και το Ταµείο Ανάκαµψης µε
σχεδόν 350 εκατοµµύρια. Κύριε Λιβάνιε, βλέπω ότι το χαίρεστε
και εσείς όσο και εγώ. Πρώτος στόχος η κατάθεση των προτά-
σεων για τους τριακόσιους τριάντα δύο δήµους έως το τέλος του
Σεπτέµβρη. Δεύτερος στόχος η δηµοπράτηση και υπογραφή
συµβάσεων του Ταµείου Ανάκαµψης για τους δεκαεπτά µεγά-
λους δήµους ως το τέλος του 2023. Με τα έργα αυτά δήµοι και
ΔΕΥΑ δίνουν έµφαση στην ψηφιοποίηση, το περιβάλλον και την
ενέργεια µε εξειδικευµένες τεχνολογικές λύσεις που έχουν ως
στόχο τόσο την καταπολέµηση των επιπτώσεων της κλιµατικής
αλλαγής όσο και την προστασία της ανθρώπινης ζωής. Σύγχρο-
νοι, ασφαλείς, ανθεκτικοί και ανθρώπινοι δήµοι που αλληλεπι-
δρούν, ακούν και ανταποκρίνονται στις ανάγκες των πολιτών
τους. 

Και δεν είναι µόνο αυτά. Όλα αυτά τα χρόνια ως δήµαρχος θε-
ωρούσα πως η ανάπτυξη χωρίς «πράσινο» πρόσηµο δεν είναι
παρά µια βραχείας πνοής οικονοµική διαδικασία. Η επόµενη ψη-
φιακή µέρα θα πρέπει να είναι µια µέρα περιβαλλοντικά φιλική
για το οικοσύστηµα της πληροφορικής. Σε έναν κατ’ εξοχήν ενερ-
γοβόρο κλάδο πρέπει να προσηλωθούµε ακόµα περισσότερο
στους θεµατικούς στόχους για µια «πράσινη» και κοινωνικά ευαί-
σθητη ανάπτυξη, να αλλάξουµε τα ψηφιακά δεδοµένα της χώρας
παράλληλα µε µια πιο συνετή µατιά στο περιβάλλον και την προ-
στασία του. 
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Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το Υπουργείο Ψηφιακής Κυβέρ-
νησης στην τετραετία 2019 - 2023 έκανε πράξη την έννοια ψη-
φιακός µετασχηµατισµός µε το gov.gr και βελτίωσε την καθηµε-
ρινότητα των πολιτών. Την επόµενη τετραετία θα συνεχίσουµε να
αλλάζουµε την εικόνα της δηµόσιας διοίκησης γιατί τα ποσά που
επενδύονται είναι πάρα πολύ σηµαντικά: 1,2 δισεκατοµµύριο
ευρώ µαζί µε τα ιδιωτικά κεφάλαια σε εκατόν είκοσι τέσσερα
έργα του ΕΣΠΑ που ολοκληρώνεται και άλλο 1,2 δισεκατοµµύριο.
σε δέκα προς το παρόν έργα από το νέο ΕΣΠΑ. Ακόµα, 2,9 δισε-
κατοµµύρια ευρώ στο Ταµείο Ανάκαµψης µε ογδόντα έξι ήδη
ενταγµένα έργα συν την όποια αναθεώρηση και µισό δισεκατοµ-
µύριο ευρώ σε πενήντα έργα του ΕΠΑ. 

Συνεπώς, τα χρηµατοδοτικά εργαλεία είναι εδώ. Χρέος µας
είναι να σχεδιάσουµε, υλοποιήσουµε και παραλάβουµε έργα τα
οποία πραγµατικά ανταποκρίνονται στις ανάγκες του σήµερα
αλλά και του αύριο. Στο πλαίσιο της πολιτικής για τον ψηφιακό
µετασχηµατισµό της χώρας κατά τη χρονική περίοδο 2023 - 2027
έχουµε διαµορφώσει συγκεκριµένες στοχεύσεις οι οποίες είναι
οι ακόλουθες:

Πρώτον, ψηφιακή εξυπηρέτηση. Ο πολίτης σταµατά να προ-
σκοµίζει έγγραφα που τον αφορούν τα οποία µπορούν να παρα-
χθούν µέσω πληροφοριακών συστηµάτων. Διατηρούµε και
διακινούµε δεδοµένα και όχι αρχεία. Με τη λογική αυτή προχω-
ράµε ένα βήµα παρακάτω ως προς τον θεσµικό σχεδιασµό νέων
υπηρεσιών. Στόχος µας να ελαχιστοποιηθούν ως και να καταρ-
γηθούν τα έγγραφα που ζητούνται από τον πολίτη αναζητώντας
τα αυτόµατα από την εκάστοτε υπηρεσία µέσω διαλειτουργικό-
τητας. 

Θα δώσουµε προτεραιότητα στην εξυπηρέτηση των πολιτών
µέσω των σύγχρονων κινητών συσκευών. Όλο το κράτος θα είναι
στα χέρια του: πολιτοκεντρική προσέγγιση του σχεδιασµού των
ψηφιακών υπηρεσιών, διαφάνεια, ακεραιότητα, λογοδοσία. Η δη-
µόσια διοίκηση πρέπει να είναι αποδοτική, αλλά και διάφανη πα-
ράλληλα.

Προωθούµε τεχνολογίες cloud παντού µε πρώτη υλοποίηση το
Hybrid Cloud της Γενικής Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστη-
µάτων. Σε όλες τις δράσεις και τη στρατηγική µας θέτουµε πάντα
στο επίκεντρο τον πολίτη και την εξυπηρέτησή του από τη δηµό-
σια διοίκηση µε όλα τα εναλλακτικά µέσα, ανάλογα µε τις δεξιό-
τητες που έχει, δηλαδή την πολυκαναλική εξυπηρέτηση.

Προχωράµε τολµηρά στην αναδιάρθρωση των ΕΛΤΑ σε συνερ-
γασία µε το Υπερταµείο στο οποίο ανήκουν, ώστε να πατήσουν
ξανά στα πόδια τους. Παρ’ ότι η µόνη αρµοδιότητα που το
Υπουργείο µας έχει είναι ο έλεγχος της καθολικής υπηρεσίας και
η ισότιµη πρόσβαση κάθε πολίτη σε ακριτικές και νησιωτικές πε-
ριοχές, αυτό δεν συνιστά σε καµία περίπτωση αφορµή να µην
επέµβουµε. Τα ΕΛΤΑ πέρασαν από εποχές που χρέωναν τον Έλ-
ληνα πολίτη επτάµισι εκατοµµύρια τον µήνα και πλέον κινούνται
σε ένα πολύ καλύτερο µέλλον. 

Με τις προσπάθειες και παρά τα λάθη που έγιναν, ήδη φαίνο-
νται τα πρώτα αποτελέσµατα. Όµως, η δουλειά πρέπει να συνε-
χιστεί. Δεν είναι δυνατόν στο κέντρο της Αθήνας σε ακτίνα ενός
χιλιοµέτρου εδώ γύρω να υπάρχουν δύο µεγάλα και δέκα µικρά
καταστήµατα. Το δίκτυο χρειάζεται αναδιάρθρωση µε αξιοποίηση
νέων τεχνολογιών, χωρίς να αφήνουµε µικρές κοινωνίες αβοήθη-
τες και χωρίς να κινδυνεύσει η δουλειά κανενός. 

Συζητήσαµε ήδη µε τη διοίκηση του Υπερταµείου και των
ΕΛΤΑ, προκειµένου να δούµε ήδη σηµειακές βελτιώσεις, έτσι
ώστε να µη µείνει καµµία αστική ή περιαστική περιοχή χωρίς εξαι-
ρετικά ακριβείς και σωστές ταχυδροµικές υπηρεσίες σε από-
σταση λίγων λεπτών. 

Κλείνοντας, η επόµενη µέρα της ψηφιακής Ελλάδας ξεκινά και
ξεκινά µε την υλοποίηση του έργου του SRM, που αποτελεί τον
πυρήνα των δράσεων της παραπάνω φιλοσοφίας. Στόχος µας
είναι η ενσωµάτωση στο gov.gr ανασχεδιασµένων διαδικασιών,
ώστε πολίτες και επιχειρήσεις εντός της χώρας, αλλά και στην
οµογένεια, να µπορούν να πραγµατοποιούν τις συναλλαγές τους
µε το κράτος ηλεκτρονικά, να κάνουν οτιδήποτε από παντού
οποιαδήποτε στιγµή.

Δηµιουργούµε ψηφιακές υποδοµές που θα υιοθετηθούν από
τους φορείς της δηµόσιας διοίκησης σε όλο το εύρος του συ-

στήµατος εξυπηρέτησης, υποδοµές που αλλάζουν τη χώρα, υπο-
δοµές που αλλάζουν τις ζωές µας.

Για όλους τους παραπάνω λόγους αυτή η Κυβέρνηση αξίζει
την ψήφο εµπιστοσύνης σας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Υπουργέ.

Τον λόγο τώρα έχει ο Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής, ο Κ. Γιώργος Nικητιάδης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, πρέ-

πει να δηλώσω ότι δεν κατάφερα, παρά την έντονη προσπάθεια
που κατέβαλα, να αντιληφθώ τον προσανατολισµό των προγραµ-
µατικών δηλώσεων, όπως κατατέθηκαν από τον Πρωθυπουργό,
τον προσανατολισµό σε σχέση µε το πού πάει η ελληνική οικο-
νοµία.

Δηλαδή προσανατολίζεται η Κυβέρνηση στο να δώσει βάρος
στον ελληνικό τουρισµό; Προσανατολίζεται στο να δώσει βάρος
στις νέες τεχνολογίες; Προσανατολίζεται στο να δώσει βάρος
στον ανύπαρκτο πρωτογενή τοµέα; Προσανατολίζεται µήπως τε-
λικά στο να αναπτύξει µεγάλα στούντιο κινηµατογραφικά στην
Ελλάδα, που θα καταστούν ο παράδεισος της «UNIVERSAL», της
«METRONGOLD» και άλλων µεγάλων κινηµατογραφικών εται-
ρειών;

Και τελικά ποιο είναι το ζητούµενο για την οικονοµία µας;
Μήπως δεν έχει γίνει αντιληπτό ότι ο µεγάλος ασθενής της ελ-
ληνικής οικονοµίας είναι το παραγωγικό µοντέλο που υφίσταται
αυτή τη στιγµή; Μήπως δεν θέλουµε να συνειδητοποιήσουµε ότι
οι επενδύσεις, για τις οποίες επαίρεστε, τελικώς κατά 75% αφο-
ρούν real estate, δηλαδή εξαγορές ακινήτων, πωλήσεις ακινήτων,
συγχωνεύσεις εταιρειών ακινήτων και, µάλιστα, πολλές φορές µε
δανεισµό από ελληνικές τράπεζες;

Οφείλω πάντως να δηλώσω ότι για ένα πράγµα από τις Προ-
γραµµατικές Δηλώσεις του Πρωθυπουργού πείστηκα απολύτως
και ήταν απολύτως ξεκάθαρος. Πράγµατι, φαίνεται να επιθυµεί
την πάταξη της φοροδιαφυγής και η ένταση και το ύφος µε τα
οποία διατύπωσε την άποψή του για το θέµα δείχνουν ότι έχει
αποφασίσει να πατάξει τη φοροδιαφυγή. Μήπως, όµως, πάλι
στραβά αρµενίζουµε;  Πρέπει, επιτέλους, κάποτε να κατανοή-
σουµε ότι η φοροδιαφυγή όσο το κράτος µας θα θεωρεί εχθρό
του, κλέφτη, απατεώνα τον Έλληνα πολίτη δεν πρόκειται να
υπάρχει µια εξοµάλυνση και µια λειτουργία τέτοια που να συγκε-
ντρώνονται και να εισπράττονται οι φόροι;

Αναρωτιέµαι, κύριε Υπουργέ, αν γνωρίζετε ότι υπήρξαν διε-
θνείς µελέτες, δηµοσιεύµατα στα οποία το ερώτηµα που ετίθετο
δεν είναι γιατί φοροδιαφεύγει ο Έλληνας.

Το ερώτηµα που ετίθετο, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι,
ήταν µα γιατί δεν φοροδιαφεύγουν µε το καθεστώς που υπάρχει. 

Άρα, εδώ υπάρχει προφανώς ένας τελείως λάθος προσανατο-
λισµός: Ή κάποτε αποφασίζουµε να δηµιουργήσουµε ένα κράτος
φιλικό στον πολίτη, έτσι ώστε να το εµπιστευθεί και ο πολίτης ή
διαφορετικά, όπως προείπα, στραβά αρµενίζουµε.

Σε ό,τι σχετίζεται περαιτέρω µε τα εξαγγελθέντα φορολογικά
µέτρα, έχουµε πει και ο Πρόεδρος µας, ο κ. Ανδρουλάκης, και
από το ΠΑΣΟΚ πολλές φορές, ότι δεν είναι δυνατόν να αναµένε-
ται συγκέντρωση µεγάλων ποσών όσο θα φορολογείτε την εργα-
σία. Εάν δεν αποφασίσει η Κυβέρνηση κάποια στιγµή να φορο-
λογήσει το κέρδος των εταιρειών, δεν υπάρχει περίπτωση µε
τους έµµεσους φόρους να φτάσει σε υψηλά ποσά από τη συγκέ-
ντρωση των φόρων. 

Θα σας πω ένα παράδειγµα για να καταλάβετε πώς λειτουργεί
η αγορά. Η ΙΚΕ είναι µια µορφή εταιρείας που δηµιουργήθηκε
προσφάτως. Ξέρετε πόσες δεκάδες χιλιάδες, για να µην πω εκα-
τοντάδες, χιλιάδες ΙΚΕ λειτουργούν στην ελληνική αγορά; Ανα-
ρωτηθήκατε γιατί τόσες πολλές χιλιάδες ΙΚΕ;

Πολύ απλά γιατί είναι εταιρείες που φορολογούνται το πολύ
µέχρι 25%, γιατί έχουν ένα αφορολόγητο µέρισµα οι εταίροι τους
έως τις 10.000 και συνεπώς για άλλη µια φορά δεν φορολογείται
η εταιρεία, το κέρδος, το κεφάλαιο, αλλά φορολογείται, όπως
προείπα, πάντα η εργασία. 
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Τώρα το µέτρο των χιλίων ευρώ επιπλέον για κάθε παιδί σε οι-
κογένεια ως αφορολόγητο πραγµατικά πιστεύετε ότι µπορεί να
αποδώσει και να συγκινήσει; Αντί να δούµε, να φτιάξουµε παιδι-
κούς σταθµούς σε όλη τη χώρα, να µπορούν οι γονείς να αφή-
νουν τα παιδιά τους και να δουλεύουν, πιστεύουµε ότι τα 1.000
ευρώ θα δηµιουργήσουν πραγµατικά το κίνητρο ή θα δηµιουρ-
γήσουµε την ευφορία στην ελληνική κοινωνία;

Θα έρθω, όµως, στο γνωστικό αντικείµενο που κατέχω περισ-
σότερο, καθότι διατέλεσα και Υφυπουργός Τουρισµού και καθότι,
επίσης, έχω απασχοληθεί στον χώρο της τουριστικής αγοράς
από µικρό παιδί. 

Ο Πρωθυπουργός, αναφερόµενος σε όλα τα ζητήµατα, µιλώ-
ντας περίπου ογδόντα λεπτά, δεν ανέφερε τη λέξη «τουρισµός»
στις Προγραµµατικές του Δηλώσεις. Επαναλαµβάνω: Τη λέξη
«τουρισµός». Το 20% του ΑΕΠ, το 25% της απασχόλησης είναι ο
τουρισµός. 

Να πούµε ότι επέδειξε αδιαφορία; Όχι, δεν µπορούµε να το
δεχθούµε. Να πούµε ότι δεν ήταν έτοιµος να κάνει κάτι; Δεν µπο-
ρούµε να το δεχθούµε. 

Θα σχολιάσω συνεπώς αναγκαστικά όσα κατέθεσε η Υπουρ-
γός Τουρισµού, η οποία εδήλωσε ότι όσα παραθέτει αποτελούν
το σχέδιο της Κυβέρνησης για τον τουρισµό. Αναφέρθηκε σε επέ-
κταση της τουριστικής περιόδου και προέκρινε την Αθήνα και τη
Θεσσαλονίκη όπου θα υπάρξουν κίνητρα, έτσι ώστε να επεκταθεί
η τουριστική περίοδος. 

Και δεν υπάρχει καµµία αντίρρηση. Η Αθήνα και η Θεσσαλο-
νίκη εύκολα µπορούν να επεκτείνουν την τουριστική περίοδο
διότι απευθύνονται σε διαφορετικές αγορές, διεκδικούν τα λεγό-
µενα city break. Αλλά Αθήνα και Θεσσαλονίκη, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, είναι το 1/10 των δωµατίων όλης της χώρας. Σωθή-
καµε, λοιπόν, χωρίς -επαναλαµβάνω- να απαξιώνω την προσπά-
θεια, αν επικεντρώσουµε στο να επεκτείνουµε την τουριστική
περίοδο σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Περαιτέρω, η κυρία Υπουργός αναφέρθηκε στα περίφηµα
DMOs «Destination Management Organizations», δηλαδή στους
Οργανισµούς Διαχείρισης Προορισµού και επιχειρηµατολογώ-
ντας είπε ότι µε την ενεργοποίηση των οργανισµών αυτών θα επι-
τευχθεί ξανά η επέκταση της τουριστικής περιόδου, η διάχυση
του τουρισµού σε όλες τις περιφέρειες και κάπου και η διακίνηση
επισκεπτών από περιφέρεια σε περιφέρεια, κάτι που πρώτη φορά
το άκουσα. Ενδιαφέρον φαίνεται, αλλά δεν ξέρω από πού προ-
ήλθε αυτή η άποψη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κύριε Νικη-
τιάδη. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Σε ένα λεπτό ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε. Και να µου το χαρίσετε γιατί κι εγώ σας χάρισα την πα-
ρέκκλιση του κυρίου Υπουργού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η ώρα είναι πολύ πε-
ρασµένη και οι συνάδελφοι έχουν κι αυτοί λόγο και σειρά. Κλεί-
στε, λοιπόν, τώρα. Βάλτε τελεία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Λέω, λοιπόν, ότι ο θεσµός του DMO,
που ήρθε από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας, απέτυχε
παταγωδώς. Ούτε ένας δήµος δηµιούργησε µέχρι σήµερα Ορ-
γανισµό Διαχείρισης Προορισµού. Πώς θα επιτευχθεί αυτό πρα-
γµατικά δεν ξέρω. 

Κλείνοντας, άκουσα τον κ. Βαρβιτσιώτη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Μην πάτε τώρα εκεί.

Κύριε Νικητιάδη, σας παρακαλώ. Έχετε πάει στα δέκα λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Ζώντας στα νησιά…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κλείστε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Μία πρόταση. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Γιατί µπήκατε στο

αντικείµενό σας στο έβδοµο λεπτό. Έπρεπε να το υπολογίσετε.
Κλείστε, λοιπόν. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΝΙΚΗΤΙΑΔΗΣ: Λέω ότι ο κόσµος µας τρέµει να αρ-
ρωστήσει στα νησιά µας. Τρέµει να αρρωστήσει. Μόνο αυτό. Αν
έχει στο µυαλό της η Κυβέρνηση νησιωτικές πολιτικές, ας σκε-
φτεί τον κόσµο που τρέµει µην αρρωστήσει. 

Ευχαριστώ και συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ - Κινήµατος Αλ-
λαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο τώρα έχει ο
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Θεοφάνης Παπάς για επτά
λεπτά -το υπενθυµίζω µήπως κάποιος το εφαρµόσει. 

ΘΕΟΦΑΝΗΣ (ΦΑΝΗΣ) ΠΑΠΑΣ: Αγαπητέ κύριε Πρόεδρε, κύ-
ριοι Υπουργοί, αγαπητές συναδέλφισσες, αγαπητοί συνάδελφοι,
εύχοµαι σε όλες και όλους µας µια δηµιουργική θητεία µε γνώ-
µονα το καλό, την προκοπή και την ευηµερία της πατρίδας µας
και όλων των πολιτών µας. 

Το εκκωφαντικό και ξεκάθαρο αποτέλεσµα των εκλογών της
25ης Ιουνίου σηµατοδότησε το ξεκίνηµα µιας νέας ελπιδοφόρα
και αισιόδοξη εποχής για την Ελλάδα. Η πλειοψηφία των Ελλήνων
εµπνεύστηκε από το κυβερνητικό πρόγραµµα της Νέας Δηµο-
κρατίας και επέλεξε να ζήσει σε µία Ελλάδα πιο παραγωγική, πε-
ρισσότερο κοινωνική, πιο πράσινη και ακόµη πιο ψηφιακή, µία
Ελλάδα περισσότερο δίκαιη, µία Ελλάδα ακόµα πιο ισχυρή. 

Αυτοί είναι οι βασικοί άξονες που θέτει το πρόγραµµα της δια-
κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας για την επόµενη τετραετία,
που µεταφράζονται σε επιµέρους δεσµεύσεις, δεσµεύσεις µιας
παράταξης και ενός ρεαλιστή Πρωθυπουργού, τον οποίο πλέον
οι Έλληνες γνωρίζουµε καλά, κυρίως διότι ξέρουµε ότι αποφεύ-
γει αποδεδειγµένα να τάζει πράγµατα, τα οποία δεν µπορούν να
γίνουν πράξεις, δεσµεύσεις τις οποίες και εγώ προσωπικά δη-
λώνω έτοιµος να υπηρετήσω και να προσφέρω στην υλοποίησή
τους µε µέθοδο και σκληρή δουλειά. 

Μιλώντας, λοιπόν, για µια Ελλάδα πιο παραγωγική, θεωρώ ότι
πρέπει να εστιάσουµε την προγραµµατική µας προσέγγιση στο
βασικό αναπτυξιακό πυλώνα της οικονοµίας µας, τον πυλώνα του
πρωτογενή τοµέα, ο οποίος άντεξε στα δύσκολα χρόνια της παν-
δηµίας και αποτέλεσε το στίγµα της εθνικής µας οικονοµίας, δε-
δοµένου ότι άλλοι αναπτυξιακοί τοµείς, όπως για παράδειγµα ο
τουρισµός ήταν ολοκληρωτικά κλειστά. 

Το κυβερνητικό µας πρόγραµµα για τον πρωτογενή τοµέα προ-
βλέπει, ενδεικτικά:

Την αύξηση του αριθµού των κατά επάγγελµα νέων αγροτών
κατά εξήντα χιλιάδες. Όµως, εδώ θα µου επιτρέψετε να συγχαρώ
τον νέο Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης, τον κ. Αυγενάκη, διότι
ανακοίνωσε ότι θα ενταχθούν οι δύο χιλιάδες εκατό επιλαχόντες
νέοι αγρότες από την πρόσκληση του 2021. 

Την οριστική κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος για τους
κατά κύριο επάγγελµα αγρότες. Την επιστροφή και για το έτος
2023 του ειδικού φόρου κατανάλωσης πετρελαίου στους αγρό-
τες. Δικαιότερες και ταχύτερες αποζηµιώσεις για όλους δικαιού-
χους µε επικαιροποίηση του κανονισµού του ΕΛΓΑ και πλέον να
είναι προσαρµοσµένο στις νέες ανάγκες µε βάση την κλιµατική
αλλαγή. 

Νέα αρδευτικά έργα σε όλη την επικράτεια. Εκσυγχρονισµό
των ΤΟΕΒ και ΓΟΕΒ. Αύξηση του ποσοστού εµπορίας τυποποι-
ηµένων προϊόντων κυρίως µέσω αγροτικών συλλογικών σχηµά-
των. Αύξηση των γεωργικών εκτάσεων για την παραγωγή βιολο-
γικών προϊόντων. 

Μεταρρύθµιση των ελεγκτικών µηχανισµών για την υγιεινή και
την ασφάλεια των τροφίµων και την αντιµετώπιση της επικάλυ-
ψης αρµοδιοτήτων. Βελτίωση του θεσµικού πλαισίου για τα γε-
ωργικά προϊόντα και τρόφιµα µε προστατευόµενες ονοµασίες
προέλευσης -τα ΠΟΠ-, προστατευόµενες γεωγραφικές ενδείξεις
-τα ΠΓΕ- και τα εγγυηµένα παραδοσιακά ιδιότυπα προϊόντα. 

Εξορθολογισµό και εκσυγχρονισµό του ΟΠΕΚΕΠΕ, ενός οργα-
νισµού που διαχειρίζεται το σύνολο των αγροτικών ενισχύσεων,
τον οποίο είχα την τιµή να υπηρετήσω ως πρόεδρος. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, ξεκίνησα την οµιλία µου µε εκτενή ανα-
φορά στις προγραµµατικές µας δεσµεύσεις για τον πρωτογενή
τοµέα τόσο διότι αποτελεί θεµελιώδη πυλώνα για την οικονοµία
µας όσο και γιατί είναι ένας τοµέας που τον υπηρετώ διαχρονικά.
Προέρχοµαι από µια αµιγώς αγροτική περιοχή της ελληνικής
υπαίθρου, το Σοχό στη Θεσσαλονίκη. Είµαι ο ίδιος ιδιοκτήτης
µιας επιχείρησης του αγροδιατροφικού τοµέα και επίσης έχω
διατελέσει και αντιπεριφερειάρχης αγροτικής οικονοµίας της Πε-
ριφέρειας Κεντρικής Μακεδονίας. 

Το πρόγραµµα διακυβέρνησης, όµως, περιλαµβάνει και µια πιο

1408 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



παραγωγική Ελλάδα. Προβλέπει και µια σειρά άλλων δεσµεύ-
σεων που αφορούν το σύνολο της οικονοµίας, όπως:

Την αύξηση του µεριδίου της µεταποίησης στο 15% του ΑΕΠ
µε την εφαρµογή της εθνικής µας στρατηγικής για τη βιοµηχανία
και την εξωστρέφεια των ελληνικών επιχειρήσεων, την άνοδο των
εξαγωγών στο 60% του ΑΕΠ. Την ανάπτυξη µιας εθνικής στρα-
τηγικής για την εφοδιαστική αλυσίδα µε απώτερο στόχο τον µε-
τασχηµατισµό της Ελλάδας, πέρα από διαµετακοµιστικό κόµβο,
σε κέντρο συναρµολόγησης, µεταποίησης και συσκευασίας προ-
ϊόντων. Την αύξηση των επενδύσεων κατά 70%. Την επιτάχυνση
και την απλοποίηση του συστήµατος δηµοσίων συµβάσεων. Την
απλούστευση αδειοδότησης και εποπτείας των οικονοµικών δρα-
στηριοτήτων. Τη σταδιακή µείωση του τέλους επιτηδεύµατος
µέχρι και την πλήρη κατάργησή του έως και το τέλος της τετρα-
ετίας. Τη µείωση της ανεργίας κάτω από 8% έως και το 2027. Την
αύξηση του µέσου µισθού πάνω από 25% και του κατώτατου µι-
σθού στα 950 ευρώ µέσα στην τετραετία. Τη σταδιακή µείωση
κατά µία επιπλέον µονάδα των ασφαλιστικών εισφορών, κάτι που
σηµαίνει µεγαλύτερους µισθούς για όλους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρόγραµµα διακυβέρνησης
για την επόµενη τετραετία αφορά, επίσης, µία Ελλάδα περισσό-
τερο κοινωνική, µε το δηµογραφικό να είναι ίσως το πιο νευραλ-
γικό πρόβληµα που πρέπει να αντιµετωπίσουµε τα επόµενα
χρόνια.

Προσωπικά ως πατέρας τεσσάρων παιδιών και µέλος της µε-
γάλης ελληνικής οικογένειας των πολυτέκνων µε συγκινεί και µε
εµψυχώνει το γεγονός της δηµιουργίας ενός νέου ξεχωριστού
Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας από τον Πρω-
θυπουργό µας Κυριάκο Μητσοτάκη.

Μέσα από αυτό το Υπουργείο, Υπουργέ µας, θα τρέξετε την
ενσωµάτωση αρκετών από τις προτάσεις των πολύτεκνων οικο-
γενειών στο πρόγραµµα διακυβέρνησης της επόµενης τετραε-
τίας, την υλοποιούµενη ήδη πολιτική αναφορικά µε τις 2.000
ευρώ για κάθε παιδί που γεννιέται στην Ελλάδα, τη δηµιουργία
ενός ειδικού τιµολογίου ηλεκτρικής ενέργειας για τις πολύτεκνες
οικογένειες, την αύξηση του επιδόµατος µητρότητας στους ελεύ-
θερους επαγγελµατίες και τους αγρότες από τους τέσσερις
µήνες στους εννιά, τη θεσµοθέτηση δέσµης µέτρων για την αύ-
ξηση της γονιµότητας και την υποβοηθούµενη αναπαραγωγή, την
κατά πενήντα χιλιάδες αύξηση θέσεων για βρέφη και νήπια σε
βρεφονηπιακούς σταθµούς, τη σύσταση εκατόν πενήντα νέων
Κέντρων Δηµιουργικής Απασχόλησης Παιδιών.

Αγαπητοί συνάδελφοι, οι Έλληνες αξίζουµε πλέον να ζήσουµε
και να πορευτούµε τα επόµενα χρόνια σε έναν δρόµο προόδου
και ευηµερίας, σε µία πορεία ισόρροπη για όλους τους Έλληνες
πολίτες, για όλη την ελληνική περιφέρεια και την ελληνική ύπαι-
θρο, που ψάχνει διεξόδους από τον µαρασµό των προηγούµενων
δεκαετιών µέσα από σηµαντικά έργα και παρεµβάσεις. Η προ-
οπτική της επόµενης µέρας είναι ήδη µπροστά µας.

Καλούµαστε να χτίσουµε όλοι µαζί, πολίτες και πολιτικοί, µια
Ελλάδα πιο σύγχρονη, πιο ευρωπαϊκή, πιο ισχυρή, µια Ελλάδα
περήφανη για όλες τις Ελληνίδες και για όλους τους Έλληνες.
Να είστε καλά!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καλείται τώρα στο

Βήµα η Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Αθα-
νασία Αναγνωστοπούλου για επτά λεπτά και αµέσως µετά τον
λόγο θα πάρει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Θοδω-
ρής Λιβάνιος.

Ορίστε, κυρία Αναγνωστοπούλου, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. Είναι λίγο αργά, θα φροντίσω να είµαι µέσα στον
χρόνο.

Ξεκίνησε ο Πρωθυπουργός εχθές τις Προγραµµατικές Δηλώ-
σεις µε πανηγυρικό τρόπο, προσπαθώντας ως νικητής να ξανα-
γράψει την ιστορία, να γράψει την ιστορία του νικητή και ανα-
φέρθηκε στο περίφηµο «ιστορικό τόξο» το οποίο κατασκεύασε,
ένα ιστορικό τόξο εκσυγχρονισµού που ξεκινάει από τον Βενι-
ζέλο, Καραµανλής, Καραµανλής, Παπανδρέου, Σηµίτης, Μητσο-
τάκης. Σε αυτό το εκσυγχρονιστικό τόξο των µεγάλων επιτευγ-
µάτων φρόντισε να τονίζει συνέχεια ότι οι ιδεολογίες, τα ιδεολο-

γήµατα και λοιπά είναι τοξικότητα που µας έφεραν στην κατα-
στροφή, εννοώντας προφανώς -όχι προφανώς, προφανέστατα-
την περίοδο 2015-2019.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ)

Να θυµίσω για να µένουν και στα Πρακτικά της Βουλής ότι
αυτός ο εκσυγχρονισµός τον οποίο επικαλέστηκε ο κ. Μητσοτά-
κης ειδικά της τελευταίας περιόδου, εκσυγχρονισµός της διαπλο-
κής και της διαφθοράς, οδήγησε στη µεγαλύτερη χρεοκοπία της
χώρας, η οποία άφηνε στο περιθώριο της ιστορίας µία µεγάλη
µερίδα της ελληνικής κοινωνίας και από την άλλη µεριά, έφερνε
από την πόρτα και από τα παράθυρα αυτό που θα έπρεπε να είναι
περιθώριο της κοινωνίας, τους ναζιστές και τους φασίστες. Και
ευτυχώς που υπήρχε ένα κόµµα, το οποίο µίλησε για αυτούς τους
ανθρώπους, τη µεγάλη κοινωνία που έµενε εκτός ιστορίας, δη-
λαδή ο ΣΥΡΙΖΑ, όταν ανέλαβε τη διακυβέρνηση της χώρας.

Όλη η προσπάθεια και εχθές και σήµερα έγινε και από Βου-
λευτές και από Υπουργούς. Ο κ. Σκέρτσος πήγε να το θεωρητι-
κοποιήσει κιόλας, ότι τελειώνουµε µε τα ενοχλητικά πράγµατα,
αυτά που αποτέλεσαν τροχοπέδη στην ιστορία του εκσυγχρονι-
σµού και του εξευρωπαϊσµού, τα όποια ενοχλητικά πράγµατα
είναι η Αριστερά, είναι τα σωµατεία, είναι τα συνδικαλιστικά όρ-
γανα, είναι οτιδήποτε δεν συµφωνεί µε αυτό που ο νικητής θεω-
ρεί ότι πρέπει να φτιάξει ως ιστορία.

Μας καλείτε να ξεχάσουµε την τοξικότητα, µας το είπε ο κ.
Σκέρτσος, ο κ. Σκέρτσος που πριν ελάχιστες µέρες εφηύρε την
εθνική εξαίρεση. Σε ποια άλλη χώρα, σε ποια άλλη χώρα δηµο-
κρατική ένα κόµµα δηµοκρατικό θα εθεωρείτο εθνική εξαίρεση,
όπου επανεφευρέθηκαν οι δηλώσεις εθνικής µετάνοιας, οι δηλώ-
σεις εθνικοφροσύνης, κοινωνικών φρονηµάτων;

Με όλα αυτά, λοιπόν, προσπαθείτε να µας δώσετε να καταλά-
βουµε και κυρίως στον ελληνικό λαό, ότι αν διεκδικεί κάτι παρα-
πάνω, είναι τοξικό, είναι περιθωριακό και υπάρχει ένα κόµµα,
ένας Πρωθυπουργός, ο «Μεσσίας», ο οποίος ξέρει το καλό για
όλους και αυτό είναι εκσυγχρονισµός. Οτιδήποτε άλλο, εκσυγ-
χρονισµός και µεταρρυθµίσεις δεν έχουν πρόσηµο.

Ερώτηση πρώτη: Όσον αφορά αυτό που είπε ο κ. Φλωρίδης
για το ακαταδίωκτο των τραπεζιτών, ότι θα το αλλάξει και το
οποίο ψηφίσατε εσείς -εσείς φέρατε αυτή τη διάταξη- είναι τοξι-
κός ο κ. Φλωρίδης; Νόµιζε, βέβαια, ότι την είχε φέρει τη διάταξη
ο ΣΥΡΙΖΑ. Η Νέα Δηµοκρατία την έφερε τη διάταξη. Είναι τοξικό
το να θέλει κάποιος να περιφρουρήσει τη δηµόσια περιουσία, να
έχει διαφάνεια και πόλεµο εναντίον της διαφθοράς; Βρείτε τα µε
τον κ. Φλωρίδη! Βλέπουµε εδώ τις αντιφάσεις. Είναι τοξικό και
δεν είναι εκσυγχρονισµός να πολεµήσει κάποιος την αισχροκέρ-
δεια προς όφελος του µεγάλου µέρους του ελληνικού λαού; Τα
ίδια συµφέροντα εξυπηρετούν τα κόµµατα; Τα ίδια συµφέροντα
εξυπηρετούν οι πολιτικές; Ο κ. Σκυλακάκης είπε ότι δεν έχει λύση
-είναι πρόκληση!- για το τι θα γίνει µε την ακρίβεια στην ενέργεια.
Ποιον εκσυγχρονισµό ευαγγελίζεστε; Με τι πρόσηµο και ποιων
τα συµφέροντα;. Αυτό είναι το κρίσιµο.

Μας είπε ο κ. Σκέρτσος περί µεταρρυθµίσεων. Μεταρρύθµιση
ήταν η δηµιουργία του ΕΣΥ. Μεταρρύθµιση είναι και η κατεδά-
φιση του ΕΣΥ και η ιδιωτικοποίηση του ΕΣΥ. Τι πρόσηµο έχει το
ένα και τι πρόσηµο έχει το άλλο; Ποιανού συµφέροντα εξυπηρε-
τεί το ένα και ποιανού το άλλο;

Μας είπε χθες ο Πρωθυπουργός υπερήφανος για τη δηµόσια
παιδεία -την περίοδο δεκαετίας 1960 µάλλον- που επέτρεψε την
κοινωνική κινητικότητα. Πράγµατι, η δηµόσια παιδεία ήταν µία µε-
γάλη µεταρρύθµιση. Η αναθεώρηση του άρθρου 16 και η ιδιωτι-
κοποίηση της τριτοβάθµιας εκπαίδευσης τι πρόσηµο έχει; Τι
πρόσηµο έχει; Είναι έτσι, στον αέρα; Εξυπηρετεί τα συµφέροντα
όλου του λαού; Για να ξέρουµε για τι πράγµα µιλάµε.

Και ήρθε µετά και η κ. Μενδώνη, η Υπουργός Πολιτισµού. Μας
έκλινε σε όλες τις πτώσεις τις λέξεις «ανάπτυξη» και «εκσυγχρο-
νισµός», σε όλες τις πτώσεις. Δεν ακούσαµε τίποτα για τις προ-
κλήσεις της νέας εποχής. Ο πολιτισµός για την κ. Μενδώνη είναι
εργαλείο ανάπτυξης. Ούτε τις γενικές αρχές της UNESCO δεν
ξέρει για το τι είναι πολιτισµός, αλλά ας το αφήσω αυτό. Και µας
είπε ότι ο πολιτισµός δεν είναι κοµµατικά καθοδηγούµενος, δη-
λαδή, από τον ΣΥΡΙΖΑ, από το Κοµµουνιστικό Κόµµα, από το
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ΠΑΣΟΚ, δεν είναι καθοδηγούµενος από τα όργανα, τα σωµατεία,
τους συλλόγους και λοιπά, δεν πρέπει να είναι. Αν µιλήσει το
ΣΕΗ, αν µιλήσει ο Σύλλογος Ελλήνων Αρχαιολόγων και αυτά,
αυτό είναι τοξικότητα.

Όταν ατοµικές στρατηγικές µπαίνουν στον πολιτισµό, όταν µε
αδιαφάνεια γίνεται ό,τι γίνεται, για παράδειγµα Συλλογή Στερν,
αρχαιοκαπηλία, όταν µε αδιαφάνεια γίνονται µεγάλα έργα στο
εµβληµατικό µνηµείο της Ακρόπολης, εκεί δεν πειράζει, µε αδια-
φάνεια πλήρη χωρίς να ξέρει τίποτα κανένας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Τελειώνω σε ένα
λεπτό.

Αυτές, λοιπόν, για την κ. Μενδώνη, όπως για όλη την Κυβέρνη-
ση, είναι µεταρρυθµίσεις. Το να ευχαριστείς τη σύζυγο του Πρω-
θυπουργού για τις αλλαγές στο Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο
είναι εκσυγχρονισµός. Το να γίνει διαβούλευση για το πώς πρέπει
να είναι οι αλλαγές στο Εθνικό Αρχαιολογικό Μουσείο και να το-
ποθετηθούν τα κόµµατα, αυτό είναι τοξικότητα και αναχρονι-
σµός. 

Θα µπορούσα να µιλάω µε τις ώρες γι’ αυτό το θέµα. Θέλω να
κλείσω µε δύο πράγµατα, δύο σηµεία µόνο.

Πρώτον, είναι εκσυγχρονισµός το Υπουργείο Οικογένειας;
Είναι εκσυγχρονισµός, όταν από την άλλη µεριά -κι έχουµε και
µέλη της Κυβέρνησης τα οποία µιλάνε για την άκρα σύλληψη
κ.λπ.- µέσα στη Βουλή αυτή τη στιγµή έχουµε ένα 12% που εκ-
προσωπεί την ακροδεξιά;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε, τελείωσε και το λεπτό που ζητήσατε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κλείνω µε µία κου-
βέντα παρακαλώ. Όσο ο εκσυγχρονισµός και οι µεταρρυθµίσεις
έχουν πρόσηµο γιατί εξυπηρετούν διαφορετικά συµφέροντα,
κόµµατα όπως ο ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία θα είναι στην
πρώτη γραµµή της µάχης, θα έχουν άλλο σχέδιο και αυτό το σχέ-
διο θα είναι αντίπαλο της Νέας Δηµοκρατίας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Τώρα τον

λόγο έχει ο Υπουργός, ο κ. Λιβάνιος. Παρακαλώ µε σεβασµό
στους υπόλοιπους συναδέλφους. Δεν επιτρέπω να ξεπεράσουµε
τον χρόνο µας. Ελάτε, κύριε Υπουργέ. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΛΙΒΑΝΙΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

Κατ’ αρχάς, να ευχηθώ κι εγώ µε τη σειρά µου καλή θητεία και
να σας συγχαρώ όλους σας για την εκλογή σας. 

Αυτές τις µέρες η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας βρίσκεται
ενώπιόν σας προκειµένου να ζητήσει την εµπιστοσύνη σας για
την επόµενη τετραετία. Όλοι µας γνωρίζουµε, µε πρώτο τον Πρω-
θυπουργό, ότι η ευθύνη είναι µεγάλη, ότι το αποτέλεσµα των
εκλογών της 25ης Ιουνίου αποτυπώνει τις αγωνίες και τις προσ-
δοκίες των πολιτών για µια καλύτερη ζωή. 

Μιλώντας εδώ στο Βήµα της Βουλής αισθάνοµαι κι εγώ αυτή
τη µεγάλη ευθύνη απέναντι σε όλους, στην ελληνική κοινωνία.
Νιώθω την ευθύνη για να προχωρήσουµε στις µεγάλες αλλαγές
που χρειάζεται η αυτοδιοίκηση ώστε να αποτελέσει µία σύγ-
χρονη, ανεξάρτητη, αποτελεσµατική εξουσία, να αποκτήσει τα
εργαλεία που χρειάζεται ώστε να µπορέσει να επιτελέσει το έργο
που της έχουν αναθέσει οι δηµότες και εν τέλει, η εκάστοτε δη-
µοτική αρχή να κληθεί και να λογοδοτήσει ενώπιον των δηµοτών
αν πέτυχε κι αν ανταποκρίθηκε στις ανάγκες τοπικής κοινωνίας.

Οραµατιζόµαστε µία ισχυρή αυτοδιοίκηση. Θέλουµε µια αυτο-
διοίκηση µε δικό της βηµατισµό, πάντα όµως µε ξεκάθαρους κα-
νόνες και διαφάνεια. Αγωνιζόµαστε για µια αυτοδιοίκηση µε
σαφείς αρµοδιότητες και σύγχρονο θεσµικό πλαίσιο λειτουργίας.
Ισχυρή αυτοδιοίκηση σηµαίνει ισχυρή Ελλάδα και ιδίως ισχυρή
ελληνική περιφέρεια, ισχυρή ύπαιθρος. 

Τώρα είναι η ώρα να περάσουµε από το οραµατικό το παρα-
δοτέο. Τώρα είναι η ώρα να προχωρήσουµε µε τολµηρά και στα-
θερά βήµατα στον σχεδιασµό µιας νέας αυτοδιοίκησης, µιας
αυτοδιοίκησης όπως την επιθυµούν οι άνθρωποι που την υπηρε-
τούν, αλλά και οι πολίτες, έχοντας όµως µία βασική αρχή, ότι κα-
νείς δεν ξέρει τα προβλήµατα των τόπων τους καλύτερα από

τους δηµάρχους και τους περιφερειάρχες, τους δηµοτικούς και
τους περιφερειακούς συµβούλους, τους συµβούλους των τοπι-
κών και των δηµοτικών κοινοτήτων. Αυτοί έχουν τη γνώση των
προβληµάτων, των δυσκολιών και των εµποδίων που ζουν κάθε
µέρα.

Για τον σκοπό αυτό η νέα Κυβέρνηση έχει καταρτίσει ένα ανα-
λυτικό χάρτη µε συγκεκριµένα βήµατα, πάντα σε συνεργασία µε
τα συλλογικά όργανα της αυτοδιοίκησης και τον καθένα και κα-
θεµιά δήµαρχο και περιφερειάρχη, και αυτούς που υπηρετούν
σήµερα, αλλά και όποιους επιλέξει ο ελληνικός λαός στις προσε-
χείς δηµοτικές και περιφερειακές εκλογές του Οκτωβρίου. Η συ-
νεργασία αυτή είναι ανεξαρτήτως χρωµάτων, κοµµάτων και
περιοχών. Κάθε αιρετός δεν εκπροσωπεί τον εαυτό του, αλλά τον
κάθε ένα και την κάθε µια κάτοικο της περιοχής του. Για εµάς
όλοι οι δήµοι και όλες οι περιφέρειες αξίζουν εξίσου την προσοχή
µας όσο µικροί µεγάλοι κι αν είναι. 

Προχωράµε άµεσα στη σύνταξη του νέου Ενιαίου Κώδικα Αυ-
τοδιοίκησης. Δεν είναι δυνατόν το νοµοθετικό πλαίσιο της αυτο-
διοίκησης να είναι κατακερµατισµένο σε πάνω από διακόσιους
νόµους. Η δε περιφερειακή αυτοδιοίκηση, δεκατρία χρόνια µετά
την λειτουργία της δεν έχει καν έναν ενιαίο κώδικα που θα εµπε-
ριέχει το νοµοθετικό πλαίσιο που τη διέπει. Η πολυνοµία και η κα-
κονοµία δηµιουργούν συνθήκες διαφθοράς, αυτό είναι γνωστό.
Η σύνταξη του κώδικα έχει ήδη καθυστερήσει και είναι επιτακτική
ανάγκη να ολοκληρωθεί µέχρι την άνοιξη του 2024.

Ο Νέος Κώδικας Αυτοδιοίκησης θα περιλαµβάνει το σύνολο
του οικοσυστήµατος των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης
πρώτου και δεύτερου βαθµού. Θέµατα όπως το σύστηµα διακυ-
βέρνησης, η οικονοµική διαχείριση, η οποία βασίζεται σε ένα βα-
σιλικό διάταγµα του 1958, κλείνει εκατό χρόνια σε λίγο, τα δηµο-
τικά τέλη µε νόµους του 1975 και του 1980, θα εκσυγχρονιστούν
και θα προσαρµοστούν στην νέα πραγµατικότητα. 

Θα επικεντρωθώ λίγο σε δύο βραχυπρόθεσµες παρεµβάσεις
οι οποίες θα τεθούν ενώπιον της ΚΕΔΕ και της ΕΝΠΕ και ασφα-
λώς ενώπιον της Εθνικής Αντιπροσωπείας.

Το προσεχές διάστηµα θα έρθει ένα νοµοσχέδιο µε σηµειακές
παρεµβάσεις στο σύστηµα διακυβέρνησης των ΟΤΑ εν όψει της
νέας αυτοδιοικητικής περιόδου, ρυθµίσεις για τη λειτουργία των
οργάνων διοίκησης του δήµου και νέες καινοτόµες διαδικασίες
ελέγχου και λογοδοσίας της δηµοτικής και περιφερειακής αρχής
στο κορυφαίο αιρετό συµβούλιο της αυτοδιοίκησης, τα δηµοτικά
και περιφερειακά συµβούλια. 

Και ασφαλώς, επιτέλους, γίνεται επικαιροποίηση του πλαισίου
εποπτείας µε την ίδρυση και λειτουργία των αυτοτελών και ανε-
ξάρτητων υπηρεσιών εποπτείας, ένα αίτηµα της αυτοδιοίκησης
από το 2010 -νοµίζω οι πρώτες αποφάσεις είναι και σε συνέδρια
του 2007, η οποία δεν έχει ακόµη υλοποιηθεί- µε γνώµονα την
απόλυτη διασφάλιση της διαφάνειας, της χρηστής διοίκησης,
αλλά ταυτόχρονα και τη διασφάλιση και τη διευκόλυνση του έρ-
γου των δήµων και των περιφερειών χωρίς γραφειοκρατία και
χωρίς περιττές καθυστερήσεις. 

Στο επίκεντρο του ενδιαφέροντος µας θα είναι και οι µικροί
ορεινοί και νησιωτικοί δήµοι, αυτοί που έχουν τη µεγαλύτερη ανά-
γκη για στήριξη, αυτοί οι δήµοι που µαζί µε τις υπόλοιπες κυβερ-
νητικές πολιτικές θα αποτελέσουν τον µοχλό στήριξης των
περιοχών αυτών. Τα στοιχεία της απογραφής του 2021 καταδει-
κνύουν την ανάγκη για συγκεκριµένες δράσεις. Δεν πρέπει να
επιτρέψουµε την ερήµωση της ραχοκοκαλιάς της Ελλάδας, της
ελληνικής υπαίθρου. Κανένας δήµος δεν θα µείνει πίσω. Όλοι οι
δήµοι οφείλουν και θα έχουν λειτουργική και τεχνική αυτοτέλεια,
µε στοχευµένες προσλήψεις ιδίως εξειδικευµένου προσωπικού
ώστε να µπορούν να προωθήσουν τις πολιτικές τους και ασφα-
λώς µε ξεκάθαρους ρόλους µεταξύ πρωτοβάθµιας και δευτερο-
βάθµιας αυτοδιοίκησης. Σχέσεις ισότιµες, σχέσεις συνεργασίας,
όχι σχέσεις ιεραρχίας. 

Ο στόχος µας είναι εξαιρετικά απλός. Να δώσουµε τα εργαλεία
που είναι απαραίτητα ώστε η ελληνική αυτοδιοίκηση να µην έχει
τίποτα να ζηλέψει από τις δυνατότητες που έχουν αντίστοιχα επί-
πεδα διοίκησης σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες. Να εργαστούµε
σκληρά ώστε να µειωθεί το ενεργειακό αποτύπωµα των δήµων
και των περιφερειών. Να αξιοποιηθούν οι νέες τεχνολογίες ώστε
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το προσωπικό να εργάζεται για την προκοπή του τόπου του και
όχι για να σφραγίζει έγγραφα. Θέλουµε τα επόµενα χρόνια όλες
οι υπηρεσίες των δήµων να µπορούν να παρέχονται ψηφιακά.
Πώς είχε πει ο Δηµήτρης Παπαστεργίου; «Στο δηµαρχείο θέ-
λουµε να έρχονται εάν θέλουν να πουν ένα γεια στον δήµαρχο,
όχι για να κάνουν δουλειές». Έχουν γίνει σηµαντικά βήµατα, αλλά
αποµένουν πολλά ακόµα. Και φυσικά να υπάρχουν αντικειµενικοί
δείκτες αξιολόγησης και ανοικτά δεδοµένα σε όλο το φάσµα λει-
τουργίας του δήµου για έναν λόγο. Για να ενισχύεται η δηµόσια
λογοδοσία. 

Το πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης» αποτέλεσε το πιο σηµαντικό
εργαλείο της αυτοδιοίκησης µετά τη δεκαετή οικονοµική κρίση.
Θα εργαστούµε σκληρά µε το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και
Οικονοµικών για την αξιοποίηση κάθε µέσου και κάθε χρηµατο-
δοτικού προγράµµατος στο πλαίσιο των δηµοσιονοµικών αντο-
χών της χώρας για την υλοποίηση των απαραίτητων έργων κάθε
δήµου. Κάθε έργο µικρό ή µεγάλο δίνει ζωή ιδίως στην ελληνική
περιφέρεια. 

Κλείνοντας, επιτρέψτε µου δύο αναφορές για σηµαντικά ζητή-
µατα που αξίζουν την προσοχή µας. Πρώτον, πρέπει να προχω-
ρήσουµε άµεσα στην πλήρη εφαρµογή του νόµου για τα ζώα
συντροφιάς που ψηφίστηκε το φθινόπωρο του 2021. Είναι ένα
εξαιρετικό σύνθετο έργο το οποίο αποτελεί τη συνεργασία πολ-
λών παραγόντων, των υπουργείων, των φιλοζωικών οργανώσεων,
των δήµων, των κτηνιάτρων και πρωτίστως την κατανόηση όλων.
Έχουµε µπροστά µας ένα δύσκολο πρόβληµα και συσσωρευµένα
θέµατα που έχουν δηµιουργηθεί τις τελευταίες δεκαετίες. Το
πρώτο βήµα έγινε. Δεν ήταν αυτονόητο. Ας κάνουµε, όµως, όλοι
µαζί το επόµενο. 

Τελευταία άφησα τα ζητήµατα της εκλογικής διαδικασίας.
Θεωρώ ότι µετά την πρόσφατη εµπειρία των διπλών εκλογών έρ-
χεται πλέον η ώρα να συνεχίσουµε τη συζήτηση για την ψήφο
των εκτός επικρατείας εκλογέων.

Στις πρόσφατες εκλογές είδαµε για πρώτη φορά στην ιστορία
της χώρας συµπολίτες µας να ασκούν το εκλογικό τους δικαίωµα
σε όλες τις ηπείρους, στη Νότια Αφρική, στην Αυστραλία, στις
Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, στην Αργεντινή και να συµµε-
τέχουν επιτέλους στην ύψιστη έκφραση του δηµοκρατικού µας
πολιτεύµατος, στη γιορτή της δηµοκρατίας, διανύοντας µε χα-
µόγελο ακόµα και εκατοντάδες χιλιόµετρα, χιλιόµετρα όµως που
πρέπει να µειώσουµε. Προσωπικά βρήκα αυτές τις στιγµές ιδιαί-
τερα συγκινητικές και νοµίζω πως όλοι, όπως και οι συνθήκες
έχουν ωριµάσει, είναι η ώρα να έρθουµε ένα βήµα πιο κοντά όλοι
οι Έλληνες όπου και αν κατοικούµε. 

Το Σύνταγµά µας ήδη από το 2000 είναι σαφές και για την κα-
τεύθυνση αλλά και για την απαραίτητη πλειοψηφία που πρέπει
να συγκεντρωθεί για να ισχύσει οποιαδήποτε µεταβολή του ψη-
φισµένου νόµου. Θα επαναλάβω για άλλη µια φορά αυτό που
είχα πει και το 2019. Δεν µιλάµε για ψήφο οµογενών, αλλά για
εκλογείς µε ενεργό εκλογικό δικαίωµα που βρίσκονται στους
εκλογικούς καταλόγους, που µπορούν να ψηφίσουν, να πάρουν
το αεροπλάνο και να έρθουν στην Ελλάδα να ψηφίσουν την
ηµέρα των εκλογών, που τυγχάνει τη µέρα εκείνη να βρίσκονται
στο εξωτερικό. Είναι συνταγµατικά κατοχυρωµένο και αναφαί-
ρετο δικαίωµά τους να ψηφίσουν. 

Η χώρα χρειάζεται κι άλλες µεταρρυθµίσεις. Χρειάζεται να κα-
λύψει κενά και παραλείψεις δεκαετιών. Πρέπει να εργαστούµε
όλοι σκληρά. Έχουν γίνει σηµαντικά βήµατα την προηγούµενη
τετραετία. Σε αυτή την τετραετία πρέπει να γίνουν άλµατα. 

Προσωπικά θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω ότι είµαι ανοιχτός
σε οποιαδήποτε πρόταση, οπουδήποτε µπορώ να βοηθήσω ανε-
ξαρτήτως κοµµάτων. Είναι πολύ σηµαντικό, γιατί εκπροσωπείτε
τους πολίτες που σας εµπιστεύτηκαν. Και φυσικά θα είµαι πάντα
διαθέσιµος στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού ελέγχου, προκει-
µένου να µπορέσουµε να βελτιώσουµε τα κακώς κείµενα της
χώρας.

Ύστερα από όλα αυτά σας καλώ να δώσετε ψήφο εµπιστοσύ-
νης στην Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε τον Υπουργό για τον χρόνο. 
Τώρα τον λόγο έχει η κ. Καραµπατσώλη Κωνσταντίνα για επτά

λεπτά. Αµέσως µετά είναι ο κύριος Αντιπρόεδρος, ο κ. Λαµπρού-
λης. 

Κυρία συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΚΑΡΑΜΠΑΤΣΩΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι

Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ευχηθώ και εγώ µε
τη σειρά µου να έχουµε µια αρµονική, γόνιµη και δηµιουργική θη-
τεία και να είναι ο χώρος αυτός χώρος γόνιµων νοµοπαρασκευα-
στικών διεργασιών που θα φέρει απάντηση σε ζητήµατα πληθώ-
ρα που είναι σε εκκρεµότητα και χρήζουν άµεσης λύσης και αντι-
µετώπισης. 

Στο σηµείο αυτό, επίσης, να αναφέρω ότι είναι µεγάλη η χαρά,
η τιµή αλλά και η ευθύνη να είµαι σήµερα εδώ ως µέλος του ελ-
ληνικού Κοινοβουλίου και να εκπροσωπώ τον Νοµό της Εύβοιας,
να εκπροσωπώ τον Ευβοιώτη πολίτη που µε τίµησε µε την ψήφο
του και που τα τελευταία χρόνια δοκιµάστηκε µε εξαιρετικά δύ-
σκολες συγκυρίες. Αντιµετώπισε ακραία καιρικά φαινόµενα, αλλά
και µια φωτιά τεράστιου µεγέθους που προκάλεσε µεγάλη κατα-
στροφή ιδιαίτερα στο φυσικό κάλλος της βόρειας Εύβοιας και
οδήγησε µοιραία και σε οικονοµική καταστροφή πολλών συµπο-
λιτών µας. 

Ας µου επιτραπεί στο σηµείο αυτό να εκφράσω το εξής: Το ότι
η Νέα Δηµοκρατία εξελέγη µε µια τεράστια διαφορά και µε µια
ισχυρή αυτοδυναµία είναι γεγονός. Εν τούτοις, η µεγάλη δια-
φορά που προέκυψε και στην Εύβοια σε σχέση µε τον δεύτερο
και µε τα λοιπά κόµµατα, καταδεικνύει ακόµη κάτι περαιτέρω. Κα-
ταδεικνύει αφ’ ενός ότι η πολιτική του Προέδρου µας αξιολογή-
θηκε στις δυσκολίες, αξιολογήθηκε από έναν πολίτη που δοκι-
µάστηκε, που ενδεχοµένως έχασε την κατοικία ή και την εργασία
του και προτίµησε, παρά ταύτα, να του δώσει ψήφο εµπιστοσύ-
νης και αφ’ ετέρου καταδεικνύει ότι ο νέος Έλληνας έχει πλέον
την ωριµότητα και τη συνείδηση µακριά από παλαιοκοµµατι-
σµούς να διακρίνει εκείνον που µελετά, που προγραµµατίζει, που
συντονίζει και που φέρνει αποτέλεσµα.

Γι’ αυτό- και ας κινδυνεύω να φανώ µεροληπτική ή υπερβολική-
θεωρώ ότι η ψήφος του Ευβοιώτη έχει εν γένει διπλή βαρύτητα
και µεγαλύτερη σηµασία, γιατί προέρχεται από έναν ταλαιπωρη-
µένο πολίτη που όµως έχει πεισθεί για τις ικανότητες και τις πρά-
ξεις του Προέδρου µας και αναµένει διακαώς και δικαίως και
άλλες περισσότερες. Διότι αντιλήφθηκε ότι ο Πρωθυπουργός δεν
κρύβεται στα δύσκολα, ούτε στήνει σόου µε κάµερες. 

Δεν νοµίζω να υπήρξε ποτέ πιο γρήγορη και πιο συστηµατική
αντίδραση ως προς τις αποζηµιώσεις στην πονεµένη Εύβοια µε
ένα ολοκληρωµένο σχέδιο το οποίο ήδη αρχίζει και αποδίδει. Το
πρόγραµµα ανασυγκρότησης της Εύβοιας που ονοµάζεται «Εύ-
βοια Μετά» περιλαµβάνει εβδοµήντα ένα έργα ύψους 400 εκα-
τοµµυρίων ευρώ περίπου. Από αυτά τριάντα έργα και δράσεις
έχουν ήδη ξεκινήσει και ήδη ολοκληρωθεί και σαράντα ένα θα ξε-
κινήσουν στο τέλος του 2023. Όλα τα έργα έχουν εξασφαλισµέ-
νους πόρους.

Η συνολική επένδυση για την βόρεια Εύβοια προσεγγίζει τα
700 εκατοµµύρια ευρώ. Και πέραν της βόρειας Εύβοιας έχουν
γίνει και άλλα πράγµατα στην Εύβοια. Η παράκαµψη της Χαλκί-
δας συµβασιοποιήθηκε και αρχίζει να υλοποιείται. Είναι το σηµα-
ντικότερο έργο υποδοµής για τη Χαλκίδα. Είναι ένα έργο το
οποίο θα κοστίσει γύρω στα 200 εκατοµµύρια ευρώ, αλλά θα
γίνει πράξη και θα συνδράµει ουσιαστικά στην αποσυµφόρηση
της πόλης της Χαλκίδας και φυσικά θα συµβάλει στην καθολική
ανάπτυξη ολόκληρης της Εύβοιας. 

Αν και η Εύβοια παραµένει αναξιοποίητος θησαυρός, παρ’ όλα
αυτά, έχουν γίνει πρόοδοι τόσο στην τουριστική ανάπτυξη όσο
και στις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας και θα γίνουν και πάλι πε-
ρισσότερα. Η ΔΕΗ Αλιβερίου παίζει εξαιρετικά σηµαντικό ρόλο
στην ενεργειακή επάρκεια της Ελλάδας και διαθέτει την πιο
υπερσύγχρονη και καλύτερη µονάδα παραγωγής ηλεκτρικού
ρεύµατος από φυσικό αέριο. Στις παρυφές της παραλίας του Χε-
ρόµυλου δηµιουργείται ένα πεντάστερο Resort δυναµικότητας
εκατόν ενενήντα πέντε κλινών σε µια έκταση πενήντα πέντε
στρεµµάτων. Μέσα από αυτή την επένδυση θα βελτιωθεί το οδικό
δίκτυο της περιοχής, θα προσληφθούν δεκάδες άνεργοι κάτοικοι
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της Εύβοιας και θα βοηθηθεί γενικά όλη η τοπική κοινωνία. 
Και µην ξεχνάµε το Νοσοκοµείο της Χαλκίδας, ένα νοσοκοµείο

που άνοιξε σε περίοδο COVID και αποτελεί πραγµατικά ένα κό-
σµηµα. Είναι ένα νοσοκοµείο το οποίο προσπαθεί να βρει τους
ρυθµούς του και χρειάζεται ακόµη περισσότερη βοήθεια για να
δώσει το καλύτερο δυνατό αποτέλεσµα.

Έχει όµως ανάγκη η Εύβοια και ακόµη περισσότερα, διότι έχει
προβλήµατα που χρονίζουν ολόκληρες δεκαετίες και είναι µάλι-
στα πρώτιστης σηµασίας και σπουδαιότητας. Χρειάζεται υποδο-
µές, χρειάζεται δρόµους, χρειάζεται µεγάλους οδικούς άξονες
που να συνδέουν τη βόρεια µε τη νότια Εύβοια. Χρειάζεται πλή-
ρως εξοπλισµένα νοσοκοµεία, κέντρα υγείας που απαρτίζονται
από όλες τις ειδικότητες, ΕΚΑΒ και ανάπτυξη µε τη γενικότερη
και ειδικότερη έννοια του όρου.

Μην ξεχνάµε ότι η Εύβοια είναι ένας Νοµός µε ιδιαίτερο φυ-
σικό κάλλος σε απόσταση ελάχιστη, µιας ώρας περίπου, από το
κέντρο της Αθήνας και εξυπηρετεί καθηµερινά χιλιάδες συµπο-
λίτες µας. Και είναι βέβαιο ότι η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μη-
τσοτάκη εφαρµόζοντας τις Προγραµµατικές του Δηλώσεις µε τις
οποίες σχηµάτισε και το πρόγραµµά του κατά την προεκλογική
περίοδο, είναι βέβαιο ότι θα δώσει µεγάλη βοήθεια στην Εύβοια.
Γιατί όπως ανέφερε προτεραιότητά του είναι µια παραγωγική,
µια ισχυρή, µια ψηφιακή και δίκαιη Ελλάδα και εγώ θα συµπλη-
ρώσω µια παραγωγική και ισχυρή Εύβοια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ενδεικτικά και όχι περιοριστικά θα αναφερθώ στην αύξηση του
µέσου µισθού πάνω από το 25% µέσα στην τετραετία 2023-2027,
στη σταδιακή µείωση κατά µία επιπλέον µονάδα των ασφαλιστι-
κών εισφορών, στην ενίσχυση του συστήµατος 112 και διασύν-
δεσή του µε πληροφοριακό σύστηµα πολιτικής προστασίας, στην
αναθεώρηση του συστήµατος της λιµενικής διακυβέρνησης, ανα-
νέωση του ελληνικού στόλου, αύξηση του εργατικού δυναµικού
και διασφάλιση επαρκούς δικτύου ακτοπλοΐας, στην προώθηση
του αγροτικού τοµέα γενικότερα µε την κατάργηση του τέλους
επιτηδεύµατος για τους κατ’ επάγγελµα αγρότες, την αύξηση
του αριθµού των νέων αγροτών κατά εξήντα χιλιάδες µέχρι το
2027 και τη δηµιουργία περισσότερων γεωργικών εκτάσεων για
παραγωγή βιολογικών προϊόντων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία συ-
νάδελφε…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΚΑΡΑΜΠΑΤΣΩΛΗ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 
Επίσης, κρίσιµο είναι το νέο Πυροσβεστικό Σώµα, σχεδιασµός

νέας δοµής και τρόπου λειτουργίας του Πυροσβεστικού Σώµα-
τος µε την πρόσληψη πεντακοσίων νέων στελεχών, αναβάθµιση
ολοκληρωµένου πληροφοριακού συστήµατος διαχείρισης συµ-
βάντων και στόλου Πυροσβεστικού Σώµατος, προµήθεια σύγχρο-
νων αµφίβιων αεροσκαφών πυρόσβεσης για τα νησιωτικά συµπ-
λέγµατα και Καναντέρ νέου τύπου καθώς και πυροσβεστικών
οχηµάτων µεγάλης κλίµακας. 

Επίσης να σηµειώσουµε το εξής, το οποίο αφορά και τον Νοµό
της Ευβοίας: ψηφιακός µετασχηµατισµός υγείας, ενίσχυση του
συστήµατος ηλεκτρονικής συνταγογράφησης, ολοκλήρωση του
ατοµικού ηλεκτρονικού φακέλου, ανακαίνιση και εκσυγχρονισµός
ογδόντα νοσοκοµείων και εκατόν πενήντα έξι κέντρων υγείας, δη-
µιουργία τριακοσίων δεκαπέντε µονάδων τηλεϊατρικής και είκοσι
πέντε σύγχρονων κέντρων αποκατάστασης και εγγύηση πρόσβα-
σης του ΕΚΑΒ, πρώτες βοήθειες σε επτά µε δέκα λεπτά από την
κλήση σε αστικές και ηµιαστικές περιοχές.

Θα ολοκληρώσω εδώ, µιας και ο χρόνος έχει τελειώσει. Στο
σηµείο αυτό θέλω να τονίσω και πάλι το εξής: Στηρίζοντας από-
λυτα το πρόγραµµα του Κυριάκου Μητσοτάκη για µια σύγχρονη
Ελλάδα αλλά και ειδικότερα για µια σύγχρονη Εύβοια, δεσµεύο-
µαι ότι θα είµαι δίπλα του, αρωγός στο έργο του, καθώς επίσης
και στο πλευρό κάθε ιδιώτη, στοχεύοντας και οραµατιζόµενη µια
καλύτερη Εύβοια, µια καλύτερη Ελλάδα. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει ο κ. Γεώργιος Λαµπρούλης από το ΚΚΕ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Το τι θα επακολουθήσει συνολικά στον τοµέα της υγείας, κατ’
επέκταση στις δηµόσιες δοµές υγείας, πέραν των όσων ακούστη-
καν και ακούγονται στις προγραµµατικές εξαγγελίες για την επό-
µενη τετραετία, ζητήµατα που έχουν φυσικά περιγραφεί και
προεκλογικά, όλα αυτά αποτελούν συνέχεια της αντιλαϊκής,
εγκληµατικής πολιτικής της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας
της προηγούµενης τετραετίας και συνολικότερα της διαχρονικής
πολιτικής που ασκείται από όλες τις κυβερνήσεις και αφορά την
πολιτική ανάπτυξης του συστήµατος υγείας και της προσαρµο-
γής του στα κριτήρια της γενικότερης ανάπτυξης της οικονοµίας,
όπου οι λαϊκές κοινωνικές ανάγκες, όπως αυτές της υγείας, θε-
ωρούνται κόστος, που πρέπει συνεχώς να συµπιέζεται. 

Έτσι, τα όποια µέτρα ακούµε, όπως και στο παρελθόν εξάλ-
λου, όχι µόνο δεν πρόκειται να βελτιώσουν τους όρους περίθαλ-
ψης των ασθενών, αλλά θα τους επιδεινώσουν ακόµα παραπέρα.
Διότι µε την ίδια συνταγή που διαµόρφωσε αυτό το άθλιο σύ-
στηµα υγείας δεν µπορούν να δοθούν λύσεις προς όφελος των
ασθενών και των υγειονοµικών, στα πλαίσια µιας ανάπτυξης, της
καπιταλιστικής ανάπτυξης, που έχει ως κριτήρια την ανταγωνι-
στικότητα και την κερδοφορία των επιχειρηµατικών οµίλων, την
παράλληλη ανάπτυξη του ιδιωτικού επιχειρηµατικού τοµέα στην
υγεία και του δηµόσιου, µε επιχειρηµατικά κριτήρια, και συγχρό-
νως την εµπορευµατοποίηση των εργασιών του. 

Και ακριβώς οι λεγόµενες «λύσεις» που θα προωθηθούν έχουν
ως βάση αυτή την πολιτική και τα µέτρα που απορρέουν από
αυτήν, προκειµένου να µην εκτρέπονται οι αντιλαϊκοί δηµοσιονο-
µικοί στόχοι, να συνεχίσει να µειώνεται το κόστος λειτουργίας
των δηµόσιων νοσοκοµείων, προκειµένου να ανταποκριθούν στις
µειωµένες κρατικές δαπάνες και σε συνδυασµό µε την αύξηση
των εσόδων από την πώληση των εργασιών τους, προκειµένου
να είναι, όπως λέγεται, «βιώσιµα». 

Όµως, αλήθεια, ποιοι καθορίζουν τις δηµοσιονοµικές ανάγκες;
Η εξυπηρέτηση του κρατικού χρέους και τα συµφέροντα των δα-
νειστών, η ικανοποίηση των χρηµατοδοτικών αναγκών του κεφα-
λαίου, είτε από το σκέλος των εσόδων, που επί της ουσίας υπάρ-
χει και έχει φοροασυλία για το µεγάλο κεφάλαιο, είτε από το σκέ-
λος των δαπανών σε ό,τι αφορά τη στήριξη των επιχειρηµατικών
σχεδίων, µε τη λογική των προµηθειών, τη λογική των συµβά-
σεων, των παραχωρήσεων και άλλα πολλά. 

Την ίδια ώρα όµως τα λαϊκά στρώµατα καλούνται να βάζουν
όλο και πιο βαθιά το χέρι στην τσέπη, µέσω της αύξησης των ει-
σφορών στα ασφαλιστικά ταµεία, µέσω της φορολογίας, των εκ-
βιαστικών στην ουσία πληρωµών για υπηρεσίες υγείας, για
φάρµακα, µπροστά στα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν. Διότι
ακριβώς αυτό που αναδεικνύεται έως σήµερα είναι πως δηµοσιο-
νοµική προσαρµογή στην υγεία σηµαίνει υποχρηµατοδότηση και
υποστελέχωση, ανατροπή των εργασιακών σχέσεων των υγει-
ονοµικών.

Και ακριβώς αυτή την πολιτική υπηρέτησαν πιστά οι κυβερνή-
σεις, τόσο της Νέας Δηµοκρατίας όσο και του ΣΥΡΙΖΑ και πιο
πριν του ΠΑΣΟΚ, µια πολιτική που σηµαίνει µετατροπή όλων των
δηµόσιων νοσοκοµείων σε νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου -
διακηρυγµένο σχέδιο εξάλλου της Νέας Δηµοκρατίας. Και να θυ-
µίσουµε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ έχει εγκαινιάσει το πρώτο νοσοκοµείο
ανώνυµη εταιρεία, το Νοσοκοµείο Σαντορίνης, µε το ΠΑΣΟΚ να
στηρίζει αυτά τα µέτρα. 

Τι σηµαίνει άλλο αυτή η πολιτική; Κλείσιµο νοσοκοµείων και
δηµόσιων µονάδων υγείας που προβλέπει ο νέος υγειονοµικός
χάρτης της Νέας Δηµοκρατίας, ενώ αντίστοιχα το ΠΑΣΟΚ έχει
βάλει το χεράκι του για να κλείσουν –ως συγκυβέρνηση να θυµί-
σουµε- νοσοκοµεία και δέκα χιλιάδες κλίνες τότε, ενώ ο ΣΥΡΙΖΑ
ως κυβέρνηση τα κράτησε όλα αυτά κλειστά. 

Τι άλλο σηµαίνει; Σηµαίνει διάλυση της πρωτοβάθµιας φροντί-
δας της χώρας. Σηµαίνει συµπράξεις δηµόσιου-ιδιωτικού τοµέα
και γιγάντωση του ιδιωτικού τοµέα υγείας, που µπούκωσε µε
χρήµα µε την εγκληµατική διαχείριση της πανδηµίας. 

Σηµαίνει λεηλασία της τσέπης των ασθενών, που θα προκύψει
από τη γιγάντωση των επί πληρωµή απογευµατινών ιατρείων, χει-
ρουργείων, µέσα στα δηµόσια νοσοκοµεία-επιχειρήσεις όµως.
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Σηµαίνει αξιολόγηση των µονάδων υγείας µε µοναδικό κριτή-
ριο το αν λειτουργούν ως ανώνυµες εταιρείες. 

Σηµαίνει την πλήρη διάλυση των δοµών ψυχικής υγείας και την
εκχώρησή τους σε µη κυβερνητικές οργανώσεις και ιδιώτες, που
ετοιµάζεται να πράξει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µέσω
της χρηµατοδότησης από το Ταµείο Ανάκαµψης. 

Σηµαίνει τη λεηλασία των εργασιακών δικαιωµάτων των υγει-
ονοµικών σε µισθούς και εργασιακές συνθήκες, την ίδια ώρα που
µε ευθύνη τόσο της Νέας Δηµοκρατίας, του ΣΥΡΙΖΑ και του
ΠΑΣΟΚ δεν εντάσσονται στα βαρέα και ανθυγιεινά, τους χρω-
στάτε άδειες µητρότητας, κανονικές άδειες, χιλιάδες ρεπό και
δεν δέχεστε να εφαρµοστεί και η τελεσίδικη απόφαση του Σ.τ.Ε.
και του Αρείου Πάγου για επιστροφή των µισθών στα επίπεδα του
2012. 

Τι άλλο σηµαίνει αυτή η πολιτική η διαχρονική που εφαρµόζετε
όλοι σας; Σηµαίνει πως το µόνο που εξασφαλίζετε για την υγεία
του λαού και που µάλιστα έρχεστε τώρα και το εκθειάζετε κάθε
τόσο είναι τα ελάχιστα και µε ηµεροµηνία λήξης, όπως για παρά-
δειγµα το πρόγραµµα για τον καρκίνο του µαστού ή το Dentist
Pass, δηλαδή αντιεπιστηµονικά κριτήρια και κόφτες, πακέτο µί-
νιµουµ παροχών και πελατεία στον ιδιωτικό τοµέα για το κάτι πε-
ραιτέρω, που µπορεί και ενδεχοµένως, θα προκύψει από τις
προληπτικές διαγνωστικές εξετάσεις.

Σηµαίνει, µε δυο λόγια, αυτή η πολιτική εµβάθυνση της εµπο-
ρευµατοποίησης και ιδιωτικοποίησης του τοµέα της υγείας και
ακριβώς η εγκληµατική πολιτική της Κυβέρνησης της Νέας Δη-
µοκρατίας τα τελευταία τέσσερα χρόνια αποτελεί απροκάλυπτη
κλιµάκωση αυτής ακριβώς της στόχευσης και στη βάση των σά-
πιων υλικών του κόστους-οφέλους, που έχουν ως αποτέλεσµα τα
τελευταία εγκλήµατα που προστέθηκαν στον µακάβριο κατάλογο
της πολιτικής σας, επειδή άργησε ή δεν υπήρχε ασθενοφόρο, έρ-
χεται να επιβεβαιώσει η Κυβέρνηση µε την πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου, δηλαδή, την εγκληµατική επιλογή να διατηρήσει
τα τεράστια κενά που υπάρχουν διαχρονικά στο ΕΚΑΒ και στοι-
χίζουν ανθρώπινες ζωές, αφού την ίδια ώρα αρνείστε τις µόνιµες
προσλήψεις τρεισήµισι χιλιάδων διασωστών που έχουν αποφοι-
τήσει από τη διετή σχολή του ΕΚΑΒ και προωθείτε µε τα γνωστά
µπαλώµατα, που πάνε µαζί µε την ένταση της επιχειρηµατικής
δράσης και στον τοµέα αυτόν. Μετατρέπετε στην ουσία σε άπια-
στη πολυτέλεια την άµεση παροχή πρώτων βοηθειών στον τόπο
του συµβάντος από εξειδικευµένο υγειονοµικό προσωπικό -για-
τρούς, διασώστες- που είναι απαραίτητο σύµφωνα µε τα σύγ-
χρονα επιστηµονικά δεδοµένα.

Αλλά και οι περιβόητες δέκα χιλιάδες προσλήψεις µε ορίζοντα
τετραετίας, που ακούγαµε και πριν τις εκλογές, την προεκλογική
περίοδο, ως υπόσχεση, δεν είναι ούτε σταγόνα στον ωκεανό
µπροστά στις χιλιάδες κενές οργανικές θέσεις. Τριάντα χιλιάδες
τις οριοθετεί η οµοσπονδία των νοσοκοµειακών γιατρών σε ό,τι
αφορά τους γιατρούς, αλλά και η ΠΟΕΔΗΝ µε τους νοσηλευτές.
Συνολικά κενές οργανικές θέσεις είναι γύρω στις τριάντα χιλιά-
δες. Την ίδια ώρα, µόνο τη διετία 2001-2002 αποχώρησαν από το
δηµόσιο σύστηµα υγείας περίπου δυόµισι χιλιάδες υγειονοµικοί.

Ακούµε από τις παρεµβάσεις της Κυβέρνησης, των Βουλευτών
της Νέας Δηµοκρατίας, πως θα πέσει χρήµα στην υγεία από το
Ταµείο Ανάκαµψης. Αυτό αποτελεί ξεκάθαρα ένα από τα ψεύδη
που διατυµπανίζετε για να καλλιεργήσετε προσδοκίες από την
απόδοση του υπερµνηµονίου.

Όµως δεν λέτε πως απαγορεύεται διά ροπάλου να κατευθυν-
θούν σε µόνιµες προσλήψεις, για παράδειγµα προσωπικού, και
ότι περιορίζονται σε ανακαινίσεις και πράσινες αναβαθµίσεις, δη-
λαδή, σοβατίσµατα ενός ρηµαγµένου συστήµατος υγείας. 

Συγχρόνως, επιδεινώνετε και χειροτερεύετε ακόµα περισσό-
τερο αυτά που µέσα στην πανδηµία κάνατε κανονικότητα, το πε-
ρίφηµο δηλαδή «πάµε και όπου βγει», µε εργαζόµενους διαφό-
ρων ειδικοτήτων να αναλαµβάνουν ό,τι καθήκοντα προκύπτουν
µε τους γνωστούς κινδύνους.

Συνεπώς, οι εξελίξεις της επόµενης µέρας µετά τις εκλογές
για τους εργαζόµενους και τα λαϊκά στρώµατα απαιτούν να µη
δείξουν καµµία αναµονή, καµµία αυταπάτη που οδηγούν σε δια-
ψεύσεις και χαµένο χρόνο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Παρακα-

λώ, κύριε συνάδελφε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Κλείνω.
Τώρα, λοιπόν, είναι η ώρα πιο πολύ και πιο ορµητικά να µπουν

στον οργανωµένο συλλογικό αγώνα, για να µπουν εµπόδια στον
αντιλαϊκό δρόµο, να περάσει ο λαός στην αντεπίθεση για τις
δικές του σύγχρονες ανάγκες στην υγεία, το φάρµακο.

Και στο ερώτηµα αν υπάρχει λύση από τη σκοπιά των λαϊκών
συµφερόντων, απαντούµε: Ναι, υπάρχει, µε την ανάπτυξη ενός
αποκλειστικά κρατικού συστήµατος υγείας που θα έχει κριτήριο
την πλήρη και απολύτως δωρεάν πρόληψη, περίθαλψη, αποκα-
τάσταση της υγείας του λαού και κατάργηση κάθε επιχειρηµατι-
κής δράσης στην υγεία. Αυτό απαιτεί µια συνδυασµένη ανάπτυξη
της οικονοµίας που καθορίζεται και θα ελέγχεται από τη λαϊκή
εργατική εξουσία. Σε αυτόν ακριβώς τον στόχο –κλείνω, κύριε
Πρόεδρε- πρέπει να κατατείνει η σηµερινή ανάγκη οργάνωσης
της λαϊκής πάλης των υγειονοµικών για µόνιµες προσλήψεις υγει-
ονοµικών στο δηµόσιο σύστηµα υγείας, για αυξήσεις στους µι-
σθούς, για κατάργηση των πληρωµών στην ιατροφαρµακευτική
περίθαλψη, για αύξηση της χρηµατοδότησης από τον κρατικό
προϋπολογισµό στην υγεία, για κατάργηση κάθε επιχειρηµατικής
δράσης. Και αυτή η επιλογή και στάση απαντά και στο βασικό
ερώτηµα: Η υγεία κοινωνικό αγαθό ή εµπόρευµα; Αυτή είναι η
διαχωριστική γραµµή και πάνω σε αυτήν διεξάγεται και η σύ-
γκρουση των δύο κόσµων, των δύο αντιλήψεων, του καπιταλιστι-
κού κόσµου και του σοσιαλιστικού κόσµου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Αριστοτέλης Σπάνιας από τη Νέα Δη-
µοκρατία. 

ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΗΣ (ΤΕΛΗΣ) ΣΠΑΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε της Βου-
λής, κυρίες και κύριοι Υπουργοί, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι και
για εµένα συγκινητικό σήµερα. Είναι η πρώτη φορά που είµαι στη
Βουλή και µιλάω. Να στείλω τους χαιρετισµούς µου στην Καρδί-
τσα, την πόλη µου, για την οποία θα φροντίσω τα καλύτερα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα τελευταία χρόνια περάσαµε
δύσκολα. Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας κλήθηκε και δια-
χειρίστηκε προβλήµατα όπως χρεοκοπία, πόλεµο, ενεργειακή
κρίση, φυσικές καταστροφές, «Ιανό», πανδηµία. Παρ’ όλα αυτά,
αυτή η Κυβέρνηση όχι µόνο αντιµετώπισε τα προβλήµατα αυτά,
αλλά προχώρησε και τήρησε τις δεσµεύσεις της απέναντι στον
Έλληνα πολίτη. Προχώρησε στον εκσυγχρονισµό του κράτους,
στον ψηφιακό µετασχηµατισµό δίνοντας την δυνατότητα στον
Έλληνα πολίτη να ξεφύγει από τη γραφειοκρατία. Έγινε µείωση
των φόρων. Πραγµατοποιήθηκαν επενδύσεις. Η σταθερότητα και
η οικονοµική ανάπτυξη έγιναν πραγµατικότητα.

Η Νέα Δηµοκρατία πιστή στις δεσµεύσεις της και αποτελώντας
τη µοναδική πρόταση διακυβέρνησης της χώρας σχεδίασε και
υλοποίησε άµεσα ένα πρόγραµµα κοστολογηµένο, µε πλήρη ει-
κόνα των παρεµβάσεων και των πηγών του σε κείµενο κονδυλίων
που θα χρειαστούν, ένα πρόγραµµα που δίνει στον πολίτη τη στα-
θερότητα, την ασφάλεια και την αξιοπρέπεια που του αρµόζει. Η
διασφάλιση της ποιότητας των υπηρεσιών υγείας και η ισότητα
πρόσβασης σε αυτήν αποτελεί προτεραιότητα και κύριο µέληµα
της Κυβέρνησης την επόµενη τετραετία. 

Νέα ψηφιακά συστήµατα έχουν δηµιουργηθεί την προηγού-
µενη τετραετία. Η άυλη συνταγογράφηση δεν είναι µόνο ένα
µέτρο που εξυπηρετεί, είναι ένα κοινωνικό µέτρο, ένα µέτρο το
οποίο εξυπηρετεί τον πολίτη. Ο ηλεκτρονικός φάκελος, πραγµα-
τικά αποτελεί ένα πολύτιµο εργαλείο στα χέρια των γιατρών,
αλλά όχι µόνο αυτό, και στον έλεγχο των χρεώσεων και τη δια-
χείριση των διαφόρων αποτελεσµάτων, καθώς επίσης µε την τη-
λεϊατρική εκµηδενίζουµε τις γεωγραφικές αποστάσεις και ειδικά
σε περιοχές, όπως στη δική µου περιοχή, σε αποµακρυσµένες
περιοχές µπορούν να έχουν υγεία και ισότιµες προσβάσεις όπως
οι άλλοι.

Κάναµε τη λέξη «πρόληψη» σηµαία µε διάφορα προγράµµατα,
όπως κάναµε σηµαία και την αµεσότητα στο να λύσουµε ορι-
σµένα προβλήµατα. Εδώ θέλω να πω για την παρέµβαση που
έγινε στο ΕΚΑΒ και σχολιάστηκε µε άσχηµο τρόπο. Παρ’ όλα
αυτά, όµως, υπάρχει µια αναγκαιότητα αυτήν τη στιγµή να καλύ-
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ψουµε τις ανάγκες. Αυτό σε καµµία περίπτωση δεν είναι υποκα-
τάστατο της µόνιµης παρέµβασης η οποία έχει σχεδιαστεί και θα
γίνει στο ΕΚΑΒ. 

Επιπλέον, όπως είπαν και οι προηγούµενοι οµιλητές, ο Πρω-
θυπουργός και οι Υπουργοί, έχουµε δέκα χιλιάδες προσλήψεις,
έχουµε ανακαινίσεις σε ογδόντα νοσοκοµεία σε εκατόν πενήντα
έξι κέντρα υγείας, έχουµε στα τµήµατα επειγόντων περιστατικών,
καθώς επίσης µονάδες τηλεϊατρικής ψυχικής υγείας. 

Παράλληλα, η Νέα Δηµοκρατία δείχνει έµπρακτα την πρόθεσή
της να δηµιουργήσει ένα σύστηµα υγείας µε ανθρωποκεντρικό
χαρακτήρα. Γι’ αυτό άλλωστε, υπάρχει το «ΟΙΚΟΘΕΝ», η πρώτη
φάση του προγράµµατος αυτού, το οποίο πραγµατικά είναι δίπλα
στον πολίτη, µια ιδιαίτερη κατηγορία πολιτών.

Προχωράµε στην αύξηση των συντάξεων, του µέσου µισθού
σε βάθος τετραετίας στα 1.500 ευρώ και στα 950, όπως προανα-
φέρθηκε, στην ενίσχυση της ασφάλειας των πολιτών και στην
εξυγίανση µε οποιοδήποτε κόστος των οργανισµών αυτών οι
οποίοι συντηρούν την αξιοκρατία, µια προσωπική δέσµευση του
ίδιου του Πρωθυπουργού. 

Προχωράµε στην ενίσχυση της ασφάλειας της χώρας µε την
εφαρµογή εξοπλιστικών προγραµµάτων, την κατασκευή του φρά-
χτη στον Έβρο, τη µείωση των άναρχων ροών µεταναστών. 

Επίσης, παραµένει ο µηχανισµός στήριξης των νοικοκυριών και
επιχειρήσεων στους λογαριασµούς ρεύµατος. Γίνεται προσπά-
θεια για αύξηση της ταχύτητας για την υλοποίηση του Ταµείου
Ανάκαµψης. Προχωράµε στον ψηφιακό µετασχηµατισµό της
ΔΥΠΑ, στην αναθεώρηση της επιδοµατικής πολιτικής των κινή-
τρων και των κινήτρων για τους εγγεγραµµένους ανέργους, στην
υλοποίηση της ψηφιακής κάρτας εργασίας. 

Επίσης, δηµιουργούνται συνθήκες που θα βοηθήσουν τον Έλ-
ληνα αγρότη. Γίνεται ενίσχυση της εκκίνησης επιχείρησης για
νέους αγρότες, οριστική κατάργηση του τέλους επιτηδεύµατος
στους κατά κύριο επάγγελµα αγρότες, αύξηση του αριθµού των
νέων αγροτών κατά εξήντα χιλιάδες µέχρι το 2027, σύσταση
αγροτικών τµηµάτων, εκσυγχρονισµός του ΟΠΕΚΕΠΕ, ανάπτυξη
της ψηφιακής εφαρµογής εκτιµητικής διαδικασίας του ΕΛΓΑ, το
οποίο πραγµατικά είναι πολύ σηµαντικό, καθώς επίσης και εκσυγ-
χρονισµός του θεσµικού πλαισίου λειτουργίας του ΕΛΓΑ. 

Γίνονται αρδευτικά έργα σε όλη την επικράτεια και εκσυγχρο-
νισµός των ΤΟΕΒ και των ΓΟΕΒ. Εδώ στο Νοµό Καρδίτσας
έχουµε ένα έργο, έχουµε τον ΤΟΕΒ Ταυρωπού, ένα κλειστό δί-
κτυο άρδευσης το οποίο πραγµατικά θα αλλάξει την εικόνα, ένα
µεγάλο έργο που θα δώσει οφέλη όχι µόνο στους αγρότες αλλά
και στη διαχείριση του νερού, ένα έργο το οποίο δείχνει και την
αξιοπιστία της Κυβέρνησης µε το ΕΘΙΑΓΕ το οποίο το έχει αναγ-
γείλει. 

Επίσης, πριν καν γίνει Πρωθυπουργός, είχε δηλώσει ότι υπάρ-
χει µια ιδιαιτερότητα στην επαρχία, υπάρχουν πολύ διαφορετικές
ανάγκες από ό,τι στην υπόλοιπη χώρα. Αυτό σε µας τουλάχιστον,
στο Νοµό Καρδίτσας, το έδειξε έµπρακτα, αφού ήρθε ο ίδιος και
στην τοπική κοινότητα Ανθηρού έδωσε ένα αναπτυξιακό σχέδιο
για τους τρεις δήµους των Αγράφων. Οι δύο ανήκουν στο Νοµό
Καρδίτσας. 

Καταλήγοντας θέλω να πω ότι η πρόωρη αποπληρωµή, η πο-
λιτική σταθερότητα, η αυτοδυναµία της Νέας Δηµοκρατίας, η
προώθηση των µεταρρυθµίσεων και η κατάκτηση της επενδυτι-
κής βαθµίδας φέρνουν πολύ κοντά την επίτευξη του στόχου της
Ελλάδας για σύγκλιση µε την Ευρώπη. 

Κλείνοντας, θέλω να σας πω µια προσωπική εµπειρία. Ήµουν
αντιδήµαρχος Καρδίτσας στα χρόνια του «Ιανού». Δεν το λέω, για
να σας πω το βιογραφικό µου. Σας το λέω, γιατί έχει άµεση
σχέση, θέλοντας να δείξω ότι ήµουν υπεύθυνος για την αποζη-
µίωση στην περιοχή µου, στο Δήµο Καρδίτσας. Εκεί, λοιπόν, απο-
ζηµιώσαµε περίπου πεντέµισι χιλιάδες οικογένειες και ήµουν
υπεύθυνος γι’ αυτό.

Εδώ πρέπει να πούµε τις αλήθειες και να δούµε γιατί πραγµα-
τικά αυτή η Κυβέρνηση υπάρχει και είναι σήµερα πάλι στην εξου-
σία. Ήταν η πρώτη φορά που ελληνική κυβέρνηση ήταν παρούσα
σε όλες εκείνες τις δύσκολες στιγµές. Ήταν παρών ο ίδιος Πρω-
θυπουργός, είδε από κοντά το τι έγινε, έφερε τους Υπουργούς
του, άφησε ανθρώπους εκεί οι οποίοι ήταν δίπλα µας συνεχώς.

Όλα έγιναν και αντιµετωπίστηκαν µε τη βοήθεια της Κυβέρνησης.
Έγιναν άµεσες παρεµβάσεις. Κινητοποιήθηκε όλος ο κρατικός
µηχανισµός. Διορθώθηκαν νοµοθετικές παραλείψεις και γραφει-
οκρατικές αγκυλώσεις. 

Το αποτέλεσµα; Τη Δευτέρα, δυο µέρες µετά την πληµµύρα,
βγάλαµε τα συνεργεία να ελέγξουν το δήµο και τις ζηµιές. Την
Πέµπτη αποζηµιώθηκαν οι πολίτες. Γιατί έγινε αυτό; Γιατί αυτή η
Κυβέρνηση ήταν εκεί την κατάλληλη στιγµή αλληλέγγυα µε προ-
τεραιότητα τον πολίτη. 

Αυτό επιθυµεί ο Έλληνας πολίτης, την ασφάλεια και τη σιγου-
ριά ότι υπάρχει ένα κράτος και µια κυβέρνηση που τον στηρίζει
την ώρα που το χρειάζεται. Αυτό ακριβώς αντιπροσωπεύει η Κυ-
βέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη, τη σταθερότητα, τη συνέ-
πεια, την ειλικρίνεια, την ασφάλεια, τη σιγουριά µε κέντρο του
πολίτη. Αυτός είναι ο βασικότερος λόγος που η Νέα Δηµοκρατία
είναι τώρα αυτοδύναµη.

Αυτός είναι ο λόγος που όλοι πρέπει να υπερψηφίσουµε και να
δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης σε αυτή την Κυβέρνηση. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Τον λόγο τώρα έχει η Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οικο-
γένειας, η κ. Σοφία Ζαχαράκη, για δώδεκα λεπτά.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι του ελληνικού Κοι-
νοβουλίου, αγαπητές Υπουργοί, αγαπητέ Υπουργέ, σας ευχαρι-
στώ πάρα πολύ που παραµένετε, µέχρι αυτήν την ώρα σε µια
πολύ ενδιαφέρουσα διαδικασία, τη διαδικασία της λήψης της
ψήφου εµπιστοσύνης για τις προγραµµατικές εξαγγελίες µιας
Κυβέρνησης, η οποία ανανέωσε, για µία ακόµη φορά, αυτή την
εµπιστοσύνη την οποία έδειξαν οι πολίτες και πραγµατικά νιώ-
θουµε τόσο τιµηµένοι από αυτή την εµπιστοσύνη. Σε αυτή θέ-
λουµε να στηριχθούµε και αυτή θέλουµε να τιµήσουµε. 

Προσωπικά, θέλω να ευχαριστήσω και τους πολίτες της ανα-
τολικής Αττικής για την ευκαιρία που έδωσαν σε µια πρώτη υπο-
ψηφιότητα η οποία εµφανίστηκε στην περιοχή και µάλιστα
τίµησαν µε έναν τρόπο, θα έλεγα, έτσι ηχηρό.

Στέκοµαι σήµερα ενώπιόν σας ως η πρώτη Υπουργός Κοινωνι-
κής Συνοχής και Οικογένειας της νέας Κυβέρνησης του Κυριάκου
Μητσοτάκη µε συναίσθηση της τιµής και της εµπιστοσύνης του
Πρωθυπουργού και της ευκαιρίας που µου δίνεται να εργαστώ
και να υπηρετήσω τη χώρα µας και από αυτή την τόσο κρίσιµη
θέση. 

Η σύσταση ενός νέου Υπουργείου αυτή τη στιγµή -και συγκε-
κριµένα η σύσταση του Υπουργείου Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας- δεν αποτελεί µόνο την απτή εκδήλωση και απόδειξη
της πρόθεσής µας να αντιµετωπίσουµε αποτελεσµατικά τις ανά-
γκες των πολιτών σε τοµείς ξεχωριστής σηµασίας. Μέσω του
σχεδιασµού και της εφαρµογής ριζικών µεταρρυθµίσεων, αλλά
και της υλοποίησης συναφών δράσεων και έργων, αποτελεί µια
ακόµη απόδειξη, ότι εδώ και τέσσερα χρόνια η Κυβέρνηση αφου-
γκράζεται τον κοινωνικό παλµό και ανταποκρίνεται στις συνεχώς
µεταβαλλόµενες ανάγκες των πολιτών σε ένα ραγδαία µεταβαλ-
λόµενο κόσµο, όπου οι διαιρέσεις και συγκρούσεις απειλούν τη
συνεκτικότητα και τη συνέχεια της κοινωνίας µας. Τη σηµασία
των ευκαιριών που πρέπει να ρυθµιστεί, ούτως ή άλλως, αποτε-
λεσµατικά και να καταστεί αδιαµφισβήτητη και πάνω απ’ όλα να
αντιµετωπιστεί η ανάγκη τη στιγµή που γεννάται. 

Την ίδια στιγµή για πρώτη φορά η πρωτοβουλία του Κυριάκου
Μητσοτάκη να συστήσει ένα Υπουργείο που θα δώσει έµφαση
στη στήριξη της οικογένειας, δείχνει την προσήλωσή του και στον
θεσµό. Την αναγνώριση ότι ήταν αυτός ο θεσµός ο οποίος έγινε
το δίχτυ προστασίας για τους πολίτες, µέσα από τις κρίσεις που
αναφέραµε, αλλά είναι και αυτός που χρειάζεται τη στήριξή µας. 

Οι προκλήσεις, που µαζί θα αντιµετωπίσουµε, είναι πολλές: Η
επιµονή των κοινωνικοοικονοµικών ανισοτήτων, το διαρκώς µει-
ούµενο, αλλά σχετικά υψηλό ποσοστό ανεργίας, ειδικά για τις
νέες γυναίκες και για τους νέους ανθρώπους. Ο κίνδυνος φτώ-
χειας, η εισοδηµατική ανισότητα που απαιτούν ένα κοινωνικό
κράτος που θα βρίσκεται αδιάκοπα δίπλα στους ευάλωτους πο-
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λίτες, έτσι ώστε να προχωράµε όλοι µαζί µπροστά, έτσι ώστε η
ανάπτυξη που πετύχαµε και θέλουµε να αυξήσουµε και τη χώρα
να αφορά όλους τους πολίτες, να µην αφήνει καµµία και κανέναν
πίσω. 

Η αντιµετώπιση του φαινοµένου της γήρανσης του πληθυσµού
προϋποθέτει ένα ολοκληρωµένο και αποτελεσµατικό σύστηµα
περίθαλψης, αλλά και ένα δίκτυ, ένα δίκτυο κοινωνικής πρόνοιας.
Η εµπέδωση της ισότητας των φύλων, ο σεβασµός στα δικαιώ-
µατα όλων, η προστασία του πιο πολύτιµου κοµµατιού της κοι-
νωνίας, των παιδιών, βρίσκονται στην καρδιά των αρχών µας και
των πολιτικών µας για µια Ελλάδα δίκαιη και σύγχρονη. 

Η συµφιλίωση µεταξύ επαγγελµατικής και προσωπικής ζωής -
ένα πράγµα που ακούµε τόσα χρόνια πια- παραµένει µια σηµα-
ντική κεντρική πρόκληση, µια πρόκληση που προϋποθέτει την
καταπολέµηση των φραγµών στην απασχόληση. Μια πρόκληση
που ακόµα τις περισσότερες φορές τροφοδοτεί την ανισότητα
µεταξύ ανδρών και γυναικών, ενώ στέκεται εµπόδιο στην ίδια τη
λειτουργία του θεσµού της οικογένειας. 

Δυστυχώς, όσο και αν έχουµε αγωνιστεί -και εδώ µιλάµε για
µία διαχρονική ούτως η άλλως πάλη- ο κοινωνικός αποκλεισµός
και οι διακρίσεις βάσει φύλου, θρησκείας, αναπηρίας ή σεξουα-
λικής προτίµησης εξακολουθούν ακόµη και σήµερα να διχάζουν
τους ανθρώπους και να χαράσσουν βαθιά τραύµατα στην κοινω-
νία, στην οικογένεια, στον ίδιο τον άνθρωπο. Και όλα αυτά, µέσα
σε ένα περιβάλλον, σε ένα συγκείµενο ραγδαίων τεχνολογικών
εξελίξεων που µαζί µε τις ευκαιρίες φέρνουν αλλαγές στην κοι-
νωνία και στη συνοχή, ουσιαστικά, της κοινωνίας. 

Με τη σύσταση, λοιπόν, αυτού του Υπουργείου δεσµευόµαστε
να αδράξουµε τις ευκαιρίες και να αντιµετωπίσουµε αποτελεσµα-
τικά τις προκλήσεις. Πώς φτάσαµε, όµως, σε αυτή την επιλογή;
Γιατί ακούω ότι γίνεται πράγµατι πολύ µεγάλος διάλογος. Εύ-
λογα ερωτήµατα. Τι προγραµµατίζουµε µέσα από αυτή τη σύ-
σταση;

Τόσο το Σύνταγµα όσο και οι ευρωπαϊκές και διεθνείς συµβά-
σεις καθιστούν επιβεβληµένη τη διασφάλιση µε κάθε µέσο της
κοινωνικής συνοχής και την αποφασιστική χάραξη πολιτικών που
θα υπηρετούν τη βιωσιµότητα του κράτους.

Η προστασία και στήριξη του θεσµού της οικογένειας, ως θε-
µέλιο συντήρησης και προαγωγής του έθνους, αλλά και της παι-
δικής ηλικίας και της µητρότητας κατοχυρώνεται τόσο στο άρθρο
21 του ελληνικού Συντάγµατος, όσο και σε άλλα ευρωπαϊκά κα-
νονιστικά κείµενα, όπως η Ευρωπαϊκή Συνθήκη των Δικαιωµάτων
του Ανθρώπου και η Χάρτα Δικαιωµάτων του Παιδιού.

Μέσα στην οικογένεια, το προστατευµένο ιδιωτικό περιβάλλον
θεµελιωµένο στην ανιδιοτελή και άνευ όρων αγάπη, είναι που ο
αυριανός πολίτης αναγνωρίζει για πρώτη φορά το αίσθηµα του
«ανήκειν».

Στο άρθρο 4 του Συντάγµατος, επίσης, κατοχυρώνεται η αρχή
της ισότητας και της απαγόρευσης κάθε διακριτικής µεταχείρι-
σης. Η υποχρέωσή µας, λοιπόν, να αντιµετωπίσουµε όλους τους
πολίτες δίκαια και ισότιµα προστατεύοντας την ανθρώπινη αξιο-
πρέπεια, απορρέει και από διεθνείς και ευρωπαϊκές συµβάσεις,
όπως το Διεθνές Σύµφωνο για τα ατοµικά και πολιτικά δικαιώ-
µατα, τη Σύµβαση των Ηνωµένων Εθνών για τα Δικαιώµατα των
Ατόµων µε Αναπηρία, αλλά και τον Χάρτη Θεµελιωδών Δικαιωµά-
των της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Και στην ελληνική επικράτεια το
άρθρο 25 του Συντάγµατος αναγνωρίζει τη σηµασία του κοινω-
νικού κράτους, το οποίο υποστηρίζει και βοηθά όσους το έχουν
ανάγκη. Έχει στόχο την πραγµάτωση της κοινωνικής προόδου
και οµοίως µε το πλαίσιο της Συνθήκης για τη λειτουργία της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης ορίζει ως βάση την επίτευξή του, την ελευθε-
ρία και τη δικαιοσύνη. Οφείλουµε, λοιπόν, να προάγουµε µια
ουσιαστικά αλληλέγγυα και χωρίς αποκλεισµούς κοινωνία, όπου
οι επιµέρους διαφορές µας υποχωρούν µπροστά στη συλλογική
µας ταυτότητα. 

Έχοντας περιγράψει συνοπτικά το θεσµικό πλαίσιο το οποίο
µας δεσµεύει και τιµούµε, επιτρέψτε µου να σας συστήσω το
Υπουργείο Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας µέσα από τρεις
µεγάλες κατηγορίες δηµοσίων πολιτικών. Η κοινωνική αλληλεγ-
γύη και καταπολέµηση της φτώχειας, η κοινωνική πρόνοια που
αυτονοµήθηκε οργανωτικά και επιχειρησιακά, καθώς στο παρελ-

θόν -το ξέρετε- υπήρξε ενταγµένη στο Υπουργείο Υγείας και µετά
-και πιο πρόσφατα- στο Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-
θέσεων. 

Επιτρέψτε µου αυτή τη στιγµή να συγχαρώ για το έργο το
οποίο προηγήθηκε στο Υπουργείο Εργασίας -είναι εδώ και ο κ.
Σταµάτης- γιατί πραγµατικά βρήκαµε έργα και πάρα πολλές πρω-
τοβουλίες, τις οποίες µε µεγάλο ενθουσιασµό και ζέση θα συνε-
χίσουµε.

Κατά τη διάρκεια της προηγούµενης περιόδου η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας θεσµοθέτησε και υλοποίησε µια σειρά ση-
µαντικών µεταρρυθµίσεων στους τοµείς της κοινωνικής αλληλεγ-
γύης και της καταπολέµησης της φτώχειας. Για την αντιµετώπιση
της φτώχειας στην ακραία της έκφανση διευρύνθηκε η εφαρµογή
του δικαιώµατος σε κατηγορίες ατόµων που στερούνται στέγης
ώστε να δικαιούνται το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα.

Καθιέρωσε ως µόνιµη δηµόσια πολιτική το πρόγραµµα «Στέ-
γαση και Εργασία για Αστέγους» από πόρους του κρατικού προ-
ϋπολογισµού και από το οποίο εκτιµάται ότι θα ωφεληθούν περί
τα εξακόσια νοικοκυριά, οχτακόσιοι περίπου ωφελούµενοι.

Πραγµατοποιήθηκε αύξηση των κονδυλίων για το σύνολο της
επιδοµατικής πολιτικής, τουλάχιστον κατά 22% και διατέθηκαν
άνω των 10 δισεκατοµµυρίων ευρώ στο σύνολο της περιόδου για
τη διασφάλιση της κοινωνικής συνοχής, την αντιµετώπιση της
φτώχειας σε µια περίοδο που σηµαδεύτηκε από αλλεπάλληλες
εξωγενείς κρίσεις. Παράλληλα, υιοθετήθηκαν ρυθµίσεις για την
προώθηση της αναδοχής και της υιοθεσίας. Απλοποιήθηκαν δια-
δικασίες. Αποτέλεσµα; Το 40% των παιδιών να βγουν από τα
ιδρύµατα, ενώ χορηγήθηκε και ειδικό επίδοµα αναδοχής. 

Ενισχύθηκαν, επίσης, -βλέπω εδώ την κ. Ζέττα Μακρή µε την
οποία δουλέψαµε µαζί και την ευχαριστώ ιδιαίτερα- τα σχολικά
γεύµατα µε επιπλέον σαράντα χιλιάδες γεύµατα, που ανέβασαν
το συνολικό αριθµό των καθηµερινά σιτιζόµενων µαθητών και µα-
θητριών στις διακόσιες δεκαεπτά χιλιάδες. Έγιναν δεκτά τριάντα
χιλιάδες περισσότερα παιδιά σε βρεφονηπιακούς σταθµούς και
Κέντρα Δηµιουργικής Απασχόλησης Παιδιών και επιπλέον είκοσι
επτά χιλιάδες παιδιά έλαβαν vouchers.

Σε ό,τι αφορά τα Άτοµα µε Αναπηρία η Κυβέρνηση συγκρό-
τησε ένα εθνικό σχέδιο δράσης για τα δικαιώµατα των ατόµων
αυτών µε εµβληµατικό τρόπο το πρωτοποριακό πρόγραµµα
«Προσωπικός Βοηθός», το οποίο συνεχίζουµε και θα διευρύ-
νουµε και έθεσε σε λειτουργία την Εθνική Πύλη Αναπηρίας ως
τον κεντρικό κόµβο εξυπηρέτησης και πληροφόρησης των Ατό-
µων µε Αναπηρία, µεταξύ άλλων και για τις παροχές, αλλά και για
τις δοµές αναπηρίας.

Για την κοινωνική ένταξη των Ροµά δηµιουργήθηκε νέα στρα-
τηγική ένταξης Ροµά 21 έως 30, η οποία αποτυπώνει και τεκµη-
ριώνει τις στρατηγικές κυβερνητικές επιλογές στις κατευθύνσεις
της πρόληψης, της καταπολέµησης της φτώχειας και του κοινω-
νικού αποκλεισµού. Της ενίσχυσης της ισότιµης πρόσβασης σε
βασικές υπηρεσίες, της πρόληψης και καταπολέµησης των στε-
ρεοτύπων, αλλά βέβαια και την προώθηση της ενεργούς συµµε-
τοχής των Ροµά στην κοινωνική, οικονοµική και πολιτική ζωή. 

Συνεχίζουµε τις µεταρρυθµίσεις. Συνεχίζουµε τις δράσεις. Συ-
νεχίζουµε τα έργα µε στόχο τη διαµόρφωση ενός κράτους πε-
ρισσότερο κοινωνικού δίπλα στον ευάλωτο πολίτη. Στο πλαίσιο
αυτό προχωράµε στον εξορθολογισµό της πολιτικής επιδοµάτων
και στην αναβάθµιση του συστήµατος χορήγησης προνοιακών
παροχών µέσω της αναβάθµισης του ελέγχου των επιδοµάτων
µε τη δηµιουργία ενιαίας ηλεκτρονικής πύλης για όλα τα επιδό-
µατα ανά δικαιούχο µε αυτοµατοποιηµένο έλεγχο κριτηρίων και
την εναρµόνιση των κριτηρίων. Έτσι θα πετύχουµε λιγότερη τα-
λαιπωρία για τους δικαιούχους, περισσότερη διαφάνεια και δι-
καιοσύνη στη χορήγηση των παροχών και βέβαια όλα αυτά προς
όφελος αυτών που έχουν πραγµατική ανάγκη. 

Προχωράµε επίσης στον ψηφιακό µετασχηµατισµό του
ΟΠΕΚΑ, ο οποίος ως ο βασικός µοχλός υλοποίησης των πολιτι-
κών που αναπτύσσονται και θα αναπτυχθούν είναι στο πλαίσιο
της κοινωνικής αλληλεγγύης. Επίσης, ενισχύουµε την προστασία
των παιδιών µε αναπηρία µέσω της ενίσχυσης της ανεξάρτητης
διαβίωσης και της συµµετοχής τους στην κοινωνική και εργα-
σιακή ζωή.
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Θεσπίζουµε τις προπληρωµένες κάρτες επιδοµάτων, δηλαδή,
την καταβολή τακτικών επιδοµάτων της ΔΥΠΑ και του ΟΠΕΚΑ, το
επίδοµα ανεργίας, το επίδοµα παιδιού, το ελάχιστο εγγυηµένο
εισόδηµα σε προπληρωµένη κάρτα µε παροχή κινήτρων για τη
χρήση της κάρτας. Αυξάνουµε κατά 8% το ελάχιστο εγγυηµένο
εισόδηµα από τις αρχές του 2024, ενώ θα επεκτείνουµε και τον
θεσµό της υποστηριζόµενης απασχόλησης στα Άτοµα Με Ανα-
πηρία. 

Θα φέρουµε µια µεταρρύθµιση στις υπηρεσίες για την υποστή-
ριξη της µακροχρόνιας φροντίδας ηλικιωµένων, Υπουργέ, -ξέρω
ότι ο ίδιος είχατε ασχοληθεί ιδιαίτερα στο Υπουργείο που είχατε
θητεύσει- και τις πολιτικές για την ενεργό γήρανση, όπως επίσης
θα εκπονήσουµε και θα υλοποιήσουµε εθνική στρατηγική για τη
µακροχρόνια φροντίδα, για τη µεταρρύθµιση, όπως είπαµε, και
για την κατ’ οίκον φροντίδα. Είναι δέσµευση η υλοποίηση ότι κα-
νένα παιδί µε αναπηρία δεν θα φιλοξενείται πλέον σε ίδρυµα
µέχρι το 2030. Και βέβαια το δεύτερο σκέλος αυτής της πολύ ση-
µαντικής παρουσίας του Υπουργείου έχει να κάνει προφανώς µε
το δηµογραφικό ζήτηµα. Ο Πρωθυπουργός το είπε χθες, είναι η
απόλυτη εθνική προτεραιότητα. 

Και βέβαια στόχος του νεοσύστατου Υπουργείου είναι η βελ-
τίωση της καθηµερινότητας όλων των ηλικιών µε τη διαµόρφωση
ενός πλαισίου υποστηρικτικού προς κάθε οικογένεια, µέσα σε
έναν προσεκτικό σχεδιασµό συντονισµένων δράσεων, σε άµεση
συνεργασία µε τα Υπουργεία, µε την αυτοδιοίκηση, µε επιµέρους
εµπλεκόµενους φορείς. Ο ρόλος του Υπουργείου είναι να ανα-
λάβει πρωτοβουλίες και δράσεις µε στόχευση για τη δηµιουργία
ενός ευνοϊκού περιβάλλοντος για τη δηµιουργία οικογένειας, την
ανάδειξη της σηµασίας και την ουσιαστική διευκόλυνση της µα-
κροχρόνιας φροντίδας, την προώθηση της υγιούς και ενεργούς
γήρανσης, τη διαγενεακή συµφιλίωση και την παραγωγική ενερ-
γοποίηση της νεότητας. 

Στόχος της δηµογραφικής πολιτικής δεν είναι µόνο να θεσπί-
ζουµε κίνητρα για την απόκτηση περισσότερων παιδιών. Στόχος
είναι η διόρθωση όλων των στρεβλώσεων που εµποδίζουν τη δη-
µιουργία οικογένειας, που δυσχεραίνουν την αξιοποίηση του αν-
θρώπινου κεφαλαίου, που δυσκολεύουν την πρόσβαση στην
εργασία, στη στέγη, που κρατούν στο περιθώριο κοινωνικές οµά-
δες, που εντείνουν τις γεωγραφικές ανισότητες. Ουσιαστική προ-
ϋπόθεση είναι η διαµόρφωση ενός κλίµατος ασφάλειας και
αισιοδοξίας για το µέλλον και µέσα σε αυτό το πλαίσιο συστά-
θηκε στο νέο Υπουργείο η νέα Γενική Γραµµατεία Δηµογραφικής
και Στεγαστικής Πολιτικής. 

Πρώτη προτεραιότητα της ηγεσίας του Υπουργείου είναι η
άµεση διαµόρφωση ενός αναλυτικού και περιεκτικού εθνικού
σχεδίου για τη δηµογραφία και την οικογένεια και ένα αντίστοιχο
σχέδιο δράσης κατόπιν διαβούλευσης µε όλους τους αρµόδιους
φορείς, τους κοινωνικούς εταίρους, τα εµπλεκόµενα και ενδια-
φερόµενα µέρη και βέβαια τη γόνιµη συµµετοχή όλων των κοµ-
µάτων –θα περιµένουµε πραγµατικά µε αγωνία τις προτάσεις
σας- αξιοποιώντας την πρόοδο και τα πορίσµατα που ήδη έχουν
παραχθεί στο πεδίο αυτό. Έτσι θα διαµορφώσουµε ένα σύνολο
δηµόσιων πολιτικών για το δηµογραφικό, αξιοποιώντας τις επι-
τυχηµένες δράσεις που έγιναν κατά το προηγούµενο χρονικό διά-
στηµα, υλοποιώντας παράλληλα και νέες. 

Στο πλαίσιο της παροχής κινήτρων για την ενίσχυση του θε-
σµού της οικογένειας, θα ήθελα να αναφερθώ στο ισχύον µέτρο
–το είπαν και πάρα πολλοί συνάδελφοι- του επιδόµατος γέννησης
των 2.000 ευρώ που συνεχίζεται για τα παιδιά που γεννιούνται
στην Ελλάδα, του επιδόµατος της µητρότητας, ένα αντιστοίχως
σηµαντικό βοήθηµα στις εργαζόµενες µητέρες. Και σε αυτό το
πλαίσιο δεσµευτήκαµε και δεσµευόµαστε για την επέκτασή του
στους εννιά µήνες στο ύψος του κατώτατου µισθού για ελεύθε-
ρους επαγγελµατίες και αγρότες, ακριβώς όπως ισχύει στον δη-
µόσιο και ιδιωτικό τοµέα. 

Η σύγχρονη κατεύθυνση της δηµογραφικής πολιτικής δεν στη-
ρίζεται, όπως σας είπα πριν, σε καινοτόµες µόνο επιδοµατικές
πολιτικές, οι οποίες προφανώς προκύπτουν µετά από συλλογή
πραγµατικών στοιχείων για την οικονοµική κατάσταση των πολι-
τών. Βρίσκει στήριγµα στις πολιτικές προαγωγής της ισότητας
των φύλων που εφάρµοσε η Κυβέρνηση την προηγούµενη τετρα-

ετία. Οδήγησαν δε και αυτό πρέπει να ειπωθεί…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Υ-

πουργέ…
ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-

κογένειας): Δώστε µου δύο λεπτάκια, είναι νέο Υπουργείο, νο-
µίζω αξίζει να πούµε πέντε πραγµατάκια ακόµα. Ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αφού είναι
νέο Υπουργείο, θα δώσουµε δύο λεπτά ακόµα.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Ευχαριστώ.

Ήθελα, λοιπόν, να επισηµάνω και αυτό να το συγκρατήσετε ότι
ήταν πολιτικές που οδήγησαν ούτως ή άλλως και το προηγού-
µενο χρονικό διάστηµα στην αναγνώριση της Ελλάδας από την
Παγκόσµια Τράπεζα το ’22 ως µία από τις δώδεκα χώρες σε όλο
τον κόσµο που έχουν πετύχει την πλήρη νοµική ισότητα ανδρών
και γυναικών. Οφείλουµε, λοιπόν, να διευρύνουµε την προσέγ-
γισή µας και να προσαρµοστούµε άµεσα στις διαφοροποιηµένες
συνθήκες που µας έχουν κληροδοτήσει τις διαδοχικές κρίσεις
που αντιµετωπίσαµε.

Προχωρώντας στο τρίτο κοµµάτι, που είναι πάρα πολύ σηµα-
ντικό και αυτό είναι προφανώς η στεγαστική πολιτική, σ’ αυτό
βλέπουµε ότι πραγµατικά έχει γίνει πάρα-πάρα πολύ µεγάλη δου-
λειά µε τα προγράµµατα τα οποία έχουν να κάνουν µε τη στέ-
γαση, µε τα προγράµµατα τα οποία έχουν να κάνουν µε την
κοινωνική αντιπαροχή, το πρόγραµµα «ΚΑΛΥΨΗ» για την αξιοποί-
ηση κοινών ιδιωτικών κατοικιών που συµµετείχαν στο πρόγραµµα
«ΕΣΤΙΑ», η «Κοινωνική Κατοικία» και η κοινωνική αντιπαροχή. Και
βέβαια πρέπει να πούµε ότι το πρόγραµµα αυτό έχει ήδη διακρι-
θεί διεθνώς στο πλαίσιο των ευρωπαϊκών βραβείων καινοτοµίας
στην πολιτική, λαµβάνοντας το πρώτο βραβείο στην κατηγορία
«κοινωνική συνοχή».

Την ίδια στιγµή συνεχίζεται και το πρόγραµµα το οποίο είναι η
ναυαρχίδα, το πρόγραµµα «Σπίτι µου» για νέους είκοσι πέντε έως
τριάντα εννέα ετών µε χρηµατοδότηση κατά 75% από τη ΔΥΠΑ
και ευνοϊκό επιτόκιο στο ένα τέταρτο των στεγαστικών επιτοκίων
αγοράς. Έχουν µάλιστα µέχρι τώρα λάβει προέγκριση δεκαεπτά
χιλιάδες εξακόσια έξι αιτήµατα και έχουν εγκριθεί περίπου τα
τέσσερις χιλιάδες επτακόσια έξι. Στόχος µας, λοιπόν, να διπλα-
σιάσουµε τους πόρους ακριβώς όπως είπε και ο Πρωθυπουργός.
Δεν αποτελεί ευχολόγιο η στεγαστική πολιτική, ούτε στηρίζεται
σε αποσπασµατικές δράσεις. Μετά από δέκα χρόνια αδράνειας
βλέπουµε πολύ συγκεκριµένες, ούτως ή άλλως, προτεραιότητες. 

Κλείνω -γιατί ξέρω ότι έχουµε πολύ περιορισµένο χρόνο και
πραγµατικά σέβοµαι ότι είναι πάρα πολύ αργά- µε την τελευταία
Γραµµατεία, η οποία είναι πρώτιστη σε σηµασία και έχει να κάνει
προφανώς µε το θέµα της ισότητας. Άκουσα την κ. Κωνσταντο-
πούλου η οποία ανέφερε χθες ότι δεν έχει ακουστεί κάτι για το
θέµα της βίας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εγώ πά-
ντως τα δύο λεπτά σας τα έδωσα.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Το ξέρω, το ξέρω. Ένα λεπτό, γιατί είναι πολύ σηµα-
ντικό να απαντηθεί.

ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-
θερίας): Την κόβετε την ώρα που λέει για το θέµα το κρίσιµο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν το
κάνω επίτηδες. 

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Ειδικότερα, λοιπόν, και προς σεβασµό στη λογοδο-
σία στο ελληνικό Κοινοβούλιο, µε στόχο την προστασία των
γυναικών από φαινόµενα βίας και παρενόχλησης ολοκληρώθηκε
η κύρωση της Σύµβασης 190 της Διεθνούς Οργάνωσης Εργασίας
για την εξάλειψη της βίας και την παρενόχληση στον χώρο της
εργασίας. Εξασφαλίστηκε η συνέχιση της χρηµατοδότησης του
δικτύου δοµών για τις κακοποιηµένες γυναίκες µε σαράντα τέσ-
σερα συµβουλευτικά κέντρα, είκοσι δοµές φιλοξενίας και την ει-
κοσιτετράωρη γραµµή SOS 15900 το οποίο συνεχίζουµε να
χρηµατοδοτούµε για όσο χρειαστεί. Και βέβαια για την πληρέ-
στερη και αµεσότερη προστασία των θυµάτων ενδοοικογενει-
ακής βίας ξεκίνησε η πιλοτική λειτουργία του προγράµµατος
«Panic button», το οποίο θέλουµε πραγµατικά να διευρυνθεί όσο
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γίνεται. Και βέβαια συνεχίζουµε ένα συνολικό πρόγραµµα της
εκτίµησης των εκπαιδευτικών προγραµµάτων και τους θύτες και
για τα θύµατα. Όλα αυτά θέλουµε να µπουν σε ένα πλαίσιο προ-
φανώς που έχει να κάνει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κυρία Υπουργέ.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας):  ...µε τον σεβασµό για τα ανθρώπινα δικαιώµατα, για
την αξιοπρέπεια, για τα παιδιά θύµατα, την καταπολέµηση της
έµφυλης βίας, ΛOATKI+ άτοµα για τα οποία υπάρχουν σχέδια
δράσης, τα θύµατα ρατσισµού, τους Ροµά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ελάτε,
κυρία Υπουργέ.

ΣΟΦΙΑ ΖΑΧΑΡΑΚΗ (Υπουργός Κοινωνικής Συνοχής και Οι-
κογένειας): Με αυτές τις σκέψεις και χωρίς να θέλω να κάνω
άλλη κατάχρηση του χρόνου, καλώ πραγµατικά να ψηφίσετε τις
προγραµµατικές εξαγγελίες της Κυβέρνησης, να δώσουµε ψήφο
εµπιστοσύνης, αλλά να έρθουµε να συναντηθούµε όλοι µαζί,
ούτως η άλλως, σε πολιτικές ο οποίος αφορούν κάθε µορφή βίας
και δεν αφήνουν κανέναν πίσω. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-
στούµε. 

Έχουµε δύο τελευταίους οµιλητές. Έχει ζητήσει τον λόγο η
Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Ζωή Κωνσταντοπούλου.

Ελάτε, κυρία Πρόεδρε.
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ (Πρόεδρος της Πλεύσης Ελευ-

θερίας): Θα µιλήσω από τη θέση µου, κύριε Αντιπρόεδρε. 
Είναι πράγµατι πολύ αργά, αλλά παρέµεινα γιατί ήθελα να

ακούσω τις Προγραµµατικές Δηλώσεις της Υπουργού Κοινωνικής
Συνοχής και Οικογένειας, γιατί νοµίζω ότι έχει µεγάλη σηµασία
να παρθούν πρωτοβουλίες και για την ισότητα και για την κοινω-
νική συνοχή και για την εγγύηση της εξάλειψης των διακρίσεων. 

Και από πλευράς της Πλεύσης Ελευθερίας θα ήθελα να είναι
απολύτως σαφές, ότι σε οποιαδήποτε πρωτοβουλία συµβάλλει
στην κατεύθυνση αυτή θα είµαστε αρωγοί.

Είναι πάρα πολλοί οι συµπολίτες µας που βιώνουν τους απο-
κλεισµούς: τα άτοµα µε αναπηρία, οι φτωχότεροι συνάνθρωποί
µας, οι γυναίκες, άνθρωποι που βιώνουν τους αποκλεισµούς και
τις διακρίσεις λόγω φύλου, φυλής, σεξουαλικού προσανατολι-
σµού, ταυτότητας φύλου, θρησκεύµατος, ασθένειας, αναπηρίας,
εθνικής καταγωγής, εθνότητας.

Είναι πάρα πολύ σηµαντικό, κυρία Υπουργέ, ότι υπογραµµί-
σατε την ισότητα ως συνταγµατική αρχή. Είναι πολύ σηµαντικό
ότι ήσασταν η πρώτη που απαντήσατε σε κάτι που έθεσα σε όλη
την Εθνική Αντιπροσωπεία και στην Κυβέρνηση. Καλό είναι όταν
τίθενται τα ζητήµατα να απαντιούνται. Δεν είναι τυχαίο ότι απα-
ντήθηκαν από γυναίκα Υπουργό. Και νοµίζω ότι θα είναι ένα καλό
βήµα αυτή η πρωτοβουλία σας να διευρυνθεί και αυτό το παρά-
δειγµα να υποστηριχθεί. 

Η ισότητα ανδρών και γυναικών, που θα έπρεπε να είναι η κα-
τακτηµένη ισότητα, η πιο παλιά διεκδίκηση στη χώρα µας, είναι
ακόµη ζητούµενο και στοίχηµα. 

Εµείς και µε προτάσεις και µε παρατηρήσεις και µε ιδέες θα
συµβάλουµε στην κατεύθυνση αυτή. 

Περιµένουµε να δούµε -υποθέτω ότι θα το δούµε νοµοθετικά-
και ποια θα είναι η διάρθρωση του Υπουργείου που αναλαµβάνει
αυτό το αντικείµενο.

Είναι πάντως ώρα -και το απευθύνω και στον κύριο Αντιπρό-
εδρο, γιατί διέκοψε στην κρίσιµη στιγµή- τα ζητήµατα να τα συ-
ζητάµε κατ’ ουσίαν και όχι κατ’ επίφαση, και είναι η ώρα σε αυτά
ακριβώς τα ζητήµατα, που εµείς µπορεί να έχουµε την πολυτέ-
λεια να τα θέτουµε µε αυτόν τον τόπο, αλλά άλλοι συνάνθρωποί
µας τα βιώνουν τραυµατικά χωρίς να τους δίνει κανείς φωνή και
διέξοδο, σε αυτά, λοιπόν, τα ζητήµατα να επιµείνουµε.

Εµείς θα συµβάλουµε στην ανάδειξη των ζητηµάτων της κοι-
νωνικής συνοχής και της ισότητας και, βεβαίως, και στη στήριξη
της οικογένειας, που είναι συνταγµατικός θεσµός, πάντοτε, κυρία
Υπουργέ, για να απαντήσω και εγώ σε κάτι που τέθηκε, αλλά δεν
αντιµετωπίστηκε εδώ, πάντοτε µε σεβασµό στις προσωπικές επι-

λογές του καθενός, στην προσωπική του ζωή και στην αξιοπρέ-
πεια του καθενός.

Θεωρώ ότι η επίθεση, την οποία δεχθήκατε όταν αναλάβατε το
Υπουργείο αυτό, ήταν ανοίκεια και απαράδεκτη. Αισθάνοµαι την
ανάγκη αυτό να το υπογραµµίσω και µέσα στη Βουλή για να κα-
ταγραφεί στα Πρακτικά. Και αν κάνουµε την αρχή να µη δεχόµα-
στε και να µην ανεχόµαστε το bullying από όπου κι αν προέρχε-
ται, τον προπηλακισµό, την απαξίωση, την προσβολή προσωπι-
κότητας λόγω φύλου, αν κάνουµε την αρχή και αν δεν το ανεχό-
µαστε εδώ µέσα στη Βουλή, θα δώσουµε το παράδειγµα να µην
το ανέχεται και η ίδια η κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Πλεύσης Ελευθερίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κυρία Πρόεδρε. 
Συνεχίζουµε τώρα µε τον κ. Γραµµένο από την Ελληνική Λύση

και ολοκληρώνουµε µε τον κ. Παπαδόπουλο από τη Νίκη. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ

πολύ και ελπίζω να δείξετε και σε εµάς τη γενναιοδωρία σας και
να µας χαρίσετε δυο-τρία λεπτά ως νέοι Βουλευτές. 

Θα ήθελα να ευχαριστήσω πάρα πολύ τους Έλληνες πολίτες
και τους Αθηναίους πολίτες που µας τίµησαν µε την ψήφο τους
και µας έφεραν για άλλη µια φορά στο ελληνικό Κοινοβούλιο,
παρά τον πόλεµο και τη λάσπη που δεχτήκαµε και δεχόµαστε
µήνες τώρα. 

Από την πρώτη στιγµή κιόλας µας δόθηκε η ευκαιρία και πιά-
σαµε δουλειά, όπως κάναµε τα τέσσερα τελευταία χρόνια µέσα
στο Κοινοβούλιο, και καταθέσαµε προτάσεις για σύσταση εξετα-
στικών επιτροπών για τις Πρέσπες, την κατάπτυστη αυτή συµφω-
νία, για τα Τέµπη, για το Μάτι, την υποχρεωτικότητα των εµβο-
λίων, αυτό το αντισυνταγµατικό µέτρο που ανάγκασε, βιάζοντας
την ελευθερία των ατόµων να κάνει το περιβόητο αυτό εµβόλιο,
όπως επίσης και τα πρόστιµα των συνταξιούχων παππούδων µας
των 300 ευρώ και 400 ευρώ. 

Υλοποιήσαµε, λοιπόν, άλλη µία προεκλογική µας δέσµευση.
Τώρα να δούµε ποιοι θα τη στηρίξουν, ποιοι θα έχουν την τόλµη
και το σθένος να στηρίξουν αυτές τις προτάσεις µας µε µία µόνο
δήλωσή τους, να στηρίξουν τις προτάσεις µας για να στείλουν
όλους αυτούς που παρανόµησαν και παραβίασαν το Σύνταγµα
στην ελληνική δικαιοσύνη. Τα πρωτόκολλα είναι εδώ. Τα γνωρί-
ζετε. Τα έχουµε καταθέσει. Τα γνωρίζει πλέον και ο ελληνικός
λαός. 

Η Ελληνική Λύση από την πρώτη στιγµή της εισόδου της στο
ελληνικό Κοινοβούλιο τηρεί τον όρκο της στο Σύνταγµα και υπε-
ρασπίζεται τη δηµοκρατία, όπως επίσης τιµά την εµπιστοσύνη
των Ελλήνων πολιτών. Η µάχη για την υπεράσπιση του Συντάγµα-
τος και της Δηµοκρατίας δεν είναι θεωρητική, αλλά αγώνας στην
πρώτη γραµµή δίπλα στον Έλληνα πολίτη, στον Έλληνα πολίτη
που δοκιµάζεται καθηµερινά, διότι σήµερα το Σύνταγµα και η Δη-
µοκρατία βρίσκονται υπό καθεστώς απειλής και οµηρίας. 

Για την ακρίβεια ο σκληρός πυρήνας της δηµοκρατίας βάλλε-
ται βάναυσα, καθώς η ελευθερία που εγγυάται το Σύνταγµα, κα-
θηµερινά, αγαπητοί συνάδελφοι, παραβιάζεται. 

Δηµοκρατική είναι µια πολιτεία που µπορεί να εγγυηθεί τι; Τη
ζωή και την περιουσία των πολιτών. Δηµοκρατία είναι το πολί-
τευµα που ο Έλληνας, η Ελληνίδα, τα παιδιά µας, τα παιδιά όλου
του κόσµου µπορούν να κυκλοφορούν ελεύθερα στους δρόµους
της πόλης τους.

Επειδή ακούω τα συστηµικά κόµµατα να µιλούν για πρόοδο,
εγώ θα µιλήσω για την υποκρισία των δήθεν προοδευτικών δυ-
νάµεων. 

Πόσο προοδευτική, λοιπόν, είναι, αγαπητοί συνάδελφοι, κυρίες
και κύριοι, µια κοινωνία όπου µια γυναίκα -έφυγε η κ. Κωνσταντο-
πούλου, µας κράτησε ως αργά για να µας µιλήσει για τα οµόφυλα
ζευγάρια, τη σεξουαλικότητα και όλα αυτά που πρεσβεύουν οι
αριστερές και φιλελεύθερες δυνάµεις και κάτσαµε και την ακού-
σαµε- δεν τολµά να κυκλοφορήσει αυτή την ώρα στο κέντρο της
Αθήνας; Ας µας απαντήσουν οι υπεύθυνοι. Για ποια πρόοδο µι-
λάµε όταν ακόµη και ανήλικα παιδιά απειλούνται, ληστεύονται και
µαχαιρώνονται έξω από τα ελληνικά σχολεία; Πόσο δηµοκρατική
µπορεί να είναι µια Κυβέρνηση που εγγυάται µόνο την ασφάλεια
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των λίγων, εκλεκτών και φίλων, αλλά αφήνει τις γειτονιές των Ελ-
λήνων στο έλεος των συµµοριών;

Εµείς, λοιπόν, ως Ελληνική Λύση ήρθαµε να υπερασπιστούµε
τον έντιµο, κυρίως τον έντιµο Έλληνα αστυνοµικό που µάχεται
στην πρώτη γραµµή απέναντι στο έγκληµα. 

Ήρθαµε για να γίνουµε η φωνή του Έλληνα πολίτη, της Ελλη-
νίδας, της Ελληνίδας µάνας που απαιτεί, κυρία Υπουργέ, τι; Να
επιστρέψουν οι γειτονιές, τα σχολεία, οι πλατείες σε όλους εµάς
που µας ανήκουν και που δεν µπορούµε να πάµε τα παιδιά µας
σε πολλές πλατείες στο κέντρο της Αθήνας και πέριξ. 

Η σκληρή αλήθεια, λοιπόν, είναι ότι η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας µε τη συνέργεια του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ έχουν
εγκαταλείψει τον Έλληνα αστυνοµικό, τον φύλακα της γειτονιάς,
της ζωής µας, της περιουσίας των Ελλήνων και της ελληνικής οι-
κογένειας, πού; Στο έλεος των κακοποιών, των εγκληµατικών
στοιχείων που δρουν ανεξέλεγκτα σε όλη τη χώρα. 

Αστυνοµικά τµήµατα στη νοτιοανατολική Αττική, στη δυτική Ατ-
τική, στο κέντρο της Αθήνας, σε όλη την Ελλάδα έχουν αποδε-
κατιστεί. Χιλιάδες µάχιµοι αστυνοµικοί αντί να υπερασπίζονται τις
Ελληνίδες και τους Έλληνες έχουν αποσπαστεί σε ολιγάρχες,
επώνυµους και ανώνυµους, εκλεκτούς της εξουσίας. Σε πολλά
αστυνοµικά τµήµατα πλέον δεν υπάρχει ούτε αξιωµατικός υπη-
ρεσίας.

Πηγαίνετε αυτήν την ώρα να κάνετε έναν έλεγχο, κυρία Υ-
πουργέ. Κάντε µια βόλτα στα τµήµατα να δείτε αν υπάρχει αξιω-
µατικός υπηρεσίας. Η τήρηση του νόµου και της τάξης επαφίεται
στον πατριωτισµό και την ηρωική προσπάθεια των Ελλήνων και
των Ελληνίδων της Ελληνικής Αστυνοµίας, που έχουν ξεχάσει τις
οικογένειές τους στο σπίτι τους, για να τελέσουν το ύψιστο κα-
θήκον, για να µας φυλάξουν, να νιώσουµε ασφάλεια.

Εµείς σε αυτό το αντιδηµοκρατικό αίσχος θα βάλουµε τέλος
και όταν λέµε τέλος, το εννοούµε. Κάθε καταγγελία αστυνοµικού
της πρώτης γραµµής ή Έλληνα πολίτη θα έρχεται στη Βουλή
µέσω της Ελληνικής Λύσης. Η εποχή που µπορούσατε να βάζετε
τα προβλήµατα της ελληνικής κοινωνίας κάτω από το χαλί πρέπει
και έχει τελειώσει. 

Σας καλώ λοιπόν άµεσα, καλώ τον κύριο Υπουργό τον κ. Μη-
ταράκη που ανέλαβε και τον κ. Κατσαφάδο να διατάξετε έρευνα
και αυτοψία σε όλα τα τµήµατα της Αττικής αλλά και της Ελλά-
δας. Να πάτε λοιπόν κυρίως στη νοτιοανατολική Αττική για να
διαπιστώσετε τις ελλείψεις και να διορθώσετε όλες τις λαθροχει-
ρίες που έχουν πραγµατοποιηθεί.

Οι προτάσεις της Ελληνικής Λύσης –διότι εµείς δεν κάνουµε
στείρα κοµµατική αντιπαράθεση, αλλά εθνική Αντιπολίτευση-
είναι η σύσταση σώµατος επιθεώρησης των αστυνοµικών τµηµά-
των, το οποίο θα εγγυάται τη σωστή λειτουργία και κυρίως την
επάρκεια του προσωπικού σε όλα τα αστυνοµικά τµήµατα. Έτσι
θα λάβει τέλος το ρουσφέτι και κάθε µορφής λαθροχειρία, η
οποία εν τέλει απειλεί τη ζωή των αστυνοµικών και την ασφάλεια. 

Και φυσικά από το Βήµα της Βουλής σας απευθύνουµε αυ-
στηρή προειδοποίηση. Είµαστε εδώ για να ενισχύσουµε και να
επικροτήσουµε κάθε ενέργεια που θα ενισχύσει την Ελληνική
Αστυνοµία και θα προασπίσει τη γειτονιά και τα παιδιά µας. 

Επίσης, θα µας βρείτε απέναντί σας αν συνεχίσετε τα αίσχη
των προκατόχων σας. Χαρακτηριστικό παράδειγµα το σκάνδαλο
µε τις νέες ταυτότητες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρία Υπουργέ, κύριοι Υπουργοί, κύριοι της Κυβέρνησης, σας
προειδοποιούµε. Μην τολµήσετε να παίξετε πλέον µε το δηµόσιο
χρήµα. Να µην τολµήσετε να επαναλάβετε τον φωτογραφικό δια-
γωνισµό, ο οποίος θα χάριζε εκατοντάδες εκατοµµύρια στους φί-
λους σας, στους επιχειρηµατίες που ήθελαν να πάρουν αυτό το
σηµαντικό έργο. Ο διαγωνισµός θα πρέπει να είναι διαυγής, διε-
θνής και µειοδοτικός χωρίς φωτογραφικούς όρους, µε µοναδικό
σκοπό την υπεράσπιση του δηµοσίου συµφέροντος. 

Είµαστε πρώτοι σε διαφθορά. Το ευρωβαρόµετρο το λέει, όχι
εγώ, όχι εµείς στην Ελληνική Λύση. Δείτε, 97% πιστεύουν οι Έλ-
ληνες πολίτες, ότι είµαστε διεφθαρµένοι, µιας και µιλάµε για
χρήµα και χρήµατα του ελληνικού λαού.

Οι προτάσεις µας –και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- είναι οι εξής: 

Ανασύσταση του Υπουργείου Δηµόσιας Ασφάλειας και η υπα-
γωγή σε αυτό όλων των Σωµάτων Ασφαλείας καθώς επίσης και
της ΕΥΠ –την οποία ξεφτιλίσατε, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας
Δηµοκρατίας, την αφήσατε στο Γραφείο του Διευθυντή του Πρω-
θυπουργού και οργίαζε- σύµφωνα µε τα διεθνή πρότυπα όπως οι
µυστικές υπηρεσίες του Ισραήλ, σοβαρή χώρα, όπως στην Αµε-
ρική, όπως σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες. 

Σύσταση σώµατος επιθεώρησης για τη λειτουργία των αστυ-
νοµικών τµηµάτων στην Αθήνα αλλά και σε όλη την επικράτεια. 

Άλλο ένα µέτρο που θα θέλαµε –και θα το κάνουµε- είναι ο επα-
ναπροσδιορισµός των κανόνων εµπλοκής λόγω της οξυνόµενης
εγκληµατικότητας. Πρέπει να αλλάξουν οι κανόνες εµπλοκής των
αστυνοµικών. Πρέπει να το ξέρετε, να το γνωρίζετε αυτό. Κάντε
το όσο πιο γρήγορα µπορείτε. 

Επαναλειτουργία της συνοριοφυλακής σε ειδική διεύθυνση της
ΕΛΑΣ. 

Επανασύσταση των απαραίτητων αστυνοµικών τµηµάτων στην
ύπαιθρο.

Αναδιοργάνωση-αναβάθµιση του ρόλου της τουριστικής αστυ-
νοµίας. Έχετε ξεχάσει την τουριστική αστυνοµία. Διακοσµητική
είναι στα τµήµατα.

Εκσυγχρονισµός του Πυροσβεστικού Σώµατος µε νέα υλικά
και µέσα, νέες στολές, οχήµατα και όλο τον απαραίτητο εξοπλι-
σµό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Εγώ τα
δύο λεπτά σας τα έδωσα. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Αναδιοργάνωση δοµής του Λιµενικού Σώµατος –και αυτό είναι

Σώµα Ασφαλείας- και δηµιουργία νέας διεύθυνσης µε σκοπό τη
φύλαξη των θαλάσσιων συνόρων, εκεί που η FRONTEX κάνει ό,τι
θέλει. 

Και τέλος, ίδρυση πολιτοφυλακής και ενίσχυση εθνοφυλακής
όπως έχουν όλα τα σοβαρά κράτη, Αµερική, Ελβετία και άλλες
ευρωπαϊκές χώρες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΡΑΜΜΕΝΟΣ: Για εµάς, λοιπόν, στην Ελληνική

Λύση, κύριε Πρόεδρε –και κλείνω- προέχει η ασφάλεια του πολίτη
και αποτελεί ύψιστο εθνικό καθήκον. Ό,τι συµβαίνει στο Παρίσι
δεν θέλουµε να το ζήσουµε στην Ελλάδα. Δεν θα επιτρέψουµε
να γίνουµε νέο Παρίσι. Εάν εσείς δεν µπορείτε, αφήστε το σε
εµάς, στην Ελληνική Λύση. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία, ευ-
χαριστούµε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Παπαδόπουλος από τη Νίκη. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, από το Βήµα αυτό, το ιερό Βήµα του ελληνικού
Κοινοβουλίου θα ήθελα να αποστείλω ένα µεγάλο ευχαριστώ σε
όλον τον πολύπαθο ελληνικό λαό όχι µόνο σε αυτούς που ψήφι-
σαν Νίκη και απέθεσαν σε εµάς την ελπίδα τους για ένα καλύτερο
µέλλον, αλλά και σε εκείνους που ψήφισαν τα άλλα κόµµατα ή
και ακόµη σε αυτούς που δεν ψήφισαν τίποτα και αποτελούν τη
σιωπηλή πλειοψηφία του λαού µας που νιώθει πραγµατικά προ-
δοµένη από το υπάρχον πολιτικό σύστηµα. 

Όχι µόνο ως γιατρός, διδάκτωρ της καρδιοχειρουργικής στο
Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο Θεσσαλονίκης, αλλά και ως πολύτε-
κνος, πατέρας έξι παιδιών, θα ήθελα να σας διαβεβαιώσω πως
µετά από την πολύχρονη λαίλαπα των µνηµονίων και της πανδη-
µίας εσχάτως το ΕΣΥ νοσεί, νοσεί βαριά και συνιστά τον µεγάλο
ασθενή του συστήµατος. Το ζήτηµα της υγείας είναι µείζον για
τον φτωχοποιηµένο µας λαό, δηλαδή για τη µεγάλη πλειοψηφία.
Οι πλούσιοι θα βρουν τις άκρες και θα εξυπηρετηθούν είτε στον
πανάκριβο ιδιωτικό τοµέα είτε µε τα αθέµιτα και παράνοµα «φα-
κελάκια» στο ΕΣΥ. Όµως, ο φτωχός τι θα κάνει όταν αντιµετωπίζει
πρόβληµα ζωής η γυναίκα του, το παιδί του, οι γονείς του ή ο
ίδιος;

Εύχοµαι, αγαπητοί µου και προσεύχοµαι να µη συµβεί αυτό σε
κανέναν άνθρωπο στον κόσµο. Είναι πολύ οδυνηρό. Δεν θα σας
παρουσιάσω σήµερα στατιστικές της ΕΛΣΤΑΤ που ψυχρά αποτυ-
πώνουν τη ραγδαία αύξηση της θνησιµότητας και της νοσηρότη-
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τας στον ελληνικό πληθυσµό, που πρέπει να απαντηθεί βέβαια
και αυτό αφού γίνει ενδελεχής µελέτη από ανεξάρτητες επιτρο-
πές και όχι από επιτροπές ακαταδίωκτων που τις ζήσαµε στο
πετσί µας. 

Θα µιλήσω µε τα δικά µου βιώµατα που ισχύουν –µετά λόγου
γνώσεως σας µιλώ- σε ολόκληρο το ΕΣΥ. Το ΕΣΥ διαλύεται. Προ-
έρχοµαι από τη µεγάλη κλινική, άρτι αφιχθείς, την καρδιοχει-
ρουργική κλινική, τη µεγαλύτερη της βορείου Ελλάδος του
αείµνηστου Καθηγητή Παναγιώτη Σπύρου από άποψη αριθµού
χειρουργικών επεµβάσεων. Διενεργούσαµε περί τα εννιακόσια
έως χίλια χειρουργεία ετησίως σε παλαιότερα έτη. Αντιλαµβάνε-
στε το µέγεθος της προσφοράς και της φιλανθρωπίας της κλινι-
κής αυτής στην τοπική κοινωνία. 

Από τις οκτώ –ακούστε το αυτό- οργανικές θέσεις των καρδι-
οαναισθησιολόγων που υπήρχαν παλιότερα, σήµερα έχουµε
µόνο µία αναισθησιολόγο και εκείνη ασθενής, αφού υποβλήθηκε
η ίδια σε χειρουργική επέµβαση και χρειάζεται να αναρρώσει. 

Τα κενά δεν συµπληρώθηκαν ή αντιµετωπίστηκαν πληµµελώς
από ιδιώτες ιατρούς που προσφέρουν τις υπηρεσίες τους µε το
λεγόµενο µπλοκάκι, που συνιστά όνειδος για το σύστηµα! Πώς
θα περατωθούν οι γενικές εφηµερίες, πώς θα διεκπεραιωθεί το
βαρύ ηµερήσιο πρόγραµµα της κλινικής;

Επιπλέον, έχουµε το φαινόµενο των µαζικών παραιτήσεων
ακόµη και διευθυντών της κλινικής. Σε εµάς παραιτήθηκε ο διευ-
θυντής της κλινικής µας, η διευθύντρια του αναισθησιολογικού
τµήµατος. Φεύγουν έµπειροι ιατροί, χωρίς ποτέ να αντικαταστα-
θούν! Πώς γίνεται οι µεγάλης ηλικίας γιατροί που έµειναν στο σύ-
στηµα να τα βγάλουν πέρα µόνοι τους σε εικοσιτετράωρες και
ολονύχτιες εφηµερίες; 

Παρακαλώ το Υπουργείο Υγείας να τηλεφωνήσει για να διαπι-
στώσει του λόγου το αληθές, αν και πιστεύω ότι τα γνωρίζει όλα!

Άλλο ζήτηµα. Τα ραντεβού για τα τρέχοντα χειρουργεία ρου-
τίνας καθυστερούν τόσο πολύ που τελικά αναβάλλονται και πολ-
λές φορές δεν γίνονται. Ο ασθενής πεθαίνει και δεν κατορθώνει
να φτάσει ποτέ στη χειρουργική τράπεζα ή όταν φτάσει, η νόσος
του έχει αλλάξει ήδη στάδιο και δεν είναι πια χειρουργήσιµη. Νε-
οπλάσµατα και βαριές καρδιοπάθειες δεν µπορούν, αγαπητοί
µου, να περιµένουν, ενώ είναι συχνό, πολύ συχνό –ακούστε το
αυτό- το φαινόµενο της ακατάσχετης ρουσφετολογίας, όπου ο
τροµοκρατηµένος και φτωχοποιηµένος Έλληνας ανταλλάσσει
την ψήφο του για ένα ραντεβού που θα του εξασφαλίσει ο τοπι-
κός Βουλευτής για έναν οφθαλµίατρο, γενικό χειρουργό, γυναι-
κολόγο ή έστω για µια αξονική τοµογραφία. Ντροπή για τη
δηµοκρατία µας, φίλοι µου!

Συνοψίζοντας, το ΕΣΥ νοσεί και σβήνει µπροστά στα µάτια της
πολιτικής ηγεσίας που παρατηρεί αµέριµνα τις τραγικές ελλεί-
ψεις σε προσωπικό αλλά και σε υγειονοµικό υλικό. 

Το προσωπικό αποχωρεί και δεν αντικαθίσταται. Προσλήψεις
δεν γίνονται. Μήπως το Υπουργείο το κάνει γιατί έχει στο βάθος
του µυαλού του τις διαβόητες συγχωνεύσεις των νοσοκοµείων
και το κλείσιµο πολλών από αυτά, όπως έγινε στη Θεσσαλονίκη
και σχεδιάζεται και εδώ στην Αθήνα;

Αγαπητοί µου συνάδελφοι, θα το επιτρέψουµε;
Τα ίδια και µε το υγειονοµικό υλικό που παλαιώνει και φθείρε-

ται, τα ασθενοφόρα, τα κτήρια. Εικόνα εγκατάλειψης παντού!
Οι νέοι γιατροί µεταναστεύουν σε ξένες χώρες. Έτσι µειώνεται

η ανεργία; Να πείτε στον κ. Γεωργιάδη ότι έτσι µειώθηκε η ανερ-
γία. Αν φύγουν όλοι, µηδέν θα είναι η ανεργία. Είκοσι χιλιάδες
γιατροί νέοι, ακµαίοι γιατροί, τα χρόνια των µνηµονίων που δο-
λοφόνησαν την οικονοµία µας, καταγράφει ο Πανελλήνιος Ιατρι-
κός Σύλλογος στις τελευταίες του εκλογές ότι εγκατέλειψαν τη
χώρα, κυνηγώντας το προδοµένο τους όνειρο. Η κ. Μέρκελ
έπλεκε το εγκώµιο του Έλληνα γιατρού, γιατί κράτησε όρθιο το
γερµανικό σύστηµα στην τραγική περίοδο της πανδηµίας, ενώ
εδώ η καλή µας η Κυβέρνηση µε τις εγκληµατικές αναστολές
πήρε από το σύστηµα δέκα χιλιάδες έµπειρους, έντιµους υγει-
ονοµικούς και τράβηξε το χαλί κάτω από τα πόδια της δηµόσιας
υγείας. Και τα αποτελέσµατα τα ξέρετε: Από τις χειρότερες επι-
δόσεις η χώρα µας στην πανδηµία!

Χρειάζεται, λοιπόν, επειγόντως να δοθούν πόροι και όχι κούφια
λόγια για την υγεία, άµεσες προσλήψεις υγειονοµικού προσωπι-
κού και κυρίως ιατρών και νοσηλευτών. Πρέπει να οργανωθεί επι-
τέλους και η πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας που σήµερα είναι
κάτισχνη και αποτελεί το βαρόµετρο της ποιότητας ενός Εθνικού
Συστήµατος Υγείας.

Τέλος, θα ήθελα να αναφερθώ στην προσφιλή τακτική των µνη-
µονιακών κυβερνήσεων που ευτελίζουν τα πολύτιµα ασηµικά της
χώρας µας και τα ξεπουλούν κοψοχρονιά για πενταροδεκάρες.
Παράδειγµα ο ΟΣΕ που ξεπουλήθηκε, αφού πρώτα ευτελίστηκε
για λίγα εκατοµµύρια ευρώ. Οι συνέπειες και εδώ οδυνηρές για
την πατρίδα µας, βλέπε Τέµπη.

Μήπως η καλή µας η Κυβέρνηση ετοιµάζει µεθοδικά και εδώ
την ιδιωτικοποίηση της υγείας, ξεπουλώντας και κοµµατιάζοντας
το ΕΣΥ, που συνιστά πραγµατικά πολύτιµη περιουσία για τον ελ-
ληνικό λαό;

Εκλεκτοί µου συνάδελφοι, Έλληνες Βουλευτές όλων των πο-
λιτικών παρατάξεων, ας κρατήσουµε «Θερµοπύλες» και καθένας
µας από το µετερίζι του να µην το επιτρέψουµε. Το χρωστάµε σε
αυτούς που µε την ψήφο τους µας έφεραν εδώ στα έδρανα του
ελληνικού Κοινοβουλίου.

Ας εφαρµόσουµε και εµείς, αγαπητοί µου, το ευαγγελικό από-
σπασµα που αναφέρεται στις πράξεις των Αποστόλων διά της
γραφίδας του Αγίου Λουκά του ιατρού, του Ευαγγελιστού, που
λέει ότι «ο Χριστός µας διήλθε τον κόσµο ευεργετών και ιώµε-
νος…», δηλαδή περπάτησε δίπλα µας ευεργετώντας και θερα-
πεύοντας. Εµείς αυτό ας το κάνουµε πράξη!

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νίκης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να είστε
καλά!

Ολοκληρώθηκε η δεύτερη ηµέρα συζήτησης επί των Προγραµ-
µατικών Δηλώσεων της Κυβερνήσεως.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 1.22’ λύεται η συνεδρίαση για σή-
µερα, ηµέρα Σάββατο 8 Ιουλίου 2023 και ώρα 9.00’, µε αντικεί-
µενο εργασιών του Σώµατος: συνέχιση της συζήτησης επί των
Προγραµµατικών Δηλώσεων της Κυβερνήσεως και ψηφοφορία
για την παροχή ψήφου εµπιστοσύνης της Βουλής προς αυτή,
σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη.
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